
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 16761, 16860 
2.  Άδεια απουσίας του Βουλευτή κ. Χ. Κέλλα, σελ. 16789 
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από τα Εκπαιδευτήρια Μαντουλίδη Θεσσαλονίκης, το
1ο Δηµοτικό Σχολείο Βούλας, φοιτήτριες του Παντείου Πα-
νεπιστηµίου, δικαιούχοι και συνοδοί του ενταξιακού Προ-
γράµµατος «HELIOS» του Διεθνούς Οργανισµού
Μετανάστευσης, µαθητές από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Κου-
νουπιδιανών Χανίων, το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Περάµατος Ρε-
θύµνου, το 17ο Δηµοτικό Σχολείο Χανίων, το 3ο Δηµοτικό
Σχολείο Χανίων, το 1ο Δηµοτικό Σχολείο  Άρτας, το 1ο Δηµο-
τικό Σχολείο Ατσιποπούλου Ρεθύµνου Κρήτης και από το 55ο
Δηµοτικό Σχολείο Θεσσαλονίκης, σελ. 16765, 16774, 16778,
16779, 16781, 16789. 

4. Ο Υπουργός Δικαιοσύνης διαβίβασε στη Βουλή, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και τον ν.3126/2003
«Ποινική ευθύνη των Υπουργών» όπως ισχύουν, την
23.5.2024 ποινική δικογραφία που αφορά στους 1) τέως
Υπουργό Υγείας Αθανάσιο Πλεύρη 2) τέως Υπουργό Μετα-
φορών Μιχάλη Παπαδόπουλο 3) τέως Υφυπουργό Υγείας
Ζωή Ράπτη και 4) τέως Υφυπουργό παρά τω Πρωθυπουργώ
Χρήστο Τριαντόπουλο, σελ. 16828 

5. Ορκωµοσία του Βουλευτή κ. Αθανασίου Σταυρόπουλου,
που αντικαθιστά τον Ιωάννη Γιάτσιο, ο οποίος απώλεσε τη
βουλευτική του ιδιότητα, σύµφωνα µε την υπ’ αριθµόν
1/20.5.2024 Απόφαση του Ανώτατου Ειδικού Δικαστηρίου,
σελ. 16761 

6. Επί διαδικαστικού  θέµατος:
16637,16639,16641,16648,16651,16661,16662,16664,16666

,16670,16671,16672,16674,16676,16677,16678,16681,16682,
16684,16686,16687,16688,16690,16691,16692,16695,16696

,16699,16700,16703,16704,16705,16708,16761,16762,16765,
16767,16768,16772,16774,16776,16778,16779,16782,

16783,16784,16787,16789,16792,16793,16795,16796,16797,
16798,16799,16801,16802,16803,16805,16807,16808,16809

,16810,16811,16812,16814,16819,16822,16824,16827,16828,
16830,16832,16833,16834,16835,16836,16837,16842,16860 

Β. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων, των τροπο-

λογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Ανάπτυξης: «Διατάξεις για την ενίσχυση της προστασίας του
καταναλωτή, της ανάπτυξης και της εύρυθµης λειτουργίας
της αγοράς, ρυθµίσεις για την ενίσχυση των επιχειρήσεων
που πλήττονται από καταστροφές και άλλες διατάξεις», σελ.
16762 - 16846 

2. Κατάθεση προτάσεων νόµου: 
Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΠΑΡΤΙΑ-

ΤΕΣ» και οι Βουλευτές του κόµµατός του κατέθεσαν σήµερα,
23-5-2024, τις εξής προτάσεις νόµων:

Α. «Τροποποίηση των διατάξεων που ρυθµίζουν την ιδιό-
τητα των ατόµων ως ανέργων και αυτών που διέπουν την πα-
ροχή τακτικής επιδότησης της ανεργίας», σελ. 16815 

Β. «Καταπολέµηση του οργανικού και λειτουργικού αναλ-
φαβητισµού της Ελλάδας», σελ. 16815 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 16802 - 16824
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ Ο. , σελ. 16785 - 16802
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 16761 - 16785
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. ,

σελ. 16824 - 16860

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 16802, 16803, 16805,16807, 

16808, 16809, 16810,16811, 
16812, 16814, 16819,16822, 
16824

ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 16787, 16789, 16792,16793, 
16795, 16796, 16797,16798, 
16799, 16801, 16802

ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 16761, 16762, 16765,16767, 
16768, 16772, 16774,16776, 
16778, 16779, 16782,16783, 
16784, 16819

ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 16803, 16810
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 16787, 16796, 16832
ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 16796,16802
ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ Κ. , σελ. 16787
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 16824, 16827, 16828,16830, 
16832, 16833, 16834,16835, 
16836, 16837, 16842, 16860

ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 
σελ. 16802, 16803, 16805,16809, 

16811, 16812
ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ Γ. , σελ. 16762
ΡΑΠΤΗ Ζ. , σελ. 16809
ΣΚΡΕΚΑΣ Κ. , σελ. 16802, 16805, 16827,16828, 

16837
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 16796
ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ Μ. , σελ. 16809

Β. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης:
ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ Ι. , σελ. 16762, 16837
ΒΑΤΣΙΝΑ  Ε. , σελ. 16833
ΒΕΤΤΑ Κ. , σελ. 16821
ΒΡΕΤΤΟΣ Ν. , σελ. 16773, 16834, 16835
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ., σελ. 16801, 16803, 16807,16808, 

16810, 16811, 16812 
ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ Κ. , σελ. 16819
ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ Π. , σελ. 16785
ΔΗΜΗΤΡΟΚΑΛΛΗΣ Ι. , σελ. 16792
ΖΕΪΜΠΕΚ Χ. , σελ. 16772
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 16787, 16797, 16801,16802, 

16831,16832
ΚΑΙΡΙΔΗΣ Δ., σελ. 16819
ΚΑΠΠΑΤΟΣ Π. , σελ. 16778
ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ Ε. , 

σελ. 16789, 16790
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 16825
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ΚΑΤΡΙΝΗΣ Μ. , σελ. 16768, 16787, 16790,16797, 
16801, 16802, 16803, 16837

ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ Σ. , σελ. 16762, 16793, 16801,16819, 
16837, 16840, 16841

ΚΕΦΑΛΑ Γ. , σελ. 16776, 16834
ΚΟΚΚΑΛΗΣ Β. , σελ. 16822
ΚΟΝΤΗΣ Ι. , σελ. 16774
ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Π. , 

σελ. 16829, 16830
ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ Κ., σελ. 16786, 16790, 16791, 16792
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 16823
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 16803, 16805, 16807,16808, 
16809, 16810, 16811,16812, 
16813

ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 16783, 16784
ΛΙΝΟΥ Α. , σελ. 16828
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 16799, 16803
ΜΠΟΥΜΠΑΣ Κ. , σελ. 16830
ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ Γ. , σελ. 16765, 16767, 16794,16837, 

16839
ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Α., σελ. 16793
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Α. , 

σελ. 16832
ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ Γ. , σελ. 16779
ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ Α. , σελ. 16822
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 16779, 16782, 16801
ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ Σ. , σελ. 16798, 16799
ΡΑΠΤΗ Ζ. , σελ. 16812, 16813
ΣΚΡΕΚΑΣ Κ., σελ. 16767, 16768, 16781,16782, 

16783, 16784, 16795,16798, 
16805, 16815, 16824,16835, 
16839, 16840, 16841, 16842

ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ Α. , σελ. 16813
ΣΤΥΛΙΟΣ Γ. , σελ. 16828
ΤΖΑΚΡΗ  Θ. , σελ. 16818
ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ Ε. , σελ. 16790, 16792
ΤΣΙΜΑΡΗΣ Ι. , σελ. 16824
ΤΣΙΡΩΝΗΣ Σ. , σελ. 16784
ΤΣΟΚΑΝΗΣ Χ. , σελ. 16768, 16836, 16837
ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Σ. , σελ. 16770, 16835
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 16793, 16794, 16795, 16796



Αθήνα, σήµερα στις 23 Μαΐου 2024, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
10.05’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του B’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 22-5-2024
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΡΜΗ’ συνεδριάσεώς του, της Τετάρτης
22 Μαΐου 2024, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχε-
δίου νόµου: «Ίδρυση Ελληνικού Κέντρου Αµυντικής Καινοτοµίας,
εκσυγχρονισµός θεσµικού πλαισίου των Ανωτάτων Στρατιωτικών
Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων, σύσταση Κοινού Σώµατος Πληροφο-
ρικής στις Ένοπλες Δυνάµεις και λοιπές διατάξεις»)

Πριν εισέλθουµε στην ηµερήσια διάταξη, θα προβούµε στην
ορκωµοσία του συναδέλφου κ. Αθανασίου Σταυρόπουλου, που

αντικαθιστά τον Ιωάννη Γιάτσιο, ο οποίος απώλεσε τη βουλευτική
του ιδιότητα, σύµφωνα µε την υπ’ αριθµόν 1/20-5-2024 απόφαση
του Ανωτάτου Ειδικού Δικαστηρίου. 

Καλείται ο συνάδελφος κ. Αθανάσιος Σταυρόπουλος να προ-
σέλθει και να δώσει το νενοµισµένο από το Σύνταγµα και τον Κα-
νονισµό της Βουλής όρκο ενώπιον του εκπροσώπου της
Εκκλησίας.

(Στο σηµείο αυτό προσέρχεται ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος
Σταυρόπουλος και δίνει τον παρακάτω όρκο: 

«Ορκίζοµαι στο όνοµα της Αγίας και Οµοούσιας και Αδιαίρετης
Τριάδος να είµαι πιστός στην πατρίδα και το δηµοκρατικό πολί-
τευµα, να υπακούω στο Σύνταγµα και τους νόµους και να εκπλη-
ρώνω ευσυνείδητα τα καθήκοντά µου.»)

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Άξιος!
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Άξιος, άξιος!

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ A’
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερήσια διά-
ταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης: «Δια-
τάξεις για την ενίσχυση της προστασίας του καταναλωτή, της
ανάπτυξης και της εύρυθµης λειτουργίας της αγοράς, ρυθµίσεις
για την ενίσχυση των επιχειρήσεων που πλήττονται από κατα-
στροφές και άλλες διατάξεις». 

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε σε συνεδρίασή της,
στις 16 Μαΐου 2024 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συνε-
δρίαση εν συνόλω επί της αρχής, επί των άρθρων και των τρο-
πολογιών. 

Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά και µέχρι το
τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή.

Συµφωνεί το Σώµα; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Το Σώµα συνεφώ-

νησε. 
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ιωάννης

Ανδριανός για δεκαπέντε λεπτά.
Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορείτε να µας

πείτε πόσο χρόνο θα έχουµε στις δευτερολογίες;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,

θα είναι κανονικά ό,τι προβλέπεται. Οι δευτερολογίες είναι επτά
λεπτά.

Έχετε τον λόγο, κύριε Ανδριανέ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, το νοµοσχέδιο

του Υπουργείου Ανάπτυξης µε θέµα: «Διατάξεις για την ενίσχυση
της προστασίας του καταναλωτή, της ανάπτυξης και της εύρυθ-
µης λειτουργίας της αγοράς, ρυθµίσεις για την ενίσχυση των επι-
χειρήσεων που πλήττονται από καταστροφές και άλλες
διατάξεις» απαντά, όπως αποκαλύπτει και ο τίτλος του, σε µια
σειρά από σηµαντικά ζητήµατα. Αποδεικνύει τη βούληση της Κυ-
βέρνησης διαρκώς να εµπλουτίζει µε νέες δράσεις και µέτρα τις
άµεσες πρωτοβουλίες για την αντιµετώπιση πιεστικών αναγκών,
όπως, για παράδειγµα, την ενίσχυση των επιχειρήσεων που επλή-
γησαν από φυσικές καταστροφές και τον πόλεµο στην Ουκρανία,
αλλά και να ενισχύσει το θεσµικό και ρυθµιστικό περιβάλλον, µε
στόχο τη µεγαλύτερη αποτελεσµατικότητα και διαφάνεια, την
επιτάχυνση των διαδικασιών. Και βεβαίως αποδεικνύει για µία
ακόµη φορά ότι η βούληση και η αποφασιστικότητα της Κυβέρ-
νησης για την αντιµετώπιση του υπαρκτού ζητήµατος της ακρί-
βειας είναι δεδοµένη. 

Ο ίδιος ο Πρωθυπουργός µε την επιστολή που έστειλε πριν
από λίγες ηµέρες προς την Πρόεδρο της Κοµισιόν θέτει το ζή-
τηµα της ακρίβειας και της προστασίας των καταναλωτών, αλλά
και της ανάγκης για ίση µεταχείριση των ευρωπαϊκών κρατών
από τις πολυεθνικές εταιρείες, στο επίκεντρο του ευρωπαϊκού
διαλόγου την κρίσιµη πολιτικά περίοδο πριν τις ευρωεκλογές. Η
Ελλάδα αναλαµβάνει για µία ακόµη φορά την πρωτοβουλία να
θέσει την ατζέντα σε ευρωπαϊκό επίπεδο και να προωθήσει πο-
λιτικές που, όχι µόνο απαντούν στα προβλήµατα, αλλά και υπο-
γραµµίζουν τις αρχές της ενότητας, της δικαιοσύνης, της
αλληλεγγύης, που αποτελούν και προϋπόθεση για την επιβίωση
και την περαιτέρω ανάπτυξη του ευρωπαϊκού εγχειρήµατος. 

Είµαστε συνεπώς αποφασισµένοι να συνεχίσουµε να αντιµε-
τωπίζουµε ολοµέτωπα το πρόβληµα της ακρίβειας µε µέτρα άµε-
σης παρέµβασης και αποτελεσµατικότητας, όπου χρειάζεται,
που ήδη αποδίδουν την αποκλιµάκωση του πληθωρισµού, ιδίως
για προϊόντα πρώτης προτεραιότητας, µε διαρθρωτικές παρεµ-
βάσεις για την ενίσχυση του ανταγωνισµού, µε τη διαρκή ενδυ-
νάµωση του ρυθµιστικού και ελεγκτικού πλαισίου και βεβαίως µε
τη διαρκή προσπάθεια για τη σηµαντική ενίσχυση του πραγµατι-
κού διαθέσιµου εισοδήµατος των ελληνικών νοικοκυριών. 

Σε αυτή ακριβώς την κατεύθυνση κινείται και το νοµοσχέδιο

που συζητάµε σήµερα. Η αύξηση από τριάντα σε εξήντα ηµέρες
του διαστήµατος εντός του οποίου µπορεί να θεωρηθεί ως αρ-
χική τιµή, αυτή που ίσχυε πριν από την εφαρµογή της πρώτης
από διαδοχικές µειώσεις τιµών, σε συνδυασµό µε τον ορισµό των
αρµόδιων αρχών για τον έλεγχο της εφαρµογής της πρόβλεψης
αυτής και της επιβολής των σχετικών κυρώσεων, βοηθά σηµαν-
τικά στην αντιµετώπιση της παραπλάνησης των καταναλωτών
µέσω πλασµατικών ανακοινώσεων µειώσεων. 

Σηµαντική είναι, επίσης, η ενίσχυση της σύννοµης λειτουργίας
των ενώσεων καταναλωτών και της άσκησης των αντιπροσωπευ-
τικών αγωγών. Είναι ένα σηµαντικό όπλο στη διάθεση του κατα-
ναλωτή, µέσω του ορισµού της Γενικής Διεύθυνσης Αγοράς και
Προστασίας του Καταναλωτή ως αρµόδιου φορέα για την εγ-
γραφή, τη διατήρηση και τη διαγραφή ενώσεων καταναλωτών
στο σχετικό µητρώο το οποίο επίκειται µάλιστα να ψηφιοποιηθεί
πλήρως. Και βεβαίως η υποχρεωτική πλέον ανάρτηση στο πρό-
γραµµα «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» των αποφάσεων για επιβολή κυρώσεων στο
πλαίσιο της εποπτείας της αγοράς, ενισχύει ουσιαστικά τη δια-
φάνεια και την αντικειµενικότητα, την έγκυρη πληροφόρηση των
καταναλωτών και τον αποτρεπτικό ρόλο των απειλούµενων κυ-
ρώσεων. 

Στον ίδιο στόχο της αντιµετώπισης της ακρίβειας, της εύρυθ-
µης λειτουργίας των αγορών, αλλά και της ενθάρρυνσης και ενί-
σχυσης της ανάπτυξης και της επιχειρηµατικής δράσης,
συµβάλλει η επίλυση του προβλήµατος της κατηγοριοποίησης
των κέντρων αποθήκευσης και διανοµής µε την προσθήκη των
σχετικών ΚΑΔ. Πλέον η αδειοδότηση των κέντρων αυτών θα γί-
νεται χωρίς κωλύµατα από τις περιφερειακές αρχές, ενισχύοντας
έτσι την προσπάθεια για τη µείωση του κόστους µεταφοράς των
προϊόντων στα ράφια των καταστηµάτων, το οποίο µετακυλίεται
σε µεγάλο βαθµό στον τελικό καταναλωτή.

Διαφορετικό πρόβληµα επιλύει το άρθρο 10 µε την παράταση
κατά ένα έτος στην προθεσµία θεώρησης των αδειών των τεχνι-
κών επαγγελµατικών δραστηριοτήτων και απόδειξης της άσκη-
σης του ελάχιστου ορίου επαγγελµατικής δραστηριότητας ως
προς τις άδειες των ηλεκτρολογικών εγκαταστάσεων. Πρόκειται
για ένα αίτηµα που είχαν διατυπώσει οι επαγγελµατικοί φορείς,
καθώς υπήρχε ζήτηµα ως προς την έγκαιρη συγκέντρωση των
αναγκαίων δικαιολογητικών από τους επαγγελµατίες. 

Σε ό,τι αφορά τώρα το κρίσιµο ζήτηµα της διευκόλυνσης της
ολοκλήρωσης των επενδύσεων που υπήχθησαν στους αναπτυ-
ξιακούς νόµους, όπως ο ν.4887/2022 παρατείνεται στους έξι
µήνες από τη λήξη της προθεσµίας ολοκλήρωσης της επένδυσης
η προθεσµία υποβολής αιτήµατος ολοκλήρωσης του ελέγχου
των επενδυτικών σχεδίων και εισάγονται τροποποιήσεις που
αφορούν τη δυνατότητα χαµηλότερου ποσού ενίσχυσης συγκρι-
τικής ή άµεσης αξιολόγησης και υλοποίησης επενδυτικών σχε-
δίων σε διαφορετικές περιοχές. Διευρύνεται από δύο σε έξι
µήνες η προθεσµία υποβολής της αίτησης πιστοποίησης της
ολοκλήρωσης και έναρξης παραγωγικής λειτουργίας από την
ηµεροµηνία ολοκλήρωσης της επένδυσης. Δίνεται η δυνατότητα
επιλογής χορήγησης µικρότερων ποσοστών ενίσχυσης µε αντι-
στάθµισµα, υψηλότερη βαθµολόγηση στην αξιολόγηση και επο-
µένως την ενίσχυση των πιθανοτήτων ένταξης και παρέχεται η
δυνατότητα υλοποίησης του επενδυτικού σχεδίου σε διαφορετι-
κούς τόπους εγκατάστασης εντός όµως, της ίδιας περιφέρειας
καθώς και η δυνατότητα επιλογής µεταξύ της συγκριτικής και
της άµεσης αξιολόγησης των επενδυτικών σχεδίων. 

Επίσης, για τη διευκόλυνση της εφαρµογής των αναπτυξιακών
νόµων καθίσταται δυνητική η έκδοση κοινής υπουργικής απόφα-
σης για την εξειδίκευση των επιλέξιµων δαπανών που αφορούν
την ενέργεια και την προστασία του περιβάλλοντος. Καθορίζον-
ται µε ενιαίο τρόπο τα δικαιολογητικά και τα στοιχεία του ελέγ-
χου των ενταγµένων επενδυτικών σχεδίων µε απόφαση του
Υπουργού Ανάπτυξης, ώστε να ενισχυθεί η διαφάνεια και η αντι-
κειµενικότητα τους, αλλά και να διευκολυνθούν τόσο οι επενδυ-
τές όσο και η διοίκηση και γνωστοποιείται εκ των προτέρων ο
τρόπος διενέργειας του ελέγχου τήρησης των µακροχρόνιων
υποχρεώσεων και το ύψος των κυρώσεων. 

Τέλος, ορίζεται µέγιστο όριο 50% διαφοροποιήσεων σε δυνα-
µικότητα και ισχύ πέραν του οποίου ανακαλείται η απόφαση υπα-
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γωγής και ακολουθεί ανάκτηση της χορηγηθείσας ενίσχυσης,
ενώ προβλέπεται η δυνατότητα επιβολής µερικής κύρωσης ανα-
λόγως των συνθηκών για την µεταβολή του τόπου εγκατάστα-
σης. 

Σε ό,τι αφορά ζητήµατα της διοίκησης ιδιαίτερη σηµασία έχει
η πρόβλεψη της διοργάνωσης του ειδικού προγράµµατος πιστο-
ποίησης για τις δηµόσιες συµβάσεις από το Εθνικό Κέντρο Δη-
µόσιας Διοίκησης και Αυτοδιοίκησης, σε συνεργασία µε τη Γενική
Γραµµατεία Εµπορίου του Υπουργείου Ανάπτυξης, τη Γενική
Γραµµατεία Υποδοµών του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφο-
ρών και τη Γενική Γραµµατεία Δηµόσιας Διοίκησης του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών, αλλά και η διεύρυνση της δεξαµενής των
αξιολογητών και των ελεγκτών των επενδυτικών σχεδίων, ώστε
να περιλαµβάνει το σύνολο των εγγεγραµµένων στο Εθνικό Μη-
τρώο Πιστοποιηµένων Αξιολογητών και στο Εθνικό Μητρώο Πι-
στοποιηµένων Ελεγκτών. Ενισχύεται έτσι ουσιαστικά τόσο η
ποιότητα του παραγόµενου έργου όσο και η δυνατότητα ταχύ-
τερης ολοκλήρωσης των συγκεκριµένων διαδικασιών. 

Ακόµη για την αµεσότερη αξιολόγηση των υποψηφίων εισηγη-
τών και τακτικών και αναπληρωµατικών µελών στην Επιτροπή Αν-
ταγωνισµού πέραν της µελέτης του φακέλου τους, προστίθενται
στάδιο συνέντευξης, χωρίς να διακινδυνεύετε η αντικειµενικό-
τητα, η διαφάνεια και η εγκυρότητα της διαδικασίας επιλογής.
Επιλύεται επίσης, η εκκρεµότητα που αφορούσε τις προκηρύξεις
επιλογής προϊσταµένων επιπέδου διεύθυνσης του Υπουργείου
Ανάπτυξης που εκδόθηκαν το έτος 2018, οι οποίες καταργούνται
και επαναπροκηρύσσονται ώστε να αντιστοιχούν στη σηµερινή
οργανωτική δοµή του Υπουργείου. Εξάλλου, για την περαιτέρω
ενίσχυση του ελεγκτικού µηχανισµού µε προσωπικό που διαθέτει
πολύτιµη εµπειρία, δίνεται η δυνατότητα παράτασης της διετούς
διάρκειας απόσπασης υπαλλήλων για την στελέχωση της Διυπη-
ρεσιακής Μονάδας Ελέγχου Αγοράς, ενώ ρυθµίζεται η εξόφληση
των δαπανών µίσθωσης και λειτουργίας του ακινήτου επί της
οδού Νίκης 6-7 και Ερµού που στεγάζει υπηρεσίες του Υπουρ-
γείου Ανάπτυξης και του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οι-
κονοµικών. 

Ιδιαίτερη σηµασία έχουν επίσης, οι προβλέψεις του κεφαλαίου
6 µε τις οποίες ορίζεται το αφορολόγητο ανεκχώρητο και ακα-
τάσχετο των ενισχύσεων που καταβάλλονται στο πλαίσιο των
δράσεων για την ενίσχυση των επιχειρήσεων που επλήγησαν από
την κακοκαιρία «Ντάνιελ» στη Θεσσαλία και των επιχειρήσεων
του κλάδου γούνας που έχουν πληγεί από την επίθεση της Ρω-
σίας κατά της Ουκρανίας και τις σχετικές διεθνείς κυρώσεις.
Πρόκειται για ένα ακόµη µέτρο άµεσης και ουσιαστικής στήριξης
σε επιχειρηµατίες που για αντικειµενικούς λόγους αντιµετωπί-
ζουν δυσκολίες. 

Οµοίως, προβλέπεται η κατά παρέκκλιση των διατάξεων που
αφορούν θέµατα γνωστοποίησης, έγκρισης ή άλλων όρων και
προϋποθέσεων άσκησης οικονοµικών δραστηριοτήτων στις πε-
ριοχές που επλήγησαν από τις πληµµύρες που εκδηλώθηκαν από
την 4η έως και την 11η Σεπτεµβρίου του 2023.

Στο κρίσιµο πεδίο των υποδοµών σηµαντική είναι επίσης η πρό-
βλεψη για την ρυµοτοµική απαλλοτρίωση για έργα υλοποίησης σι-
δηροδροµικών γραµµών, όπου καταργείται η προϋπόθεση της
ιδιαίτερα χρονοβόρας τροποποίησης των πολεοδοµικών σχεδίων. 

Τέλος, το νοµοσχέδιο ενισχύει την απρόσκοπτη λειτουργία των
νοµίµως λειτουργούντων ραδιοφωνικών σταθµών, την ποιότητα
του σήµατος τους και την πρόσβαση στο ελληνικό πρόγραµµα,
ιδίως από κατοίκους παραµεθόριων περιοχών όπου σήµερα πα-
ρατηρείται συχνά το φαινόµενο των παρεµβολών και των επικα-
λύψεων από σταθµούς άλλων χωρών. 

Συγκεκριµένα, δίνεται η δυνατότητα δήλωσης δευτερευουσών
θέσεων εκποµπής, κατ’ εξαίρεση χορήγησης δευτερεύουσας συ-
χνότητας εκποµπής σε παραµεθόριους ραδιοφωνικούς σταθ-
µούς και προβλέπεται η αδειοδότηση των κεραιοσυστηµάτων
µέσω του συστήµατος ηλεκτρονικής υποβολής αιτήσεων της
Εθνικής Αρχής Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως επεσήµανα και στην αρχή
της τοποθέτησής µου, το νοµοσχέδιο αυτό επιλύει µια σειρά από
υπαρκτά και πιεστικά προβλήµατα και ενισχύει ουσιαστικά το θε-
σµικό και ρυθµιστικό οπλοστάσιο της πολιτείας. Η ολοµέτωπη

επίθεση στην ακρίβεια, η προστασία του καταναλωτή έναντι πα-
ραπλανητικών πρακτικών, η ενίσχυση των ελεγκτικών αρχών, η
ενθάρρυνση της επιχειρηµατικής δράσης σε κρίσιµους τοµείς,
όπως η αποθήκευση και η διανοµή, η διευκόλυνση της ολοκλή-
ρωσης υπαγµένων επενδυτικών σχεδίων αλλά και σηµαντικών
έργων υποδοµής, η ενίσχυση της αποτελεσµατικότητας των φο-
ρέων της διοίκησης, η άµεση στήριξη σε πληγείσες επιχειρήσεις
από την κακοκαιρία «Ντάνιελ» και η ρωσική εισβολή στην Ουκρα-
νία, η διασφάλιση της πρόσβασης όλων των πολιτών στο δηµό-
σιο αγαθό του ελληνικού ραδιοφωνικού προγράµµατος είναι
πεδία παρέµβασης πρώτης προτεραιότητας και άµεσης σηµα-
σίας. 

Η θεµατολογία αυτή και πολύ περισσότερο οι συγκεκριµένες
προβλέψεις του νοµοσχεδίου καταδεικνύουν τόσο τη βούληση
όσο και την αποτελεσµατικότητα της Κυβέρνησης να δίνει λύσεις
σε προβλήµατα και ταυτόχρονα να οικοδοµεί µε διαρθρωτικές
παρεµβάσεις το αναγκαίο νέο θεσµικό και ρυθµιστικό περιβάλ-
λον για να αξιοποιήσουµε ως κοινωνία τις τεράστιες αναπτυξια-
κές δυνατότητες και προοπτικές της χώρας µας. 

Για τους λόγους λοιπόν αυτούς σας καλώ να υπερψηφίσετε
το νοµοσχέδιο αυτό.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε. 

Τον λόγο τώρα έχει ο εισηγητής από τον ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Συµεών
Κεδίκογλου.

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 
ΣΥΜΕΩΝ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Συζητούµε σήµερα ένα νοµοσχέδιο το οποίο στην προµετω-

πίδα του αναγράφει: «Ενίσχυση προστασίας του καταναλωτή».
Όµως ελάχιστα, µόνο τρία, τέσσερα άρθρα αφιερώνονται σε
αυτή την προστασία. Τα περισσότερα έχουν να κάνουν µε άσχε-
τες διατάξεις. Είναι αυτό που οι παλαιότεροι λέγαµε νοµοσχέδιο
σκούπα ή ακόµα νοµοσχέδιο κουρελού. Από όλα έχει ο µπαξές.
Διόρθωση δικών σας πρακτικών και νόµων πριν δύο ετών, που
σηµαίνει ότι είχατε κακή νοµοθέτηση, έχετε µέσα περιπτώσεις
για τις ενισχύσεις από το φαινόµενο «Ντάνιελ», θέµατα του ανα-
πτυξιακού σας νόµου, ακόµα και για το ραδιοφωνικό τοπίο για
τις νέες συχνότητες. 

Όµως, η ακρίβεια αποτελεί κι αυτό είναι γνωστό το νούµερο
ένα ουσιαστικά πρόβληµα σήµερα για τα ελληνικά νοικοκυριά. Κι
ενώ αυτό ισχύει βλέπαµε ότι η συµµετοχή σε αυτή τη διαβού-
λευση και σε αυτό το νοµοσχέδιο, το οποίο περνάει στα ψιλά
ήταν πάρα πολύ χαµηλή. Αυτό κάτι δείχνει. Δείχνει ότι ακόµα και
οι πολίτες δεν περιµένουν από τέτοιου είδους νοµοθετήµατα να
υπάρχει λύση στο µεγάλο πραγµατικά πρόβληµα που κατατρώει
το εισόδηµα των νοικοκυριών, την ακρίβεια. 

Γιατί, ας µην γελιόµαστε, το πρόβληµα στην οικονοµία µας και
στη χώρα µας είναι δοµικό. Μιλάµε για µια κατάσταση ολιγοπω-
λιακή, µιλάµε για µια καρτελοποίηση παντού που µάλλον προσο-
µοιάζουµε µε αυτά τα καθεστώτα τα ολιγαρχικά, τα οποία
προέκυψαν µετά από τη διάλυση της Σοβιετικής Ένωσης. 

Σας θυµίζω τι γίνεται στις αεροµεταφορές. Θυµάστε τι είχαµε
πει τότε που η «Ολυµπιακή» σταµάτησε να είναι δηµόσια πώς ο
ανταγωνισµός θα µείωνε τις τιµές των εισιτηρίων; Για κοιτάξτε τι
γίνεται σήµερα. Θυµάστε µε την κινητή τηλεφωνία, όταν είχαν
έρθει εταιρείες και καλώς; Αυτή τη στιγµή έχουµε το πιο ακριβό
ίντερνετ στην Ευρώπη. Μας λέει κάτι; Δείτε τι γίνεται στην ενέρ-
γεια, δείτε τι γίνεται στις τράπεζες. 

Αυτά λοιπόν απαιτούν µεγάλες παρεµβάσεις και είναι φανερό
ότι η Κυβέρνηση δεν θέλει να τα βάλει µε τέτοιου είδους συµφέ-
ροντα. Και το γεγονός ότι βάζει κάποια πρόστιµα -επειδή ακού-
στηκε το επιχείρηµα «εσείς δεν βάζετε πρόστιµα»-, θα πω ότι δεν
είχαν αποθρασυνθεί έτσι οι πολυεθνικές, οι διάφορες εταιρείες,
επί των ηµερών των προηγούµενων κυβερνήσεων. Και το γεγο-
νός ότι βάζετε πρόστιµα και παρόλα αυτά συνεχίζουν να παρα-
νοµούν κάτι δείχνει. Είναι τόσο µεγάλα τα κέρδη τους, που ακόµα
και αν µπει κάποιο πρόστιµο δεν τους ενδιαφέρει γιατί ήδη έχουν
κερδίσει πολλαπλά. 

Ουσιαστικά λοιπόν στη µάχη της ακρίβειας η Κυβέρνηση έχει
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πετάξει «λευκή πετσέτα» και αυτό φάνηκε από το γεγονός ότι ο
ίδιος ο Πρωθυπουργός αναφέρθηκε και µε επιστολή του που
έστειλε στην κ. Φον Ντερ Λάιεν, την Πρόεδρο της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής, όπου ουσιαστικά λέει ότι οι πολυεθνικές στη χώρα
µας έχουν πολύ πιο αυξηµένες τιµές απ’ ό,τι σε άλλα ευρωπαϊκά
κράτη. Και βέβαια πήρε µια γενικόλογη απάντηση από την επι-
τροπή, από κύκλους της επιτροπής, από εκπροσώπους της επι-
τροπής, ότι είναι ένα θέµα το οποίο πράγµατι θα το δούµε στο
µέλλον. 

Από εκεί και πέρα, τι άλλο ακούµε σαν επιχείρηµα κυβερνη-
τικό; Ότι η ακρίβεια θα καταπολεµηθεί µέσω των αυξήσεων των
µισθών. Άρα παραδεχόµαστε πως δεν µπορούµε να κάνουµε τί-
ποτα µε την ακρίβεια και θα προσπαθήσουµε να καλύψουµε το
χαµένο εισόδηµα µέσα από τους µισθούς. Και βεβαίως ακούσαµε
τον Πρωθυπουργό να λέει ότι υπάρχει πρακτική να µειώνουν το
περιεχόµενο συσκευασιών οι εταιρείες, αντί να µειώνουν την
τιµή, αλλά θα υποχρεούνται να αναγράφουν αυτή την πρακτική.
Δηλαδή αυτό είναι το θέµα µας, απλά να µας ενηµερώνουν. 

Δεν είναι τυχαίο ότι στον πληθωρισµό τροφίµων είµαστε δεύ-
τεροι µετά τη Μάλτα, για να µην πω για την αγοραστική δύναµη
που µας περνά µόνο η Βουλγαρία, είµαστε χειρότεροι -δεύτεροι
από το τέλος εννοώ- και αυτό µάλλον, όπως πάει, σε λίγο θα ανα-
τραπεί. Γιατί εδώ µιλάµε για έναν πληθωρισµό απληστίας, όπως
έχουµε πει πολλές φορές, ο οποίος είναι και ανάλγητος. Γιατί κα-
ταλαβαίνετε ότι είναι διαφορετική µια αύξηση έστω για ένα, δύο
ευρώ σε έναν άνθρωπο που παίρνει 500 και 800 ευρώ και διαφο-
ρετική σε έναν άλλο που παίρνει 5.000 ευρώ το µήνα. Αλλά από
αυτά πού να καταλάβετε; 

Ο ΣΥΡΙΖΑ έχει κάνει µια ολοκληρωµένη πρόταση για το µηδε-
νικό ΦΠΑ στα βασικά αγαθά, για τη µείωση των έµµεσων φόρων
τα οποία µαζεύετε σαν υπερέσοδα και ακούσαµε τον κ. Χατζη-
δάκη να λέει ότι θα εξετάσει τη µείωση του ΦΠΑ στον καφέ από
το καλοκαίρι -µάλιστα- για τα οποία όµως θα αναφερθεί αναλυ-
τικά και ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής µας Οµάδας. Έχουµε
αύριο συζήτηση ακριβώς για το θέµα της ακρίβειας και θα τοπο-
θετηθούµε αναλυτικά.

Στα του νοµοσχεδίου τώρα, πράγµατι φέρνετε µια ευρωπαϊκή
οδηγία, η οποία είναι σωστή που λέει να πηγαίνουµε στη χαµη-
λότερη τιµή των τελευταίων εξήντα ηµερών. Γιατί είχε παρατη-
ρηθεί το φαινόµενο λίγο πριν να αυξάνεται η τιµή. Θυµάστε
ακόµα και σ’ αυτή την περιβόητη «black Friday» όπως συνηθί-
ζουµε να λέµε πολλές φορές οι επιτήδειοι µας έβαζαν τιµές που
ήταν πιο ακριβές και από τις κανονικές µέρες. Άρα αυτό είναι θε-
τικό. 

Όµως, την ίδια στιγµή έρχεστε -και σας το είπαµε πάρα πολλές
φορές στην επιτροπή και απάντηση δεν πήραµε γιατί το κάνετε-
και δεν επιλέγετε να τροποποιήσετε τον πρόσφατο νόµο του
2013, αλλά γυρνάτε στο 1994 και µε την επιστροφή αυτή ουσια-
στικά κάνετε και τα πρόστιµα πιο χαµηλά αλλά και µιλάµε για σύ-
σταση και συµµόρφωση εντός ορισµένης προθεσµίας για την
πρώτη φορά, άρα να αποθρασυνθούν ακόµα περισσότερο αυτοί
οι οποίοι δεν είναι οι επαγγελµατίες οι σωστοί, αυτοί που τηρούν
πράγµατι τον νόµο όπως θα πρέπει. Άλλωστε και το Γενικό Λογι-
στήριο λέει για τη συγκεκριµένη διάταξη ότι προβλέπεται ενδε-
χόµενη απώλεια εσόδων λόγω της κατάργησης της διάταξης
σχετικά µε την επιβολή προστίµων. Είναι ξεκάθαρο. 

Από εκεί και πέρα, το καταναλωτικό κίνηµα διαµαρτύρεται ότι
µε τον τρόπο που καταργείτε την επιτροπή που όριζε το µητρώο,
που µπορεί να έχει αδυναµίες, αλλά αυτή τη στιγµή βάζετε τη
Γενική Διεύθυνση Αγοράς και Προστασίας του Καταναλωτή που
είναι ήδη υποστελεχωµένη -ουσιαστικά µας είπε στην επιτροπή
ότι ένας υπάλληλος είναι- να ορίσει ποιοι θα µπαίνουν και θα
βγαίνουν στο µητρώο αυτό και βάζει το γενικό όρο «να ήταν δρα-
στήρια το τελευταίο έτος». 

Τι σηµαίνει ακριβώς «να υπήρχε δραστηριότητα στο τελευταίο
έτος» και µάλιστα σε µια εποχή που θέλουµε ένα δραστήριο κα-
ταναλωτικό κίνηµα, που στη χώρα µας δυστυχώς δεν υπάρχει και
που, παρ’ όλα αυτά, 90% ήταν αυξηµένες το τελευταίο έτος οι
αναφορές για προβλήµατα στην αγορά, που έχουµε όµως τους
πιο ανενηµέρωτους αυτή τη στιγµή καταναλωτές στην Ευρώπη,
σύµφωνα µε τις έρευνες, και πρέπει κάποια στιγµή να δούµε και

το τι γίνεται στο διαδίκτυο. Γιατί πάρα πολλές αγορές ξέρετε ότι
γίνονται διαδικτυακά και υπάρχουν διάφοροι επιτήδειοι που παίρ-
νουν τα χρήµατα και άντε µετά να τους βρεις. Αυτά όλα θα πρέπει
να επιλύσουµε, πάντως όχι µε τη χειραγώγηση του καταναλωτικού
κινήµατος. 

Τα άρθρα 11 µε 14 ουσιαστικά έχουν να κάνουν µε την εφαρ-
µογή του νέου κανονισµού στον αναπτυξιακό νόµο. Όλα αυτά τα
άρθρα έχουν και διατάξεις οι οποίες κάποιες είναι θετικές και θα
υπερψηφίσουµε, αλλά στο σύνολό τους -το ότι δηλαδή αυξάνετε
τα όρια για τα οποία ένα επενδυτικό πλάνο µπορεί να ενισχυθεί,
ότι αυξάνονται οι προθεσµίες και οι διορίες από δύο σε έξι µήνες-
φαίνεται ότι υπάρχουν καθυστερήσεις και προβλήµατα στην πα-
ραγωγική λειτουργία των επενδύσεων. Χαλαρώνετε τις διαδικα-
σίες και τους όρους για τις προκηρύξεις, αν έχεις το 50% της
επένδυσης, µπορείς να το ολοκληρώσεις χωρίς επιπτώσεις, αλλά
υπάρχουν και περιπτώσεις που ουσιαστικά µπορεί κάποιος να
αλλάζει έδρα µέσα στην περιφέρεια, χωρίς να υπάρχουν κυρώ-
σεις και χωρίς να ζητάει την άδεια όπως πριν, αλλά καταλαβαί-
νετε ότι είναι διαφορετικό να πάρεις µια άδεια για λόγους
αναπτυξιακούς -ας πούµε- στη Μεγαλόπολη και τελικά να πας
στην Κόρινθο ή να ξεκινήσεις να επενδύεις στη Λέρο και να πας
στη Ρόδο. 

Εν πάση περιπτώσει, είναι κάτι πολύ χαρακτηριστικό -όταν µι-
λάµε για ανάπτυξη- η απάντηση που έδωσε ο εκπρόσωπος των
φορέων του Επαγγελµατικού Επιµελητηρίου Αθηνών, όπου µας
λέει ότι όταν εµείς µέσα από ΕΣΠΑ πήραµε το 6%, δεν νοείται -
και το είπε χιουµοριστικά- αυτή τη στιγµή µικρή επιχείρηση και
επενδυτής. 

Από το Ταµείο Ανάκαµψης έχει απορροφηθεί το 0,002, εννέα
στις δέκα επιχειρήσεις δεν φτάνουν ποτέ στο γκισέ των τραπε-
ζών γιατί δεν µπορούν να χρηµατοδοτηθούν. Έχουµε να αντιµε-
τωπίσουµε και τις εισαγόµενες επιχειρήσεις που έχουν πολύ
καλύτερη πρόσβαση σε φθηνό χρήµα και βεβαίως η διαφορά του
επιτοκίου χορηγήσεων και καταθέσεων τα τελευταία χρόνια
άνοιξε ακόµα παραπάνω στη χώρα µας και είναι το µεγαλύτερο
στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Για ποια ανάπτυξη λοιπόν και αναπτυ-
ξιακό νόµο µιλάµε;

Και µε την ευκαιρία αυτή έρχοµαι να αναφερθώ σε ένα πρό-
σφατο παράδειγµα το οποίο αφορά και το Νοµό µου, την Εύβοια,
τη Χαλκίδα συγκεκριµένα που στεναχωριέµαι όταν ερχόµαστε
στην επικαιρότητα για τον λάθος λόγο -αλλά αυτό δεν έχει να
κάνει µε τη Χαλκίδα, προφανώς έτυχε να είναι εκεί, παρόµοια γί-
νονται σε όλη την Ελλάδα- χθες, µε την εξάρθρωση του δικτύου
των εφοριακών. Τι µας δείχνει αυτό; Μας δείχνει ότι η παθογέ-
νεια του δηµοσίου συνεχίζει να υφίσταται. 

Δυστυχώς υπάρχουν µακρυχέρηδες δηµόσιοι λειτουργοί, οι
οποίοι δυσφηµούν και όλους όσους υπηρετούν πραγµατικά το
λειτούργηµά τους και βεβαίως δεν ρωτάµε µετά για ποιο λόγο
είµαστε στη διαφθορά στην 59η θέση µαζί µε τη Ναµίµπια. Και
θυµίζω ότι πέρσι πέσαµε τρεις ακόµα θέσεις. Δεν ρωτάµε ποιος
τοποθέτησε τη συγκεκριµένη λειτουργό -αυτά είναι αυτονόητα
πράγµατα-, δεν ρωτάµε ποιες πλάτες είχε, αλλά ότι θα φτάνατε
να την βραβεύετε κιόλας στο επιµελητήριο που έγινε στη Χαλ-
κίδα πριν λίγους µήνες -Υφυπουργός δικός σας και Βουλευτής-
τη συγκεκριµένη η οποία παραπέµπεται ως επικεφαλής εγκλη-
µατικής οργάνωσης, αυτό µας ξεπερνά! Και είναι γελοίο αυτό
που γίνεται µε τις βραβεύσεις µεταξύ κοµµατικών στελεχών -και
το είχα πει- αλλά σε αυτό το επίπεδο ότι θα φτάναµε, δεν το πε-
ρίµενα.

Και να σας πω και κάτι; Δεν µπορούµε να περιµένουµε να κα-
ταπολεµήσει τη διαφθορά µια διεφθαρµένη κυβέρνηση και το
λέω µετά λόγου γνώσεως, αν κοιτάξετε µονάχα το ποσοστό και
το ποσό των απευθείας αναθέσεων, για να µην πω για το κου-
κούλωµα, για να µην πω για το κράτος δικαίου. Γιατί όλα αυτά
έχουν σχέση µεταξύ τους και όλα αυτά µας οδηγούν στη σηµε-
ρινή κατάσταση. 

Ακούµε ωραία λόγια, ακούµε για ψηφιοποίηση, αλλά το κρά-
τος στο βάθος του παραµένει σάπιο και φαίνεται ότι από τα χρό-
νια των µνηµονίων τίποτα δεν διδαχθήκαµε και η σηµερινή
κατάσταση του κράτους είναι η ίδια και ακόµα χειρότερη και µε
τέτοιο κράτος ανάπτυξη δεν γίνεται. 
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Έρχοµαι τώρα στα υπόλοιπα. 
Στο άρθρο 19 τροποποιείτε τη διαδικασία επιλογής των ειση-

γητών των µελών της Επιτροπής Ανταγωνισµού και βάζετε και τη
συνέντευξη. Έχουµε πείρα από συνέντευξη και ξέρουµε στην Ελ-
λάδα πώς λειτουργεί. Σας το είπαµε, δεν το αλλάζετε. Παρόλα
αυτά, εµείς µιλάµε για την πιο αδύναµη Επιτροπή Ανταγωνισµού
σχεδόν στην Ευρωπαϊκή Ένωση και έρχεστε τώρα να την ελέγ-
ξετε ακόµα περισσότερο. 

Εν πάση περιπτώσει, πάµε στα άρθρα που έχουν να κάνουν µε
την εξόφληση των δαπανών του ακινήτου επί της Νίκης. Το µόνο
που είπαµε είναι να έχουµε µια τάξη µεγέθους για τι ποσό µιλάµε.
Γιατί αυτή τη στιγµή καλούµαστε να ψηφίσουµε κάτι το οποίο
δεν γνωρίζουµε καθόλου. 

Και βεβαίως είναι τα άρθρα 23 και 24 που είναι ειδικό καθε-
στώς για το αφορολόγητο, ανεκχώρητο, ακατάσχετο, που έχουν
να κάνουν µε την κακοκαιρία «Ντάνιελ» και «Ηλίας», που προφα-
νώς ό,τι έχει να κάνει µε τέτοιου είδους ενισχύσεις εµείς θα εί-
µαστε θετικοί, θα υπερψηφίσουµε. 

Όµως, την ίδια στιγµή, στο άρθρο 25 µας λέτε ότι αναστέλλε-
ται η επιβολή κυρώσεων στις περιπτώσεις παράβασης της κεί-
µενης νοµοθεσίας, αναφορικά µε άσκηση οικονοµικών δραστη-
ριοτήτων, σε περιοχές που επλήγησαν από τις πληµµύρες. Δη-
λαδή κάποιος ο οποίος ήταν παράτυπος και παράνοµος σε θέ-
µατα οικονοµικά θα του δώσουµε συγχωροχάρτι επειδή έτυχε
εκεί πέρα να έχουµε κακοκαιρία; 

Σας λέω µήπως κρύβονται «φωτογραφικές» διατάξεις και µου
απαντάτε ότι δεν είναι «φωτογραφικές» διατάξεις γιατί δεν θα
είναι µόνο η Θεσσαλία, αλλά θα µπει και ο Έβρος. Μα, δεν λέω
για την τοποθεσία. Όταν λέω «φωτογραφικές» διατάξεις, εννοώ
συγκεκριµένους επιχειρηµατίες. 

Βεβαίως υπάρχουν κάποιες ενισχύσεις και για τη γούνα που
είµαστε θετικοί, αλλά σε τέτοιου είδους κλάδους που πραγµα-
τικά πλήττονται από κάποια γεγονότα θα πρέπει να δούµε συνο-
λικά πώς θα βρούµε νέες αγορές και όχι εφάπαξ πώς θα
δώσουµε κάποιο ποσό ή πώς θα χαρίσουµε µιας χρονιάς τη φο-
ρολογία.

Κλείνω µε τα άρθρα 28 - 30 όπου ουσιαστικά έχουµε τη δυνα-
τότητα στους ραδιοφωνικούς σταθµούς να έχουν και µια δεύ-
τερη συχνότητα. Καταλαβαίνω για τις παραµεθόριες, γιατί είναι
και εθνικά τα θέµατα και να έχουν και το σήµα, αν και όπως ει-
πώθηκε, ποιος είναι ο παραµεθόριος χάρτης; Διότι σε αυτόν τον
χάρτη που λέµε παραµεθόριο είναι µέσα και η Σαντορίνη, για πα-
ράδειγµα, και πρέπει να το δούµε και να το ξαναφτιάξουµε την
αρχή.

Ενώ είχε γίνει µια προσπάθεια επί ΣΥΡΙΖΑ πράγµατι κάποια
προβλήµατα να αντιµετωπιστούν στον ίδιο τον νοµό, θέµατα συ-
χνοτήτων κ.λπ., ώστε να µην έχει ζήτηµα, έτσι όπως το κάνετε
εσείς δεν καταλαβαίνω γιατί δίνετε, πέραν από τους παραµεθό-
ριους, και σε άλλους σταθµούς δεύτερη συχνότητα. Ουσιαστικά
µιλάµε για ένα «παράθυρο», για µια νοµιµοποίηση παράνοµων
σταθµών ή αναδιαµόρφωση του ραδιοφωνικού τοπίου. Απόδειξη
αυτού είναι ότι έρχεται το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους και
προβλέπει απώλεια εσόδων από την αναστολή επιβολής κυρώ-
σεων και προστίµων στους σταθµούς που έκαναν διαπιστωθείσες
παρεµβάσεις. Και βεβαίως η Εθνική Επιτροπή Τηλεπικοινωνιών
και Ταχυδροµείων, η οποία είναι αρµόδια, δεν έχει τη στελέχωση
και δεν ξέρω αν έχει και την τεχνογνωσία να µπορεί να κάνει όλον
αυτόν τον έλεγχο που απαιτείται στη χώρα.

Κλείνοντας, θα πω ότι παρ’ όλο που έχετε κάποιες θετικές δια-
τάξεις τις οποίες εµείς, όπως σας είπα, θα υπερψηφίσουµε και
προσπαθείτε να λύσετε κάποιου είδους προβλήµατα, στο σύνολό
του αυτό το νοµοσχέδιο δεν είναι αυτό που χρειάζεται για να
µπορέσουµε όχι απλά να αντιµετωπίσουµε το µεγάλο πρόβληµα
της ακρίβειας που µαστίζει τα ελληνικά νοικοκυριά, αλλά ούτε
σχεδόν να το ακουµπήσουµε. 

Συνεπώς µε τέτοιου είδους διατάξεις που φέρνετε, δύο πράγ-
µατα σωστά και άλλα πέντε στραβά, εµείς δεν µπορούµε να εί-
µαστε θετικοί και θα καταψηφίσουµε το παρόν νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε.
κύριε συνάδελφε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, τριάντα έξι µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκ-
παιδευτικοί από τα Εκπαιδευτήρια Μαντουλίδη Θεσσαλονίκης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Παρακαλώ να κλείσει ο κατάλογος της ηλεκτρονικής εγγρα-
φής των οµιλητών.

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλ-
λαγής κ. Γεώργιος Νικητιάδης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, επιτέλους η Κυ-

βέρνησή σας διά του Πρωθυπουργού οµολόγησε δηµοσίως και
µε κραυγαλέο τρόπο την ανικανότητά σας να αντιµετωπίσετε την
ακρίβεια. Ανακάλυψε τώρα ξαφνικά τον ένοχο, την Ευρωπαϊκή
Ένωση και εστίασε στις πολυεθνικές, δηλώνοντας όµως ότι ο ίδιος
και η Κυβέρνησή του δεν µπορούν να κάνουν κάτι για να µη γίνει
η χώρα «Μπανανία». Τον όρο «Μπανανία» ο Πρωθυπουργός σας
τον χρησιµοποίησε. Συνεπώς σήµερα συνοµολογείτε ότι καθι-
στάτε τη χώρα «Μπανανία» και περιµένετε να επέµβει η Ευρω-
παϊκή Ένωση. Και τι σας απάντησε η κ. Φον Ντερ Λάιεν; «Εν
ευθέτω χρόνω». «Ζήσε Μάη µου να φας τριφύλλι», δηλαδή. Ξέρετε
όλοι τι σηµαίνει ο εύθετος χρόνος για την Ευρωπαϊκή Ένωση. Τρία
- τέσσερα χρόνια θα περιµένει ο Έλληνας καταναλωτής, θα έχει
συρρικνωθεί ο Έλληνας καταναλωτής και βέβαια κανένας δεν µας
εξήγησε τι θα κάνει ακριβώς. Υπάρχει κάποιος µηχανισµός; Έχει
γίνει ποτέ κάποιου τέτοιου είδους παρέµβαση από την Ευρωπαϊκή
Ένωση για την ενιαία αγορά; Άγνωστα όλα αυτά.

Εσείς, λοιπόν, µε αυτό το «πυροτέχνηµα» θα περιοριστείτε
ξανά στα «καλάθια» σας, στα pass σας, στα πρόστιµα που επι-
βάλλετε και πιστεύετε ότι µε αυτόν τον τρόπο θα καταφέρετε να
καταπολεµήσετε την ακρίβεια, αντί να προτρέψετε την Επιτροπή
Ανταγωνισµού ενδυναµώνοντάς τη να κάνει τη δουλειά της, αντί
να στελεχώσετε τη ΔΙΜΕΑ και να εντείνετε τους ελέγχους, αντί
να δώσετε ουσιαστική δύναµη στο καταναλωτικό κοινό, αντί να
γίνουν διαρθρωτικοί έλεγχοι από το χωράφι στο ράφι και ενδοο-
µιλικοί έλεγχοι, έλεγχοι επί των ενδοοµιλικών συναλλαγών. Σας
καλώ να µου πείτε ένα µόνο τέτοιον έλεγχο, γιατί εκεί είναι το
µεγαλύτερο πρόβληµα και εκτοξεύεται η τιµή των τροφίµων. 

Αντί να πετάτε αυτά τα «πυροτεχνήµατα», γιατί περί αυτού
πρόκειται, εσείς δυστυχώς δεν έχετε αποφασίσει, διότι δεν έχετε
τη βούληση, διότι είναι διαφορετικές οι επιλογές σας. Ρίχνετε
αλλού τις ευθύνες. Ρίχνετε τις ευθύνες γιατί έχουµε ευρωεκλο-
γές, είδατε την κατακραυγή του κόσµου και το πρώτο πράγµα
που σας θέτει ο κόσµος είναι η ακρίβεια και προσπαθείτε τώρα
να µαζέψετε τα ασυµµάζευτα. Ο κόσµος δεν τρώει κουτόχορτο.
Στις 9 Ιουνίου θα σας δώσει την απάντηση. 

Ας δούµε, όµως, το νοµοσχέδιο που µας φέρνετε, κύριε
Υπουργέ. Θα παραθέσω έξι βασικούς λόγους για τους οποίους
εµείς επί της αρχής δεν θα το ψηφίσουµε, αλλά τονίζω και υπο-
γραµµίζω, για να µη βγείτε πάλι σπεκουλάροντας να λέτε ότι δεν
ψηφίσαµε για τις πληγείσες περιοχές ή για παρατάσεις νόµων.
Το υπογραµµίζω. Επί της αρχής δεν ψηφίζουµε και παραθέτω
τους λόγους. Όµως, τα άρθρα που σχετίζονται µε τις πληγείσες
περιοχές, τις επιχειρήσεις που είναι εντός των πληγεισών περιο-
χών και τα άρθρα που «µπαλώνουν» την κακή νοµοθέτησή σας,
δίνοντας παρατάσεις σε νόµους από υπαγωγή σε αναπτυξιακούς
νόµους, αυτά θα τα ψηφίσουµε όλα.

Ο πρώτος, λοιπόν, λόγος είναι ότι το νοµοσχέδιό σας δεν
αφορά την προστασία του καταναλωτή. Είναι ψευδεπίγραφος ο
τίτλος. Λέει για προστασία του καταναλωτή, αλλά στο νοµοσχέ-
διο από τα 31 άρθρα, σε ένα άρθρο βασικά ασχολείται µε τον κα-
ταναλωτή, πουθενά αλλού.

Ο δεύτερος λόγος: Αντί να προστατεύσετε τους καταναλωτές,
προστατεύετε αυτούς που τους παραπλανούν, αυτούς που θα
έπρεπε να τιµωρούνται. Επειδή κάνατε και στην επιτροπή πως

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡMΘ’ - 23 ΜΑΪΟΥ 2024 16765



δεν καταλαβαίνετε, κύριε Υπουργέ, θα σας το εξηγήσω πολύ
απλά και δεν έχω ανάγκη τη µεγαλοψυχία σας όταν µου είπατε
ότι δεν µου απαντήσατε στη δηµόσια δήλωσή µου για να µη µε
εκθέσετε. Να µε εκθέσετε. Αν έχετε επιχειρήµατα και αν είναι
υπέρ του καταναλωτή, να µε εκθέσετε, αλλά να ακούσω εδώ τα
επιχειρήµατα σ’ αυτά που θα σας πω, επειδή µου λέτε ότι δεν
προστατεύετε τους καταστηµατάρχες.

Με το άρθρο 31 καταργείτε τη διάταξη που προέβλεπε τιµωρία
σε όσους παραπλανούν τον καταναλωτή 2% επί του τζίρου την
πρώτη φορά και 20.000 τουλάχιστον πρόστιµο. Αν υποτροπίαζε
εντός τετραετίας, 4% επί του τζίρου το πρόστιµο. Τι µένει τώρα
σε ισχύ; Αυτό το πετάτε. Μένει σε ισχύ ότι την πρώτη φορά που
θα συλληφθεί κάποιος να κοροϊδεύει το κοινό, θα του γίνουν συ-
στάσεις. Θα καλέσετε, δηλαδή, κύριε Υπουργέ, αυτόν που εξα-
πατά χιλιάδες καταναλωτές και θα του πείτε «πρόσεξε καλά, γιατί
τη δεύτερη φορά θα σε κάνω ντα, την πρώτη στη χαρίζω». Αυτός
είναι ο τρόπος που νοµοθετείτε.

Επειδή αναφερθήκατε δήθεν στην προστασία των µικρών κα-
ταστηµαταρχών, ακούστε. Είπε ο κύριος Υπουργός στην επι-
τροπή «µα, 20.000 το πρόστιµο ήταν πάρα πολύ υψηλό, δεν
µπορώ εγώ σ’ ένα µικρό κατάστηµα να επιβάλω 20.000 πρό-
στιµο» και γι’ αυτό καταργεί κάθε κύρωση εναντίον οποιουδή-
ποτε παραπλανά το κοινό, ενώ πολύ απλά θα µπορούσε τα
20.000 ευρώ να τα κάνει 1.000, να τα κάνει 2.000, για να µας δεί-
ξει και τον δήθεν πόνο του για τον µικρό καταστηµατάρχη.

Επαναλαµβάνω: Σας καλώ να απαντήσετε σ’ αυτά, γιατί λέτε
ότι δεν θέλατε να µε εκθέσετε στη δήλωσή µου. Το λέω ξανά. Να
µε εκθέσετε εδώ πέρα, αν είναι να προστατεύσετε τον κατανα-
λωτή. 

Τρίτος λόγος: Επαναφέρετε την περίφηµη συνέντευξη. Μας
είπατε στην επιτροπή ότι µοριοδοτείτε µε 30% για την επιλογή
των εισηγητών στην Επιτροπή Ανταγωνισµού, οι οποίοι εισηγητές
θα κριθούν από µια επιτροπή της οποίας τα 3/5 διορίζει ο κύριος
Υπουργός.

Και ξέρετε, δεν έχουµε κάποιο φετίχ εναντίον της συνέντευ-
ξης. Προφανώς κάποιες φορές σε σηµαντικές θέσεις ευθύνης-
διοίκησης απαιτείται να κριθεί ένας υποψήφιος και µε
συνέντευξη, για να δεις την προσωπικότητά του, να δεις αν είναι
κανένας στριφνός, να δεις αν είναι κανένας παλαβός, να δεις αν
είναι κανένας µισάνθρωπος. Βεβαίως σε µια σοβαρή θέση ευθύ-
νης χρειάζεται και η συνέντευξη αν υπάρχουν τα εχέγγυα µε τα
οποία θα κριθεί ο συνεντευξιαζόµενος. Εδώ, όµως, στο ΑΣΕΠ για
τους εισηγητές θα κριθεί η προσωπικότητα των εισηγητών; Τι κά-
νουν οι εισηγητές; Ελέγχουν, µελετούν και εφαρµόζουν το δίκαιο
του ανταγωνισµού. Η προσωπικότητά τους, την οποία θέλει να
κρίνει ο κύριος Υπουργός, θα επηρεάσει τον εισηγητή από τον
τρόπο που θα κάνει τον έλεγχο, από τον τρόπο που θα γράψει
την εισήγησή του; Αυτά είναι κοροϊδίες. 

Είναι προφανές ότι το Υπουργείο, η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας αυτό που θέλει να κάνει είναι να διορίσει και να ελέγ-
ξει απολύτως την Επιτροπή Ανταγωνισµού, διότι προφανώς
κάπου κάτι δεν τους άρεσε, όπως, για παράδειγµα, τα πρόστιµα
επί των τραπεζών, που οι τράπεζες συνοµολόγησαν ότι είχαν
προβεί σε διαδικασίες και σε εναρµονισµένες πρακτικές. Οι ίδιες
οι τράπεζες πήγαν και πλήρωσαν το πρόστιµο. Κάπου, λοιπόν,
δεν σας αρέσει και προφανώς θέλετε να ελέγξετε την Επιτροπή
Ανταγωνισµού. Και επαναλαµβάνω, η δουλειά των εισηγητών
είναι ελεγκτική, δεν είναι νοµική, δεν έχει σχέση µε την προσω-
πικότητά τους. 

Όµως, πέρα από το τεχνοκρατικό ζήτηµα της συνέντευξης,
δεν σκεφτήκατε ότι δεν έχετε την έξωθεν καλή µαρτυρία; Όταν
ακούµε συνέντευξη, όταν ο ελληνικός λαός ακούει συνέντευξη,
πού πάει το µυαλό του; Παυλόπουλος εκατόν πενήντα χιλιάδες
διορισµένα δικά µας παιδιά. Δώσατε ποτέ δείγµατα ότι εσείς θα
κάνετε αντικειµενική συνέντευξη;

Ιστορικά, λοιπόν, στην πολιτική ζωή του τόπου θα έπρεπε να
σκεφθείτε ότι η συνέντευξη δεν µας φέρνει αγαθούς συνειρµούς.
Μας υποψιάζει, µας κάνει να σκεφτόµαστε ότι κάτι βρωµάει εδώ
πέρα. Και έρχεστε τώρα και µας ζητάτε να υπερψηφίσουµε εµείς
τη συνέντευξη σε µια επιτροπή που εσείς θα επιλέγετε τα 3/5 της.

Όπως σας είπαµε και στην επιτροπή -σας το είπα εγώ προσω-

πικώς- αν θέλετε πραγµατικά να είστε αντικειµενικός, ορίστε ότι
αυτή η επιτροπή που θα επιλέγει τους εισηγητές να είναι διακοµ-
µατική. Δεν πρόκειται να πάρουµε απάντηση, όπως δεν και σε
πολλά άλλα ερωτήµατα.

Και έρχοµαι στον τέταρτο λόγο για τον οποίο δεν είναι µεν της
αρµοδιότητάς σας, αλλά εσείς είστε αυτή τη στιγµή Κυβέρνηση
εδώ πέρα. Στα δηµόσια έργα περνάτε διάταξη µε βάση την οποία
η πορεία εκτέλεσης του έργου θα γίνεται από επόπτη που επιλέγει
ο ανάδοχος ή ο εργολάβος. Προσέξτε! Για δηµόσιο έργο θα πλη-
ρώνει το δηµόσιο, θα πληρώνουµε όλοι εµείς, θα πληρώνει ο ελ-
ληνικός λαός, αλλά το έργο θα πιστοποιείται και θα ελέγχεται από
κάποιον που ο ανάδοχος, ο εργολάβος θα έχει προσλάβει, που ο
ανάδοχος, ο εργολάβος θα πληρώνει, για να πιστοποιεί το έργο
που γίνεται υπέρ του δηµοσίου, υπέρ του ελληνικού λαού.

Και ξέρετε, το τραγικότερο είναι ότι αυτό προβλέπεται ακόµα
και στα ΣΔΙΤ. Τι είναι τα ΣΔΙΤ; Είναι µία σύµπραξη δηµόσιου και
ιδιωτικού τοµέα. Αυτό σηµαίνει ότι ένα έργο δεν ανήκει µόνο
στον ιδιώτη, αλλά ανήκει και στο δηµόσιο. Το δηµόσιο έχει µερί-
σµατα, έχει µετοχές, έχει οικονοµικά συµφέροντα. Ούτε και εκεί
δεν θα ελέγχει το δηµόσιο, αλλά θα υπάρχει ένας επόπτης που
θα τον ελέγχει και θα τον πληρώνει ο εργολάβος, ο ανάδοχος
του έργου.

Γιατί δεν κάνετε ένα µητρώο πιστοποιηµένων εποπτών, ώστε
να υπάρχει τουλάχιστον µία στοιχειώδης φερεγγυότητα; Σας
έθεσα το θέµα στην επιτροπή, σας είπα βέβαια ότι δεν είναι δική
σας αρµοδιότητα, αλλά είναι δικό σας νόµος, κύριε Σκρέκα.
Εσείς φέρνετε την υπογραφή του νόµου που βάζει αυτόν τον
επόπτη, τον ιδιώτη που θα τον διορίζει ο ίδιος ο εργολάβος. Δεν
περίµενα να υπάρχει ευαισθησία από τον αρµόδιο Υπουργό ώστε
να είναι εδώ, αλλά η Κυβέρνηση είναι εδώ. Οφείλατε, αφού εσείς
φέρνετε αυτόν τον νόµο, να µας δώσετε απαντήσεις, να µας σχο-
λιάσετε αυτό το θέµα που αποτελεί, όπως είπα, λόγο για να µην
ψηφίσουµε επί της αρχής αυτό το νοµοσχέδιο.

Και έρχοµαι στον πέµπτο λόγο. Επιτρέπετε διαδοχικές -προ-
οδευτικές, όπως τις λέτε- µειώσεις για εξήντα µέρες στις τιµές
και αντί να υποχρεώνεται ο καταστηµατάρχης που είναι υποχρε-
ωµένος να αναγράφει την τιµή και µε βάση την πρώτη διάταξη
του άρθρου που φέρνετε να έχει σύγκριση µε την αµέσως χαµη-
λότερη, εσείς επιτρέπετε αν είναι εξήντα ηµέρες διαρκώς οι µει-
ώσεις, να µην αναγράφεται η σύγκριση µε τη χαµηλότερη, αλλά
µε την πρώτη τιµή από την οποία ξεκίνησαν οι µειώσεις. Σας ζή-
τησα στην επιτροπή να µας πείτε ένα παράδειγµα. Σας καλώ, λοι-
πόν, ξανά να µας πείτε ένα παράδειγµα για τις εξήντα µέρες που
να δείχνει ότι προστατεύεται ο καταναλωτής. Εγώ σας είπα ένα
παράδειγµα, το οποίο θα επαναλάβω εδώ για να µου απαντήσετε
αν εγώ κάνω λάθος. 

Ας υποθέσουµε, λοιπόν, ότι ένα σουπερµάρκετ θέλει να που-
λήσει φέτα και να τη βάλει στο πρόγραµµα των µειωµένων τιµών.
Κοστίζει 10 ευρώ το κιλό η φέτα και είκοσι µέρες πριν ξεκινήσει
το πρόγραµµά του, ανεβάζει την τιµή στα 12 ευρώ το κιλό. Μόλις
ξεκινήσει το πρόγραµµα, το κατεβάζει στα 9 ευρώ. Και έχουµε
το σουπερµάρκετ να γράφει από 12 ευρώ -που δεν ήταν 12
ευρώ, αλλά 10 - 9 ευρώ. Βλέπει ο καταναλωτής ότι από τα 12
ευρώ πήγε στα 9, οπότε θεωρεί ότι υπάρχει µια σηµαντική µεί-
ωση. Συνεχίζει τη µείωση των τιµών µε βάση το πρόγραµµα των
εξήντα ηµερών και από 9 ευρώ πάει τη φέτα στα 8 ευρώ ή στα 7
ευρώ. Τι θα γράφει στη νέα τιµή; Θα γράφει 8 ευρώ σε σύγκριση
µε τα 12 ευρώ και όχι µε τα 9 που ήταν η τελευταία τιµή, η χαµη-
λότερη τιµή. Πείτε µου, αυτό δεν είναι παραπλάνηση του κατα-
ναλωτή; Δεν παραπλανάται ο καταναλωτής, αφού έχει µία τιµή
για πενήντα ηµέρες, σας λέω εγώ, 9 ευρώ και έχει εµπεδώσει ότι
αυτή είναι η τιµή που αγοράζει τη φέτα; Και έρχεται ο καταστη-
µατάρχης και του λέει «ξέρεις, από 9 ευρώ, εγώ το πάω 8, κάνω
µείωση 1 ευρώ» -που θα φαίνεται µικρή-, αλλά δεν θα πει ότι από
9 ευρώ την πάω στα 8 ευρώ, αλλά θα πει ότι από τα 12 ευρώ την
πάω στα 8 ευρώ, για να παραπλανάται ο καταναλωτής, να φαί-
νεται ότι είναι πολύ µεγάλη η µείωση της τιµής.

Και δεν κατάλαβα γιατί ενώ µε βάση την οδηγία της Κοµισιόν
δεν είστε υποχρεωµένοι να βάλετε το σύστηµα, το πρόγραµµα
των εξήντα ηµερών, εσείς επιλέγετε να βάλετε το σύστηµα των
εξήντα ηµερών. 
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Ας έρθουµε, λοιπόν, στον έκτο λόγο. Δεν απαντήσατε σε κα-
νένα από τα ερωτήµατά µας στη Βουλή. Δεν µας είπατε για ποιον
λόγο βάζετε τον όρο «ουσιαστικό» στη διαγραφή µιας οργάνω-
σης καταναλωτών επί ένα έτος. Λέτε ότι αν δεν έχει ουσιαστική
δράση, θα διαγράφεται. Δεν µας απαντήσατε τι σηµαίνει ουσια-
στικό. Δεν µας δώσατε τα παραδείγµατα που σας είπα. Δεν µας
εξηγήσατε τι σας οδηγεί στην επιλογή της συνέντευξης για τους
εισηγητές της Επιτροπής Ανταγωνισµού. Δεν ήσασταν ικανοποι-
ηµένοι; Δεν έκαναν καλά τη δουλειά τους; Ήταν προβληµατικοί
οι εισηγητές µέχρι σήµερα, λόγω της προσωπικότητας που θέ-
λετε να ελέγξετε σήµερα; Ούτε αυτό µας το είπατε ποτέ.

Τέλος, δεν απαντήσατε στο σχόλιο του συναδέλφου µας της
Νέας Δηµοκρατίας, του Προέδρου της Επιτροπής Παραγωγής
και Εµπορίου, τον οποίο σέβοµαι και εκτιµώ, που σας έθεσε ένα
ερώτηµα και µία προτροπή. Σας ρωτάει, κύριε Υπουργέ, γιατί δεν
υποχρεώνετε να γράφεται στο ράφι η τιµή του παραγωγού και η
τελική τιµή της πώλησης. Σας έθεσε ένα απλό, αγαθό, µε την
καλή έννοια, ερώτηµα. Απαντήσατε σε αυτό; Θα απαντήσετε; 

Επιφυλάσσοµαι να µιλήσω στη δευτερολογία µου ειδικότερα
για τα άρθρα µε τα οποία διαφωνούµε και για όσα δεν ανέφερα
εδώ.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε.
Έχει ζητήσει τον λόγο ο Υπουργός για µία δίλεπτη παρέµ-

βαση. 
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Κύριε

Πρόεδρε, ευχαριστώ. Θα είµαι πολύ σύντοµος.
Σε αυτά που ανέφερε ο κύριος συνάδελφος, ο εισηγητής από

το ΠΑΣΟΚ, δεν θα απαντήσω σε όλα, αλλά δύο θέµατα θέλω να
τα θίξω, για να µην επαναληφθούν και από άλλους συναδέλφους. 

Κατ’ αρχάς, υπάρχει το θέµα των παραπλανητικών εκπτώσεων
και η αύξηση του διαστήµατος από τριάντα έως εξήντα ηµέρες
για την περίοδο που ελέγχουµε αν κάποιος παραπλανάει τους
καταναλωτές ουσιαστικά αποτυπώνοντας εκπτώσεις, οι οποίες
δεν αντιστοιχούν σε πραγµατικές εκπτώσεις. 

Τι ίσχυε µέχρι τώρα, για να το καταλάβουµε; Κατ’ αρχάς, χρει-
άζεται γνώση του θέµατος. Αναφέρατε ένα παράδειγµα µε τη
φέτα. Θα έπρεπε να γνωρίζετε ότι η φέτα είναι ευαλλοίωτο προ-
ϊόν και δεν εντάσσεται στον νόµο περί παραπλανητικών εκπτώ-
σεων, όπως δεν εντάσσονται, βάσει κοινοτικής οδηγίας, όλα τα
ευαλλοίωτα. Άρα είναι λάθος το παράδειγµα που έχετε θέσει. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Ως προς το είδος. Είναι οι µεσάζον-
τες…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Από εκεί
και πέρα, πάµε να δούµε τι ισχύει. Πάµε να δούµε τι διορθώ-
νουµε, γιατί είναι µια διόρθωση. Το λέω για να το καταλάβετε και
να µην το επαναλάβετε και να το υπερψηφίσετε. 

Έχουµε στην Ελλάδα εκπτωτικές περιόδους, οι οποίες ξεπερ-
νούν τις τριάντα ηµέρες. Έχουµε εκπτωτικές περιόδους σαράντα
πέντε ηµερών χειµώνα, καλοκαίρι, κ.λπ.. Τι συνέβαινε µέχρι τώρα
µε τις τριάντα ηµέρες; Όταν ξεκινάει, για παράδειγµα, ένα ρούχο
να έχει µία έκπτωση, η οποία είναι 30%, θα πρέπει η έκπτωση του
30% να αντιστοιχεί σε µείωση 30% της χαµηλότερης τιµής των
τελευταίων τριάντα ηµερών. Σωστά; Όταν, όµως, εµείς έχουµε
εκπτωτικές περιόδους σαράντα πέντε ηµερών, µε το που θα ολο-
κληρωνόταν η τριακοστή ηµέρα, την επόµενη ηµέρα θα έπρεπε
η οποιαδήποτε έκπτωση, που συνεχίζει να είναι 30%, να γίνεται
µηδέν. Ενώ, δηλαδή, είµαστε στην ίδια εκπτωτική περίοδο, ενώ
επί τριάντα µέρες προσφερόταν σε πραγµατική έκπτωση 30%
αυτό το ρούχο, την τριακοστή πρώτη µέρα θα έπρεπε να γράφει
«µηδέν». Είναι σωστό αυτό, από τη στιγµή που είµαστε στην ίδια
εκπτωτική περίοδο; Όχι. 

Επίσης, πολλές φορές τα καταστήµατα επιλέγουν µετά τις
τριάντα πρώτες µέρες να αυξάνουν την έκπτωση και να πηγαίνει
από 30% - 50%, όπως γνωρίζετε πολύ καλά, γιατί όλοι έχουµε
καταναλώσει σε αυτή τη χώρα. Αν αφήναµε το διάστηµα των
τριάντα ηµερών µόνο, δηλαδή µε βάση αυτό να συγκρίνεται η

χαµηλότερη τιµή, η έκπτωση, τότε θα έπρεπε την τριακοστή
πρώτη ηµέρα, αντί να λέµε «50% έκπτωση από 30%», να λέµε
«20% έκπτωση». Δηλαδή, τις πρώτες τριάντα ηµέρες θα είχαµε
30% έκπτωση, γιατί θα συγκρίναµε σε σχέση µε την χαµηλότερη
τιµή των τριάντα ηµερών. Την τριακοστή πρώτη ηµέρα, ενώ το
30% θα γινόταν 50%, θα έπρεπε το κατάστηµα να βάλει 20% έκ-
πτωση.

Αυτό βοηθά τον καταναλωτή να καταλάβει στη διάρκεια της
ίδιας -επαναλαµβάνω- εκπτωτικής περιόδου που έχουµε συνε-
χείς αυξήσεις των εκπτώσεων ότι είναι σωστή η αποτύπωση το
να λέµε «20%» ή «0%», ενώ είµαστε στην ίδια εκπτωτική περίοδο;
Αυτό διορθώνουµε. Νοµίζω ότι το καταλάβατε όλοι. Άρα, είναι
σωστό και πιστεύω ότι πρέπει να το ψηφίσετε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Αυτό είναι σωστό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Υπάρχει

ακόµη ένα θέµα, το οποίο δεν µπορώ να καταλάβω. Στη δήλωσή
σας είπατε ότι καταργούµε τα πρόστιµα για παραπλανητικές εκ-
πτώσεις. Καταργούµε; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Όχι, δεν

καταργούµε! Τι κάνουµε και τι ισχύει σήµερα; 
Σήµερα, το κοινοτικό πλαίσιο που αφορά τις πραγµατικές εκ-

πτώσεις εντάσσεται στον αγορανοµικό νόµο, στο Αγορανοµικό
Δίκαιο. Τι λέει αυτό; Λέει «πρόστιµο έως 2% επί των πωλήσεων
…». Δεν σηµαίνει ότι κάθε φορά που εντοπίζεις ένα προϊόν, για
παράδειγµα, επιβάλλεις 2% επί του τζίρου του καταστήµατος ή
της αλυσίδας ή της εταιρείας. Υπάρχει διακύµανση. Το πλαφόν
είναι το 2%, το οποίο µάλιστα όταν το πληρώσει εφάπαξ, άπαξ,
εντός τριάντα ηµερών, µειώνεται στο µισό, άρα στο1%. Αυτό
ισχύει σήµερα. 

Αυτό που είναι το σηµαντικό είναι ότι η ελάχιστη επιβολή προ-
στίµου είναι 20.000 ευρώ, είτε είναι κατάστηµα µεγάλης αλυσί-
δας µε διακόσια υποκαταστήµατα, είτε είναι ένα µικρό µαγαζί της
γειτονιάς. 

Ερχόµαστε εµείς και µεταφέρουµε -διότι έτσι προβλέπεται και
στην Οδηγία, ουσιαστικά- τις παραπλανητικές εκπτώσεις ώστε
να διέπονται από το κοινοτικό πλαίσιο της προστασίας του κα-
ταναλωτή. Λογικό δεν είναι; Μιλάµε για προστασία καταναλωτή.
Τι λέει εκεί; Λέει «Όριο µέχρι 3.000.000 ευρώ επιβολής προστί-
µων…» -άρα, δεν καταργούνται τα πρόστιµα- και «…υποχρεω-
τικά, είτε το πληρώσεις την πρώτη ηµέρα το πρόστιµο είτε την
εκατοστή ηµέρα, πρέπει να πληρώσεις όλο το πρόστιµο 100%».

Επειδή Αρχηγός άλλης παράταξης αναφέρθηκε προσωπικά
και είπε ότι ο Σκρέκας λέει ψέµατα γιατί επιβάλλονται τα πρό-
στιµα και εισπράττονται, αλλά µετά προσφεύγουν στα δικαστή-
ρια και όταν προσφεύγουν στα δικαστήρια, πριν ακόµα
αποφασίσει το δικαστήριο, τους επιστρέφονται, θέλω να πω ότι
αυτό δεν ισχύει! Είναι ψευδές! Εδώ έχω και τα αποδεικτικά. Θα
τα καταθέσω µετά. 

Επιβάλλονται πρόστιµα και εισπράττονται τα πρόστιµα. Αν
είναι για παραπλανητικές εκπτώσεις, σήµερα µπορούν να πλη-
ρώσουν το 50% εφάπαξ του προστίµου. Όταν το ψηφίσουµε, δεν
θα έχει έκπτωση. Θα πληρώνουν το σύνολο του προστίµου, που
εσείς δεν θέλετε να ψηφίσετε. Αυτό δεν θα ψηφίσετε. 

Επίσης, πρέπει να σας πω ότι για τα µικρά καταστήµατα αυτό
που κάνουµε είναι ότι µειώνουµε από 20.000 ευρώ το ελάχιστο
πρόστιµο, στα 5.000 ευρώ, γιατί µε 20.000 ευρώ σε ένα κατά-
στηµα της γειτονιάς, το κλείνεις. Ναι, µπορεί να έσφαλε. Το εν-
τοπίσαµε. Θα το κλείσουµε ή θέλουµε να το συζητήσουµε και να
συµµορφωθεί; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Υπουργέ, ολο-
κληρώστε, παρακαλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Τελει-
ώνω, κύριε Πρόεδρε. 

Θα ήθελα να αναφερθώ σε όλα αυτά τα πολύ ωραία που εί-
πατε για αυτόν τον νόµο, για τις παραπλανητικές εκπτώσεις, για
τα πρόστιµα, για την προστασία του καταναλωτή. Αυτό πότε
ήρθε; Πότε ψηφίστηκε για πρώτη φορά στη χώρα; Πότε έχουµε
τέτοιο δίκαιο; Για πρώτη φορά εµφανίστηκε το 2019 που ήρθε η
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Νέα Δηµοκρατία, το 2021 που αρχίσαµε να βάζουµε πρόστιµα ή
και όταν κυβερνούσατε εσείς; Πότε επιβάλατε εσείς πρόστιµο
για παραπλανητικές εκπτώσεις; Εσείς στο ΠΑΣΟΚ…

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Δεν χρειάστηκε, κύριε Υπουργέ, γιατί
αυτό συµβαίνει πρώτη φορά στη ζωή µας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Εσείς
στο ΠΑΣΟΚ, όταν κυβερνούσατε, πότε επιβάλατε πρόστιµα για
παραπλανητικές εκπτώσεις και µάλιστα σε µεγάλες αλυσίδες;
Δηλαδή, έρχεστε εδώ να κρίνετε…

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Δεν χρειάστηκε, κύριε Υπουργέ! Τέτοιο
χάλι δεν είχαµε ποτέ!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Ένα τε-
λευταίο …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Μόνο διευκρινίσεις,
κύριε Υπουργέ, σας παρακαλώ. Μόνο διευκρινίσεις. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Ναι, ναι,
έχετε δίκιο.

Είπατε ότι δίνεται η δυνατότητα των συστάσεων τώρα, ενώ
πριν δεν υπήρχε η δυνατότητα των συστάσεων µε τις παραπλα-
νητικές εκπτώσεις. Πείτε µου κάτι, το κυρωτικό πλαίσιο το οποίο
θα διέπει τις παραπλανητικές εκπτώσεις δεν είναι το ίδιο κυρω-
τικό πλαίσιο το οποίο διέπει τον νόµο για την αθέµιτη κερδοφο-
ρία; Με βάση αυτό το δίκαιο δεν ερχόµαστε και επιβάλλουµε
πρόστιµα και µάλιστα σε πολυεθνικές; Αφού έχουµε τη δυνατό-
τητα συστάσεων, δεν επιβάλαµε τα πρόστιµα; 

Άρα και αυτό που λέτε δεν ισχύει, γιατί είπατε ότι δήθεν υπάρ-
χουν οι συστάσεις και θα κάνουµε συστάσεις και, άρα, δεν θα
επιβάλλουµε πρόστιµα. Έχουµε τη δυνατότητα να κάνουµε συ-
στάσεις, γίνονται συστάσεις, αλλά επιβάλλονται και πρόστιµα σε
αυτούς οι οποίοι δεν συµµορφώνονται. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ. Συνεχίζουµε µε τον ειδικό αγορητή από το Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα Ελλάδος, τον κ. Τσοκάνη.

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΣΟΚΑΝΗΣ: Καληµέρα σε όλες και όλους. 
Χαιρετίζουµε από το Βήµα της Βουλής τους χιλιάδες φοιτητές

και φοιτήτριες που µε την ορµή των µεγάλων κινητοποιήσεων της
χρονιάς που πέρασε, προσήλθαν στις κάλπες και επέλεξαν τη
σωστή πλευρά της ιστορίας. Με τη συµµετοχή τους και την υπερ-
ψήφιση της Πανσπουδαστικής Κίνησης Συνεργασίας, δήλωσαν
«παρών» απέναντι στον παγκόσµιο ξεσηκωµό ενάντια στη γενο-
κτονία του παλαιστινιακού λαού από το κράτος-δολοφόνο του
Ισραήλ, που όλοι εδώ µέσα ανεξαιρέτως στήριξαν και στηρίζουν,
πλην ΚΚΕ.

Δήλωσαν «παρών» απέναντι στην προσπάθεια που εξελίσσεται
όλο αυτό το διάστηµα για τη συγκάλυψη του εγκλήµατος των
Τεµπών και τις διαχρονικές ευθύνες όλων των πολιτικών δυνά-
µεων -Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ, Νέα Αριστερά, κ.λπ.-
που είτε ψηφίζοντας µνηµόνια, είτε τη στρατηγική της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης για τους σιδηροδρόµους, έστρωσαν το χαλί της
υποβάθµισης του κατακερµατισµού και του ξεπουλήµατος, όπως
και της εµπορευµατοποίησης των τρένων. 

Η ανάδειξη της Πανσπουδαστικής Κίνησης Συνεργασίας για
τρίτη συνεχόµενη χρονιά σε πρώτη δύναµη -σε πρώτη δύναµη,
επαναλαµβάνω- παρ’ όλες τις αθλιότητες της κυβερνητικής πα-
ράταξης, στέλνει µήνυµα αισιοδοξίας και αµφισβήτησης της κυ-
ρίαρχης πολιτικής, που στον χώρο των πανεπιστηµιακών
ιδρυµάτων και συνολικά στη ζωή των φοιτητών, αφήνει το αντι-
λαϊκό και αντιδραστικό αποτύπωµα. 

Παρ’ όλη την οργανωµένη προσπάθεια της Κυβέρνησης και
της ΔΑΠ-ΝΔΦΚ να υπονοµεύσουν τη συµµετοχή και να αλλοι-
ώσουν το αποτέλεσµα των φοιτητικών εκλογών, οι φοιτητές τούς
γύρισαν την πλάτη, καταδίκασαν την κυβερνητική πολιτική, απέρ-
ριψαν τον νόµο για τα ιδιωτικά πανεπιστήµια, απέκτησαν ένα
σύγχρονο, αποκλειστικά δηµόσιο και δωρεάν πανεπιστήµιο, πτυ-
χία µε αξία, δουλειά µε δικαιώµατα. 

Μπορεί, λοιπόν, σήµερα η επιτυχία αυτή να βρει συνέχεια στην
αποφασιστική ενίσχυση του ΚΚΕ στις ευρωεκλογές της 9ης του
Ιούνη, για να φάει ένα γερό χαστούκι η Κυβέρνηση, η πολιτική

της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά και τα άλλα κόµµατα που τη στη-
ρίζουν, για να δυναµώσει η µαχητική λαϊκή αντιπολίτευση εκεί
που παίρνονται οι αντιλαϊκές αποφάσεις, αλλά και εκεί που ανα-
τρέπονται, στους δρόµους του αγώνα. 

Το σηµερινό νοµοσχέδιο που φέρνετε στην Ολοµέλεια θα µπο-
ρούσε να έχει τον τίτλο: «Διατάξεις για την εξαπάτηση του κατα-
ναλωτή, την ενίσχυση της καπιταλιστικής ανάπτυξης και
κερδοφορίας, τη συνέχιση της καταλήστευσης και φοροαφαίµα-
ξης των λαϊκών εισοδηµάτων». Σήµερα αποτελούν πρόκληση για
τον λαό µας τόσο τα νοµοσχέδια αποπροσανατολισµού και εγ-
κλωβισµού συνειδήσεων, όσο και οι επιστολές του Πρωθυπουρ-
γού στην Ούρσουλα της Ευρωπαϊκής Ένωσης της φτώχειας, της
ανεργίας, της ασυδοσίας, των πολυεθνικών, της ακρίβειας, των
λόµπι και των πολέµων. 

Σήµερα, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας προσπαθεί να
κρύψει ότι υπεύθυνη για τις τιµές-φωτιά στο ράφι είναι η αντι-
λαϊκή πολιτική της, η πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η ίδια
λειτουργία της καπιταλιστικής αγοράς για τα κέρδη των οµίλων
και των πολυεθνικών, που τόσο η Νέα Δηµοκρατία όσο και όλα
τα άλλα κόµµατα φυλάνε ως κόρη οφθαλµού. Και είναι ντροπή
για όλες τις δυνάµεις του ευρωµονόδροµου που ενισχύουν την
ανταγωνιστικότητα της οικονοµίας, που υποκλίνονται στους νό-
µους της ελεύθερης αγοράς, να ζητάνε ρύθµιση της αγοράς, να
ζητάνε υποτίθεται ελέγχους από την ελεύθερη αγορά του Μάα-
στριχτ και των τεσσάρων ελευθεριών που ψήφισαν και στήριξαν
όλοι τους ανεξαιρέτως.

Σήµερα, µια µατιά στις αιτίες της ακρίβειας και στο τι κρύβεται
πίσω από αυτήν είναι αποκαλυπτική για το µέγεθος της κοροϊ-
δίας, της ενοχής και των ευθυνών όλων εσάς που πίνετε νερό
στο όνοµα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, των µονοπωλίων και των
πολυεθνικών. 

Την ακρίβεια σήµερα την προκαλούν, πρώτον, οι σηµαντικές
αυξήσεις στις τιµές των εµπορευµάτων, ο λεγόµενος «πληθωρι-
σµός», που µε τη σειρά του οφείλεται σε µια σειρά από αιτίες
όπως η κυριαρχία των µονοπωλιακών οµίλων στην πώληση τρο-
φίµων και σε κλάδους της εγχώριας και διεθνούς οικονοµίας,
που πιέζει τις τιµές προς τα πάνω και εξασφαλίζει γιγάντια κέρδη
σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση για τα µονοπώλια. 

Δεύτερον, είναι η λεγόµενη «επεκτατική πολιτική της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης», το ζεστό χρήµα δηλαδή, που δόθηκε για τη στή-
ριξη των οµίλων µε αφορµή την πανδηµία και την οικονοµική
κρίση, εκτινάσσοντας τον πληθωρισµό. 

Τρίτον, είναι η πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την απε-
λευθέρωση της αγοράς ενέργειας και την «πράσινη» µετάβαση
που αύξησε τις τιµές, οδηγώντας σε ενεργειακή ακρίβεια και
φτώχεια τους λαούς και τα νοικοκυριά. 

Τέταρτον, έχουµε το εµπάργκο στη ρωσική ενέργεια µετά τον
ιµπεριαλιστικό πόλεµο στην Ουκρανία και την αντιπαράθεση Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης-ΝΑΤΟ-Ρωσίας που σε συνδυασµό µε τις ακρι-
βές εισαγωγές οδήγησαν σε νέο γύρο αύξησης της τιµής της
ενέργειας. Το εµπάργκο στη ρωσική ενέργεια έχει εκτινάξει τις
διεθνείς τιµές των λιπασµάτων, οι οποίες έχουν διπλασιαστεί από
το 2020 ως σήµερα, που αποτελούν µεγάλο κοµµάτι του αγροτι-
κού κόστους, συµπαρασύροντας τις τιµές του γάλακτος και του
κρέατος. 

Σε τι άλλο οφείλεται η ακρίβεια που όλα τα κόµµατα του ευ-
ρωµονόδροµου το κάνουν γαργάρα; Οφείλεται στους δυσβάστα-
χτους φόρους και τα χαράτσια που φορτώνει το κράτος στον
λαό στη βάση των δεσµεύσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης, για να
πιάσει τους δηµοσιονοµικούς στόχους του Συµφώνου Σταθερό-
τητας. Το κράτος, λοιπόν, επιβάλλει πολύ υψηλή έµµεση φορο-
λογία, εκτοξεύοντας κι άλλο τις τιµές στο ράφι, στην αντλία και
παντού. Φέτος, µάλιστα, τα λαϊκά στρώµατα πληρώνουν 6,2 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ περισσότερους φόρους σε σχέση µε πέρσι
στο όνοµα των ληστρικών πρωτογενών πλεονασµάτων που όλα
τα κόµµατα της Ευρωπαϊκής Ένωσης αποδέχονται. Η διεύρυνση
της φορολογικής βάσης που στεγνώνει τους µικρούς αυτοαπα-
σχολούµενους και βιοπαλαιστές αγρότες βρίσκεται ανάµεσα στις
συστάσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης, του ΟΑΣΑ και των άλλων
οδηγιών. Τα «πράσινα» χαράτσια έρχονται να φουσκώσουν τις
υποχρεώσεις των νοικοκυριών, ενώ όλοι µαζί οι φόροι τσακίζουν
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το ήδη λεηλατηµένο λαϊκό εισόδηµα µε τον µέσο µισθό να πα-
ραµένει µικρότερος κατά 15% σε σχέση µε το 2011.

Για τους χαµηλούς µισθούς ευθύνεται η άγρια ζούγκλα της
αγοράς εργασίας που διαµορφώνεται µε τις οδηγίες της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, του ΣΕΒ και των µονοπωλίων. Ευθύνονται νόµοι
όπως αυτός των Βρούτση - Αχτσιόγλου που έχει τη µνηµονιακή
σφραγίδα της Ευρωπαϊκής Ένωσης και κόβει-ράβει τον κατώ-
τατο µισθό στα µέτρα της ανταγωνιστικότητας των επιχειρήσεων
και της οικονοµίας. 

Η ακρίβεια, λοιπόν, δεν είναι ούτε φυσικό φαινόµενο ούτε απο-
τέλεσµα κάποιας ιδεοληψίας ή λαθεµένων διαχειριστικών επιλο-
γών της µίας ή της άλλης κυβέρνησης. Πάει πακέτο µε την
αντιλαϊκή στρατηγική της Ευρωπαϊκής Ένωσης, των κυβερνή-
σεων και είναι η άλλη όψη των κερδών που βγάζουν µε τη σέ-
σουλα οι επιχειρηµατικοί όµιλοι. 

Συζητάµε σήµερα στην Ολοµέλεια της Βουλής, στο πλαίσιο
των κατευθύνσεων του Ταµείου Ανάκαµψης, των επιταγών της
Ευρωπαϊκής Ένωσης και των επιλογών της Κυβέρνησης της
Νέας Δηµοκρατίας, νοµοσχέδιο για την προστασία του κατανα-
λωτή -τάχα µου και δήθεν µου- και την εύρυθµη λειτουργία της
αγοράς. Είναι ένα νοµοσχέδιο, όµως, που όπως και όλα τα άλλα
προηγούµενα µε όλες τις κυβερνήσεις που διαχειρίστηκαν την
εξουσία του κεφαλαίου στην πατρίδα µας, έρχεται να ικανοποι-
ήσει µνηµονιακές δεσµεύσεις και να ρίξει στάχτη στα µάτια του
λαού που υποφέρει από την ακρίβεια, το άγχος, την ανασφάλεια,
που βλέπει το εισόδηµά του να εξαφανίζεται ως τη δέκατη ένατη
µέρα του µήνα και τις υποχρεώσεις του να µεγαλώνουν τροµα-
κτικά, που βλέπει τον µισό µισθό του να εξανεµίζεται σε φόρους
και εισφορές, ενώ ο άλλος µισός να του εξασφαλίζει ίσα-ίσα τα
αναγκαία για την επιβίωσή του. 

Σήµερα, το 75% των νοικοκυριών µείωσε τις οικογενειακές του
δαπάνες λόγω των µεγάλων αυξήσεων στα τρόφιµα, περιόρισε
σοβαρά την ποιότητα της διατροφής του, ενώ είδε την αναιµική
αύξηση στον βασικό µισθό να εξανεµίζεται σε φόρους, εισφορές
και περικοπές επιδοµάτων. 

Απέναντι σ’ αυτό το τοπίο, οι επιχειρηµατικοί όµιλοι των σου-
περµάρκετ απολαµβάνοντας φοροαπαλλαγές και προνόµια εκτι-
νάσσουν καθηµερινά την κερδοφορία τους, η οποία µάλιστα
µόνο για το έτος 2023 ξεπέρασε τα 11 δισεκατοµµύρια ευρώ, συ-
νεχίζοντας την ανοδική πορεία και το πρώτο τετράµηνο του 2024. 

Η ακρίβεια στα καύσιµα και την ενέργεια οδηγεί τα ελληνικά
νοικοκυριά σε τροµερά αδιέξοδα. Η επαναφορά της ρήτρας ανα-
προσαρµογής στους λογαριασµούς της ενέργειας µε την ονο-
µασία «µηχανισµός διακύµανσης» που αποφάσισε η Κυβέρνηση
και θεσµοθέτησε υποχρεωτικά για όλους τους προµηθευτές ηλε-
κτρικής ενέργειας το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας
έχει οδηγήσει σε εκτόξευση των τιµών για την κατανάλωση, αλλά
έχει συµπαρασύρει και το κόστος των καυσίµων και των προϊόν-
των βασικής ανάγκης. Θυµίζουµε, µάλιστα, ότι από 1η Μαΐου
ισχύει το αυξηµένο πάγιο που έχει φτάσει στα 38 ευρώ τον χρόνο
από 4,5 ευρώ για µονοφασικό ρολόι και στα 118 ευρώ τον χρόνο
από 14 ευρώ για τριφασικό, ενώ µόνο το 2023 η τιµή του ηλε-
κτρικού ρεύµατος ήταν αυξηµένη κατά 85% σε σχέση µε το 2019.

Τη στιγµή που ο λαός φτωχοποιείται από την ακρίβεια, οι εται-
ρείες ενέργειας και ενεργειακοί όµιλοι θησαυρίζουν σε βάρος
του µε κέρδη δισεκατοµµυρίων, παροχές και φοροελαφρύνσεις
από το δηµόσιο. Οι πέντε µεγαλύτεροι ενεργειακοί όµιλοι είχαν
µόνο το 2022 1,6 δισεκατοµµύριο ευρώ κερδοφορία, µε το 2023
να αυξάνεται ακόµη περισσότερο, ενώ λαός µας υποφέρει κα-
θηµερινά µε τα νέα ζευγάρια να ξοδεύουν το 40% του µισθού
τους σε δαπάνες ενοικίων, µε έξι στους δέκα µισθωτούς να έχουν
µισθό κάτω από το όριο των 1.000 ευρώ µεικτά και το 75% να
µην καλύπτονται από καµµία συλλογική σύµβαση. Την ίδια
στιγµή, οι πεντακόσιες πιο κερδοφόρες ελληνικές εταιρείες κα-
τέγραφαν µόνο το 2022 αύξηση κερδών κατά 76%, φτάνοντας
το ποσό των 25 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Χιλιάδες µισθωτοί επι-
βιώνουν σήµερα µε µισθούς-χαρτζιλίκια σε συνθήκες που το κό-
στος ζωής εκτοξεύεται, κάτι που επιβεβαιώνεται και από τα
στοιχεία του συστήµατος «ΕΡΓΑΝΗ», ενώ πάνω από τριακόσιες
χιλιάδες εργαζόµενοι καλούνται να τα βγάλουν πέρα µε λιγότερα
από 500 ευρώ µεικτές αποδοχές τον µήνα. 

Η κατάσταση αυτή δεν µπορεί να αναστραφεί µε τις κυβερνη-
τικές φανφάρες περί αύξησης του µέσου µισθού, αφού ακόµα
και αυτή η αύξηση κατά 6,3% και 74,6 δισεκατοµµύρια ευρώ έχει
ήδη χαθεί στις συµπληγάδες της ακρίβειας και της φοροαφαί-
µαξης. Το κράτος αναµένεται να αυξήσει τα φορολογικά του
έσοδα λόγω της περιβόητης αύξησης του µέσου µισθού κατά 6,2
δισεκατοµµύρια ευρώ σε σχέση µε πέρσι και, µάλιστα, αν συνυ-
πολογιστεί και η µεγαλύτερη φοροληστεία και η µεγαλύτερη φο-
ροαφαίµαξη των µικρών αυτοαπασχολούµενων βιοπαλαιστών
αγροτών µε την επιβολή των άδικων τεκµηρίων. Ακόµη δηλαδή
και αυτά τα 76 δισεκατοµµύρια µεικτά καραδοκούν να τα βουτή-
ξουν από τη µία η εφορία και από την άλλη οι επιχειρηµατικοί
όµιλοι, όπως τα σουπερµάρκετ µε τις απλησίαστες τιµές, οι πά-
ροχοι ενέργειας µε τα χρωµατιστά τιµολόγια, οι κλινικάρχες της
εµπορευµατοποιηµένης και ιδιωτικοποιηµένης υγείας, οι φρον-
τιστηριάρχες και τόσοι άλλοι. 

Μάλιστα, το πρώτο τετράµηνο του 2024, το ύψος των καθα-
ρών εσόδων του κρατικού προϋπολογισµού παρουσίασε αύξηση
2,3 δισεκατοµµύρια ευρώ ή 11,4% παραπάνω έναντι του στόχου,
ενώ οι δαπάνες το ίδιο διάστηµα παρουσιάστηκαν µειωµένες
κατά 110 εκατοµµύρια ευρώ έναντι του στόχου του προϋπολο-
γισµού. Ματώνει, λοιπόν, ο λαός µας καθηµερινά, απολαµβάνον-
τας όλο και χειρότερες υπηρεσίες υγείας, παιδείας, πρόνοιας και
ασφάλειας. 

Σήµερα, το Υπουργείο Ανάπτυξης -και η Κυβέρνηση- προσπα-
θεί να κάνει το µαύρο άσπρο για την ακρίβεια και τη φορολη-
στεία. Ακολουθεί τις συνταγές των προκατόχων της που έµαθαν
καλά το παιχνίδι του αποπροσανατολισµού και της εξαπάτησης
στα µνηµονιακά χρόνια. Τη στιγµή που η ακρίβεια σαρώνει µε
σπασµένα τα φρένα το πενιχρό λαϊκό εισόδηµα, η Κυβέρνηση
εµπαίζει τον λαό µας µιλώντας για µηδενικό πληθωρισµό. 

Οι γελοιότητες των πλατφορµών στο e-Καταναλωτής θυµίζει
τα καλάθια καπαµά της Κυβέρνησης, που µετατρέπει τον εργα-
ζόµενο, τον συνταξιούχο, τον άνεργο, σε παίκτη τζόγου που θα
κυνηγάει τις τιµές και τα σουπερµάρκετ, που θα σκανάρει τα
ράφια και τις προσφορές, ενώ την ίδια στιγµή θα καταναλώνει
τον ελάχιστο ελεύθερο χρόνο του στις µετακινήσεις από τη µια
περιοχή στην άλλη, δαπανώντας και τα τελευταία του οικονοµικά
αποθέµατα στα καύσιµα και τις συγκοινωνίες, µπας και πιάσει το
λόττο των φθηνότερων, κατά µερικά λεπτά του ευρώ, προϊόντων.
Φοβερό κόλπο της Κυβέρνησης! Θα µπορούσε µάλιστα κανείς
να δώσει τον τίτλο κρουαζιέρα για ψώνια. 

Αυτές, λοιπόν, οι µαθηµατικές αλχηµείες προκαλούν σήµερα
τη νοηµοσύνη του λαού µας ο οποίος βιώνει τον εφιάλτη της
ακρίβειας, τη στιγµή που η Κυβέρνηση προσπαθεί να στήσει µια
εικονική πραγµατικότητα. Μάλιστα η Κυβέρνηση απαρίθµησε
µέτρα ξανά ασπιρίνες, όπως τάχα οι σταθερές και µόνιµες αυξή-
σεις στο διαθέσιµο εισόδηµα, που στο µεταξύ έχουν εξαϋλωθεί
από την άνοδο στις τιµές στο ράφι. Μιλάει για πολιτική µείωσης
των φόρων, που ωστόσο όµως, ποιους αφορά; Αφορά τους επι-
χειρηµατικούς οµίλους, τους στρατηγικούς επενδυτές, τους βιο-
µηχανικούς οµίλους, τους εφοπλιστές, αφού όλα τα επίσηµα
στοιχεία επιβεβαιώνουν ότι τα πλατιά λαϊκά στρώµατα πληρώ-
νουν επιπλέον ακόµα περισσότερους φόρους, µε πρόσχηµα την
καταπολέµηση της φοροδιαφυγής. Πληρώνουν το 95% των
φόρων, ενώ οι µεγάλοι όµιλοι µόλις το 5%. 

Η Κυβέρνηση σήµερα αρνείται πραγµατικά και πεισµατικά την
πρόταση του ΚΚΕ για µηδενισµό του ΦΠΑ στα είδη πλατιάς λαϊ-
κής κατανάλωσης -την ενέργεια και τα καύσιµα- για επαναφορά
του δέκατου τρίτου και δέκατου τέταρτου µισθού στο δηµόσιο
την δέκατη τρίτη και δέκατη τέταρτη σύνταξη στους συνταξιού-
χους, για επαναφορά των τριετιών, για γενναία αύξηση του βα-
σικού µισθού µε παράλληλη αύξηση του αφορολόγητου στα
12.000 ευρώ, µε 3.000 ευρώ, ανά προστατευόµενο τέκνο και την
παράλληλη φορολόγηση του κεφαλαίου µε 45%, κάτι που δεν το
αρνείται µόνο η Κυβέρνηση, αλλά το αρνούνται πεισµατικά και
όλα τα κόµµατα του ευρω-µονόδροµου, θωρακίζοντας µε κάθε
τρόπο και κάθε µέσο την κερδοφορία των πολυεθνικών και των
µονοπωλίων.

Έτσι και σήµερα, το σχέδιο νόµου προσπαθεί να επιβάλλει δι-
ευκολύνσεις απλουστεύσεις και ταχύτητα στη διαδικασία µελέ-
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της υποβολής και εκταµίευσης επιδοτήσεων, επιχορηγήσεων και
ενισχύσεων των µεγάλων επενδυτικών οµίλων. Χρήµατα βγαλµένα
από τον ιδρώτα και το αίµα του λαού µας που το καπιταλιστικό
κράτος και οι µονοπωλιακές ενώσεις επιστρέφουν στο κεφάλαιο
και τις πολυεθνικές. Είναι γεγονός, ότι οι απλουστεύσεις αυτές
στο πλαίσιο άσκησης δραστηριοτήτων στηρίζονται σε νόµους που
είχε ψηφίσει η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ το 2016, σύµφωνα µε
τις απαιτήσεις των βιοµηχάνων και των άλλων µεγάλων οµίλων.
Και συνεχίζει σήµερα η Νέα Δηµοκρατία µε νοµοθετήµατα έντα-
ξης και άλλων δραστηριοτήτων σε αυτό το καθεστώς. 

Στόχος, βέβαια, όλων των παραπάνω ρυθµίσεων είναι η απλού-
στευση των προϋποθέσεων και διαδικασιών εγκατάστασης,
έναρξης και λειτουργίας των επιχειρήσεων που αφορούν τους
µεγάλους οµίλους και σε καµµία περίπτωση τους µικρούς επαγ-
γελµατοβιοτέχνες και εµπόρους. Γι’ αυτό, λοιπόν, ως ΚΚΕ κατα-
ψηφίζουµε το σχέδιο νόµου της Κυβέρνησης. Σήµερα, οι
εργαζόµενοι, οι µικροί αυτοαπασχολούµενοι, οι βιοπαλαιστές
αγρότες, δεν πρέπει να έχουν καµµία αυταπάτη για τις επιλογές
της Κυβέρνησης και των κοµµάτων που υποκλίνονται στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση.

Απέναντι σε όλα αυτά, ο λαός µας έχει ανάγκη από ένα πιο
ισχυρό ΚΚΕ την επόµενη µέρα, για να δυναµώσει το ρεύµα αµ-
φισβήτησης και σύγκρουσης µε την εγκληµατική πολιτική της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας και
των άλλων κοµµάτων που της δίνουν απλόχερα συναίνεση, για
να ανοίξει ο δρόµος για γενικότερες αλλαγές στην κοινωνία και
την οικονοµία στη βάση της ικανοποίησης των σύγχρονων λαϊκών
αναγκών του 21ου αιώνα, µε τον λαό πραγµατικό νοικοκύρη στο
βιός του, απαλλαγµένο από τα δεσµά της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
των πολέµων και της φτώχειας της καπιταλιστικής εκµετάλλευ-
σης, για την Ελλάδα και την Ευρώπη του σοσιαλισµού.

Ισχυρό, λοιπόν, ΚΚΕ στις 9 του Ιούνη, για να είναι πολύ πιο
ισχυρός ο λαός µας την επόµενη µέρα.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής από την Ελληνική

Λύση, ο κ. Φωτόπουλος.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα µου επιτρέψετε να ξεκινήσω την εισήγησή µου µε ένα

θέµα, το οποίο δεν έχει να κάνει µε το σηµερινό νοµοσχέδιο,
αλλά είναι ενδεικτικό για δύο πράγµατα.

Το πρώτο είναι ο τρόπος µε τον οποίο διαχειρίζεται η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας τα τελευταία πέντε χρόνια το δηµό-
σιο χρήµα και όπου δηµόσιο χρήµα µιλάµε για το χρήµα των
φορολογουµένων.

Το δεύτερο έχει να κάνει µε την -να το πω έτσι- απέχθεια που
έχει για τη λογοδοσία. Δεν θέλει να λογοδοτεί, δεν θέλει να δίνει
εξηγήσεις. Είναι ένα ζήτηµα το οποίο το έχει αναδείξει -έχει κάνει
ερώτηση από ό,τι έµαθα- και ο συνάδελφος από το ΠΑΣΟΚ ο κ.
Μουλκιώτης και είναι ένα σκάνδαλο µε απευθείας αναθέσεις της
ΔΥΠΑ, της δηµόσιας υπηρεσίας του πρώην ΟΑΕΔ.

Μια εταιρεία, λοιπόν, η οποία ιδρύθηκε το 2023 µέσα σε λίγους
µήνες από τη λειτουργία της, πήρε απευθείας αναθέσεις ύψους
εκατόν τριάντα τριών χιλιάδων ευρώ περίπου, αλλά γιατί; Θα
µπορούσε να πει κάποιος ότι πληροί τις προϋποθέσεις, ότι έχει
όλα τα τυπικά στοιχεία, για να πάρει αυτές τις απευθείας αναθέ-
σεις.

Έχει αναλάβει, λοιπόν, έξι συµβάσεις συνολικού ύψους, όπως
σας είπα, εκατόν τριάντα τριών χιλιάδων ευρώ για την προβολή
των δράσεων της Δηµόσιας Υπηρεσίας Απασχόλησης. Μια επι-
χείρηση, η οποία δεν έχει site, δεν έχει καταστατική έδρα, απ’
ό,τι αποδεικνύεται από τα πραγµατικά στοιχεία, δεν έχει καν στα-
θερό τηλέφωνο, έχει µόνο ένα κινητό τηλέφωνο, στο οποίο δεν
απαντάει κανένας, δεν έχει παρουσία στα social media, αλλά
παρ’ όλα αυτά θα κάνει γνωστοποίηση των δράσεων της ΔΥΠΑ.
Έχει, όµως, κι άλλα στοιχεία τα οποία µας δίνουν τη δυνατότητα
να βγάλουµε συµπεράσµατα.

Είναι µία επιχείρηση, όπως σας είπα, η οποία έχει συσταθεί το
2023 στην οποία κύριοι µέτοχοι είναι -λείπει κι ο κ. Μουλκιώτης,
για να ακούσει τις λεπτοµέρειες- δύο πρόσωπα. Το πρώτο πρό-

σωπο είναι σύµφωνα µε τα στοιχεία του ΓΕΜΗ, ο κ. Καζί Ζαφάλ
Οµάλ, ο οποίος έχει το 99% και η κ. Γκούνι Ζαφάλ Αναστασία, η
οποία έχει το 1%. Σε όλη, λοιπόν, τη δηµοσιότητα αυτών των δύο
επιχειρήσεων δεν βρήκαµε καµµία άλλη δράση.

Γιατί, όµως, λέω ότι η Κυβέρνηση πέραν από τον τρόπο που
διαχειρίζεται το δηµόσιο χρήµα έχει και µια απέχθεια ως προς
τη λογοδοσία; Γιατί η απάντηση της ΔΥΠΑ, του πρώην ΟΑΕΔ,
είναι ακόµα χειρότερη. Η απάντηση της ΔΥΠΑ, λοιπόν, γι’ αυτές
τις απευθείας αναθέσεις είναι ότι δεν θα ποινικοποιήσουµε την
απευθείας ανάθεση, όπως προβλέπει ο νόµος.

Κύριοι, σας τα έχει πει και το Ελεγκτικό Συνέδριο στη διάρκεια
του προϋπολογισµού. Πέντε χρόνια τώρα µε πρόφαση τον κο-
ρωνοϊό, έχετε κάνει απευθείας αναθέσεις άνω των 10 δισεκατοµ-
µυρίων. Δεν γίνεται να συνεχίσετε σε αυτή την πρακτική.

Έρχοµαι τώρα στο θέµα της ακρίβειας. Η εξωφρενική και επί-
µονη ακρίβεια στην Ελλάδα έχει τη σφραγίδα του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη και της Κυβέρνησής του και φυσικά των πολιτικών του.
Έχει τη σφραγίδα των πιο σκληρών και µακροχρόνιων lockdown
στην Ευρώπη, της εκτόξευσης των κρατικών δαπανών και των
συνεχών επιδοµάτων µέσω pass, της πεισµατικής άρνησης να
µειωθεί ο ΦΠΑ, του αυτοκτονικού εµπάργκο στη Ρωσία, της βια-
σύνης να κλείσουν τα λιγνιτικά εργοστάσια και να στηριχτούµε
στην πανάκριβη και κρατικοδίαιτη πράσινη ενέργεια.

Και αντί ο κ. Μητσοτάκης να κάνει την αυτοκριτική του και να
προσπαθήσει να διορθώσει τα λάθη του, ψάχνει να βρει αποδιο-
ποµπαίους τράγους. Μάλιστα, αυτές τις ηµέρες, σπάζοντας κάθε
ρεκόρ υποκρισίας άρχισε έναν πόλεµο κατά των κακών πολυε-
θνικών που πίνουν το αίµα του λαού.

Πανηγυρίζετε και εσείς και τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, µε
τα οποία έχετε µια ιδιαίτερη σχέση, για την επιστολή, την οποία
έχει στείλει ο Πρωθυπουργός -δεν είναι πρώτη φορά- στην κ.
Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν.

Βέβαια, εδώ θα πρέπει να πούµε ότι θα µπορούσε να της το
πει, όταν τη φιλοξενούσε στο σπίτι του στα Χανιά και να γλιτώ-
σουµε και τα ταχυδροµεία. Παρ’ όλα αυτά, την ενηµέρωσε για
µία επιστολή. Πλήρης υποκρισία. Όλοι γνωρίζουµε ότι το ευρω-
κοινοβούλιο έχει αναστείλει τις λειτουργίες του. Όλοι γνωρί-
ζουµε ότι η ορκωµοσία των µελών του Ευρωκοινοβουλίου θα
γίνει περίπου στα µέσα προς τα τέλη Ιουλίου. Όλοι γνωρίζουµε
ότι τα όργανα θα συγκροτηθούν περίπου µετά το Σεπτέµβριο.
Ενδεικτικά να πούµε, ότι η κ. Φον ντερ Λάιεν, ήδη, από την προ-
ηγούµενη θητεία της ορκίστηκε τον Νοέµβριο, ενώ οι εκλογές
ήταν τον Μάιο του 2019.

Άρα τι περιµένετε να παραχθεί; Τι αποτέλεσµα περιµένετε να
παραχθεί από αυτή την επιστολή, την οποία εσείς και ο Πρωθυ-
πουργός σας στείλατε για ένα θέµα το οποίο, όπως λέτε, απα-
σχολεί εννέα στους δέκα Έλληνες; Και είναι της ακρίβειας, είναι
ένα θέµα επιβίωσης και διαβίωσης της καθηµερινότητας των Ελ-
λήνων. Ας σοβαρευτούµε! Φυσικά και δεν πρόκειται να παραχθεί
κανένα αποτέλεσµα. Είναι καθαρά επικοινωνιακός ο λόγος για
τον οποίο έστειλε ο Πρωθυπουργός και αυτή την επιστολή.

Το φθινόπωρο του προηγούµενου έτους είχατε φέρει ως
Υπουργείο Ανάπτυξης ένα νοµοσχέδιο σχετικά µε τη δηµοσιο-
ποίηση των οικονοµικών καταστάσεων των πολυεθνικών, οι
οποίες έχουν υποκαταστήµατα στην Ελλάδα. Από αυτό εδώ το
Βήµα εµείς ως Ελληνική Λύση σας είχαµε δώσει µία πρόταση,
την οποία φυσικά και δεν την υιοθετήσατε, η οποία θα έδινε λύση
όσον αφορά στο ζήτηµα των ενδοοµιλικών συναλλαγών. Σας εί-
παµε να υποχρεώσετε αυτές τις επιχειρήσεις, οι οποίες έχουν
έδρα σε κράτη µε προνοµιακό φορολογικό καθεστώς και υποκα-
ταστήµατα στην Ελλάδα, να δηµοσιοποιούν -πέραν των οικονο-
µικών καταστάσεων και των ισολογισµών τους- και τις µεταξύ
τους συναλλαγές. Τόσο απλό, τόσο εύκολο. Ξέρετε ότι οι τρόποι
µε τους οποίους µεταχειρίζονται αυτές οι επιχειρήσεις είναι διά-
φοροι. Τιµολόγια µεταξύ τους µε αυξηµένο κόστος, δάνεια µε
επιτόκιο πολύ µεγαλύτερο από το επιτόκιο το οποίο δίνουν οι εµ-
πορικές τράπεζες, τιµολόγια για σήµατα και τιµολόγια δικαιωµά-
των. Όλα αυτά, πέρα από το ότι θα δίνανε µασηµένη τροφή στις
οικονοµικές υπηρεσίες του Υπουργείου Οικονοµικών, θα ήταν και
µια πάρα πολύ καλή ενηµέρωση για το καταναλωτικό κοινό.

Και µιας που λέµε για την ενηµέρωση του καταναλωτικού κοι-
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νού, έχετε σταθεί ιδιαίτερα στο θέµα των προστίµων προς τις µε-
γάλες πολυεθνικές εταιρείες. Συγκεκριµένα ο κ. Μητσοτάκης, ο
κύριος Πρωθυπουργός είπε ότι πέρα από το ίδιο το πρόστιµο,
το οποίο είναι ποινή χάδι γι’ αυτές τις επιχειρήσεις, αυτό το οποίο
τις προβληµατίζει είναι το πρόβληµα το οποίο θα δηµιουργηθεί
µε τη φήµη τους. Όχι, κύριοι. Το όνοµα µιας εταιρείας και η δη-
µοσιοποίηση δεν είναι πρόβληµα γι’ αυτές. Φορέας κόστους και
φορέας κέρδους για αυτές τις επιχειρήσεις είναι το προϊόν. Γι’
αυτό καταθέσαµε µια ερώτηση για την οποία αναµένουµε απάν-
τηση, µε την οποία σας ζητάµε πέρα από το γεγονός αν πληρώ-
νονται αυτά τα πρόστιµα -έχετε πει ότι πληρώνονται, είµαστε
καλόπιστοι και το δεχόµαστε- να µας πείτε ποια προϊόντα ακρι-
βώς αφορούν τα πρόστιµα, για τα οποία επιβάλλονται στις επι-
χειρήσεις αυτές για παράνοµη κερδοφορία.

Και έρχοµαι τώρα στο παρόν νοµοσχέδιο. Η επεξεργασία του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης που προηγήθηκε
κατά τις προηγούµενες συνεδριάσεις της επιτροπής καταδει-
κνύει ότι οι ανωτέρω τοµείς κρατικής µέριµνας δεν αποτελούν
αντικείµενο της παρούσας νοµοθετικής παρέµβασης και αφ’ ετέ-
ρου την προχειρότητα µε την οποία αντιµετωπίζει η Κυβέρνηση
κρίσιµα ζητήµατα, όπως είναι η ακρίβεια για την ελληνική κοινω-
νία. Πρώτα απ’ όλα επισηµάναµε την ύπαρξη αντισυνταγµατικών
διατάξεων και ειδικότερα στην παράγραφο 3 του άρθρου 3, όπου
παρέχεται νοµοθετική εξουσιοδότηση για την έκδοση κώδικα δε-
οντολογίας. Ο κώδικας δεοντολογίας -όπως ξέρετε- εµπεριέχει
τα ηθικά καθήκοντα, τις υποχρεώσεις και το σύνολο των ηθικών
αρχών ή αξιών συµπεριφοράς που θα πρέπει να διέπουν µια
επαγγελµατική οµάδα. Πρόκειται επί της ουσίας για ένα ευχολό-
γιο χωρίς καµµία δεσµευτική ισχύ, µε επισφράγισµα βέβαια τη
νοµολογία και ιδίως την απόφαση του Αρείου Πάγου, την 323 του
2021.

Η διάταξη, λοιπόν, της παραγράφου 3 είναι προδήλως αντι-
συνταγµατική, καθώς παρέχεται νοµοθετική εξουσιοδότηση στον
Υπουργό Ανάπτυξης να εκδώσει ένα ευχολόγιο, δηλαδή µια µη
κανονιστική πράξη η οποία αφ’ ενός δεν υπάγεται στα συνταγ-
µατικά όρια της εξουσιοδοτικής ευχέρειας του νοµοθέτη που
απαριθµούνται στο άρθρο 43 παράγραφος 2 του Συντάγµατος
και αφ’ ετέρου εκφεύγει του δικαστικού ελέγχου εφόσον δεν
µπορεί να προσβληθεί ως µη έχουσα δεσµευτική ισχύ.

Από την άλλη πλευρά είναι ανεδαφικό ένα τόσο σηµαντικό ζή-
τηµα, όπως είναι οι παραπλανητικές ανακοινώσεις µείωσης
τιµής, να το αντιµετωπίζετε µε έναν κώδικα δεοντολογίας και όχι
µε ένα αυστηρό νοµοθετικό πλαίσιο προς τις επιχειρήσεις και
τους οµίλους χαρακτηριστικό των οποίων είναι η αθέµιτη κερδο-
σκοπία προερχόµενη είτε από νοθεία είτε απάτη είτε συνηθέ-
στερα µε πώληση αγαθών σε τιµές πολύ ανώτερες των
προβλεποµένων αγορανοµικών διατάξεων ή άλλων σχετικών µέ-
τρων. Τη στιγµή που ο Έλληνας πολίτης οδηγείται στην από-
γνωση, αντιµετωπίζοντας την κατακόρυφη αύξηση του κόστους
ζωής και διαβίωσης, ο προβληµατισµός περί ηθικής στην οικο-
νοµία είναι εκτός τόπου και χρόνου, δεδοµένου ότι για τη δηµό-
σια οικονοµική πολιτική υπερισχύει ένα τεχνοκρατικό µοντέλο
διαχείρισης οικονοµίας µε βάση τις υπαγορεύσεις της τρέχου-
σας αθέµιτης πρακτικής που ισχυρίζεται ότι είναι ηθικά και πολι-
τικά ουδέτερη.

Σύµφωνα τώρα µε το άρθρο 74 παράγραφος 5 του Συντάγµα-
τος, νοµοσχέδιο ή πρόταση νόµου που περιέχει διατάξεις άσχε-
τες µε το κύριο αντικείµενό τους δεν εισάγεται για συζήτηση.
Βέβαια εσείς αυτό το έχετε κάνει µανιέρα. Προσθήκη ή τροπο-
λογία άσχετη µε το κύριο αντικείµενο του νόµου δεν εισάγεται
για συζήτηση.

Στο κεφάλαιο Ζ’ αντιµετωπίζονται ζητήµατα που αφορούν στην
κήρυξη αναγκαστικής απαλλοτρίωσης ακινήτων εντός σχεδίου
πόλεως στο πλαίσιο της διαδικασίας που προβλέπεται υπό το
άρθρο 7 του ν.2882/2001 για την εκτέλεση έργων αναβάθµισης
και επέκτασης σιδηροδροµικών δικτύων. Τα ζητήµατα αυτά υπά-
γονται στην αρµοδιότητα του Υπουργείου Υποδοµών και Μετα-
φορών και ουδεµία σχέση έχουν φυσικά µε την προστασία του
καταναλωτή, τη λειτουργία των βιοµηχανικών δραστηριοτήτων
και των επενδύσεων ή την επίλυση διάφορων διαδικαστικών ζη-
τηµάτων του Υπουργείου Ανάπτυξης.

Επιπλέον, στο ίδιο κεφάλαιο περιλαµβάνονται ρυθµίσεις για
την επίλυση προβληµάτων που αντιµετωπίζουν κατά την εκποµπή
τους οι ραδιοφωνικοί σταθµοί που λειτουργούν νοµίµως στις πα-
ραµεθόριες περιοχές της χώρας και, όπως είπε και ο συνάδελ-
φος από τον ΣΥΡΙΖΑ, θα πρέπει να δούµε ποιες είναι αυτές οι
παραµεθόριες περιοχές. Δεν µπορούµε να θεωρούµε παραµε-
θόρια περιοχή τη Σαντορίνη. Αλλά εν πάση περιπτώσει έχουµε
περιοχές, οι οποίες χρήζουν ιδιαίτερης σηµασίας. Εισάγετε, λοι-
πόν, ρυθµίσεις αντιµετώπισης των προβληµάτων αυτών µέχρι την
ολοκλήρωση της διαδικασίας αδειοδότησης τους. Τα ζητήµατα
αυτά, όπως είπα και νωρίτερα, υπάγονται στην αρµοδιότητα του
Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης. Συνεπώς οι διατάξεις του
κεφαλαίου Ζ’ δεν µπορούν ούτε να συζητηθούν ούτε να ενταχ-
θούν στο παρόν νοµοσχέδιο.

Αποδοκιµαστέα είναι από τη µεριά µας επίσης και η νοµοτε-
χνική επιλογή να ενσωµατωθούν αποσπασµατικές διατάξεις που
δεν έχουν καµµία σχέση µε την προστασία του καταναλωτή,
όπως να προστεθεί στο πεδίο εφαρµογής του κεφαλαίου Ι’ του
ν.4442/2016 περί απλούστευσης του πλαισίου άσκησης δραστη-
ριοτήτων εντός κέντρων αποθήκευσης και διανοµής ο ΚΑΔ 5229
υπό τον οποίο ασκούνται σχετικές δραστηριότητες µε τη διαχεί-
ριση της αλυσίδας εφοδιασµού, καθώς επίσης και να συµπληρω-
θούν µε νέους κωδικούς αριθµούς δραστηριότητας το άρθρο 48
ΣΤ’ του ν.4442/2016 καθαρά φυσικά για φορολογικούς σκοπούς.
Οµοίως αποσπασµατικές είναι και οι διατάξεις για την παράταση
κατά έναν µήνα, κατά ένα έτος της προθεσµίας θεώρησης των
τεχνικών επαγγελµατικών αδειών επειδή δεν κατέστη εφικτή η
έγκαιρη υποβολή των απαραίτητων δικαιολογητικών από τους
υπόχρεους καθώς και η προθεσµία απόδειξης της άσκησης του
ελάχιστου ορίου επαγγελµατικής δραστηριότητας.

Στο κεφάλαιο Δ’ αναπροσαρµόζονται κατά την οριζόµενη κλι-
µάκωση τα όρια των επιλέξιµων δαπανών για την παροχή των µέ-
γιστων επιτρεπτών ποσών ενίσχυσης των αναφερόµενων
επενδυτικών σχεδίων περιφερειακού χαρακτήρα του ν.4887/2022.
Πρόκειται φυσικά για επιλεκτική προσαρµογή στον κανονισµό
1315 του 2023 της επιτροπής της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Στο άρθρο 19δ του κανονισµού προβλέπονται ενισχύσεις σε
µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις υπό µορφή προσωρινών δηµό-
σιων παρεµβάσεων σχετικά µε την προµήθεια ηλεκτρικής ενέρ-
γειας αερίου ή θερµότητας που παράγεται από φυσικό αέριο
ηλεκτρική ενέργεια για τον µετριασµό των επιπτώσεων στην αύ-
ξηση των τιµών. Το Υπουργείο Ανάπτυξης δεν έχει λάβει ουδεµία
µέριµνα για τις µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις που αντιµετωπί-
ζουν δυσβάσταχτες επιβαρύνσεις και προφανώς δεν έχει λάβει
µέτρα δηµόσιας παρέµβασης στον καθορισµό των τιµών για την
προµήθεια ηλεκτρικής ενέργειας για τις µικρές και µεσαίες επι-
χειρήσεις.

Στο άρθρο 17 του υπό ψήφιση σχεδίου νόµου προβλέπεται ότι
το Εθνικό Κέντρο Δηµόσιας Διοίκησης και Αυτοδιοίκησης σε συ-
νεργασία µε τη Γενική Γραµµατεία Εµπορίου του Υπουργείου
Ανάπτυξης, τη Γενική Γραµµατεία Υποδοµών του Υπουργείου
Υποδοµών και Μεταφορών και τη Γενική Γραµµατεία Δηµόσιας
Διοίκησης και Υπουργείο Εσωτερικών οργανώνει ένα ειδικό πρό-
γραµµα πιστοποίησης επάρκειας στον τοµέα των δηµοσίων συµ-
βάσεων. Κατά την αιτιολογική έκθεση οι υπηρεσίες αυτές είναι
εκείνες µε τη µεγαλύτερη εµπειρία στον συγκεκριµένο τοµέα
λόγω του αντικειµένου των αρµοδιοτήτων τους. Θεωρούµε ότι ο
κατ’ εξοχήν αρµόδιος φορέας που διαθέτει τη µεγαλύτερη εµ-
πειρία στον συγκεκριµένο τοµέα λόγω του αντικειµένου είναι η
Ενιαία Αρχή Δηµοσίων Συµβάσεων, η οποία έχει σκοπό την ανά-
πτυξη και προαγωγή της εθνικής στρατηγικής πολιτικής και δρά-
σης στον τοµέα των δηµοσίων συµβάσεων, τη διασφάλιση της
διαφάνειας αποτελεσµατικότητας συνοχής και εναρµόνισης των
διαδικασιών ανάθεσης και εκτέλεσης των δηµοσίων συµβάσεων
προς το Εθνικό και Ενωσιακό Δίκαιο, τη διαρκή βελτίωση του νο-
µικού πλαισίου καθώς και τον έλεγχο της τήρησής του από τα
δηµόσια όργανα στις αναθέτουσες αρχές. Συµµετέχει στα αρµό-
δια ευρωπαϊκά θεσµικά όργανα ως πρωτεύουσα εθνική αρχή επι-
κοινωνίας σχετικά µε την ανταλλαγή απόψεων πληροφοριών και
στοιχείων που αφορούν την εθνική στρατηγική. Επίσης, συµµε-
τέχει στην εκπροσώπηση της χώρας σε διεθνείς οργανισµούς
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και συναντήσεις στον τοµέα των δηµοσίων συµβάσεων.
Τα υπόλοιπα θα τα σχολιάσουµε στη δευτερολογία µας, κύριε

Πρόεδρε, γιατί βλέπω ότι ο χρόνος έχει λήξει.
Σας ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής από την Νέα Αριστερά,

ο κ. Χουσεΐν Ζεϊµπέκ.
Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΧΟΥΣΕΪΝ ΖΕΪΜΠΕΚ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σή-

µερα νοµοσχέδιο του Υπουργείου Ανάπτυξης µε τίτλο: «Διατά-
ξεις για την ενίσχυση της προστασίας του καταναλωτή, της
ανάπτυξης και της εύρυθµης λειτουργίας της αγοράς, ρυθµίσεις
για την ενίσχυση των επιχειρήσεων που πλήττονται από κατα-
στροφές και άλλες διατάξεις».

Ας τα πάρουµε ένα-ένα, για να κατανοήσουµε την υποκρισία
και την αναλγησία αυτής της Κυβέρνησης.

Πρώτον, ενίσχυση και προστασία του καταναλωτή. Ας δούµε
τι δείχνουν τα επίσηµα στοιχεία. Στη χώρα µας αυτή τη στιγµή
που µιλάµε δυόµισι εκατοµµύρια φορολογούµενοι βρίσκονται
κάτω από τα όρια της φτώχειας. Ο πληθωρισµός τον Απρίλιο που
µας πέρασε διαµορφώθηκε σε 3,1% πάνω από τον µέσο όρο της
Ευρωζώνης, 5,4% στα τρόφιµα και ακόµα υψηλότερα σε επιµέ-
ρους κατηγορίες. 36% ακριβότερα είναι τα τρόφιµα αυτήν τη
στιγµή σε σχέση µε τον Απρίλιο του 2023.

Η χώρα µας έχει φτάσει -την έχετε καταντήσει δηλαδή- προ-
τελευταία µεταξύ των είκοσι οκτώ κρατών της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης σε αγοραστική δύναµη σε κατά κεφαλήν ΑΕΠ. Μόνο η
Βουλγαρία είναι κάτω από εµάς. Το 60% των νοικοκυριών δηλώ-
νει πως το µηνιάτικο τελειώνει στις 19 κάθε µήνα. Τρία στα τέσ-
σερα νοικοκυριά κάνουν περικοπές ακόµη και στα τρόφιµα και
σε είδη πρώτης ανάγκης, διακινδυνεύοντας ακόµη και την ποι-
ότητα των αγορών, για να µπορέσουν να τα βγάλουν πέρα.

Όλα τα παραπάνω, όπως γνωρίζετε καλά, κύριοι συνάδελφοι,
δεν συνέβησαν από µόνα τους. Είναι αποτέλεσµα των σκληρών
αντικοινωνικών πολιτικών που ακολουθείτε για να εξυπηρετήσετε
συγκεκριµένα συµφέροντα. Και αυτό το έχει αντιληφθεί πλήρως
η κοινωνία. Όσο και αν προσπαθείτε να φορτώσετε τα πάντα σε
εξωγενείς παράγοντες ή γενικά και αόριστα στον πόλεµο, κά-
ποιοι αυτή τη στιγµή που η κοινωνία γονατίζει κερδοσκοπούν και
θησαυρίζουν, πάντα µε τις ευλογίες της δικής σας Κυβέρνησης.

Αποκαλυπτικός του τρόπου µε τον οποίο λειτουργεί αυτή η Κυ-
βέρνηση υπήρξε για µια ακόµη φορά ο Υπουργός Οικονοµίας και
Οικονοµικών κ. Χατζηδάκης, ο οποίος δήλωσε µόλις προχτές
πως η Κυβέρνηση δεν πρόκειται να µειώσει τον ΦΠΑ στα τρό-
φιµα, παρότι τα νοικοκυριά σήµερα µατώνουν.

Βρήκατε δηµοσιονοµικό χώρο για να µειώσετε δύο φορές τον
φόρο στη συγκέντρωση κεφαλαίου, βρήκατε χώρο για να µει-
ώσετε δύο φορές τον φόρο στα κέρδη όσων επιχειρήσεων θη-
σαυρίζουν αυτά τα χρόνια σε βάρος της κοινωνίας, βρήκατε
χώρο για να µειώσετε τον φόρο στα µερίσµατα, βρήκατε χώρο
για να µειώσετε τον φόρο στις µεταβιβάσεις γονικών παροχών
ύψους 1,5 εκατοµµυρίου, αλλά µας λέτε πως δεν βρίσκετε τον
χώρο για να µειώσετε τον ΦΠΑ στα τρόφιµα.

Υποκρισία και αναλγησία! Δεν νοιάζεστε, δεν σας ενδιαφέρει
να εξυπηρετήσετε και να βοηθήσετε τα λαϊκά και µεσαία στρώ-
µατα. Σας ενδιαφέρει να εξυπηρετήσετε µόνο συγκεκριµένες
ελίτ και οικονοµικά συµφέροντα που σας στηρίζουν. Αυτά ως
προς την ενίσχυση και την προστασία των καταναλωτών, για
τους οποίους προσπαθείτε να µας πείσετε σήµερα ότι δήθεν εν-
διαφέρεστε.

Ας µιλήσουµε τώρα για ανάπτυξη, την οποία επίσης επικαλεί-
στε στο νοµοσχέδιο. Κι εδώ δυστυχώς τα λόγια περισσεύουν. Θα
µου επιτρέψετε να αναφέρω κάποια πράγµατα για τον τόπο µου,
τη Θράκη. Για ποια ανάπτυξη µπορούµε να µιλάµε, όταν ο
Υπουργός Υποδοµών κ. Σταϊκούρας µόλις προχτές δηλώνει πως
δεν είναι στις σκέψεις της Κυβέρνησης να ξανασφυρίξει το τρένο
σύντοµα στην Ξάνθη; Αποκλείετε όλη τη Θράκη, κύριε Υπουργέ.
Γνωρίζετε, κύριοι της Κυβέρνησης, ότι όλα τα τελευταία χρόνια

έχετε καταδικάσει τη Θράκη σε σιδηροδροµικό και όχι µόνο απο-
κλεισµό.

Θέλετε να µιλήσουµε για ανάπτυξη; Πηγαίνετε να δείτε την κα-
τάσταση, στην οποία έχουν οδηγήσει το Νοσοκοµείο Ξάνθης οι
πολιτικές σας, που είναι κοινό µυστικό σε όλο τον νοµό η δραµα-
τική κατάσταση, στην οποία βρίσκεται και πως αν δεν υπερέβαλαν
εαυτό οι γιατροί και οι νοσηλευτές, θα είχε ήδη καταρρεύσει. Την
ώρα που οι ιδιωτικές κλινικές θησαυρίζουν, νοσηλευτές και γιατροί
αµείβονται µε ψίχουλα από µία Κυβέρνηση που έχει βάλει σκοπό
να διαλύσει από πάνω µέχρι κάτω το ΕΣΥ.

Θέλετε να πούµε για τα κουφάρια στις ΒΙΠΕ της Θράκης; Με
τις πολιτικές σας όλα αυτά τα χρόνια αποτελούν πια κανονικότητα.
Να πούµε για τις µικρές επιχειρήσεις και τους επαγγελµατίες ει-
δικά στα µικρά χωριά, που, λόγω της φορολόγησης µέσω τεκµαρ-
τού, αδυνατούν σήµερα να επιβιώσουν και οδηγούνται σε λου-
κέτο.

Να ρωτήσω, όµως, ποια µέτρα έχει λάβει η Κυβέρνηση, µιας
και ξεκίνησε πρόσφατα και η αντιπυρική περίοδος, για να µην ξα-
ναζήσουµε το περσινό δράµα στον Έβρο και τη Ροδόπη που είχε
ως αποτέλεσµα, πέρα από την τεράστια φυσική καταστροφή, να
ξεκληριστούν εκατοντάδες παραγωγοί, αγρότες, κτηνοτρόφοι,
µελισσοκόµοι, ελαιοπαραγωγοί σε όλη τη Θράκη.

Δεν µπορεί να υπάρξει ανάπτυξη στον τόπο, στην περιφέρεια
που σήµερα ερηµώνει, χωρίς τη στήριξη αυτών των ανθρώπων.
Εσείς τους αφήσατε στο έλεος. Δεν µπορεί να υπάρξει ανά-
πτυξη, αν η Κυβέρνηση για παράδειγµα αδιαφορεί για την απο-
κατάσταση του µοναδικού, παγκόσµιου δάσους της Δαδιάς.

Επιπλέον, αν ανάπτυξη εννοείτε τις αδιανόητες τριτοκοσµικές
εικόνες που ζήσαµε αυτές τις µέρες στη Φθιώτιδα, µε τη µαζική
δηλητηρίαση µαθητών από σχολικά γεύµατα, µέσω µιας εται-
ρείας που, σύµφωνα µε δηµοσιεύµατα, έχει αναλάβει όλως τυ-
χαίως σειρά εργολαβιών µε τον δηµόσιο και τον εν λόγω
επιχειρηµατία να φέρεται να διατηρεί στενές σχέσεις µε τη Νέα
Δηµοκρατία και το εργοστάσιο στη συνέχεια αιφνιδίως να καίγε-
ται ολοσχερώς, αν, ξαναλέω, αυτό εννοείτε ανάπτυξη, εµείς δια-
πιστώνουµε ένα σύστηµα διαπλοκής µε λεία τους δηµόσιους
πόρους που δεν διστάζει να θέτει σε κίνδυνο ακόµη και την υγεία
µικρών παιδιών.

Τέλος, επιτρέψτε µου να πω κάποια πράγµατα για το τρίτο
σκέλος του νοµοσχεδίου, όπου κάνετε λόγο δήθεν για εύρυθµη
λειτουργία της αγοράς. Είναι πραγµατικά αστείο και υποκριτικό
µια Κυβέρνηση, που έχει καταστεί συνώνυµο, που έχει ταυτιστεί
µε την καρτελοποίηση της αγοράς στα τρόφιµα, στα καύσιµα,
στην ενέργεια, σχεδόν παντού, µε συγκεκριµένους οµίλους να
βγάζουν τα τελευταία χρόνια αµύθητα κέρδη ύψους πολλών δι-
σεκατοµµυρίων, όπως και οι τράπεζες, να παριστάνει σήµερα ότι
νοιάζεται για την εύρυθµη λειτουργία της αγοράς.

Εδώ ακόµη και τη δηµόσια παιδεία κοντεύετε να διαλύσετε
µέσω των ιδιωτικοποιήσεων, µόνο και µόνο για να έχουν ακόµη
περισσότερα κέρδη οι φίλοι σας, για να έρθουν να ιδρύσουν πα-
ραρτήµατα της πλάκας στην χώρα µας συγκεκριµένα funds, παρ’
ότι έχετε απέναντί σας σχεδόν σύσσωµη την εκπαιδευτική κοι-
νότητα, η οποία βλέπει και καταλαβαίνει.

Δεν έχετε αντιµετωπίσει µέχρι σήµερα το τέρας της ακρίβειας
πολύ απλά γιατί δεν το θέλετε. Τα ολιγοπώλια και τα καρτέλ που
υπερασπίζεστε συνεχίζουν να συσσωρεύουν θηριώδη υπερκέρδη.
Λέτε ότι ρίχνετε πρόστιµα σε όσους παρανοµούν. Πρόκειται βε-
βαίως για ποινές-χάδια που, µπροστά στα δισεκατοµµύρια που
τσεπώνουν οι όµιλοι από την αισχροκέρδεια και τα καρτέλ τους,
είναι αδιάφορα, απλά δεν τους ακουµπάνε. Αλλά δεν µας λέτε και
τι έχει εισπράξει το δηµόσιο από αυτά τα περιβόητα πρόστιµα.

Βρίσκεται σε εξέλιξη µε τις δικές σας ευλογίες η µεγαλύτερη
αναδιανοµή εισοδήµατος από τα χαµηλά και µικροµεσαία στρώ-
µατα στα υψηλότερα. Πρόκειται για κανονική λεηλασία, µε τον
πληθωρισµό της απληστίας που υπηρετείτε να δηµιουργεί ολο-
ένα και µεγαλύτερες ανισότητες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο αδυνατεί
να αφουγκραστεί και να αντιµετωπίσει τα τεράστια προβλήµατα
που αντιµετωπίζουν σήµερα νοικοκυριά και επιχειρήσεις. Δεν αν-
τιµετωπίζει ριζοσπαστικά, όπως απαιτείται το ζήτηµα της ακρί-
βειας και των ελέγχων στην αγορά. Οι αποσπασµατικές του
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διατάξεις είτε αφορούν δευτερεύουσας σηµασίας διοικητικά και
νοµοτεχνικά ζητήµατα είτε επιβεβαιώνουν τη διαχειριστική ανε-
πάρκεια της Κυβέρνησης. Ακόµη και οι διατάξεις για την ενί-
σχυση των επιχειρήσεων που πλήττονται από καταστροφές είναι
το αυτονόητο που θα έπρεπε να έχει γίνει εδώ και καιρό. Πανη-
γυρίζετε επειδή κάνετε το αυτονόητο. Θα έπρεπε να το έχετε θε-
σµοθετήσει εδώ και µήνες.

Ως Νέα Αριστερά έχουµε καταθέσει συγκεκριµένες προτάσεις
και ζητάµε τη λήψη µέτρων για τη στήριξη των ελεγκτικών µηχα-
νισµών και την ουσιαστική ρύθµιση της αγοράς µε τη φορολό-
γηση των υπερκερδών των µεγάλων αλυσίδων σουπερµάρκετ.
Ζητάµε µέτρα για τη στήριξη του παραγωγού για να υπάρξει επι-
τέλους έλεγχος στην κερδοσκοπία από το χωράφι στο ράφι. Ζη-
τάµε επιτέλους τον µηδενισµό του ΦΠΑ σε βασικά είδη
διατροφής. Μόνο µε αυτόν τον τρόπο θα προστατέψουµε τον κα-
ταναλωτή, τις επιχειρήσεις, τα ευάλωτα νοικοκυριά. 

Οι πολίτες σήµερα απαιτούν µείωση στις τιµές, αύξηση της
αγοραστικής δύναµης για τη ζωή µε αξιοπρέπεια, µείωση της έµ-
µεσης φορολογίας, πάταξη της αισχροκέρδειας, φορολόγηση
των υπερκερδών, αύξηση του πραγµατικού µισθού.

Στις 9 Ιουνίου οι πολίτες θα στείλουν ηχηρό µήνυµα ανυπα-
κοής και αποδοκιµασίας στο σηµερινό σύστηµα εξουσίας, υπερ-
ψηφίζοντας τις προτάσεις και τις θέσεις της Νέας Αριστεράς.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε. 
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από την Κοινοβουλευτική

Οµάδα της Νίκης, ο κ. Βρεττός. Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Κύριε Υπουργέ, συνεχώς σας βλέ-

πουµε στην τηλεόραση αλλά και στο Κοινοβούλιο, πρώτα να νο-
µοθετείτε στο Κοινοβούλιο συνεχείς διατάξεις για την
καταπολέµηση της ακρίβειας και µετά βγαίνετε στις τηλεορά-
σεις, σας καλούν, κάνετε νοµοθετικό έργο και παρουσιάζετε τα
νοµοθετήµατά σας κατά της ακρίβειας, που, όµως, τελικά είναι
συνεχόµενα, επαναλαµβανόµενα, δείκτης ότι δεν µπορείτε να κα-
ταπολεµήσετε την ακρίβεια.

Για εµάς πολιτικά, πιστεύουµε ότι δεν θέλετε, γιατί επενδύετε
στην ακρίβεια και αυτό από µόνος σας –εγώ το υπερασπίζοµαι-
δικαιωµατικά το έχετε κατακτήσει αυτό, να είστε ο Υπουργός της
ακρίβειας στο Υπουργείο της ακρίβειας. Διότι «Υπουργείο Ανά-
πτυξης», όπως έχει χαρακτηριστεί, υπάρχει, αλλά όχι για τον λαό.
Υπάρχει ανάπτυξη µόνο για τους τραπεζίτες και µόνο για τους
ολιγάρχες. Και αυτό το τρίγωνο, της Κυβέρνησης, των τραπεζι-
τών και των ολιγαρχών, δεν είναι ένα πολιτικό αντιπολιτευτικό
αφήγηµα, αλλά είναι η αλήθεια.

Οι τράπεζες, που η Κυβέρνηση µόλις πρόσφατα αποεπένδυσε,
αφού πρώτα έχει δανειστεί ολόκληρος ο ελληνικός λαός, αφού
προηγούµενα οι δικές σας πολιτικές -ΠΑΣΟΚ, Νέα Δηµοκρατία,
ΣΥΡΙΖΑ από κοινού και αναπόσπαστα και συνεχιζόµενα- τους
επέτρεψαν να γκρεµιστούν και βάλατε τον λαό να τις πληρώσει.
Και αφού µάτωσε για έντεκα χρόνια ο λαός, τις αποεπενδύσατε
και πήρατε τις µετοχές, που είναι περιουσία του ελληνικού λαού,
και τις χαρίσατε στους ιδιώτες, χωρίς καν διαγωνιστική διαδικα-
σία.

Και αφού τις δώσατε στις τιµές που θέλανε στους ξένους ιδιώ-
τες, συνεργάτες, κοµµάτια, µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε
την κοινή πολιτική, οικονοµική, εξωτερική, και όλα αυτά τα ωραία
λόγια, σήµερα εσείς τους τις επιστρέφετε, µε τις δικές σας ευ-
λογίες, για να δείξετε ότι πάνε καλά οι δείκτες και ότι υπάρχει
ανάπτυξη. Τους επιστρέφετε κέρδη στο πρώτο τρίµηνο του 2024
1 δισεκατοµµύριο στις τέσσερις συστηµικές.

Και µάλιστα οι µέτοχοι που αγόρασαν τώρα -αγόρασαν τυπικά,
γιατί ουσιαστικά τους χαρίσατε µέσω του ΤΑΙΠΕΔ- αυτοί παίρ-
νουν µετά από δεκατρία χρόνια και µέρισµα! Ωραίες επενδύσεις
είναι αυτές! Τις παίρνουµε τσάµπα και αµέσως παίρνουµε και µέ-
ρισµα.

Το δε αφήγηµά σας ότι πάτε πολύ καλά γιατί τον κατώτατο
µισθό τον πήγατε στα 780, πηγαίνετε να ρωτήσετε τους Ισπα-
νούς, που ο κατώτατος µισθός τους είναι 50% επιπλέον, στα
1.167. Ρωτήστε τους Γάλλους, πέρα από τα Ραφάλ που τους
παίρνουµε, ρωτήστε και πώς ζουν οι πολίτες τους. Έχουν τους

ίδιους δείκτες; Βρίσκονται στην ίδια ανασφάλεια; Βρίσκονται
στην ίδια φτωχοποίηση; Εκεί βέβαια ο κατώτατος µισθός είναι
1.700 ευρώ, 120% επιπλέον.

Εποµένως σε αυτό το τρίγωνο, που έχετε περικλείσει τον λαό
και φτωχοποιείται συνεχώς, οι κορυφές του, το τραπεζικό σύ-
στηµα, η Κυβέρνηση και οι ολιγάρχες, πάνε καλά. Και µάλιστα
να µη µιλήσουµε για την απόκλιση των µισθών, πόση ήταν το
2013 η διαφορά του µέσου ετήσιου µισθού για τον Έλληνα ερ-
γαζόµενο σε σχέση µε τον µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Υπολειπόταν τουλάχιστον 11.000 ευρώ. Σήµερα έχουµε ξεπερά-
σει τα 19.000 και η ζωή τραβάει την ανηφόρα.

Όµως θα έρθω στο νοµοσχέδιο. Σας είπα ότι κάθε φορά που
στη Βουλή επιχειρηµατολογείτε για το νοµοσχέδιο την πρώτη
φορά σας είπα ότι ήταν αναντίστοιχο -και το απέδειξα- ο τίτλος
τους σε σχέση µε το περιεχόµενό του. Έχετε ένα ολόκληρο νο-
µοσχέδιο, που φιγουράρει µπροστά: «Διατάξεις για την λύση της
προστασίας του καταναλωτή, της ανάπτυξης και της εύρυθµης
λειτουργίας της αγοράς», το ένα σκέλος, και «ρυθµίσεις για την
ενίσχυση των επιχειρήσεων που πλήττονται από καταστροφές
και άλλες διατάξεις», το άλλο.

Στον µεν πρώτο, εντυπωσιακό και πολύ όµορφο τίτλο έχετε
τέσσερα άρθρα. Το ένα είναι ότι επιµηκύνατε τον χρόνο έναρξης
σύγκρισης της τιµής της πραγµατικής µε την εκπτωτική και εί-
πατε ότι από τριάντα µέρες το κάνετε εξήντα, για τον απίθανο
στη δική µου λογική λόγο, που τον άκουσα σας σήµερα και µά-
λιστα µε παρέµβασή σας.

Τι είπατε; Ότι επειδή η διάρκεια των εκπτώσεων είναι παρα-
πάνω από τις τριάντα µέρες, ξεκινάνε µε ένα ποσό και όσο πη-
γαίνουν προς το τέλος κλιµακώνονται οι εκπτώσεις. Είναι τότε
που οι εκπτώσεις ανεβαίνουν πάρα πολύ ψηλά, γιατί δεν υπάρ-
χουν προϊόντα. Βεβαίως, αν εσείς ξεκινήσετε -γιατί νοµίζω έχετε
σχέση µε το εµπόριο- και δίνετε µια προσφορά σε κάποια προ-
ϊόντα, θα αποσυρθούν, θα φύγουν αν είναι πραγµατική η προ-
σφορά τον πρώτο καιρό, στο τέλος δεν θα έχει µείνει τίποτα αν
είναι πραγµατική η προσφορά. Εποµένως, τι είπατε εσείς; Για να
ακούγεται, λέει, ή για να φαίνεται το ποσόν ότι δεν µειώνεται, δη-
λαδή στον πρώτο µήνα έκανα 50% έκπτωση, µετά, στις επόµενες
δεκαπέντε µέρες κάνω άλλο ένα 20%, εσείς θέλετε να ακούτε το
70% και να το βλέπετε.

Τι µαζοχισµός είναι αυτό; Το θέµα είναι τι βλέπεις ή τι έχει
τσέπη µέσα για να πάει να αγοράσει το προϊόν; Και οι τσέπες,
είτε γράφει 50% η έκπτωση είτε κάνει 70%, µπορεί για εσάς να
είναι σηµαντικό, αλλά για τον πολίτη είναι ένα ακόµα γεγονός το
οποίο τον κάνει να πιστεύει ότι δεν θα γλυτώσει ποτέ από εσάς,
παρά µόνο µε έναν τρόπο, αν φύγετε από την Κυβέρνηση.

Διότι σε αυτό το τρίγωνο συνεργασίας τραπεζών, κυβερνητι-
κών και ολιγαρχών οι µόνοι ανασφαλείς για να παραµείνουν σε
αυτή, στη µία από τις τρεις κορυφές, είναι το κυβερνητικό σχήµα.
Γιατί το λέω αυτό; Διότι φωνάξατε πάρα πολύ και έντονα και εί-
πατε: «Βάλαµε 1 εκατοµµύριο πρόστιµο στην «PROCTER & GAM-
BLE»». Δεν µας είπατε, όµως, ότι η αύξηση του τζίρου αυτής της
εταιρείας ήταν 50 εκατοµµύρια. Θα έλεγα κάτι για τη φοράδα στ’
αλώνι, αλλά δεν επιτρέπεται.

Όµως τι έγινε; Έδωσε αυτή η ίδια εταιρεία και µέρισµα 5 εκα-
τοµµυρίων, γιατί τρόµαξε µε το πρόστιµο που της βάλατε και αντ’
αυτού, όµως, ήρθε και επένδυσε αυξάνοντας κατά 25,5% τα κον-
δύλια για διαφήµιση, επένδυση και προβολή.

Τους βλέπετε να υποφέρουν; Ή τους βλέπετε να τροµάζουν;
Ή τους βλέπετε ότι µπορούν οι πολίτες να πάνε να αγοράσουν
τα προϊόντα αυτά; 

Ας µείνουν λίγο άπλυτα τα ρούχα τους, ας µείνουν λίγο άπλυ-
τοι οι ίδιοι, ας µη φάνε λάδι, ας πάνε να πάρουν κάνα λίπος. Ναι,
είναι ανάπτυξη αυτό, γιατί µπορούν να ζήσουν! 

Να µη µιλήσω για την άλλη, τη «UNILEVER» ας πούµε, που
τρόµαξε κι αυτή. Εκατό χρόνια λειτουργία η εταιρεία διεθνώς,
στην Ελλάδα εξήντα χρόνια. Από το 2021 352,7 εκατοµµύρια τζί-
ρος. Τρόµαξε µε τα 2 εκατοµµύρια! Το 2022, πόλεµος στην Ου-
κρανία, διαλύθηκε το σύµπαν, όλα τα ελληνικά νοικοκυριά
υπέφεραν γιατί αυξήθηκε υποτίθεται η ενέργεια, τροµερά όλα
αυτά, οι δείκτες αυτής της εταιρείας δεν κλονίστηκαν καθόλου,
δεν επηρεάστηκαν.
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Βέβαια είµαστε ικανοποιηµένοι γιατί παράχθηκαν, λέει, έξι εκα-
τοµµύρια νέες συσκευασίες τώρα ενός οικολογικού, παλαιού
απορρυπαντικού, του Skip, σε συσκευασία ανακυκλούµενη, ως
συνεισφορά της εταιρείας στη µείωση του περιβαλλοντικού απο-
τυπώµατος.

Εγώ, όµως, θα σταθώ κυρίως στις αιτιολογίες. Διότι ένα νοµο-
σχέδιο -σας είπα- αυτό το συγκεκριµένο είναι αναντίστοιχο του
τίτλου και του περιεχοµένου, παραπλανητικό, γιατί από µόνο του
δεν λύνει τα προβλήµατα των εισοδηµάτων των πολιτών. Υποκρι-
τικό –σας το είπα χθες- γιατί ακριβώς επιµένετε ότι είναι ωφέλιµο
για τον λαό. Τελικά, µε τη σηµερινή σας µέχρι στιγµής παρουσία
δείξατε µε απροκάλυπτο τρόπο ότι είναι και ανάλγητο και εξον-
τωτικό για το κάθε λαϊκό νοικοκυριό.

Εποµένως θα ήθελα να µπω σε ένα-ένα από τα επιχειρήµατα,
όσο επιτρέπει ο χρόνος, που θέσατε. Εµείς, λέει, προστατεύουµε
τους καταναλωτές. Πώς τους προστατεύετε; Πηγαίνουν το
βράδυ, την προηγούµενη ηµέρα, να πάρουν -επειδή το σηκώ-
σαµε εµείς το Υπουργείο- να δουν τη δηµιουργία λίστας, να κά-
νουν τη σούµα, να προσθέσουνε, να πάρουν από τον
«Σκλαβενίτη» το απορρυπαντικό, την πάνα θα την πάρουν από
τον «Βασιλόπουλο».

Κύριε Υπουργέ, δεν ξέρω εσείς, εγώ είµαι µια πολύτεκνη οικο-
γένεια, µικρή σε σχέση µε πολλές πολύτεκνες οικογένειες, αλλά
έχω την ευλογία της συζυγίας. Υπάρχουν µονογονεϊκές. Υπάρ-
χουν άνθρωποι που δουλεύουν πόσες ώρες την ηµέρα για να
παίρνουν τα 780 ευρώ, µε ποιες συνθήκες. Θα κάτσουν το βράδυ
να ακούσουν εσάς, που πολύ άνετα τους λέτε: «Πηγαίνετε την
προηγούµενη νύχτα, κάντε τη σούµα και µετά πάρτε το λεωφο-
ρείο, µετά το λεωφορείο πάρτε το τραµ, µετά το τραµ πάρτε τον
ηλεκτρικό, για να πάτε να κάνετε ένα σλάλοµ», ξέρω ’γω, «ένα
σιρκουί, για να αγοράσετε το κάθε ένα προϊόν στην καλύτερη
τιµή»; Αυτό δεν αξίζει να το λέτε.

Ας πάµε τώρα στην περιβόητη επιστολή του Πρωθυπουργού,
που σαν τον Δον Κιχώτη ψάχνει και βρίσκει και προσπαθεί να αν-
τιµετωπίσει προεκλογικά την ακρίβεια µε έναν τρόπο, όπως γρά-
φει επιτακτικά στην κ. Φον ντερ Λάιεν -που νοµίζω ότι ο άντρας
της επενδύει στην Κόρινθο µε µια εταιρεία µε µηδενικά σχεδόν
κεφάλαια, αλλά εν πάση περιπτώσει, τους δώσαµε 32 εκατοµµύ-
ρια εµείς, γιατί είµαστε γενναιόδωροι και γαλαντόµοι, τελοσπάν-
των επιχείρηση κάνει- λέει ο Πρωθυπουργός «Με αποφασιστικό,
γρήγορο και αποτελεσµατικό τρόπο, εν όψει ευρωεκλογών, να
αντιµετωπίσουµε την ακρίβεια».

Αυτή δεν είναι επιστολή πραγµατικά που θέλει να λύσει το
πρόβληµα. Δεν είναι έγκυρη. Δεν αφορά καν τις ίδιες τις επιστο-
λές του Χριστού. Είναι µια ντεµέκ επιστολή, κυρίως για την αιτιο-
λόγηση που λέει µέσα. Διότι, λέει, τελικά το πρόβληµα, στην
πρότασή του ο Πρωθυπουργός, είναι η γεωγραφικοί εφοδιαστι-
κοί περιορισµοί και οι διαφορές στις τιµές πώλησης.

Με αυτές τις δύο εταιρείες, που εσείς µε µεγάλο στόµφο εί-
πατε ότι τις καταδικάζετε και τους βάζετε πρόστιµα και τα πλή-
ρωσαν και αµέσως, δεν είναι αυτές που παράγουν στην Ελλάδα;
Μήπως στου Ρέντη δεν παράγουν; Δηλαδή τι πρόβληµα έχουν
οι γεωγραφικοί εφοδιαστικοί; Είναι ακριβοί µισθοί των υπαλλή-
λων τους; Είναι οι φθηνότεροι σε όλη την Ευρώπη. Τι είναι; Η
ενέργεια µάς είπατε ότι έπεσε. Είναι δυνατόν, στη λογική οποι-
ουδήποτε, όχι υπεύθυνου σαν τον κύριο Πρωθυπουργό, αλλά
οποιουδήποτε, µέσου, απλού πολίτη, να επικαλείσαι έναν λόγο
µέσα, υποτίθεται σπουδαίο, σοβαρό και µετρηµένο, ότι για την
ακρίβεια φταίνε οι γεωγραφικοί εφοδιαστικοί περιορισµοί, όταν
πουλάνε ακριβά τα εργοστάσια, οι πολυεθνικές που παράγουν
στου Ρέντη; Η πιο µακρινή απόσταση είναι η Αλεξανδρούπολη.

Είπατε κάτι άλλο, για τις εταιρείες που έκλεισαν, χίλιες διακό-
σιες τρεις, στη Θεσσαλονίκη επί ΣΥΡΙΖΑ. Δεν ήξερα ότι ανταγω-
νίζεστε τον ΣΥΡΙΖΑ. Ξέρω ότι την ίδια πολιτική υπηρετείτε, αλλά
δεν ήξερα ότι ανταγωνίζεστε ποιος θα κλείσει τις περισσότερες
επιχειρήσεις. Εσείς µας είπατε ότι άνοιξαν χίλιες εννιακόσιες. Χί-
λιες εννιακόσιες ΙΚΕ, που δεν είναι υποχρεωτικό να είναι ασφα-
λισµένη η µετοχή, που δεν είναι υποχρεωτικό να έχουν κεφάλαιο
κάτω από 1 ευρώ; Γιατί µέχρι 1 ευρώ επιτρέπεται. Με µηδέν
ευρώ δεν µπορούν να την ανοίξουν.

Εποµένως, ποια είναι αυτή η ΙΚΕ; Είναι αυτή που ήρθε σε εσάς,

στην υπηρεσία σας, στο Υπουργείο σας, στην επιτροπή ελέγχου
των καταγγελιών περί ορθής και παραπλανητικής διαφηµιστικής
καµπάνιας; Αυτή η ΙΚΕ, που εσείς είστε περήφανος ότι ιδρύθηκε
µε νόµους και που δείχνουν την ανάπτυξη, ήταν αυτή που έκανε
ηλεκτρονικό εµπόριο και έστελνε παντού φτηνά προϊόντα, παν-
τελόνιασε τα χρήµατα, τα έβαλε στην τσέπη και εσείς ψάχνετε
να βρείτε ποιον;

Εποµένως Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ χέρι-χέρι πάτε.
Και όχι τυχαία. Ό,τι ήταν χέρι-χέρι το έχετε πολιτικά υιοθετήσει,
ακριβώς για να παραπλανήσετε τον ελληνικό λαό.

Εδώ θα πρέπει να υπήρχε συνταγµατικό δικαστήριο, να ελέγ-
χει τελικά µε όρους πραγµατικά αντικειµενικούς πώς παραπλα-
νάται ένας λαός, όταν του λες ότι αναπτύσσεται, ενώ υποφέρει.
Υπάρχει κάποιος; Εκεί είναι το πρόβληµα, στην ελληνική δικαιο-
σύνη, που το µόνο που κάνει είναι να δίνει παρατάσεις, όταν
υπάρχουν αιτήµατα εναντίον των δανείων των τραπεζών, µε
ρήτρα ελβετικού φράγκου, που σε όλη την Ευρώπη αυτά έχουν
σβηστεί και µόνο στην Ελλάδα το Ανώτατο Δικαστήριο τα παρα-
πέµπει δυόµισι χρόνια µετά. Ποιος να φυλάξει ποιον; Σίγουρα όχι
εσείς, σίγουρα όχι η δικαιοσύνη.

Εποµένως, όσο κι αν λέτε για τα πρόστιµα εσείς ότι τα µει-
ώσατε για να σώσετε τα µικρά µαγαζιά της γειτονιάς, για πέστε
µας –γιατί σας το ζητήσαµε στατιστικά- ποσά µικρά µαγαζιά
έχουν κλείσει; Πόσες µεγάλες επιχειρήσεις έχετε κλείσει; Εσείς
λέτε ότι είµαι πέντε χιλιάρικα που µειώσατε το πρόστιµο, σώσατε
ένα µαγαζί. Το σώσατε γιατί παραµένει ανασφάλιστος αυτός που
το έχει ή πρέπει να πάει γιατί δεν µπορεί να πάει να πληρώσει
την ασφαλιστική του εισφορά; Διότι δεν µπορεί να κλείσει αυτό
το µαγαζί, γιατί θα πρέπει να πληρώσει τον ΦΠΑ του και δεν έχει
τρόπο να κλείσει. Διότι κάθε ηµέρα που φεύγει από την αγορά
χρεώνεται και περισσότερο µέχρι να φύγει για την αγορά.

Εκτός αν µου πείτε εσείς ότι µε τα µεγάλα πρόστιµά σας τρο-
µάξατε τις πολυεθνικές, τις διώξατε και ότι το πρόβληµά τους
είναι, βάσει της επιστολής του κυρίου Πρωθυπουργού, ότι επειδή
από τον Ρέντη παράγονται τα προϊόντα και φεύγουν στην Ιταλία,
κι από την Ιταλία πάνε στη Γερµανία, κι από τη Γερµανία πάνε
στην Ουκρανία, µαζί µε τα όπλα που στέλνετε από την πατρίδα
µας σε έναν πόλεµο που δηµιουργεί προβλήµατα σε όλους
στους Έλληνες παραγωγούς και τους δίνετε ένα αντίδωρο εσείς,
επειδή είναι προεκλογικά. Διότι αν πιστεύατε εσείς ότι δικαιούν-
ταν, θα τα είχατε δώσει εγκαίρως, τότε που επιλέγατε να σύρετε
την πατρίδα µας, στέλνοντας πολεµικό υλικό, σε έναν πόλεµο
που δεν ωφέλησε τους πολίτες µας, απλώς τους οδήγησε στην
περαιτέρω φτωχοποίηση.

Εποµένως µπορεί ο Πρωθυπουργός να στέλνει επιστολές,
µπορεί να κάνει όποτε θέλει και τον Δον Κιχώτη, αλλά δεν µπο-
ρείτε, όσο και να επηρεάζετε τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, να
διαγράψετε την αλήθεια και να την αλλοιώσετε. Ο κόσµος υπο-
φέρει, το ξέρετε, και ελπίζω να έχει τη σύνεση και την αποφασι-
στικότητα να το δείξει στις ευρωεκλογές.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θε-
ωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού συµµετείχαν στο
εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Εργαστήρι δηµοκρατίας», που οργα-
νώνει το Ίδρυµα της Βουλής, είκοσι µία µαθήτριες και µαθητές
και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Βού-
λας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα ο ειδικός αγορητής από την Κοινοβουλευ-
τική Οµάδα των Σπαρτιατών κ. Κόντης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ψηφίζουµε σή-

µερα το νοµοσχέδιο αυτό µε τις διατάξεις για την ενίσχυση της
προστασίας του καταναλωτή και της ανάπτυξης, το οποίο σί-
γουρα θα πρέπει να έρχεται σε πρώτη σειρά, γιατί η χώρα χρει-
άζεται µια ανάπτυξη, οι καταναλωτές χρειάζονται ανάπτυξη για
να δουν τα εισοδήµατά τους να υπάρχουν στην τσέπη τους και
να µπορούν να έχουν αγοραστική ικανότητα και την εύρυθµη λει-
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τουργία της αγοράς, όπως επίσης και κάποιες ρυθµίσεις, στις
οποίες εµπεριέχονται και κάποιες αδειοδοτήσεις για συµπληρω-
µατική άδεια σε παραµεθόριο και άλλους σταθµούς.

Το θέµα, κύριε Υπουργέ, επειδή παρακολούθησα σε όλες τις
επιτροπές όσες παρεµβάσεις κάνατε και οι οποίες ήταν αρκετές
και επεξηγηµατικές στον τρόπο µε τον οποίο εσείς σκέφτεστε το
νοµοσχέδιο, το θέµα δεν είναι να βλέπουµε αυτό που γίνεται
στην Ελλάδα, να προσπαθούν να µας πείσουν κάθε δύο µέρες ή
κάθε µια βδοµάδα οι Υπουργοί µας ότι η οικονοµία µας πηγαίνει
καλά, η πολιτική µας πηγαίνει καλά, ότι ανακτούµε επενδυτικές
βαθµίδες, ότι έρχονται τα καλύτερα, ότι εµείς είµαστε η καλύ-
τερη οικονοµία αναπτυσσόµενη στην Ευρώπη. Το θέµα είναι ότι
οι πολίτες οι ίδιοι είναι το κριτήριο της αγοράς, ό,τι και να πείτε,
ό,τι στοιχεία και να παραθέσετε, όπως µας παραθέσατε χθες σε
µια αναφορά που έκανα εγώ για την αγορά της Θεσσαλονίκης,
και µου είπατε ότι σύµφωνα µε το ΓΕΜΗ έκλεισαν δέκα χιλιάδες
επιχειρήσεις και άνοιξαν δεκαπέντε χιλιάδες ή είκοσι πέντε, δεν
λέει τίποτα στον κόσµο αυτό, ούτε στους εµπόρους ούτε στους
ανθρώπους οι οποίοι κλείνουν ή ανοίγουν επιχειρήσεις, οι αριθ-
µοί αυτοί. Διότι σίγουρα µπορεί να κλείσει κάποιος µία επιχεί-
ρηση για διάφορους λόγους και ο ίδιος να ανοίξει µία ή δύο,
προσπαθώντας να ξεφύγει είτε από προβλήµατα που προϋπήρ-
ξαν εκεί είτε από δάνεια που υπήρχαν και ήταν δύσκολο να αν-
τεπεξέλθει και έβαζε κάποιους άλλους -γιατί υπάρχουν αυτά τα
τεχνάσµατα, και πτωχεύσεις γίνονται- συγγενείς του µετά και
ανοίγουν άλλη επιχείρηση.

Εγώ σας λέω ότι περπατώντας σε δρόµους της Θεσσαλονίκης
σε κεντρικούς, όπως είναι -γνωρίζετε σίγουρα- η Βασιλίσσης
Όλγας, βλέπω ότι σε έναν δρόµο που άνθιζαν καταστήµατα
πολλά, κλείνουν και δεν ανοίγει κανένα άλλο εκεί. Και αν δεν
ανοίγουν σε κεντρικές περιοχές της Θεσσαλονίκης, εµπορικές,
δεν µπορώ να φανταστώ ότι µπορεί να ανοίγουν περιµετρικά, πε-
ριφερειακά ή έξω από τη Θεσσαλονίκη.

Εν πάση περιπτώσει -και δεν είναι µόνο η Θεσσαλονίκη αυτή
που το διαπιστώνει, είναι και άλλες περιοχές στην Αθήνα- οι αριθ-
µοί δεν λένε τίποτα. Το πρόβληµα είναι ότι οι Έλληνες δυστυχώς
σήµερα δεν αισθάνονται αυτή την αύξηση που λέτε της αγορα-
στικής τους αξίας.

Και θα σας πω κάτι, όταν εγώ, µετά που ήθελα να ασχοληθώ
στη στεριά, να ανοίξω ένα ναυτιλιακό γραφείο στη Βραζιλία, µετά
που άφησα το επάγγελµα του πλοιάρχου, όταν ήθελα να ανοίξω
το γραφείο πήγα σε µια τράπεζα στη Banco Safra, µια λιβανέζικη
τράπεζα στη Βραζιλία. Ξέρετε τι µου είπε; «Τι επάγγελµα κάνεις;»
Λέω: «Είµαι πλοίαρχος». «Τι µπορείς να κάνεις;» «Να ανοίξω ένα
ναυτιλιακό γραφείο.». «Τι να κάνεις;». «Να εκφορτώνω πλοία, να
φορτώνω, να ναυλώνω, να είµαι πράκτορας, να είµαι τα πάντα.».

Απάντηση: «Ωραία, θα σου δανείσουµε χρήµατα και από τον
πρώτο χρόνο και µετά θα αρχίσεις να αποπληρώνεις, βάσει µιας
συνεννόησης που κάναµε». Έτσι κάνουν οι τράπεζες σε όλο τον
κόσµο και µέχρι σήµερα σας βεβαιώνω έτσι γίνεται και εκεί σε
όποιον παρουσιάσει ένα business plan.

Στην Ελλάδα δεν σε αφήνουν να περάσεις. Αν είσαι ο χ πλοί-
αρχος του Εµπορικού Ναυτικού, που άφησες το επάγγελµά σου
για να κάνεις µία δουλειά, θα σου πουν: «Τι collateral έχεις;». Κατ’
αρχάς δεν θα σου κλείσουν ραντεβού. Θα σε δουν, αν έχεις
µέσον για αυτό τον λόγο µετά, από πολλά χρόνια ούτε καν εβδο-
µάδες.

Λοιπόν, η ανάπτυξη της αγοράς εξαρτάται από πολλούς πα-
ράγοντες. Ο πρώτος είναι οι τράπεζες να µην είναι εισπράκτο-
ρες, να µην είναι τοκογλύφοι όπως είναι σήµερα, να µην ιδρύουν
θυγατρικές. Γιατί, κακά τα ψέµατα, κύριε Υπουργέ, δεν ξέρετε
ότι αυτές οι εταιρείες είσπραξης, δανείων κ.λπ. ανήκουν στις
τράπεζες; Ξέρετε και η Do Value που ανήκει και οι άλλες, η In-
trum -πώς λέγεται. Τα ίδια στελέχη που εργάζονται στις τράπε-
ζες, εργάζονται και σε αυτές οι εταιρείες. Έχουν θυρίδες στην
Ιρλανδία και εδώ στην Ελλάδα εµφανίζονται αυτοί οι servisers,
οι οποίοι παίρνουν κάθε πρωί τηλέφωνο τον κόσµο και απαιτούν
δάνεια, τα οποία έχουν αγοράσει αυτοί µε 10% επί της συνολικής
αξίας και προσπαθούν -οι ίδιες οι τράπεζες, δηλαδή- να προσπο-
ρίσουν τεράστιο κέρδος από αυτή την ιστορία και µετά τα που-
λάνε. Εκεί θα πρέπει να παρέµβει το κράτος, για να µου δείξει

εµένα ότι, όντως, θέλει να υπάρξει η ενίσχυση της προστασίας
του καταναλωτή και της ανάπτυξης της χώρας.

Δεν είστε µόνο εσείς. Ο ΣΥΡΙΖΑ που ήταν πριν, κύριε Υπουργέ,
είναι αυτός που θέσπισε το ιδιώνυµο στις εξώσεις των σπιτιών
και όποιος πήγε να διαµαρτυρηθεί αν τον έβγαζαν από το σπίτι,
πήγαινε φυλακή. Κανείς δεν πρόκειται να προστατεύσει τον κα-
ταναλωτή και το ΠΑΣΟΚ αύριο, όποιος θα είναι. Όλοι µιλάµε εδώ,
αλλά στο τέλος της ηµέρας όλοι εξυπηρετούν τα ίδια συµφέ-
ροντα. Αυτό είναι το άσχηµο. Από εκεί δεν µπορεί να ξεφύγει ο
πολίτης, ο οποίος είναι παγιδευµένος. Βλέπουµε τους ανθρώ-
πους δίπλα µας να µην ξέρουν πού να πρωτοφυλαχθούν.

Είπατε προχθές ότι ο µισθός από τα 1.000 ευρώ που ήταν πριν
κάποια χρόνια, πήγε 1.200 ευρώ σήµερα. Δεν ξέρω, βέβαια, αν
τον παίρνει πολύς κόσµος αυτό τον µισθό. Μιλάµε για καθαρά.
Πείτε µου, όµως, πόσο είχε -ένα απλό θα σας πω- το ενοίκιο ενός
σπιτιού ογδόντα τετραγωνικών τότε που ήταν 1.000 ευρώ; Να
σας πω, επειδή παρακολουθώ, είχε 300 ευρώ και σήµερα έχει
800 ευρώ. Ποιος έχει απορροφήσει, λοιπόν, αυτή την αύξηση
των 200 ευρώ;

Πάλι, επειδή είπατε χθες ότι δεν ψάξαµε για τις αιτίες ακρι-
βείας, φυσικά και τις ξέρουµε τις αιτίες για την αύξηση των καυ-
σίµων και όλα τα συναφή. Όµως, δεν πρέπει και εµείς να
κοιτάξουµε τα εµπορικά κόστη; Ξέρουµε πόσο πήγε και ένα κον-
τέινερ. Κάποτε φέρναµε κοντέινερ από την Κίνα ένα εικοσάρι µε
1.500 ευρώ και τώρα το πουλάνε 5.000 και 6.000 ευρώ τη µετα-
φορά του. Γνωστά είναι όλα αυτά.

Πρέπει, όµως, και εµείς πρώτον, να κυνηγήσουµε τα µεγάλα
κοράκια που είναι οι πολυεθνικές, που πλέον είναι αχόρταγες,
είναι αδηφάγες και αδυσώπητες, οι οποίες θέλουν συνέχεια µόνο
κέρδη. Δεν µπορούµε να βλέπουµε κάθε χρόνο να µεγαλώνουν
τα κέρδη τους κατά 0,3, κατά 0,5, κατά 1, κατά 1,5 δισεκατοµµύ-
ριο και να λέµε ότι απλά µπορούν να συσσωρεύουν πλούτο. Όχι,
κύριε Υπουργέ, πρέπει να συνεισφέρουν στο κοινωνικό σύνολο
και αυτοί. Γιατί το κοινωνικό σύνολο τούς έχει κάνει γίγαντες, οι
καταναλωτές. Οι καταναλωτές και µε τους έµµεσους φόρους,
που έχουν σχέση µε αυτούς που κερδίζουν, είναι αυτοί που στη-
ρίζουν και τον προϋπολογισµό µας. Ο προϋπολογισµός µας βα-
σίζεται στους έµµεσους φόρους. Νοµίζω 45%, 50% και πάνω
είναι οι έµµεσοι φόροι. Οι οποίοι τι είναι; Είναι ΦΠΑ κ.λπ.. Σίγουρα
βολεύει το κάθε κράτος να ανεβαίνουν οι τιµές, γιατί ανεβαίνον-
τας οι τιµές, ανεβαίνει ο ΦΠΑ και παίρνει περισσότερους φό-
ρους. Είναι, όµως, πολιτική αυτή; Είναι πολιτική επιβίωσης;

Εγώ να δω το νοµοσχέδιο αυτό. Είπατε χθες: «Δεν θα ψηφί-
σετε αυτό το άρθρο. Δεν είναι καλό αυτό το άρθρο;». Ένα, ένα
αν τα δούµε, σίγουρα, ναι, µπορεί να τα ψηφίσουµε. Μπορεί να
πω «ναι, αυτό το άρθρο είναι καλό». Θεσσαλία; Τροποποίηση σε
αυτό το άρθρο για τη βιοµηχανική ανάπτυξη; Σίγουρα. Για ανά-
πτυξη δεν βλέπω τίποτα, όµως, το οποίο θα µου προσφέρει.

Είπαµε φτιάξτε ένα νοµοσχέδιο δύο, τρία Υπουργεία, το οποίο
θα ενσωµατώνει όλα όσα ψηφίσαµε κατά καιρούς εδώ, αυτό το
τελευταίο χρονικό διάστηµα. Αλλού είχαµε την πάταξη της φο-
ροδιαφυγής, αλλού είχαµε κάτι άλλο. Δηλαδή Οικονοµικών, Ανά-
πτυξης κ.λπ., ένα νοµοσχέδιο απλό, να περιέχει τα πάντα, το
οποίο, όµως, να εφαρµόσει και τις διατάξεις. Αλλού είχαµε ότι
θα βοηθήσουµε την αγορά, αλλού θα πάνε τα ΕΣΠΑ. Δεν χρει-
άζεται. Ο κόσµος είναι χαµένος και δεν µπορεί.

Υπάρχει η δυνατότητα των ΕΣΠΑ και του Ταµείου Ανάκαµψης
µέχρι το 2027 και κανείς δεν τολµάει να ζητήσει. Πάνε και τα ζη-
τάνε και τα απορροφούν µόνο οι µεγάλοι. Το ξέρετε αυτό, είναι
η πραγµατικότητα. Λέτε ότι µπορεί ο καθένας να ζητήσει. Δεν
µπορεί. Μάλιστα, είναι τέτοιες οι απαιτήσεις των τραπεζών, οι
απαιτήσεις των ενδιάµεσων, οι απαιτήσεις αυτών που χειρίζονται
τα ΕΣΠΑ για να δώσουν ή για να δώσουν αναπτυξιακά προγράµ-
µατα, οι οποίες δεν καλύπτονται σε κανέναν από τους Έλληνες.
Μην ξεχνάµε ότι οι περισσότεροι Έλληνες σήµερα είναι και στον
«ΤΕΙΡΕΣΙΑ». Ψάξτε, κάντε µια στατιστική, να δείτε ότι το 90% των
εµπόρων κ.λπ. έχει ένα πρόβληµα που είναι στον «ΤΕΙΡΕΣΙΑ». Αυ-
τοµάτως τον αποκόπτει από οποιαδήποτε πρόθεση εισαγωγής ή
προσπάθεια εισαγωγής σε ένα πρόγραµµα. Αυτό µε τον «ΤΕΙΡΕ-
ΣΙΑ» είναι ένα αµερικάνικο σύστηµα, κακώς υιοθετηµένο στην Ελ-
λάδα. Στην Αµερική υπάρχουν τα points που τους δίνουν κάποια
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στατιστική στην αγορά, αλλά µε τον καιρό αυτά αφαιρούνται.
Εδώ πληρώνει κάποιος µια επιταγή που χρωστούσε πριν δεκα-
πέντε χρόνια και υπάρχουν ίχνη στον «ΤΕΙΡΕΣΙΑ» και φαίνεται ως
κακοπληρωτής. Άσχετα αν σβήνει, υπάρχουν ίχνη. Αυτά τα ίχνη
δεν σβήνουν ποτέ. Δεν µπορεί ο άνθρωπος αυτός να φανεί ότι
είναι καθαρός στην αγορά και ας έκανε προσπάθεια να πληρώσει
τα όποια χρέη είχε κ.λπ..

Επίσης, έχουµε θέµατα -γιατί µιλάµε για ανάπτυξη- µε εισφο-
ρές του ΕΦΚΑ. Κύριε Υπουργέ, πρέπει να γίνει -και δεν είναι σί-
γουρα αρµοδιότητα του Υπουργείου σας- µια σύµπτυξη γενική,
γιατί µιλάµε για ανάπτυξη. Όλα τα Υπουργεία πρέπει να συνει-
σφέρουν. Είναι δυνατόν κάποιος που έχει χάσει τη ρύθµισή του
στον ΕΦΚΑ, επαγγελµατίας ή ιδιώτης, να µην µπορεί να την ξα-
νακάνει, µε τον τρόπο που σήµερα υπάρχουν οι προϋποθέσεις
και να απαιτείται να πληρώσει σχεδόν το µισό ποσό, για να την
πάρει; Και τι να κάνει; Δώδεκα ή είκοσι τέσσερις δόσεις; Δεν
ξέρω πόσες θα κάνει. Γιατί δεν επαναφέρετε τις εκατό δόσεις;
Γιατί δεν κόβεται τα πρόστιµα; Εκατοντάδες, χιλιάδες Έλληνες
θέλουν να αποκοµίσουν αυτό το όφελος, για να βγουν πάλι στην
αγορά. Δεν πιάνω καν τους ανέργους, για τους οποίους παρ’ ότι
µας είπατε ότι βελτιώθηκε η κατάσταση -και θέλω να το πιστεύω-
, πάντως είναι γύρω στις οκτακόσιες χιλιάδες µε ένα εκατοµµύ-
ριο. Η ίδια η ΔΥΠΑ το είπε πέρυσι τον Ιανουάριο, ένα
εκατοµµύριο εκατό χιλιάδες. Οι ΑΜΕΑ, οι οποίοι δεν έχουν τη δυ-
νατότητα να προσφέρουν. Χαριστικά θα πάρουµε ένα ποσοστό
κάποιων ΑΜΕΑ, οι οποίοι βέβαια πρέπει να έχουν κάποια ειδικά
προσόντα, να προσληφθούν κάπου. Δεν πρέπει να δοθούν, για
ανάπτυξη που λέµε, σε αυτό το 12% της ελληνικής κοινωνίας που
αποτελούν οι ΑΜΕΑ, οι δυνατότητες να µπορούν να προσφέ-
ρουν; Όλα αυτά µαζί συνθέτουν την ανάπτυξη της χώρας.

Δεν θέλω να µπω σε ιδιαίτερες λεπτοµέρειες, γιατί δεν είµαι
οικονοµολόγος και δεν τις γνωρίζω. Σίγουρα τα ξέρετε καλύ-
τερα. Ό,τι λέω, το λέω ως απλός πολίτης που τα ζω και από ό,τι
ακούω γύρω µου. Πιο εξειδικευµένοι είστε εσείς και οι σύµβουλοί
σας, το πιστεύω. Νοµίζω, λοιπόν, πως καταλαβαίνετε ότι αυτά
που λέω έχουν µία βάση, αυτή τη βάση που ζητούν οι Έλληνες
πολίτες.

Τι ζητούν; Να µπορούν να ζουν τα παιδιά τους, να έχουν πρό-
σβαση στα σχολεία, να έχουν πρόσβαση στην υγεία. Έχουν
στραφεί, πλέον, όλοι στην ιδιωτική ασφάλιση, την οποία δεν µπο-
ρεί να έχουν όλοι. Βλέπουµε τι γίνεται στα νοσοκοµεία µας. Να
έχουν τη δυνατότητα να πάνε στη δουλειά τους αξιοπρεπώς, να
µην παιδεύονται δύο ώρες την ηµέρα για να φτάσουν στη δου-
λειά τους και άλλες δύο για να γυρίσουν το βράδυ, οπότε εξου-
θενωµένοι να περιµένουν την επόµενη ηµέρα και να µην µπορούν
να σκεφθούν τι µπορούν να κάνουν, τι µπορούν να ζήσουν καλύ-
τερα.

Να δούµε τους νέους µας, να µην περιµένουν να ζήσουν, κύριε
Υπουργέ, µε αυτή την περίφηµη σεζόν. Οι νέοι περιµένουν να
πάνε να δουλέψουν έξι µήνες σεζόν. Να έχουν µόνιµη ενασχό-
ληση. Αυτά είναι που θέλουµε. Να υπάρξουν θέσεις εργασίας.
Να στραφεί ο κόσµος στην πρωτογενή παραγωγή. Για τους
αγρότες µας δεν έχουµε εξειδικεύσει προγράµµατα στην αγρο-
τική παραγωγή. Να κάνουµε τα παιδιά των αγροτών να στραφούν
εκεί. Δεν τους έχουµε δώσει τα εχέγγυα. Να µειώσουµε στους
αγρότες µας -γιατί και αυτό ανάπτυξη είναι- τα έξοδά τους µε τα
καύσιµα, τα έξοδά τους µε τους εκτελωνισµούς των αγροτικών
µηχανηµάτων. Αυτά είναι τα προβλήµατα που έχουν. Δεν είναι
µόνο η Θεσσαλία, που σίγουρα το µεγαλύτερο µέρος των αγρο-
τών µας ο κάµπος, είναι και άλλοι αγρότες. Είναι και στην Κρήτη
µας, είναι και στις Σέρρες, είναι και στη Μακεδονία, είναι και στην
Πελοπόννησο.

Λέµε ότι δεν έχουµε εργατικά χέρια. Τι εργατικά χέρια; Να
φέρνουµε παράνοµους µετανάστες, γιατί δεν έχουµε Έλληνες,
οι οποίοι συνειδητοποιηµένα θα στραφούν στην αγροτική παρα-
γωγή ή στην κτηνοτροφία, για να βοηθήσουν τη χώρα µας να
αναπτυχθεί; Έτσι επιβίωσε η Ελλάδα κάποτε, µε τη γεωργική και
την κτηνοτροφική παραγωγή, την αλιεία.

Και βλέπω εδώ τώρα ένα άρθρο το οποίο έχει ειδική αναφορά
στις επενδύσεις στην αλιεία. Δεν ξέρω γιατί υπάρχει µόνο αυτή
η αύξηση από 50 στα 55 εκατοµµύρια ευρώ και εν πάση περι-

πτώσει, δεν µε ενδιαφέρει αυτό. Με ενδιαφέρει γενικά η Ελλάδα
όλη να έχει τη δυνατότητα να αναπτυχθεί, από τον πιο µικρό,
όµως, σε δυνατότητες Έλληνα µέχρι τη µεσαία επιχείρηση. Οι
µεγάλοι την έχουν βρει την άκρη. Είναι ήδη και µε τις τράπεζες
διασυνδεδεµένοι.

Και επίσης, το κυριότερο, οι τράπεζές µας, όπως είπα στην
αρχή, κύριε Υπουργέ, να σταµατήσουν να γίνονται -γιατί πλέον
δεν υπάρχει ελληνική τράπεζα, νοµίζω- σερίφηδες και εισπρά-
κτορες. Να είναι και χορηγοί στην αγορά, να δώσουν κάποια από
τα κέρδη τους, να βοηθήσουν Έλληνες, να δώσουν δάνεια σε
Έλληνες για τις επιχειρήσεις τους, να µη θέλουν να δώσουν
10.000 και να ζητούν 300.000 collateral, να βοηθήσουν την
αγορά. Αυτό, το να µοιράζονται µεταξύ τους κέρδη, όπως έκανε
και ο Πρόεδρος της ΔΕΗ προχθές, που µοίρασε από 60 χιλιάρικα
στους διευθυντές και στον εαυτό του, το κάνουν και οι τράπεζες.
Ας δώσουν στον κόσµο τη δυνατότητα να µπορέσουν να δηµι-
ουργήσουν επιχειρήσεις, να εργαστούν, να επενδύσουν.

Όσο για το νοµοσχέδιο, θα ψηφίσουµε κατά συνείδηση την
ώρα της ψήφισης.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε.
Ολοκληρώνουµε τους εισηγητές και ειδικούς αγορητές µε την

ειδική αγορήτρια από την Πλεύση Ελευθερίας, την κ. Κεφαλά Γε-
ωργία.

ΓΕΩΡΓΙΑ (ΤΖΩΡΤΖΙΑ) ΚΕΦΑΛΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να λαϊκίσω λίγο, όπως το λέτε και
εσείς εδώ συχνά-πυκνά. Θα το κάνω όχι µε τη διάθεση να λαϊ-
κίζω, αλλά επειδή πραγµατικά βιώνουµε στην καθηµερινότητά
µας περιστατικά, τα οποία εµένα προσωπικά µε στενοχωρούν
πάρα πολύ, γιατί αντιλαµβάνοµαι πως εµείς ίσως εδώ έχουµε τη
δυνατότητα να κινηθούµε ως καταναλωτές διαφορετικά, αλλά η
µεγαλύτερη πλειοψηφία των πολιτών δεν την έχει.

Και θέλω να πω για ένα χθεσινό περιστατικό, που µπήκα σε
ένα µπακαλικάκι της γειτονιάς µου στα Κάτω Πατήσια, µια πε-
ριοχή φτωχή και πήρα δύο µπουκάλια γάλα και τρία πακέτα µα-
καρόνια. Τα δύο µπουκάλια γάλα, επειδή έχω τη δυνατότητα να
πάρω κάτι καλό ποιοτικά, ήταν δύο µπουκάλια γάλα φρέσκο βιο-
λογικό γιαννιώτικο κατσικίσιο γάλα, δηλαδή κάτι πολύ ακριβό και
δυσπρόσιτο για τον καταναλωτή και τρία πακέτα µακαρόνια ολι-
κής -και αυτά βιολογικά- τα οποία µου στοίχισαν 20 ευρώ.

Πραγµατικά, δεν έχουµε ξαναζήσει τέτοιες εποχές. Είναι η
πρώτη φορά που τις ζούµε και πιστεύω ότι θα γίνουν και ακόµα
χειρότερες. Διότι, αν θέλει κάποιος να ενισχύσει την τοπική επι-
χειρηµατικότητα -όπως πολλές φορές επιλέγω- και να ενισχύσει
και τα τοπικά προϊόντα, είναι σχεδόν απαγορευτικό. Αυτή, δη-
λαδή, η διάθεση του να ενισχύσει κάποιος τις µικρές επιχειρήσεις
και όχι τα σούπερµαρκετ είναι σχεδόν αδύνατη. Και πραγµατικά,
αναρωτιέµαι τι θα γίνουν και αυτές οι επιχειρήσεις, αλλά και τα
τοπικά προϊόντα. Μάλλον, θα εξαφανιστούν ή θα πέσουµε σε επι-
λογές πολύ κατώτερης ποιότητας ή θα κλείσουν αυτά τα µαγα-
ζιά.

Και για να µπούµε και στο νοµοσχέδιο, µε το οποίο, προς τιµή
σας, λέτε ότι υπάρχει µια προσπάθεια να γίνει κάτι, αλλά αυτά
δεν είναι λύση στο µεγάλο πρόβληµα της ακρίβειας. Το λέτε και
εσείς επανειληµµένα και καλά κάνετε και το λέτε, για να µην εξα-
πατούµε και τον ελληνικό λαό.

Έχουµε, λοιπόν, ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου Ανάπτυξης
που απαρτίζεται από τριάντα δύο άρθρα µοιρασµένα σε επτά κε-
φάλαια τα οποία καλύπτουν διαφορετικούς τοµείς της αρµοδιό-
τητας του Υπουργείου, για να παρακολουθούν και οι πολίτες που
µας βλέπουν, γιατί για αυτούς πρόκειται. Αυτά τα κεφάλαια αφο-
ρούν στην ενίσχυση του ανταγωνισµού. Είναι παρεµβάσεις του
Υπουργείου στις βιοµηχανικές δραστηριότητες, ρυθµίσεις για τις
επενδύσεις. Υπάρχει ένα κεφάλαιο Ε’ µε τον γενικόλογο τίτλο:
«Συµπληρωµατικές ρυθµίσεις για την ενίσχυση της ανάπτυξης»
και άρθρα για τις επιχειρήσεις που πλήττονται από τις καταστρο-
φές, που φυσικά καλωσορίζουµε οι περισσότεροι, παρ’ όλο που
και αυτά δεν περιλαµβάνουν µια µελέτη επί του συνόλου των
προβληµάτων και των λύσεων που µπορούν να δοθούν.
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Ο κ. Απόστολος Οντόπουλος, Πρόεδρος του Εµπορικού Συλ-
λόγου Βόλου, που τον ακούσαµε στους φορείς, ανέφερε πως θα
έπρεπε να υπάρχει ειδικό πρόγραµµα στήριξης ΕΣΠΑ, θα έπρεπε
να έχει υπάρξει ειδικό πρόγραµµα για τους ανέργους της Θεσ-
σαλίας, µειωµένο ΦΠΑ για τις πληγείσες περιοχές, επαναφορά
των εκατόν είκοσι δόσεων για τις πληγείσες επιχειρήσεις και έναν
σωρό άλλα µέτρα που θα έπρεπε να λάβουµε για να βοηθήσουµε
πραγµατικά και επί του συνόλου τους ανθρώπους αυτούς.
Όµως, δεν το κάνουµε.

Και τέλος, το νοµοσχέδιο κλείνει µε δύο ακόµα κεφάλαια µε
τίτλους: «Λοιπές επείγουσες διατάξεις» και «καταργούµενες δια-
τάξεις», καταργούµενες διατάξεις των δικών σας νόµων
4849/2021 και 4887/2022.

Με την ακρίβεια, λοιπόν, και την προστασία του καταναλωτή,
το µεγαλύτερο δηλαδή πρόβληµα του πολίτη που ζει σε αυτή τη
χώρα, το να ασχολείται το νοµοσχέδιο σε τρία άρθρα, το 3, το 4
και το 5, µας φαίνεται πολύ λίγο. Το 3 είναι για την προστασία
του καταναλωτή από ψευδεπίγραφες εκπτώσεις. Είναι χρήσιµο.
Το άρθρο 4 µας παρουσιάζει την αρµόδια αρχή για την εφαρ-
µογή του άρθρου 3 και για την επιβολή κυρώσεων σε αντίθετη
περίπτωση. Η αρχή αυτή είναι η ΔΙΜΕΑ του Υπουργείου Ανάπτυ-
ξης. Η ΔΙΜΕΑ, ούσα υποστελεχωµένη, όπως όλες οι υπηρεσίες
των Υπουργείων, φυσικά, δεν θα καταφέρει να βρίσκεται παντού
σε όλη την Ελλάδα για να κάνει ελέγχους, ελέγχους που θα γί-
νονται µε συστάσεις -παρατηρήσεις, δηλαδή, στην αρχή- και στη
συνέχεια, θα πέφτουν και τα πρόστιµα, όπως ακούστηκαν βέβαια
πολλές αντιρρήσεις ακόµα και για τη µέθοδο αυτή.

Και τέλος, το άρθρο 5 αναφέρεται στο µητρώο ενώσεων κα-
ταναλωτών. Οι ενώσεις καταναλωτών θα έπρεπε να ενισχύονται
πιστεύουµε περισσότερο, ώστε να µας δίνουν πληροφορίες και
τρόπους να δρα το καταναλωτικό κοινό οµαδικά. Η δύναµη των
καταναλωτών είναι µεγάλη και πολλές φορές, ρυθµιστικός πα-
ράγοντας της αγοράς.

Προτείνουµε να υπάρχει κατάλογος αναρτηµένος, κάτι που γί-
νεται προσπάθεια, ήδη, µε την πλατφόρµα που θα βάλει σε λει-
τουργία το Υπουργείο. Να υπάρχει, λοιπόν και κάποιος
κατάλογος µε εταιρείες και προϊόντα που αυξάνουν τις τιµές
προοδευτικά, µεθοδικά και σε βάθος χρόνου, να ξέρει και ο κα-
ταναλωτής και να πράττει ανάλογα. Και όπως ανέφερε και ο Πρό-
εδρος -γιατί όχι;- και είπαν και κάποιοι προλαλήσαντες από του
Βήµατος, να υπάρχει και µια ενηµέρωση για το ποια είναι η χον-
δρική τιµή του προϊόντος και η λιανική, να µπορούν να βλέπουν
την πιθανή ύπαρξη αισχροκέρδειας οι καταναλωτές και να ανα-
γράφεται πάνω στο προϊόν.

Πρέπει, λοιπόν, οι ενώσεις καταναλωτών να βοηθιούνται στο
έργο τους και όχι µόνο να ελέγχονται και να τιµωρούνται µε δια-
γραφή από το µητρώο, εάν δεν προσφέρουν µέσα σε έναν χρόνο
ουσιαστική δράση, όπως χαρακτηριστικά αναφέρεται.

Στη συνέχεια, έχουµε τον βαρύ τίτλο: «Ανάπτυξη και εύρυθµη
λειτουργία της αγοράς», µε τα άρθρα από το 6 έως το 10. Είναι
πέντε άρθρα, δηλαδή, µε τίτλους: «Παράταση, συµπλήρωση πα-
ραρτήµατος» κ.ο.κ..

Όλα αυτά µας δείχνουν στην πραγµατικότητα πως η Κυβέρ-
νηση παραµένει αµήχανη µπροστά στο πρόβληµα και είναι αµή-
χανη όχι µόνο επειδή δεν έχει ιδέες, αλλά κυρίως γιατί δεν είναι
αποφασισµένη να έρθει αντιµέτωπη µε την αισχροκέρδεια και τη
γενναία λήψη µέτρων και όχι σε ένα, αλλά σε πολλά επίπεδα.
Έπεσαν 9,4% µέσα στη διετία οι πραγµατικοί µισθοί, δηλαδή η
αγοραστική ικανότητα. Διότι αυτό είναι που µας ενδιαφέρει. Ο
ευρωπαϊκός µέσος όρος ήταν κάτω από το µισό του δικού µας
ποσοστού, στο 4,5% στη διετία 2022 - 2023. Την ίδια στιγµή, οι
ελληνικές επιχειρήσεις αύξησαν τα κέρδη τους κατά 9,3%. Στην
Ευρωζώνη, αντίθετα, τα κέρδη σηµείωσαν άνοδο µόλις στο 2,1%.

Παρ’ όλα αυτά, το φαινόµενο αυτό είναι υπαρκτό σε όλη την
Ευρωζώνη. Τα κέρδη των επιχειρήσεων αυξάνονται µε ρυθµούς
υψηλότερους από τον πληθωρισµό, σε αντίθεση µε τη συρρί-
κνωση των µισθών και τις απώλειες σε µονάδες αγοραστικής δύ-
ναµης, φαινόµενο το οποίο είναι ακόµα πιο έντονο στην Ελλάδα
βέβαια.

Οι αυξήσεις του κατώτατου µισθού στη χώρα µας είναι πολύ
πιο κάτω από τον πληθωρισµό στα είδη πρώτης ανάγκης, σύµ-

φωνα µε στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ. Η Πλεύση Ελευθερίας έχει εδώ
και µήνες ζητήσει την επιστροφή του δέκατου τρίτου και δέκατου
τέταρτου µισθού γιατί, ας µη γελιόµαστε, το πρόβληµα θα γίνει
πολύ µεγαλύτερο και η ψαλίδα ανάµεσα στους µισθούς και στα
κέρδη θα ανοίγει φυσικά όλο και περισσότερο.

Η EUROSTAT αναφέρει πως είµαστε δεύτεροι σε πληθωρισµό
τροφίµων από τον Οκτώβρη και µετά, συµπεριλαµβανοµένου και
του Απρίλη. Δηλαδή µιλάµε για επτά ολόκληρους µήνες που η
Κυβέρνηση έχει κάνει τα εξής ελάχιστα, έως και κωµικοτραγικά.
Μειώθηκαν οι τιµές σε κάποια προϊόντα. Ετοιµάζεται, όπως εί-
παµε πριν, η εφαρµογή e-Καταναλωτής, που θα ενηµερώνει και
θα βοηθά τον καταναλωτή να καταγγέλλει και να συγκρίνει.

Και πάµε στα κωµικοτραγικά, που είναι το ανοιχτό µέτωπο σύγ-
κρουσης που δήθεν η Κυβέρνηση έχει ανοίξει µε τις πολυεθνικές.
Μάχες που κρατάνε έξι µήνες µεταξύ της ΔΙΜΕΑ και του Υπουρ-
γείου Ανάπτυξης από τη µία και των πολυεθνικών από την άλλη,
«ρίξτε τις τιµές», «όχι δεν τις ρίχνουµε». «Είναι ακριβή η ζάχαρη»,
λέει η «UNILEVER». Η «PROCTER & GAMBLE» λέει: «Άντε, εγώ
θα ρίξω τις τιµές σε κάποια προϊόντα, αλλά όχι σε όλα για να µη
δηµιουργήσω κακό προηγούµενο σε σχέση µε τις άλλες χώρες».
Αλληλοκατηγορίες ανάµεσα στο Υπουργείο Ανταγωνισµού και το
Υπουργείο Ανάπτυξης. Ειδήσεις για πολυεθνικές πραγµατικά
στριµωγµένες, που ζητάνε βοήθεια από τις πρεσβείες των χωρών
προέλευσής τους, απεγνωσµένες και σε τεράστια δυσφορία. Και
εσείς πιέζετε και άλλο, µέσω της ευρωπαϊκής οδού αυτή τη
φορά. Και ζητά ο Πρωθυπουργός από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή
να παρέµβει µε αποτελεσµατικό τρόπο στο θέµα της διαφορετι-
κής τιµολόγησης από τις πολυεθνικές. Τι χτύπηµα ήταν αυτό; Και
τι µας απάντησε ο εκπρόσωπος της επιτροπής; Πως η επιστολή
του Πρωθυπουργού θα συµβάλει στον γενικό προβληµατισµό για
το µέλλον της ενιαίας αγοράς. Τους κάναµε δηλαδή µεγάλη
ζηµιά.

Στο µεταξύ τόσα χρόνια δίνουµε τα πάντα στις πολυεθνικές,
ευελιξία ελαστικότητα µονοπώλιο τα πάντα, στο όνοµα της θεάς.
Ποια είναι η θεά; Η ελεύθερη αγορά. Δεν το αρνείστε άλλωστε
πως αυτή την πολιτική στηρίζετε εδώ και χρόνια. Μόνο που τώρα
έφτασε η στιγµή να θερίσουµε. Και έχουµε το σκάνδαλο που
αποκάλυψε το περιοδικό «POLITICO» -και που η Πλεύση Ελευ-
θερίας συζήτησε σε επίκαιρη ερώτηση πριν δύο ηµέρες- που το
γραφείο του εισαγγελέα της Ευρωπαϊκής Ένωσης και η Ελληνική
Επιτροπή Ανταγωνισµού ερευνούν την υπόθεση ανάθεσης ψη-
φιοποίησης και τηλεπικοινωνιών ύψους 2,5 δισεκατοµµυρίων
ευρώ χωρίς διαγωνισµό σε δέκα επιχειρήσεις. Διαγωνισµοί απο-
δεκτοί από το Υπουργείο Οικονοµικών, που σηµαίνει ότι πέρασαν
κάτω ή πάνω από την επίβλεψή του ή ότι υπάρχει ευνοϊκή πολι-
τική προς τις µεγάλες εταιρείες. Και µάλλον εκεί είναι το θέµα.
Τι λέτε και εσείς; Υπάρχει ευνοϊκή πολιτική; Και βέβαια υπάρχει.
Εσείς, όµως, δίνετε την εντύπωση ότι είναι ζήτηµα αποκλειστικά
του Ταµείου Ανάκαµψης και µόνο.

Με τον ίδιο ακριβώς τρόπο πετάτε την ευθύνη της ακρίβειας
στην Ευρωπαϊκή Ένωση που, σαφώς, παίζει κάποιο ρόλο, ρόλο
απόλυτα αποδεκτό, όµως, από την Κυβέρνηση εδώ και χρόνια.
Και τι γίνεται µε τους κολοσσούς εσωτερικής και εκτός συνόρων
προέλευση που αισχροκερδούν µε το πραγµατικά µεγάλο κό-
στος ενέργειας, αλλά και µε την πρόφαση του µεγάλου κόστους
ενέργειας, ώστε να κρατάνε τις τιµές ψηλά; Ανακοινώθηκε από
προµηθευτή γνωστής ελληνικής εταιρείας αύξηση κατά 30% των
πρώτων υλών για τα Χριστούγεννα που θα µας έρθουν, λόγω
ενεργειακού κόστους. Πώς µπορούµε να προστατευτούµε από
αυτό, όταν µάλιστα καταλαβαίνουµε ότι αυτή η ανακοίνωση είναι
µε πρόφαση το κόστος και ότι τη χρησιµοποιούν πάρα πολλές
εταιρίες; Θα περιµένουµε να εκτοξευτούν όλες οι τιµές; Τι απο-
τέλεσµα θα έχει αυτό;

Τι µέτρα µπορούµε να πάρουµε για το κύµα ανατιµήσεων που
θα φέρει η κλειστή διώρυγα του Σουέζ, όπως το κόστος των κον-
τέινερ, το οποίο έχει αυξηθεί κατά 4.000 δολάρια ανά κοντέινερ;
Και µιλάµε για το 15% του παγκόσµιου εµπορίου που περνάει
από τη διώρυγα, που θα έπρεπε να περνάει και δεν περνάει.

Οι Έλληνες δαπανούν το 20,3% του εισοδήµατός τους µόνο
για τα βασικά είδη διατροφής. Την ίδια στιγµή η πραγµατικότητα
για τον Τούρκο είναι στο 16,9% και για τον Γερµανό στο 10,4%.
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Καταλαβαίνετε αυτή την τεράστια διαφορά. Την καταλαβαίνουν
οι πολίτες στην τσέπη τους και ζητούν µια λύση, η οποία όµως
δύσκολα θα βρεθεί, τουλάχιστον όχι από αυτό το νοµοσχέδιο, το
οποίο µας δίνει κάποιες λύσεις πρόχειρες, που δεν θα είναι απο-
τελεσµατικές στο σύνολό τους.

Κάναµε µεγάλη ανάλυση εµείς και όλη η Αντιπολίτευση πάνω
στο θέµα αυτό και στις επιτροπές. Πραγµατικά βλέπουµε ότι η
συµµετοχή είναι πάρα πολύ µικρή για ένα τόσο σοβαρό θέµα.
Ελάχιστοι Βουλευτές υπάρχουν εδώ. Θα γίνω η κ. Κωνσταντο-
πούλου λίγο τώρα, µιας και λείπει η ίδια. Αλλά είναι ένα θέµα που
πραγµατικά µε στενοχωρεί στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Δεν
υπάρχουν Βουλευτές. Δεν υπάρχει συµµετοχή. Δεν υπάρχουν
λύσεις δυστυχώς. 

Ευχαριστούµε πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κυρία συνάδελφε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, δύο φοιτήτριες του Παντείου Πανεπιστηµίου,
δεκαοκτώ δικαιούχοι και δέκα συνοδοί του ενταξιακού Προγράµ-
µατος «HELIOS» του Διεθνούς Οργανισµού Μετανάστευσης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα περάσουµε τώρα στον κα-
τάλογο των οµιλητών. Θα µιλήσουν δύο οµιλητές. Και στη συνέ-
χεια θα πάρει τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΣΥΡΙΖΑ που έχει ζητήσει να µιλήσει. Το ίδιο θα γίνεται και µε τους
επόµενους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους που έχουν ζητήσει
τον λόγο.

Ο κ. Καππάτος είναι ο πρώτος από τη Νέα Δηµοκρατία που
έχει τώρα τον λόγο. 

ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα έχουµε

τη σηµαντική ευκαιρία να συζητήσουµε ένα νοµοσχέδιο που έχει
καθοριστική σηµασία για την καθηµερινότητα των Ελλήνων πο-
λιτών. Το νοµοσχέδιο αυτό αποτελεί µια ολοκληρωµένη προσπά-
θεια να θωρακίσουµε την προστασία των καταναλωτών, να
ενισχύσουµε την οικονοµική µας ανάπτυξη και να υποστηρίξουµε
τις επιχειρήσεις που πλήττονται από καταστροφές, µέσα από ένα
σύνολο διατάξεων που στοχεύουν στην προστασία των κατανα-
λωτών, την ενίσχυση της οικονοµικής ανάπτυξης και τη διασφά-
λιση της οµαλής λειτουργίας της αγοράς. 

Το νοµοσχέδιο αυτό ανταποκρίνεται στις µεγάλες προκλήσεις
της εποχής µας. Παράλληλα παρέχει ουσιαστική στήριξη στις
επιχειρήσεις που έχουν πληγεί από καταστροφές, δείχνοντας ξε-
κάθαρα τη βούληση της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας να
στηρίξει µε υπευθυνότητα και αποφασιστικότητα την κοινωνία
και την οικονοµία µας. Το νοµοσχέδιο αυτό αποτελείται από
τριάντα δύο άρθρα που διαρθρώνονται σε εννέα κεφάλαια. Ο κύ-
ριος σκοπός του είναι να αντιµετωπίσει τα προβλήµατα που αν-
τιµετωπίζουν οι καταναλωτές στην αγορά, να βελτιώσει τη
λειτουργία των βιοµηχανιών και να ενισχύσει τις επενδύσεις. Επι-
πλέον σκοπός είναι η επίλυση διαδικαστικών και οργανωτικών ζη-
τηµάτων που εµποδίζουν το Υπουργείο Ανάπτυξης να επιτελέσει
την αποστολή του. 

Ένα από τα βασικά ζητήµατα που αντιµετωπίζει το νοµοσχέδιο
είναι η ενίσχυση της προστασίας των καταναλωτών. Οι νέες δια-
τάξεις που εισάγονται θα διασφαλίσουν ότι οι καταναλωτές θα
είναι καλύτερα πληροφορηµένοι για τις τιµές και θα προστα-
τεύονται από παραπλανητικές πρακτικές. Για παράδειγµα, θα
απαιτείται η αναγραφή της προγενέστερης τιµής πριν από κάθε
µείωση, και αυτό θα επεκτείνεται από τριάντα σε εξήντα ηµέρες.
Αυτό σηµαίνει ότι οι καταναλωτές θα µπορούν να δουν την πραγ-
µατική έκπτωση και να µην πέφτουν θύµατα παραπλάνησης. Επι-
πλέον, θα δηµιουργηθεί ένα µητρώο ενώσεων καταναλωτών, το
οποίο θα απλοποιήσει και θα επιταχύνει τις διοικητικές διαδικα-

σίες. Οι αρµόδιες αρχές θα έχουν τη δυνατότητα να επιβάλλουν
κυρώσεις και προσωρινά µέτρα για την προστασία των κατανα-
λωτών. 

Στο νοµοσχέδιο περιλαµβάνονται διατάξεις για την ενίσχυση
της διαφάνειας στη βιοµηχανία και την αγορά. Για παράδειγµα,
οι αποφάσεις επιβολής κυρώσεων θα αναρτώνται στο διαδίκτυο
έτσι ώστε όλοι να ενηµερώνονται. Επικαιροποιείται επίσης το
πλαίσιο άσκησης δραστηριοτήτων των Κέντρων Αποθήκευσης
και Διανοµής µε σκοπό την αντιµετώπιση υπαρχόντων προβλη-
µάτων και την κάλυψη κενών. 

Ένα άλλο σηµαντικό σηµείο του νοµοσχεδίου είναι η διευκό-
λυνση των επενδύσεων. Απλοποιούνται οι διαδικασίες για την πι-
στοποίηση της ολοκλήρωσης των επενδυτικών σχεδίων και
διευκολύνεται η υποβολή αιτήσεων µέσω ενός πληροφοριακού
συστήµατος. Αυτό σηµαίνει ότι οι επενδυτές θα µπορούν να ολο-
κληρώνουν τα σχέδια τους πιο γρήγορα και αποτελεσµατικά, προ-
ωθώντας την ανάπτυξη και δηµιουργώντας νέες θέσεις εργασίας. 

Το νοµοσχέδιο προβλέπει επίσης ρυθµίσεις για την ενίσχυση
των επιχειρήσεων που έχουν πληγεί από φυσικές καταστροφές.
Αυτές οι ρυθµίσεις περιλαµβάνουν την άµεση αποκατάσταση των
ζηµιών στις υποδοµές, όπως το σιδηροδροµικό δίκτυο και την οι-
κονοµική στήριξη των επιχειρήσεων που έχουν πληγεί από κατα-
στροφές και διεθνείς κρίσεις όπως η κακοκαιρία «Ντάνιελ» και ο
πόλεµος Ρωσίας - Ουκρανίας. Η δηµόσια στήριξη θα διασφαλίσει
ότι αυτές οι επιχειρήσεις θα παραµείνουν βιώσιµες και θα συνε-
χίσουν να προσφέρουν θέσεις εργασίας και υπηρεσίες στην κοι-
νωνία µας. 

Το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει επίσης, επείγουσες διατάξεις για
την επίλυση προβληµάτων εκποµπής και παρεµβολών από αλλο-
δαπούς ραδιοφωνικούς σταθµούς στις παραµεθόριες περιοχές.
Θεσπίζεται η καταγραφή των κέντρων εκποµπής των ραδιοφω-
νικών σταθµών και η δυνατότητα χρήσης δεύτερης συχνότητας
για την εξασφάλιση της πρόσβασης των πολιτών στο ελληνικό
ραδιοφωνικό σήµα. Αυτό αποτελεί ζήτηµα εθνικής σηµασίας,
καθώς διασφαλίζεται η µετάδοση του ελληνικού σήµατος σε όλη
την επικράτεια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να υπογραµµίσω τη
σηµασία αυτού του νοµοσχεδίου στην αντιµετώπιση της ακρί-
βειας, ένα ζήτηµα που πλήττει έντονα τους Έλληνες πολίτες. Ο
Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης µε µια κίνηση που δείχνει
τη σοβαρότητα της κατάστασης, απηύθυνε προσωπική επιστολή
στην Πρόεδρο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής Ούρσουλα φον ντερ
Λάιεν. Στην επιστολή αυτή ο Πρωθυπουργός επισηµαίνει την
ασύµµετρη δύναµη των πολυεθνικών εταιρειών και τον αντίκτυπο
που έχει αυτή η δύναµη στην αγοραστική δύναµη των Ευρω-
παίων πολιτών. Οι πολυεθνικές εταιρείες αποκοµίζουν πάνω από
14 δισεκατοµµύρια ευρώ ετησίως, από το εντός «καπέλο» στις
διαφοροποιηµένες τιµές ανά χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Ο
Πρωθυπουργός ζήτησε από την Κοµισιόν να αναλάβει τολµηρές
πρωτοβουλίες για να διασφαλίσει ίση µεταχείριση και προστασία
των καταναλωτών από αυτές τις πρακτικές. 

Συγκεκριµένα, προτάθηκε ο εµπλουτισµός του Ενωσιακού Δι-
καίου περί προστασίας του ανταγωνισµού µε νέες διατάξεις που
θα παρέχουν νέα εργαλεία και εξουσίες στις εθνικές αρχές αν-
ταγωνισµού και στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή για την αντιµετώπιση
των αδικαιολόγητων γεωγραφικών περιορισµών εφοδιασµού.
Επιπλέον, ζητήθηκε η απαγόρευση αθέµιτων εµπορικών πρακτι-
κών στις σχέσεις µεταξύ προµηθευτών και λιανοπωλητών, οι
οποίες βασίζονται στη διάκριση ανάλογα µε τον τόπο εγκατάστα-
σης και την εθνική αγορά που εξυπηρετούν. Αυτό θα επιτρέψει
την ελεύθερη κυκλοφορία των προϊόντων και την εξάλειψη πρα-
κτικών που εµποδίζουν το παράλληλο εµπόριο και τις διασυνο-
ριακές παθητικές πωλήσεις. Επίσης, προτείνεται η απαλοιφή των
γλωσσικών περιορισµών στη σήµανση των βασικών καταναλωτι-
κών προϊόντων όπου αυτό δεν είναι απολύτως απαραίτητο ώστε
να µην εµποδίζεται το παράλληλο εµπόριο µέσω γλωσσικών δια-
φορών. Αυτό θα διευκολύνει την ενιαία αγορά και θα αποτρέψει
την πολιτική ορισµένων πολυεθνικών, να διαθέτουν ίδια ή παρα-
πλήσια προϊόντα κάτω από διαφορετικές µάρκες, σε διαφορετι-
κές χώρες, επιτρέποντας έτσι την εφαρµογή διαφορικής
τιµολόγησης. 
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Το νοµοσχέδιο αυτό είναι απαραίτητο για την αντιµετώπιση
της ακρίβειας, την προστασία των καταναλωτών και την ενίσχυση
της οικονοµίας µας. Οι διατάξεις του νοµοσχεδίου αντιµετωπί-
ζουν αποτελεσµατικά τα προβλήµατα που έχουν ανακύψει στην
αγορά και προωθούν τη διαφάνεια, την οµαλή λειτουργία των
βιοµηχανικών δραστηριοτήτων και την αποκατάσταση των πλη-
γεισών περιοχών. Πρέπει να δράσουµε άµεσα για να βελτιώ-
σουµε την ποιότητα ζωής των πολιτών µας. Η ακρίβεια είναι ένα
ζήτηµα που επηρεάζει την καθηµερινότητα όλων µας και οφεί-
λουµε να κάνουµε ό,τι µπορούµε για να το αντιµετωπίσουµε. 

Οι πρωτοβουλίες του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη
και οι διατάξεις αυτού του νοµοσχεδίου δείχνουν ότι η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας είναι αποφασισµένη να δράσει µε
αποφασιστικότητα και ρεαλισµό. Σε αντίθεση µε τον λαϊκισµό και
τις αδιέξοδες πολιτικές του ΣΥΡΙΖΑ και τα ακοστολόγητα και ανε-
φάρµοστα προγράµµατα που άφηναν τη χώρα σε κρίσιµη κατά-
σταση, εµείς προχωράµε µε υπευθυνότητα και συγκεκριµένα
µέτρα για την αντιµετώπιση της ακρίβειας και τη στήριξη της οι-
κονοµίας. 

Σας καλώ να υπερψηφίσουµε το νοµοσχέδιο αυτό το οποίο
αποτελεί ένα σηµαντικό βήµα προς τη βελτίωση της αγοράς και
της οικονοµίας µας, καθώς και προς την προστασία των κατανα-
λωτών και την ενίσχυση των επιχειρήσεων µας. Είναι καθήκον
µας να στηρίξουµε αυτές τις πρωτοβουλίες που συµβάλλουν
στην ανάπτυξη και την ευηµερία της χώρας µας, αποδεικνύοντας
στην πράξη τη διαφορά µας από την πολιτική ανευθυνότητα και
τη δηµαγωγία της Αντιπολίτευσης. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε. 

Τον λόγο τώρα έχει από το ΣΥΡΙΖΑ ο κ. Γεώργιος Παπαηλιού. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ελληνική κοινωνία και ειδικό-

τερα τα µικρά και µεσαία στρώµατα, οι εργαζόµενοι, βιώνουν τη
σκληρή καθηµερινότητα της ακρίβειας. Η κρίση ακρίβειας είναι
απόρροια της αισχροκέρδειας, η οποία παρατηρείται στην
αγορά. Η µεγάλη αύξηση των τιµών στα βασικά καθηµερινά
αγαθά, στα τρόφιµα, στην ενέργεια, υποχρεώνουν τα νοικοκυριά
να αγωνίζονται για την ικανοποίηση των βασικών αναγκών τους.
Η αγοραστική δύναµη των πολιτών καθηµερινά µειώνεται και η
Ελλάδα έχει φθάσει να είναι µαζί µε τη γειτονική Βουλγαρία τε-
λευταίες από πλευράς αγοραστικής δύναµης.

Παρά τις προτάσεις που έχουν κατατεθεί και από τον ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία αλλά και την εµπειρία άλλων χωρών που
προχώρησαν στη µείωση των έµµεσων φόρων του ΦΠΑ στα τρό-
φιµα, η Κυβέρνηση, ο Υπουργός Οικονοµίας και Οικονοµικών, κ.
Χατζηδάκης επαναλαµβάνει ότι δεν πρόκειται να προχωρήσει
στη µείωση του ΦΠΑ στα τρόφιµα, ενώ προανήγγειλε και την
άρση των όποιων ατελέσφορων προσωρινών µέτρων αντιµετώ-
πισης της «κρίσης ακρίβειας» που είχαν ληφθεί, όταν οµαλοποι-
ηθεί η κατάσταση, χωρίς όµως να διευκρινίζεται τι θεωρείται
οµαλοποίηση της κατάστασης, καθώς σύµφωνα µε τις προβλέ-
ψεις οι τιµές στο ράφι δεν πρόκειται να µειωθούν. 

Γίνεται εµφανές λοιπόν, ότι η πρόθεση που έχει η Κυβέρνηση
να µη λάβει ουσιαστικά µέτρα προστασίας των καταναλωτών και
αντιµετώπισης της συνεχιζόµενης αύξησης των τιµών θα συνε-
χιστεί. Καµµία πρόθεση δεν υπάρχει για την αντιµετώπιση των
αθέµιτων πρακτικών που εφαρµόζουν οι µεγάλες πολυεθνικές
εταιρείες στη χώρα µας τα τελευταία χρόνια. Και µάλιστα αυτές
να ευνοούνται και από τους πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης και
Ανθεκτικότητας, ενώ στον αντίποδα πληρώνουν το τελικό τίµηµα,
το αντίτιµο τα χαµηλά εισοδήµατα και οι λαϊκές τάξεις. 

Παρά την αποκλιµάκωση του γενικού πληθωρισµού, οι τιµές
στα είδη λαϊκής, πρώτης ανάγκης, στα τρόφιµα παραµένουν
υψηλές. Ειδικά σε αυτά αντί να µειώνονται αυξάνονται περαι-
τέρω. Είναι εµφανές λοιπόν, ότι υπάρχουν αισχροκέρδεια και
πρακτικές καρτέλ που επιτείνουν την κρίση. Η Κυβέρνηση δεν
λαµβάνει ουσιαστικά µέτρα αντιµετώπισης αυτής της κατάστα-
σης και τη διαχειρίζεται µε τρόπο επικοινωνιακό, όπως έκανε και
µε τη γνωστή επιστολή του Πρωθυπουργού προς την Πρόεδρο

της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Εκεί ανέφερε ότι η δύναµη των πο-
λυεθνικών είναι ασύµµετρη έναντι των πολιτών. Φαίνεται όµως,
ότι αυτή την ασύµµετρη δύναµη την ενσωµατώνει στην πολιτική
της η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. 

Ειδικότερα, µε τις ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου η Κυβέρνηση
διατείνεται ότι θα προστατευτεί ο καταναλωτής από παραπλα-
νητικές εκπτώσεις και την αισχροκέρδεια. Όµως οι προβλέψεις
του δεν είναι παρά µικροπαρεµβάσεις που δεν µπορούν να έχουν
ουσιαστικό αποτέλεσµα. Δεν προβλέπονται µέτρα για τον ουσια-
στικό έλεγχο των µεγάλων επιχειρηµατικών οµίλων, των ολιγο-
πωλίων και την αντιµετώπιση των αθέµιτων πρακτικών. 

Επιπλέον, τα µέτρα που λαµβάνονται για τις επιχειρήσεις που
έχουν πληγεί από τις φυσικές καταστροφές απέχουν πολύ από
το να καταστήσουν αυτές τις επιχειρήσεις βιώσιµες µε αποτέλε-
σµα αυτές να κλείνουν οριστικά. 

Υπάρχει ανάγκη για µέτρα ενίσχυσης της Επιτροπής Ανταγω-
νισµού, έτσι ώστε οι έλεγχοι που γίνονται στην αγορά να είναι
ουσιαστικοί και αποτελεσµατικοί, µε παράλληλο µηδενισµό ή µεί-
ωση του ΦΠΑ. Και επιπλέον πρέπει επιτέλους η έστω ελάχιστη
και η φορολόγηση των υπερκερδών, να υλοποιηθεί –να εισπραχ-
θεί. 

Όσον αφορά στην αλλαγή του τρόπου υπολογισµού των προ-
στίµων, φαίνεται ότι µε την προβλεπόµενη διαδικασία τα πρό-
στιµα που θα µπορούν να επιβληθούν θα είναι µικρότερα σε
σχέση µε αυτά που επιβάλλονται σήµερα, Και επιπλέον παρότι
τα πρόστιµα επί τη βάσει επί της οποίας επιβάλλονται είναι στα-
γόνα στον ωκεανό για τις πολυεθνικές επιχειρήσεις. 

Με αφορµή την εφαρµογή της ευρωπαϊκής οδηγίας για το πώς
να επικοινωνείται στον καταναλωτή η µείωση των τιµών, η Κυ-
βέρνηση έχει την ευκαιρία να αλλάξει τον µηχανισµό και το ύψος
των προστίµων που επιβάλλονται στις εµπορικές επιχειρήσεις
που παραβιάζουν τους κανόνες. Άλλωστε και στην έκθεση του
Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους προβλέπεται απώλεια εσόδων
λόγω της κατάργησης της διάταξης σχετικά µε την επιβολή προ-
στίµων στις περιπτώσεις ανακριβών ή παραπλανητικών ανακοι-
νώσεων µείωσης των τιµών, εκπτώσεων και προσφορών. 

Αναφορικά µε τις διατάξεις που αφορούν το πεδίο των επεν-
δύσεων, φαίνεται ότι η Κυβέρνηση προσπαθεί µε τις ρυθµίσεις
που εισάγονται να αντιµετωπίσει πληθώρα προβληµάτων και κα-
θυστερήσεων στην υλοποίηση των επενδύσεων, όσες έχουν αρ-
χίσει να υλοποιούνται, όπως η πρόβλεψη για τον περιορισµό των
εξουσιοδοτικών πράξεων που υποχρεούτο το αποδοτικό επιτε-
λικό κράτος της Νέας Δηµοκρατίας να εκδίδει σε κάθε δράση
και έτσι να γίνεται πιο απλοποιηµένη η διαδικασία δικαιολογητι-
κών, τήρησης µακροχρόνιων υποχρεώσεων και επιβολής κυρώ-
σεων. 

Χαρακτηριστικό της κατάστασης που έχει δηµιουργήσει ο ανα-
πτυξιακός νόµος είναι το άρθρο 15, που προβλέπει την ολοκλή-
ρωση χωρίς επιπτώσεις της επένδυσης, εάν έχει υλοποιηθεί το
50%. Μπορεί ο επενδυτής που δεν έχει καταφέρει να ολοκληρώ-
σει το έργο να µειώσει το φυσικό και οικονοµικό αντικείµενο έως
και το 50%. Η Κυβέρνηση λοιπόν δίδει τη δυνατότητα στους
επενδυτές να κλείσουν όπως όπως το έργο, ώστε να µη χάσουν
τη χρηµατοδότηση. 

Εµείς, από την πλευρά µας, έχουµε αναδείξει και υπογραµµί-
σει τα σοβαρά προβλήµατα χρηµατοδότησης επενδύσεων από
το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, από τη χρηµατοδό-
τηση του οποίου αποσιάζουν οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Αφή-
νεται έτσι η πλειοψηφία των ελληνικών επιχειρήσεων εκτός. Αυτό
δεν είναι ανάπτυξη για τη µεγάλη κοινωνική πλειοψηφία. 

Και κάτι τελευταίο που νοµίζω ότι αποτυπώνει την πραγµατι-
κότητα και βέβαια αφορά τις επερχόµενες ευρωεκλογές. Το σκί-
τσο του Τάσου Αναστασίου στην «ΑΥΓΗ». «Ερωτάτε: Γιατί δεν
πέφτουν οι τιµές; Διότι ο τόπος θέλει σταθερότητα», απαντά η
Κυβέρνηση. 

Αυτή τη σταθερότητα, θα της την ανατρέψει –θα την τσαλκώ-
σει- ο ελληνικός λαός στις ευρωεκλογές που έρχονται. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι
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συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας πα-
ρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως
ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕ-
ΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, τριάντα µαθή-
τριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο Δη-
µοτικό Σχολείο Κουνουπιδιανών Χανίων.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥ-
ΡΙΖΑ κ. Νικόλαος Παππάς. Θα ακολουθήσουν άλλοι δύο Βουλευ-
τές από τον κατάλογο και µετά άλλος ένας Κοινοβουλευτικός. 

Παρακαλώ, κύριε Παππά, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα ήθελα να ξεκινήσω την τοποθέτησή µου από κάτι το οποίο

µάλλον ενώνει τα αισθήµατα όλων των πτερύγων της Βουλής.
Να ευχηθούµε καλή επιτυχία στις ελληνικές οµάδες του ποδο-
σφαίρου και του µπάσκετ που είναι στους τελικούς. Έτσι δεν
είναι, κύριε Σκρέκα; Σε αυτό είναι απολύτως βέβαιο ότι συµφω-
νούµε. 

Βέβαια σκεφτόµουν ότι –όπως είχε πει ο Θεµιστοκλής «ουκ εά
µε καθεύδειν το του Μιλτιάδου τρόπαιον» για τη νίκη στη Μάχη
του Μαραθώνα- και οι τρεις προπονητές και ο Μεντιλίµπαρ και ο
Αταµάν και ο Μπαρτζώκας θα ζηλεύουν τον κ. Σκρέκα για τα πα-
νευρωπαϊκά, τα αλλεπάλληλα, που έχει πάρει στον πληθωρισµό
τροφίµων. 

Υπό αυτές τις συνθήκες ερχόµαστε να συζητήσουµε, κύριε
Σκρέκα και µας κάνει τροµερή εντύπωση που πετάτε στον κά-
λαθο των αχρήστων την πρόταση για µείωση των έµµεσων
φόρων. Την έχουν εφαρµόσει δεκαέξι χώρες στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. Τα τελευταία στοιχεία δείχνουν, ενδεικτικά θα πω µόνο
–πέραν του ότι εµείς είµαστε στο 5,3 και ο µέσος όρος είναι στο
1,2- ότι η Κύπρος είναι στο 1,1 και η Πορτογαλία σχεδόν στο 0,
που µηδένισαν το ΦΠΑ στα κρέατα και στα γαλακτοκοµικά. Και
έρχεστε βεβαίως µε τη µόνιµη επωδό ότι δεν βγαίνει ο λογαρια-
σµός. 

Χθες ακούσαµε τον κ. Χατζηδάκη και πραγµατικά σοκαριστή-
καµε. Δεν µειώνουµε -λέει- τον ΦΠΑ για να µην αυξηθεί η κατα-
νάλωση. Έλεος! Μιλάτε για τρόφιµα. Δεν µιλάτε για κοσµήµατα,
δεν µιλάτε για είδη πολυτελείας! Έχει πέσει η κατανάλωση 8,8
σε έναν χρόνο στα τρόφιµα. Στα τρόφιµα λέτε ότι δεν θέλετε να
αυξηθεί η κατανάλωση! Στα τρόφιµα! Έχει πέσει δηλαδή σε όγκο
ο κύκλος εργασιών στα τρόφιµα. Μάλιστα. 

Από εκεί δεν χάνετε έσοδα; Σας ρωτάω πάρα πολύ απλά. Όλη
η αλυσίδα αξίας 10% κάτω. Ο µεταφορέας, οι ώρες εργασίας
του ανθρώπου που βάζει στο ράφι τα τρόφιµα δεν θα πλήρωνε
φόρο µισθωτών υπηρεσιών; Δεν θα εισέπραττε το κράτος παρα-
πάνω από εκεί; Δεν θα κατανάλωναν όσα χρειάζονται λίγο παρα-
πάνω οι Έλληνες καταναλωτές που κόβουν από παντού πλέον; 

Όποτε θέλετε θυµάστε τη δηµοσιονοµική ισορροπία. Δεν πει-
ράζει που έχουµε 4 δισεκατοµµύρια υπερπλεόνασµα για το 2022
και το 2023. Επαναλαµβάνω: 4 δισεκατοµµύρια υπερπλεόνασµα,
πάνω από τους δηµοσιονοµικούς στόχους. Ανακοινώθηκαν τα
αποτελέσµατα του τετραµήνου: 1,6 δισεκατοµµύρια παραπάνω
έσοδα από το στόχο. Και συνεχίζετε σε όλους τους τόνους, δεν
θα µειώσετε τον ΦΠΑ πουθενά. Και κουνάτε το δάχτυλο σε εµάς
που τι λέµε; Αυτό που έχει πει και η Κοµισιόν από την άνοιξη του
2022 και έχουν εφαρµόσει σχεδόν όλες οι χώρες στην Ευρω-
παϊκή Ένωση. 

Και επειδή κάνατε και µια κίνηση, η οποία είναι προσβλητική
κατά τη γνώµη µου για τη νοηµοσύνη του ελληνικού λαού, επι-
µένετε τόσο καιρό να µη µειώνετε τους φόρους και έρχεται ο κ.
Μητσοτάκης και στέλνει µια επιστολή στην κ. Φον ντερ Λάιεν, µε
την οποία έχει και προσωπική γνωριµία, για να της πει ότι κάτι
πρέπει να κάνει µε την πολιτική των πολυεθνικών –βεβαίως απαν-
τάει πετώντας την µπάλα στην εξέδρα- και υποστηρίζετε ότι
πάντα κάποιος άλλος φταίει για την ακρίβεια δι' αυτού του τρό-
που. Και είναι προσβλητική διότι έχετε µόνο λίγες µέρες πριν την
κάλπη για να ρίξετε την ευθύνη όπως κάνετε και σε όλα τα υπό-
λοιπα θέµατα κάπου αλλού.

Η µόνιµη επωδός απέναντί µας είναι ότι οι προτάσεις µας δη-

µιουργούν δηµοσιονοµικό κενό. Δεν σας αρέσουν οι δικές µας
προτάσεις. Έχουµε καταθέσει πακέτο προτάσεων για την ακρίβεια
και πακέτο προτάσεων για το φορολογικό. Γιατί σας ενοχλούν οι
προτάσεις για την ακρίβεια; Επειδή µειώνουν τους έµµεσους φό-
ρους µόνο; Όχι. Δεν σας ενοχλούν µόνο γι’ αυτό. Σας ενοχλούν
διότι λέµε ότι πρέπει να φορολογηθούν τα υπερκέρδη, τα οποία
δεν τα βλέπετε πουθενά. Εκεί που κάθεστε, καθόταν ο κ. Θεοχά-
ρης και απάντησε στον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής µας Οµά-
δας, τον Σωκράτη Φάµελλο, ότι τα διυλιστήρια για το 2023 δεν
είχαν υπερκέρδη, δεν υπάρχουν υπερκέρδη. 

Τέσσερις συστηµικές τράπεζες, 4 δισεκατοµµύρια κέρδη λοιπόν
το προηγούµενο έτος. Για το πρώτο τρίµηνο εκτιµούσαν 800 εκα-
τοµµύρια κέρδη, κοντεύουµε στο 1,1 δισεκατοµµύριο. Πρωταθλη-
τές στη διαφορά επιτοκίων χορηγήσεων καταθέσεων και εκεί. Και
υπάρχει ευρωπαϊκή οδηγία σε εκκρεµότητα, η 2225, που λέει ότι
µπορεί να µπει πλαφόν στα επιτόκια και δεν την φέρνετε. Αυτή
είναι η πολιτική σας και νοµίζω ότι ο κόσµος το έχει καταλάβει.

Μιας και µιλάµε για κοστολόγηση και φαντάζοµαι ότι και αύριο
πάρα πολλά πράγµατα θα ειπωθούν, για την κοστολόγηση του
προγράµµατος µπορείτε να µου πείτε µία διάταξη του παρόντος
νοµοσχεδίου που έχει κοστολογηθεί, κύριε Σκρέκα; Δείτε την έκ-
θεση του Γενικού Λογιστηρίου και πείτε µου «αυτή η διάταξη έχει
κοστολογηθεί τόσο». Καµµία από τις διατάξεις δεν έχει κοστο-
λογηθεί. Καταγράφει το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους απώ-
λειες εσόδων ή ενδεχόµενες δαπάνες και πουθενά δεν έχουµε
νούµερο και επιτίθεστε στον ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος καταθέτει κοστο-
λογηµένες προτάσεις και για την ακρίβεια και για το φορολογικό.
Δεν σας αρέσουν οι προτάσεις µας και για το φορολογικό βε-
βαίως. Εκεί κι αν έχουµε ακούσει! Γιατί να µειώσουµε τους φο-
ρολογικούς συντελεστές για τα εισοδήµατα µέχρι 100.000 ευρώ; 

Κύριε Σκρέκα, υπάρχουν πεντακόσιοι χιλιάδες Έλληνες οι
οποίοι έχουν σωρευτικά εισόδηµα 4,5 δισεκατοµµύρια ευρώ το
2022 καταγεγραµµένο. Κατά κύριο λόγο αυτοί οι άνθρωποι,
αυτοί οι συµπολίτες µας έχουν εισοδήµατα από µερίσµατα. Τα
µερίσµατα φορολογούνται αυτοτελώς µε 5%. Είναι δίκαιο αυτό;
Δεν είναι δίκαιο. Και λέµε να µπουν αυτά τα εισοδήµατα στις φο-
ρολογικές κλίµακες και να πληρώνουν και αυτοί οι άνθρωποι ό,τι
πληρώνουν οι µισθωτοί, για να τηρηθεί το Σύνταγµα που λέει ότι
ο κάθε Έλληνας συµβάλλει ανάλογα µε τις δυνατότητές του. Το
αρνείστε, το παρακάµπτετε και κάνετε σπέκουλα απέναντι στις
προτάσεις της Αντιπολίτευσης. 

Αυτό δεν είναι υπεύθυνη πολιτική. Αυτό είναι µια ακραία µερο-
ληψία υπέρ των εχόντων και κατεχόντων, κύριε Σκρέκα. Υπάρχει
αυτή η τεράστια αδικία στους φορολογικούς συντελεστές και θέ-
λουµε να διορθωθεί και δεν το δέχεστε. Νοµίζω ότι θα βρείτε την
ευκαιρία. Ελπίζω να απαντήσετε και στα σχετικά. 

Σας είπα ότι και το παρόν νοµοσχέδιο είναι ακοστολόγητο. Για
να µη σας αδικήσω, δεν είστε ο µοναδικός που έχετε αυτήν την
τακτική. Έρχονται εδώ πέρα ρυθµίσεις και τροπολογίες η µία
µετά την άλλη, οι οποίες δεν έχουν κοστολόγηση.

Εξηγούµαι: 20 Σεπτεµβρίου του ‘22, τροπολογία σε νοµοσχέ-
διο του Υπουργείου Οικονοµικών για την επιδότηση του πετρε-
λαίου σε αγρότες και αλιείς. Μιλάτε γενικά για δαπάνη,
ενδεχόµενη δαπάνη, ετήσια απώλεια εσόδων. Καµµία κοστολό-
γηση. 12 Οκτωβρίου του ‘22, τροπολογία του Ανάπτυξης για την
ενίσχυση των επιχειρήσεων γεωργικών εκµεταλλεύσεων. Η ίδια
γενικόλογη διατύπωση. 21η Φεβρουαρίου του ‘23, τροπολογία
του Οικονοµικών για τη «ΛΑΡΚΟ». Μπορεί να σας ενδιαφέρει και
παραπάνω αυτή. Ακοστολόγητη και αυτή. 28 Μαρτίου του ‘23,
πάλι ακοστολόγητες ρυθµίσεις. 22 Μαρτίου του ‘24, τροπολογία
για απαλλαγή από τον ΕΝΦΙΑ για κάποιες κατηγορίες και αλλα-
γές προϋποθέσεων για τη Golden Visa. Και εκεί ακοστολόγητη.
Τα καταθέτω για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Παππάς καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η πολιτική σας, λοιπόν, έχει σαφές κόστος, έχει κόστος για τα
νοικοκυριά που έχουν χαµηλό εισόδηµα, για τα νοικοκυριά που
αναγκάζονται το µεγαλύτερο µέρος των χρηµάτων που έχουν να
το δαπανούν για τη στέγη και τη διατροφή και αυτό είναι κάτι το
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οποίο είναι πρόδηλο και δεν µπορείτε να το αρνηθείτε. 
Θέλω να κάνω και µια αναφορά σε ένα ζήτηµα το οποίο προ-

έκυψε από τον κοινοβουλευτικό έλεγχο που άσκησε ο ΣΥΡΙΖΑ και
είναι πάρα πολύ κρίσιµη. Το «άγιο δισκοπότηρο» της ανάπτυξης
τα τελευταία χρόνια στο δηµόσιο διάλογο ήταν το Ταµείο Ανά-
καµψης. Είµαστε στα µέσα του ‘24 και λήγει το 2026. Η µόνιµη
επιχειρηµατολογία από τα κυβερνητικά έδρανα ήταν ότι το Τα-
µείο Ανάκαµψης και οι πόροι του µοιράζονται δικαίως και ότι και
οι µικρές και µικροµεσαίες επιχειρήσεις έχουν µερίδιο από αυτό.
Άλλα νέα µάς έρχονταν από την οργανωµένη επιχειρηµατικότητα
και ειδικά τις µικρές και µικροµεσαίες επιχειρήσεις, ότι είναι απο-
κλεισµένοι. 

Σας καταθέσαµε, λοιπόν, ερώτηση, ζητώντας να µας δώσετε
την κατάταξη των εταιρειών, των επιχειρήσεων που έχουν ωφε-
ληθεί από τα δάνεια του Ταµείου Ανάκαµψης µε βάση το επίπεδο
απασχόλησης σε αυτές και η απάντηση µάς έκανε και εµάς να
σοκαριστούµε. Πόσες πολύ µικρές επιχειρήσεις από τις εκατον-
τάδες χιλιάδες έχουν δανειοδοτηθεί, κύριε Σκρέκα, από το Τα-
µείο Ανάκαµψης; Δεν σας λέω δικά µας στοιχεία. Την απάντησή
σας αναπαράγω, του Υπουργείου. Επτά µικρές επιχειρήσεις
µόνο από τις εκατοντάδες χιλιάδες έχουν πρόσβαση στα δάνεια
του Ταµείου Ανάκαµψης. Άκουσον άκουσον. Στο αντίποδα, εκα-
τόν πενήντα επιχειρήσεις νέµονται 9,5 δισεκατοµµύρια ευρώ από
τα δάνεια του Ταµείου Ανάκαµψης. Η δική σας απάντηση τα λέει
αυτά. Εκατόν πενήντα µεγάλες επιχειρήσεις, οι οποίες κατά τεκ-
µήριο έχουν πρόσβαση στον τραπεζικό δανεισµό, αλλά προτι-
µούν τα χαµηλότερα επιτόκια του Ταµείου Ανάκαµψης,
παραµερίζοντας και την απαράβατη αρχή του Ταµείου Ανάκαµ-
ψης, την αρχή της προσθετικότητας, που σηµαίνει ότι για να χρη-
µατοδοτηθεί ένα επενδυτικό σχέδιο θα πρέπει να κριθεί ότι είναι
ένα επενδυτικό σχέδιο που δεν θα γινόταν εάν δεν υπήρχε το Τα-
µείο Ανάκαµψης και βλέπουµε εταιρείες εύρωστες, µε πρόσβαση
στον τραπεζικό δανεισµό, να υποκαθιστούν µε ευθύ ή πλάγιο
τρόπο τα δάνειά τους µε τα δάνεια του Ταµείου Ανάκαµψης και
να τα κανιβαλίζουν κατ’ αυτόν τον τρόπο, στερώντας τα από τη
µεγάλη «θάλασσα» των µικρών και µεσαίων επιχειρήσεων, οι
οποίες µέσα στην κρίση έχουν συσσωρεύσει χρέη στη βάση των
δικών σας επιλογών.

Θέλω να τελειώσω µε το εξής: Είναι σαφές ότι η Kυβέρνησή
σας έχει κρυφή ατζέντα. Θα ήθελε πάρα πολύ ο κόσµος να πάει
στις κάλπες, ειδικά ο κόσµος των µικρών και µεσαίων επιχειρή-
σεων, χωρίς να ξέρει τι του ξηµερώνει σε σχέση µε τον φόρο που
του έρχεται από το χαράτσι το οποίο ψηφίσατε τον περασµένο
Νοέµβρη. Για να το πετύχετε αυτό επιστρατεύετε όχι µόνο κα-
θυστερήσεις στην υποβολή των φορολογικών δηλώσεων, όχι
µόνο η ΑΑΔΕ κατά πρωτόγνωρο τρόπο επικαλείται τεχνικά προ-
βλήµατα για τις φορολογικές δηλώσεις, αλλά κάνατε και κάτι
άλλο. Καταθέσατε µεσοπρόθεσµο το οποίο αναφέρεται µόνο στα
δύο επόµενα έτη.

Προσέξτε: Ο κανόνας για τα µεσοπρόθεσµα λέει το τρέχον
έτος και τα επόµενα τρία, κύριε Σκρέκα. Και εσείς φέρατε µεσο-
πρόθεσµο µόνο για τα επόµενα δύο; Τα έτη 2026 - 2027 για ποιον
λόγο λείπουν από τις εκτιµήσεις; Μήπως υπάρχουν εκτιµήσεις
δυσµενείς για τα µακροοικονοµικά που εάν –ο µη γένοιτο- είστε
ακόµα στην κυβέρνηση, θα σηµαίνει νέα µέτρα εις βάρος των
πολλών; Τι κρύβετε για τα επόµενα έτη; Τι θέλετε να µη γίνει γνω-
στό πριν την κάλπη της 9ης Ιουνίου;

Ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία θα δώσει τη µάχη για να
έρθουν όλα αυτά τα πράγµατα στο φως, όπως έδωσε τη µάχη
και τα κατάφερε για να αποκαλύψει την πολιτική σας και τις επι-
λογές σας στο Ταµείο Ανάκαµψης. Θα επικοινωνήσουµε µε
όλους τους δυνατούς τρόπους µε την οργανωµένη µικρή και µε-
σαία επιχειρηµατικότητα, η οποία ανακαλύπτει σιγά-σιγά τις συ-
νέπειες των δικών σας πολιτικών επιλογών. Στις 9 Ιουνίου θα
κοπεί ο βήχας του 41% και θα κληθείτε από κει και πέρα να εξη-
γήσετε τις επιµονές και τις εµµονές σας σε µια πολιτική η οποία
µόνο αδιέξοδα δηµιουργεί. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας πα-
ρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως
ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕ-
ΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, είκοσι έξι µαθή-
τριες και µαθητές και τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί από το 1ο Δη-
µοτικό Σχολείου Κουνουπιδιανών Χανίων (δεύτερο τµήµα). 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο κύριος Υπουργός έχει ζητήσει τον λόγο για ένα λεπτό.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Μόνο

µια µικρή παρατήρηση, κύριε Πρόεδρε. 
Ανέφερε πολλά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ

στα οποία θα αναφερθώ στη συνέχεια στην οµιλία µου. 
Θέλω, κύριε συνάδελφε, να σχολιάσω αυτά που είπατε για τις

µικροµεσαίες επιχειρήσεις στην Ελλάδα και το δήθεν αρνητικό
περιβάλλον το οποίο εµείς έχουµε δηµιουργήσει και έτσι αυτές
οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις δεν µπορούν να λειτουργήσουν,
δεν µπορούν να εκκινήσουν δραστηριότητα, δεν µπορούν να µε-
γαλώσουν, δεν έχουν πρόσβαση στη χρηµατοδότηση, δεν έχουν
πρόσβαση σε χρηµατοδοτικά εργαλεία, άρα προφανώς οι µικρο-
µεσαίες επιχειρήσεις σήµερα στη χώρα µας δεν µπορούν να
πάνε καλά γιατί το περιβάλλον το οποίο έχουµε δηµιουργήσει,
όπως υπονοήσατε, δεν είναι φιλικό γι’ αυτές.

Εγώ, λοιπόν, έχω εδώ τα στοιχεία από το ΓΕΜΗ, το Γενικό Εµ-
πορικό Μητρώο. Έχω τα στοιχεία ενάρξεων επιχειρήσεων και τα
στοιχεία κλεισίµατος επιχειρήσεων ή πτωχεύσεων. Τα έχω από
το 2012 και µετά, τα παρουσίασα και στην Επιτροπή και ο ειδικός
αγορητής αναρωτήθηκε τι γινόταν το 2012 και το 2014, πριν έλ-
θετε στην κυβέρνηση, γιατί είχαµε τα µνηµόνια. Θα σας εξηγήσω
παρακάτω τι εννοώ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Εσείς λέτε ότι δεν έχουµε δηµιουργήσει δήθεν ευνοϊκές συνθή-
κες για να µπορεί µια µικρή επιχείρηση να ξεκινήσει ή ένας πολίτης
να υλοποιήσει την επαγγελµατική του ιδέα, το επαγγελµατικό του
όραµα και να ξεκινήσει µία επιχείρηση, ένα επάγγελµα. Εµείς
έχουµε καταφέρει στην Ελλάδα από το 2019 µέχρι σήµερα, έτσι
ώστε εκατόν πενήντα χιλιάδες νέες επιχειρήσεις περισσότερες να
έχουν κάνει έναρξη εργασιών. Είχαµε, λοιπόν, εκατόν πενήντα χι-
λιάδες νέες επιχειρήσεις από το 2019 µέχρι σήµερα!

Το 2020 δε, κάτι που είπα και στην επιτροπή, που ήταν µία δύ-
σκολη χρονιά, είχαµε τον κορωνοϊό, την πανδηµία και οι επιχει-
ρήσεις στηρίζονταν τότε από την Κυβέρνηση και ας
κατηγορούσατε τότε την Κυβέρνηση ότι δεν στήριζε ικανοποι-
ητικά τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις, όπως λέτε και τώρα, και ότι
στηρίζει δήθεν µόνο τις µεγάλες, προχώρησαν σε έναρξη στη
χώρα µας είκοσι δύο χιλιάδες διακόσες δέκα περισσότερες επι-
χειρήσεις. Πάντα υπάρχουν επιχειρήσεις που κλείνουν και επι-
χειρήσεις που ανοίγουν. Αναφέροµαι, λοιπόν, στο θετικό
ισοζύγιο. 

Ας δούµε τι έγινε, για παράδειγµα, το 2016 που κυβερνούσατε
εσείς και δεν είχαµε ούτε πανδηµία ούτε ενεργειακή κρίση ούτε
πληθωρισµό ούτε πολέµους στη γειτονιά µας. Μάλιστα, είχαµε
και ιστορικά χαµηλές τιµές ενέργειας, και πετρελαίου και φυσι-
κού αερίου. Θα έλεγε κανείς, λοιπόν, ότι το 2016 που ήταν µια
καλή χρονιά και κυβερνούσε τότε ο ΣΥΡΙΖΑ, ο Αλέξης Τσίπρας,
εσείς, και θέλατε να στηρίξετε τις µικρές επιχειρήσεις και τη µι-
κροµεσαία επιχειρηµατικότητα ότι θα είχαµε περισσότερες µι-
κρές επιχειρήσεις που άνοιξαν. Το 2016 στην Ελλάδα είχαµε
τρεις χιλιάδες τετρακόσιες είκοσι µία περισσότερες επιχειρήσεις
που έκλεισαν, που πτώχευσαν στα χρόνια του ΣΥΡΙΖΑ. 

Για να δούµε τι γινόταν το 2012 και το 2013. Θα έλεγε κανείς
ότι τότε είχαµε µνηµόνια. Αν και µας είχατε βγάλει από τα µνη-
µόνια, αλλά είχαµε µνηµόνια. Τώρα δεν έχουµε µνηµόνια. Για να
δούµε, λοιπόν, τι γινόταν το 2012 και το 2013 που είχαµε µνηµό-
νια σε ό,τι αφορά την έναρξη νέων επιχειρήσεων. Το 2013, Κυ-
βέρνηση Νέας Δηµοκρατίας - Αντώνη Σαµαρά, άνοιξαν σαράντα
µία χιλιάδες επτακόσιες τριάντα έξι περισσότερες επιχειρήσεις
µέσα στα µνηµόνια. Λέγαµε ότι τα πράγµατα σταθεροποιούνται
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και πάµε καλύτερα. Βεβαίως αυτό δεν είχε περάσει στον πολύ
κόσµο και ψήφισε το πρόγραµµα Θεσσαλονίκης. Και το 2012
άνοιξαν τριάντα επτά χιλιάδες διακόσιες τριάντα µία περισσότε-
ρες επιχειρήσεις και το 2014 άνοιξαν τριάντα έξι χιλιάδες εξακό-
σιες ογδόντα τέσσερις περισσότερες επιχειρήσεις. Το 2016
είχαµε µείον τρεις χιλιάδες τετρακόσιες είκοσι µία και το 2017
οκτώ χιλιάδες εννιακόσιες δύο. Αυτά είναι τα επιτεύγµατα της
δικής σας διακυβέρνησης που δήθεν στηρίζατε τη µικροµεσαία
επιχειρηµατικότητα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Υπουργέ, να
καταθέσετε το σχετικό έγγραφο στα Πρακτικά. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Θέλω να
σας πω ότι όλο το ΕΣΠΑ κατευθύνεται στις µικροµεσαίες επιχει-
ρήσεις. Επίσης, θέλω να σας πω ότι έχει ανακοινωθεί το ΤΕΠΙΧ
ΙΙΙ που αναφέρεται σε µικρές επιχειρήσεις και µπορούν να λά-
βουν δάνεια από 25.000 ευρώ και επιδοτούµενα σε ό,τι αφορά
το επιτόκιο, αλλά και µε εγγύηση του ελληνικού δηµοσίου στο
80%, ώστε να βοηθήσουµε πραγµατικά. Επίσης, στο ΤΕΠΙΧ ΙΙΙ
υπάγονται και αυτοί που δεν είναι «backable», όπως λένε οι επι-
χειρήσεις, δηλαδή αυτοί που δεν έχουν τα οικονοµικά στοιχεία
για να λάβουν ένα δάνειο, ώστε να µπορούν µε εγγύηση του ελ-
ληνικού δηµοσίου στο 80% του δανείου που θα λάβουν να µπο-
ρέσουν να έχουν πρόσβαση σε χρηµατοδότηση και πολλά άλλα,
γιατί όλα αυτά τα προγράµµατα, όπως το «Εξοικονοµώ κατ’
Οίκον» αφορούν τους µονωσάδες, τους αλουµινάδες, εκεί που
αλλάζουµε θερµοσίφωνα, τους υδραυλικούς κ.λπ.. Όλες αυτές
είναι µικρές επιχειρήσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Υπουργέ, πρέ-
πει να ολοκληρώσετε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Τελει-
ώνω, κύριε Πρόεδρε. 

Επαναλαµβάνω, είναι µικρές επιχειρήσεις, µικροί επαγγελµα-
τίες, τεχνικά επαγγέλµατα. Όλα αυτά, λοιπόν, είναι στο Ταµείο
Ανάκαµψης. Αυτά θα µπορούσατε να τα κάνετε κι εσείς. Τώρα
εµείς κάνουµε πολύ περισσότερα και από αυτά ζουν όλες αυτές
οι πολύ µικρές, οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις και επαγγελµατίες,
οι οποίοι προσπαθούν να µεγαλώσουν. Βεβαίως δεν είναι παρά-
δεισος και βεβαίως έχουµε να κάνουµε πολλά ακόµα, αλλά εν
πάση περιπτώσει βλέπετε ποιο είναι το ισοζύγιο και πού πάει η
τάση τώρα σε ό,τι αφορά το άνοιγµα των επιχειρήσεων και πού
πήγαινε η τάση όταν κυβερνούσατε εσείς στα κλεισίµατα των επι-
χειρήσεων.

Σας ευχαριστώ. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει τώρα

ο κ. Παππάς για την παρέµβαση που δικαιούται. 
Ορίστε, κύριε Παππά, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
«Απορία ψάλτου, βηξ»! Σας παρέθεσα τα στοιχεία που µας

έδωσε το Υπουργείο και δεν κάνατε κανένα σχόλιο. Καταφεύγετε
σε στοιχεία ανοίγµατος- κλεισίµατος επιχειρήσεων. Σχόλιο
πρώτο: Αν κλείνει µία επιχείρηση µε δέκα εργαζόµενους και ανοί-
γει µία επιχείρηση µε τρεις εργαζόµενους, η εθνική οικονοµία
έχει χάσει εφτά εργαζόµενους. Γι’ αυτό κατά τη διάρκεια των κυ-
βερνήσεων από το 2010 µέχρι το 2015 απωλέσαµε το 1/3 της
απασχόλησης. Αυτή είναι η κεντρική οικονοµική εξέλιξη εκείνων
των ετών. Δεν υπάρχει στατιστικό στοιχείο που να µπορεί να την
καλύψει, κύριε Σκρέκα. Μη βασανίζεστε, λοιπόν. Η ελληνική οι-
κονοµία απώλεσε ένα εκατοµµύριο θέσεις εργασίας. Τα πράγ-
µατα είναι απλά. Και έρχεστε τώρα να µας πείτε για το ΤΕΠΙΧ και
το ΕΣΠΑ, όταν έχει βγει ο Διοικητής της Τράπεζας της Ελλάδας
και λέει ότι µόνο το 5% των ελληνικών επιχειρήσεων θεωρούνται
φερέγγυες από το τραπεζικό σύστηµα; Και αυτός είναι που έχει
τον τελευταίο λόγο και στα συγχρηµατοδοτούµενα προγράµ-
µατα. Δεν τον παρακολουθείτε αυτόν τον διάλογο; Ειλικρινά σας
µιλάω, εκπλήσσοµαι.

Έρχεται το συγκλονιστικό στατιστικό που λέει -διότι όταν ήταν
κυβέρνηση ο ΣΥΡΙΖΑ δεν υπήρχε ούτε το Ταµείο Ανάκαµψης
ούτε βεβαίως η δυνατότητα να αυξήσουµε το δηµόσιο χρέος
κατά 60 δισεκατοµµύρια, όπως κάνετε εσείς- για εφτά πολύ µι-
κρές επιχειρήσεις. Αυτό σηµαίνει µηδέν έως εννέα εργαζόµενοι.

Ποιες και πόσες είναι αυτές οι επιχειρήσεις στην ελληνική οικο-
νοµία; Το 93% των επιχειρήσεων! Και από το 93% των επιχειρή-
σεων µπήκαν στο Ταµείο Ανάκαµψης επτά! Και αντί να µου πείτε
γι’ αυτό, αντί να µου πείτε ότι θα προσπαθήσετε να κάνετε κάτι,
ώστε να αλλάξει κάτι, έρχεστε και µου λέτε πόσες άνοιξαν και
πόσες έκλεισαν, χωρίς να διατυπωθεί αξιολόγηση αν έχουν κα-
ταστεί βιώσιµες, αν δεν έχουν συσσωρεύσει χρέη, αν αύξησαν
την απασχόλησή τους και αν αύξησαν τις αµοιβές µέσα στις επι-
χειρήσεις τους. 

Επαναλαµβάνω, µη βασανίζεστε. Δεν υπάρχει στατιστικό που
να µπορεί να κρύψει αυτή τη συντριπτική απάντηση. Θέλω να
σας εξοµολογηθώ και ανθρώπινα ότι δεν περίµενα να είναι τόσο
κραυγαλέα η ανισότητα. Με τον κ. Παπαθανάση, ο οποίος κατά
τα άλλα είναι πολύ ευγενής άνθρωπος, είχαµε συνεχείς αντιπα-
ραθέσεις γύρω από το Ταµείο Ανάκαµψης. Όµως, το να πάρουµε
την απάντηση ότι µόνο εφτά πολύ µικρές επιχειρήσεις µπήκαν
στο Ταµείο Ανάκαµψης είναι κάτι που ειλικρινώς δεν το περιµέ-
ναµε. Την άλλη µεριά, ότι 9,5 δισεκατοµµύρια έχουν πάει σε εκα-
τόν πενήντα µεγάλες επιχειρήσεις, την υποψιαζόµασταν,
φαινόταν! Μέχρι που υπερηφάνως παρουσιάσατε τα στοιχεία και
στην αρµόδια επιτροπή της Βουλής. 

Τέλος, θέλω να πω κάτι µε απόλυτη ευθύτητα και στον κ.
Σκρέκα. 

Κύριε Σκρέκα, το εγχειρίδιο της οικονοµικής πολιτικής που
εφαρµόζει η Κυβέρνησή σας λέγεται σχέδιο Πισσαρίδη. Και το
σχέδιο Πισσαρίδη δείχνει προς την µεριά των µικρών και µεσαίων
επιχειρήσεων ως την κακοδαιµονία της ελληνικής οικονοµίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Είναι µία οικονοµική σύλληψη µε την οποία διαφωνούµε θεµε-
λιωδώς και εσείς αντί να στρεψοδικείτε, οφείλετε είτε να την υπε-
ρασπιστείτε αυτή τη στιγµή από το κυβερνητικό Έδρανο ή να
διαχωρίσετε τη θέση σας και να πείτε ότι αυτή η οικονοµική
στρατηγική είναι λάθος. Μη µας λέτε ότι βοηθάτε τις µικρές και
µεσαίες επιχειρήσεις. Δεν πρέπει να κοροϊδευόµαστε. Μας βλέ-
πει και κόσµος! Μας βλέπουν άνθρωποι των τοπικών αγορών!
Μας βλέπουν τα επιµελητήρια, µας βλέπουν οι δικηγορικοί σύλ-
λογοι, οι µηχανικοί, οι αυτοαπασχολούµενοι, οι τοπικές αγορές!
Όλοι αυτοί γνωρίζουν ποια είναι η επιλογή σας.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Κύριε

Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο για ένα ακριβώς λεπτό, για να προχω-
ρήσουµε στους οµιλητές. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Λέει ο
κ. Παππάς ότι µόνο επτά επιχειρήσεις µπήκαν στο Ταµείο Ανά-
καµψης. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Όχι, δεν είπα αυτό. Είπα πολύ µικρές!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Επτά

πολύ µικρές επιχειρήσεις µπήκαν στο Ταµείο Ανάκαµψης.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Τα δάνεια από το Ταµείο Ανάκαµψης!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Δεν το

περιµέναµε αυτό, λέει. Δεν το περιµένατε, κύριε Παππά, γιατί δεν
έγινε. Και να σας πω γιατί δεν έγινε; Επίσης, πρέπει να ξαναδείτε
τα νούµερα. Μόνο στο Υπουργείο Ανάπτυξης που έχει ένα πρό-
γραµµα στο Ταµείο Ανάκαµψης και λέγεται «έξυπνη µεταποίηση»
µπήκαν εκατόν είκοσι οκτώ µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Στο
Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας που ήµουν πριν, υπάρ-
χει ένα πρόγραµµα που λέγεται «Εξοικονοµώ» επιχειρήσεων.
Εκεί θα µπουν, πρέπει να µπουν περίπου δέκα χιλιάδες µικροµε-
σαίες επιχειρήσεις. 

Στο Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας που ήµουν πριν
είχαµε το «Εξοικονοµώ κατ’ Οίκον». Δαπανήσαµε περίπου 2 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ για ενεργειακή αναβάθµιση σπιτιών. Εµµέ-
σως σε πολύ µικρές και µικροµεσαίες επιχειρήσεις και σε
επαγγελµατίες πήγαν 2 δισεκατοµµύρια ευρώ. Αυτή είναι η πραγ-
µατικότητα. Αυτό έκανε και αυτό αποτυπώνεται τελικά, κύριε
Παππά. Δεν είναι δύσκολο να το καταλάβετε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)
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Όταν κυβερνούσατε εσείς, έκλειναν περισσότερες επιχειρή-
σεις από αυτές που άνοιγαν. Τώρα ανοίγουν περισσότερες. Και
ξέρετε σε τι οδηγεί τελικά αυτό; Το 2019 είχαµε ανεργία 17% και
τώρα έχουµε ανεργία κάτω από 10% µέσα σε τέσσερα χρόνια.
Το 2019 είχαµε κατώτατο µισθό 650 ευρώ, όσο τον παραλάβατε
το 2015 και τώρα έχουµε κατώτατο µισθό 830 ευρώ. Τότε είχαµε
µέσο µισθό 1.000 ευρώ και τώρα έχουµε 1.250. Πώς έγινε αυτό;
Με έναν νόµο και ένα άρθρο; Όχι! Πηγαίνει καλύτερα η οικονο-
µία. Έφτασε εκεί που θέλουµε; Φυσικά και δεν έφτασε! Ακόµα
είµαστε 25% χαµηλότερα από ό,τι ήµασταν το 2009. 

Όµως, για να µην κοροϊδευόµαστε, όπως λέτε κι εσείς, γιατί
µας βλέπουν τα επιµελητήρια, µας βλέπει ο κόσµος, µας βλέπουν
οι επαγγελµατίες, γιατί µας βλέπουν αυτοί οι οποίοι παλεύουν
και θέλουν µια ελπίδα, δεν µπορεί να λέµε ψέµατα. 

Και εσείς είπατε πράγµατα τα οποία δεν είναι αληθή, γιατί τα
πράγµατα πάνε καλύτερα. Φυσικά και πρέπει να τα βελτιώσουµε
κι άλλο και σε ό,τι αφορά την πρόσβαση των µικροµεσαίων επι-
χειρήσεων. Και αυτό κάνουµε µε το πρόγραµµα ΤΕΠΙΧ ΙΙΙ, όπως
είπα συγκεκριµένα. Και δεν θα σταµατήσουµε εδώ. Εµείς στηρί-
ζουµε τη µικροµεσαία επιχειρηµατικότητα, γιατί εµείς στηρίζουµε
την επιχειρηµατικότητα.

Κύριε Παππά, οποιαδήποτε µεγάλη επιχείρηση κάποτε ήταν
πολύ µικρή επιχείρηση. Αυτό είναι που δεν καταλάβατε εσείς και
τότε έκλειναν οι επιχειρήσεις.

Καταθέτω για τα Πρακτικά τον πίνακα που σας προανέφερα.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ανάπτυξης κ. Κωνσταντίνος

Σκρέκας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Υπουργέ,
ακούστηκαν τα επιχειρήµατα και από τις δύο πλευρές. 

Σας ευχαριστώ και τους δύο. 
Προχωράµε στον κατάλογο και στην επόµενη οµιλήτρια, την

κ. Λιακούλη από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής.
Παρακαλώ, κυρία Λιακούλη, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, είναι πανθοµο-

λογούµενο ότι πλέον η Ελλάδα είναι πρωταθλήτρια της Ευρώπης
στην ακρίβεια. Αυτό δεν µπορείτε να το αρνηθείτε. Έχουµε
ρυθµό αύξησης του πληθωρισµού στα τρόφιµα τέσσερις φορές
παραπάνω τον Μάρτη και τρεις φορές παραπάνω τον Απρίλη
από τον ευρωπαϊκό µέσο όρο. Βίος αβίωτος για τον µικρό, τον
µέσο, τον αδύναµο, τον ευάλωτο πολίτη. 

Κι εσείς τι κάνετε την ίδια ώρα που όλα αυτά συµβαίνουν;
Στέλνετε επιστολές. Μάλλον ήταν αρκετά ελκυστική η πρακτική
των επιστολών του Ιησού. Εκεί τουλάχιστον είχε εµπόριο ελπίδας
στον Θεό. Εδώ δεν έχετε και τίποτα. Το στέλνετε στη Φον ντερ
Λάιεν, αυτή που υποστηρίζετε εσείς για την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή, έτσι δεν είναι; Δεν είναι αυτή που λίγο καιρό πριν ήρθε
στο συνέδριο της Νέας Δηµοκρατίας και είπε: «Μητσοτάκης και
ξερό ψωµί»; Δεν είναι αυτή που τη φιλοξένησε, πέρα από κάθε
πρωτόκολλο και πέρα από κάθε προηγούµενο, ο κύριος Πρωθυ-
πουργός στη βίλα του στην Κρήτη µε θέα τη Σούδα, όπως δια-
βάζαµε και ξεσηκώθηκε ο γερµανικός Τύπος, θυµάµαι τότε,
λέγοντας ότι ξεπέρασε κάθε όριο διακριτικότητας η κ. Φον ντερ
Λάιεν φιλοξενούµενη στο σπίτι του Έλληνα Πρωθυπουργού; Μά-
λιστα, ήταν µετά από το πολύ µεγάλο γεγονός τότε µε τους εξα-
κόσιους µετανάστες, µετά από το έγκληµα των Τεµπών και ούτω
καθεξής.

Τα λέω αυτά για να θυµηθούµε λίγο την ιστορία και για να κα-
ταλάβει ο ελληνικός λαός που µας ακούει σήµερα, θεωρώ µε
εκτίµηση και σεβασµό σε όλες τις φωνές. Τι είναι αυτό, λοιπόν,
που του λέτε; Του λέτε: ««Στη δικιά µου Φον ντερ Λάιεν, στον
δικό µου άνθρωπο, έστειλα µία επιστολή λέγοντάς της: «Άκουσέ
µε, σε παρακαλώ πολύ, έχω ακρίβεια την οποία δεν µπορώ να τι-
θασεύσω στη χώρα»»;

Έχουµε την οµολογία σας, κύριε Υπουργέ. Οµολογήσατε ότι
δεν µπορείτε να κάνετε τίποτα. Δεν είστε ικανοί να τιθασεύσετε
την ακρίβεια, τη µη εισαγόµενη ακρίβεια. Το παραµύθι αυτό τε-
λείωσε, έτσι; Δεν έχουµε εισαγόµενη ακρίβεια. Δεν είναι δυνατόν
να είµαστε πρωταθλητές στην Ελλάδα, ενώ δεν έχουµε τις προ-

ϋποθέσεις να είµαστε πρωταθλητές. Στην Ελλάδα δεν έχουµε
παραγωγές τέτοιες που θα µπορούσαν να οδηγήσουν τις πολυε-
θνικές κ.λπ., κ.λπ.. Οι οικονοµικοί αναλυτές τα λένε κάθε µέρα.
Δεν µπορείτε λοιπόν. Κι αφού δεν µπορείτε εσείς, τι κάνετε; Πε-
τάτε το µπαλάκι στην εξέδρα και λέτε «Ελάτε να µας πείτε κ. Φον
ντερ Λάιεν…». 

Και το πιο ωραίο είναι η απάντηση. Είναι αλήθεια, κύριε
Υπουργέ, ότι σε αυτήν την επιστολή η δικιά σας κ. Φον ντερ Λάιεν
σας απάντησε –κάτι υπάλληλοι, όχι η ίδια- «Δεν είναι δυνατόν να
σας απαντήσω γιατί τρέχω τώρα µε τις εκλογές και εν ευθέτω
χρόνω θα σας απαντήσω, άµα και όταν µπορέσω»; Αλήθεια; Είναι
αληθινή αυτή η δηµοσιογραφική πληροφορία; Διότι πραγµατικά
και πικάντικη είναι και ενδιαφέρον έχει. Ο δικός σας άνθρωπος;
Δηλαδή, δεν το είχατε ούτε καν σκηνοθετηµένο; Έτσι τη στεί-
λατε; Όχι εσείς, γιατί ο κ. Σκέρτσος σας άδειασε. Είπε ότι δεν
υπέγραφε ο Σκρέκας, υπέγραφε ο Σκέρτσος. Καλά, θα βρείτε
µεταξύ σας ποιος υπέγραφε τώρα. Δεν είναι δικιά µας δουλειά
να ασχοληθούµε µε τα του οίκου σας. Έχετε αρκετά να λύσετε
µεταξύ σας. Δεν θα σας τα πούµε εµείς.

Όµως, είστε απολαυστικοί τελικά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Κι εσείς!
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Είστε ευρηµατικοί. Εγώ σας παρακο-

λουθώ µε πολύ µεγάλη προσοχή τι είστε ικανοί να κάνετε. Δη-
λαδή, εδώ ο κόσµος καίγεται, ο µικροµεσαίος δεν µπορεί να
ζήσει, έχει κλείσει την επιχείρηση, κρατάει το παιδί του στη Λά-
ρισα ο πληµµυροπαθής διότι δεν µπορεί να το στείλει στην
Αθήνα και στη Θεσσαλονίκη να το σπουδάσει επειδή τα ενοίκια
είναι κόλαση και εσείς αγρόν αγοράζετε! Παίρνετε το χαρτί και
το µελάνι και ρίχνετε µία επιστολή στη Φον ντερ Λάιεν και λέτε:
«Εδώ θα τελειώσει» κι αυτή σας τη γυρίζει πίσω µε τους υπαλλή-
λους, λέγοντάς σας: «Εν ευθέτω χρόνω θα σας απαντήσω, άµα
µπορέσω και όταν…».

Ξέρετε, αυτό θα µπορούσε να αποτελεί και δείγµα γραφής της
Κυβέρνησής σας και µόνο σε χαριτωµένο επίπεδο να κριθεί, αν
το πρόβληµα δεν ήταν τεράστιο µε την ακρίβεια, αν δεν ήταν τε-
ράστιο µε τις τιµές των τροφίµων, µε τις τιµές της ενέργειας, µε
τους µισθούς, µε την αγοραστική δύναµη των Ελλήνων πολιτών,
µε τη µη ύπαρξη της παραµικρής δυνατότητας να προχωρήσουν
στη ζωή. Θα ήταν, λοιπόν, δείγµα γραφής της Κυβέρνησής σας,
αν πραγµατικά υπήρχε και άλλος δρόµος να ακολουθηθεί από
τη δική σας Κυβέρνηση και υποδεικνύονταν άλλη πολιτική. Στους
αγρότες που διαδήλωναν πριν από λίγο καιρό µε τα τρακτέρ στο
Σύνταγµα τους λέγατε: «Τι να σας κάνουµε πια; Ξύσαµε τον πάτο
του βαρελιού και δεν υπάρχει µία», ενώ στην πραγµατικότητα
πάτο άλλου βαρελιού ξύνατε, καθώς αρνηθήκατε να ξύσετε το
βαρέλι που έπρεπε να ξύσετε, που είναι το βαρέλι των υπερκερ-
δών των τραπεζών, των µεγάλων «trust» συµφερόντων, των ενερ-
γειακών παρόχων, των διυλιστηρίων. 

Αυτά γιατί δεν τα ακουµπάτε, κύριε Υπουργέ, εσείς που και τα
ξέρετε και τα έχετε και στο χαρτοφυλάκιό σας ανήκουν και ούτω
καθεξής;

Εµείς, λοιπόν, έχουµε προτείνει µείωση ΦΠΑ στα βασικά
αγαθά. Είναι εφικτό, αν γίνονται πραγµατικοί έλεγχοι, να γυρίσει
πίσω στους πολίτες. Και βέβαια λέµε ότι οι καθηµερινές ανατι-
µήσεις στα τρόφιµα, τα ενοίκια, το κόστος δανεισµού χρειάζονται
ελέγχους. Ούτε στελεχιακό δυναµικό έχετε ούτε την πρόθεση
έχετε. 

Και δεν είναι µόνο αυτό. Ξέρετε, µου έκανε πολύ µεγάλη εντύ-
πωση στο νοµοσχέδιο, κύριε Υπουργέ, ότι καταργείτε το πρό-
στιµο στις επιχειρήσεις που παραπλανούν τους πολίτες. Δηλαδή,
προσέξτε τώρα -θεϊκό!- αντί να προστατέψετε τους πολίτες από
τις επιχειρήσεις που τους παραπλανούν, καταργείτε το πρόστιµο
από τις επιχειρήσεις και δεν εξηγείτε και σε κανέναν δεν δίνετε
λογαριασµό για ποιον λόγο έχετε κάνει αυτή τη ρύθµιση, αυτή
τη συµφωνία στην πραγµατικότητα. 

Επίσης, στο νοµοσχέδιό σας έχει σηµασία ότι πέρα από το ότι
δεν δίνετε καµµία ώθηση στην ανάπτυξη, δεν σας καίγεται καρφί
για την αδιαφάνεια, διότι ελέγχεστε για τη συνέντευξη που εισά-
γετε για την Επιτροπή Ανταγωνισµού. Έχετε ευθύνη, όπως είπε
και ο εισηγητής µας, να διασφαλίζετε µέσα από αυτή τη συνέν-
τευξη πώς δεν θα είναι οι ηµέτεροί σας. Θα είναι, βέβαια, οι ηµέ-
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τεροί σας γιατί πλέον είµαστε υποψιασµένοι. Δεν είµαστε ανυ-
ποψίαστοι σε αυτό το Σώµα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Επαναφέρουµε το αίτηµά µας για την Ενιαία Αρχή Καταναλω-
τών. Θέλουµε, κύριε Υπουργέ, από την παράταξή µας να απαν-
τήσετε για ποιον λόγο δεν υιοθετείτε την πρόταση του ΠΑΣΟΚ
για τη δηµιουργία Ενιαίας Αρχής Καταναλωτών. Για ποιον λόγο
εσείς δεν συµβάλλετε στο παραµικρό για την εκστρατεία κατά
των πολυεθνικών εταιρειών που αναβαθµίζουν τις υπηρεσίες
τους σε ό,τι αφορά τις ανατιµήσεις, έχουν δηλαδή στελεχιακό
δυναµικό που εργάζεται µόνο σε αυτόν τον τοµέα σύµφωνα µε
ρεπορτάζ έγκριτων εφηµερίδων και µέσων ενηµέρωσης; Γιατί
δεν δέχεστε τη µείωση του ΦΠΑ στα βασικά αγαθά που έχει απο-
δώσει στις υπόλοιπες χώρες της Ευρώπης και βεβαίως τους
ελέγχους και τα πραγµατικά –εγώ θα πω, όχι τα µεγάλα- πρό-
στιµα τα οποία επιτέλους πρέπει να επιβληθούν;

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε -και ευχαριστώ για την ανοχή- µε τη
Θεσσαλία. Μία κουβέντα θα πω.

Είστε Θεσσαλός, κύριε Υπουργέ. Δεν σας βλέπω, βέβαια,
συχνά να έρχεστε. Σας καταλαβαίνω βέβαια. Σας καταλαβαίνω.
Είµαστε σε άλλο νοµό. Μπορεί να έρχεστε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Ό,τι να
‘ναι! Εντάξει!

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Τώρα, κοιτάξτε, εκτός από την εγκα-
τάλειψη, εκτός του ότι µας έχετε αφήσει στον βούρκο, µας έχετε
αφήσει βυθισµένους, µας έχετε αφήσει απελπισµένους. Δεν
έχετε δώσει µία στους ανθρώπους που έχουν καταποντιστεί. Δεν
έχουν µέλλον αύριο και συνέχεια. Έχετε αφήσει την Κάρλα µε
διακόσιες χιλιάδες στρέµµατα να τα καλύπτει το νερό. 

Ταυτόχρονα, µας λέτε ότι φέρνετε µία ρύθµιση για τους πλη-
γέντες από τις φυσικές καταστροφές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Εγώ θέλω να απαντήσετε, κύριε Υπουργέ, ποιους αφορά
πραγµατικά, πόσους αφορά πραγµατικά και το ακατάσχετο όλων
των ενισχύσεων, για το οποίο κάναµε ερώτηση το ΠΑΣΟΚ στο
ελληνικό Κοινοβούλιο προκειµένου να σταµατήσει αυτό το όνει-
δος, δηλαδή να κατάσχετε τις ενισχύσεις που έχουν δοθεί ήδη
στους πληµµυροπαθείς. 

Ήταν πρωτοβουλία του ΠΑΣΟΚ. Χαίροµαι που το ακούσατε
έστω. Λυπάµαι που δεν µπορέσατε να το αξιοποιήσετε στο έπα-
κρο και να δηµιουργήσετε έναν καινούργιο δρόµο για τη Θεσσα-
λία µας, που είναι το περιβόλι του ουρανού και πραγµατικά της
αξίζει καλύτερη τύχη από αυτή που έχει στα χέρια σας.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει ο κ.

Σπυρίδων Τσιρώνης από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νίκης.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου

πρώτα να κάνω µια µικρή αναφορά για ένα µεγάλο Έλληνα, τον
Κωνσταντίνο Ηλιάκη, τον ήρωα σµηναγό που δολοφονήθηκε
άνανδρα από Τούρκο πιλότο, σαν σήµερα το 2006.

Όσα χρόνια κι αν περάσουν, παραµένει ζωντανό και αγέραστο
σύµβολο φιλοπατρίας, ηρωισµού και καθήκοντος. Η µνήµη των
ηρώων µας δεν αποτελεί για εµάς στη Νίκη απλά καθήκον, αλλά
και υποχρέωση για τη χάραξη πραγµατικής και υπεύθυνης εξω-
τερικής πολιτικής, µε τον εξ ανατολών γείτονα και όχι απλά ου-
τοπικών προσδοκιών. 

Έτσι θα νιώθουν ασφαλείς όλοι αυτοί οι άγγελοι φρουροί των
αιθέρων µας, οι οποίοι καθηµερινά δίνουν τη µάχη τους µε πενι-
χρή υλική ανταµοιβή. Ας έχουν τουλάχιστον την ηθική µας αντα-
µοιβή. Αθάνατος! 

Κύριε Υπουργέ, σοβαρά θεωρείτε ότι το νούµερο ένα πρό-
βληµα που απασχολεί τους πολίτες αυτή τη στιγµή -η θηλιά, δη-
λαδή, της ακρίβειας- θα λυθεί µε αυτό το νοµοσχέδιο; Έχετε
αντιληφθεί ότι πίσω από τις κλειστές πόρτες των σπιτιών υπάρ-
χουν δράµατα απερίγραπτα; Το ξέρετε ότι υπάρχουν οικογένειες
που επιβιώνουν µε ψωµί και ζυµαρικά; Ότι υπάρχουν παιδιά που

πηγαίνουν στο σχολείο χωρίς ευρώ στην τσέπη, για να αγορά-
σουν έστω ένα κουλούρι για δεκατιανό; 

Το ξέρετε ότι οι Έλληνες πολίτες αντιµετωπίζουν όλο και πε-
ρισσότερο την ακρίβεια, τη συνεχή αύξηση τιµών βασικών αγα-
θών και κυρίως, των διατροφικών προϊόντων, µε δική σας ευθύνη
από τους ελλιπείς ελέγχους; Αντιµετωπίζουν τους υψηλούς λο-
γαριασµούς της ΔΕΗ, πάλι µε δική σας ευθύνη από το µείγµα
ενέργειας που επιλέξατε, αλλά και τις επιδοτήσεις που έχουν κα-
ταργηθεί στην ενέργεια. Αντιµετωπίζουν την ακρίβεια στα καύ-
σιµα των οποίων τη φοροδιαφυγή δεν κυνηγάτε. Αντιµετωπίζουν
τα πανάκριβα ενοίκια, αφού τα funds έχουν δεσµεύσει δεκάδες
χιλιάδες ακίνητα, ενώ ο πληθωρισµός κατατρώει το πραγµατικό
εισόδηµα, κυρίως των µισθωτών και των συνταξιούχων. 

Γνωρίζετε ότι το 60,7% των νοικοκυριών δηλώνει πως το εισό-
δηµά τους δεν διαρκεί πάνω από δεκαεννέα ηµέρες; Γνωρίζετε
ότι το 21,7% των νοικοκυριών έχει ληξιπρόθεσµες οφειλές στο
δηµόσιο, ότι το 51,8% των νοικοκυριών αναγκάζεται να κάνει πε-
ρικοπές για να επιβιώσει; Το 73,6% αύξησε τις δαπάνες για είδη
διατροφής και το 71,5% αύξησε τις δαπάνες για λογαριασµούς
σπιτιού. Οι πολίτες το γνωρίζουν, γιατί το βιώνουν. Γι’ αυτό και
το 80,6% των πολιτών αξιολογεί τα µέτρα της Κυβέρνησης για
την αντιµετώπιση της ακρίβειας ως ανεπαρκή ή µάλλον ανε-
παρκή. Και το ντροπιαστικό µέσα σε όλα αυτά, είναι, ότι ένας
στους τέσσερις Έλληνες δεν κάνει χρήση των υπηρεσιών υγείας,
λόγω κόστους, επιβαρύνοντας έτσι την υγεία του. Υπάρχουν και
άλλες θλιβερές πρωτιές, αλλά δεν χρειάζεται να τις αναφέρω
όλες. 

Το ξέρετε ότι οι τιµές στα προϊόντα διατροφής αυξάνονται τα
τελευταία δύο χρόνια µε γοργούς ρυθµούς στις υποκατηγορίες
και συµπαρασύρουν το γενικό δείκτη τιµών καταναλωτή; Από το
2020 µέχρι σήµερα έχουν αυξηθεί στο 26,39% το νωπό γάλα, στο
44,3% στα τυριά, στο 34,27% στα γαλακτοκοµικά, στο 30% στα
κρέατα, στο 47,8% στα έλαια και τα λίπη, στο 42,07% στις πατά-
τες. Τα στοιχεία της Ελληνικής Στατιστικής Υπηρεσίας δείχνουν
ότι οι τιµές της οµάδας «Διατροφή και µη Αλκοολούχα Ποτά» αυ-
ξάνονταν µε διψήφια ποσοστά επί δεκαπέντε συνεχόµενους
µήνες, ενώ συνολικά κινούνται ανοδικά επί είκοσι οκτώ συνεχό-
µενους µήνες, δηλαδή, από τον Ιούνιο του 2021. 

Διαφηµίζετε παντού την επιβολή προστίµων. Έχετε δει να µει-
ώνονται οι τιµές; Σας απαντώ. Όχι. Όχι αρκετά. Γιατί; Πρώτον,
γιατί είναι τόσο δυσθεώρητα τα κέρδη αυτών των εταιρειών που
η πληρωµή των προστίµων απλά µειώνει παροδικά και σε ελάχι-
στο ποσοστό τα υπερκέρδη τους.

Δεύτερον, γιατί είναι ανεπαρκής ο έλεγχος από πλευράς
Υπουργείου, ειδικά ως προς την εξέλιξη των τιµών στην εφοδια-
στική αλυσίδα, λόγω πολλών ενδιάµεσων, µε αποτέλεσµα την
ανεξέλεγκτη συσκευασία. 

Οι ανάγκες που υπάρχουν αυτή τη στιγµή, θα έπρεπε να επι-
βάλλουν να συζητάµε ένα νοµοσχέδιο, του οποίου όλα τα άρθρα
-και όχι µόνο τρία- θα αναφέρονταν αποκλειστικά στην προστα-
σία του καταναλωτή. Και αυτό, γιατί; Γιατί στην Ελλάδα, σύµ-
φωνα µε τον ΟΟΣΑ, ο µέσος ονοµαστικός µεικτός µισθός το
2022 αυξήθηκε κατά 1,5%, όµως, λόγω πληθωρισµού στο 9,7%.
Ο µέσος πραγµατικός µισθός µειώθηκε κατά 8,2%. 

Τα τρόφιµα απορροφούν το 25% µε 35% του µηνιαίου εισοδή-
µατος. Οπότε, η µείωση της αγοραστικής δύναµης αλλοιώνει, σε
βαθµό ιδιαίτερα σηµαντικό το σύνολο του βιοτικού επιπέδου του
µέσου Έλληνα πολίτη.

Στην προτελευταία θέση της Ευρωπαϊκής Ένωσης των είκοσι
επτά βρίσκεται η Ελλάδα το 2023, όσον αφορά το κατά κεφαλήν
ακαθάριστο εγχώριο προϊόν, µε επίδοση στο 67% του µέσου
όρου της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µε τη Βουλγαρία να είναι στο
64%. 

Σύµφωνα µε τη EUROSTAT, η Ελλάδα για το 2023 κατέχει το
τρίτο υψηλότερο ποσοστό ατόµων, που κινδυνεύουν από τη φτώ-
χεια ή τον κοινωνικό αποκλεισµό, δηλαδή 26%. 

Ο Πρωθυπουργός στέλνει επιστολή προς την κ. Ούρσουλα
φον ντερ Λάιεν για την ακρίβεια στη χώρα και τις πρακτικές των
πολυεθνικών εταιρειών και η Κοµισιόν απαντά ότι «σύµφωνα µε
τη συνήθη πρακτική µας, θα απαντήσουµε στην επιστολή, εν ευ-
θέτω χρόνω». 
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Είναι προφανές ότι η Κοµισιόν δεν ενδιαφέρεται για την εγχώρια
ακρίβεια και σίγουρα δεν µπορεί να πράξει κάτι απτό και αποτε-
λεσµατικό, στις πολυεθνικές εταιρείες που δραστηριοποιούνται
στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Συνεπώς η επιστολή του Πρωθυπουργού καθίσταται άλλη µια
επικοινωνιακή «φούσκα απελπισίας», που αποδεικνύει: Πρώτον,
ότι η ακρίβεια είναι ένα φαινόµενο, που δεν έχει παταχθεί εδώ
και δύο χρόνια. Γιατί; Υπάρχει θέληση; Εάν υπάρχει θέληση, τότε
δεν υπάρχει ικανότητα. 

Δεύτερον, γιατί στέρεψαν οι δικαιολογίες της Κυβέρνησης ότι
η ακρίβεια είναι δήθεν «εισαγόµενη», λόγω πολέµου στην Ουκρα-
νία, λόγω αύξησης πετρελαίου και φυσικού αερίου, που συνέ-
βαλε στην περαιτέρω αύξηση των τιµών και εν τέλει, δυόµισι
χρόνια µετά, ο πληθωρισµός παραµένει στα επίπεδα του 3%,
αλλά ο επιµέρους πληθωρισµός στα προϊόντα είναι ακόµα πολύ
υψηλός. 

Όλα αυτά αποδεικνύουν ότι η Κυβέρνησή σας κατέχει αναµ-
φισβήτητα δύο κορυφές: Αυτήν της ακρίβειας και αυτή της κο-
ροϊδίας. Είστε η αγαπηµένη Κυβέρνηση των ολίγων, που
θησαυρίζουν εις βάρος των πολλών. Η αγαπηµένη των µονοπω-
λίων και των καρτέλ. Μάταια ψάχνουµε να βρούµε πότε ήταν η
τελευταία φορά, που στηρίξατε Έλληνα παραγωγό: Tον αγρότη,
τον βοσκό, τον άνθρωπο που δουλεύει και αγαπά τη γη και να µη
µιλήσουµε για την οικογένεια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τέλος, κύριοι της Κυβέρνησης, η επικοινωνιακή διαχείριση της
ανικανότητας, αλλά και όχι πλέον της κρυφής ατζέντας της πο-
λιτικής σας, δηλαδή του άκρατου νεοφιλελευθερισµού που οδη-
γεί µανιωδώς στην ιδιωτικοποίηση των πάντων, ακόµα και των
βασικών αγαθών, δεν είναι πλέον αρκετή, όσα εκατοµµύρια και
αν δώσετε στα µέσα µαζικής επικοινωνίας και βλέποντας την τρο-
πολογία στο άρθρο 5, το συνεχίζετε. Όσες χιλιάδες, λοιπόν, και
να πληρώσετε στους επικοινωνιολόγους, δεν είναι αρκετά. Οι πο-
λίτες δεν αντέχουν άλλο. Με ψέµατα, δεν βγαίνει ο µήνας.

Τα αποτελέσµατα της «µαύρης» πολιτικής σας θα οδηγήσουν
στο «µαύρο» και στα αποτελέσµατα των ευρωεκλογών και θα δώ-
σουν έτσι µια ελπίδα αλλαγής πολιτικής, για να πάρει επιτέλους
ανάσα ο κόσµος. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε
κύριε συνάδελφε.

Ενηµερώνω το Σώµα πώς θα προχωρήσει η συζήτηση. Αµέσως
τώρα θα πάρει τον λόγο ο κ. Δηµητριάδης από τους Σπαρτιάτες.
Στη συνέχεια, ο κ. Κυρανάκης, ο Υπουργός, θα παρουσιάσει την
τροπολογία που υπάρχει στο νοµοσχέδιο, µετά θα µιλήσει ένας
οµιλητής και µετά Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. 

O κ. Δηµητριάδης έχει τώρα τον λόγο.
ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι Βουλευτές, ένα

από τα βασικά ψευδοεπιχειρήµατα της παρούσας Κυβέρνησης
είναι πως η Ελλάδα έχει µια πρωτοφανή ανάπτυξη και πως οι
συνθήκες διαβίωσης του Έλληνα έχουν βελτιωθεί. 

Εάν ακούσει κανείς τους Υπουργούς της Κυβέρνησης, θα νο-
µίζει πως ξαφνικά η Ελλάδα µεταβλήθηκε σε µια Ελβετία, σε ένα
Ντουµπάι και γενικώς σε µια χώρα που είναι πρότυπο και ουσια-
στικά όλη η Ευρώπη προσπαθεί να µας παραδειγµατιστεί.

Τα επίσηµα στοιχεία, όµως, διαψεύδουν αυτή την εικόνα. Να
πω πως σήµερα οι Έλληνες είµαστε στη δεύτερη χειρότερη θέση
σε αγοραστική δύναµη. Το 27% των Ελλήνων ζει κάτω από το
όριο της φτώχειας και επίσης, έχουµε τεράστιο ιδιωτικό χρέος
που ανέρχεται στα διακόσια εβδοµήντα δισεκατοµµύρια. 

Αυτή η εικόνα πόρρω απέχει -απέχει πάρα πολύ- από το να χα-
ρακτηριστεί από µια εικόνα µιας χώρας, που έχει ανάπτυξη! 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η  Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Διότι ξέρετε, είχα πει και παλαιότερα, η ανάπτυξη θα πρέπει
να εµφανίζεται, θα πρέπει να διαχέεται στον µέσο πολίτη. Εάν ο
µέσος πολίτης -ξέρετε- υποφέρει και δεν µπορεί να αποπληρώ-
σει τις υποχρεώσεις του -να θυµίσω δε ότι περίπου το 60% των

νοικοκυριών σήµερα έχουν πρόβληµα εξόδων στους λογαρια-
σµούς τους- δεν µπορεί να µιλάµε για ανάπτυξη, διότι ουσιαστικά
πρόκειται για µια ψευδεπίγραφη ανάπτυξη για λίγους και όχι για
τον µέσο Έλληνα πολίτη ο οποίος δεινοπαθεί. Τι να κάνουµε
εµείς, λοιπόν, όταν κερδίζουν τα funds και κάποιες συγκεκριµέ-
νες εταιρείες, όταν ο µέσος Έλληνας δεν µπορεί να επιβιώσει
και όταν δυστυχώς οι νέοι µας αναγκάζονται να φύγουν στο εξω-
τερικό; Εάν όντως είχαµε τόσο µεγάλη ανάπτυξη δεν θα χρειαζό-
ταν να φύγουν στο εξωτερικό ή να πηγαίνουν να δουλεύουν
σεζόν για έξι µήνες. Θα είχαν µια σταθερή δουλειά και θα µπο-
ρούσαν να επιβιώσουν και να δηµιουργήσουν και οικογένειες.
Διότι βλέπετε έχουµε και δηµοκρατικό κόµµα το οποίο δυστυχώς
θα οξύνεται λόγω των κακών συνθηκών διαβίωσης.

Θα περιµέναµε, λοιπόν, από την Κυβέρνηση να κάνει κάποιες
αποφασιστικές κινήσεις για την πάταξη της ακρίβειας και κυρίως
για την πάταξη της αισχροκέρδειας. Θα περιµέναµε να µειωθεί
ή να µηδενιστεί το ΦΠΑ στα βασικά είδη διατροφής. Δεν έγινε.
Θα περιµέναµε να µειωθούν οι έµµεσοι φόροι. Δεν γίνεται. Θα
περιµέναµε να µειωθεί ο ειδικός φόρος κατανάλωσης ειδικά στα
καύσιµα. Δεν γίνεται. Αν δεν γίνουν όλα αυτά εδώ, µονίµως θα
έχουµε ακρίβεια και µονίµως οι παραγωγικές τάξεις της χώρας
θα πλήττονται αποφασιστικά.

Μάλιστα δε να τονίσω πως ένα δείγµα της άσχηµης εικόνας
της οικονοµίας αποτελεί και το ελλειµµατικό ισοζύγιο τρεχουσών
συναλλαγών, διότι εισάγουµε πολύ περισσότερα από όσα εξά-
γουµε, αλλά και η συρρίκνωση της πρωτογενούς παραγωγής.
Διότι ο αγροτικός τοµέας δεινοπαθεί λόγω της αύξησης στα λι-
πάσµατα, στα καύσιµα και παντού. Εµείς µάλιστα είχαµε προτεί-
νει τουλάχιστον στους νέους αγρότες να υπάρχει φορο-
απαλλαγή για κάποιο χρονικό διάστηµα, για τα πέντε έτη και κυ-
ρίως να υπάρξει ένα ευνοϊκό φορολογικό καθεστώς σε όσους
αγρότες έχουν χαµηλά εισοδήµατα, κάτω από 10.000 ευρώ. Δεν
έγινε αυτό. Είπαµε επίσης να δοθεί ένα κίνητρο να πάνε οι νέοι
στην επαρχία, στην περιφέρεια, να δουλέψουν στην ύπαιθρο.
Ούτε και αυτό έγινε. Αντ’ αυτού είδαµε τον Δεκέµβριο να έρχεται
µια τροπολογία σύµφωνα µε την οποία θα βάζαµε παράνοµους
µετανάστες υπό περίεργες συνθήκες να δουλέψουν στα χωρά-
φια, λες και δεν υπάρχουν Έλληνες οι οποίοι θέλουν να εργα-
στούν. Και φυσικά οι Έλληνες δεν πάνε να εργαστούν όχι γιατί
δεν θέλουν, όχι γιατί είναι τεµπέληδες, αυτό έχει καταρρεύσει.
Να πω πως στην Ευρωπαϊκή Ένωση είµαστε οι πιο σκληρά ερ-
γαζόµενοι. Αυτό συµβαίνει διότι ο Έλληνας δεν θέλει να το εκ-
µεταλλεύονται, να τον πιάνουν κορόιδο. Θέλει ανθρώπινες
συνθήκες διαβίωσης τις οποίες δεν έχει δυστυχώς.

Περιµένουµε, λοιπόν, από το Υπουργείο Ανάπτυξης και από τα
αρµόδια Υπουργεία των οικονοµικών να πάρουν γενναία µέτρα.
Περιµένω επίσης να υπάρξουν κάποιες γενναίες ρύθµιση των
χρεών. Αυτήν τη στιγµή υπάρχουν εκατοµµύρια οφειλέτες στον
ΕΦΚΑ και στην εφορία. Πρέπει να γίνει µια γενναία ρύθµιση οφει-
λών. Δεν µπορούν να αποπληρώσουν τις οφειλές λόγω της ακρί-
βειας. Περιµένουµε επίσης να υπάρξει επιτέλους µια νοµοθετική
παρέµβαση για να προστατευτεί η πρώτη λαϊκή κατοικία, να σω-
θούν οι λαϊκές κατοικίες από τα funds τα οποία έχουν πέσει σαν
τα κοράκια πάνω στην περιουσία του Έλληνα. Πρέπει να τελει-
ώνει αυτό το ζήτηµα. Όσο δεν γίνονται αυτά εδώ, µονίµως στην
Ελλάδα θα υπάρχει µια οικονοµική δυσπραγία και δυστυχώς ο
µέσος Έλληνας θα δεινοπαθεί.

Αυτά ήθελα να πω και το παρόν νοµοσχέδιο και µάλιστα να πω
πως δεν λύνονται -ξέρετε- τα προβλήµατα αυτά εδώ µε επιστο-
λές στην κ. Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν, αλλά µε αποφασιστικές
πολιτικές, η οποία κ. Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν δεν ξέρω αν θα
είναι στη θέση της κιόλας από τον Νοέµβριο. Δεν ξέρουµε αν
εξακολουθεί να θητεύει στο ίδιο πόστο που είναι. Δεν το γνωρί-
ζουµε αυτό εδώ. Αυτά περιµέναµε από την Κυβέρνηση και όχι
ηµίµετρα τα οποία βλέπουµε µε το παρόν νοµοσχέδιο και άτολ-
µες ενέργειες οι οποίες ουσιαστικά δεν προσφέρουν τίποτα στη
µάχη κατά της ακρίβειας. Περιµένουµε, λοιπόν, να τα βάλετε
στην πράξη µε τις πολυεθνικές, µε τα funds και µε τα καρτέλ, το
οποίο δεν το κάνετε µέχρι στιγµής.

Αφού τελειώνω την ανάλυσή µου για το παρόν νοµοσχέδιο, θα
έρθω και σε κάποιες άλλες δυσµενείς εξελίξεις στα εθνικά µας
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ζητήµατα, διότι ξέρετε και αυτά είναι πάρα πολύ σηµαντικά. Πριν
από λίγες ηµέρες στα Σκόπια κέρδισε τις εκλογές το VMRO. Να
υπενθυµίσω ότι το VMRO ανήκει στο Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα.
Εκεί υπάγεται. Το υπενθυµίζω στα στελέχη της Νέας Δηµοκρα-
τίας. Είναι στην ίδια ευρωοµάδα, στο Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα.
Το συγκεκριµένο, λοιπόν, κόµµα άρχισε να µιλάει για σκέτο «Μα-
κεδονία». Με αφορµή, λοιπόν, τις δηλώσεις της νέας Προέδρου
των Σκοπίων, αλλά και του νέου Πρωθυπουργού, ο οποίος µάλι-
στα είπε προκλητικά κιόλας ότι «εγώ θα αποκαλώ τη χώρα µου
όπως µου αρέσει», άρχισαν να ακούγονται φωνές και από τη Νέα
Δηµοκρατία περί εφαρµογής της Συµφωνίας των Πρεσπών.

Ποιος θα το περίµενε ότι τα στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας,
που κατέβαιναν στα συλλαλητήρια το 2018 και 2019 και µάλιστα
φωτογραφίζονταν µε τις ελληνικές σηµαίες και µιλούσαν για προ-
δοτική συµφωνία -που είναι προδοτική συµφωνία-, µιλούσαν για
εθνική µειοδοσία, σήµερα θα παρακαλούσαν τα Σκόπια να εφαρ-
µόσουν τη συµφωνία. Ποια συµφωνία; Μια συµφωνία η οποία -
προσέξτε- όχι µόνο αναγνωρίζει µια ανύπαρκτη ψευτοµακε-
δονικότητα στους Σκοπιανούς, αναγνωρίζει ουσιαστικά και µακε-
δονική γλώσσα αλλά και εθνότητα, αλλά το χειρότερο είναι ότι ου-
σιαστικά τους δίνει νοµικό έρεισµα να προστατεύουν µακεδονικές
µειονότητες εντός της Ελλάδας. Ουσιαστικά δηµιουργεί ένα µα-
κεδονικό ζήτηµα, ζήτηµα µακεδονικής µειονότητας στην Ελλάδα,
πράγµα το οποίο για εµάς είναι ολέθριο, είναι µειοδοτικό και είναι
και επιζήµιο για τα εθνικά συµφέροντα.

Δεύτερον, µιλάνε για εφαρµογή. Ποια εφαρµογή; Οι Σκοπιανοί
ουδέποτε εφήρµοσαν τη συµφωνία. Αυτό αποδεικνύεται από τις
συνεχείς παραβιάσεις. Έως και σήµερα έχουν γίνει τριακόσιες
εξήντα παραβιάσεις της συµφωνίας. Επρόκειτο, λοιπόν, για µια
συµφωνία την οποία οι Σκοπιανοί απλώς την υπέγραψαν, ουδέ-
ποτε την εφήρµοσαν και αφού πήραν αυτά που ήθελαν, ήτοι µα-
κεδονική εθνότητα και γλώσσα, τώρα καταρρίπτουν και το
τελευταίο στάδιο που ήταν ο και καλά γεωγραφικός προσδιορι-
σµός, ο οποίος όπως όλοι πολύ καλά γνωρίζουµε το «Βόρεια Μα-
κεδονία» µπορεί άνετα να φύγει και να µείνει σκέτο «Μακεδονία».
Μάλιστα, ακόµα και ο Ζόραν Ζάεφ, ο οποίος υπέγραψε τη συµ-
φωνία, σε «τιτιβίσµατα» του έλεγε σκέτο «Μακεδονία». Δεν έλεγε
ούτε καν «Βόρεια». Εποµένως, λοιπόν, και ο γεωγραφικός προσ-
διορισµός είναι ένα ψευτοδίληµµα. Μπορεί άνετα να καταργηθεί.

Εµείς, λοιπόν, τι λέµε; Καµµιά εφαρµογή αυτής της προδοτικής
συµφωνίας, άµεσα καταγγελία της συµφωνίας και µάλιστα µε
βάση το διεθνές δίκαιο. Μάλιστα το άρθρο 56 της Σύµβαση Βιέν-
νης για τις διεθνείς συνθήκες που λέει ότι όταν υπάρχει ουσιώδης
τροποποίηση µιας διακρατικής συµφωνίας µπορεί άνετα αυτή η
συµφωνία να καταγγελθεί ή µε το άρθρο 60 που µιλάει για παρα-
βίαση των διατάξεων µιας συµφωνίας από ένα συµβαλλόµενο
µέρος. Εµείς, λοιπόν, µπορούµε άνετα να καταγγείλουµε τη συµ-
φωνία και να προχωρήσουµε µονοµερώς. Δεν µπορούµε να συνε-
χίσουµε να εφαρµόζουµε µια επιζήµια συµφωνία η οποία πλήττει
τα εθνικά συµφέροντα. Και µάλιστα, εδώ πέρα να πω πως δεν γί-
νεται σήµερα να µιλάµε για ενταξιακή πορεία των Σκοπίων στην
Ευρωπαϊκή Ένωση. Ενός κράτους το οποίο πλήττει τα εθνικά µας
συµφέροντα; Ενός κράτους του οποίου στα σχολικά βιβλία ακόµα
και σήµερα µιλάνε για το πώς θα µπουν οι Σκοπιανοί στη Θεσσα-
λονίκη και θα υψώσουν τη σηµαία τους; Γι’ αυτό το κράτος µιλάµε;
Ενός κράτους το οποίο µιλάει ακόµη και σήµερα για «Μεγάλη Μα-
κεδονία»; Γι’ αυτό το κράτος µιλάµε; Όχι, καµµία συµβολή, καµµία
βοήθεια στους Σκοπιανούς. Εάν θέλουν να επιµείνουν στον µακε-
δονισµό, στον ιµπεριαλισµό τους, να επιµείνουν εκεί. Καµµία βοή-
θεια προς αυτούς και άµεση καταγγελία της συµφωνίας.

Δεύτερον, επειδή µιλήσαµε για καλή γειτονία. Πριν από λίγες
ηµέρες επίσης µας ήρθε ο Αλβανός Πρωθυπουργός Έντι Ράµα,
ο οποίος Έντι Ράµα ακόµη και σήµερα έχει φυλακισµένο τον
εκλεγµένο Δήµαρχο Χειµάρρας και υποψήφιο Ευρωβουλευτή
της Νέας Δηµοκρατίας Φρέντι Μπελέρη. Αυτόν, λοιπόν, τον άν-
θρωπο, ο οποίος προκλητικά παραβιάζει τα δικαιώµατα της ελ-
ληνικής µειονότητας στη Βόρειο Ήπειρο, τον αφήσαµε και έκανε
οµιλία στο Γαλάτσι και µάλιστα -ενώ µας ήρθε ως φίλος, έτσι
είπε-, µου σχηµάτισε αυτό το έµβληµα. Για όσους δεν το ξέρουν
είναι το έµβληµα της µεγάλης Αλβανίας. Φωτογραφήθηκε σχη-
µατίζοντας αυτό το έµβληµα. Αυτός, λοιπόν, ο άνθρωπος που

ακόµη και σήµερα µιλάει για µεγάλη Αλβανία, ο οποίος µας µί-
λησε για Τσάµηδες, ο οποίος µας λέει ότι οι Αλβανοί είναι ισότι-
µοι στην Ελλάδα, αυτόν λοιπόν, τον άνθρωπο τον θεωρούµε φίλο
µας. Τι φιλία είναι αυτή εδώ; Τι είδους φίλος και καλός γείτονας
είναι αυτός ο οποίος µας προκαλεί συνεχώς;

Κάποια στιγµή θα πρέπει να θέσουµε τα πράγµατα στη σωστή
τους διάσταση. Δεν µπορεί συνεχώς οι γύρω χώρες να µας προ-
καλούν, οι γύρω χώρες να έχουν διεκδικήσεις και δικαιώµατα και
εµείς να το παίζουµε τα καλά παιδιά και οι καλοί γείτονες. Δεν
γίνεται αυτό το πράγµα. Το ίδιο, βεβαίως, ισχύει και για τον
Τούρκο Πρόεδρο Ερντογάν. Επισκέπτεται ο Πρωθυπουργός την
Τουρκία στις 13 Μαΐου, όταν ο Ερντογάν λίγες ηµέρες πριν είχε
ανακοινώσει προκλητικά τη µετατροπή της Μονής της Χώρας σε
τζαµί και όταν ο ίδιος ο Ερντογάν µας απειλεί µε πόλεµο, µιλάει
συνέχεια για το καζάν-καζάν, ότι θα µοιράσουµε το Αιγαίο στα
δύο και φυσικά κανείς δεν ασχολείται. Δεν µπορεί να έχουµε
καλή γειτονία µε αυτόν τον άνθρωπο. Δεν γίνεται αυτό το
πράγµα. Ο άνθρωπος αυτός είναι αντίπαλος, να το ξεκαθαρί-
σουµε επιτέλους. Και µάλιστα, ανήµερα της Γενοκτονίας των
Ποντίων στις 19 Μαΐου έκανε µια σειρά από εµπρηστικότατες δη-
λώσεις. Τι είδους καλός γείτονας αυτός που δεν µας σέβεται;
Κάποτε πρέπει να αποφασίσουµε. Δεν µπορούµε να έχουµε καλή
γειτονία µε κράτη τα οποία δεν µας σέβονται. Η καλή γειτονία
προϋποθέτει αµοιβαίο σεβασµό. Όσο δεν υπάρχει, δεν υπάρχει
καλή γειτονία. Τελείωσε.

Τελειώνοντας θα πω κάτι για τις ευρωεκλογές. Στις προσεχείς
ευρωεκλογές εµείς δεν θα λάβουµε µέρος, διότι το ΠΑΣΟΚ και η
Νέα Δηµοκρατία κάνει υποµνήµατα εναντίον µας. Ξέχασαν, όµως,
να κάνουν υπόµνηµα στο ΚΙΕΦ. Το ΚΙΕΦ ποιο είναι; Είναι το κόµµα
το οποίο µιλάει επίσηµα για τουρκική µειονότητα στη Θράκη. Κοι-
νώς λέει ό,τι λέει και ο Ερντογάν. Και µάλιστα πρόσφατα κάνει και
µια πολύ ωραία συνάντηση στην Έδεσσα µε στελέχη του «Ουρά-
νιου τόξου» που µιλάει για µακεδονική µειονότητα. Δηλαδή, δεν
ενοχλήθηκαν τα δύο κόµµατα από το ΚΙΕΦ που µιλάει για µειονό-
τητα στην Ελλάδα, αλλά ενοχλήθηκαν από εµάς. Προσέξτε µην
έχουµε καµµία έκπληξη και βγει κάποιος βουλευτής στις ευρωε-
κλογές που µιλά για µειονότητα στην Ελλάδα, να δούµε µετά τι θα
γίνει.

Αυτά τα λέω διότι δεν µπορεί, ξέρετε, να ενοχλείστε από εµάς
και να σας αφήνει ανενόχλητους το γεγονός ότι υπάρχουν κόµ-
µατα που θέτουν µειονοτικά ζητήµατα στην Ελλάδα. Δεν το είδαν
εκεί. 

Και επίσης να πω και κάτι τελευταίο. Στις προσεχείς ευρωε-
κλογές, επειδή όλοι µιλάνε για ακροδεξιά, για λαϊκιστές, όχι, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι Ευρωπαίοι ξύπνησαν και
συσπειρώνονται γύρω από τις πατριωτικές ειδικές δυνάµεις,
διότι βαρέθηκαν την πολυπολιτισµικότητα, βαρέθηκαν να παίρ-
νουν εντολές από υπερεθνικές ελίτ, οι οποίες εφαρµόζουν ατζέν-
τες που είναι ξένες ως προς την εθνική ταυτότητα και κυρίως,
προς την πατροπαράδοτη ευρωπαϊκή οικογένεια, βαρέθηκαν να
βλέπουν την επέλαση της woke ατζέντας και βαρέθηκαν επίσης
να βλέπουν ελίτ οι οποίες ξοδεύουν δισεκατοµµύρια στον πό-
λεµο της Ουκρανίας και την ίδια στιγµή αγνοούν τον µέσο Ευ-
ρωπαίο πολίτη, ο όποιος συνεχώς φτωχοποιείται και ο οποίος
συνεχώς ζει και αυτός στα όρια της ανέχειας.

Το ίδιο ισχύει και στην Ελλάδα. Εµείς στηρίζουµε ως Σπαρτιά-
τες την Ευρώπη των εθνών, όχι την Ευρώπη των πολυεθνικών,
όχι την Ευρώπη της πολυπολιτισµικότητας. Θέλουµε η Ελλάδα
να είναι ένα ισότιµο µέλος στην Ευρώπη, όµως, να διατηρήσει
την εθνική της ταυτότητα και όλα αυτά τα συστατικά στοιχεία τα
οποία βοήθησαν το ελληνικό έθνος να επιβιώσει διαµέσου των
αιώνων. 

Όχι, λοιπόν, στην Ευρώπη των πολυεθνικών, ναι στην Ευρώπη
των εθνών, όχι στην Ευρώπη υπερκράτος, όπως τη θέλουν κά-
ποιοι, αλλά στην Ευρώπη των εθνικών ταυτοτήτων.

Αυτά ήθελα να πω. Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Υφυ-
πουργός Ψηφιακής Διακυβέρνησης κ. Κυρανάκης, επί τροπολο-
γίας για λίγο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
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κυβέρνησης): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Θα ήθελα να παρουσιάσω τρία άρθρα επί των διατάξεων του

νοµοσχεδίου και µία τροπολογία. 
Τα άρθρα 28 ως 30 σήµερα, µε την ψήφο σας ελπίζουµε, λύ-

νουν ένα πρόβληµα ετών, το οποίο αφορά στην παραµεθόριο,
αφορά κυρίως στα ραδιόφωνα του Έβρου, αφορά στα ραδιό-
φωνα του Ανατολικού Αιγαίου, στα ραδιόφωνα κάθε διασυνορια-
κής περιοχής της χώρας µας, τα οποία δέχονται εδώ και χρόνια
παρεµβολές από τους γείτονες. Τι κάνουµε, λοιπόν; 

Κατόπιν διαβούλευσης µε τους ιδιοκτήτες ραδιοφώνων αυτών
των περιοχών, δίνουµε τη δυνατότητα κάθε χρόνο για δήλωση
δευτερεύουσας θέσης και δευτερεύουσας συχνότητας. Αυτό ου-
σιαστικά βοηθά τα ραδιόφωνα να αποφεύγουν παρεµβολές
πάνω σε µια δηλωµένη συχνότητα και να µπορούν µε ευελιξία
και χωρίς να τους κυνηγά καµµία δηµόσια αρχή, ανεξάρτητη ή
όχι, να εκπέµψουν ελεύθερα το ελληνικό τους πρόγραµµα στους
πολίτες των περιοχών στις οποίες εκπέµπουν. 

Άρα, κάθε χρόνο από 1η Οκτωβρίου έως 31 Δεκεµβρίου οι ιδιο-
κτήτες ραδιοφωνικών σταθµών θα έχουν αυτήν τη δυνατότητα.
Κατ’ εξαίρεση φέτος το 2024 αυτή η διαδικασία θα ξεκινήσει τον
Ιούνιο και θα τελειώσει τον Νοέµβριο.

Ως παραµεθόριες περιοχές ορίζονται οι νοµοί Έβρου, Θε-
σπρωτίας, Καστοριάς, Κιλκίς, Ξάνθης, Πρέβεζας, Ροδόπης, Φλώ-
ρινας, Δράµας, Ιωαννίνων, Πέλλας, Σερρών, καθώς και οι νοµοί
που υπάγονται στις Περιφέρειες Βορείου Αιγαίου, Νοτίου Αι-
γαίου, Κρήτης και Ιονίων Νήσων. Αυτά σε ό,τι αφορά στα άρθρα
28 έως 30 του νοµοσχεδίου.

Η τροπολογία, την οποία εισάγει προς ψήφιση το Υπουργείο
Ψηφιακής Διακυβέρνησης, αφορά το άρθρο 6 για την επέκταση
συµβάσεων στην ΗΔΙΚΑ, την Ηλεκτρονική Διακυβέρνηση Κοινω-
νικής Ασφάλισης Ανώνυµη Εταιρεία, ένας φορέας που υπάγεται
στο Υπουργείο µας και διαχειρίζεται τα ψηφιακά συστήµατα των
Υπουργείων Υγείας και Κοινωνικής Ασφάλισης. Και αυτό διότι
από τον διαγωνισµό του ΑΣΕΠ δεν έχουν έρθει οι υποψήφιοι που
είχαν προγραµµατιστεί. 

Άρα, λοιπόν, η τροπολογία αφορά στην επέκταση των συµβά-
σεων αυτών των εργαζοµένων έως την κάλυψη των µόνιµων θέ-
σεων από τον διαγωνισµό του ΑΣΕΠ. 

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, µια παρέµβαση

θα ήθελα να κάνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχετε τον λόγο για

τρία λεπτά.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Θα ήθελα να κάνω µια τρίλεπτη παρέµβαση σε σχέση µε την

τροπολογία που µόλις τώρα µας παρουσίασε ο κύριος Υπουρ-
γός. Δυστυχώς, όµως, οι τροπολογίες αυτές έχουν τέσσερα επι-
σπεύδοντα Υπουργεία για 6 άρθρα και η ερώτηση που θέλω να
κάνω αφορά σε ένα υπουργείο που δεν είναι το δικό σας, είναι
το Υπουργείου Υγείας. Υποθέτω όµως, έτσι όπως τα παρουσιά-
ζετε, ότι θα πρέπει εσείς να απαντήσετε. Δεν θα έρθει ο Υπουρ-
γός Υγείας υποθέτω για να υποστηρίξει τα άρθρα της
τροπολογίας τα οποία αφορούν στο Υπουργείο Υγείας. Γνωρί-
ζετε;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Μπορεί να έρθει.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Το «µπορεί να έρθει» δεν είναι κα-
θαρή απάντηση. Αν δεν έρθει, θα την κάνω την ερώτηση τώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα έρθει ο Υπουργός
Υγείας. Έχει ενηµερώσει.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Εντάξει. Άρα, θα επιφυλαχθώ να
ρωτήσω τον Υπουργό Υγείας όταν έρθει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κ. Κατρίνης. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Δεν ξέρω αν θα κάτσει ο κ. Κυρανάκης
να απαντήσει στα θέµατα της ακρίβειας και του ανταγωνισµού,
αλλά πού είναι ο κ. Σκρέκας, πού είναι ο κ. Αναγνωστόπουλος;
Αυτό είναι το ενδιαφέρον της Κυβέρνησης για ένα θέµα το οποίο,
όχι σύµφωνα µε τις δηµοσκοπήσεις, σύµφωνα µε την πραγµατι-
κότητα -περιµένω εγώ, ειδοποιήστε τους, να παγώσει ο χρόνος
παρακαλώ, δεν γίνεται να µιλάµε, κυρία Πρόεδρε, απουσία της

ηγεσίας του Υπουργείου Ανάπτυξης- και αυτή τη στιγµή δεν
υπάρχει ούτε ο Υπουργός…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ήταν εδώ ο Υπουργός
και σε λίγο θα επιστρέψει.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Δεν είναι ότι δεν υπάρχουν Βουλευτές
της Νέας Δηµοκρατίας να υποστηρίξουν το νοµοσχέδιο. Δεν
υπάρχει ο Υπουργός ούτε ο κύριος Γραµµατέας. Αυτά είναι πρω-
τοφανή πράγµατα εκφυλισµού του κοινοβουλευτικού διαλόγου,
για ένα ζήτηµα το οποίο δεν απασχολεί µόνο στις έρευνες της
κοινής γνώµης την πλειοψηφία των πολιτών, αλλά απασχολεί την
πραγµατικότητα και την καθηµερινή ζωή. 

Ακρίβεια, λοιπόν, που απαιτεί για την καταπολέµησή της, για
τον µετριασµό των επιπτώσεων, για να είµαστε δίκαιοι και ειλι-
κρινείς -δεν υπάρχουν µαγικές λύσεις µε έναν νόµο και ένα
άρθρο να εξαλείψουµε την ακρίβεια-, απαιτούν πολιτικές που θα
προάγουν τα συµφέροντα των καταναλωτών, µέτρα που θα ανα-
κουφίζουν τους καταναλωτές ή τουλάχιστον θα ενισχύουν τον
ανταγωνισµό προς όφελος των καταναλωτών και βεβαίως, µεγά-
λες θεσµικές αλλαγές που θα οδηγήσουν σε ισχυρές εποπτικές
αρχές.

Για να δούµε, λοιπόν, ο κ. Σκρέκας, ο προκάτοχός του κ. Γε-
ωργιάδης και όλοι όσοι θήτευσαν στο Υπουργείο Ανάπτυξης από
την επέλαση της ακρίβειας τον Σεπτέµβριο του 2021 τι έχουν
κάνει στους τρεις αυτούς κρίσιµους τοµείς. Και το λέµε αυτό
γιατί ο πληθωρισµός τροφίµων και τον Μάρτιο και τον Απρίλιο
ήταν υπερδιπλάσιος στην Ελλάδα απ’ ό,τι στην Ευρωζώνη, δυό-
µιση φορές µεγαλύτερος στην Ελλάδα απ’ ό,τι στην Ευρωζώνη. 

Πάµε, λοιπόν, στο θεσµικό επίπεδο. Κυβέρνηση Μητσοτάκη:
έχει σήµερα Γενική Γραµµατεία Εµπορίου και Προστασίας Κατα-
ναλωτή η οποία, προσέξτε, έχει υπό την αρµοδιότητά της δεκά-
δες διευθύνσεις, από τις οποίες µόνο δύο ασχολούνται µε τον
καταναλωτή. Αυτή είναι η πραγµατικότητα σήµερα στην Ελλάδα.
Τι προτείνει το ΠΑΣΟΚ; Και δεν το προτείνει, ξέρετε, στον δηµό-
σιο διάλογο µόνο. Επανακαταθέτω την πρόταση νόµου που
έχουµε καταθέσει από τις 2 Δεκεµβρίου του 2022 για σύσταση
Αρχής Προστασίας Καταναλωτή. Αυτό έχει προτείνει το ΠΑΣΟΚ
-ενάµιση χρόνο πριν- µέσα στη δίνη της ακρίβειας και η Κυβέρ-
νηση έχει µία Γενική Γραµµατεία µε δύο διευθύνσεις για το θέµα
αυτό.

Και γιατί το λέµε αυτό εµείς; Γιατί σε όλες τις ευρωπαϊκές
χώρες και όχι µόνο, δηµιουργούνται ισχυρές εποπτικές αρχές
για την προστασία του καταναλωτή, για να ανταποκριθούν στις
ανάγκες εποπτείας που η ίδια η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, στην
οποία τρέχετε τώρα µε επιστολές, επιβάλλει για την προστασία
καταναλωτών. 

Διαβάζω τα εξής. Ιταλία, Ιρλανδία, Ολλανδία, Φιλανδία, Ουγ-
γαρία, Μάλτα: ενοποίηση της αρχής καταναλωτή µε άλλες αρχές
µε συγγενή εποπτική αποστολή, όπως Επιτροπή Ανταγωνισµού.
Γερµανία και Γαλλία: ίδρυση Εθνικού Ιδρύµατος Κατανάλωσης.
Ηνωµένο Βασίλειο: ίδρυση ανεξάρτητης ξεχωριστής αρχής.
Ηνωµένες Πολιτείες: ξεχωριστή αρχή για την προστασία των κα-
ταναλωτών από το 2010. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, το ΠΑΣΟΚ, επειδή υπάρχει το ευρωπαϊκό και
όχι µόνο κεκτηµένο και προηγούµενο, και παρακαλώ, κύριε Κυ-
ρανάκη, να το µεταφέρετε στον κ. Σκρέκα και στον κ. Αναγνω-
στόπουλο και σε όποιον θεωρεί ή νοµίζει ή λέει ότι κάνει εποπτεία
της αγοράς να ακούσει την πρόταση του ΠΑΣΟΚ, γιατί είναι κάτι
που εφαρµόζεται ήδη σε πάρα πολλές ευρωπαϊκές χώρες.

Δεν θα σχολιάσω καν τον δεύτερο άξονα, που είναι οι πολιτι-
κές που θα προάγουν τα συµφέροντα των καταναλωτών, πολύ
απλά γιατί αυτές οι πολιτικές, επί Μητσοτάκη, είναι ανύπαρκτες
στην κυριολεξία, όπως επίσης οι εκτιµήσεις της Κυβέρνησης και
του ίδιου του Πρωθυπουργού, αλλά και η προσπάθεια επικοινω-
νιακής διαχείρισης µιας οδυνηρής πραγµατικότητας. Θυµάστε
µήπως τον Σεπτέµβρη του 2021, από βήµατος ΔΕΘ, που ο Πρω-
θυπουργός διαβεβαίωνε τους πολίτες ότι η ακρίβεια θα διαρκέ-
σει λίγους µήνες και µέχρι τα Χριστούγεννα θα έχουµε επανέλθει
στην προηγούµενη κατάσταση; Θυµάστε µήπως το επιχείρηµα
για εισαγόµενη ακρίβεια, µε τον πληθωρισµό στην Ελλάδα, σή-
µερα που µιλάµε, να είναι δυόµιση φορές µεγαλύτερος από τον
µέσο ευρωπαϊκό όρο; 
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Τώρα, τελευταία οδός επικοινωνιακής διαφυγής η επιστολή
στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή και στην κ. Φον ντερ Λάιεν. Βεβαίως,
όλο αυτό το διάστηµα δεν κάνατε τίποτα για τις ενδοοµιλικές συ-
ναλλαγές των πολυεθνικών οµίλων. Μόλις πρόσφατα κυρώσατε
τη σχετική οδηγία. Αλλά τι κάνατε; Εκδίδατε ατοµικές φορολογι-
κές λύσεις, µάλιστα µε τους τόκους της ΑΑΔΕ να είναι µικρότεροι
από χρονιά σε χρονιά. 

Δεν είναι, όµως, µόνο οι εκτιµήσεις, δεν είναι µόνο ότι δεν
έχετε καµµία αίσθηση και βούληση για εποπτική αρχή ή για πο-
λιτικές, αλλά και ότι όλα τα µέτρα, όλα µα όλα τα µέτρα που
έχετε εφαρµόσει µέχρι σήµερα έχουν αποτύχει οικτρά. 

Ξεκινάµε: καλάθι νοικοκυριού, καλάθι σχολικού, καλάθι νονού,
καλάθι Γεωργιάδη, καλάθι Σκρέκα, καλάθι όπως θέλετε βαφτίστε
το. Ποια είναι τα αποτελέσµατα; Δυόµισι φορές υψηλότερος ο
πληθωρισµός στην Ελλάδα τροφίµων απ’ ό,τι στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. 

Μείωση 5%. Επιβολή πλαφόν στο περιθώριο κέρδους. Εξαγ-
γελίες του κ. Σκρέκα -αναζητείται, όχι από µένα, από τους κατα-
ναλωτές- πριν το Πάσχα ότι θα πάνε τα πράγµατα φτηνότερα και
ότι θα κάνουν Πάσχα οι Έλληνες πολίτες µε φθηνότερο τραπέζι.
Όλα τα βασικά είδη διατροφής ανεβαίνουν. Οι καταναλωτές βλέ-
πουν τις τιµές στο ράφι. Σωρευτικός πληθωρισµός τροφίµων
πάνω από 30% επί θητείας, επί διακυβέρνησης Μητσοτάκη, Γε-
ωργιάδη, Σκρέκα, µε σφραγίδα και ονοµατεπώνυµο. 

Κι επειδή απευθύνεστε στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή τώρα,
µήπως θυµάστε ότι στις 7 Δεκεµβρίου του 2021, δυόµισι χρόνια
πριν, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή και το Συµβούλιο συστήνουν στα
κράτη µέλη να µειώσουν τον ΦΠΑ στα βασικά είδη διατροφής,
όπως επίσης η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έκανε σύσταση για φορο-
λόγηση των υπερκερδών των εταιρειών ενέργειας, όπως έκανε
σύσταση για φορολόγηση των υπερκερδών των πετρελαιοειδών
των εταιρειών, που εσείς επιβάλατε τον µικρότερο συντελεστή
33% και µόνο για το 2022. Και βεβαίως, το ακλόνητο επιχείρηµά
σας, το οποίο είναι απολύτως ψευδές, ότι το µέτρο της µείωσης
του ΦΠΑ δεν δούλεψε, καταρρίπτεται, όχι από το ΠΑΣΟΚ, αλλά
από την πραγµατικότητα και τα στοιχεία της EUROSTAT. Όλα
αυτά θα τα καταθέσω στα Πρακτικά.

Πολωνία, εφάρµοσε το µέτρο. Μάιος 2023 - Απρίλιος 2024,
µείωση 16,2% στον πληθωρισµό τροφίµων. Πορτογαλία, εφάρ-
µοσε τη µείωση ΦΠΑ. Μείωση 9% το ίδιο χρονικό διάστηµα στον
πληθωρισµό τροφίµων. Ισπανία, εφάρµοσε τη µείωση του ΦΠΑ.
Μείωση 7,3% το ίδιο χρονικό διάστηµα. Ευρωζώνη. Το ίδιο χρο-
νικό διάστηµα µείωση 11,3%. Ελλάδα, Μητσοτάκης, Γεωργιάδης,
Σκρέκας, µείωση 6,2%, η µισή από τον µέσο ευρωπαϊκό όρο. 

Το προτείνει το ΠΑΣΟΚ, το προτείνουν τα άλλα κόµµατα, το
προτείνει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, το προτείνουν οι ιδιοκτήτες
σουπερµάρκετ, το προτείνει ο Σύνδεσµος Βιοµηχανιών Τροφί-
µων, το προτείνουν άπαντες. Και εσείς τι λέτε; Λέτε ότι δεν µπο-
ρούµε να το εφαρµόσουµε στην πράξη, γι’ αυτό και δεν το
εφαρµόζουµε. 

Άρα δεν είστε µόνο αδρανείς, αλλά είστε και ανίκανοι να εφαρ-
µόσετε τη νοµοθεσία, δηλαδή να ψηφίσουµε µείωση του ΦΠΑ
αλλά να εφαρµοστεί στην πράξη. Εσείς λέτε ότι δεν µπορείτε.
Όλοι οι άλλοι λένε ότι θα εφαρµοστεί την επόµενη µέρα και θα
έχει ανταπόκριση. Και βεβαίως το κάνουν, γιατί και οι ίδιοι βλέ-
πουν µείωση στον κύκλο εργασιών, γιατί οι πολίτες και δεν αντέ-
χουν, αλλά και µειώνουν τις δαπάνες διατροφής µήνα µε τον
µήνα. 

Επίσης λέγατε ότι δεν µειώνετε τον ΦΠΑ –άκουσον-άκουσον-
γιατί επιστρέφετε ένα µέρος από τα υπερέσοδα που παίρνετε
στους µη έχοντες, στους κοινωνικά και οικονοµικά αδύναµους
µέσω του Market Pass. Το θυµάστε που το λέγατε; Το λέγατε και
το εφαρµόζατε µέχρι πότε; Μέχρι τον Μάιο του 2023. Γιατί; Σύµ-
πτωση: γιατί τότε είχαµε εκλογές και αµέσως µετά από τις εκλο-
γές αυτή η ευαισθησία αναδιανοµής και επιστροφής των
υπερεσόδων µέσω του Market Pass τέλος. Δεν υπάρχουν Market
Pass. ΦΠΑ, όµως, υπάρχει σε πολύ υψηλά επίπεδα, εκτός Θεσ-
σαλίας. 

Λέτε ότι δεν µειώνετε τον ΦΠΑ για λόγους δηµοσιονοµικής
σταθερότητας, γιατί δεν πρέπει να παίζουµε, λέει, µε την οικο-
νοµία της χώρας όταν το κρατικό χρέος αυξάνεται, όταν η Ευ-

ρωπαϊκή Επιτροπή δεύτερη φορά µάς πήγε στο δικαστήριο της
Ευρωπαϊκής Ένωσης για αυξηµένα ληξιπρόθεσµα χρέη προς τα
νοσοκοµεία και όταν το αφήγηµα της «εύρωστης οικονοµίας» κα-
ταρρίπτεται από τη µείωση εξαγωγών, από τα προβλήµατα που
έχουµε στο εµπορικό έλλειµµα, τις άµεσες ξένες επενδύσεις, τη
µείωση της βιοµηχανικής παραγωγής. Και, βεβαίως, αυτά δεν τα
λέµε εµείς, τα λένε και οι αξιολογήσεις των οίκων αξιολόγησης,
που πρόσφατα είδαν το φως της δηµοσιότητας. 

Τι κάνατε, λοιπόν, δύο χρόνια, που είχαµε ράλι ανατιµήσεων,
που τα τρόφιµα ανέβηκαν 30%, το λάδι 70%, άλλα είδη διατρο-
φής βασικά πολύ περισσότερο; Τι κάνατε; Δεν κάνατε απολύτως
τίποτα. Και όχι µόνο αυτό, αλλά δεν επιβάλατε ούτε ένα πρόστιµο
για αισχροκέρδεια στα τρόφιµα µέχρι τον Μάιο του 2023. Τυχαίο;
Μέχρι τις εκλογές, όταν είχαµε το ράλι ανατιµήσεων και βεβαίως,
τα τρόφιµα και πολλά άλλα προϊόντα είδαν τις τιµές να ανεβαί-
νουν από 30% έως και 40%. 

Προσέξτε τώρα, πότε επιβάλλατε πρόστιµα; Και εδώ οφείλω,
για να είµαι δίκαιος, να το πιστώσω στον απόντα, όχι από την
Ολοµέλεια, σήµερα, αλλά από την πραγµατικότητα κ. Σκρέκα.
Επιβάλατε κάποια πρόστιµα µετά από τις εκλογές, τον Σεπτέµ-
βριο. Προσέξτε, όµως, τώρα να δείτε τη σύµπτωση και την αλ-
ληλουχία. Επιβάλατε πρόστιµα τα οποία όλως τυχαίως έρχονται
µετά από τις κλαδικές έρευνες της Επιτροπής Ανταγωνισµού. 

Διαβάζουµε: Νοέµβριος 2022, έρευνα της Επιτροπής Ανταγω-
νισµού για αισχροκέρδεια στις σχολικές τσάντες. Κυβέρνηση
Μητσοτάκη, πρόστιµο τον Νοέµβριο του 2023. Θα το καταθέσω
στα Πρακτικά. Έναν χρόνο µετά. Πρώτο παράδειγµα.

Δεύτερο παράδειγµα: Έρευνα Επιτροπής Ανταγωνισµού για
αισχροκέρδεια στα απορρυπαντικά, Μάρτιος 2023. Πρόστιµο του
κ. Σκρέκα τον Νοέµβριο του 2023, οκτώ µήνες µετά. Ανεβαίνουν
οι τιµές. Έναν χρόνο µετά στο ένα, οκτώ µήνες µετά στο άλλο. 

Τρίτο παράδειγµα: Βρεφικό γάλα, Έρευνα της Επιτροπής Αν-
ταγωνισµού Γενάρη 2024. Πρόστιµο εδώ του κ. Σκρέκα -δεν είναι
στην Αίθουσα, αλλά είναι στο δηµοσίευµα- έναν µήνα µετά. Εδώ
είναι αλήθεια ότι είχατε πιο γρήγορες αντιδράσεις. 

Προσέξτε λίγο, τρία µεγάλα πρόστιµα για αισχροκέρδεια σε
καθηµερινή διαβίωση επιβάλατε, όλα µετά από έρευνες της Επι-
τροπής Ανταγωνισµού και τον Πρόεδρο της επιτροπής τον απο-
µακρύνατε ως ακατάλληλο και µάλιστα σήµερα εισάγετε και
φωτογραφικές διατάξεις, κανείς δεν ξέρει για ποιον λόγο. 

Είναι µόνο αυτό; Κόστος στέγασης. Η Ελλάδα πρωταθλήτρια
στο σύνολο των χωρών της Ευρωζώνης. 60% µε 70% του µηνι-
αίου µισθού -όχι του κ. Σκρέκα, του µέσου Έλληνα πολίτη- πάει
στο κόστος στέγασης.

Τηλεπικοινωνίες, καρτέλ. Είµαστε δεύτερη χώρα στην Ευρω-
παϊκή Ένωση σε κόστος.

Τράπεζες, εξωφρενικά επιτόκια. Μάλιστα ακούω ότι οι τράπε-
ζες θα µοιράσουν, κύριε Υπουργέ, 840 εκατοµµύρια ευρώ µέρι-
σµα, γιατί έβγαλαν, λέει, 3,7 δισεκατοµµύρια ευρώ έσοδα το
2023, ενώ δίνουν λιγότερα δάνεια. Και ποιος το πληρώνει όλο
αυτό; Το πληρώνουν οι δανειολήπτες, οι επιχειρήσεις, οι Έλλη-
νες πολίτες. Βεβαίως, η αξιολόγηση της «MOODY’S» επαναφέρει
την πραγµατικότητα.

Και µια και λέµε για τις τράπεζες και το χρέος, αποδεικνύουν
σήµερα και τα άρθρα 23-24 –τα ανέφερε η Ευαγγελία Λιακούλη
πριν- ότι είστε πραγµατικά εντελώς εκτός πραγµατικότητας. Τι
κάνετε; Το αυτονόητο, τις ενισχύσεις στους πληµµυροπαθείς της
Θεσσαλίας, τις ενισχύσεις για τη γούνα, όπως τις ενισχύσεις
στους αγρότες στον COVID, στις επιχειρήσεις στον COVID, ξαφ-
νικά ανακαλύπτετε ότι πρέπει να φέρετε νόµο για να είναι ακα-
τάσχετες. Γιατί; Διότι δεν ξέρετε, δεν καταλαβαίνετε, δεν θέλετε
να πιστέψετε ότι επτά στους δέκα Έλληνες χρωστούν και η οποι-
αδήποτε βοήθεια και αν τους δίνετε, αυτή δυστυχώς κατάσχεται
και πρέπει να φέρετε νοµοθετικές ρυθµίσεις. 

Το ΠΑΣΟΚ, εδώ και πάρα πολύ καιρό, εδώ και δύο χρόνια, έγ-
καιρα και πριν από το ξέφρενο ράλι ανατιµήσεων, έχει προτείνει
συγκεκριµένα µέτρα: τη µείωση του ΦΠΑ στα βασικά είδη δια-
τροφής και διαβίωσης. Ανέλυσα πριν τους λόγους, την αποτελε-
σµατικότητα, ποιοι το προτείνουν, ποιοι το εφάρµοσαν, πού
πέτυχε και οδήγησε σε µείωση των τιµών στην καθηµερινότητα.

Σύσταση Αρχής Προστασίας Καταναλωτή. Σε πάρα πολλές
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Ευρωπαϊκές χώρες, στις Ηνωµένες Πολιτείες, στο Ηνωµένο Βα-
σίλειο, στην Ελλάδα δύο διευθύνσεις µόνο στη Γενική Γραµµα-
τεία Εµπορίας.

Ενίσχυση Επιτροπής Ανταγωνισµού. Θυµάµαι σαν σήµερα τον
κ. Λιανό να παρακαλεί να τον στελεχώσουν µε προσωπικό. Ακόµη
περιµένουµε ελέγχους στην αγορά, βεβαίως επαναφορά του
ΕΚΑΣ στους χαµηλοσυνταξιούχους και όχι πριν από τις εκλογές,
πριν από τα Χριστούγεννα, πριν από το Πάσχα. Όλα αυτά -επειδή
θα µε ρωτήσετε από πού θα έρθουν- θα προέλθουν από τη φο-
ρολόγηση υπερκερδών τραπεζών, εταιρειών ενέργειας και πε-
τρελαιοειδών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις 9 Ιουνίου το δίληµµα δεν
είναι η σταθερότητα, γιατί κάτω από αυτές τις συνθήκες η στα-
θερότητα είναι είδος εν ανεπάρκεια. Το δίληµµα είναι αν θα συ-
νεχίσει αυτή η Κυβέρνηση να δρα ανεξέλεγκτη, να συµπερι-
φέρεται αλαζονικά, να αδιαφορεί για το µεγαλύτερο πρόβληµα
που διαβρώνει την κοινωνία και την οικονοµία και είναι η ακρί-
βεια. 

Η απάντηση σε αυτό το δίληµµα, θα έρθει από τους πολίτες.
Οι πολίτες να είστε βέβαιοι ότι θα στείλουν µήνυµα, µήνυµα έν-
τονης αποδοκιµασίας στην Κυβέρνηση. Μήνυµα για την ανα-
τροπή του σηµερινού πολιτικού σκηνικού, που περιλαµβάνει µια
και ανάλγητη συνάµα αλλά και ανίκανη Κυβέρνηση, αλλά και µια
αδύναµη και αναξιόπιστη Αξιωµατική Αντιπολίτευση. 

Η χώρα -και νοµίζω αυτό είναι σαφές- χρειάζεται επειγόντως
µία εναλλακτική πρόταση διακυβέρνησης και τη χρειάζεται τώρα. 

Σας ευχαριστώ και για την ανοχή. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Κατρίνης καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
είκοσι έξι µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί
από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Περάµατος Ρεθύµνου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χρήστος Κέλ-
λας ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό για το χρο-
νικό διάστηµα από 24-5-2024 έως 27-5-2024. 

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Συνεπώς η Βουλή ενέ-

κρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Τον λόγο έχει τώρα η Βουλευτής της Πλεύσης Ελευθερίας κ.

Καραγεωργοπούλου. 
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-

εδρε.
Ο Υπουργός Ανάπτυξης λείπει και σήµερα θα µιλήσω περισ-

σότερο µε τις δικές του δηλώσεις και λιγότερο µε αριθµούς.
Πολύ πρόσφατα, λοιπόν, έχει τονίσει ότι τα µέτρα που έχει λάβει
η Κυβέρνηση και θα συνεχίσει να το κάνει µέχρι να αποκλιµακω-
θεί ο πληθωρισµός, είναι διαρθρωτικού χαρακτήρα. Αντιµετωπί-
ζουν στη ρίζα του το πρόβληµα της ακρίβειας και ήδη αποδίδουν.
Βλέπουµε ότι όχι µόνο έχουµε σταθεροποίηση τιµών, αλλά
έχουµε και ελαφρά µείωση τιµών, σε σχέση µε το περσινό αντί-
στοιχο διάστηµα, έχει δηλώσει ο κ. Σκρέκας. Γιατί παραπλανάτε,
όµως, κύριοι της Κυβέρνησης, τους πολίτες; Πώς ακριβώς απο-
δίδουν αυτά τα µέτρα;

Σε δική σας δήλωση, κύριε Σκρέκα -όπου και αν είστε, αν
ακούτε-, είπατε λίγο καιρό πριν στις εορτές του Πάσχα, ένα αρνί,
από ένα αρνί, ένα αµνοερίφια από ένα άλλο έχει διαφορά σε ό,τι
αφορά στο βάρος. Ένα πιο βαρύ, προφανώς, αρνί θα είναι πιο
ακριβό από ένα πιο ελαφρύ ή ένα πιο µικρό. Δική σας δήλωση,
κύριε Σκρέκα. Με αυτόν τον τρόπο αντιµετωπίζετε το πρόβληµα

της ακρίβειας. Ή µήπως µε την άλλη δήλωσή σας, να δοκιµά-
σουν οι πολίτες το e-Καταναλωτής που τους βοηθά να αγορά-
σουν φθηνότερα τα προϊόντα, συγκρίνοντας τις τιµές µεταξύ των
σουπερµάρκετ, λέγοντας ότι µπορούν να κερδίσουν έως και
15%; Μιλάτε για την αίσθηση του καταναλωτή περί ακρίβειας και
όχι για την πραγµατικότητα.

Εκπροσωπώντας την Κυβέρνηση ο κ. Σκρέκας στην ερώτηση
γιατί υπάρχει για ένα ίδιο προϊόν τεράστια απόκλιση τιµής,
απαντά: «Το πουλάει ακριβότερα για διάφορους λόγους, που δεν
ενδιαφέρουν αυτή τη στιγµή». Παράλληλα, βεβαίως στις παρα-
πάνω τοποθετήσεις έχετε την παροχή στήριξης από τον
Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, τον κ. Χατζηδάκη,
ο οποίος τονίζει πως τον ΦΠΑ στα τρόφιµα δεν τον ρίχνουν, για
να έχουν να πληρώνουν συντάξεις οι κυβερνώντες και για να µην
ενθαρρύνουν την κατανάλωση. Τι είπε -σε απλά ελληνικά- ο κ.
Χατζηδάκης δηµόσια, στις 22 Μαΐου, χθες, στην τηλεόραση του
«ΣΚΑΪ»; Ότι η διαµόρφωση των τιµών επαφίεται στην ατοµική ευ-
θύνη των καταναλωτών. Το κράτος είναι για να εξασφαλίζει ένα
ασύδοτο επιχειρηµατικό περιβάλλον, όπου τα καρτέλ θα κάνουν
ό,τι αποφασίζουν και η Κυβέρνηση απλώς θα εισπράττει τον
ΦΠΑ.

Βεβαίως, την αναπαραγωγή αυτού του αποκρουστικό πολιτι-
κού λόγου την διαθέτουν και τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης που
µεταδίδουν «η ακρίβεια είναι εισαγόµενη». Όµως, τα ντόπια προ-
ϊόντα από τον παραγωγό στο ράφι έχουν απόκλιση έξι φορές
επάνω. «Η ακρίβεια, ναι, είναι εισαγόµενη µας» ξαναλένε, αλλά
τα προϊόντα που στην Ελλάδα έχουν 100 ευρώ, στην Ιταλία έχουν
65 ευρώ, στην Ιταλία µε τους διπλάσιους µισθούς σε σχέση µε
τη χώρα µας. Με αυτή τη λογική συντάσσεται φυσικά και η δή-
λωση του Πρωθυπουργού, υπό µορφή εισήγησης, στη φίλη σας
κ. Ούρσουλα.

Ας δούµε, όµως, στον πραγµατικό χωροχρόνο τι διαπιστώ-
νουµε. Έκρηξη απάτης στα POS µηχανήµατα, πέραν των πιστω-
τικών καρτών και των πληρωµών µέσω διαδικτύου, καταγράφει
η Τράπεζα της Ελλάδας, ενώ οι κάτοχοι των καρτών επωµίζονται
πάνω από το 50% της ζηµιάς και οι τράπεζες µόλις το 7%. Η αύ-
ξηση των κρουσµάτων απάτης αφορά σε όλες τις συναλλαγές
πληρωµών και συγκεκριµένα χρεωστικών, συναλλαγές από από-
σταση, συναλλαγές χωρίς φυσική παρουσία κάρτας, διαδικτυα-
κές συναλλαγές µε επιχειρήσεις του εξωτερικού, συναλλαγές σε
ΑΤΜ. Πρόκειται για γεγονός που προκαλεί ιδιαίτερη ανησυχία,
καθώς, λόγω της εξάπλωσης των συναλλαγών και των υποχρε-
ωτικών πληρωµών µε POS σε όλες τις επιχειρήσεις, µικρές ή µε-
γάλες, εκτιµάται πως αναλογικά θα αυξηθούν περαιτέρω και οι
απάτες. Από περσινά ήδη στοιχεία της Τράπεζας της Ελλάδας
προκύπτει ότι µε τα περιστατικά απάτης στις συναλλαγές µε κάρ-
τες πληρωµών ήδη το 2023 καταγράφηκε σηµαντική αύξηση του
αριθµού των συναλλαγών απάτης κατά 43% σε σχέση µε το
2022.

Με το παρόν νοµοσχέδιο καταργούνται οι διατάξεις της παρα-
γράφου 2 του άρθρου 21 του ν.4177/2013 περί επιβολής προστί-
µων στις περιπτώσεις ανακριβών ή παραπλανητικών ανα-
κοινώσεων µείωσης τιµής, εκπτώσεων και προσφορών. Έτσι, µε
την προτεινόµενη διάταξη τα πρόστιµα θα ξεκινούν από 5.000
ευρώ, αντί για 20.000 ευρώ έως σήµερα, αφού αντικαθίστανται
από τις προβλέψεις που υπάρχουν για πρόστιµα στον ν.2251/1994
ως ισχύει. Ήτοι έχουµε µείωση ποινής στις περιπτώσεις των πα-
ραπλανητικών διαφηµίσεων και προσφορών των αγαθών, εµπο-
ρευµάτων των επιχειρήσεων. Αυτή δε η µειωµένη ποινή «χάδι» θα
επιβάλλεται σε δεύτερο χρόνο, καθώς σε πρώτη φάση θα γίνονται
απλές συστάσεις στους παρανοµούντες.

Δηλαδή, κύριε Σκρέκα, προς επίρρωση της αµείλικτης αποφα-
σιστικότητας της Κυβέρνησης να πατάξει παράνοµες µεθόδους
κατά πλεονεκτικών, κερδοσκοπικών σε βάρος του Έλληνα κατα-
ναλωτή τακτικών των επιχειρήσεων, δηλώνετε ότι επιβάλλετε πρό-
στιµο περίπου 400.000 ευρώ -395.125 ευρώ, για την ακρίβεια- στην
εταιρεία «HENKEL», όπως µας είπατε, χωρίς να µας λέτε πόσα
έσοδα, τζίρο έχει αυτή η εταιρεία. Η «HENKEL» στην Ελλάδα ξε-
περνάει τα κάποια δισεκατοµµύρια τζίρου. Άρα καταλαβαίνετε ότι
τα χιλιάδες αυτά ευρώ προστίµου δεν είναι ούτε σταγόνα στον
ωκεανό.
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Σας εκθέτει και η ίδια η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής
µε σηµερινή της γνωµοδότηση, που παρατηρεί ότι το εν λόγω
ρυθµιστικό πλαίσιο περιορίζεται στην προστασία του κατανα-
λωτή από τις ανακοινώσεις µείωσης τιµής και δεν καταλαµβάνει
τη γενικότερη προστασία του καταναλωτή κατά τις προσφορές,
τις εκπτώσεις και τις προωθητικές ενέργειες. Είναι βέβαιο ότι
είναι πολύπλοκη η σχέση αλληλεπίδρασης της Κυβέρνησης µε
τον επιχειρηµατικό κόσµο και µε το πολύ πρόσφατο κρούσµα της
σύλληψης της διευθύντριας της ΔΟΥ Χαλκίδας, που είναι µέλος
της Νέας Δηµοκρατίας και φωτογραφίζεται στα µέσα κοινωνικής
δικτύωσης µε Υφυπουργούς της Κυβέρνησής σας, ενώ έχει συλ-
ληφθεί για έγκληµα διαφθοράς.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Τη βράβευσαν κιόλας.
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ : Και τη βράβευσαν, ναι.

Με τον κ. Σπανάκη εθεάθη παντού και είναι υπόλογη για έγκληµα
διαφθοράς, διαπλοκής, εκβίασης, για σύσταση εγκληµατικής ορ-
γάνωσης. Αυτούς τους επιχειρηµατίες, λοιπόν, εκβίαζε, τους δι-
κούς σας ανθρώπους, αυτούς τους οποίους βοηθάτε και
καλύπτετε. Όλα αυτά συζητούνται υπό συνθήκες χειροτέρευσης,
βεβαίως, της θέσης των πολιτών συνολικά, συνθήκες που ανα-
γορεύουν τη χώρα µας σε αποικία ξένων, µε την Κυβέρνηση να
καυχάται ότι στο Μητρώο Απασχολούµενων Συνταξιούχων δη-
λώθηκαν τουλάχιστον ογδόντα πέντε χιλιάδες υπέργηροι.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Πολύ λίγο, σας παρακαλώ, µόλις ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε.
Να θυµίσουµε ότι οι συντάξεις χηρείας κόβονται κατά 50% και

οι λήπτες θα επιστρέψουν τα ληφθέντα ποσά αναδροµικά και δεν
ντρεπόµαστε για την ανάγκη των περήφανων γηρατειών που
σέρνονται σε εργασία για να συµπληρώνουν µε µισθούς και µε-
ροκάµατα γαλέρας την πενιχρή σύνταξη τους, για να µαζέψουν
κάποιο ποσό για την κηδεία τους και να µην ντρέπονται που δεν
τους περισσεύουν 20 ευρώ να δώσουν δωράκι στα εγγόνια τους.

Σε αυτή τη χώρα που οι αρµόδιοι ονειρεύονται µαθήµατα εξ
αποστάσεως για µαθητές σε δυσπρόσιτες περιοχές, αγνοώντας
ότι η διδασκαλία είναι διάδραση πρόσωπο µε πρόσωπο και
βλέµµα µε βλέµµα, χαµόγελο, ενθάρρυνση µε αγκαλιά, όχι βαθ-
µολογικές επιδόσεις, δεν έχετε να πείτε τίποτα για όλη αυτή την
κατάντια να χάνεται η έννοια των σηµείων συναντήσεων, της κοι-
νωνικοποίησης, της επαφής, να µην µπορεί ο µέσος Έλληνας,
αλλά και όχι µόνο ο µέσος Έλληνας να αγοράσει τη φέτα προ-
έλευσης ΠΟΠ, υποθηκεύοντας µε όλη αυτή την πολιτική το µέλ-
λον µας για ακόµα µία φορά και χωρίς να έχετε την παραµικρή
αίσθηση συνενοχής µαζί µε τους πολίτες που σας επιλέγουν.

Το ατελέσφορο των προτάσεων της συγκεκριµένης νοµοθετι-
κής ρύθµισης είναι προφανές, όπως πρόδηλος είναι και ο εµπαιγ-
µός των Ελλήνων πολιτών.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ο Κοινοβουλευτικός

Εκπρόσωπος της Νέας Αριστεράς κ. Ευκλείδης Τσακαλώτος,
έχει τον λόγο για τα επόµενα δώδεκα λεπτά.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Ο κ. Σκρέκας δεν είναι εδώ αυτή τη στιγµή. Είναι πολιτικός µη-

χανικός και άρα, γενικά, θα έχει µια πιο τεχνοκρατική προσέγγιση
στα πράγµατα, ότι στα θέµατα είναι να δίνουµε λύσεις χωρίς ιδε-
ολογίες.

Πριν από εκατό χρόνια, ο Κέινς είχε πει ότι όσοι θεωρούν ότι
είναι τεχνοκράτες, ότι είναι εκτός ιδεολογιών, είναι συνήθως δέ-
σµιοι κάποιου πεθαµένου οικονοµολόγου.

Θέλω να αρχίσω την οµιλία µου µε τη θεωρία της Δεξιάς για
τα οικονοµικά. Η θεωρία της Δεξιάς προέρχεται από τη νεοκλα-
σική σχολή, που λέει ότι, αν υπάρχει µεγάλη κινητικότητα, ελεύ-
θερη κινητικότητα της εργασίας και του κεφαλαίου, τότε θα
έχουµε διάφορα καλά αποτελέσµατα, προωθητικά για την ευη-
µερία του κόσµου, για την απασχόληση κ.λπ..

Άρα από τη δική σας θεωρία προκύπτει ότι τα καλά των αγο-
ρών προκύπτουν, αν και µόνο αν υπάρχει αυτή η κινητικότητα.
Ας αρχίσουµε µε την κινητικότητα της εργασίας. Πριν από λίγο,
η Ευρωπαϊκή Ένωση, η οποία προφανώς δεν είναι υπέρ της
ελεύθερης κινητικότητας της εργασίας, συµφώνησε σε ένα νέο
πλαίσιο για τη µετανάστευση.

Θυµάµαι, όταν εγώ πρωτοήρθα στην Ελλάδα τη δεκαετία του
1990 και λίγο παρακάτω, η βασική ευρωπαϊκή συζήτηση ήταν για
την ένταξη, για το integration. Έτσι ήταν η αντιµετώπιση των µε-
ταναστών εκείνη την εποχή. Τώρα πια έχει τελειώσει αυτό και µι-
λάµε µόνο για ασφάλεια και άρα -δεν συζητώ από πολιτικής
άποψης- από οικονοµικής άποψης, υπάρχει ένα τεράστιο πρό-
βληµα, γιατί αναιρεί τα θεµέλια της δικής σας θεωρίας. Πολιτικά,
βέβαια, είναι ανελεύθερο.

Με στενοχωρεί, κύριε Μάντζο, που και η Σοσιαλδηµοκρατία
ήταν υπέρ αυτής της Συµφωνίας. Διότι τι ήταν η Συµφωνία αυτή
στο πολιτικό επίπεδο; Μια συµφωνία -µια ανταλλαγή, θα έλεγα-
ανάµεσα στις Χριστιανοδηµοκράτες και την Ακροδεξιά. Ποια
ήταν η συµφωνία; Εσείς, οι ακροδεξιοί, θα αµβλύνετε την αντί-
στασή σας για το ΝΑΤΟ, για την Ευρώπη και εµείς θα έρθουµε
προς τα δικά σας χωράφια στο µεταναστευτικό θέµα. Και η Σο-
σιαλδηµοκρατία πρέπει να το σκεφτεί πάρα πολύ καλά αυτό.

Ξέρετε ότι έχουµε πολλά παραδείγµατα όπου σοσιαλδηµοκρα-
τικά κόµµατα τον τελευταίο καιρό είπαν να κάνουν τον εξής συµ-
βιβασµό: Θα έχουµε ένα καλό κοινωνικό πρόγραµµα, αλλά θα
υιοθετήσουµε µια πιο σκληρή στάση στους µετανάστες. Σας θυ-
µίζω το δανέζικο. Δεν πήγε και πολύ καλά. Πήγε καλά στην αρχή.
Μετά πήγε χάλια και ανέβηκε ξανά η Ακροδεξιά.

Όµως, εκτός από το πολιτικό ανελεύθερο κοµµάτι, υπάρχει το
οικονοµικό. Απλώς, αν δεν υπάρχει η κινητικότητα της εργασίας,
τα αποτελέσµατα που λέτε εσείς για την αγορά δεν ισχύουν από
τα οικονοµικά µοντέλα που εσείς υποστηρίζετε.

Πάµε τώρα στην κινητικότητα του κεφαλαίου. Οι ελεύθερες
αγορές, η έλλειψη ρύθµισης θα µπορέσουν να δώσουν δύο
πράγµατα -αυτό λέει η θεωρία σας- ευηµερία και θα αυξήσουν
και την ελευθερία. Έχουµε ελεύθερες αγορές στην Ελλάδα; Δη-
λαδή, θεωρείτε ότι αυτή τη στιγµή υπάρχει ελεύθερος ανταγω-
νισµός στην Ελλάδα σε κάποιον τοµέα;

Από όπου θέλετε να αρχίσουµε; Θέλετε να αρχίσουµε από τις
τηλεπικοινωνίες; Μπορούν οι δύο νεοδηµοκράτες που είναι στην
Αίθουσα αυτή τη στιγµή να µου πουν µια χώρα της Ευρωζώνης
που έχει καλύτερο λόγο ποιότητας και τιµής στο ίντερνετ ή στα
τηλέφωνα; Μία χώρα; Ποια χώρα είναι αυτή;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Θα σας απαντήσω.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Θα µου απαντήσετε, εντάξει. Άρα
εσείς είστε ευχαριστηµένοι.

Είστε ο πρώτος άνθρωπος που έχω συναντήσει, κύριε Κυρα-
νάκη, που δεν αναγνωρίζει ότι έχουµε τις χειρότερες υπηρεσίες
στις τηλεπικοινωνίες, µε την πιο ακριβή τιµή. Το λένε όλοι και οι
Νεοδηµοκράτες και οι Νεοδηµοκράτες που δουλεύουν στην πα-
ραγωγή και οι Νεοδηµοκράτες νέα παιδιά που έχουν χτίσει µια
εταιρεία κοµπιούτερ. Όλοι το ίδιο λένε. Συγχαρητήρια!

Μήπως σπρώξατε τον ανταγωνισµό; Βάλατε εδώ στο νοµοσχέ-
διο πώς θα επιλέξουµε τα µέλη της Επιτροπής Ανταγωνισµού.
Μήπως αντί να κάνετε αυτό, δεν έπρεπε να διώξετε τον κ. Ιωάν-
νου; Γιατί διώξατε τον κ. Ιωάννου; Γιατί δεν είχε καλό CV; Μήπως
τον διώξατε γιατί ήθελε να κάνει κάποια ρύθµιση σε αυτή τη
χώρα;

Να µιλήσουµε για την ενέργεια ή να µη µιλήσουµε; Το έχουµε
πει τόσες φορές. Ξέρει ο κόσµος τι πληρώνει για την ενέργεια,
τι πληρώνει για να γεµίσει το αυτοκίνητό του.

Να µιλήσουµε για τη στέγαση, η οποία είναι κοµµάτι της ακρί-
βειας; Τι λέει η θεωρία σας; Η µη ρύθµιση θα αυξήσει την ελευ-
θερία και συγχρόνως, θα αυξήσει και την ευηµερία. Αυτό
καταλαβαίνετε µε τη στέγαση ότι γίνεται αυτή τη στιγµή στην Ελ-
λάδα µε την απόφασή σας να µη ρυθµίσετε το Airbnb;

Αυτό που έχουµε στην Ελλάδα είναι µια χρηµατιστικοποίηση
των αγορών, όπου funds αγοράζουν ακίνητα, δεν τα βάζουν καν
στην αγορά. Άρα, κάνουν αυτό που µας έλεγε ο Άνταµ Σµιθ στον
«Πλούτο των Εθνών», το δικό σας «ευαγγέλιο», όχι το δικό µου
«ευαγγέλιο».

Τι έλεγε; Δεν υπάρχει περίπτωση να συναντηθούν επιχειρηµα-
τίες χωρίς να προσπαθήσουν να οργανώσουν κάτι εναντίον των
καταναλωτών. Γι’ αυτό, ακόµα και ο Άνταµ Σµιθ είχε µια πολύ-
πλοκη άποψη για τις αγορές. Η δική σας είναι απλούστατη. Υπο-
στηρίζετε συγκεκριµένα συµφέροντα.
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Η ακρίβεια είναι και από τις τηλεπικοινωνίες και από την ενέρ-
γεια και από τη στέγαση, όπου ο κόσµος αυτή τη στιγµή είτε δεν
µπορεί να πληρώσει τα νοίκια είτε αναγκάζεται, µόλις τελειώσει
µίσθωση, να πάει σε µια άλλη περιοχή.

Και πάµε, τέλος, στα σουπερµάρκετ, όπου ο κ. Σκρέκας µας
είπε ότι µέσα από τα apps θα µπορεί ο κόσµος να κοιτάει πού
είναι τα πιο φτηνά προϊόντα και αυτό θα συµπιέσει τις τιµές.

Αλήθεια; Αλήθεια, το πιστεύετε αυτό; Δεν ξέρετε ότι υπάρχει
καρτέλ των τεσσάρων σουπερµάρκετ; Δεν ξέρετε και τους µη-
χανισµούς; Ο κ. Σκρέκας θα ξέρει.

Δεν ξέρω εσείς, κύριε Κυρανάκη, αλλά ο κ. Σκρέκας ξέρει ακρι-
βώς τους µηχανισµούς που χρησιµοποιούν τα σουπερµάρκετ για
να κρατήσουν τις τιµές υψηλές. Και όταν παίρνουν ένα προϊόν
10 ευρώ, στην πραγµατικότητα, µε διάφορες διαδικασίες το
έχουν πάει στην ουσία στα 6 ευρώ.

Και όταν κάνουν προσφορές τα σουπερµάρκετ, αυτό δεν είναι
µέρος του ανταγωνισµού, είναι µέρος του παιχνιδιού των καρτέλ.
Έτσι δουλεύει το καρτέλ των σουπερµάρκετ. Οι προσφορές που
βλέπετε, δεν είναι ανταγωνισµός, είναι ο τρόπος που µας αφή-
νουν να κατανοούµε ότι υπάρχει ανταγωνισµός. Ενώ το πραγµα-
τικό παιχνίδι, αντί ανταγωνισµού, γίνεται αλλιώς. Γίνεται µε τα
διάφορα τιµολόγια, γίνεται µε τους διάφορους τρόπους που
φουσκώνουν τι έχουν πάρει και τι πουλάνε. Άρα, όταν µας λέτε
ότι κάνετε κάτι για τους καταναλωτές, ξέρετε ότι κάνετε σχεδόν
τίποτα. Είπε πολύ καλά ο κ. Κατρίνης τι ακριβώς κάνετε για τους
οργανισµούς καταναλωτών και τι δεν κάνατε. 

Λέει στο καινούργιο βιβλίο του ο Τζόζεφ Στίγκλιτζ ότι η υπό-
σχεση των αγορών είναι η ελευθερία και η ευηµερία. Πραγµατικά
πιστεύετε ότι ο ελληνικός λαός αισθάνεται πιο ελεύθερος µετά
από πέντε χρόνια διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας; Αυτοί
που δεν µπορούν να βγάλουν τον µήνα; Αυτοί που βιώνουν τη
στεγαστική κρίση, οι καθηγητές, οι γιατροί, οι αστυνοµικοί που
θέλουν να πάνε στη δουλειά τους, στην Κρήτη; Αισθάνονται µε-
γαλύτερη ελευθερία; Αισθάνονται µήπως µεγαλύτερη ευηµερία
όταν το κατά κεφαλήν εισόδηµα της Ελλάδας είναι στη προτε-
λευταία θέση στην Ευρώπη, στην Ευρωζώνη και θα τους περάσει
πολύ γρήγορα η Βουλγαρία; Αυτό είναι; 

Και έρχεστε και µας λέτε, ως κεντρικό πολιτικό σύνθηµα για
τις ευρωεκλογές, ότι έχουµε και θέλουµε σταθερότητα. Αυτό δεν
λέγεται σταθερότητα. Αυτό λέγεται στασιµότητα. Ούτε στασιµό-
τητα λέγεται. Έχουµε ένα µπλοκάρισµα του συστήµατος.
Έχουµε ένα µπλοκάρισµα του συστήµατος στην οικονοµία.
Έχουµε ένα µπλοκάρισµα στο σύστηµα στην κοινωνία. Έχουµε
ένα µπλοκάρισµα στο σύστηµα στην πολιτική, στο κράτος δι-
καίου. Και όταν οι οικονοµολόγοι λένε ότι υπάρχει µπλοκάρισµα,
εννοούν ότι έχουµε µια πολύ κακιά ισορροπία. Και τι σηµαίνει
ισορροπία. Σηµαίνει ότι, χωρίς να γίνει κάτι, δεν πρόκειται να αλ-
λάξουµε. Γιατί το ότι είµαστε προτελευταίοι στο κατά κεφαλήν
εισόδηµα, δεν αλλάζει µε το αναπτυξιακό µοντέλο που έχετε,
που βασίζεται ακριβώς στο ίδιο µοντέλο που ήρθε η κρίση το
2009. Δεν µπορείς να το αντιµετωπίσεις. Άρα έχουµε µπλοκάρι-
σµα στην οικονοµία. Έχουµε µπλοκάρισµα στην κοινωνία.

Να µιλήσουµε για τα νοσοκοµεία; Δηλαδή µετά από πέντε χρό-
νια Νέα Δηµοκρατία ο κόσµος θεωρεί ότι είναι πιο ελεύθεροι και
έχουν µεγαλύτερη ευηµερία; Αυτό ισχυρίζεστε; Έχετε πάει στα
περιφερειακά νοσοκοµεία; Έχετε πάει και σας λένε οι ασθενείς:
«Ευτυχώς που έχουµε Νέα Δηµοκρατία και έχουµε καλά νοσο-
κοµεία»; Είµαι εντυπωσιασµένος αν αυτή είναι η απάντησή σας.

Είµαστε µπλοκαρισµένοι και στην πολιτική. Έχουµε µια ανε-
λεύθερη δηµοκρατία, την οποία συνεχώς η Νέα Δηµοκρατία την
κάνει περισσότερο ανελεύθερη µε όλα αυτά που έχει κάνει και
µε τον τρόπο που έχει αντιµετωπίσει τις ανεξάρτητες αρχές και
µε τον τρόπο που έχει συγκαλύψει σκάνδαλα και µε τον τρόπο
που φέρεται σε όποιον έχει µια αντίσταση. 

Πριν από δύο ηµέρες είδα το ντοκιµαντέρ του Στέλιου Κούλο-
γλου για τους µετανάστες στη Λέσβο που πήραν εκατόν σαράντα
χρόνια φυλακή, που, όπως ξέρετε και εσείς -είµαι σίγουρος-, κα-
τηγορούνταν -αθωώθηκαν τελικά µετά από χρόνια στη φυλακή,
µε το φοβερό δικαστικό σύστηµα που τους καθυστερούσε για να
τους κρατήσει στη φυλακή- για διακινητές, ενώ ξέρουµε πώς γί-
νονται αυτές οι δουλειές. Ο πραγµατικός διακινητής παρατάει

το καράβι. Όποιοι µένουν εκεί προσπαθούν να σώσουν ό,τι µπο-
ρούν. Και µετά τους παίρνει το Λιµενικό και τους κατηγορεί ότι
είναι διακινητές. 

Όποιος το δει αυτό το ντοκιµαντέρ και δεν κλάψει -και το λέω
πραγµατικά- πραγµατικά έχει χάσει την ανθρωπιά του. Γιατί
έχετε πει πολλές φορές σε αυτή την Αίθουσα ότι δεν έχει κανείς
το µονοπώλιο της ευαισθησίας. Λέω σε όλους εσάς να το δείτε
αυτό το ντοκιµαντέρ, να δείτε πραγµατικά τι σηµαίνει µια ανε-
λεύθερη δηµοκρατία, που οι δικαστές δεν κάνουν τη δουλειά
τους και θεωρούν ότι οι µετανάστες µπορούν να µένουν στη φυ-
λακή χωρίς λόγο, ενώ ξέρουν ότι δεν υπάρχει λόγος. 

Άρα είναι µπλοκαρισµένο το σύστηµα. Και ο µόνος τρόπος να
ξεµπλοκαριστεί είναι οι πολιτικές αυτές που θα αντιµετωπίσουν
τη ρίζα της ανόδου της Ακροδεξιάς, κοινωνικές πολιτικές, οικο-
νοµικές πολιτικές, πολιτικές που διευρύνουν τη δηµοκρατία. Δεν
θα γίνει επειδή βάλατε τον Μπελέρη στο ευρωψηφοδέλτιο. Δεν
θα γίνει όταν είµαστε η πιο φτωχή χώρα στην Ευρώπη. Θα γίνει
µόνο µε πολιτικές. Και δεν είναι το ζήτηµα ποιος µπορεί να κερ-
δίσει τον κ. Μητσοτάκη, ποιο πρόσωπο µπορεί να κερδίσει τον
Μητσοτάκη. Είναι ποιες πολιτικές µπορούν να αντιµετωπίσουν το
µπλοκάρισµα της οικονοµίας, της κοινωνίας και του κράτους δι-
καίου. 

Αυτό είναι που προσδοκά η Νέα Αριστερά σε αυτές τις εκλο-
γές, να θέσει µια ατζέντα που να αντιµετωπίζει τη ρίζα του µπλο-
καρίσµατος ολόκληρου του δικού µας του συστήµατος. Και µετά
από τις ευρωεκλογές πρέπει να προωθήσουµε, όλος ο προοδευ-
τικός και αριστερός χώρος, αυτή την ατζέντα. Γιατί αν δεν το κά-
νουµε, θα έρθουν ακόµα χειρότερες µέρες, θα έχουµε ακόµα
µεγαλύτερη δύναµη της Ακροδεξιάς και ο κόσµος δεν θα µας
συγχωρήσει για αυτό. Δεν είναι η ώρα να βρούµε χαρισµατικούς
άντρες που θα αντιµετωπίσουν τον κ. Μητσοτάκη. Είναι ο χρόνος
να βρούµε αυτές τις πολιτικές που θα αντιµετωπίσουν τα προ-
βλήµατα του κόσµου και να του δώσουν προοπτική. Αυτό προσ-
δοκά η Νέα Αριστερά.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ζήτησε τον λόγο ο
Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνησης κ. Κυρανάκης.

Έχετε τον λόγο, κύριε Κυρανάκη, για πέντε λεπτά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-

κυβέρνησης): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Θα αναφερθώ αποκλειστικά σε θέµατα αρµοδιότητας του

Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης. 
Θα απαντήσω στον αγαπητό κ. Τσακαλώτο, ο οποίος είναι

πάντα εξαιρετικός στη θεωρία, αλλά καθόλου καλός στην πράξη.
Και αυτό, κύριε συνάδελφε, διότι όταν ήσασταν εσείς Υπουργός
Οικονοµικών επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, όντως η χώρα µας ήταν ει-
κοστή έκτη, από τις είκοσι επτά, στον πίνακα κατάταξης, τον
οποίο αναφέρατε. Ήµασταν προτελευταίοι επί κυβέρνησης ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Και µου ζητήσατε να αναφέρω µία χώρα ως ακριβότερη.
Εγώ δεν θα σας αναφέρω µία, θα σας αναφέρω τρεις. Η ακριβό-
τερη χώρα στην Ευρώπη αυτή τη στιγµή είναι το Βέλγιο µε τιµή
3,1 ευρώ ανά GW. Στην Ελλάδα είναι 1,7 ευρώ ανά GW, δηλαδή
περίπου το µισό. Δεύτερη πιο ακριβή είναι η Γερµανία και τρίτη
πιο ακριβή είναι η Ολλανδία µε 2,8 ευρώ και 2,2 ευρώ αντίστοιχα. 

Άρα, ο ρυθµός µείωσης από αυτό που παραδώσατε εσείς
µέχρι σήµερα φτάνει έως και 60% ανά ετήσιο ρυθµό. Έχουµε τον
µεγαλύτερο ρυθµό µείωσης κόστους ανά GW στην Ευρώπη. Με
ρωτήσατε αν είµαστε ευχαριστηµένοι. Όχι, δεν είµαστε ευχαρι-
στηµένοι. Πρέπει να κάνουµε περισσότερα. Αλλά βαδίζουµε σε
έναν δρόµο µείωσης. Δεν είµαστε πια οι πιο ακριβοί, όπως επί
των δικών σας ηµερών. Το πρόβληµα το οποίο αντιµετωπίζουµε
-και το ξέρετε πολύ καλά γιατί το έχετε χειριστεί- δεν αφορά στο
5G και το ίντερνετ που έχουν οι νέοι άνθρωποι κυρίως, και όσοι
έχουν κινητά, στη συσκευή τους. Αφορά στην οπτική ίνα. Και
αυτό διότι, όπως καλά γνωρίζετε, η γεωγραφία της χώρας µας,
η νησιωτικότητα της χώρας µας, οι ορεινές περιοχές της χώρας
µας δεν είναι το ίδιο µε τις πεδιάδες της βόρειας Ευρώπης. 

Δεν µπορείς να κάνεις εξάπλωση δικτύου οπτικών ινών µε το
ίδιο κόστος και την ίδια ταχύτητα, όπως κάνουν στη Βόρεια Ευ-
ρώπη. Το γνωρίζετε και το γνωρίζω. Άρα, σε επίπεδο 5G, σε επί-
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πεδο δεδοµένων στο κινητό, σε επίπεδο κόστους ίντερνετ και σε
ποιότητα και σε τιµή, όχι µόνο δεν είµαστε πιο ακριβοί, στο 5G
συγκεκριµένα, κύριε Τσακαλώτο, είµαστε στις τριάντα πιο γρή-
γορες χώρες στον κόσµο, όχι στην Ευρώπη, στον κόσµο.

Ευχαριστώ πολύ.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο

µόνο για τριάντα δευτερόλεπτα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχετε τον λόγο για

τριάντα δευτερόλεπτα. Αλλά µετά θα πάρει και ο Υπουργός τον
λόγο για άλλα τριάντα δευτερόλεπτα και λοιπά.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Εγώ δεν µίλησα για το ίντερνετ
ούτε στο Σούλι ούτε στο Καστελόριζο. Πηγαίνετε στα βόρεια
προάστια της Αθήνας να δείτε. Και αν προσέξατε -που δεν έχετε
αυτή την ικανότητα να προσέχετε τι λέει ο αντίπαλος ή το αγνο-
είτε- δεν είπα για την τιµή, είπα για τον λόγο τιµής και ποιότητας.
Kαι ο λόγος τιµής και ποιότητας στην Ελλάδα είναι ο χειρότερος.

Και να σας ρωτήσω. Θεωρείτε δηλαδή, ότι δεν έχουµε µονο-
πώλιο στην Ελλάδα; Αυτό είναι που µου λέτε; Ότι δεν υπάρχει
µονοπώλιο στην Ελλάδα στις τηλεπικοινωνίες; Μας κοροϊδεύετε,
κύριε Κυρανάκη; Μας κοροϊδεύετε; Δεν είναι καν όπως στα σου-
περµάρκετ που είναι καρτέλ, είναι ολιγοπώλιο. Τεχνικά είναι αυτό
που λένε οι οικονοµολόγοι stackelberg οδηγός. Υπάρχει µια εται-
ρεία που είναι τόσο δυνατή στην αγορά που όλοι οι άλλοι την
ακολουθούν. Ούτε καν ολιγοπώλιο. Άρα, µη µας κοροϊδεύετε.
Κάντε κάτι γι’ αυτή την κατάσταση. Κάντε κάτι για τις απαίσιες
υπηρεσίες όχι στο Σούλι, όχι στο Καστελόριζο, αλλά ακόµα και
στα βόρεια προάστια της Αθήνας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ένα λεπτό, κύριε Κυ-
ρανάκη.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.

Καλά κάνετε και αναδεικνύετε αυτές τις δυσκολίες. Σας επα-
ναλαµβάνω ότι τα προβλήµατα αφορούν κυρίως στην οπτική ίνα.
Σε επίπεδο κάλυψης γεωγραφικής και στα αστικά κέντρα και
στην υπόλοιπη περιφέρεια της επικράτειας, η κάλυψη του 5G
είναι από τις υψηλότερες στην Ευρώπη. Άρα, λοιπόν, µη βάζετε
διαφορετικά πράγµατα στο ίδιο καλάθι. Πρέπει να µάθουµε να
µιλάµε µε συγκριτικά νούµερα σε αυτή τη χώρα.

Ως προς το µονοπώλιο που είπατε, αυτή τη στιγµή έχουµε
τρεις εταιρείες στην Ελλάδα. Σήµερα έχει τη δυνατότητα όποιος
ανανεώσει το συµβόλαιο του, όποιος καταναλωτής θέλει να αλ-
λάξει συµβόλαιο, να πάρει unlimited πακέτο µε 17 ευρώ. Πείτε
µου µια άλλη ευρωπαϊκή χώρα που να µπορεί µε 17 ευρώ να
πάρει unlimited πακέτο. Άρα, λοιπόν, εµείς καλούµε τους κατα-
ναλωτές να χρησιµοποιήσουν την πίεση που ασκούµε στους πα-
ρόχους για να µειώσουν τις τιµές και να ακούσουν ότι και στις
οπτικές ίνες µπαίνει και τέταρτος παίκτης µέσα στο παιχνίδι.
Μπαίνει µία νέα εταιρεία η οποία εξαπλώνει δίκτυο οπτικών ινών
νέας τεχνολογίας, η οποία θα αυξήσει, θα δεκαπλασιάσει τις τα-
χύτητες όπου θα προσφέρει υπηρεσία.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Ανε-

ξάρτητος Βουλευτής, κ. Ιωάννης Δηµητροκάλλης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗΜΗΤΡΟΚΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, τελικά υπάρχει ακρίβεια ή όχι;

Υπάρχει αισχροκέρδεια ή όχι; Και ποιος ευθύνεται για την αδρά-
νεια του κράτους µπροστά στις πολυεθνικές και στα καρτέλ που
αποµυζούν τα εισοδήµατα των Ελλήνων καταναλωτών και θη-
σαυρίζουν καθηµερινά; 

Η προεκλογική επιστολή που έστειλε ο κ. Μητσοτάκης στην
Πρόεδρο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής επιβεβαιώνει όσα λέγαµε
και λέµε µέσα στη Βουλή εδώ και τόσους µήνες. Τόση ακρίβεια
δεν είναι εισαγόµενη. Η ακρίβεια είναι αποτέλεσµα της αδιαφο-
ρίας της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας στην ελληνική κοι-
νωνία. 

Η χώρα βρίσκεται ήδη σε προεκλογικούς ρυθµούς. Ίσως
αυτές να είναι οι πιο κρίσιµες ευρωπαϊκές εκλογές, που θα κα-
θορίσουν την κατάληξη µιας σωρείας ζητηµάτων όπως τον πό-
λεµο στην Ουκρανία, την υβριδική απειλή που δέχεται η Γηραιά
Ήπειρος από το λαθροµεταναστευτικό και την ακρίβεια που αν-
τιµετωπίζουν οι λαοί. 

Σχετικά µε την ακρίβεια τώρα, έχουµε σήµερα εδώ την ψήφιση
ενός νοµοσχεδίου µε τον µεγαλεπήβολο τίτλο: «Διατάξεις για την
ενίσχυση της προστασίας του καταναλωτή, της ανάπτυξης και
της εύρυθµης λειτουργίας της αγοράς». Και στο περιεχόµενό
του τι βλέπουµε; Τρία άρθρα για δήθεν προστασία των κατανα-
λωτών από τις αθέµιτες πρακτικές στα σουπερµάρκετ και οποι-
ωνδήποτε άλλων καρτέλ λειτουργούν στο λιανικό εµπόριο. 

Η Νέα Δηµοκρατία, για να το πω λαϊκά, έχει χάσει την µπάλα
σε ό,τι αφορά στη ρύθµιση των εγχώριων αγορών. Γίνεται πλιά-
τσικο αυτή τη στιγµή στη χώρα και όλοι πλουτίζουν έναντι των
καταναλωτών. Θα αναφέρω µόνο µερικά νούµερα κερδοφορίας
κάποιων εταιρειών που ήρθαν πρόσφατα στο φως της δηµοσιό-
τητας. 

Τα «ΕΛΛΗΝΙΚΑ ΠΕΤΡΕΛΑΙΑ» είχαν περίπου 100 εκατοµµύρια
ευρώ καθαρών κερδών την τετραετία 2018-2021 και δήλωσαν
606 εκατοµµύρια ευρώ για το 2023. Η «MOTOR OIL» έφτασε τα
807 εκατοµµύρια ευρώ έναντι µέσου όρου κερδών της τετραε-
τίας 2018-2021 195 εκατοµµύρια ευρώ. Τα καταθέτω και για τα
Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Δηµητροκάλλης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σε ό,τι αφορά στις τράπεζες, µόνο το πρώτο τρίµηνο του 2024,
οι τέσσερις συστηµικές τράπεζες έχουν αυξηµένα κέρδη κατά
33% σε σχέση µε πέρυσι, κρατώντας τα επιτόκια δανεισµού
υψηλά, ενώ από την Ευρωπαϊκή Ένωση ήδη έχει προεξοφληθεί
ότι σύντοµα θα ξεκινήσουν µειώσεις χρεώνοντας και προµήθειες
που δεν υπάρχουν σε άλλη χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Δεν
χρειάζεται να αναφερθώ σε εταιρείες άλλων κλάδων που κερδο-
σκοπούν µε τις ευλογίες της Κυβέρνησης. Αξίζει, όµως, να µά-
θουν οι Έλληνες πολίτες που µας ακούν, το πόσο πιο ακριβά
αγοράζουν κάποια βασικά προϊόντα σε σχέση µε τις υπόλοιπες
χώρες τις οποίες οι µισθοί είναι ταυτόχρονα πολύ υψηλότεροι.
Και θα αναφερθώ στα είδη καθαριότητας, µιας και το έφερε για
παράδειγµα ο Υπουργός στην επιτροπή τις προηγούµενες ηµέ-
ρες, προσπαθώντας να µας πείσει ότι όλα βαίνουν καλώς στην
ελληνική οικονοµία και στην ανάπτυξη. 

Η χώρα µας, µε βάση τα στοιχεία των επιτροπών ανταγωνι-
σµού των αντίστοιχων χωρών ήταν η ακριβότερη στις κάψουλες
Skip, Persil και Omo κατά 301,1% σε σχέση µε την Ιρλανδία που
είναι φθηνότερη χώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Σε ό,τι αφορά
στο Skip σε σκόνη η τιµή του στην Ελλάδα είναι κατά 361% υψη-
λότερη από τη Σουηδία όπου η τιµή ανά πλύση είναι στα 0,15
ευρώ έναντι 0,46 ευρώ που είναι στη χώρα µας η συσκευασία
των είκοσι µεζουρών.

Καταθέτω αυτά τα στοιχεία µαζί µε τα στοιχεία των τραπεζών
που ανέφερα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Δηµητροκάλλης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πραγµατικά µπορούµε να βρούµε αµέτρητα παρόµοια παρα-
δείγµατα. Ποια είναι η απάντηση, όµως, του Πρωθυπουργού σε
αυτή τη λεηλασία των καρτέλ και των πολυεθνικών; Το είπα και
παραπάνω. Μια επιστολή στον πολιτικό νάνο που -δυστυχώς, για
όλους µας- κατέχει τη θέση της Προέδρου της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής, την Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν. Και τι της λέει µε λίγα
λόγια; Ότι τόσο καιρό κοροϊδεύει τους Έλληνες πολίτες, λέγον-
τάς τους πως έχουν υπάρξει µειώσεις τιµών και ότι έχει ρυθµίσει
τις εγχώριες αγορές, αφού της ζητάει να κάνει κάτι για να υπάρ-
ξει ανταγωνισµός και διαφάνεια για την προστασία των κατανα-
λωτών. 

Η επιστολή αυτή αποτελεί µία άκρως υποκριτική κίνηση που
µοναδικό σκοπό έχει την ψηφοθηρία. Και θα περιµένουµε τώρα,
προεκλογικά, να πλέξει το εγκώµιο του Πρωθυπουργού η Πρό-
εδρος της Επιτροπής για τη δήθεν πρωτοβουλία που πήρε. Μι-
λάµε για δύο ανθρώπους του βαθύ καπιταλισµού και
φιλελευθερισµού που ζητάει ο ένας από τον άλλον να µπει το µα-
χαίρι στο κόκκαλο, στις πολυεθνικές εταιρείες που τις γεννάει
και τις διογκώνει το ίδιο σύστηµα στο οποίο δηλώνουν οπαδοί. 
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Εγώ, κύριε Υπουργέ, θα περίµενα αντί να γράφει ο Πρωθυ-
πουργός γράµµατα να χρησιµοποιήσετε τα εργαλεία που µας
παρέχει η Ευρωπαϊκή Ένωση που κάναµε χρήση και πέρυσι,
όπως φορολόγηση µε 33% τουλάχιστον των υπερκερδών, των
εταιρειών ενέργειας και όχι µόνο, τα οποία η Ένωση τα ορίζει ως
20% µεγαλύτερα κέρδη από τον µέσο όρο των ετών 2019-2020.
Μόνο από τα ΕΛΠΕ και τη «MOTOR OIL» τα έσοδα του κράτους
θα ήταν περισσότερα από 0,5 δισεκατοµµύριο ευρώ.

Θα περίµενα τέλος να δω επιτέλους µηδενικό ΦΠΑ στα αγαθά
πρώτης ανάγκης όπως συµβαίνει από πέρυσι σε µερικές χώρες
στην Ευρωπαϊκή Ένωση και εκ του αποτελέσµατος έχει επιτυχία
το µέτρο αυτό µιας και δεν πρωταγωνιστούν στην ακρίβεια οι
χώρες αυτές. Τόσο καιρό η Κυβέρνηση µας πουλάει το παρα-
µύθι, το ίδιο κάνατε και εσείς κύριε Υπουργέ στην επιτροπή, ότι
δεν το κάνει γιατί δεν έχει επιτυχία αυτό το µέτρο αφού θα απορ-
ροφηθεί το 24% από τους χονδρέµπορους και από τους λιανέµ-
πορους. Αυτό πράγµατι θα συµβεί, κύριε Υπουργέ σε µία χώρα
που δεν υπάρχει καµία ρύθµιση στις αγορές και όλοι δρουν ανε-
ξέλεγκτα. Αναρωτιέµαι, είµαστε µία τέτοια χώρα; 

Είπατε, όµως, κύριε Πρωθυπουργέ, την αλήθεια πρόσφατα για
το ΦΠΑ. Δεν τον µειώνετε γιατί δεν βγαίνει δηµοσιονοµικός, γιατί
κάποιος δεν µας αφήνει να τον µειώσουµε, παρ’ όλο που όλα τα
κόµµατα µαζί πανηγυρίζετε πως έχουµε βγει από τα µνηµόνια και
την εποπτεία. 

Όµως, η πραγµατικότητα είναι πως η Ελλάδα είναι µια αλυσο-
δεµένη οικονοµικά χώρα και πλήρως ελεγχόµενη από τους δα-
νειστές της και θα συνεχίσει να είναι για δεκαετίες ακόµα όσο οι
κυβερνήσεις που διαδέχονται η µία την άλλη συνεχίζουν στον
ίδιο δρόµο. 

Θέλω να πιστεύω -και τελειώνω- πως οι Έλληνες πατριώτες
και όλοι οι ψηφοφόροι στις εκλογές αυτές θα δώσουν µε την
ψήφο τους ένα ηχηρό χαστούκι για την αλαζονεία και την ανικα-
νότητα που έχετε επιδείξει στα πέντε χρόνια διακυβέρνησής σας.
Την ανικανότητά σας αυτή δυστυχώς την πληρώνει η Ελλάδα και
στα εθνικά θέµατα, όπου η νέα κυβέρνηση του γειτονικού κρατι-
δίου σάς «γλεντάει» καθηµερινά. Φτάσαµε µάλιστα, να παρακα-
λάτε δηµόσια τους Σκοπιανούς να τηρήσουν τη Συµφωνία των
Πρεσπών εξευτελίζοντας µε τη στάση σας την Ελλάδα και τους
Έλληνες πανευρωπαϊκά. 

Κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, εσείς πρέπει να σοβαρευτείτε
και να σταµατήσετε επιτέλους να παίζετε προεκλογικά µε τα
εθνικά θέµατα για ψηφοθηρικούς και µόνο λόγους. 

Καλώ τους Έλληνες πατριώτες µαζικά να βρεθούν στις κάλπες
στις ευρωεκλογές της 9ης Ιουνίου και να δώσουν ένα µάθηµα
στην αλαζονεία της Κυβέρνησης. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας πα-
ρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως
ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργά-
νωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», είκοσι µαθήτριες και
µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 17ο Δηµοτικό
Σχολείο Χανίων.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει για λίγο για να µιλήσει επί τροπολογίας ο Υφυ-
πουργός Προστασίας του Πολίτη, κ. Νικολακόπουλος.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Με την προτεινόµενη τροπολογία επιχειρείται η αναπροσαρ-
µογή των εξόδων διανυκτέρευσης που αποδίδονται στο προσω-
πικό της Ελληνικής Αστυνοµίας που αποσπάται ή µετακινείται
προσωρινώς στις υπηρεσίες των Γενικών Αστυνοµικών Διευθύν-
σεων της Αττικής και της Θεσσαλονίκης για το χρονικό διάστηµα
από 1-6-2024 έως 31-8-2024, καθώς και για το σύνολο του αστυ-
νοµικού προσωπικού και των ειδικών φρουρών που έχει ήδη απο-
σπαστεί ή µετακινηθεί προσωρινά από 1-5-2024. 

Επιχειρείται η κάλυψη των κατεπειγουσών επιχειρησιακών
αναγκών των Γενικών Αστυνοµικών Διευθύνσεων Αττικής και
Θεσσαλονίκης, η αντιµετώπιση του σοβαρού και οργανωµένου

εγκλήµατος και των άλλων ειδικών µορφών εγκληµατικότητας
και σκοπός είναι η ενίσχυση σε αριθµό των υπηρεσιών αυτών για
να ανταποκριθούν στα συνεχή και αυξανόµενα περιστατικά εγ-
κληµατικότητας στις περιοχές αυτές. 

Το ποσό των εξόδων διανυκτέρευσης αναπροσαρµόζεται µη-
νιαίως σε ποσό 1.350 ευρώ, δηλαδή συνεπάγεται αποζηµίωση 45
ευρώ ανά διανυκτέρευση. Το σύνολο του προσωπικού του αστυ-
νοµικού και των ειδικών φρουρών που βρίσκονται σε απόσπαση
ή µετακίνηση µπορεί να ανέλθει στον αριθµό των χιλίων εκατό
ατόµων. 

Επιχειρείται να γίνει µε αυτόν τον τρόπο ορθολογική ταξινό-
µηση του κόστους. Γίνεται διαρκής επαναξιολόγηση των αναγ-
κών και των δηµοσιονοµικών περιθωρίων. Λαµβάνονται υπ’ όψιν
και οι προτάσεις των συνδικαλιστικών φορέων και προσπαθούµε
να τις ικανοποιήσουµε κατά το δυνατόν και σύµφωνα µε τις δη-
µοσιονοµικές δυνατότητες. 

Η διάταξη αυτή αφορά στο σύνολο των υπηρεσιών της Αττικής
και της Θεσσαλονίκης και όχι µόνο τις Διευθύνσεις Ασφάλειας
Αττικής και Ασφάλειας Θεσσαλονίκης και Μεταγωγών Δικαστη-
ρίων Αττικής και µε αυτόν τον τρόπο είναι δυνατή και η αύξηση
του αποδιδόµενου ποσού. 

Δίνονται επιπλέον κίνητρα στο αστυνοµικό προσωπικό και εξα-
σφαλίζεται η δυνατότητα συνέχισης των επιχειρησιακά ανα-
γκαίων αποσπάσεων του προσωπικού της Ελληνικής Αστυνοµίας
σε αυτές τις νευραλγικά κρίσιµες υπηρεσίες ειδικών αστυνοµι-
κών δυνάµεων και έτσι θωρακίζεται και η χώρα σε µια χρονική
περίοδο µε πολλαπλές κρίσεις σε γεωπολιτικό επίπεδο και ταυ-
τόχρονα ικανοποιούνται προτάσεις και των αστυνοµικών και προ-
σπαθεί η Κυβέρνηση να βρίσκεται διαρκώς δίπλα στον
αστυνοµικό. 

Σας ευχαριστώ.
ΣΥΜΕΩΝ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Πόσο ήταν η προηγούµενη ηµερήσια

αποζηµίωση, κύριε Υπουργέ; Είπατε ότι πήγε τώρα 45. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας

του Πολίτη): Πήγε 45 ευρώ. Για τον Μάιο ήταν 30 ευρώ. Παρα-
µένει µόνο για τον Μάιο, αλλά από Ιούνιο ανέρχεται πλέον στα
45 ευρώ ανά διανυκτέρευση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έγιναν οι κινητοποι-
ήσεις. 

Τον λόγο έχει ο κ. Χήτας, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Ελληνικής Λύσης. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Υφυπουργέ Προστασίας του
Πολίτη, κύριε Νικολακόπουλε, ξεκινάω µε εσάς µε αφορµή την
οµιλία σας την ώρα που παρουσιάσατε την τροπολογία. Δεν είναι
τροπολογία δικιά σας, είναι ένα άρθρο. Γιατί το λέµε αυτό; Διότι
πάλι πάτε να µας εγκλωβίσετε. Σε µια τροπολογία, λοιπόν, που
έχει αυτή τη διάταξη την οποία θέλουµε να την υπερψηφίσουµε
µε τα δύο χέρια για τους αστυνοµικούς, τι σχέση έχει το πρώτο
άρθρο, το άρθρο 1, που δίνετε λεφτά στους δήµους για τις ζη-
µιές που προκάλεσαν οι µετανάστες και οι παράνοµοι µετανά-
στες στα ξενοδοχεία, στα διάφορα κιτ, στα καταλύµατα κ.λπ.; Τι
σχέση έχει το ένα µε το άλλο;

Εµείς, λοιπόν, θέλουµε να υπερψηφίσουµε τη διάταξη για τους
αστυνοµικούς για τα έξοδα µετακίνησης και τα λοιπά, την οποία
είχαµε καταγγείλει όταν τα είχατε τσεκουρέψει πριν από λίγες
ηµέρες και εβδοµάδες και επανέρχεστε τώρα και ορθά πράττετε.
Και στην ίδια τροπολογία έχετε µέσα «καταβολή δηµοτικών
τελών στους δήµους για τις ζηµιές που έχουν προκαλέσει οι πα-
ράνοµοι µετανάστες που έχουν εισέλθει στη χώρα µας στα διά-
φορα κιτ και στα ξενοδοχεία». 

Τι θα κάνουµε τώρα εµείς; Για πείτε µας λίγο. Το καταγγέλ-
λουµε φυσικά. Πώς θα το ψηφίσουµε αυτό; Είναι δυνατόν να ψη-
φίσουµε να πληρώνει ο Έλληνας πολίτης -γιατί λεφτά του
κράτους είναι αυτά- στους δήµους, άρα οι δήµοι, στις ζηµιές που
προκάλεσαν οι παράνοµοι µετανάστες; Πάλι θα την πληρώσει ο
Έλληνας τη ζηµιά; Και µέσα εκεί βάζετε και την Αστυνοµία! Πού
κολλάει το ένα µε το άλλο; 

Άρα δεν είναι τροπολογία Προστασίας του Πολίτη. Είναι ένα
άρθρο που το βάλατε και αυτό µέσα σε µια σειρά άλλων άσχετων
διατάξεων µεταξύ τους, το οποίο το κάνετε επανειληµµένως -η
Κυβέρνηση- για να εγκλωβίσετε την Αντιπολίτευση να µην µπορεί
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να ψηφίσει αυτά που θέλει. Γιατί έχω πει πολλές φορές ότι πρέ-
πει να έχουµε τη δυνατότητα να ψηφίζουµε κάθε άρθρο χωριστά
στην τροπολογία. 

Όχι στους παράνοµους µετανάστες, ναι στους αστυνοµικούς
µας που τα δικαιούνται! Τόσο ξεκάθαρα και τόσο απλά. Θα το
είχα αφήσει για το τέλος. Μιας και ήσασταν εδώ, το είπα τώρα
και ξέρω ότι συµφωνείτε µαζί µου, όπως το σύνολο των συνα-
δέλφων της Αντιπολίτευσης συµφωνεί µε αυτή τη µίξη που κά-
νετε. 

Κύριε Υπουργέ, κύριε Σκρέκα, τζάµπα όλα, άδικος κόπος.
Τόσες ώρες δουλειάς, τόσους ελέγχους, τόσα ντου κάνατε στα
σούπερµαρκετ να ελέγχετε τις τιµές, τέτοιο κυνηγητό κάνατε,
τζάµπα! Δεν καταπολεµάται έτσι η ακρίβεια. Τα ΕΛΤΑ έχουν τη
λύση. Ένα γράµµα στη Φον ντερ Λάιεν και τέλειωσαν όλα. Τέλος!
Ετελείωσε! Ετελείωσε, κύριε Υπουργέ. Ένα γράµµα στη Φον
ντερ Λάιεν έλυσε τα προβλήµατα. Αυτό είναι το θέµα µας. 

Και ο Πρωθυπουργός εκτός του ότι παραδέχεται ότι δεν µπο-
ρεί να αντιµετωπίσει την αισχροκέρδεια, την ακρίβεια και τα καρ-
τέλ –γιατί είναι Πρωθυπουργός της χώρας, δεν είναι σχολιαστής,
δεν είναι δηµοσιογράφος, δεν είναι ένας συγγραφέας να σχολιά-
ζει την επικαιρότητα ή οτιδήποτε άλλο, είναι ο Πρωθυπουργός-
άρα τι λέει; «Εγώ δεν µπορώ. Ούρσουλα, βοήθα!». Αυτό λέει. Δεν
µπορεί ο Πρωθυπουργός και τα ρίχνει στην Ούρσουλα. Αυτή
είναι η πραγµατικότητα, κύριε Υπουργέ. 

Όµως, για να σοβαρευτούµε –γιατί και αυτό είναι πολύ σοβαρό
που σας λέω, αυτό που έκανε ο Πρωθυπουργός είναι απαράδε-
κτο-, πάµε να µιλήσουµε µε στοιχεία. Ό,τι ψεύτικο, ψευδές, οτι-
δήποτε πω και διαφωνείτε και είναι ψεύτικο, θα παίρνετε τον
λόγο επιτόπου και θα λέτε ότι λέµε ψέµατα, θα µας καταγγείλετε.
Ένα-ένα, στοιχεία. Γιατί κάποια στιγµή, κύριε Σκρέκα, πρέπει να
σταµατήσει ο εξευτελισµός και η γελοιοποίηση της Ελλάδος στο
κοµµάτι της ακρίβειας. 

Τι λέτε; Η ακρίβεια –λέει- είναι εξωγενής. Η ακρίβεια είναι –
λέει- θέµα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Όλα τα έχετε κάνει θέµα
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Η ακρίβεια είναι θέµα Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Τα σύνορά µας δεν είναι ελληνικά, είναι σύνορα της Ευ-
ρώπης. Αυτό λέτε συνέχεια. Το µεταναστευτικό δεν είναι ένα
πρόβληµα που αντιµετωπίζει µόνο η Ελλάδα. Είναι ένα πρόβληµα
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Το ότι τα Σκόπια αυτοαποκαλούνται
«Μακεδόνες» ας πούµε, αυτό το κρατίδιο εκεί πάνω, είναι θέµα
Ευρωπαϊκής Ένωσης, δεν είναι ελληνικό. Το ότι προκαλούν οι
Τούρκοι, προκαλούν και διεκδικούν και απειλούν µια χώρα της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, όχι την Ελλάδα. Όλα τα έχουµε κάνει Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. Αυτό το παραµύθι, λοιπόν, πρέπει να σταµατή-
σει. 

Από τα παρακάτω που θα σας παρουσιάσω, η πηγή είναι η EU-
ROSTAT. Δεν είναι το Γραφείο Τύπου της Ελληνικής Λύσης ούτε
τα γεννήσαµε εµείς. Αυτός λοιπόν ο πίνακας είναι πίνακας της
EUROSTAT και λέει τα εξής, κύριε Σκρέκα. Ερώτηση. Ποιες, λοι-
πόν, από τις παρακάτω αυξήσεις στις οποίες θα αναφερθώ τώρα
–πείτε µας εσείς- µπορεί να λύσει η Φον ντερ Λάιεν; Πείτε µας
λίγο εσείς. 

Βλέπω: Έλαια και λίπη 40% αύξηση. Στα φρούτα 22%. Μεταλ-
λικό νερό, αναψυκτικά, χυµοί 12%. Προϊόντα για κατοικίδια 11%.
Λοιπά είδη και υλικά ένδυσης 10%. Κήποι, φυτά, λουλούδια, λα-
χανικά, υπηρεσίες, ασφάλειες υγείας 15% αύξηση. Οδοντιατρι-
κές υπηρεσίες 8%. Εστιατόρια, ζαχαροπλαστεία, καφενεία 7%.
EUROSTAT. Ποιο από αυτά εδώ µπορεί να λύσει η Ούρσουλα;
Πείτε µας λίγο. Φτάνει πια αυτό το παραµύθι. 

Είναι τραγικό, ξέρετε, ο Πρωθυπουργός ακόµα και σήµερα να
ισχυρίζεται ότι η άνοδος των τιµών έχει εξωγενή αίτια. Είναι τρα-
γικό και θα σας εξηγήσουµε γιατί είναι τραγικό. Είναι ξεκάθαρο
ότι η αισχροκέρδεια των τραπεζών βοηθάει σε αυτό. Είναι ξεκά-
θαρο ότι οι εταιρείες ενέργειας κάνουν πάρτι και είναι ο λόγος
που έχουν εκτιναχθεί οι τιµές. 

Και φυσικά θα σας πούµε λίγο το εξής: Πώς µετακυλίεται όλη
αυτή η αύξηση και φτάνει τελικά στο ράφι, στην τιµή του κατα-
ναλωτή, είτε είναι ρούχο είτε είναι τρόφιµο είτε είναι καύσιµο είτε
οτιδήποτε; Θα τα πω πάρα πολύ απλά για να µας καταλάβουν οι
Έλληνες. Εδώ δεν είναι «ΣΚΑΪ», εδώ είναι Βουλή και θα πούµε τα
πράγµατα όπως είναι. Δεν είναι εδώ κανάλι δικό σας.

Κύριε Υπουργέ, όταν το κόστος καυσίµων είναι υψηλότερο
από τις άλλες χώρες κυρίως λόγω του ειδικού φόρου κατανάλω-
σης, ο οποίος αυξήθηκε τότε µε τα µνηµόνια, παρέµεινε και δεν
έχει πέσει ακόµη, δεν είναι λογικό αυτό το πράγµα να µετακυλίε-
ται και να φτάσει κάποια στιγµή στην τιµή, συν το ΦΠΑ; Δεν είναι
πιο ακριβές οι µεταφορές; Είναι πιο ακριβές οι µεταφορές. Τι να
κάνουµε τώρα; Δεν είναι πιο ακριβές οι µεταφορές, όταν καλούν-
ται οι άνθρωποι του εµπορίου να πληρώσουν πανάκριβα διόδια
στους αυτοκινητόδροµους; Δεν µετακυλίεται και αυτό το κόστος
στις τιµές; Μάλιστα, µετακυλίεται. Πάµε παρακάτω. Και δεν λέω
τώρα για τα ναύλα πλοίων που κι αυτό είναι πάρα πολύ σηµαν-
τικό.

Κύριε Υπουργέ, όταν έχουµε τους υψηλότερους ΦΠΑ, δεν αυ-
ξάνονται αντίστοιχα οι τιµές; Μάλιστα. Όταν, για παράδειγµα, οι
προµήθειες των τραπεζών γδύνουν τους εµπόρους, δεν προσπα-
θούν οι έµποροι να µετακυλήσουν το κόστος αυτό κάπου; Μάλι-
στα. Όταν οι πιστώσεις των προµηθευτών στα σουπερµάρκετ
ξεπερνούν τις ενενήντα µέρες, ενώ στην Ευρώπη είναι είκοσι µία,
δεν έχουµε και εδώ ως παρενέργεια το να αυξηθούν οι τιµές;
Πρέπει κάπως οι άνθρωποι να σταθούν στα πόδια τους.

Όταν, κύριε Υπουργέ, ένας επιχειρηµατίας πληρώνει τεκµήρια
κερδοφορίας, φόρο επιτηδεύµατος και άλλους ληστρικούς φό-
ρους εισοδήµατος υψηλότερους, σύµφωνα πάντα µε το µέσο
όρο του ΟΟΣΑ, δεν θα µετακυλήσει το κόστος αυτό στο προϊόν,
στην τελική τιµή; Μάλιστα, είναι η απάντηση. Απλά πράγµατα.
Δεν είναι εξωγενείς παράγοντες. Είναι καθαρά ελληνικό αυτό,
σφραγίδα «made in Greece». Αυτά όλα είναι δικά σας έργα. 

Είναι πολύ σηµαντικό αυτό που θα σας πω τώρα, γιατί είστε
και επιχειρηµατίας. Όταν πληρώνει φόρο και ΦΠΑ για τιµολόγια
που δεν έχει εισπράξει, δεν θα επιβαρύνει ανάλογα και τις τιµές;
Μάλιστα, είναι η απάντηση. Όταν τον υποχρεώνει η Κυβέρνηση
σε µια πανευρωπαϊκή, παγκόσµια πρωτοτυπία να συνδέσει τις
ταµειακές µηχανές µε τα POS και να πληρώνει και ακριβά µηχα-
νήµατα και ακριβά σέρβις, δεν πρέπει αυτά τα λεφτά που πλή-
ρωσε να τα πάρει πίσω, να βάλει παραπάνω το προϊόν για να τα
πάρει πίσω; Μάλιστα, είναι η απάντηση. Όταν τα ενοίκια είναι
ακριβά–γιατί κάπου στεγάζει την επιχείρησή του ο άνθρωπος
αυτός, αν δεν είναι ιδιοκτήτης- από τους υπέρογκους φόρους ει-
σοδήµατος και τον ΕΦΚΑ, όταν πληρώνουµε τις ακριβότερες
τιµές τηλεπικοινωνιών που λέγαµε πριν από λίγο, δεν θα µετακυ-
λήσει ο άνθρωπος κάπου αυτό το κόστος; 

Πάµε και στην πρωτογενή παραγωγή, αυτό που θα φάµε, που
θα έλθει στο τραπέζι µας. Όταν τα λιπάσµατα, κύριε Υπουργέ,
όταν όλα τα υπόλοιπα εφόδια που θα χρησιµοποιήσει ο αγρότης
συν την ενέργεια, είναι ακριβότερα, δεν αυξάνονται ανάλογα και
οι τιµές; Απλά πράγµατα είναι αυτά. 

Όταν εισάγουµε, κύριε Σκρέκα, περισσότερα προϊόντα απ’ ό,τι
παράγουµε, δεν θα είναι και πιο ακριβές οι τιµές; Όταν δεν υπάρ-
χουν υποδοµές προστασίας για τους ανθρώπους του πρωτογε-
νούς τοµέα από τις κλιµατικές συνθήκες, όπως επαρκή
θερµοκήπια, τεχνολογία, δίκτυο, δεν θα παθαίνουν ζηµιές οι άν-
θρωποι, δεν θα αυξηθούν οι τιµές των προϊόντων; Θα µπορού-
σαµε να αναφέρουµε και πολλά ακόµη, γιατί αυτή είναι η
πραγµατικότητα και σε αυτούς τους παράγοντες οφείλεται η
ακρίβεια. Θα µπορούσαµε να αναφέρουµε ακόµη περισσότερα
που τεκµηριώνουν, κύριε Υπουργέ, την κοροϊδία του Πρωθυ-
πουργού και της Κυβέρνησής σας για το θέµα της ακρίβειας. 

Το χειρότερο, όµως, για τους Έλληνες πολίτες είναι η αγορα-
στική δύναµη του µισθού. Έχω µπροστά µου έναν πίνακα που
δεν τον φτιάξαµε εµείς, σας ορκιζόµαστε. Είναι αξιόπιστος. Εί-
µαστε πέµπτοι από το τέλος σε αγοραστική δύναµη του µισθού. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Δεύτεροι από το τέλος είµαστε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Χειρότερα από µας είναι Ρουµανία,

Βουλγαρία, Ουγγαρία, Σλοβακία. Το καταθέτω στα Πρακτικά για
να το πάρει και ο κύριος συνάδελφος του ΠΑΣΟΚ που δείχνει
ζωηρό ενδιαφέρον.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Χήτας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κάνετε και κάτι άλλο, κύριε Υπουργέ. Να επαναφέρετε ως ποι-
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νικό αδίκηµα την αισχροκέρδεια. Το αφαιρέσατε αυτό και εσείς
και ο ΣΥΡΙΖΑ. Όσοι αισχροκερδούν να πηγαίνουν για κακούρ-
γηµα και όχι για πληµµέληµα. Έρχεστε εσείς σαν τον «σερίφη»
της αγοράς και βάζετε πρόστιµα. Έβαλε πρόστιµο ο Υπουργός
395.000 ευρώ σε µια πολυεθνική, τη «HENKEL HELLAS». Μα, ο
ίδιος ο Υπουργός Οικονοµίας και Οικονοµικών ο δικός σας είπε
ότι από τα πρόστιµα εισπράττεται κατά µέσο όρο µόλις το 5%
ως 10%, κύριε Υπουργέ. Το είπε ο ίδιος ο Υπουργός. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Λάθος.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Λάθος ο Υπουργός;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Λάθος

εσείς.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Πώς; Το είπε ο Υπουργός. Εγώ γιατί

κάνω λάθος;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Πού το

είπε αυτό;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ο Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Θε-

οχάρης είπε ότι εισπράττεται το 5% έως 10% κατά µέσο όρο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Φορο-

λογικά, όχι τα πρόσφατα τα δικά µας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Α, τα δικά µας είναι πιο …
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Ίσως

λέει κάτι άλλο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Δεν θα ερµηνεύσω εγώ τον Θεο-

χάρη. Το είπε ο Θεοχάρης, το είδα µε τα µατάκια µου, τον
άκουσα µε τα αυτάκια µου, το µεταφέρω εγώ. Τώρα, τι εννοεί,
αν µιλάει ως Πυθία και εννοεί κάτι άλλο, εγώ καταλαβαίνω αυτό.
Αν, όµως, έχω κάνει λάθος –εγώ το διάβασα αυτό-, να ανακα-
λέσω εγώ. 

Είναι 5,4%, λοιπόν, οι αυξήσεις των τιµών των τροφίµων τον
Απρίλιο, 5,3% η αύξηση τον Μάρτιο, 1,8% η Ευρωζώνη. Πώς είναι
ευρωπαϊκό θέµα; Γιατί 1,8% αυτοί και 5,4% εµείς; Τι είµαστε
εµείς; Λιγότερο µάγκες; Δεν κατάλαβα. Γιατί στην Ευρωζώνη,
κύριε Υπουργέ, είναι 1,8% και στην Ελλάδα είναι 5,4%; Να µας
απαντήσει η Κυβέρνηση σ’ αυτό.

Πάµε σε κάτι άλλο τώρα. Οι γερµανικές ενεργοβόρες επιχει-
ρήσεις, κύριε Υπουργέ, λειτουργούν µε 46 ευρώ ανά MWh, οι
γαλλικές ενεργοβόρες επιχειρήσεις µε 32 ευρώ ανά MWh και οι
ελληνικές µε 95. Πώς να µη µετακυλιστεί αυτή η αύξηση στις
τιµές στο ράφι ή οπουδήποτε αλλού; 46 οι Γερµανοί, 32 οι Γάλ-
λοι, 96 οι Έλληνες. Η τιµή ρεύµατος για τις ενεργοβόρες βιοµη-
χανίες στη Γερµανία το ’23 ξεκινάει µε µια βάση αντίστοιχη µε
αυτή της Ελλάδας, στα 117, αλλά µετά από φοροαπαλλαγές και
επιδοτήσεις µειώνεται στα 46. Αυτή είναι η πολύ µεγάλη δια-
φορά. Και µετά αναρωτιόµαστε γιατί φεύγουν οι εταιρείες από
την Ελλάδα. Είναι αυτονόητη δυστυχώς η αποχώρηση µιας εται-
ρείας, αποχωρούν η µία µετά την άλλη από την Ελλάδα.

Και έρχεται τώρα εδώ ο Νίκολα Στογιάνοφ, ο Υπουργός Οικο-
νοµικών της Βουλγαρίας και ο άνθρωπος πανηγυρίζει. Πάνω από
δεκαοκτώ χιλιάδες ελληνικές εταιρείες δραστηριοποιούνται στη
Βουλγαρία, λέει ο άνθρωπος και λέει ότι οι επενδύσεις στη χώρα
ξεπερνούν τα 3 δισεκατοµµύρια. Ελληνικές εταιρείες στη Βουλ-
γαρία. Δήλωση του Στογιάνοφ, Υπουργού Οικονοµικών της
Βουλγαρίας και εµείς πανηγυρίζουµε.

Θέλω να πιστεύω ότι δώσαµε την εικόνα, τα αίτια στα οποία
οφείλεται η ακρίβεια. Δεν θα αναφερθώ µόνο στην αγοραστική
δύναµη του Έλληνα, που είναι πέµπτη από το τέλος η Ελλάδα,
αλλά και γιατί φτάνει το τελικό προϊόν τόσο ακριβό στο ράφι. 

Όσα «ντου» και να κάνετε στα σουπερµάρκετ, όσο και να είστε
«σερίφης» της αγοράς, δεν πρόκειται να πέσουν οι τιµές εάν δεν
χτυπήσετε τα καρτέλ, την αισχροκέρδεια, αν δεν µειώσετε το κό-
στος παραγωγής, τα καύσιµα, τα διόδια, τις µεταφορές. Αυτά
είναι που µετράνε. Αυτοί είναι οι λόγοι για τους οποίους βασανί-
ζονται οι Ελληνίδες και οι Έλληνες, αυτοί είναι οι λόγοι που άδει-
ασε το ελληνικό τραπέζι, αυτοί είναι οι λόγοι που άδειασαν τα
ταµεία στον οικογενειακό προϋπολογισµό. Και αυτή την εικόνα
πρέπει να έχει ξεκάθαρα η Ελληνίδα και ο Έλληνας τώρα που
πάνε να ψηφίσουν στις 9 Ιουνίου.

Μίλησα -και ολοκληρώνω- µόνο γι’ αυτά τα θέµατα σήµερα,
κυρία Πρόεδρε, στέλνοντας όµως στο τέλος ένα µήνυµα στις Ελ-
ληνίδες και στους Έλληνες. Το µήνυµα αυτό είναι να πάνε να ψη-

φίσουν. Εσείς έχετε διγλωσσία. Είπε ο Πρωθυπουργός ότι η
αποχή είναι επικίνδυνη για τη δηµοκρατία και προέτρεψε τους
Έλληνες πολίτες να πάνε να ψηφίσουν. Μάλιστα! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Συντοµεύετε, όµως,
κύριε Χήτα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Τελειώνω τη φράση µου, κυρία Πρό-
εδρε. 

Είναι ο ίδιος Πρωθυπουργός που λίγους µήνες νωρίτερα προ-
έτρεψε τους δικούς του Βουλευτές να µην ψηφίσουν και τους
προέτρεψε σε αποχή. Για τον Μητσοτάκη, δηλαδή, η αποχή των
Βουλευτών του, το να µην ψηφίζουν είναι µια αξιοπρεπής στάση,
αλλά η αποχή των Ελλήνων ψηφοφόρων από τις εκλογές είναι
επικίνδυνη για τη δηµοκρατία. Αποφασίστε ποιο από τα δύο. 

Εµείς λέµε ότι η αποχή στηρίζει τον «µητσοτακισµό» και την
Κυβέρνηση του Μητσοτάκη. Εµείς καλούµε τους Έλληνες πολί-
τες να πάνε να ψηφίσουν χειρόγραφα και µε σταυρό και να σας
στείλουν το µήνυµα, κύριε Υπουργέ.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Κυρία
Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ορίστε, κύριε Σκρέκα,
έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Θα είµαι
πιο σύντοµος, κυρία Πρόεδρε, γιατί θα αναφερθώ σε κάποια από
αυτά που ανέφερε ο συνάδελφος. Τα υπόλοιπα θα τα εξηγήσω
και θα τα αναλύσω στην οµιλία µου. 

Κύριε συνάδελφε, θέλω να πω το εξής. Κατ’ αρχάς έχετε κάνει
ένα λάθος το οποίο θα πρέπει να διορθώσετε µετά, γιατί θα κα-
ταθέσω τους πίνακες µε τις εισπράξεις και τις βεβαιώσεις προς
είσπραξη των ποσών και των προστίµων που έχουν επιβληθεί.
Μάλιστα, θα σας καταθέσω εδώ και αποδεικτικά πληρωµής, γιατί
ο Πρόεδρός σας έκανε, επίσης, ένα λάθος. Δεν τον είχατε ενη-
µερωθεί σωστά. Δήλωσε σε µία τηλεοπτική του συνέντευξη ότι
συγκεκριµένα ο Σκρέκας -αναφέρθηκε προσωπικά σε εµένα- λέει
ψέµατα και τα πρόστιµα τα οποία έχουν επιβληθεί, επειδή προ-
σέφυγαν στη δικαιοσύνη, έχουν επιστραφεί. Πριν, δηλαδή, απο-
φασίσει το δικαστήριο, πριν έχουµε απόφαση του δικαστηρίου
έχουν δήθεν επιστραφεί τα πρόστιµα µέχρι να αποφασίσει το δι-
καστήριο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Δεν είπε αυτό. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Είπε ότι

προσφεύγουν και έτσι τους επιστρέφονται. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Όχι!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Ωραία,

δείτε τι ακριβώς είπε, γιατί εγώ θα σας στείλω και το απόσπασµα. 
Εδώ, λοιπόν, έχω τα παράβολα και τα αποδεικτικά είσπραξης

από τα οποία αποδεικνύεται ότι οι εταιρείες στις οποίες επιβάλ-
λονται τα πρόστιµα, επειδή παραβιάζουν τους νόµους που η Κυ-
βέρνησή µας έχει φέρει για την προστασία του καταναλωτή,
πληρώνονται, εισπράττονται δηλαδή από τη διοίκηση και µάλι-
στα, επαναλαµβάνω, εντός του χρονικού ορίου το οποίο προσ-
διορίζεται. Εφόσον δεν εισπραχθούν εντός του διµήνου, τότε
βεβαιώνονται στην εφορία και εισπράττονται µέσα από την εφο-
ρία, γιατί κανείς δεν διαφεύγει από την εφορία. 

Εδώ, λοιπόν, έχω παράβολα, είτε e-παράβολο είτε αποδεικτικά
είτε διπλότυπα είσπραξης, 1.024.000 ευρώ, 55.000 ευρώ,
1.000.000 ευρώ, 60.000 ευρώ, 15.000 ευρώ. Έχουµε και µικρό-
τερα πρόστιµα που επιβάλλουµε, αλλά ανακοινώνουµε αυτά που
είναι πάνω από 50.000 µε βάση τον νόµο. Όµως, έχουµε επιβάλει
πρόστιµα και σε µικρότερες εταιρείες είτε µικρότερα πρόστιµα.
Έχω πάλι εδώ 1.000.000 ευρώ πρόστιµο κ.λπ.. Θα τα καταθέσω
αργότερα στην οµιλία µου.

Επίσης, επειδή εµµέσως υπονοήσατε πάλι ότι ο πληθωρισµός
είναι ένα ελληνικό φαινόµενο, ο πληθωρισµός και η ακρίβεια σί-
γουρα προβληµατίζει και δυσκολεύει πολύ την ελληνική οικογέ-
νεια, αλλά δεν είναι µόνο ελληνικό φαινόµενο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Όχι!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Αυτό εί-

πατε, ότι εµείς λέµε ότι είναι ευρωπαϊκό -να δω πώς το είπατε
συγκεκριµένα- και µάλιστα να καταγγείλω αν λέτε κάτι το οποίο
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δεν είναι ορθό. Εσείς είπατε συγκεκριµένα -το σηµείωσα- ότι η
ακρίβεια είναι εξωγενής -λέµε εµείς-, είναι θέµα Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Και λέτε εσείς ότι δεν είναι θέµα Ευρωπαϊκής Ένωσης,
γιατί µόνο εσείς έχετε αυτούς τους πληθωριστικούς δείκτες και
δεν τους έχει η Ευρώπη.

Εγώ, λοιπόν, θα σας καταθέσω, επίσης, πάλι από την Ευρω-
παϊκή Στατιστική Υπηρεσία τον σωρευτικό πληθωρισµό από το
2019 µέχρι σήµερα, γιατί αυτό είναι που ενδιαφέρει τον Έλληνα
καταναλωτή και την ελληνική οικογένεια. Το πόσο αγόραζε, δη-
λαδή, το ρύζι ή το ψωµί ή το λάδι το 2019 και πόσο το αγοράζει
σήµερα. Δεν τον ενδιαφέρει το πόσο το αγόραζε µόνο τον προ-
ηγούµενο µήνα. Τον διαφέρει συνολικά να δει από το 2019 µέχρι
σήµερα.

Και σας έχω εδώ δύο δείκτες που δείχνουν κάτι και θα µου
πείτε εσείς. Έχω τη σύγκριση του πληθωρισµού µε όλες τις
χώρες της Ευρώπης. Γενικός δείκτης πληθωρισµού: Ελλάδα από
τον Απρίλιο του 2019 µέχρι τον Απρίλιο του 2024, δηλαδή σω-
ρευτικός πληθωρισµός -σας ενδιαφέρει να µάθετε την πενταετία,
δεν σας ενδιαφέρει;-15,4%. Θα τα καταθέσω µετά. Η Ελλάδα
έχει τον χαµηλότερο πληθωρισµό γενικού δείκτη στην Ευρώπη.
Όχι ότι αυτό µας κάνει να είµαστε ικανοποιηµένοι, να πανηγυρί-
ζουµε, αλλά είναι µια πραγµατικότητα που δηλώνει ότι και η Ελ-
λάδα, όπως και άλλες χώρες έχουν πληθωρισµό, αλλά σε ό,τι
αφορά τον γενικό δείκτη, η Ελλάδα έχει τον χαµηλότερο πληθω-
ρισµό στην Ευρώπη από το 2019 µέχρι σήµερα. Μιλάµε για σω-
ρευτικό πληθωρισµό, το άθροισµα δηλαδή όλων των ετών. Ο
µέσος όρος της Ευρώπης είναι 19,9%. Η Ιταλία είναι στο 17,7%,
εµείς στο 15,4%. Η Ισπανία, επίσης, έχει πληθωρισµό 17,7%. Η
Πορτογαλία 17,2%. Και βεβαίως υπάρχουν και χώρες, όπως
είναι, για παράδειγµα, η Ουγγαρία, την οποία αναφέρετε και η
οποία έχει µειώσει και τον ΦΠΑ, που έχει πληθωρισµό 52,3%. Κά-
ποιος ανέφερε και την Τουρκία. Η Τουρκία από το 2019 µέχρι σή-
µερα και πληθωρισµό 439%. Η Βουλγαρία έχει 30,9%. Αυτός
είναι ο γενικός δείκτης.

Πάµε λίγο και στον δείκτη τροφίµων που µας ενδιαφέρει πάρα
πολύ. Εκεί όντως έχουµε έναν υψηλότερο πληθωρισµό εν πολ-
λοίς, γιατί έχουµε και προϊόντα που καταναλώνουµε και έχουν
µεγάλη βαρύτητα στο καλάθι, στο ελληνικό τραπέζι του νοικοκυ-
ριού. Αυτό είναι το ελαιόλαδο. Μάλιστα, η Εθνική Τράπεζα σε µία
ανάλυση που έκανε προχθές έδειχνε ότι αν εξαιρέσουµε τον πλη-
θωρισµό του ελαιολάδου, ο πληθωρισµός τροφίµων είναι 2,8%,
µισός δηλαδή σχεδόν από το 5,4% που έχουµε αν συνυπολογί-
σουµε το λάδι. Τέλος πάντων, όµως, δεν είναι να παίζουµε µε
τους αριθµούς. Η ακρίβεια υπάρχει. Πάµε να δούµε, όµως, τι
συµβαίνει και στις άλλες χώρες, γιατί λέτε ότι είναι µόνο ελληνικό
φαινόµενο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Η Ελλάδα έχει πληθωρισµό τροφίµων 30%, η Πορτογαλία
30,4% και η Ισπανία 35,9%. Και σας έχω και ανάλυση -την οποία
και θα σας καταθέσω- για τα προϊόντα που η Ισπανία µηδένισε ή
µείωσε τον ΦΠΑ, για να δούµε τι σωρευτικό πληθωρισµό έχει η
Ισπανία από το 2019 -πριν την πανδηµία, δηλαδή- µέχρι σήµερα
και τι ποσοστό η Ελλάδα. Θα δείτε, λοιπόν, ότι η Ελλάδα µε τα
µέτρα που πήραµε εµείς σε αυτές τις κατηγορίες που η Ισπανία
µείωσε τον ΦΠΑ έχει χαµηλότερο πληθωρισµό απ’ ό,τι η Ισπανία.
Γιατί εµείς πήραµε µέτρα. Μπορεί να µη µειώσαµε τον ΦΠΑ, αλλά
πήραµε µία σειρά µέτρων που φαίνεται ότι τουλάχιστον σε συγ-
κεκριµένες κατηγορίες έχουν χαµηλώσει τον πληθωρισµό,
έχουµε χαµηλότερο πληθωρισµό απ’ ό,τι η Ισπανία µε την οποία
µας συγκρίνετε συνέχεια. Αυτή είναι µια πραγµατικότητα την
οποία θα καταθέσω.

Υπάρχει βεβαίως και η πραγµατικότητα του νοικοκυριού που
δυσκολεύεται να βγάλει τον µήνα και φτάνει 20 ο µήνας και το
εισόδηµα δεν φτάνει να καλύψει τις ανάγκες. Γι’ αυτό συνεχί-
ζουµε και γι’ αυτό προσπαθούµε. Και η επιστολή που αναφέρατε
µε τρόπο ίσως και λίγο περιπαικτικό που έστειλε ο Έλληνας Πρω-
θυπουργός είναι µία επιστολή που πρώτος ο Έλληνας Πρωθυ-
πουργός σε αυτό το επίπεδο έστειλε στην πρόεδρο της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Γιατί δεν το έκαναν άλλοι ηγέτες; Γιατί
δεν ανέδειξαν αυτό το σηµαντικό θέµα σε κορυφαίο επίπεδο

στην Ευρώπη και είναι ο Έλληνας Πρωθυπουργός που το κάνει; 
Όµως, τα ίδια κάνατε, µιλούσατε δηλαδή µε τον ίδιο περιπαι-

κτικό τρόπο και όταν έστειλε την επιστολή για να επιβάλουµε ένα
πλαφόν στο φυσικό αέριο, στο TTF στο χρηµατιστήριο της Ολ-
λανδίας τότε, δύο χρόνια πριν. Όταν µετά από αγώνες τελικά η
Ευρώπη υιοθέτησε την πρόταση του Έλληνα Πρωθυπουργού και
έθεσε το πλαφόν τότε στο φυσικό αέριο στην Ευρώπη και ξεκί-
νησαν να κατρακυλούν οι τιµές του φυσικού αερίου και µειώθηκε
φυσικά και το κόστος του φυσικού αερίου, αλλά και το κόστος
της ηλεκτρικής ενέργειας, τότε δεν είχατε να πείτε πολλά πράγ-
µατα.

Άρα µη βιάζεστε. Θέλει δουλειά και χρόνο. Δεν µπορείς να αν-
τιµετωπίσεις αυτό το µεγάλο φαινόµενο από τη µια στιγµή στην
άλλη. Και το φαινόµενο αυτό, όπως φαίνεται από τα στοιχεία που
σας έδωσα, δεν είναι φυσικά αποκλειστικά ελληνικό φαινόµενο.
Όµως, τέλος πάντων, εµείς εδώ τις ελληνικές οικογένειες θέ-
λουµε να προστατεύσουµε και να βοηθήσουµε και γι’ αυτό δεν
θα σταµατήσουµε µε πρόστιµα, όπως αυτό των 400.000 ευρώ
που επιβάλαµε χθες σε πολυεθνική εταιρεία ή όπως το πρόστιµο
των 300.000 ευρώ, το οποίο επιβλήθηκε και ανακοινώσαµε πριν
λίγο σε εισπρακτικές εταιρείες. Διότι εµείς επιβάλλουµε πρό-
στιµα και προστατεύουµε τους καταναλωτές. Ποια άλλη κυβέρ-
νηση εδώ επέβαλε πρόστιµα είτε σε εισπρακτικές είτε σε
µεγάλες πολυεθνικές είτε στην Ελλάδα είτε στην Ευρώπη για
αθέµιτη κερδοφορία; Αυτό θέλω να µου απαντήσετε.

Σας ευχαριστώ.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θέλει να κάνει µία πα-

ρέµβαση ο κ. Κατρίνης.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, εγώ ζήτησα πρώ-

τος τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Συγγνώµη, κύριε Κα-

τρίνη, αλλά ο κ. Χήτας ζήτησε τον λόγο πριν. Με συγχωρείτε!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, σας παρακαλώ!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Μην είστε τόσο έντονα

διαµαρτυρόµενος, κύριε Χήτα. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Απλά είµαι εκφραστικός, κυρία Πρό-

εδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Δεν χρειάζεται τόσο.

Αντιλαµβάνοµαι την έκφρασή σας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Είµαι εκφραστικός, κυρία Πρόεδρε!
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Είχα σηκώσει πρώτος το χέρι,

κυρία Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ορίστε, κύριε Χήτα,

έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Σκρέκα, να ξεκαθαρίσουµε

κατ’ αρχάς τη δήλωση του Προέδρου µας. Είπε ότι αυτές οι εται-
ρείες που τους επιβάλλεται το πρόστιµο, προσφεύγουν στη δι-
καιοσύνη και ζητούν αναστολή πληρωµής. Αυτό είπε. Τα
υπόλοιπα ήταν δική σας ερµηνεία.

Πάµε λίγο στα υπόλοιπα. Επιβεβαιώσατε ότι είστε πολύ έξυ-
πνος -δεν θα πω πονηρός, πάντα πολιτικά-, αφού µιλάτε για τον
πληθωρισµό από το 2019. 

Πολύ ωραία, έξυπνο! Το ’19 και το ’20 είχαµε υποπληθωρισµό.
Άρα τι κάνετε; Μείον, συν, µια χαρά. Το ’19 και το ’20 είχαµε
ύφεση και αποπληθωρισµό. Γι’ αυτό βάζετε το ’19 και το ’20
µέσα, για να σας βγει το νούµερο, όπως θέλετε εσείς. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Οι
άλλες χώρες δεν…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Όχι. 
Βάλατε 400.000 ευρώ πρόστιµο σε µια εταιρεία η οποία τζιρά-

ρει είκοσι δύο δισεκατοµµύρια. Εντάξει, δεν θα κλάψουν τώρα
για τη «HENKEL».

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Στην Ελ-
λάδα;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Στην Ελλάδα είναι ενενήντα πέντε
εκατοµµύρια.

Λέτε για την ακρίβεια. Δεν µου απαντήσατε γιατί θα καταθέ-
σετε πίνακες. Σας καταθέσαµε αυτόν τον πίνακα. Πώς είναι δυ-
νατόν; Είναι της EUROSTAT και µιλάει για αύξηση των τιµών στα
έλαια, στα φρούτα κ.λπ.. Δεν µας απαντήσατε γιατί στην Ευρω-
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ζώνη είναι 1,8% η αύξηση τον Απρίλιο και στην Ελλάδα 5,4%.
Πείτε µας γιατί; Αν µε πείσετε ότι είναι για κάποιους λόγους συγ-
κεκριµένους, θα πούµε βρε παιδιά έχει δίκιο ο άνθρωπος, αλλά
όταν λέει η Ευρωζώνη 1,8% και εµείς 5,4%, κάτι δεν πάει καλά. 

Πείτε µας: Δεν παραδέχεστε ότι δεν είπατε κουβέντα ότι οι
γερµανικές ενεργοβόρες επιχειρήσεις λειτουργούν µε 46 ευρώ
την KWh και στην Ελλάδα είναι 117 και στη Γαλλία είναι 32; Ότι
έχουµε τα πιο ακριβά καύσιµα, ότι έχουµε διόδια, ότι έχουµε
χίλια δύο, αυτά δεν παίζουν ρόλο; Δεν παίζουν ρόλο; Δεν έχουµε
ιδιαίτερες συνθήκες που δηµιουργούν αυτή την κόλαση ακρί-
βειας για τους Έλληνες πολίτες; Έχουµε ιδιαίτερες συνθήκες,
γιατί έχουµε µεγαλύτερη τιµή στα καύσιµα, στην ενέργεια, στις
µεταφορές, γι’ αυτό. Γιατί είµαστε γυµνοί στον πρωτογενή
τοµέα, σας τα ανέπτυξα πριν. Γι’ αυτά δεν είδα να πείτε κάτι. 

Ξαναλέω: Δεν έχουµε τις ίδιες τις ίδιες συνθήκες µε τις ευρω-
παϊκές χώρες. Δεν µιλάω µόνο για τους µισθούς, που οι µισθοί
είναι τελείως διαφορετικοί και η αγοραστική δύναµη είναι τε-
λείως διαφορετική, όπως κατέθεσα στα Πρακτικά πριν από λίγο.
Είµαστε πέµπτοι από το τέλος σας είπαµε πριν από λίγο και το
καταθέσαµε στα Πρακτικά. Από πάνω από είκοσι χώρες, είκοσι
πέντε, πέµπτη από το τέλος σε αγοραστική δύναµη. Αυτά όλα
ξέρετε παίζουν ρόλο. 

Ναι, έχετε κάνει εγκλήµατα ως Κυβέρνηση στο θέµα της ακρί-
βειας. Απλά πράγµατα. Απαντήστε µας: Γιατί 5,4% εµείς και 1,8%
οι άλλοι; Ισχύουν αυτά που σας είπα για τα καύσιµα, ναι ή όχι;
Ισχύει 49 ευρώ η MWh στη Γερµανία, 32 στη Γαλλία, 117 στην
Ελλάδα, ναι ή όχι; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα δώσω τώρα τον
λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ κ. Κατρίνη,
για τρία λεπτά. Στη συνέχεια εσείς κύριε Καζαµία και µετά θα το-
ποθετηθεί ο κύριος Υπουργός.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, λυπάµαι που ζητάω τον
λόγο, αλλά δυστυχώς, πριν και κατά παράβαση του Κανονισµού,
ο εποπτεύων Υπουργός και κανένας από το Υπουργείο Ανάπτυ-
ξης δεν ήταν παρών κατά την ώρα συζήτησης του νοµοσχεδίου.
Βέβαια, δεν µας εκπλήσσει, γιατί είναι η γνωστή αλαζονική στάση
και του κ. Σκρέκα προσωπικά, αλλά και της Κυβέρνησης, απέ-
ναντι στη Βουλή. Όµως, κύριε Σκρέκα, πέρα από αλαζόνας, πέρα
από ανίκανος, είστε και θρασύτατος και θα σας πω γιατί. 

Μας είπατε πριν για την ενέργεια και το φυσικό αέριο και το
TTF. Μήπως θυµάστε ποιος Υπουργός τον Δεκέµβρη του 2021
«επαναδιαπραγµάτευτηκε» σε εισαγωγικά τη συµφωνία µε τη
«GAZPROM» τρεις µήνες πριν την εισβολή στην Ουκρανία, µε
αποτέλεσµα οι Έλληνες πολίτες να πληρώσουν υπέρογκα το φυ-
σικό αέριο και την αλλαγή της ανατίµησης; Θα σας πω εγώ,
κυρία Πρόεδρε. Ήταν ο κ. Σκρέκας µαζί µε τον Πρωθυπουργό
στο Σορτσς της Ρωσίας τον Δεκέµβριο του 2021 που επαναδια-
πραγµατεύτηκαν τη συµφωνία µε τη «GAZPROM» και για να µην
πληρώσουµε µία ρήτρα εκατόν πενήντα εκατοµµυρίων, φορτώ-
θηκαν οι Έλληνες πολίτες αρκετά δισεκατοµµύρια ευρώ στο δικό
τους πορτοφόλι, µε την υπογραφή του κ. Σκρέκα. 

Άρα εδώ όταν θα µιλάτε να ξέρετε ότι σας παρακολουθούµε -
όχι µε το γνωστό τρόπο που ξέρετε εσείς- µε τον πολιτικό τρόπο
και θα σας επικρίνουµε, για αυτό να είστε πολύ προσεκτικός. 

Δεύτερον, επειδή τα είπαµε και πριν, αλλά δεν ξέρω αν θα τα
µετέφεραν, καταθέσαµε και πίνακες. Όλες οι χώρες που έχουν
µειώσει τον ΦΠΑ, έχουν µειώσει πληθωρισµό τροφίµων παρα-
πάνω από την Ελλάδα. Η Ελλάδα έχει τη µισή µείωση σε σχέση
µε το µέσο όρο της Ευρωζώνης. Βεβαίως, µια και είπαµε πριν για
την ενέργεια, κύριε Υπουργέ θέλω να µε ακούσετε προσεκτικά.

Εσείς είστε ο Υπουργός που τα υπερκέρδη των εταιρειών πε-
τρελαίου υπογράψατε µε τη δική σας υπογραφή, να φορολογη-
θούν µε τον χαµηλότερο συντελεστή που επέτρεπε η Ευρωπαϊκή
Ένωση, 33%, υπογραφή Κώστας Σκρέκας. Έλεγε η Ευρωπαϊκή
Επιτροπή 33% και πάνω. Τριάντα τρία τοις εκατό στην Ελλάδα.
Ποιος υπέγραψε; Ο κ. Σκρέκας που υπέγραψε το φυσικό αέριο
µε την «GAZPROM» και πληρώνουν οι Έλληνες πολίτες. Όλα,
λοιπόν, έχουν την υπογραφή σας. 

Όλα τα µέτρα, τα οποία έχετε πάρει µέχρι σήµερα, έχουν απο-
τύχει. Δεν µειώνετε τον ΦΠΑ -µας λέγατε- για να δώσετε Market
Pass, πάει το Market Pass. Δεν µειώνετε τον ΦΠΑ γιατί είναι δη-

µοσιονοµικοί λόγοι, χρωστάµε ληξιπρόθεσµα, µας πάνε στο δι-
καστήριο. Δεν µειώνετε τον ΦΠΑ γιατί λέτε δεν περνάει στην οι-
κονοµία. Βγαίνουν όλοι οι κύκλοι της αγοράς και λένε ότι αν το
ψηφίσετε αύριο θα εφαρµοστεί, όπως εφαρµόστηκε στην Πολω-
νία, στην Πορτογαλία, στην Ισπανία, στην Κύπρο και σε µια σειρά
από χώρες.

Το κυριότερο είναι ότι δεν θεσπίζετε, όπως το ΠΑΣΟΚ προτεί-
νει, µία Ανεξάρτητη Αρχή Προστασίας του Καταναλωτή. Και τι
κάνετε; Έχετε δύο διευθυνσούλες υπό µια γενική γραµµατεία, οι
οποίες δεν κάνουν απολύτως τίποτα πέρα από το να κάνετε επι-
κοινωνιακή διαχείριση, πρόστιµα. 

Εγώ θέλω να είµαι δίκαιος. Δύο χρόνια, επί κ. Γεωργιάδη, δεν
επιβλήθηκε ούτε ένα πρόστιµο για αισχροκέρδεια στα τρόφιµα.
Είµαι προσεκτικός και ακριβής σ’ αυτό που λέω. Θέλω να πω ότι
επί δικής σας θητεία, έστω επικοινωνιακά, έχουν επιβληθεί πρό-
στιµα. Προσέξτε, όµως. Δεν µπορεί και τα τρία µεγάλα πρόστιµα,
στα οποία βγήκατε επικοινωνιακά, να έχουν γίνει εδώ και ένα
χρόνο ή οκτώ µήνες µετά τις κλαδικές έρευνες της Επιτροπής
Ανταγωνισµού, τον πρόεδρο της οποίας αποκεφαλίσατε, γιατί
πολύ απλά έκανε σωστά τη δουλειά του. Σας άνοιξε τα µάτια και
επιβάλατε κάποια πρόστιµα, για να υποστηρίξετε το επικοινω-
νιακό σας αφήγηµα. 

Άρα εδώ, πάρτε θέση. Είστε µε τους πολίτες και τους κατανα-
λωτές και θέλετε να τους ελαφρύνετε ή είστε µε όλους αυτούς
που είπα πριν, που διευκολύνατε είτε διά της υπογραφής σας
είτε διά της αδράνειας σας; 

Εµείς δεν έχουµε αυταπάτες. Το ερώτηµα είναι ρητορικό και
βεβαίως, ο ελληνικός λαός θα το κρίνει σε λίγες µέρες από τώρα.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ο Κοινοβουλευτικός

Εκπρόσωπος της Πλεύσης Ελευθερίας, ο κ. Καζαµίας, έχει τον
λόγο για τρία λεπτά.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Ο κ. Σκρέκας, λίγο νωρίτερα, προσπάθησε να µας παρουσιά-

σει µία εικόνα θετική για την κατάσταση του πληθωρισµού στην
Ελλάδα. Είπε σωρευτικά από το 2019 ο πληθωρισµός βρίσκεται
σε συγκριτικά χαµηλά επίπεδα στο 15,4% και κατά κάποιο τρόπο
θέλησε να µας εξηγήσει ότι τα πάµε καλά µε την ακρίβεια ως
αποτέλεσµα.

Το πρόβληµα της ακρίβειας, κύριε Σκρέκα, δεν είναι µόνο πρό-
βληµα πληθωρισµού. Είπατε, περαστικά, ότι είναι και τα νοικο-
κυριά. Το πρόβληµα της ακρίβειας είναι αποτέλεσµα δύο
παραγόντων. Της αύξησης τιµών και της συρρίκνωσης των µι-
σθών. Δεν µπορούµε να µιλάµε για το θέµα της ακρίβειας, χωρίς
να αναφερόµαστε στους µισθούς. Και σας ρωτώ: Πώς εξηγείτε
το γεγονός ότι πάµε καλά, συγκριτικά µε την Ευρώπη των είκοσι
επτά, όπως λέτε εσείς στο θέµα του πληθωρισµού από το 2019,
ενώ η αγοραστική δύναµη του µέσου Έλληνα είναι προτελευταία
στην Ευρώπη και βαίνει ταχέως προς την τελευταία θέση;

Πώς εξηγείτε το γεγονός ότι η τελευταία έρευνα της ΙΜΕ ΓΣΕ-
ΒΕΕ -του Ινστιτούτου Μικροµεσαίων Επιχειρήσεων της ΓΣΕΒΕΕ-
έδειξε ότι το 61% των Ελλήνων δεν έχουν εισόδηµα που να τους
επιτρέπει να τα βγάλουν πέρα, µετά τη 19η ηµέρα του µήνα. Αυτό
δείχνει ότι υπάρχει ένα τεράστιο θέµα ακρίβειας. Και να σας πω
και κάτι ακόµα γιατί ο Πρωθυπουργός νοµίζει ότι έπεισε κάποιον,
όταν µας λέει ότι αύξησε πολύ το βασικό µισθό. Ο βασικός µι-
σθός αυξήθηκε πράγµατι τέσσερις φορές και οριακά πάνω από
τον σωρευτικό πληθωρισµό της τελευταίας πενταετίας. 

Όµως, για να κρατηθεί ο βασικός µισθός στην ίδια δύναµη,
αυτή που είχε το 2019, πρέπει να αυξηθεί και πάνω από τον πλη-
θωρισµό και πάνω από την ανάπτυξη. Ο πληθωρισµός στο 15,4%
και η σωρευτική ανάπτυξη, άλλες δέκα µονάδες περίπου -λίγο
πιο κάτω- από το 2019, µας δίνει 25%. Τα επιτεύγµατά σας ακόµη
και στο βασικό µισθό που είναι θέµα του ιδιωτικού τοµέα, είναι
ότι τον αυξήσετε κάτι περισσότερο από 20%. Κάνετε, δηλαδή,
αναδιανοµή του εισοδήµατος προς τα πάνω, ακόµη και εκεί που
καµαρώνετε ότι έχετε βοηθήσει τις  ασθενέστερες κοινωνικές τά-
ξεις. Αυτή η κατάσταση δεν πάει άλλο! 

Και ρωτήσατε στο τέλος γιατί ο Έλληνας Πρωθυπουργός είναι
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ο µόνος που ανακίνησε το θέµα σε αυτό το επίπεδο και έστειλε
επιστολή στην Πρόεδρο της Κοµισιόν. Ξέρετε γιατί το έκανε; Να
σας πω εγώ. Το έκανε γιατί είναι ο µόνος πρωθυπουργός στην
Ευρωπαϊκή Ένωση ο οποίος αντιµετωπίζει στις δηµοσκοπήσεις
για δύο χρόνια το πρόβληµα της ακρίβειας ως το µεγαλύτερο
πρόβληµα της χώρας και ο οποίος αντιµετωπίζει µια κοινή γνώµη
που ξέρει πολύ καλά ότι και εκείνος και εσείς ως Υπουργός Ανά-
πτυξης δεν µπορείτε να κάνετε απολύτως τίποτα για να αντιµε-
τωπίσετε σοβαρά αυτό το πρόβληµα. Αυτή είναι η απάντηση στο
ερώτηµα σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο για πέντε λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Κύριε
συνάδελφε, ούτε καµαρώνουµε, ούτε περηφανευόµαστε. Δου-
λεύουµε και προσπαθούµε να βοηθήσουµε τα ελληνικά νοικοκυ-
ριά και τους Έλληνες πολίτες απέναντι σε ένα υπαρκτό
πρόβληµα που αναγνωρίζουµε φυσικά και είναι η ακρίβεια. Δεν
νοµίζω ότι κανείς διαφωνεί σε αυτή την Αίθουσα ότι υπάρχει
ακρίβεια και ότι τα ελληνικά νοικοκυριά δυσκολεύονται να τα
βγάλουν πέρα και πολλά µάλιστα στις 20 του µηνός στερούνται
των απαραίτητων εσόδων για να µπορούν να βγάλουν τον µήνα
τους. Γι’ αυτό και παλεύουµε και προσπαθούµε. Αλλά πώς µπο-
ρείς να είσαι αποτελεσµατικός ως µια κυβέρνηση η οποία θέλει
να κάνει καλό σε αυτόν τον τόπο, ψηφίζοντας νόµους και άρθρα
ή υποσχόµενος πράγµατα τα οποία όταν έρχεται στην κυβέρ-
νηση, όταν έρθει η ώρα να κυβερνήσεις δεν µπορείς να υλοποι-
ήσεις, όπως έγινε µε το «λεφτά υπάρχουν» ή µε το πρόγραµµα
Θεσσαλονίκης; Έτσι γίνεσαι, δηλαδή, χρήσιµος άνθρωπος στον
τόπο, χρήσιµος κυβερνήτης, χρήσιµος πολιτικός ή όταν έρχεσαι
και λαµβάνεις µέτρα τα οποία πραγµατικά φέρνουν κάποιο απο-
τέλεσµα; Φυσικά δεν έχουµε φτάσει εκεί που πρέπει. Και µετά
από τρία, τέσσερα χρόνια συνεχούς ανάπτυξης -το είπα και θα
το ξαναπώ και το έχει πει πολλές φορές ο Πρωθυπουργός-
ακόµα δεν έχουµε φτάσει εκεί που πρέπει και όχι δεν έχουµε
φτάσει, ακόµα είµαστε 25% χαµηλότερα από ό,τι το 2009 πριν
ξεκινήσουν τότε τα προβλήµατα και η µεγάλη οικονοµική κρίση.
Αλλά εδώ παραθέτουµε κάποια στοιχεία, πού πάµε. Πάµε καλύ-
τερα ή πάµε χειρότερα; Σταθεροποιείται λίγο η κατάσταση;

Στο θέµα του πληθωρισµού, για παράδειγµα, που αναφέρετε,
ποτέ δεν πρόκειται να καµαρώσουµε για το θέµα του πληθωρι-
σµού, προφανώς. Αλλά εδώ έχουµε πάρει µια σειρά µέτρα και
συγκρίνετε εσείς µέτρα που έχουν πάρει άλλες χώρες µε αυτά
τα µέτρα που έχουµε πάρει εµείς, που είναι η µείωση του ΦΠΑ.
Για τη µείωση του ΦΠΑ, που είπε ο κ. Κατρίνης εδώ πέρα, ο
οποίος είπε µια πολύ µεγάλη αναλήθεια και θα τη διορθώσει και
θα την ανακαλέσει µετά, για δήθεν δικιάς µου διαπραγµάτευσης,
για µια ρήτρα που επιβάρυνε δισεκατοµµύρια τον ελληνικό λαό.
Αυτά είναι ανοησίες, είναι ψέµατα. Είναι ψέµατα και να το ανα-
καλέσετε αυτό το πράγµα. Επαναλαµβάνω, είναι ανυπόστατο
ψέµα. Ελέγχεται και δικονοµικά τέτοιο ψέµα. Να το διορθώσετε
και να το ανακαλέσετε. Δεν θα ανεχθούµε εδώ πέρα ψέµατα πια.

Η Ισπανία µείωσε τον ΦΠΑ σε συγκεκριµένες κατηγορίες προ-
ϊόντων στο µηδέν ή στο 5%. Συγκεκριµένα, δηµητριακά, ψωµί,
µακαρόνια, φρέσκο γάλα, αυγά, λάδι και λαχανικά, πληθωρισµός
σωρευτικός από το ’21 µέχρι το ’24 η Ισπανία έχει µηδενίσει τον
ΦΠΑ, πληθωρισµός δηµητριακών 27,5% η Ισπανία, Ελλάδα
17,6%, µακαρόνια Ισπανία 15,1% ο πληθωρισµός, Ελλάδα 3,1%,
Ιανουάριος ‘21 µε Απρίλιος ‘24, τα τελευταία τρία χρόνια, γάλα,
πληθωρισµός Ισπανίας 35,7% στο φρέσκο γάλα, Ελλάδα 17,6%,
λιγότερα από το µισό, αυγά 34,7% η Ισπανία, 27,9% η Ελλάδα,
λιγότερο, λάδι 134,3% ο πληθωρισµός στην Ισπανία στο ελαι-
όλαδο που µηδένισε τον ΦΠΑ και σε εµάς υψηλός 105%, όµως
30% από την Ισπανία και λαχανικά 25,5% στην Ισπανία, 22,3%
στην Ελλάδα. Μόνο στο ψωµί έχουµε εµείς 25,5% πληθωρισµό
και εκείνοι 16,8%.

Είναι για να καµαρώνουµε; Φυσικά και όχι, αλλά εδώ πήραµε
κάποια µέτρα. Εµείς το µελετήσαµε και το µέτρο της µείωσης
του ΦΠΑ. Δεν έχουµε δογµατισµούς. Το µετρήσαµε και είδαµε
ότι στην Ισπανία ο δείκτης τιµών καταναλωτή στα προϊόντα που
µείωσε τον ΦΠΑ σε δύο µήνες είχε ανέλθει εκεί που ήταν πριν τη
µείωση του ΦΠΑ, δηλαδή µέσα σε δύο µήνες οι µεσάζοντες και

οι ενδιάµεσοι κρίκοι της εφοδιαστικής αλυσίδας είχαν απορρο-
φήσει τη µείωση του ΦΠΑ και ήρθε η Ισπανία τον Ιανουάριο και
αύξησε τον ΦΠΑ στην ενέργεια. Δεν το λέτε αυτό, ότι αυτή είναι
έκτακτη µείωση φόρου. Κάποια στιγµή θα αυξηθεί και θα πάνε
οι τιµές ακόµα πιο ακριβά από αυτό που ήταν πριν. Εµείς τα µε-
τρήσαµε. Πήραµε κάποια άλλα µέτρα και κάποιοι τα ψήφισαν.
Ψήφισε και ο ΣΥΡΙΖΑ και η Νέα Αριστερά. Πήραµε µέτρα τα
οποία τιθασεύουν τον πληθωρισµό. Δεν έχουµε φτάσει εκεί που
πρέπει. Αλλά και από την Ελληνική Στατιστική Υπηρεσία είδαµε
ότι σε προϊόντα που είχαµε πραγµατικά µεγάλο πρόβληµα και
εφαρµόσαµε αυτά τα µέτρα, έχουµε µια σταδιακή αποκλιµά-
κωση. Δεν έχουµε φτάσει εκεί που πρέπει.

Ρωτάει ο κύριος συνάδελφος από την Ελληνική Λύση. «Μα,
γιατί τον τελευταίο χρόνο έχουµε υψηλότερο πληθωρισµό τρο-
φίµων, όταν σωρευτικά από το 2019 µέχρι σήµερα στον µέσο
όρο της Ευρώπης και στον γενικό δείκτη έχουµε τον χαµηλότερο
πληθωρισµό»; Γιατί ο πληθωρισµός συγκρίνεται µε το έτος
βάσης. Όταν, λοιπόν, συγκρίνεσαι µε προηγούµενα χρόνια που
έχεις χαµηλότερο πληθωρισµό καταλαβαίνεις, λοιπόν, ότι ο τε-
λευταίος που µπορεί να έχει έναν αυξηµένο πληθωρισµό σε
σχέση µε την προηγούµενη χρονιά, αλλά άµα πάρεις το σωρευ-
τικό πληθωρισµό, δηλαδή το άθροισµα του πληθωρισµού τα τε-
λευταία τέσσερα, πέντε χρόνια, εκεί θα δεις πόσο έχουν αυξηθεί
οι τιµές από το 2019 πριν έρθει ο κορωνοϊός µέχρι σήµερα και
αυτό σου δίνει την απόλυτη εικόνα τι αποτελεσµατικότητα έχουν
τα µέτρα που έχει λάβει η Κυβέρνησή µας.

Και σε ό,τι αφορά τις επιβολές προστίµων και ο ΣΥΡΙΖΑ κυβέρ-
νησε και το ΠΑΣΟΚ κυβέρνησε αυτόν τον τόπο και µάλιστα την
τελευταία δεκαπενταετία. Εγώ δεν είδα ποτέ να επιβάλλεται κα-
νένα πρόστιµο ούτε σε εισπρακτικές εταιρείες, ούτε για αθέµιτες
πρακτικές, ούτε και για παραπλανητικές εκπτώσεις. Δεν µιλάω
για πρόστιµα της Επιτροπής Ανταγωνισµού που αφορά το δίκαιο
του ανταγωνισµού -είναι κάτι διαφορετικό-, όπως τα 45 εκατοµ-
µύρια ευρώ που επιβάλλαµε στις τράπεζες. Και βέβαια, κύριε συ-
νάδελφε, να ξέρετε ότι ο Πρόεδρος της Επιτροπής Αντα-
γωνισµού, ο προηγούµενος, ο οποίος έκανε πολύ καλή δουλειά
βεβαίως, πήγε γιατί προχώρησε την επαγγελµατική του σταδιο-
δροµία σε έναν άλλο χώρο και προσλήφθηκε σε άλλον οργανι-
σµό στην Αγγλία και είχε στείλει επιστολή ότι δεν επιθυµεί να
συνεχίσει µήνες πριν τελικά ληφθεί απόφαση και αντικατασταθεί
από την επόµενη, που είναι η κ. Σάρπ, έγκριτη και πανάξια επί-
σης, όπως και εσείς είπατε στη συνεδρίαση της Βουλής κατά την
παρουσίασή της. Άρα, ποιο είναι το πρόβληµα; Γιατί προσπα-
θείτε να δηµιουργήσετε εντυπώσεις;

Το πρόβληµα είναι η ακρίβεια και η ακρίβεια υπάρχει και δεν
λύνεται η ακρίβεια µε τους δικούς σας. Ποια είναι τα µέτρα τα
οποία εσείς προτείνετε; Πείτε µου. Τι µέτρα προτείνατε; «Μείωση
ΦΠΑ». Σας είπα τι έγινε µε τη µείωση του ΦΠΑ στην Ισπανία. Στην
Ουγγαρία 50% ο πληθωρισµός τροφίµων που µείωσε ΦΠΑ. Για
πείτε µου, ποια άλλα µέτρα εσείς έχετε προτείνει; Πείτε µου ένα
µέτρο άλλο. Πείτε µου ένα µέτρο. Δεν µιλάτε. Κανένα µέτρο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Βου-
λευτής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής, ο κ. Παραστατίδης και
στη συνέχεια θα µιλήσει η κ. Κωνσταντοπούλου.

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
υπάρχει ένα µικρό κεφάλαιο στη βυζαντινή ιστορία το οποίο ανα-
φέρεται σε µια παταγωδώς αποτυχηµένη απόπειρα των Βίκινγκς
να καταλάβουν την Κωνσταντινούπολη µε µονόξυλα, µια από-
πειρα η οποία κατέληξε στο να γίνουν παρανάλωµα του πυρός
από το υγρό πυρ των βυζαντινών στρατιωτών. Κάθε φορά που η
Κυβέρνηση ανακοινώνει µέτρα κατά της ακρίβειας, κάθε φορά
που ευαγγελίζεται ότι εισάγει ρυθµίσεις υπέρ του καταναλωτή,
µου έρχεται στο µυαλό αυτή η ιστορία για προφανείς λόγους. Τα
µέτρα της Κυβέρνησης είναι σαν να επιχειρείς να ρίξεις τα τείχη
της Πόλης µε µονόξυλα, όχι γιατί δεν υπάρχουν σύγχρονα και
αποτελεσµατικά όπλα, αλλά γιατί παριστάνει ότι µάχεται, ενώ
έχει παραδοθεί στις αδηφάγες ορέξεις των ισχυρών ολιγοπωλια-
κών παικτών µιας ασύδοτης αγοράς.

Με το παρόν µάλιστα νοµοσχέδιο η Κυβέρνηση προχωράει ένα
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ακόµη βήµα παραπέρα. Αντί να αυστηροποίηση το κυρωτικό
πλαίσιο, αντί να προστατεύσει τον καταναλωτή, αντί να επιβάλλει
συγκεκριµένες υποχρεώσεις, αντί να εξοπλίσει εποπτικούς θε-
σµούς µε προσωπικό και τεχνολογία, αντί να νοµοθετήσει στιβα-
ρές αντιµονοπωλιακές νοµοθεσίες, αντί να ενισχύσει τον
καταναλωτή, αρκείται σε επικοινωνιακού τύπου µέτρα, µέτρα
που η σκληρή πραγµατικότητα των αριθµών αποκαλύπτει την πε-
νιχρή τους αποτελεσµατικότητα.

Ξέρετε, καµµιά επικοινωνιακή διαχείριση δεν µπορεί να καλύ-
ψει την απόγνωση ενός νοικοκυριού, όταν βλέπει τις τιµές αγα-
θών πρώτης ανάγκης να εκτοξεύονται και τον µήνα να µη βγαίνει,
όταν υποχρεώνεται να περιορίσει την κατανάλωση κρέατος, ελαι-
όλαδου, τυριού, γάλακτος ακόµη και σε µικρά παιδιά, γιατί δια-
φορετικά ο µισθός θα σωθεί το πρώτο δεκαπενθήµερο του
µηνός. Καµµία εικονική πραγµατικότητα δεν µπορεί να ανατρέψει
την αµείλικτη αλήθεια των αριθµών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µόλις χθες δηµοσιεύτηκε µια
ανάλυση της Εθνικής Τράπεζας που διαλύει τους βολικούς µύ-
θους της Κυβέρνησης, της κυβερνητικής προπαγάνδας καλύ-
τερα, και επιβεβαιώνει τους πραγµατικούς λόγους για τους
οποίους η ακρίβεια και ο πληθωρισµός παραµένουν σε πολύ
υψηλό επίπεδο, το υψηλότερο στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Τα
πάντα είναι σύγκριση. 

Λέει, λοιπόν, η ανάλυση της Εθνικής Τράπεζας που δηµοσιεύ-
τηκε χθες επαναλαµβάνω: «Τα περιθώρια κέρδους των επιχειρή-
σεων, ιδιαίτερα στα τρόφιµα, παρέµειναν µεγάλα και δεν
προσαρµόστηκαν στις µειώσεις τιµών πρώτων υλών και άλλων
εισροών». Αυτό λέει. Τι συµβαίνει δηλαδή; Οι τιµές των πρώτων
υλών πέφτουν, οι τιµές στην ενέργεια αποκλιµακώνονται, η πε-
ρίφηµη εισαγόµενη ακρίβεια στην οποία τόσα επένδυσε επικοι-
νωνιακά ο Πρωθυπουργός δεν υφίσταται. Τι είναι αυτό που
παραµένει; Αποχαλινωµένες ολιγοπωλιακές δυνάµεις σε όλο το
φάσµα της ελληνικής αγοράς, στα σουπερµάρκετ, τα καύσιµα,
τα ηλεκτρικά είδη, την κινητή τηλεφωνία, στην ενέργεια που η
Κυβέρνηση επιχειρεί υποτίθεται να εποπτεύσει µε ένα νοµοθε-
τικό κυρωτικό πλαίσιο-χάδι σε σχέση µε τα περιθώρια κέρδους
και τα κέρδη που οι επιχειρήσεις αποκοµίζουν, µε µια αποδυνα-
µωµένη ανεξάρτητη αρχή, την Επιτροπή Ανταγωνισµού, που αντί
να ενισχύεται µε προσωπικό, απαξιώνεται από Υπουργούς και
κυβερνητικά στελέχη και µε µέτρα βεβαίως που κατά κόρον ει-
σάγονται, αλλά ποτέ δεν αξιολογούνται ως προς την αποτελε-
σµατικότητά τους, ποτέ δεν αποτελούν αντικείµενο λογοδοσίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η νοµοθεσία για την προστασία
του καταναλωτή, οι αντιµονοπωλιακές πολιτικές και οι ισχυροί
εποπτικοί θεσµοί που ρυθµίζουν, ελέγχουν και καταστέλλουν
αθέµιτες πρακτικές αποτελούν κληρονοµιά της σοσιαλδηµοκρα-
τίας στην Ευρώπη και του new deal στις Ηνωµένες Πολιτείες.
Αποτελούν το προϊόν µιας πολιτικής συναίνεσης που πολιτικο-
ποίησε τη µάχη κατά της εταιρικής απληστίας, τη µετουσίωσε σε
νοµοθεσία και στιβαρές πολιτικές, συνδυάζοντας θεσµική καινο-
τοµία και ισχυρή πολιτική βούληση. 

Το ίδιο διάστηµα τόσο στην Ευρώπη όσο και την Αµερική µια
θερινή δηµοκρατία αποτέλεσε το εκκολαπτήριο καταναλωτικών
κινηµάτων που επιδίωξαν επιτυχηµένα µε εναλλακτικές πρακτι-
κές που συνδύαζαν ακτιβισµό και κοινωνική ευαισθητοποίηση να
δηµιουργήσουν µέτωπα απέναντι σε εναρµονισµένες πρακτικές,
σε πανίσχυρες νοµικές οµάδες, σε αµέτρητο χρήµα και σε
άφθονη απληστία. 

Κάθε φορά που αυτή η κληρονοµιά ξεχνιέται, κάθε φορά που
η απληστία υπερισχύει των πολιτικών αντανακλαστικών της ρύθ-
µισης και της προστασίας του αδυνάµου, η καταστροφή αποτε-
λεί νοµοτέλεια, όπως άλλωστε απέδειξε και η αµερικανική κρίση
των στεγαστικών δανείων που κόντεψε να τινάξει στον αέρα την
παγκόσµια οικονοµία. Στην Ελλάδα όλα αυτά όχι απλά παραµέ-
νουν ιστορική εκκρεµότητα, αλλά διαρκώς υπαναχωρούν. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να µιλήσουµε ανοικτά. Καθηµε-
ρινά βλέπουµε από την Κυβέρνηση ένα σχέδιο επιθετικής επέ-
κτασης του ολιγοπωλιακού µοντέλου σε όλους τους τοµείς της
ελληνικής οικονοµίας, ένα µοντέλο που πλέον δεν περιορίζεται
απλά σε οριζόντια µονοπώλια, αλλά και σε καθετοποιηµένα, ολι-
γοπώλια που καταλαµβάνουν όλο το φάσµα λειτουργίας της οι-

κονοµίας από την παραγωγή έως τη λιανική πώληση. 
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Βλέπουµε τους ίδιους παίκτες να καταλαµβάνουν θέσεις ισχύος

στην παραγωγή και στην κατανάλωση, στην ιδιωτική υγεία και
στην ιδιωτική ασφάλιση, στην ενέργεια και στις τηλεπικοινωνίες,
στην ιδιωτική εκπαίδευση. Και εκεί, κάτω από βαρύγδουπες εκ-
φράσεις και ωραιοποιηµένες ερµηνείες της πραγµατικότητας,
κρύβεται η σκληρή αλήθεια. 

Γινόµαστε µάρτυρες µιας µετάβασης σε ένα οικονοµικό µον-
τέλο που βασίζεται στην προνοµιακή ισχύ που διασφαλίζει η έλ-
λειψη ανταγωνισµού και η απουσία ρύθµισης, σε ένα µοντέλο που
διαχέεται στο σύνολο της ήδη προβληµατικά διαρθρωµένης ελ-
ληνικής οικονοµίας, µε αδύναµους θεσµούς, µόνιµα εµβρυακό κα-
ταναλωτικό κίνηµα και µικροµεσαίους επιχειρηµατικούς παίκτες
υπό διωγµό, σε ένα µοντέλο που εξελίσσει πανίσχυρους µηχανι-
σµούς παράκαµψης κάθε ρυθµιστικού πλαισίου, τα σύγχρονα
τείχη της πόλης. 

Για να καταλάβουµε τα τείχη αυτά, δεν αρκούν τα µονόξυλα.
Απαιτείται ένας οδικός χάρτης µιας προοδευτικής αλλαγής παρα-
δείγµατος στη χώρα που θα πρέπει να περιλαµβάνει ενοποίηση,
κωδικοποίηση και εξορθολογισµό της νοµοθεσίας προστασίας του
καταναλωτή και του ανταγωνισµού, αυστηροποίηση του κυρωτι-
κού πλαισίου, ώστε οι κυρώσεις να ασκούν πραγµατική αποτρε-
πτική επιρροή, ενίσχυση της Επιτροπής Ανταγωνισµού µε
προσωπικό και σύγχρονα τεχνολογικά εργαλεία, διαµόρφωση
µιας αποτελεσµατικής θεσµικής αρχιτεκτονικής που θα συνδυάζει
ευελιξία, αποκέντρωση και αξιοποίηση της γνώσης, διεύρυνση της
παραγωγικής βάσης της χώρας µέσω ενός σχεδίου αναζωογόνη-
σης της µικροµεσαίας επιχειρηµατικότητας, εκδηµοκρατισµού της
πίστωσης και της εξασφάλισης ζωτικού χώρου σε όλους τους το-
µείς της ελληνικής οικονοµίας και τέλος, ενδυνάµωση του κατα-
ναλωτικού κινήµατος µέσα από την εδραίωση µιας ζωντανής,
δηµοκρατικής, συµµετοχικής διαδικασίας.

Και κλείνω µε ένα σχόλιο, κύριε Υπουργέ. Μιλήσατε για το
«λεφτά υπάρχουν». Να πούµε λίγο ότι εδώ υπάρχει µια προπα-
γάνδα η οποία συνεχίζεται επί χρόνια. Το «λεφτά υπάρχουν»
αφορούσε στη µείωση της σπατάλης, στον εξορθολογισµό ου-
σιαστικά και όχι στις παροχές. Εδώ παρουσιάζεται και παρουσιά-
στηκε ως παροχές.

Λοιπόν, λεφτά υπήρχαν και λεφτά υπάρχουν, αρκεί να γίνεται
σωστή διαχείριση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Συντοµεύετε, κύριε
Παραστατίδη.

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ: Ολοκληρώνω.
Αλλά βεβαίως λεφτά αυτή τη στιγµή δεν υπάρχουν στους Έλ-

ληνες πολίτες οι οποίοι ζορίζονται και πληρώνουν επί δύο και επί
τρεις φορές µε βάση τον πληθωρισµό τροφίµων σε σχέση µε τον
ευρωπαϊκό µέσο όρο. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο επό-

µενος οµιλητής, ο κ. Δηµήτρης Μάντζος, Βουλευτής ΠΑΣΟΚ - Κι-
νήµατος Αλλαγής.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή συζήτηση, δεν εξε-

λίσσεται σε κενό αέρος, αλλά σε ένα περιβάλλον έντονων αντι-
φάσεων και σε µια εικονική πραγµατικότητα, διότι χρειάστηκαν
ούτε λίγο ούτε πολύ δύο και πλέον χρόνια για τον κύριο Πρωθυ-
πουργό για να οµολογήσει, να ψελλίσει καν τη λέξη «αισχροκέρ-
δεια». Για εκείνον και την Κυβέρνησή του όλα όσα συζητούµε
σήµερα είναι µια αµιγώς εισαγόµενη κρίση σχεδόν σαν φυσικό
φαινόµενο. 

Έχουµε ακούσει µε τα αφτιά µας πριν από λίγους µήνες τον
Υπουργό Ανάπτυξης κ. Σκρέκα να δικαιώνει τη µαρξική ανά-
γνωση της οικονοµίας πως φταίει ο καπιταλισµός και ότι ελάχι-
στη συνδροµή έχει η αισχροκέρδεια. Έχει δίκιο το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας που λέει ότι φταίει ο καπιταλισµός. Το ακούσαµε
µε τα αφτιά µας σε αυτή εδώ την Αίθουσα από τον κ. Σκρέκα.

Πριν από δύο µόλις ηµέρες ο κ. Μαρινάκης, ο Κυβερνητικός
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Εκπρόσωπος, µας ενηµερώνει ότι είναι µύθος τελικά, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, ότι είµαστε οι πρωταθλητές Ευρώπης στην
ακρίβεια. Μαζί µε εµάς -όχι εδώ στη Βουλή, στην κοινωνία- το
ίδιο εµβρόντητοι, είµαι βέβαιος, τον άκουσαν η EUROSTAT και
η ΕΛΣΤΑΤ που µας δίνουν δεύτερους από το τέλος της Ευρώπης
στην αγοραστική δύναµη των καταναλωτών, προσέξτε, στο τι
µπορεί ο µέσος εργαζόµενος καταναλωτής να αγοράζει και να
καταναλώνει µε βάση τις τιµές στην αγορά και τις αποδοχές του.
Αυτά δεν είναι µυθολογία. Αυτά είναι σκληρά δεδοµένα.

Και το κυριότερο, τον άκουσαν και ακούν την Κυβέρνηση όλοι
όσοι ζουν σε αυτόν τον τόπο και υφίστανται το κόστος ζωής, όλοι
εµείς, στα τρόφιµα, τα ενοίκια, τα καύσιµα, την υγεία και γνωρί-
ζουν και γνωρίζουµε ότι αν κάνουµε απλές συγκρίσεις των τιµών
των ελληνικών σουπερµάρκετ µε σουπερµάρκετ σε άλλα κράτη-
µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, θα µας προκληθεί κατάθλιψη, ει-
δικά αν σκεφτούµε το επίπεδο του κοινωνικού κράτους σε αυτές
τις χώρες, το γενικότερο κόστος ζωής, τους µισθούς, σε χώρες
όπως η Γερµανία και τα σκανδιναβικά κράτη, ότι γνωρίζουν και
γνωρίζουµε ότι µια σύγκριση τιµής στο χωράφι, τον παραγωγό,
ως το ράφι προκαλεί οργή ακριβώς στους παραγωγούς και τους
καταναλωτές που εισπράττουν µε καθυστέρηση µικρές ενισχύ-
σεις και αποζηµιώσεις, που δεν µπορούν να παράξουν ενέργεια
και να µειώσουν το κόστος παραγωγής και βλέπουν τον καρπό
του µόχθου τους να φτάνει στο σουπερµάρκετ µετά από πολ-
λούς µεσάζοντες και καρτέλ, διογκωµένο σε τιµή, χωρίς οι ίδιοι
να εισπράττουν τίποτα και έπειτα µας φταίει η Κοινή Αγροτική
Πολιτική.

Και ως γκραν φινάλε σε όλο αυτό, έρχεται χθες ο Υπουργός
Οικονοµικών να µας ενηµερώσει ότι δεν πρόκειται να µειώσει τον
φόρο προστιθέµενης αξίας σε βασικά καταναλωτικά αγαθά,
όπως έκαναν άλλες χώρες, γιατί δεν θέλει να αυξηθεί η κατανά-
λωση, η κατανάλωση στο ψωµί, στο λάδι, στο γάλα. Αυτό µας
λέει ο ίδιος Υπουργός που επέβαλε τον Δεκέµβρη τεκµαρτή φο-
ρολόγηση στους ελεύθερους επαγγελµατίες, επειδή δεν µπορεί
να πιάσει τη µεγάλη φοροδιαφυγή. 

Και την ίδια ώρα που τα ζούµε όλα αυτά και τα ακούµε όλα
αυτά έρχεται ο κύριος Πρωθυπουργός να στείλει την περιβόητη
επιστολή του στην κ. Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν, την εκλεκτή του
για Πρόεδρο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, που σε µια µερίδα του
Τύπου µάλιστα εµφανίζεται και ως µια σπουδαία ιστορική µεσ-
σιανική πρωτοβουλία.

Η επιστολή του κυρίου Πρωθυπουργού, ωστόσο, είναι ένα µα-
ραµένο φύλλο συκής µιας αναξιόπιστης Κυβέρνησης. Δεν αρκεί
για να κρύψει τη γύµνια της αναποτελεσµατικής, αποτυχηµένης
κυβερνητικής διαχείρισης. Δεν µπορεί να ρίξει µε αυτή την επι-
στολή αλλού τις ευθύνες η Κυβέρνηση, ο Πρωθυπουργός, που
αρνούνταν να δει την αισχροκέρδεια όταν του τη δείχναµε µέρα
µεσηµέρι.

Η Κυβέρνηση, που έκανε οικονοµική πολιτική µε κουπόνια
εξάρτησης και πελατείας, µε ένα σωρό καλάθια. Σας τα απαρίθ-
µησε ο Μιχάλης Κατρίνης. Μόνο το καλάθι της Κοκκινοσκουφί-
τσας δεν φέρατε! Η Κυβέρνηση, που οµολόγησε χθες ότι τα
έκανε όλα αυτά και τα κάνει µε την υπεραπόδοση του φόρου
προστιθέµενης αξίας. Αυτό που σας λέγαµε εµείς εδώ και δύο
χρόνια, ότι κάνετε αισχροκέρδεια ως κράτος εις βάρος της κοι-
νωνίας και έρχεται σήµερα αυτή η Κυβέρνηση, που λειτούργησε
ως τροχονόµος συµφερόντων, να υποδείξει στην Ευρώπη τι πρέ-
πει να κάνει για την ακρίβεια. Θα ήταν κωµικό, αν δεν ήταν τρα-
γικό! Διότι η αλήθεια είναι, δυστυχώς, τραγική.

Ακρίβεια όχι µόνο υπάρχει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αλλά
εντείνεται και δεν είναι αµιγώς εισαγόµενη. Έχει ενδηµικά χαρα-
κτηριστικά πάνω στις παθογένειες και τις στρεβλώσεις της ελ-
ληνικής περίπτωσης. Αισχροκέρδεια όχι µόνο υπάρχει, αλλά
βασιλεύει. Είναι αισχροκέρδεια απληστίας.

Η Τράπεζα της Ελλάδος µιλά ευθέως για ολιγοπώλια στις τρά-
πεζες, στα τρόφιµα, στην υγεία, στα καύσιµα. Το Γραφείο Προ-
ϋπολογισµού του Κράτους της Βουλής εδώ και έναν χρόνο έχει
διαγνώσει µείωση του γενικού πληθωρισµού, ναι, αλλά τον δείκτη
τιµών καταναλωτή να παραµένει στο ζενίθ. Η Εθνική Τράπεζα -
σας είπε ο συνάδελφος, ο κ. Παραστατίδης, χθες- µίλησε για µεί-
ωση του κόστους ενέργειας, αλλά για παράταση των πολύ

µεγάλων περιθωρίων κερδοφορίας στις επιχειρήσεις.
Το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο από τον Γενάρη που µας πέ-

ρασε υπολογίζει ότι τα κέρδη λίγων επιχειρήσεων και όχι µόνο
στον κλάδο των τροφίµων, τον κρίσιµο αυτόν κλάδο, αυξάνονται
δυσανάλογα προς τους µισθούς στη χώρα µας και έτσι, είµαστε
ταυτόχρονα δεύτεροι ως ποσοστό του ΑΕΠ σε εταιρικά κέρδη
στην Ευρωπαϊκή Ένωση και προτελευταίοι, πάλι στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, σε αγοραστική δύναµη.

Αυτός είναι ο ορισµός µιας διευρυνόµενης κοινωνικής ανισό-
τητας, µιας ανάπτυξης για λίγους. Είναι το αποτέλεσµα της λει-
τουργίας µιας ασύδοτης αγοράς, που δεν είναι καν ελεύθερη µε
όρους οικονοµικής θεωρίας. Είναι γεµάτη στρεβλώσεις αντιαν-
ταγωνιστικές. Και αυτό συµβαίνει, όταν τα κράτη νοσούν από αλ-
λεργία απέναντι στη ρύθµιση, που είναι η µεγαλύτερη αρετή που
άφησε η Σοσιαλδηµοκρατία στην Ευρώπη.

Γι’ αυτό, οι προτάσεις µας δεν εισάγονται από τη σηµερινή Κυ-
βέρνηση, διότι υπάρχει αρχιτεκτονικό, φιλοσοφικό, βαθιά πολι-
τικό ζήτηµα κατανόησης. Οι προτάσεις για µείωση των έµµεσων
φόρων, για πρόστιµα που θα επιβάλλονται και θα εισπράττονται
στην ώρα τους, αµέσως µετά τις έρευνες, όχι ένα και δύο χρόνια
µετά, όχι στο υποπολλαπλάσιο των κερδών που έχουν εν τω µε-
ταξύ αποθησαυριστεί, οι προτάσεις µας για φορολόγηση των
υπερκερδών σε τράπεζες, σε εµπόριο, οι προτάσεις µας για
ισχυρή Αρχή Καταναλωτή.

Πόσες φορές το έχουµε πει σε αυτή την Αίθουσα, το έχουµε
ζητήσει µε προτάσεις µας; Δίπλα και πλάι σε µια άρτια στελεχω-
µένη και ενισχυµένη Επιτροπή Ανταγωνισµού. Όλες αυτές οι
προτάσεις µας µένουν αναπάντητες, ενώ κατατείνουν ακριβώς
στη µείωση του κόστους ζωής, ενώ εκφράζουν αυθεντικά όλα
όσα συνθέτουν το ευρωπαϊκό κεκτηµένο.

Παραµονή ευρωπαϊκών εκλογών, µια ρυθµισµένη αγορά, ένα
ισχυρό καταναλωτικό κίνηµα, ένα περιβάλλον σταθερό προοδευ-
τικής και δίκαιης φορολόγησης.

Ας αναλογιστούµε, λοιπόν, ποιοι είναι εκείνοι σήµερα που πι-
στεύουν στην Ευρώπη πραγµατικά και όχι συνθηµατικά, ποιοι
είναι εκείνοι που µένουν στην Ευρώπη όχι στα λόγια, αλλά στην
πράξη. Ευρώπη δεν είναι η ανοχή στην αισχροκέρδεια, η παρα-
βίαση κάθε έννοιας ελεύθερου και ανόθευτου ανταγωνισµού και
τα προεκλογικά ραβασάκια στην εκλεκτή µας για την Ευρωπαϊκή
Επιτροπή. Ευρώπη δεν είναι η διόγκωση των ιδιωτικών δαπανών
υγείας, µε ταυτόχρονη απαξίωση του Εθνικού Συστήµατος
Υγείας, του δηµόσιου συστήµατος υγείας, τα κλειστά χειρουρ-
γεία, ακόµη και στα δύο µεγαλύτερα νοσοκοµεία Παίδων της
χώρας. Ευρώπη δεν είναι να εγκαταλείπεις τα δηµόσια πανεπι-
στήµια, για να δώσεις προτεραιότητα σε µπίζνες κάποιων λίγων
ισχυρών ιδιωτών, χωρίς αναθεώρηση του Συντάγµατος. Ευρώπη
δεν είναι δύο τρένα να συγκρούονται το ένα κατά µέτωπο προς
το άλλο, µε πενήντα επτά νεκρούς και η συγκάλυψη του εγκλή-
µατος στα Τέµπη και το θάψιµο της δικογραφίας της Ευρωπαϊ-
κής Εισαγγελίας.

Ευρώπη, κυρία Πρόεδρε, δεν είναι ο Πρωθυπουργός να είναι
προϊστάµενος ο ίδιος της Υπηρεσίας Πληροφοριών της χώρας
και να ανέχεται αυτή ακριβώς η Υπηρεσία να αγνοεί το Ανώτατο
Διοικητικό Δικαστήριο της χώρας και την Ανεξάρτητη Αρχή για
τη Διασφάλιση του Απορρήτου των Επικοινωνιών. Μια νησίδα
ανοµίας µέσα στην καρδιά του κράτους!

Ευρώπη δεν είναι το ρουσφέτι και το κοµµατικό κράτος, που
έρχεται ακόµα και σήµερα σε αυτό το σχέδιο νόµου µε τροπο-
λογία ο Υπουργός Μετανάστευσης να αποδείξει ότι στην κοµµα-
τοκρατία το κόµµα σας έχει συνέχεια για κάτι που σας λέγαµε
από το 2020, ότι φτιάξατε ένα κοµµατικό µετακλητό Υπουργείο
Μετανάστευσης και Ασύλου και βάλατε και µετακλητό Διευθυντή
Τεχνικής Υπηρεσίας και σήµερα τους παρατείνετε τη δήθεν µο-
νοετή θητεία από το 2020. Και ποιος δικαιώνεται τώρα µε αυτό;
Ποιον υπηρετεί η Νέα Δηµοκρατία; Την αξιοκρατία, τη διαφάνεια,
το ευρωπαϊκό κεκτηµένο ή το ρουσφέτι αλά γκρέκα;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καταλήγοντας, σε αυτές ακρι-
βώς τις ευρωπαϊκές εκλογές οι πολίτες έχουµε την ευκαιρία να
αποδοκιµάσουµε ακριβώς αυτή την αναποτελεσµατικότητα, την
αναξιοπιστία, την αλαζονεία και να στείλουµε ένα µήνυµα, πως,
ναι, υπάρχει άλλος δρόµος πιο δίκαιος και πιο ασφαλής. Αυτό
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θα πει σταθερότητα, όχι στασιµότητα, αλλά η πρόοδος, η προ-
οπτική, η δικαιοσύνη για τους πολλούς.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Υπουργέ, κύριε

Γεωργιάδη, έχετε τον λόγο επί τροπολογίας.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ευ-

χαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Έχουµε καταθέσει, ως Υπουργείο Υγείας, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, την τροπολογία µε γενικό αριθµό 179 και ειδικό αριθµό
4. Έχει τρία άρθρα. Τα λέω αναλυτικά και τα τρία. Νοµίζω ότι το
πρώτο δεν έχει λόγο συζήτησης. Στα άλλα δύο πιθανόν και να
υπάρχουν διαφωνίες.

Το πρώτο άρθρο αφορά στην υλοποίηση της δράσης δηµό-
σιας υγείας «Προληπτικές διαγνωστικές εξετάσεις τον καρκίνο
του παχέος εντέρου». Όπως ξέρετε, το Υπουργείο Υγείας διε-
νεργεί µέσω του Ταµείου Ανάκαµψης ένα πολύ µεγάλο πρό-
γραµµα, το πρόγραµµα «Σπύρος Δοξιάδης», µέσα στο οποίο
έχουµε εντάξει διάφορες εξετάσεις διαγνωστικές-προληπτικές.

Με το παρόν άρθρο νοµοθετούµε τη δυνατότητα να κάνουµε
και δωρεάν διενέργεια προληπτικών εξετάσεων εντός του προ-
γράµµατος του Προσυµπτωµατικού Ελέγχου για τον καρκίνο του
παχέος εντέρου.

Φαντάζοµαι ότι δεν θα υπάρχει διαφωνία από το Σώµα. Αν κά-
ποιος έχει διαφωνία, πολύ ευχαρίστως.

Το πρώτο άρθρο, λοιπόν, είναι η νοµοθέτηση να µπορούµε να
εντάξουµε στο πρόγραµµα «Δοξιάδης» και τον προσυµπτωµα-
τικό έλεγχο για τον καρκίνο του παχέος εντέρου.

Το δεύτερο άρθρο παρέχει ως επιλογή τη δυνατότητα να αν-
τιµετωπιστεί το πρόβληµα της στελέχωσης των ασθενοφόρων
του ΕΚΑΒ σε έκτακτες περιόδους ή αυξηµένων υπηρεσιακών
αναγκών, κατά τις οποίες δεν επαρκεί το διατιθέµενο προσωπικό
του. Κατ’ εξαίρεση, εισάγεται η δυνατότητα στελέχωσης των
µελών των πληρωµάτων τους µε έναν ή µία σπουδαστή ή σπου-
δάστρια του ΙΕΚ ΕΚΑΒ, που πραγµατοποιεί την πρακτική του
άσκηση ανά πλήρωµα ως δεύτερο µέρος αυτού, υπό την προ-
ϋπόθεση ότι έχει ολοκληρώσει µε επιτυχία το θεωρητικό µέρος
των σπουδών του από τη θέση του συνοδηγού ασθενοφόρου, σε
περίπτωση που δεν διαθέτει την απαιτούµενη επαγγελµατική
άδεια οδήγησης δεύτερης κατηγορίας.

Με τον τρόπο αυτόν, επιτυγχάνεται η βέλτιστη παροχή των
υπηρεσιών του ΕΚΑΒ µέσω της διατήρησης της διαλειτουργικό-
τητας του µέγιστου αριθµού των ασθενοφόρων του στην υπηρε-
σία των πολιτών και του κοινωνικού συνόλου. Παράλληλα,
επιτυγχάνεται η περαιτέρω εµπέδωση της ασφάλειας στην πα-
ροχή των υπηρεσιών, καθώς, αφ’ ενός, µεν τα πληρώµατα µπορεί
να στελεχώνονται και µε επικουρικό προσωπικό, αφ’ ετέρου δύ-
νανται πλέον να στελεχώνονται και µε καταρτισµένους σπουδα-
στές του ΙΕΚ ΕΚΑΒ, ενισχύοντας και την επάρκεια των
σπουδαστών του ως προς τις γνώσεις και το επίπεδο ετοιµότη-
τάς τους στην πρακτική αντιµετώπιση των πάσης φύσεως συµ-
βάντων, προσφέροντάς τους άµεσα και εξαρχής υψηλού
επιπέδου εµπειρία, η οποία θα ενισχύσει την ικανότητα και την
αποτελεσµατικότητά τους κάθε φορά που θα καλούνται να πα-
ρέχουν τις υπηρεσίες στο πεδίο.

Δηλαδή, για να έχουµε περισσότερα πληρώµατα ασθενοφό-
ρων, µπορούµε να προσθέτουµε σπουδαστές του ΙΕΚ ΕΚΑΒ που
έχουν τελειώσει το θεωρητικό σκέλος του ΙΕΚ, ως δεύτερο µέλος
στο πλήρωµα για να συµπληρώνονται οι βάρδιες και να µπο-
ρούµε να έχουµε περισσότερα ασθενοφόρα στον δρόµο.

Και µε το τρίτο άρθρο δίνουµε τη δυνατότητα το Εθνικό Κέν-
τρο Άµεσης Βοήθειας -το ΕΚΑΒ δηλαδή- και το Εθνικό Κέντρο
Αιµοδοσίας, µε αιτιολογηµένη φυσικά γνώµη, να µπορούν να
προσλαµβάνουν µε καθεστώς έκδοσης δελτίου απόδειξης παρο-
χής υπηρεσιών. Αυτό υπάρχει ήδη, προσθέτουµε και την ειδικό-
τητα ΔΕ µηχανοτεχνιτών οχηµάτων. Και το ΕΚΑΒ και το κέντρο
αιµοδοσίας µπορούν να προσλαµβάνουν µε µπλοκάκι.

Στις ειδικότητες που µπορούν να προσλαµβάνουν µε µπλοκάκι
προσθέτουµε και την ειδικότητα ΔΕ µηχανοτεχνιτών οχηµάτων,
γιατί έχουµε έλλειµµα µηχανοτεχνιτών και αυτό βγάζει πολλά

ασθενοφόρα και οχήµατα εκτός λειτουργίας. Αυτά είναι τα τρία
άρθρα της τροπολογίας. 

Θα ήθελα ένα σχόλιο µόνο, γιατί εδώ συζητάτε για την ακρί-
βεια, αλλά ξέρετε, κυρία Πρόεδρε, ήµουν και ο πρώην Υπουργός
Ανάπτυξης. Χθες δηµοσιεύτηκε ο πίνακας από την ΕΛΣΤΑΤ της
µεταβολής των τιµών σε Ελλάδα και Ευρώπη, Ευρωπαϊκή
Ένωση, την πενταετία 2019 - 2024 -επειδή άκουσα τον κ. Μάντζιο
που έφερε ως επιχείρηµα ότι είµαστε τώρα οι πρώτοι. Επί σειρά
µηνών ήµασταν οι τελευταίοι.

Εναρµονισµένος γενικός Δείκτης Τιµών Καταναλωτή την πεν-
ταετία 2019 - 2024: στην Ελλάδα 16,5%, στην Ευρωπαϊκή Ένωση
των είκοσι επτά 23,1%. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Τα είπε ο Υπουργός πριν από
εσάς. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Αυτό που κάνετε δεν είναι σωστό, τα είπε
ο Υπουργός.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Και
στα τρόφιµα που γίνεται όλη η φασαρία: στην Ελλάδα 33,9%,
στην Ευρωπαϊκή Ένωση 33,8%. 

Το αναφέρω διότι, κύριε Μάντζε, εάν θέλετε να έχετε ως πα-
ράδειγµα την Ευρώπη, να βλέπετε και την πραγµατικότητα για
την Ευρώπη. Δεν είναι η ακρίβεια στην Ελλάδα περισσότερο απ’
ό,τι στην Ευρώπη. Σε πάρα πολλά είδη είναι και πολύ µικρότερη.
Αυτή είναι η αλήθεια. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΣΥΜΕΩΝ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Φύγατε και µας πήρε η κάτω βόλτα!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει για τρία

λεπτά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος κ. Παππάς.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Να ξεκινήσω από το εξής: Είναι προφα-

νές ότι ο κύριος Υπουργός θέλει να αποφύγει τη σύγκριση της
τρέχουσας κατάστασης µε τις άλλες ευρωπαϊκές χώρες και επι-
λέγει στατιστικά αυτό που βολεύει την Κυβέρνηση και θολώνει
τα νερά για το τι πραγµατικά συµβαίνει αυτή τη στιγµή. 

Αυτή τη στιγµή η χώρα µας είναι πρωταθλήτρια στον πληθω-
ρισµό τροφίµων και υπό το φως αυτής της συνθήκης µεθόδευσε
ο κ. Μητσοτάκης -και γι’ αυτό παίρνω τον λόγο, κυρία Πρόεδρε-
να επισπευσθεί η αξιολόγηση από το Γενικό Λογιστήριο του Κρά-
τους των προτάσεων που κάναµε για την ακρίβεια, κύριε Γεωρ-
γιάδη. 

Και έρχεται το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους και εκθέτει ανε-
πανόρθωτα το οικονοµικό σας επιτελείο. Πριν ένα µήνα είχε
δώσει στη δηµοσιότητα µία κοστολόγηση, σε στυλ Σκέρτσου, ο
κ. Θεοχάρης µαζί µε τον κ. Πετραλιά και αυτές οι αξιολογήσεις,
αυτές οι εκτιµήσεις που έδωσαν στη δηµοσιότητα έχουν πέσει
έξω κατά 1 δισεκατοµµύριο -όχι όµως, προσέξτε, κατά τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ- κατά το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους. 

Έρχεται η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Οικονοµικών και
εκτιµά µε 500 εκατοµµύρια απόκλιση την πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ
για τη µείωση των συντελεστών στον ΦΠΑ, το γενικό: Τριακόσια
εκατοµµύρια στους ειδικούς συντελεστές και άλλα 200 για τον
ειδικό φόρο κατανάλωσης. Πρόκειται για ένα ηχηρό χαστούκι. 

Το δεύτερο που δείχνει η έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του
Κράτους είναι ότι οι προτάσεις του ΣΥΡΙΖΑ είναι απολύτως εφαρ-
µόσιµες. Και εδώ δεν είµαστε ενώπιον µιας διαφωνίας λογιστών.
Είµαστε ενώπιον µιας βαθιάς πολιτικής διαφωνίας και µιας µεγά-
λης πολιτικής σύγκρουσης. Δεν θέλετε να µειώσετε τους έµµε-
σους φόρους. Δεν θέλετε να φορολογήσετε τα υπερκέρδη που
κάνετε ότι δεν τα βλέπετε και δεν θέλετε βεβαίως να αξιοποι-
ήσετε και τα πλεονάσµατα. Διότι είχαµε 2,5 δισεκατοµµύρια
υπερπλεόνασµα πάνω από το στόχο το 2022, 1,8 το 2023 και µε
βάση τις εαρινές προβλέψεις της Κοµισιόν πάµε για 660 εκατοµ-
µύρια το 2024. 

Άρα είστε απολύτως εκτεθειµένοι και κυρίως ναυάγησε το σχέ-
διο του κ. Μητσοτάκη να παραλάβει την έκθεση του Γενικού Λογι-
στηρίου του Κράτους σήµερα για να την αξιοποιήσει διαστρεβλώ-
νοντάς την αύριο. 

Αυτό που θα περιµέναµε κατ’ ελάχιστο είναι από το οικονοµικό
επιτελείο να εξηγήσει αυτές τις σκανδαλώδεις αποκλίσεις. Προ-
σέξτε: Ένα δισεκατοµµύριο έξω! Άλλα λέει το ΓΛΚ, άλλα η πολι-
τική ηγεσία του Υπουργείου Οικονοµικών µε διαφορά χρονική
ενός µήνα. 
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Οι προτάσεις του ΣΥΡΙΖΑ είναι απολύτως εφαρµόσιµες. Απλά
σας ανατριχιάζει η πολιτική µας κατεύθυνση. 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Πλεύσης Ελευθερίας, ο κ. Κα-
ζαµίας. 

Ακολούθως εσείς, ακολούθως η κ. Ράπτη και θα ακολουθή-
σει…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Όχι, η κ. Ράπτη θέλει ολοκληρωµένη παρέµβαση. Εγώ,
κυρία Πρόεδρε, παραχωρώ τη θέση µου να γίνουν οι σύντοµες
παρεµβάσεις, όχι για να…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Εντάξει. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο λοιπόν έχει

ο κ. Καζαµίας για τρία λεπτά. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Δεν ήθελα να σχολιάσω την τελευταία αναφορά του κυρίου

Υπουργού για την ακρίβεια. Αλλά θέλω να επισηµάνω ότι είχαµε
λίγο πριν µία συζήτηση. Και σας λέω άλλη µια φορά ότι ο πλη-
θωρισµός από µόνος του δεν λέει τίποτα για την ακρίβεια. Η
ακρίβεια είναι αποτέλεσµα του συσχετισµού του πληθωρισµού
µε τους µισθούς. Και όταν µιλάτε για τον πληθωρισµό σωρευτικά
το 2019, θα πρέπει να έχετε υπ’ όψιν σας ότι οι µισθοί στην Ελ-
λάδα είναι πάρα πολύ χαµηλοί και γι’ αυτό η ακρίβεια είναι τόσο
υψηλή και γι’ αυτό η αγοραστική δύναµη στην Ελλάδα βρίσκεται
στη δεύτερη χαµηλότερη θέση στην Ευρωπαϊκή Ένωση και βαί-
νει ταχέως προς το να γίνει χαµηλότερη. Αυτά σύµφωνα και µε
πρόσφατο άρθρο των «FINANCIAL TIMES» για την Ελλάδα. 

Άρα µην µας δίνετε επιλεκτικά στατιστικά στοιχεία, γιατί θο-
λώνετε µια εικόνα την οποία ο λαός γνωρίζει πάρα πολύ καλά,
γιατί τη ζει καθηµερινά στο πετσί του όταν µπαίνει στα σουπερ-
µάρκετ. 

Έρχοµαι τώρα στην τροπολογία, κύριε Γεωργιάδη. Είπατε ότι
το πρώτο άρθρο δεν θα µας φανεί ιδιαίτερα προβληµατικό.
Ωστόσο εµένα µου φάνηκε. Και στην παράγραφο 3γ -το λέω για
όσους µας παρακολουθούν- η τροπολογία µιλάει για προληπτι-
κές διαγνωστικές εξετάσεις για τον καρκίνο του παχέος εντέρου
για άτοµα ηλικίας πενήντα µε εβδοµήντα ετών. Ωστόσο στην πα-
ράγραφο 3 λέει ότι αποκλείονται κάποιες κατηγορίες περιλαµ-
βανοµένων και των ατόµων -και διαβάζω- που δεν έχουν
διαγνωστεί µε καρκίνο του παχέος εντέρου, που έχουν διαγνω-
στεί µε πολύποδες, ελκώδη κολίτιδα, νόσο του Crohn και οικο-
γενή πολυποδίαση. Όπως είναι γνωστό περίπου το 40% αυτών
που υπόκεινται σε εξετάσεις κολονοσκόπησης, διαγιγνώσκονται
µε πολύποδα. Γιατί αποκλείετε µια τόσο µεγάλη κατηγορία από
αυτήν τη ρύθµιση, ιδιαιτέρως τη στιγµή που αυτοί που διαγιγνώ-
σκονται µε πολύποδα έχουν αυξηµένη πιθανότητα, σε κάποιες
περιπτώσεις, από έναν αριθµό και πέρα, να έχουν καρκίνο του
παχέος εντέρου; Δηλαδή, έχουν µεγαλύτερη ανάγκη και αποτε-
λούν -όπως σας λέω- αυτές οι κατηγορίες ενδεχοµένως µέχρι
και περίπου το µισό, -λίγο κάτω από το µισό- των ατόµων από πε-
νήντα µέχρι εβδοµήντα ετών.

Και κοίταξα την έκθεση του λογιστηρίου του Κράτους. Δεν δεί-
χνει κανένα κόστος γι’ αυτό. Προφανώς, το υποθέτουµε εµείς.
Εκτός και αν δεν έγινε η δουλειά σωστά, γιατί η τροπολογία πρέ-
πει να πω ότι πάλι ήρθε νύχτα και έχουν µεγαλώσει οι µέρες. Εί-
µαστε στον Μάιο µήνα, αλλά πάλι έφτασε στις 23:12’ λεπτά,
δυστυχώς, χθες το βράδυ. Καλό θα ήταν να µας τις φέρνετε λίγο
πιο νωρίς για να τις µελετούµε και πιο σωστά. 

Εν πάση περιπτώσει, αφού δεν προβλέπεται κόστος γι’ αυτό,
υποθέτουµε ότι θα χρησιµοποιείτε την υφιστάµενη υποδοµή.
Άρα γιατί αποκλείετε κάποιες κατηγορίες του πληθυσµού; Ή
µήπως υπάρχει κόστος και δεν το έχετε αναφέρει στην τροπο-
λογία; Οπότε θα θέλαµε διευκρίνιση από εσάς.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Έρχοµαι τώρα και στο άρθρο 2 εν συντοµία. Το ΕΚΑΒ έχει τα
γνωστά προβλήµατα µε την εξεύρεση οδηγών. Πριν µερικούς

µήνες είχαµε νοµοθετική ρύθµιση η οποία έφερε άτοµα από την
πυροσβεστική και από το στρατό να γίνουν οδηγοί του ΕΚΑΒ,
παρά το γεγονός ότι είναι γνωστό σε όλους, ότι χρειάζονται πολύ
εξειδικευµένες γνώσεις γι’ αυτό. Τώρα φέρνετε τους σπουδα-
στές να κάνουν αυτή τη δουλειά. Είναι δυνατόν; Και λέτε εσείς
«σε περιόδους εκτάκτων ή αυξηµένων υπηρεσιακών αναγκών».
Για ορίστε µας τι είναι οι «αυξηµένες υπηρεσιακές ανάγκες»,
κύριε Υπουργέ και γιατί δεν το προσδιορίζει η τροπολογία µε
ακρίβεια, ούτως ώστε να ξέρουµε ότι δεν θα ορίζονται διαρκώς
οι πιέσεις ως «αυξηµένες υπηρεσιακές ανάγκες»; 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε τον κ.

Καζαµία.
Τον λόγο έχει ο κ. Κατρίνης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος

του ΠΑΣΟΚ, για τρία λεπτά.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ίσως και λιγότερο, κύριε Πρόεδρε. Σας

ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Γεωργιάδη, δεν θα αναφερθώ στο κοµ-

µάτι της τροπολογίας. Νοµίζω ότι αυτά που αναφέρατε είναι
επαρκή και κατανοητά. Όµως δεν µπορώ να αντισταθώ στον πει-
ρασµό µια και αναφερθήκατε στην προηγούµενη ιδιότητά σας
και να σας µεταφέρω µια συζήτηση που κάναµε µε τον διάδοχό
σας τον κ. Σκρέκα σε σχέση µε τα πρόστιµα που επιβλήθηκαν σε
κάποιες κατηγορίες ειδών µετά από κλαδικές έρευνες της επι-
τροπής ανταγωνισµού. Ο διάδοχός σας είπε ότι εµείς εκτιµούµε
τη δουλειά που έκανε ο απελθών Πρόεδρος, ο κ. Λιανός, και
εµείς θέλαµε να παραµείνει στη θέση του αλλά ο ίδιος δήλωσε
ότι επιθυµεί να παραιτηθεί για να ακολουθήσει άλλο δρόµο, αν
δεν κάνω λάθος.

Και το λέω αυτό, γιατί θυµάστε πολύ καλά ότι ήταν ο κ. Λιανός
ο οποίος µε έρευνά του αποκάλυψε ότι τα απορρυπαντικά στην
Ελλάδα πωλούνται επί διακυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη
έως και 360% ακριβότερα από το µέσο όρο της Ευρωζώνης ή
από κάποιες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Ένα χρόνο µετά
ο κ. Σκρέκας, κύριε Γεωργιάδη… 

Δεν µε ακούει όµως ο κ. Γεωργιάδης. Δεν γίνεται. Εγώ περι-
µένω, κύριε Πρόεδρε, γιατί µιλάω στον συγκεκριµένο Υπουργό.
Θα περιµένω να τελειώσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Καταλαβαίνω.
Κύριε Υπουργέ, σας περιµένει ο κ. Κατρίνης.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Περιµένω. Εάν είναι τόσο επείγον, δεν

µπορώ εγώ να διακόψω.
Λέω ότι όταν έκανε την κλαδική έρευνα ο κ. Λιανός και είπε ότι

είναι 300% και πλέον πιο ακριβά τα απορρυπαντικά στην Ελλάδα
σε σχέση µε χώρες της Ευρώπης, ήρθε µετά από οκτώ µήνες ο
κ. Σκρέκας να επιβάλλει πρόστιµα. Όταν έκανε έρευνα για τα
σχολικά είδη, λέγοντας ότι είναι πολύ ακριβά στην Ελλάδα…Πάλι
µιλάει ο κ. Γεωργιάδης. Δεν γίνεται. Θα περιµένω.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Συνεχί-
στε.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Μα, δεν θέλω να µε ακούσετε εσείς. Στον
κ. Γεωργιάδη απευθύνοµαι.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εκπροσωπούνται τα ώτα της Κυβέρνησης από έναν
Υπουργό κάθε φορά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, κυρία
Πρόεδρε.

Συνεχίστε, κύριε Κατρίνη.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Όταν έκανε για τα σχολικά είδη, µετά

από έναν χρόνο ο διάδοχος σας ο κ. Σκρέκας επέβαλε πρόστιµο.
Και όταν έκανε για το βρεφικό γάλα, όντως µετά από λίγες µέρες
-για να είµαι δίκαιος- επέβαλε πρόστιµα.

Και το λέω αυτό γιατί εσείς δηλώσατε για τον κ. Λιανό το 2022
-αν δεν κάνω λάθος- ότι όποιος δεν συνεργάζεται, παραιτείται, ο
οποίος είχε εκφράσει αντιρρήσεις για το πρόσωπο που εσείς
προτείνατε στη θέση της Αντιπροέδρου της Επιτροπής Ανταγω-
νισµού, που όλως τυχαίως είναι το πρόσωπο που είχε χρεωθεί
την υπόθεση των υπέρογκων χρεώσεων των τραπεζών που κα-
θυστέρησε πάρα πολύ. Δεν το λέµε εµείς αυτό. Αυτό το είπε µε
επιστολή που έστειλε στην αρµόδια επιτροπή ο απελθών Πρό-
εδρος ο κ. Λιανός. 
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Εγώ λοιπόν θέλω να σας ρωτήσω αν θεωρείτε και συµφωνείτε
-εγώ αυτό θέλω να µου απαντήσετε µόνο- αν ο κ. Λιανός έκανε
σωστά τη δουλειά του ή αν ο κ. Λιανός είχε απαράδεκτη και αν-
τιθεσµική στάση -όπως είπατε τότε- και έπρεπε να παραιτηθεί
γιατί δεν συνεργάστηκε στην επιλογή σας µε ένα πρόσωπο το
οποίο καθυστερούσε µια υπόθεση, που εσείς µπορεί τώρα να
µειδιάζετε αλλά αφορά εκατοµµύρια Έλληνες που πληρώνουν
υπέρογκες χρεώσεις τραπεζών. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κατρίνη.
Πριν απαντήσετε κύριε Υπουργέ, συγγνώµη, ένα λεπτό να

κάνω µία ανακοίνωση προς το Σώµα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», σαράντα τέσ-
σερις µαθήτριες και µαθητές και πέντε συνοδοί εκπαιδευτικοί
από το 3ο Δηµοτικό Σχολείο Χανίων.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει παιδιά και σάς εύχεται καλή πρό-
οδο. 

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Μα, έχω ζητήσει τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Εσείς θέλετε να κά-

νετε την κανονική σας οµιλία σωστά; Ο Υπουργός πρέπει να
απαντήσει στους δύο κοινοβουλευτικούς.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): …(Δεν ακούστηκε)…µόνο στους Κοινοβουλευτικούς;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Προφανώς δεν θα µεί-
νει µέχρι να ολοκληρώσετε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Εάν
έχετε να πείτε επί της τροπολογίας, ευχαρίστως.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Και βέβαια έχω να πω επί της τροπολογίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, κυρία
Πρόεδρε, αφού σας δίνει την θέση.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Να απαντήσει και θα επανέλθω. Θα παραµείνει λίγο πα-
ραπάνω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Γεωργιάδη,
απαντήστε και βλέπουµε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ως
προς το πρώτο για την τροπολογία για τον προσυµπτωµατικό
έλεγχο. Αυτό που βλέπετε εδώ είναι τα guidelines που έχει βγά-
λει η ιατρική κοινότητα. Οι εξετάσεις απευθύνονται σε ανθρώ-
πους για προσυµπτωµατικό έλεγχο. Αυτοί οι οποίοι αναφέρονται
εδώ, είναι αυτοί που δεν είναι στο προσυµπτωµατικό έλεγχο,
έχουν ήδη συµπτώµατα και έχουν µπει σε τακτική διαδικασία,
εξετάζονται πράγµατα. Αποτελούν οµάδα υψηλού κινδύνου. 

Ο στόχος του προγράµµατος δεν είναι να βάλουµε αυτούς
που έχουµε ήδη βάλει στα τακτικά να κάνουν εξετάσεις, γιατί
αυτοί παρακολουθούνται. Ο στόχος είναι να βάλουµε αυτούς,
που δεν έχουν κανένα σύµπτωµα να κάνουν εξετάσεις, ώστε να
µάθουµε στατιστικά εάν κάποιοι από αυτούς που δεν έχουν συµ-
πτώµατα, τελικά αποδεικνύεται ότι έχουν. Αυτός είναι ο λόγος.
Αυτά είναι τα guidelines, δηλαδή, της ιατρικής κοινότητας. Δεν
είναι απόφαση, ούτε έχει να κάνει µε το κόστος. Απαντώ ως προς
το πρώτο το οποίο είπατε. 

Κύριε Κατρίνη, κατ’ αρχάς η κ. Νικολοπούλου, αντιπρόεδρος
της Επιτροπής Ανταγωνισµού, που κάνει ευόρκως τη δουλειά
της, είχε χρεωθεί τις τράπεζες, σωστά είπατε. Όπως ξέρετε, σχε-
τικά µε την Επιτροπή Ανταγωνισµού, είµαι υπερήφανος για αυτό,
η πρώτη φορά στην ιστορία του ελληνικού κράτους που έχει µπει
τόσο υψηλό πρόστιµο στις τράπεζες είναι επί διακυβέρνησης Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη και Υπουργού Ανάπτυξης κατά το µείζον
µέρος του Αδώνιδος Γεωργιάδη και την τελική υπογραφή του
Κώστα Σκρέκα. Άρα η Επιτροπή Ανταγωνισµού και η κ. Χαρά Νι-
κολοπούλου όχι µόνο έκαναν καλά τη δουλειά τους, αλλά επέ-

βαλε πρόστιµο στις τράπεζες που είκοσι πέντε χρόνια ΠΑΣΟΚ
δεν έχουν βάλει ένα κλάσµα. 

Με συγχωρείτε τώρα, αλλά να έχετε κυβερνήσει είκοσι πέντε
χρόνια, να µην έχετε βάλει σε τράπεζα 1 ευρώ, να έχουµε βάλει
50 εκατοµµύρια και να έρχεστε τώρα να µου κάνετε και τον γαµ-
πρό παρά πάει! Επαναλαµβάνω, έχετε κυβερνήσει, σας είχα προ-
καλέσει και ως Υπουργός. Κάντε µου, σας είχα πει, επίκαιρη ή
κάντε µου αίτηση κατάθεσης έγγραφων να δούµε επί κυβερνή-
σεων ΠΑΣΟΚ τι πρόστιµα έχει βάλει, µηδέν, ΠΑΣΟΚ µηδέν. Πρό-
στιµο σε τράπεζα µηδέν, ούτε ευρώ, ούτε χαρτόσηµο δεν έχετε
βάλει. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Άλλο ρώτησα, αλλά δεν απαντήσατε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Κατρίνη, µην

κάνετε διάλογο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Άρα

ψυχραιµία, η µόνη κυβέρνηση που έχει πολεµήσει τις τράπεζες
για τις παράνοµες χρεώσεις είναι η Κυβέρνηση του Κυριάκου
Μητσοτάκη, καµµία άλλη, τέλος. Αυτό λένε τα έγγραφα, τα πρό-
στιµα, οι διοικητικές αποφάσεις. Όλα τα άλλα που µου λέτε είναι
για να κάνουµε µπάνιο το καλοκαίρι. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Γεωργιάδη. 
Τον λόγο έχει η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή

Κωνσταντοπούλου.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Πρώτα απ’ όλα να καλωσορίσω τα παιδιά από τα Χανιά.
Χαίροµαι πάρα πολύ που είναι γεµάτα και πάλι τα θεωρεία. 

Να σας πω ότι αυτή δεν είναι η εικόνα που εµείς ονειρευόµα-
στε στην Πλεύση Ελευθερίας εδώ. Σε όλον αυτό το χώρο κανο-
νικά θα έπρεπε να είναι εκατόν πενήντα οκτώ Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας, που πήρε το 41%, αλλά αντί να είναι εκατόν
πενήντα οκτώ είναι µόνον δύο. Και το ξέρανε ότι θα ανέβω στο
Βήµα, το έχω πει εδώ και µισή ώρα. Ήταν προηγουµένως µόνον
µία, ειδοποιήθηκε και ήρθε δεύτερος.

Έφυγε ο κ. Γεωργιάδης; Θα επανέλθει; Για να µην πω «όπου
φύγει, φύγει».

Από τους εξήντα Υπουργούς συνήθως έρχεται εδώ ένας ή µία
Υφυπουργός. Σήµερα έχουµε έναν Υπουργό και άλλον επίσης
µισό ή έναν -θα δούµε. Προηγουµένως µίλαγε στο τηλέφωνο και
απάντησε ο άλλος Υπουργός «ακούω εγώ για αυτόν». Δεν είναι
αυτή σίγουρα η εικόνα της Βουλής που αξίζει στους πολίτες,
στην κοινωνία, στη νέα γενιά, σε όλους µας, στην Ελλάδα µας. 

Η Πλεύση Ελευθερίας θέλει µια ζωντανή Βουλή µε τους Βου-
λευτές, µε τους Υπουργούς να ελέγχονται και µε τους πρωθυ-
πουργούς, τον σηµερινό Πρωθυπουργό, που είναι άφαντος.
Εµφανίζεται στο TikTok, αλλά στη Βουλή τον ψάχνουµε, ούτε
pokemon προς αναζήτηση. Θα τον έχουµε όµως αύριο; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Με καινούργια παπούτσια.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Θα έρθω και στα παπούτσια. Περιµένω τον κ. Γεωρ-
γιάδη. 

Διότι την ώρα που συζητάµε για την ακρίβεια, την ώρα που
έχουν εκτιναχθεί οι τιµές, την ώρα που στενάζει η οικογένεια, η
κοινωνία, οι εργαζόµενοι, οι άνεργοι, την ώρα που δεν τα βγά-
ζουν πέρα οι πολίτες ο κ. Μητσοτάκης κάνει την πλάκα του. Του
παραγγέλνουν καινούργια παπούτσια custom made Νέα Δηµο-
κρατία και κάνει πλάκα στο TikTok, βάζοντας και τον Υπουργό
Υγείας τώρα να λέει «αν τα λιγουρεύεστε» και να ειρωνεύεται τε-
λικά ποιον; Τους πολίτες, που πάρα πολλές οικογένειες σκέφτον-
ται πώς θα βγάλουν το µήνα, όχι αν θα έχουν χρήµατα για
παπούτσια, που αισθάνονται εξαιρετικά άσχηµα οι γονείς και οι
παππούδες για το αν µπορούν να εξασφαλίσουν στα παιδιά τους
αυτά που πρέπει και που τελικά αυτό που λέει ο κ. Μητσοτάκης
είναι «δε βαριέσαι, κάνουµε πλάκα, ειρωνευόµαστε, φέρνουµε
και τα ενσταντανέ του πάλαι ποτέ κ. Γεωργιάδη», τότε που ήταν
σε άλλο κόµµα και εκτός από τα βιβλία, που ρωτούσε αν τα λι-
γουρεύεστε, αρνείτο και το Ολοκαύτωµα. Εάν λοιπόν αυτή είναι
η προσέγγιση του κ. Μητσοτάκη, εµείς θα πούµε ότι έχουµε άλλη
προσέγγιση. Έχουµε προσέγγιση που θέλει την Ελλάδα περή-
φανη, τους πολίτες αξιοπρεπείς, την ιστορία µας στο επίκεντρο. 
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Ήµουνα χτες, παιδιά, σε µία πολύ σηµαντική εκδήλωση που
έγινε για τη Μάχη της Κρήτης. Έχουν δώσει οι Κρητικοί υπόδειγµα
εµβληµατικού αγώνα, αγώνα που έµεινε στην ιστορία. Οι Κρητικοί
δεν έσκυψαν το κεφάλι και αψήφησαν τους συσχετισµούς των δυ-
νάµεων. Έχουµε και στην Αίθουσα εκπροσώπους της Κρήτης. Οι
Κρητικοί λοιπόν και οι Κρητικές ευθύνονται για µεγάλη καθυστέ-
ρηση και µεγάλα πλήγµατα στις δυνάµεις του Χίτλερ. 

Συνολικά ο λαός µας, αυτός ο µικρός, αλλά µεγάλος λαός, κα-
τάφερε να ταυτιστεί µε τον ηρωισµό και να προκαλέσει µεγάλη
ζηµιά σε µία παντοδύναµη, όπως εµφανιζόταν, Γερµανία του Γ’
Ράιχ. Αυτό που έχει καταγραφεί ιστορικά ότι δεν υπολόγισαν οι
Γερµανοί του Χίτλερ τι ήταν; Η αποφασιστικότητα, η αυταπάρ-
νηση, το φρόνηµα, η αγωνιστικότητα των Κρητών και των Ελλή-
νων. Γιατί όσο δυνατοί και αν είναι οι µηχανισµοί και οι
µηχανισµοί της εξουσίας, υπάρχει ένα πράγµα που ποτέ δεν µπο-
ρούν να ελέγξουν και αυτό είναι ο ανθρώπινος παράγοντας, η
ανθρώπινη ψυχή, το φρόνηµα, η αγάπη για την ελευθερία, η
αγάπη για την πατρίδα, αυτά που σας καλώ, παιδιά, που γεµίζετε
τα θεωρεία, να µην εγκαταλείψετε ποτέ. 

Να µην ακούτε κανέναν από αυτούς που σας λένε δεν µπο-
ρούµε να κάνουµε αλλιώς, πρέπει να σκύψουµε το κεφάλι, πρέ-
πει να υποκύψουµε, πρέπει να δεχθούµε µνηµόνια, πρέπει να
δεχθούµε εντολές, πρέπει να δεχθούµε επιταγές και δεν µπο-
ρούµε τίποτα να διεκδικήσουµε. Αυτά λοιπόν είναι τα δικά µας
διδάγµατα, αυτά που και ο λαός µας φέρει ως πολύτιµη πραγ-
µατικά περιουσία και κληρονοµιά. 

Και µε αναφορά σε αυτά τα διδάγµατα τώρα θα ήθελα να
απαντήσω, αφού επέστρεψε και ο κ. Γεωργιάδης φουριόζος,
αλλά έφυγε ένας Βουλευτής. Υπάρχει µάλλον κάποιος ανώτατος
αριθµός που µπορεί να παρίσταται, οπότε έφυγε ένας Βουλευ-
τής, ήρθε ένας Υπουργός, τρεις -εντάξει, τι να κάνουµε;- από
τους εκατόν πενήντα οκτώ.

Θα ήθελα τώρα να απαντήσω σε έναν κορυφαίο Υπουργό, νε-
όκοπο βέβαια, τον κ. Μαρινάκη, που η πρώτη φορά που εµφανί-
στηκε στη Βουλή ήταν στις 0.30’ στη συζήτηση της πρότασης
µοµφής, εκείνης της πρότασης µοµφής όπου αποκεφαλίστηκαν
µεν δύο Υπουργοί, αλλά αυτό δεν καταγράφηκε στα Πρακτικά.
Και ήρθε ο κ. Μαρινάκης µεταµεσονυκτίως να κάνει την πρώτη
του εµφάνιση στη Βουλή. 

Αυτά τα Έδρανα είναι για τους Υπουργούς, αλλά έρχονται πιο
συχνά οι συνεργάτες και οι συνεργάτιδες των Υπουργών. Θέλω,
κύριε Μαρινάκη, να σας προσκαλέσω να έρχεστε στη Βουλή. Δεν
είναι ωραίο πράγµα, ενώ µπορείτε να έρχεστε στη Βουλή, να τα
λέτε αλλού.

Δεύτερον, θέλω να σας προειδοποιήσω το δικό µου το όνοµα
να µην το χρησιµοποιείτε µε τον τρόπο που κάνατε, δηλαδή πα-
ραπληροφορώντας, παραποιώντας την πραγµατικότητα και προ-
σπαθώντας να πλαστογραφήσετε την ιστορία.

Κύριε Μαρινάκη, το δικό µου το όνοµα και η δική µου ιστορία
είναι ανεπίληπτη και διαφανής, δηµόσια από τότε που ήµουν φοι-
τήτρια και όσο για την περίοδο στην οποία αναφέρεστε, επειδή
είστε ο εκπρόσωπος του κ. Μητσοτάκη, θα ήθελα να σας θυµίσω,
επειδή έζησα εκείνη την περίοδο, ότι αν θέλουµε να θυµηθούµε
ποια ονόµατα µπήκαν το ένα δίπλα στο άλλο, θα πρέπει να θυ-
µηθούµε ότι το όνοµα του κ. Μητσοτάκη µπήκε δίπλα στο όνοµα
του κ. Τσίπρα, στο όνοµα του κ. Τσακαλώτου, του κ. Παππά, του
κ. Φίλη, όλων εκείνων µε τους οποίους όλοι µαζί εσείς -και όχι
εγώ, γιατί ως Πρόεδρος της Βουλής αρνήθηκα να παραβιάσω τη
λαϊκή εντολή και συγκρούστηκα µε το κόµµα το οποίο δέχθηκε
να παραβιάσει τη λαϊκή εντολή- όλοι, λοιπόν, εσείς µαζί ψηφίσατε
το τρίτο µνηµόνιο. Όλοι µαζί το ψηφίσατε και µάλιστα και κάποιο
άλλο όνοµα που αναφέρατε ψήφισε µαζί σας τα δεύτερα προ-
απαιτούµενα, τον Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας, δηλαδή –τι;-
τους ηλεκτρονικούς πλειστηριασµούς και την παντοκρατορία
των τραπεζών που προάγονται σε πρώτο δικαιούχο στη διαδικα-
σία της αναγκαστικής εκτέλεσης.

Κύριε Μαρινάκη, επίσης, το όνοµα του κ. Μητσοτάκη το 2015
µπήκε δίπλα στο όνοµα του κ. Φίλη και των άλλων εκπροσώπων
του κ. Τσίπρα που µάζευαν υπογραφές για να κάνουν κοινοβου-
λευτικό πραξικόπηµα και Διάσκεψη των Προέδρων χωρίς εµένα
ως Πρόεδρο της Βουλής.

Το όνοµα του κ. Μητσοτάκη µπήκε, επίσης, µαζί µε εκείνους
τους Υπουργούς της τότε κυβέρνησης, όπως τον κ. Φλαµπου-
ράρη, που ήθελαν πάση θυσία να µην ερευνηθεί το σκάνδαλο
της «SIEMENS», να µην κληθεί ο κ. Στουρνάρας στην Επιτροπή
Θεσµών και Διαφάνειας της Βουλής. Kαι µάλιστα, ο τότε υπηρε-
σιακός Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Μεϊµαράκης, ενώ
στην επίσκεψή του τη θεσµική που µου έκανε στη διάρκεια των
διερευνητικών εντολών µού δήλωσε ότι η Νέα Δηµοκρατία θα
ψήφιζε να γίνει η διαδικασία της Επιτροπής Θεσµών και Διαφά-
νειας για τη «SIEMENS», καλώντας τον κ. Στουρνάρα ο οποίος
αρνείτο να έρθει, τελικώς, όπως µου ανακοίνωσε ο κ. Μεϊµαρά-
κης τότε, σκάλωσε αυτή του η δέσµευση στην άρνηση του κ. Μη-
τσοτάκη, που ήταν ο εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας και
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας και εκ-
πρόσωπος στην Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας της Βουλής.

Εποµένως, κύριε Μαρινάκη, την επόµενη φορά που θα σκε-
φτείτε να χρησιµοποιήσετε το όνοµά µου παραπειστικά, παρα-
πλανητικά, προσπαθώντας να µε τσουβαλιάσετε µε πρόσωπα τα
οποία παραβίασαν την εντολή τους, παραβίασαν τη λαϊκή ετυµη-
γορία, παραβίασαν το δηµοκρατικό καθήκον, σκεφτείτε το καλά,
γιατί δεν υπάρχει καµµία περίπτωση να ξαναγραφτεί η ιστορία
µε ψέµατα. Δεν υπάρχει καµµία περίπτωση από δικής µου του-
λάχιστον πλευράς να επικρατήσει αυτός ο νέος αναθεωρητι-
σµός, τον οποίο φαίνεται ότι ασπάζεστε µέσα από αυτές τις
ανακοινώσεις.

Έρχοµαι, βεβαίως, να πω ότι σε αυτά που λέτε το όνοµα το
δικό σας µπαίνει µαζί µε το όνοµα του κ. Σπίρτζη, ο οποίος αντι-
δρά και λέει ότι θα πρέπει να µε καλέσουν για να πω ποιοι Βου-
λευτές του ΣΥΡΙΖΑ χρηµατίστηκαν, ποιοι Βουλευτές του
ελληνικού Κοινοβουλίου εξαγοράστηκαν για τη Συµφωνία των
Πρεσπών. Ας µε καλέσουν! Είναι µία δηµόσια καταγγελία την
οποία έχω κάνει από τότε και καλό είναι ο κ. Σπίρτζης, αντί να
αναφέρεται αντιµεταθέτοντας το ζήτηµα, να πει την πραγµατι-
κότητα, ότι είναι ο ίδιος ένα από τα υπόλογα πρόσωπα για το έγ-
κληµα των Τεµπών, όπως είναι και ο κ. Καραµανλής, όπως είναι
και ο κ. Μητσοτάκης, ότι εξ αυτού του λόγου, βεβαίως, ενοχλεί-
ται από οποιαδήποτε αναφορά σε εµένα, γιατί είναι γνωστό ότι
δεν πρόκειται σε κανέναν να χαριστώ ούτε εγώ ούτε η Πλεύση
Ελευθερίας για το έγκληµα των Τεµπών. Και είναι απολύτως, λοι-
πόν, βέβαιο ότι τέτοια πρόσωπα, τέτοιες πρακτικές, τέτοια υπαί-
τια και υπόλογη πολιτική παρουσία θα είναι πάντοτε στον
αντίποδα της δικής µου παρουσίας και παρέµβασης, θα είναι
πάντα στον αντίποδα του υποδείγµατος που χτίζει η Πλεύση
Ελευθερίας εδώ στη Βουλή καθηµερινά, χωρίς να αµελούµε και
να παραµελούµε το καθήκον να βρισκόµαστε κοντά στην κοινω-
νία και χωρίς, βέβαια, ποτέ να καταδεχόµαστε να γίνουµε δηµο-
σιοσχεσίτες των διαφόρων συµφερόντων, των διαφόρων λόµπι
και των διαφόρων άλλου τύπου παραθεσµικών εξουσιών.

Με αυτή, λοιπόν, την αναφορά θα ήθελα να καλωσορίσω στη
Βουλή και στα θεωρεία τους εκπροσώπους των πυροσβεστών
της πενταετούς θητείας, αλλά και των εποχικών πυροσβεστών.
Τους συνάντησα το πρωί στα Προπύλαια, εκεί όπου συγκεντρώ-
θηκαν διεκδικώντας τα δικαιώµατά τους απέναντι σε µία Κυβέρ-
νηση που τους κοροϊδεύει. Τους υποδέχθηκα και εδώ στη Βουλή
και τους πρότεινα -και χαίροµαι που το αξιοποίησαν- να παρα-
στούν και να παρακολουθήσουν τις εργασίες της Βουλής, γιατί
αυτή είναι η δική µας παρακαταθήκη, αυτό θα πει ζωή στη
Βουλή. Ζωή στη Βουλή δεν θα πει µόνον Ζωή Κωνσταντοπούλου
στη Βουλή, θα πει µια ζωντανή Βουλή και όχι αυτό το νεκροτα-
φείο. Θα πει µία Βουλή µε παρουσία και µε παρόντες και παρού-
σες τους πολίτες, µία Βουλή όπου η κοινωνία παρακολουθεί και
σας παρακολουθεί.

Οι εποχικοί πυροσβέστες εξακολουθούν να προσλαµβάνονται
για ένα εξάµηνο. Τους βάζετε στο ταµείο ανεργίας µε 400 και
κάτι παραπάνω ευρώ για τρεις µήνες και άλλους τρεις µήνες µε
µηδέν ευρώ, κύριοι. Με µηδέν! Με τρεις χιλιάδες εξακόσια κενά,
τρεις χιλιάδες εξακόσιες κενές οργανικές θέσεις στο Πυροσβε-
στικό Σώµα αρνείστε να προσλάβετε και κρατάτε σε οµηρία δυό-
µισι χιλιάδες εποχικούς πυροσβέστες.

Και όσο για τους πυροσβέστες πενταετούς θητείας, ενώ τους
εγγυηθήκατε -πόση απάτη πια, δεν ξέρω- ότι θα τους µονιµοποι-
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ήσετε, τους βάλατε στη διαδικασία να κάνουν αίτηση µονιµοποί-
ησης γιατί έληγε η πενταετία στις 2 Μαΐου και στις 2 Μαΐου τι κά-
νατε; Με τροπολογία από τις γνωστές που φέρνετε ανανεώσατε
την πενταετία για άλλα πέντε έτη, τους βάλατε σε καθεστώς να
έχουν καθηκοντολόγιο και να µετατίθενται, τους βάζετε δηλαδή
σε καθεστώς πολλαπλώς επαχθούς υπηρεσίας, την ίδια ώρα που
είναι εξουθενωµένοι από την υπερεργασία, τη διαρκή αποµύζηση
της ενέργειάς τους. Είναι άνθρωποι οι οποίοι θέλουν να προσφέ-
ρουν, άνθρωποι οι οποίοι προσφέρουν και εσείς τους περιφρο-
νείτε και τους βασανίζετε.

Τι ήρθατε να µας πείτε, κύριε Σκρέκα, για την ακρίβεια; Τι ήρ-
θατε να µας πείτε; Για πείτε µου πώς θα ζήσουν οι πυροσβέστες
µε 800…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Ό,τι µε
ρωτάτε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ό,τι σας ρωτάµε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, πα-
ρακαλώ µην διακόπτετε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Απευθύ-
νεται σε µένα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρ’ όλα αυτά µη δια-
κόπτετε. Να ολοκληρώσει την οµιλία της και µετά λέτε ό,τι θέ-
λετε. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Να µην απευθύνοµαι σε εσάς; Πού το βρήκατε αυτό; 

Ακούστε, κύριε Σκρέκα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Ό,τι µε

ρωτάτε θα τα απαντήσω όλα. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Πολύ ωραία να τα απαντήσετε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Αφού ολοκληρώσει

όµως, κύριε Υπουργέ. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Προφα-

νώς. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Δεν µπορείτε ενδιά-

µεσα να διακόπτετε. Το ξέρετε. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ο κ. Σκρέκας έχει µια τεχνική. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Δεν έχω

καµµία τεχνική. Μην αναφέρεστε προσωπικά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, θα

απαντήσετε µετά. Μην διακόπτετε την οµιλία. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Όχι

προσωπικές αναφορές. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Δεν είναι σωστό να

διακόπτετε την οµιλούσα.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Δεν είδα κανένα Βουλευτή να κάνει λίγο φασαρία, όµως.
Τώρα την κάνετε από τα υπουργικά έδρανα. 

ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Δι’ ηµών, κυρία Πρόεδρε. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Δι’ υµών τι; Δι’ υµών η φίµωση; Πού τ’ ακούσατε αυτά; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Μα,

καλά, κύριε Πρόεδρε, δεν ακούτε τις προσωπικές αναφορές; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Φυσικά και ακούω.

Είπα ότι αφού ολοκληρώσει την οµιλία µπορείτε να απαντήσετε.
Δεν θα διακόπτετε ενδιάµεσα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Δεν δια-
κόπτω. Δεν θέλω προσωπικές αναφορές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Δεν θα διακόπτετε εν-
διάµεσα. Δεν επιτρέπεται. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Δεν δια-
κόπτω. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Όχι. Δεν διακόπτετε. Είναι ιδέα σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Αυτό κάνετε συνεχώς. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Όπως ότι δεν έγινε µπάζωµα. Είναι θεωρία συνωµοσίας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Συνεχίστε, κυρία Πρό-

εδρε. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ο κ. Σκρέκας κάθε φορά που του καταθέτουµε ερώτηση
αρµοδιότητάς του λέει «είµαι αναρµόδιος». Του καταθέσαµε για
τους δανειολήπτες και τους υπερχρεωµένους και είπε «είµαι
αναρµόδιος». Του καταθέσαµε για το µπάζωµα, γιατί έχει υπο-
γράψει το µπάζωµα…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Δεν ξέ-
ρετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, θα
σταµατήσετε; Κύριε Υπουργέ, δεν είναι τρόπος αυτός. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Έχει υπογράψει το µπάζωµα το Υπουργείο Ανάπτυξης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Δεν ξέ-
ρετε, λέτε και ψέµατα. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν λέω ψέµατα. Προσέξτε πολύ καλά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, τι
τρόπος είναι αυτός; Σας παρακαλώ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Τα
Υπουργεία δεν υπογράφουν. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ο δικός του τρόπος είναι, κύριε Πρόεδρε. Αυτός είναι
ο τρόπος τους. Τραµπουκισµοί και µπούλινγκ. Και κάπου περ-
νάει. Σε µένα δεν περνάει. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Κάνω
ό,τι κάνει η κ. Κωνσταντοπούλου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, αυτό
είναι εντελώς αγενές. 

Κύριε Υπουργέ, δεν επιτρέπεται αυτό που κάνετε. Δεν σας δια-
κόπτει κανείς όταν µιλάτε. Είναι ντροπή αυτό που κάνετε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Σας πα-
ρακαλώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κι εγώ σας παρα-
καλώ. Το κάνετε συνεχώς. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Όχι
προσωπικές αναφορές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, ό,τι
αναφορές θέλει θα κάνει. Θα απαντήσετε στο τέλος. Σας παρα-
καλώ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Και όχι
προσβλητικές, παρακαλώ πολύ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Συνεχίστε, κυρία Πρό-
εδρε. Ας ελπίσουµε ότι δεν θα διακόψει άλλο ο κύριος Υπουργός. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ας το ελπίσουµε. Εγώ πάλι, ξέρετε, την ελπίδα µου την
φυλάω για την κοινωνία και όχι για την Κυβέρνηση, διότι δεν έχω
πολλές ελπίδες για την Κυβέρνηση. 

Ο κ. Σκρέκας, λοιπόν, απάντησε ότι είναι αναρµόδιος και για
την ερώτηση για το µπάζωµα. Γιατί το µπάζωµα εµφανίστηκε ως
έργο ανάπτυξης και µπήκε στα κονδύλια των έργων ανάπτυξης.
Το µπάζωµα των Τεµπών υπογράφηκε από τον Υφυπουργό Τσα-
κίρη ως Υφυπουργό Ανάπτυξης επί του κ. Γεωργιάδη -τώρα τους
έχουµε όλους εδώ- και ο κ. Παπαθανάσης στη συνέχεια πήρε όλο
το χαρτοφυλάκιο και το πήγε στο Οικονοµικών. Οπότε µας λέει
και ο κ. Σκρέκας «είµαι αναρµόδιος», όπως είναι για τις τράπεζες
αναρµόδιος. 

Φέρνετε το νοµοσχέδιο µία µέρα πριν την προ ηµερησίας δια-
τάξεως συζήτηση, ουσιαστικά για να έχει κάτι να πει ο Πρωθυ-
πουργός. Για να πει «εµείς νοµοθετήσαµε αυτά». Πιστεύετε ότι
µε τέτοιου είδους εµβαλωµατικές, σπασµωδικές κινήσεις µπο-
ρείτε στα αλήθεια να προστατεύσετε την κοινωνία από την ακρί-
βεια; Πιστεύετε στα αλήθεια ότι µπορείτε να κοροϊδέψετε
οποιονδήποτε; Δεν κοροϊδεύεται πια η κοινωνία. 

Επειδή είχατε την αλαζονεία να πείτε τόσες φορές ότι πήρατε
41%, εκµεταλλευόµενοι το 50% της αποχής που σας έδωσε αυτή
την εκτίναξη, να ξέρετε ότι δεν πρόκειται να ξαναδείτε τέτοια πο-
σοστά. Είστε σε αποδροµή και το ξέρετε, ήδη από την συζήτηση
για την πρόταση µοµφής. Είστε σε αποδροµή από τότε που ήρ-
θατε µε λυσσασµένο τρόπο να καταχειροκροτείτε τον κ. Καρα-
µανλή που είπε ότι όλα τα έκανε καλά και στη συνέχεια τον κ.
Μητσοτάκη που µας είπε ότι είναι όλα φαντασία µας, όλα θεω-
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ρίες συνωµοσίας και ο ίδιος είναι αθώος του αίµατος. Η ευκαιρία
που έχετε απλώς τώρα -µιας και κλείνετε τη Βουλή και αύριο
είναι η τελευταία συνεδρίαση και θα ξανά συνεδριάσει η ολοµέ-
λεια στις 13 Ιουνίου- είναι να δώσετε κάποιες απαντήσεις στην
κοινωνία. Και οι απαντήσεις στην κοινωνία δεν µπορεί να δοθούν
µε κόλπα όπως ξέρετε. 

Σήµερα ήµουν µε τους πυροσβέστες που είναι ακόµα εδώ και
θα τους καλώ να έρχονται σε κάθε συνεδρίαση. Ήµουν προηγου-
µένως στο Βιοτεχνικό Επιµελητήριο Αθηνών όπου έγινε ειδική
επιστηµονική ηµερίδα για την έρευνα και την αξιοποίηση του
ορυκτού πλούτου της χώρας µε αφορµή τις εξελίξεις στη
«ΛΑΡΚΟ». Την οργάνωσαν τόσο η Οµοσπονδία Μεταλλωρύχων
Ελλάδας, το συνδικάτο ΙΓΜΕ, τα σωµατεία «ΛΑΡΚΟ» και ο ΕΣΤΥ-
ΙΓΜΕ, ο Ενιαίος Σύλλογος Τέως Υπαλλήλων του ΙΓΜΕ. Αυτοί που
πονάνε τη χώρα αυτή, δηλαδή και πονάνε τον µόχθο και την ερ-
γασία τους. Καταθέτω στα Πρακτικά το πρόγραµµα της ηµερί-
δας. 

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Έχετε αφήσει τη «ΛΑΡΚΟ» να µαραζώνει και συνολικά τον
πρωτογενή τοµέα και την παραγωγή να βουλιάζει. Καταθέτω στα
Πρακτικά επίσης το ψήφισµα της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας
Πενταετούς Υποχρέωσης και Συµβασιούχων Πυροσβεστών µε τα
αιτήµατά τους. 

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σας καταθέτω προφορικά για τα Πρακτικά ότι έξω από τη
Βουλή ήταν ο Σύλλογος των Συνταξιούχων της Εµπορικής Τρά-
πεζας και δεν ευαρεστήθηκε κανείς σας να βγει. Βγήκα εγώ για
να τους µιλήσω και µε κατάπληξη είδα να έχετε δώσει εντολή να
παραταχθούν µέσα στο χώρο της Βουλής πάνοπλες δυνάµεις
των ΜΑΤ. Μα σοβαρά µιλάµε; Σοβαρά µιλάµε; Τους συνταξιού-
χους της Εµπορικής Τράπεζας να τους αντιµετωπίσετε µε πάνο-
πλους αστυνοµικούς και την ίδια ώρα µας λέτε ότι περιµένατε
και κόπτεστε για την οικογένεια, για τον πολίτη, για την κοινωνία,
για την ακρίβεια; 

Προχθές ήµουνα στην οµοσπονδία των κρεοπωλών. Κι εκεί οι
άνθρωποι σε απόγνωση. Πέρασαν µαύρο Πάσχα. Μαύρες µέρες
υπερφορολογούµενοι. Πηγαίνοντας να δω τους πυροσβέστες
σήµερα έπεσα πάνω σε µία χήρα η οποία δεν είχε να φάει και
µου είπε «για τις χήρες να πείτε στη Βουλή». Όλες οι κοινωνικές
κατηγορίες είναι µαστιζόµενες. Εσείς κάνετε πλάκα στο TikTok
µε παπούτσια Νέα Δηµοκρατία και ατάκες «τα λιγουρεύεστε;».
Κι έρχεστε εδώ να παραστήσετε ότι κάτι θα κάνετε για την ακρί-
βεια. Αλληλογραφεί ο κ. Μητσοτάκης µε την πολιτική του εταίρο
κ. Φον ντερ Λάιεν, που είναι και αυτή σε προεκλογική περίοδο
και ανταλλάσσουν εξυπηρετήσεις πώς ο ένας θα ενισχύσει τον
άλλον. Οργανώνονται επισκέψεις επιτροπών που ανήκουν στην
ίδια πολιτική οµάδα µε τον κ. Μητσοτάκη για να µας πει ότι κάτι
κάνει στο επίπεδο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Εάν κάτι θέλει οποιοσδήποτε να κάνει στο επίπεδο της λει-
τουργίας των ευρωπαϊκών θεσµών το πρώτο που πρέπει να ενι-
σχύσει είναι αυτό στο οποίο έχετε αλλεργία ξεκάθαρα και είναι
η ανεξάρτητη δικαιοσύνη. Η ανεξαρτησία της δικαιοσύνης που
ερευνά και θα ερευνήσει, η ανεξαρτησία της δικαιοσύνης που
είναι προϋπόθεση για να καθίσουν στο σκαµνί και να πάνε φυ-
λακή οι υπόλογοι, υπαίτιοι και ένοχοι για το έγκληµα των Τεµπών,
δηλαδή πάρα πολλοί από εσάς. Και ξέρω πάρα πολύ καλά ότι
επειδή ακριβώς αυτά λέω γι’ αυτό ακριβώς θα ακολουθήσει σφο-
δρή επίθεση από τις συνήθεις επιθέσεις που κάνετε όταν ακούτε
τη λέξη δικαιοσύνη, όταν ακούτε τη λέξη εδώλιο του κατηγορου-
µένου, όταν ακούτε συνολικά αυτά τα οποία θα θέλατε να µπα-
ζώσατε αλλά δεν τα καταφέρνετε. 

Θα πούµε αύριο αυτά που πρέπει να πούµε. Ελπίζω ο κύριος
Πρωθυπουργός να µην αναχωρήσει, να µην την κάνει µε ελαφρά
πηδηµατάκια για να αποφύγει την αντιπαράθεση όπως συνήθως
κάνει. Ελπίζω να παραµείνει παρών σε αυτή την τελευταία συνε-

δρίαση πριν από τις ευρωεκλογές. Την προγραµµατίσατε, βέ-
βαια, καταλλήλως. 

Ελπίζω ότι δεν θα ξεχάσει να αναφερθεί στην πρόταση νόµου
που έχουµε κάνει για τον δέκατο τρίτο και τον δέκατο τέταρτο
µισθό για τους δηµοσίους υπαλλήλους. Είναι πρόταση κατατε-
θειµένη από τον Δεκέµβριο του 2023 και δεν την φέρνετε προς
συζήτηση λέγοντας ότι δεν έχετε λεφτά, γιατί έχει προϋπολογι-
στεί στα 2,1 δισεκατοµµύρια. Μα, πολύ περισσότερα από 2,1 δι-
σεκατοµµύρια διασπαθίζετε σε τακτικότερο χρόνο από ένα έτος
και µάλιστα ερευνάσθε και για τα κονδύλια του Ταµείου Ανάπτυ-
ξης και για τα κονδύλια των υποδοµών. Έτσι δεν είναι;

Ελπίζω επίσης ότι δεν θα ξεχάσει, αλλά ίσως να θελήσετε να
µου απαντήσετε κι εσείς, ότι η Πλεύση Ελευθερίας έχει καταθέ-
σει συγκεκριµένη πρόταση για να φορολογήσετε τα υπερκέρδη
των τραπεζών, ένα ζήτηµα που θρυλούται ότι ήταν και ο λόγος
που αντικαταστήσατε τον πρόεδρο της Επιτροπής Ανταγωνι-
σµού, που πρώτα τον διαφηµίσατε ως καταπληκτικό και µετά τον
λοιδορήσατε, τον εξωθήσατε σε µεταπήδηση σε άλλη θέση, για
να φέρετε ως Πρόεδρο της Επιτροπής Ανταγωνισµού ποια; Την
κ. Σαρπ, δηλαδή την εισηγήτρια του Συµβουλίου της Επικρατείας
που εισηγήθηκε ότι ήταν συνταγµατικό το µνηµόνιο. Αυτή τη δι-
καστή που έχει αυτή την ιστορική ευθύνη ότι πήρε στην πλάτη
της το να νοµιµοποιήσει δικαστικά το τρίτο µνηµόνιο την φέρατε
και την αποκαταστήσατε σήµερα στη θέση της Προέδρου µιας
κατά τα άλλα ανεξάρτητης αρχής. Γιατί αυτή είναι, άλλωστε, η
αντίληψή σας για τη δικαιοσύνη και την ανεξαρτησία της. 

Θα κλείσω µε δύο θέµατα. Το ένα αφορά την τροπολογία του
κ. Γεωργιάδη, που κατά τα άλλα διαφηµίζει ότι κάνει τοµές στην
υγεία. Εµείς είµαστε εκείνοι που από την πρώτη στιγµή, από τον
Ιούλιο του 2023 είπαµε ότι είναι ντροπιαστικό τότε να νοµοθε-
τείτε, να νοµοθετεί ο προκάτοχός σας ο κ. Χρυσοχοΐδης, που
τώρα µεταπήδησε σε πιο οικείο αντικείµενο που είναι η Αστυνο-
µία. 

Και µάλιστα έστειλε περίπου τριάντα µπορεί και περισσότε-
ρους αστυνοµικούς της ΟΠΚΕ, της οµάδας πρόληψης και κατα-
πολέµησης εγκλήµατος, στο Μονοµελές Πληµµελειοδικείο του
Βόλου όπου δικάζονταν πολίτες που αγωνίζονται για το περιβάλ-
λον, τους οποίους υπερασπίζοµαι εγώ και οι οποίοι αθωώθηκαν,
απέναντι στην υπόλογη και διαπλεκόµενη δηµοτική αρχή του κ.
Μπέου και όλο του το δηµοτικό συµβούλιο. 

Ο κ. Χρυσοχοΐδης έστειλε τριάντα αστυνοµικούς της ΟΠΚΕ να
κάνουν τι στο Μονοµελές Πληµµελειοδικείο Βόλου, αν έχει τον
Θεό του; Έστειλε τριάντα αστυνοµικούς να τροµοκρατούν πολί-
τες, να συλλαµβάνουν µάρτυρες, να τους αποµακρύνουν. Και ξέ-
ρετε, δεν είναι αστεία αυτά. Γιατί αυτές είναι παρακρατικές
πρακτικές. Στο µονοµελές πληµµελειοδικείο να περιφρουρούν
αθώους και τους µάρτυρές τους. 

Ο κ. Χρυσοχοΐδης, λοιπόν, είχε την ευγενή και φαεινή έµ-
πνευση να πει ότι είναι πάρα πολύ σωστό τα νοσοκοµειακά, τα
ασθενοφόρα του ΕΚΑΒ να τα οδηγούν πυροσβέστες. Ποιοι; Εκεί-
νοι που δεν έχουν εξοπλισµό. Εκείνοι που δεν προσλαµβάνονται.
Εκείνοι που δεν έχουν ρεπό. Εκείνοι που δεν έχουν ούτε καν στο-
λές και βγάζουν από την τσέπη τους. Έχουν από το 2019 να ανα-
νεωθούν οι στολές τους. Μας είχε πει τότε, λοιπόν, να οδηγούν
τα ασθενοφόρα του ΕΚΑΒ πυροσβέστες, στρατιωτικοί και υπάλ-
ληλοι των δήµων. Καταπληκτικό! Αυτό είναι πραγµατικά µια αί-
σθηση ασφάλειας για τους πολίτες. 

Και τώρα έρχεστε εσείς, κύριε Γεωργιάδη, και µας λέτε «έχω
καλύτερη ιδέα από τον Χρυσοχοΐδη». Καλύτερη ιδέα. Να τα οδη-
γούν ποιοι; Οι σπουδαστές του ΙΕΚ ΕΚΑΒ να είναι πλήρωµα, όχι
να οδηγούν -δεν ξέρω, θα µας πείτε αν οδηγούν κιόλας, θα µας
πείτε την ιδέα σας- που κάνουν την πρακτική τους άσκηση υπό
την προϋπόθεση ότι έχουν ολοκληρώσει µε επιτυχία το θεωρη-
τικό µέρος των σπουδών τους. 

Μα, πραγµατικά ποιος τα σκέφτεται αυτά; Ποιος τα σκέφτεται
αυτά; Υπεύθυνους για τη διακοµιδή ασθενούς, ανθρώπου σε
κρίση, ανθρώπου σε ανάγκη, ανθρώπου µε έµφραγµα, ανθρώ-
που που µπορεί να έχει κατακρηµνιστεί και τραυµατισθεί, χρίζετε
τους σπουδαστές; Τους ρωτήσατε; Τους ασθενείς τους ρωτή-
σατε; Τις ευθύνες τις αναλογίζεστε; Είναι δικές σας ολόκληρες. 

Είναι αυτονόητο ότι αυτό είναι αδιανόητο και είναι τροµακτικό
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ότι το 2024, µετά από πέντε χρόνια διακυβέρνησης, εκ των
οποίων δυόµισι χρόνια στην πανδηµία, µε πλήρη δηλαδή άνεση
να σχεδιάσετε το σύστηµα της δηµόσιας υγείας, µας λέτε ότι κα-
λύτερη ιδέα από στρατιωτικούς και πυροσβέστες και δηµοτικούς
υπαλλήλους είναι να είναι πλήρωµα των ασθενοφόρων οι σπου-
δαστές. Είναι ντροπή! Πραγµατικά απορώ τι θα πει αύριο ο κ.
Μητσοτάκης στη συζήτηση αυτή που προκαλεί ο ίδιος µετά από
αίτηµα της Αντιπολίτευσης, αλλά µάλλον θα φύγει. 

Κλείνω. Κύριε Σκρέκα, σας άκουσα κατ’ επανάληψη να αναφέ-
ρεστε στην Ισπανία. Η Ισπανία έκανε αυτό και η Ισπανία έκανε
εκείνο και ρωτήσαµε εκείνο και µάθαµε για την Ισπανία. Ξέρετε
τι άλλο έκανε η Ισπανία; Ανακοίνωσε ότι αναγνωρίζει το κράτος
της Παλαιστίνης. Θα το κάνει η Κυβέρνησή σας; Εγώ σας το έχω
καταθέσει ως επίσηµη πρόταση από πολλούς µήνες και µετ’ εµ-
φάσεως πλέον τώρα που τρεις χώρες-µέλη της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, Νορβηγία, Ισπανία και Ιρλανδία, προβαίνουν σε αυτή
την αυτονόητη πράξη. Θα το κάνετε; Περιµένω να απαντήσετε
σε όλες τις ερωτήσεις, όπως υποσχεθήκατε.

Εµείς θα είµαστε πάντα εδώ για να δίνουµε ζωή στη Βουλή.
Θα δώσουµε, όσο και αν δεν το θέλετε, ζωή και στην Ευρωβουλή.
Και όσο κι αν σας ενοχλούµε και όσους κι αν ενοχλούµε, θα εί-
µαστε πάντα εδώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας.

Κύριε Γεωργιάδη, θέλετε να απαντήσετε. Όσο πιο σύντοµα
µπορείτε, παρακαλώ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Αγα-
πητή κυρία Πρόεδρε, µένω έκπληκτος από την κριτική που ασκή-
σατε στο TikTok του κ. Μητσοτάκη. Μένω έκπληκτος διότι καλά
θυµάµαι ότι για να εκλεγείτε στη Βουλή των Ελλήνων, µετά τις
προηγούµενες σας αποτυχίες, κάνατε κάποια ωραία βιντεάκια
µε κάτι καρδούλες και κάτι χαρούλες. Στα βιντεάκια αυτά δεν µι-
λάγατε γι’ αυτούς που δεν έχουν να φάνε. Δεν µιλάτε γι’ αυτά
που λέτε τώρα εδώ. Κάτι καρδούλες κάνατε. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν τα βλέπατε µάλλον.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, µην
διακόπτετε, σας παρακαλώ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):
Μέχρι που και ο κ. Κουτσούµπας θυµάµαι, για να σας ειρωνευτεί
σε µια προεκλογική συγκέντρωση του ΚΚΕ, έκανε καρδούλα και
γελάγανε από κάτω. 

Τώρα σας πείραξαν τα TikTok του Μητσοτάκη; Δηλαδή, άµα
κάνει TikTok η Ζωή είναι καλά TikTok, αλλά άµα κάνει TikTok ο
Μητσοτάκης είναι κακά TikTok. Αυτό µας λέτε στη Βουλή; Αφή-
στε, λοιπόν, τις υποκρισίες γιατί οι υποκρισίες δεν ταιριάζουν στη
Βουλή. 

Δεύτερον. Μου κάνει πραγµατικά τεράστια εντύπωση ότι ήρ-
θατε στη Βουλή και µιλήσατε για τον Βόλο και κατηγορήσατε τον
κ. Χρυσοχοΐδη για τον Βόλο. 

Αν έχει ασκήσει κάποιος βία -βία δεν είναι µόνο να ρίξεις µπου-
νιά, βία είναι το µπούλινγκ, η λεκτική βία, η ψυχική βία- στο δικα-
στήριο του Βόλου, είστε σίγουρα εσείς. Αυτό το λέω εγώ, κύριε
Πρόεδρε; Ο Άδωνις Γεωργιάδης; Ενηµερώνω το Σώµα ότι η
Ένωση Δικαστών και Εισαγγελέων εξέδωσε ανακοίνωση κατά
της κ. Ζωής Κωνσταντοπούλου για το πώς συµπεριφέρθηκε στο
δικαστήριο στον Βόλο, το οποίο αναφέρθηκε προηγουµένως. 

Και διαβάζω από την ανακοίνωσή τους: «Η θεσµική αποστολή
του δικηγόρου στην απονοµή της δικαιοσύνης…» κ.λπ. και κατη-
γορεί την κ. Κωνσταντοπούλου ότι µε τη συµπεριφορά της δυ-
σχεραίνει την απόδοση της δικαιοσύνης. Δεν λένε οι δικαστές
για τα ΜΑΤ, για εσάς έλεγαν, ότι εσείς εµποδίζετε την απονοµή
της δικαιοσύνης, η Ζωή Κωνσταντοπούλου, στο δικαστήριο του
Βόλου. Και έρχεστε εδώ και λέτε για τον Χρυσοχοΐδη και τα ΜΑΤ;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εγώ λέω για τα ΜΑΤ. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Εγώ
το έχω πει και άλλη φορά. Άτοµο, που να ασκεί δηµόσια τον
βαθµό του µπούλινγκ που κάνετε εσείς, δεν υπάρχει. Είστε ο ορι-

σµός του µπούλινγκ. Προηγουµένως, ενώ ο Κανονισµός δεν επι-
τρέπει την προσωπική αναφορά και ο κ. Σκρέκας εντός Κανονι-
σµού διαµαρτυρήθηκε για την προσωπική αναφορά, το κάνατε
συνεχόµενα, διότι σας αρέσει να ασκείτε στους άλλους µπού-
λινγκ. Όχι ΜΑΤ πρέπει να φέρουν για να προστατεύουν το κόµµα
από εσάς, αλλά και ειδικές δυνάµεις για να γλιτώσουν από τη
Ζωή Κωνσταντοπούλου. Έχω πει πολλές φορές ότι οι καρδούλες
ήταν διαφηµιστικό τρικ. 

Τέταρτον, δεν θυµάστε καθόλου καλά ή µάλλον δεν περιγρά-
ψατε καθόλου καλά τα γεγονότα του 2015. Επειδή είχα την τιµή
να είµαι Βουλευτής τότε, καθώς έκλαιγε αδιάκοπα ο ελληνικός
λαός εδώ και δεκαεπτά χρόνια, θέλω να ενηµερώσω όσους µας
ακούν -δεν είναι εδώ πια οι µαθητές- για την πραγµατική ιστορία
εκείνης της βραδιάς. 

Η Ελλάδα θα χρεοκοπούσε την επόµενη µέρα, εάν δεν ψηφι-
ζόταν το τρίτο µνηµόνιο. Ο ΣΥΡΙΖΑ, το κόµµα που σας είχε εκλέ-
ξει Πρόεδρο της Βουλής, είχε αποφασίσει να υποστηρίξει το
τρίτο µνηµόνιο και το εισήγαγε στην Ολοµέλεια της Βουλής µε
τη διαδικασία του κατεπείγοντος. 

Εσείς ως Πρόεδρος του Σώµατος, επειδή διαφωνούσατε, προ-
σπαθήσατε διά της Διασκέψεως των Προέδρων να εµποδίσετε
την ψήφιση του τρίτου µνηµονίου και να οδηγήσετε τη χώρα στη
χρεοκοπία. Για να ξεπεραστεί το µπούλινγκ που κάνατε εκείνο
το βράδυ στην Επιτροπή της Διάσκεψης των Προέδρων χρει-
άστηκε να µείνουµε όλοι οι Βουλευτές εδώ. Πολλοί κοιµόντου-
σαν στα πατώµατα και στους καναπέδες για να γλιτώσουµε από
τη Ζωή Κωνσταντοπούλου. Και τελικά ευτυχώς ψηφίστηκε το
τρίτο µνηµόνιο µε τις ψήφους της Νέας Δηµοκρατίας. 

Αυτό για µας δεν είναι ψόγος, είναι έπαινος. Η παράταξή µας
είχε πολιτικό συµφέρον να µην ψηφίσει, αλλά γνωρίζαµε πάρα
πολύ καλά ότι αν δεν πέρναγε εκείνη τη µέρα το λεγόµενο τρίτο
µνηµόνιο, η Ελλάδα θα βρισκόταν αυτόµατα εκτός Ευρωπαϊκής
Ένωσης και τότε η δική µας παράταξη, η παράταξη του αειµνή-
στου Εθνάρχη Κωνσταντίνου Καραµανλή, όπως έχει κάνει τόσες
και τόσες φορές στο παρελθόν, πήρε στους ώµους της την Ελ-
λάδα και εις βάρος του πολιτικού συµφέροντος της Νέας Δηµο-
κρατίας ψηφίσαµε το µνηµόνιο για να γλιτώσουµε την Ελλάδα
από τη Ζωή Κωνσταντοπούλου που την ήθελε να πάει στη χρεο-
κοπία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αν σήµερα, κυρία Πρόεδρε, έχετε στην τσέπη σας ευρώ, εσείς

και οι ψηφοφόροι σας, είναι γιατί άνθρωποι σαν και εµένα εκείνο
το βράδυ δεν κάναµε αυτό που θέλατε. Άρα, λοιπόν, µαθήµατα
πατριωτισµού εσείς σε µας πάει πολύ!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, κύριε
Υπουργέ παρακαλώ. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Με
συγχωρείτε. 

Καίτοι έχετε γίνει Πρόεδρος Βουλής, θα µου επιτρέψετε να
σας πω ότι ως προς τις αρµοδιότητες των Υπουργών είστε
άσχετη. Γιατί το λέω αυτό; Εγκαλέσατε τον κ. Σκρέκα γιατί δή-
λωσε αναρµόδιος για τα χρέη των πολιτών στις τράπεζες. 

Θα έπρεπε να γνωρίζετε ότι η σχετική αρµοδιότητα υπάγεται
στη Γενική Γραµµατεία Διαχείρισης Ιδιωτικού Χρέους, η οποία
µε τη σειρά της υπάγεται στο Υπουργείο Οικονοµικών. Άρα η
σχετική ερώτηση θα έπρεπε να γίνει στον Υπουργό Οικονοµικών.
Εάν δεν το γνωρίζετε, δεν σας φταίει ο κ. Σκρέκας. Φταίτε εσείς
που δεν έχετε κάνει καλά τη δουλειά σας, αν και διαφηµίζεστε
ως ιδιαίτερα επιµελής.

Ως προς το µπάζωµα που λέτε διαρκώς και διαρκώς, σας το
εξήγησα και άλλη φορά. Αν θέλετε να σας το πω και κατ’ ιδίαν
να το σηµειώσετε, µήπως το καταλάβετε, πολύ ευχαρίστως.
Ίσως δεν το έχω εξηγήσει εγώ καλά. 

Το Υπουργείο Ανάπτυξης επί των ηµερών µου -όχι επί του κ.
Σκρέκα- είχε και την ευθύνη του λεγόµενου Προγράµµατος Δη-
µοσίων Επενδύσεων. Μέσα στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύ-
σεων, κυρία Πρόεδρε, δεν είναι µόνο έργα για την ανάπτυξη,
όπως προηγουµένως είπατε, αλλά είναι πάσης φύσεως έκτακτες
δαπάνες του κράτους, είτε σε επίπεδο περιφέρειας είτε σε επί-
πεδο Υπουργείων, που έχουν να κάνουν µε πάσης µορφής υπο-
δοµές. 
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Ακόµα και αν η πληρωµή γίνει από το Υπουργείο Υποδοµών,
ακόµα και αν η πληρωµή γίνει από κάποια περιφέρεια, για να
γίνει η πληρωµή πρέπει να εγγραφεί στο Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων. Αυτό έγινε επί των ηµερών µου και πληρώθηκε η
σχετική δαπάνη, αν θυµάµαι καλά τη αιτήσει της Περιφέρειας
Θεσσαλίας τότε, για τις σχετικές εργασίες στον χώρο του δυ-
στυχήµατος των Τεµπών…

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Του εγκλήµατος! Του εγκλήµατος!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Του
δυστυχήµατος των Τεµπών! Θα επιµείνω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, προ-
ηγουµένως κάνατε παράπονο που σας διακόπτουν. Μην διακό-
πτετε και εσείς τώρα!

Κύριε Υπουργέ, ολοκληρώστε, παρακαλώ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):

Εσείς έχετε πολιτικό συµφέρον, ίσως και νοµικό -δεν γνωρίζω τι
σχέση ακριβώς έχετε µε κάποιους από τους συγγενείς-, για να
το λέτε έγκληµα. Όµως, κάθε φορά που το λέτε, απλώς εξυπη-
ρετείτε το συµφέρον σας και κανένα ανθρωπιστικό συναίσθηµα,
µόνο το συµφέρον σας. Διότι αν το κίνητρό σας ήταν το ανθρω-
πιστικό συναίσθηµα, θα γνωρίζατε -καίτοι δικηγόρος- ότι µέχρι
να καταδικαστεί κάποιος σε δικαστήριο είναι αθώος. Γι’ αυτό και
το να µιλάτε διαρκώς για τους ενόχους που πρέπει να τιµωρη-
θούν και να φωτογραφίζετε ανθρώπους δείχνει ότι δεν έχετε κί-
νητρο τον ανθρωπισµό, αλλά έχετε κίνητρο το πολιτικό σας
συµφέρον, τέλος.

Ως προς το ΕΚΑΒ, κυρία Πρόεδρε, θα ήταν ευχής έργον να εί-
χαµε τη δυνατότητα να βρίσκουµε εύκολα προσωπικό για το
ΕΚΑΒ. Τώρα έχουµε προκηρύξει εξακόσιες θέσεις µόνιµου προ-
σωπικού για το ΕΚΑΒ. Πρώτον, δεν είναι καθόλου βέβαιο ότι θα
βρούµε εξακόσιους ενδιαφερόµενους της ειδικότητας που
έχουµε ζητήσει, αλλά ακόµα και αν υποτεθεί ότι όλες αυτές οι
θέσεις θα καταφέρουµε να πληρωθούν, η διαδικασία είναι αρ-
κετά µακροχρόνια, καθώς ως γνωρίζετε περνάει µέσα από το
ΑΣΕΠ για λόγους διαφάνειας.

Φαντάζοµαι ότι µπορούµε να συµφωνήσουµε σαν δύο λογικοί
άνθρωποι ότι είναι καλύτερο να βάλουµε τους σπουδαστές του
ΙΕΚ ΕΚΑΒ, που έχουν περάσει µε επιτυχία τις θεωρητικές τους
σπουδές και άρα, είναι κατά τεκµήριο είναι πολύ καλύτερα εκ-
παιδευµένοι από ένα τυχαίο περαστικό, για να συµπληρώσουµε
µε δεύτερο µέλος το πλήρωµα και να έχουµε περισσότερα ασθε-
νοφόρα στον δρόµο από το να επιλέξουµε να περιµένουµε να
βρούµε τον καλύτερο, αλλά να έχουµε λιγότερα ασθενοφόρα
στον δρόµο.

Και εύχοµαι, κυρία Κωνσταντοπούλου, να µην χρειαστείτε ποτέ
εσείς ή κάποιος συγγενής σας ασθενοφόρο και να µην µπορούµε
εµείς να το πληρώσουµε, γιατί κάποιοι σαν και εσάς δεν θέλουν
να ψηφίσουµε αυτή την τροπολογία.

Η τροπολογία, λοιπόν, αυτή έρχεται, κυρία Πρόεδρε, εξ ανάγ-
κης λόγω της ελλείψεως εύκολης ευρέσεως σχετικού προσωπι-
κού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ. Ολοκληρώστε, φθάσατε τα δέκα λεπτά.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):
Τέλος, στο ερώτηµά σας αν έχουν ερωτηθεί, οι άνθρωποι αυτοί
σπουδάζουν για να κάνουν αυτή τη δουλειά και η σχετική τους
εργασία θα περνάει µέσα στην πρακτική τους άσκηση, ώστε να
παίρνουν και ευκολότερα το πτυχίο τους και να είναι και καλύ-
τερα εκπαιδευµένοι στη λήξη αυτής τους της διαδροµής. Δεύ-
τερο µέλος του πληρώµατος θα µπαίνουν, πάντα θα είναι µαζί
µε έµπειρους συναδέλφους τους και νοµίζω ότι είναι µια πάρα
πολύ δόκιµη και καλή λύση για να λυθεί αυτό το ζήτηµα.

Τελειώνοντας, όσον αφορά τα υπονοούµενα που αφήσατε για
τον κ. Λιανό και ότι τον εκπαραθυρώσαµε για δήθεν σχέδιο περί
φορολογήσεως των τραπεζών, θα µου επιτρέψετε να ενηµε-
ρώσω το Σώµα, καθώς εγώ ήµουν τότε ο υπεύθυνος Υπουργός,
ότι ο κ. Λιανός πολλούς µήνες πριν τη λήξη της θητείας του µε
ενηµέρωσε ότι είχε δεχθεί πρόταση εργασίας σε αρχή περί του
ανταγωνισµού σε άλλη χώρα και µου είπε ότι δεν επιθυµεί να συ-
νεχίσει τη θητεία του. Μάλιστα, µου ζήτησε να φύγει και νωρί-

τερα και τον παρακάλεσα για να τηρηθεί η θεσµική διαδικασία
να µην φύγει πριν τη λήξη της θητείας του, καθώς τότε θα
έπρεπε να βάλουµε κάποιον πάλι µεταβατικό µέχρι τη λήξη της
θητείας, δηλαδή για λίγους µήνες. Άρα, δεν εκπαραθυρώσαµε
τον κ. Λιανό ούτε για καµµία συνωµοσιολογία ούτε για κανέναν
άλλο λόγο, ο άνθρωπος αποφάσισε να συνεχίσει την επαγγελ-
µατική του σταδιοδροµία κάπου αλλού.

Τώρα το να αµφισβητείτε είτε τη νοµική επάρκεια είτε την
ηθική ακεραιότητα της πρώην Προέδρου του Συµβουλίου της
Επικρατείας κ. Σαρπ, εµένα προσωπικά µε ξεπερνά. Τη θεωρώ
λαµπρό κόσµηµα του δικαστικού µας συστήµατος και συγχαίρω
τον κ. Σκρέκα. Τη θεωρώ και µία εξαιρετική επιλογή για τη θέση
στην οποία τοποθετήθηκε. Μακριά όµως επιτέλους από την αί-
θουσα οι συνωµοσιολογίες, οι οποίες βλάπτουν τη δηµοκρατία
και βλάπτουν τελικά και τον ελληνικό λαό και τα συµφέροντά του. 

Ως προς το τι πιστεύει και το τι δεν πιστεύει ο ελληνικός λαός
και αυτά τα υπόλοιπα που µας είπατε, κυρία Πρόεδρε, σε δέκα
ηµέρες θα έχουµε ευρωεκλογές, θα µετρηθούµε και πάλι όλοι,
όπως µετρηθήκαµε και πέρυσι, και το µεγάλο αφεντικό, ο ελλη-
νικός λαός, θα ψηφίσει. Ας τον αφήσουµε να ψηφίσει κι εδώ εί-
µαστε την εποµένη να σχολιάσουµε την ετυµηγορία του
«µεγάλου αφεντικού» που δεν είστε ούτε εσείς, ούτε εγώ, προ-
φανώς, αλλά είναι ο ελληνικός λαός. Ας τον ακούσουµε. Μπορεί
καµµιά φορά να έχει και κάτι να µας πει, κυρία Πρόεδρε, και να
µην τα ξέρετε όλα εσείς.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ένα λεπτό, κυρία

Πρόεδρε, να κάνω µια αναγγελία προς το Σώµα και µετά θα πά-
ρετε τον λόγο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, δεκαοκτώ µαθήτριες και µαθητές και δύο συ-
νοδοί εκπαιδευτικοί από το 2ο Δηµοτικό Σχολείο Ληξουρίου
Κεφαλονιάς. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει παιδιά και σας εύχεται καλή πρό-
οδο.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τον λόγο έχει για µια παρέµβαση η Πρόεδρος της Πλεύσης

Ελευθερίας κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου. Κι εδώ θα κλείσει η συζή-
τηση, δεν έχει άλλη απάντηση, θα συνεχίσουµε µε τους οµιλητές
που περιµένουν αρκετή ώρα.

Ορίστε, κυρία Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Γεωργιάδη, πρώτα απ’ όλα άθελά σας ή ηθεληµένα συ-

νοµολογήσατε γιατί ο κ. Μητσοτάκης µε αποφεύγει. Δεν θέλει.
Θέλει να γλιτώσει από εµένα, και όπως είπατε, καλά έκανε ο Χρυ-
σοχοΐδης και έστειλε τριάντα αστυνοµικούς της ΟΠΚΕ και δεν
ήταν αρκετοί. Τις ειδικές δυνάµεις πρέπει να στείλει κανείς για
να γλιτώσει από τη Ζωή Κωνσταντοπούλου.

Αυτές τις εισηγήσεις κάνετε στον κ. Μητσοτάκη; Να στείλει ει-
δικές δυνάµεις; 

Θέλω να του πείτε εκ µέρους µου ότι και ειδικές δυνάµεις να
στείλει και αλεξιπτωτιστές και ό,τι άλλο κατεβάσει η κούτρα σας
ως επινόηση -καλό είναι βέβαια να αρχίσετε να προσλαµβάνετε
υγειονοµικούς και πραγµατικά εκπαιδευµένο κόσµο για να οδη-
γεί ασθενοφόρα- όποιον όµως και να στείλει, όσους και να στεί-
λει, από εµένα δεν γλιτώνετε. Εγώ θα είµαι εδώ, θα είµαι
παρούσα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας)

Ούτε από την Πλεύση Ελευθερίας γλιτώνετε, ούτε από την
Κοινοβουλευτική µας Οµάδα που είναι και θα είναι εδώ για να
κάνει την πραγµατική αντιπολίτευση. Το οµολόγησε και ο Πρό-
εδρος της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης -που τώρα δεν είναι κα-
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νένας Βουλευτής στα Έδρανα για να το επιβεβαιώσει- η πραγ-
µατική αντιπολίτευση µέσα στη Βουλή ασκείται από εµάς τους
έξι Βουλευτές της Πλεύσης Ελευθερίας που υπολογίζετε, µάλ-
λον, ότι κάπως θα µας εξολοθρεύσετε. Δεν θα γίνει αυτό. Μπρο-
στά σας θα µας βρίσκετε. 

Και όπως δίνουµε ζωή στη Βουλή, θα δώσουµε ζωή και στην
Ευρωβουλή. Και όπως σας ξαναείπα «ζωή στη Βουλή και στην
Ευρωβουλή» δεν σηµαίνει απαραίτητα Ζωή Κωνσταντοπούλου -
σηµαίνει και Ζωή Κωνσταντοπούλου- αλλά σηµαίνει όλοι οι Βου-
λευτές και όλες οι Βουλευτίνες µας παρόντες και παρούσες
παντού.

Πείτε το όµως στον κ. Μητσοτάκη αυτό, γιατί δεν θέλω να του
µπαίνουν τέτοιες ιδέες. Καλό είναι εδώ, κοινοβουλευτικά να αν-
τιπαρατεθούµε και να έρθει σε ένα debate που τον προσκαλώ
πάνω από έναν χρόνο και δεν έχει έρθει σε debate µε γυναίκα
Αρχηγό κόµµατος διότι -δεν ξέρω- υπάρχει αυτή η άποψη ότι δεν
πρέπει µε τις γυναίκες µάλλον να διαλέγεται. 

Είναι η ίδια άποψη που έχει ο Υφυπουργός σας κ. Βαρτζόπου-
λος, που µας είπε ότι είναι βιολογικό θέµα οι γυναικοκτονίες ή
που έχει ο κ. Φλωρίδης, που µας είπε ότι είναι επιστηµονική
άποψη ότι είναι βιολογικό θέµα οι γυναικοκτονίες. Ποιας επιστή-
µης, δεν ξέρω. Ρωτάω: Υπάρχει επιστήµη «µπουρδολογία»; Γιατί
µόνο εκεί παραπέµπουν αυτές οι ανεκδιήγητες δηλώσεις, την
ώρα που έχουµε φτάσει στην έκτη γυναικοκτονία για το 2024 και
ο Πρωθυπουργός και η Κυβέρνησή σας δεν κάνουν τίποτε.

Κι εσείς ως Υπουργός Υγείας δεν µας είπατε: Θα κάνετε κάτι;
Υπάρχει το ζήτηµα της αντιµετώπισης των θυµάτων, της εκπαί-
δευσης του προσωπικού του υγειονοµικού, ώστε να µην διώχνει
τραυµατισµένες γυναίκες που µπορεί να λένε: «χτύπησα και
έπεσα» και να εξετάζει λίγο πιο βαθιά µήπως πρόκειται για θύ-
µατα κακοποίησης. 

Έρχοµαι σε ένα πολύ σοβαρό θέµα που επιµένετε σε αυτό να
προκαλείτε, κύριε Γεωργιάδη. Στα Τέµπη έγινε έγκληµα. Και το
ότι έγινε έγκληµα το έχει ήδη αποτυπώσει η ποινική δίωξη σε
βαθµό κακουργήµατος που έχει ασκηθεί από την αρµόδια εισαγ-
γελική αρχή και τα πάµπολλα κατηγορητήρια σε βαθµό κακουρ-
γήµατος που έχουν διατυπωθεί από τον εφέτη ειδικό ανακριτή
εναντίον δεκάδων κατηγορουµένων, µεταξύ των οποίων πάρα
πολλοί εκλεκτοί σας.

Ότι έγινε έγκληµα, λοιπόν, δεν συζητιέται. Και το πρόβληµα
είναι ότι ενώ γίνεται ανάκριση για έγκληµα, εσείς επιµένετε να
µην το λέτε έγκληµα, αλλά δυστύχηµα, ατύχηµα, καταστροφή,
τραγωδία, ό,τι άλλο εκτός από έγκληµα. Όσο προκαλείτε µε
αυτό τον τρόπο, άλλο τόσο θα σας απαντώ. Έγινε έγκληµα. Για
το έγκληµα αυτό θα µιλάµε. Ασχοληθήκατε ειδικά από την πρώτη
στιγµή µε το να καλύψετε τα ίχνη σας, ως ένοχοι για το έγκληµα
αυτό και µπαζώσατε, αφού αποµακρύνατε άρον-άρον τα συν-
τρίµµια και τα υπολείµµατα και τα προσωπικά αντικείµενα των
ανθρώπων, ακόµη και ανθρώπινα µέλη, άρον-άρον τα αποµακρύ-
νατε, και µπαζώσατε τον χώρο. Πότε; Την 1η Μαρτίου.

Κύριε Γεωργιάδη, την 1η Μαρτίου. Κοιτάτε το κινητό σας και
ενηµερώνεστε από το κινητό και έτσι την πατάτε. Θα σας απαν-
τήσω µετά για το…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, κυρία
Πρόεδρε. Αφήστε το κινητό.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Πρόεδρε, θα πάρω τον χρόνο που πήρε και ο
Υπουργός για να µιλάει. Μίλησε δώδεκα λεπτά. Εγώ είµαι στα
πέντε. Θα κάνω λιγότερο από δώδεκα.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κύριε Γεωργιάδη, λοιπόν, στις 31 Μαρτίου…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Αυτό που είπατε νο-

µίζω ότι δεν είναι σωστό, κυρία Πρόεδρε. Τι θα πει: «Θα πάρω
τον χρόνο που πήρε ο Υπουργός»; Δεν είναι σωστό. Απλά σας
παρακάλεσα να ολοκληρώσετε όσο πιο γρήγορα µπορείτε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Θα το προσπαθήσω, κύριε Πρόεδρε, επειδή µου το ζη-
τάτε ευγενικά. Απλώς επισηµαίνω τι έγινε αµέσως
προηγουµένως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστώ πολύ.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ:…(Δεν ακούστηκε)

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εσάς δεν ξέρω το όνοµά σας, που λέτε ότι σας κάνω τη
χάρη, γιατί σας έχω δει ελάχιστα στη Βουλή. Τώρα είστε ένας
από τους τρεις της Νέας Δηµοκρατίας, µάλλον περιµένετε για
να µιλήσετε και είστε εδώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μάλλον περιµένετε για να µιλήσετε και είστε εδώ, γιατί
συνήθως δεν σας βλέπουµε. Θα µάθω και το όνοµά σας και θα
σας απαντήσω.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ:…(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, τι

τρόπος είναι αυτός; Σας παρακαλώ, σας παρακαλώ.
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

Προηγήθηκε ο συνάδελφος.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):…

(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, θα

µου κάνετε παρατήρηση; Σας παρακαλώ.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ: Μίλησε σαράντα

πέντε λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε,

αυτό δεν είναι δικό σας θέµα. Είναι δικό µου θέµα το πόσο µι-
λάει.

Κυρία Πρόεδρε, συνεχίστε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ευχαριστώ.
Ένας, δυο, τρεις, τέσσερις. Αυξάνονται. Και µε τον Υπουργό,

πέντε. Δεν ξέρω µήπως υπάρχει πλαφόν στη συµµετοχή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, σας

παρακαλώ, συνεχίστε την οµιλία σας και αφήστε το.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Κύριε Πρόεδρε, τον Κανονισµό θα τον εφαρµό-
σουµε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, κυρία συ-
νάδελφε. Ο πρώτος που δεν εφάρµοσε τον Κανονισµό, και το ξέ-
ρετε πολύ καλά, είναι προηγουµένως ο Υπουργός. Σας
παρακαλώ να τελειώνουµε µε αυτή τη διαδικασία. Σας παρα-
καλώ. Μην αρχίσετε κι εσείς τώρα.

ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Άρθρο 66: Πρέπει να µένουµε στο θέµα µας. Δεν
πρέπει να έχουµε ανάρµοστες συµπεριφορές απέναντι στους συ-
ναδέλφους. Και απευθυνόµαστε δι’ υµών στο Σώµα. Δεν τηρείται
τίποτα από όλα αυτά. Σας παρακαλώ πάρα πολύ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Συµφωνώ µε αυτό που
λέτε και προσπαθώ να το κρατήσω όσο µπορώ.

Συνεχίστε, κυρία Πρόεδρε, και παρακαλώ συντοµεύστε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα πάρω και τον χρόνο των
παρεµβάσεών µου για να ολοκληρώσω τη σκέψη µου µετά από
όλη αυτή τη θύελλα που προκάλεσαν οι τέσσερις Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας.

Κύριε Γεωργιάδη, το µπάζωµα, λοιπόν, έγινε από την πρώτη
στιγµή, τότε που µετέβη και ο κύριος Πρωθυπουργός επί τόπου.
Έγινε από την πρώτη στιγµή, αλλά το έγγραφο της περιφέρειας
του εκλεκτού σας κ. Αγοραστού χρονολογείται 31 Μαρτίου. Τότε
απευθύνθηκε στο Υπουργείο Ανάπτυξης, διότι πρώτα µπαζώσατε
και µετά είπατε: «Από πού θα το πληρώσουµε». Και επειδή από
την τσέπη σας δεν πληρώνετε τίποτα, είπατε: «Ας το βάλουµε
στο Ταµείο Ανάκαµψης και ας το εµφανίσουµε ως πρόγραµµα
επένδυσης». 

Στις 31 Μαρτίου, λοιπόν, του 2023 σας απευθύνει έγγραφο ο
κ. Αγοραστός. Στις 19 Απριλίου του 2023 υπογράφει για την έν-
ταξη του µπαζώµατος ως έργου ανάπτυξης ο Υφυπουργός -ο
δικός σας τότε Υφυπουργός, ήσασταν Υπουργός Ανάπτυξης- κ.
Τσακίρης.

Θα µας πείτε, γιατί βάλατε Υφυπουργό να το υπογράψει, αφού
τώρα µας λέτε ότι είστε όλοι αθώοι. Και 24 Ιανουαρίου του 2024
έρχεται ο κ. Παπαθανάσης και εκταµιεύει για το έργο ανάπτυξης.
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Και µας λέτε ότι όλα αυτά είναι λειτουργία κράτους δικαίου και
χρηστού κράτους, ενώ τα κάνατε στα µουλωχτά, στα κρυφά για
να συγκαλύψετε και µετά προσπαθούσατε να συγκαλύψετε και
τη συγκάλυψη ακόµη, εµφανίζοντάς την ως έργο ανάπτυξης.

Και έρχεστε εδώ να επικαλεστείτε το τεκµήριο αθωότητάς
σας; Έρχεστε να µας πείτε: «Είµαστε αθώοι και µη µας λέτε ένο-
χους» και κυρίως «µη λέτε ότι έγινε έγκληµα»; Αυτά ακούει ο κό-
σµος και εξανίσταται. Αυτά σας ακούει και σας βλέπει να λέτε
και επαναστατεί. Και, βεβαίως, τον κόσµο θα ακούσουµε, όχι
εσάς που λέτε ότι κανένας στην κοινωνία δεν ενδιαφέρεται για
εξεταστική και για προανακριτική για τα Τέµπη. Αυτά λέγατε τον
Νοέµβριο. 

Ούτε θα ακούσει εσάς που θέλετε να δικαιολογήσετε το γεγο-
νός ότι κρύβατε την αλήθεια από τον κόσµο και τον παρωθούσατε
να παίρνει τα τρένα ως ασφαλή, ενώ γνωρίζατε ότι δεν είναι
ασφαλή. Και οµολογήσατε και είπατε ότι άµα λέγαµε ότι δεν είναι
ασφαλή, δεν θα έµπαινε κανείς στα τρένα. Μα, να µην έµπαινε
έπρεπε, κύριε Γεωργιάδη. Να προστατεύσετε τον κόσµο, έπρεπε. 

Όταν, λοιπόν, αυτά έχετε κάνει, δεν µπορεί να έρχεστε εδώ
και να µας µιλάτε για το τεκµήριο αθωότητας το δικό σας, του κ.
Καραµανλή, του κ. Μητσοτάκη, του κ. Αγοραστού, του κ. Τριαν-
τόπουλου και πολλών άλλων κυρίων, οι οποίοι εµπλέκονται σ’
αυτό το έγκληµα και αυτή τη στιγµή προστατεύονται από εσάς
τους ίδιους. Αυτοπροστατεύεστε και αλληλοπροστατεύεστε και
αλληλοχειροκροτείστε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώσατε, κυρία
Πρόεδρε;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Όχι, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Έντεκα λεπτά είστε.
Το βλέπετε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ναι, εκ των οποίων τα τρία λεπτά ήταν διακοπές. Και
σας είπα ότι παίρνω και τις παρεµβάσεις µου.

Τώρα, κύριε Γεωργιάδη, είστε λίγο ανενηµέρωτος και σας είπα
να µην ενηµερώνεστε από το διαδίκτυο, γιατί το κάνατε και την
άλλη φορά. Η Ένωση Δικαστών και Εισαγγελέων βρίσκεται σε
προεκλογική περίοδο. Εξέδωσαν ανακοίνωση για να καλύψουν
τη συνάδελφό τους, ψηφοφόρο τους, τρία µέλη της Ένωσης Δι-
καστών και Εισαγγελέων από το Διοικητικό Συµβούλιο εκ των
οποίων το ένα µέλος, µάλιστα, ήταν στη σύνθεση για την εκδί-
καση της υπόθεσης «SIEMENS», αλλά είχε ξεχάσει να το πει. Το
είπε στο ακροατήριο, όταν βγήκε πια το δικαστήριο να συνεδριά-
σει, ότι είναι κουµπάρα µε έναν συνήγορο υπεράσπισης και η
υπόθεση που πήγαινε να παραγραφεί, πήγε ακόµα πιο πίσω. 

Τρεις, λοιπόν, σε προεκλογική περίοδο και όταν τους κατήγ-
γειλα εντονότατα, κατάπιανε τη γλώσσα τους. Διότι δεν συνηθίζω
να αντιδρώ και να µάχοµαι επί µαταίω, ούτε φυσικά συνηθίζω να
χαρίζοµαι και να διαπλέκοµαι µε επίορκους λειτουργούς. Συνη-
θίζω, όµως, να αναγνωρίζω και να επιβραβεύω -όχι µε άλλον
τρόπο, αλλά µόνο θεσµικά και δηµόσια- εκείνους τους λειτουρ-
γούς που, παρά τις δικές σας παρεµβάσεις και τις δικές σας πιέ-
σεις και όλων των κυβερνήσεων διαχρονικά, κρατάνε την
ανεξαρτησία τους.

Θα αναφερθώ σε σχέση µε το ζήτηµα του ΕΚΑΒ. Δηλαδή, µας
λέτε ότι η επιλογή που έχουν οι ασθενείς είναι ή να πάνε σπουδα-
στές που κάνουν την πρακτική τους να κάνουν το πλήρωµα ασθε-
νοφόρων ή να πάει -όπως είπατε- κάποιος τυχαίος περαστικός;
Και µου εύχεστε να µη µου τύχει να χρειαστώ ασθενοφόρο και,
όταν το εύχεστε σε µένα, το εύχεστε σε όλη την κοινωνία να µη
χρειαστεί ασθενοφόρο και δεν µπορείτε εσείς να το πληρώσετε;

Μα, δεν ντρέπεστε; Δεν ντρέπεστε; Δεν λέτε ότι όλα είναι
καλώς καµωµένα, είµαστε σε ανάπτυξη, είµαστε καταπληκτικά
και µας λέτε ότι η λύση είναι ή τυχαίος περαστικός ή σπουδα-
στής που δεν έχει πάρει πτυχίο ή πυροσβέστης ή στρατιωτικός
ή δηµοτικός υπάλληλος; Το ξέρετε ότι οι στρατιωτικοί που κλή-
θηκαν να επιτελέσουν αυτά τα καθήκοντα, εµένα µου έστειλαν
επιστολές το καλοκαίρι, έπαθαν φοβερά ψυχικά τραύµατα από
αυτά που αντίκρισαν και για τα οποία δεν ήταν προετοιµασµένοι,
γιατί δεν είναι το αντικείµενό τους; 

Αφήστε, λοιπόν, αυτούς τους εξυπνακισµούς µε τα ζητήµατα

της υγείας. Ασχοληθείτε µε το αντικείµενό σας στα σοβαρά και
µην απειλείτε την κοινωνία ότι ή τυχαίος περαστικός ή σπουδα-
στής ή σε κάθε περίπτωση άσχετο πρόσωπο µε τα καθήκοντα
προστασίας του ασθενούς είναι εκείνος, ο οποίος θα επιληφθεί.

Τέλος, για τις αναφορές σας στην προεδρία µου ως Προέδρου
της Βουλής. Συγγνώµη που κοιµόσασταν στα έδρανα και δεν αν-
τέχατε να είστε εδώ να εκπληρώσετε τα καθήκοντά σας. Ξέρετε
τι ξεχάσατε, κύριε Γεωργιάδη; 

Έγινε ένα δηµοψήφισµα στις 5 Ιουλίου του 2015 και αυτό το
µεγάλο αφεντικό, στο οποίο εσείς αναφερθήκατε -εµείς δεν µι-
λάµε µε όρους αφεντικών, εµείς µιλάµε µε όρους κοινωνίας και
ανθρώπων και κυρίαρχου λαού- ο λαός, λοιπόν, και η κοινωνία
µε ποσοστό συντριπτικό 61,35% αποφάσισε ότι δεν θέλει αυτό
το οποίο εσείς µε το έτσι θέλω επιβάλατε, παραβιάζοντας το Σύν-
ταγµα και ψέγετε εµένα που υπηρέτησα την εντολή του ελληνι-
κού λαού και αρνήθηκα να υποκύψω στους εκβιασµούς σας και
στους τραµπουκισµούς σας. Ψέγετε εµένα αντί να αναλάβετε τις
ευθύνες σας.

Θέλω να σας πω το εξής. Η διαφορά µας είναι ποια, κύριε Γε-
ωργιάδη; Είναι ότι εσείς µε ψηφίσατε ως Πρόεδρο της Βουλής,
µε χειροκροτήσατε όταν εξελέγην και µε εκθειάζατε όταν συγ-
κρούστηκα µε το ΣΥΡΙΖΑ και πάρα πολλές φορές µετά. Εγώ αν-
τιθέτως ούτε σας ψήφισα ούτε θα σας ψηφίσω ούτε σας
εκθείασα ούτε θα σας εκθειάσω ούτε µε οποιονδήποτε άλλον
τρόπο θα σας επιβραβεύσω. 

Και όσο για τις καρδούλες ούτε καρδούλα, κύριε Γεωργιάδη,
από εµένα. Η καρδιά µου χτυπάει για τους πολίτες και την κοι-
νωνία και σε όποιον αυτό αρέσει. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):
Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Όχι, κύριε Υπουργέ,
δεν έχετε τον λόγο, να κλείσουµε. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Δεν
γίνεται. Έχει αναφερθεί ονοµαστικά σε εµένα επτά φορές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, έχετε
µιλήσει τόσες ώρες. Για µια τροπολογία ήρθατε και µιλάτε συνε-
χώς. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):
Κύριε Πρόεδρε, εσείς την αφήσατε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κανονικά, κύριε
Υπουργέ, δεν έχετε τον λόγο. Κάντε µου τη χάρη για δύο λεπτά
µόνο. Κάπου πρέπει να ολοκληρωθεί αυτή συζήτηση, περιµένουν
οι Βουλευτές να µιλήσουν.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):
Πρώτα απ’ όλα θα αντέξω χωρίς την καρδούλα σας, κυρία Κων-
σταντοπούλου. Θα µου είναι δύσκολο, αλλά θα προσπαθήσω να
αντέξω. 

Τώρα θα ήθελα να διαγραφεί από τα Πρακτικά ότι έχουµε κά-
ποιου είδους διάθεση να σας εξολοθρεύσουµε. Δεν έχουµε κα-
νένα τέτοιο βίαιο ένστικτο για κανέναν συµπολίτη µας, πόσω
µάλλον για εσάς. Εµείς σεβόµαστε την ετυµηγορία του ελληνι-
κού λαού και εφόσον ο ελληνικός λαός επιλέγει να έχει στη
Βουλή την Πλεύση Ελευθερίας ως Κυβέρνηση ή ως Αντιπολί-
τευση, από όποια θέση µας ορίζει ο ελληνικός λαός πάντα θα συ-
νοµιλούµε µε τις πολιτικές δυνάµεις που ο ελληνικός λαός
εκλέγει, γιατί σεβόµαστε και τον τελευταίο ψηφοφόρο. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Δεν υπάρχει πρώτος και τελευταίος ψηφοφόρος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, σας
παρακαλώ!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Και
τον έναν ψηφοφόρο. Αυτή είναι η βασική µας διαφορά. Εσείς αν-
τιθέτως τους ψηφοφόρους που επιλέγουν τα άλλα κόµµατα, το
δικό µας εν προκειµένω, δεν τους σέβεστε. Σας είπα, σε δέκα
µέρες έχουµε ευρωεκλογές, θα ξαναµετρηθούµε. Ας αφήσουµε
τους συµπολίτες µας να κρίνουν ποιον επιθυµούν να έχει ποια
θέση.
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Σας είπα η συνωµοσιολογία βλάπτει τη δηµοκρατία και την
επαναφέρατε. Είπατε µε ύφος δήθεν ότι δεν γνωρίζετε, γιατί βά-
λατε τον κ. Τσακίρη να υπογράψει και δεν το κάνατε εσείς, αφού
είστε όλοι αθώοι; Γιατί ο κ. Τσακίρης ως Υφυπουργός είχε την
αρµοδιότητα του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων και υπέ-
γραφε επί τέσσερα χρόνια όλα τα σχετικά εντάλµατα. Δεν έγινε
καµµία διαφορά επί του προκειµένου. Αυτός που υπέγραφε όλα
τα άλλα βάσει του ΦΕΚ υπέγραψε και αυτό.

Και αυτό το λέω ως ένα παράδειγµα του πόσο καλοί είστε στο
να υποκρίνεστε ότι σας νοιάζει η αλήθεια, ενώ σας νοιάζει µόνο
το συµφέρον σας.

Μου είπατε να µην κοιτάω το διαδίκτυο και διάφορα περίεργα
για τις εκλογές στην Ένωση Δικαστών. Την ανακοίνωση σας τη
διάβασα. Μα, εγώ διαβάζω και άλλο δηµοσίευµα: «Επεισοδιακή
δίκη στον Βόλο. Η κ. Κωνσταντοπούλου µήνυσε την Πρόεδρο του
Δικαστηρίου». Κι αυτό ψευδές είναι; Δεν κάνατε µήνυση στην
Πρόεδρο; Εδώ µιλάµε για µία δικηγόρο που µπαίνει σε ένα δικα-
στήριο, µηνύει την Πρόεδρο, ζητά να συλληφθεί ο εισαγγελέας
και δεν ξέρω κι εγώ τι άλλα κάνατε και το θεωρείτε και φυσιολο-
γική συµπεριφορά, για την οποία πρέπει να σας λέµε και µπράβο! 

Δεν θέλω να πω πώς χαρακτηρίζεται µια τέτοιου τύπου συµ-
περιφορά. Θέλω να το αφήσω στην κρίση της επιστήµης, της
ανάλογης επιστήµης που κρίνει τέτοιου τύπου συµπεριφορές.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Και ποια είναι αυτή;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Αυτή
που καταλαβαίνει ο καθένας µας. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Και οι ναζί αυτά λέγανε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, σας
παρακαλώ.

Κύριε Υπουργέ, ολοκληρώστε και σεβαστείτε…
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Έρ-

χοµαι, λοιπόν, τώρα στο τελευταίο. 
Κυρία Πρόεδρε της Πλεύσης Ελευθερίας, µην µπερδεύετε τον

ίσκιο σας µε το µπόι σας. Τον Αύγουστο του 2015 είχε πράγµατι
προηγηθεί το δηµοψήφισµα, αλλά τον Σεπτέµβριο του 2015 έγι-
ναν εθνικές εκλογές και ο ελληνικός λαός, κυρία Κωνσταντοπού-
λου, ψήφισε τα κόµµατα που ψηφίσαµε εκείνη τη µέρα το
µνηµόνιο, αν θυµάµαι καλά, σε ένα ποσοστό περίπου 80% αθροι-
στικά. Εσάς δεν σας έβαλε καν στη Βουλή. 

Αν πιστεύετε εσείς ότι εκφράζατε µε τόσο γνήσιο συναίσθηµα
και µόνοι σας το 61,3% του δηµοψηφίσµατος, σε δύο µήνες αυτό
το ηρωικό 61,3% δεν αναγνώρισε την ειλικρινή, µοναδική και αυ-
θεντική υπεράσπισή σας και σας έστειλαν να δικηγορείτε στα δι-
καστήρια και να µηνύετε τους δικαστές για να κερδίσετε µια
υπόθεση; 

Άρα, λοιπόν, µη διεκδικείτε για τον εαυτό σας ρόλο που δεν σας
αξίζει και δεν σας τον έδωσε ο λαός. Ο λαός επιβράβευσε σε δια-
δοχικές εκλογικές αναµετρήσεις έκτοτε τη Νέα Δηµοκρατία. Και
εφόσον σέβεστε τους ψηφοφόρους, προφανώς σέβεστε και την
ετυµηγορία τους και αντιλαµβάνεστε ότι οι πολιτικές πράξεις που
έλαβε η Νέα Δηµοκρατία είναι πολιτικές πράξεις οι οποίες, κυρία
Κωνσταντοπούλου, είχαν την έγκριση και την επιβράβευση του ελ-
ληνικού λαού σε διαδοχικές εκλογικές αναµετρήσεις. Άρα, παρα-
καλώ πολύ, µην υποδύεστε και µην καπηλεύεστε έναν ρόλο που
δεν σας ανήκει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, σεβα-
στείτε και τη Βουλή και τους Βουλευτές, σας παρακαλώ. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας):
Επειδή µιλήσατε για το αν έχω εγώ ή διάφοροι συνάδελφοι µου
το τεκµήριο της αθωότητας κι επειδή εγώ έχω σπουδάσει Ιστορία
και Αρχαιολογία και εσείς Νοµική, φαίνεται ότι µάλλον τα νοµικά
τα ξέρω καλύτερα από εσάς. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μάλλον.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Τεκ-
µήριο αθωότητας έχουν όλοι οι κατηγορούµενοι. Εγώ δεν είµαι
κατηγορούµενος για τίποτα, ούτε οι συνάδελφοι που αναφέρατε.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Έτσι αισθάνεσθε!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Όσοι
δεν έχουν κατηγορία δεν έχουν τεκµήριο αθωότητας, είναι
αθώοι. Αλλά εσείς κάνετε µονίµως στο ίδιο πράγµα που κάνατε
και πριν εναντίον µου. 

Έχω πει εγώ ποτέ ότι γνωρίζαµε ότι τα τρένα είναι επικίνδυνα
και επίτηδες δεν το λέγαµε στον κόσµο για να µην µπαίνουν στα
τρένα, όπως διαρκώς επαναλαµβάνετε αυτό το ψέµα; Ουδέποτε!
Το σχετικό βίντεο από την εκποµπή του «BLUESKY» είναι στη διά-
θεσή σας. Σε ερώτηση του δηµοσιογράφου κ. Στούµπου «Γιατί
ο κ. Καραµανλής στη Βουλή δεν ανέφερε τις καταγγελίες των
συνδικαλιστών;» είπα: «Δεν έχω την παραµικρή ιδέα. Μπορεί να
θεώρησε ότι αν αναφερόταν σε αυτά, στις καταγγελίες συνδικα-
λιστών, θα φοβόταν ο κόσµος να µπαίνει στα τρένα». 

Είναι προφανές, δεν υπάρχει κανένας Υπουργός -πόσω µάλ-
λον εγώ- που θα ξέρει ότι ένα τρένο ή οτιδήποτε άλλο είναι επι-
κίνδυνο και θα βάλει την υπογραφή του για να µπει κόσµος µέσα. 

Όλο αυτό που είπατε είναι άλλο ένα χυδαίο ψέµα στη σειρά
των χυδαίων ψεµάτων που κάνετε όλο αυτό το χρονικό διάστηµα
για να καπηλευθείτε τον γνήσιο πόνο των γονέων που έχασαν τα
παιδιά τους και τον γνήσιο πόνο του ελληνικού λαού στην ανά-
µνηση αυτού του τραγικού δυστυχήµατος. 

Όλα αυτά είναι γνήσια. Εσείς δεν είστε γνήσια! Γιατί εσείς τα
γνήσια, δεν θα χρησιµοποιούσατε εναντίον µου ένα εις γνώση
σας ψέµα µόνο και µόνο για να κινητοποιήσετε το κοινό περί δι-
καίου αίσθηµα. Τα ψέµατα τα χρησιµοποιείτε περί υπογραφών
Τσακίρη, περί του τι έχω πει εγώ, περί του µπαζώµατος και όλα
τα άλλα, για έναν και µοναδικό λόγο: Για να υπηρετήσετε το πο-
λιτικό και υλικό σας συµφέρον! 

Αυτή είναι, λοιπόν, η διαφορά µας! Δεν µιλάτε για την αλήθεια.
Δεν µιλάτε για τους νεκρούς. Δεν µιλάτε για το δυστύχηµα. Μιλάτε
για το συµφέρον σας! Κάθε φορά που το κάνετε, µιλάτε µόνο για
το συµφέρον σας! Και αυτό, ευτυχώς, ο ελληνικός λαός…

Μη µιλάτε στο τηλέφωνο, παρακαλώ πολύ! 
Παρακαλώ πολύ, να µη µιλάει στο τηλέφωνο, κύριε Πρόεδρε.

Να την ψέξετε! Μιλάει στο τηλέφωνο, απαράδεκτο!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, µπο-

ρείτε να ολοκληρώσετε; Ολοκληρώστε, παρακαλώ. Μιλάτε επτά
λεπτά, κύριε Υπουργέ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Το
έκανα, διότι προηγουµένως, ο θαλαµοφύλακας της Αιθούσης… 

Γιατί το όνειρό της δεν ήταν να γίνει Πρόεδρος κόµµατος, ούτε
δικηγόρος. Το όνειρό της ήταν να γίνει θαλαµοφύλακας σε στρα-
τόπεδο και κάθε φορά µετράει ποιοι είναι παρόντες ή απουσιο-
λόγος σε τάξη, αλλά µπορεί να σας αδικήσω. Ο θαλαµοφύλακας,
λοιπόν, προηγουµένως µου έκανε και παρατήρηση για το κινητό. 

Είδατε, όµως, κυρία Ζωή Κωνσταντοπούλου, πώς τα φέρνει η
ζωή;

Ξαναλέω, λοιπόν, οι περισσότεροι πράγµατι λογικοί άνθρωποι
σας αποφεύγουν. Εγώ σε µία διαστροφική πλευρά του χαρα-
κτήρα µου απολαµβάνω να σας συναντώ, γιατί θέλω να ξεσκε-
πάζω την υποκρισία και το ψέµα σας. Όποτε µιλάτε για τα Τέµπη,
µιλάτε για το συµφέρον σας. Δεν πονάτε, ούτε πονέσατε ποτέ
για κανένα παιδί. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Όχι, κυρία Πρόεδρε,

δεν έχετε τον λόγο. Σας παρακαλώ, όχι! Έχετε εξαντλήσει κάθε
περιθώριο. Θέλω να το καταλάβετε. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Πρόεδρε, επί προσωπικού θέλω τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Δεν γίνεται, κυρία
Πρόεδρε. Δεν έχετε τον λόγο. Έχετε εξαντλήσει όλα τα περιθώ-
ρια. Σας παρακάλεσα.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Μίλησε επτά λεπτά, δώστε µου ένα λεπτό εµένα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, µιλή-
σατε τριάντα πέντε λεπτά, δεν είπα τίποτα. Μιλήσατε δεκαπέντε
λεπτά µετά.
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ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Για ένα λεπτό µόνο, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Μόνο για ένα λεπτό,
παρακαλώ. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Γεωργιάδη, σας έχω µια συµβουλή. Μην κρίνετε
εξ ιδίων τα αλλότρια. Υπάρχουµε κάποιοι άνθρωποι που αγωνι-
ζόµαστε. Και προσωπικά, επειδή µου κάνατε τη χάρη να αναφερ-
θείτε στη δικηγορική µου δράση, η δικηγορική µου δράση, κύριε
Γεωργιάδη, είναι διάσπαρτη και διάστικτη από υπεράσπιση πο-
λιτών, κινηµάτων, ανθρώπων σε ανάγκη, δανειοληπτών, ανθρώ-
πων που τους παίρνετε τα σπίτια, αφιλοκερδώς. Όπως
αφιλοκερδώς βρίσκοµαι δίπλα στις οικογένειες των Τεµπών και
εκείνες που τις εκπροσωπώ ως δικηγόρος και εκείνες που δεν
τις εκπροσωπώ, αλλά είµαι δίπλα τους. 

Στη ζωή µου ολόκληρη -αυτό είναι ίσως που δεν µπορείτε να
το χωνέψετε- ουδέποτε κινήθηκα µε βάση το κέρδος, µε βάση
ανταλλάγµατα, µε βάση άλλα συµφέροντα, παρά µόνον το κοι-
νωνικό συµφέρον και το συµφέρον των ανθρώπων που µαστίζον-
ται από την αδικία και από τις δικές σας πολιτικές. 

Κάθε φορά που θα αµφισβητείτε ότι στα Τέµπη διαπράχθηκε
έγκληµα, κάθε φορά θα µε βρίσκετε απέναντι. Κάθε φορά που
θα προσπαθείτε να "ψυχιατρικοποιήσετε" το πόσο σας ενοχλώ,
µε αχαρακτήριστες εκφράσεις σαν αυτές που υιοθετήσατε πριν
από λίγο, ότι είναι άλλης επιστήµης…

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Δεν
είπα κάτι. Αυτά τα λέτε εσείς, όχι εγώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Πρόεδρε, πα-
ρακαλώ, ολοκληρώστε. Ένα λεπτό είπατε. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.

Κάθε φορά που θα το κάνετε αυτό, κάθε φορά που θα λέτε ότι
έχετε κάποια διαστροφή και ενώ όλοι µε αποφεύγουν εσείς έρ-
χεστε και θέλετε να αντιπαρατίθεστε, κάθε φορά θα είµαι εδώ
για να σας απαντώ. Διότι, εγώ λογοδοτώ στους πολίτες και ανά-
µεσα στους πολίτες βρίσκοµαι καθηµερινά και ως δικηγόρος που
µάχοµαι και µάχοµαι απέναντι και σε εξουσίες δικαστικές, όταν
εκείνες παραβιάζουν το Σύνταγµα και τη νοµιµότητα. Μάχοµαι
απέναντι σε κάθε είδους εξουσία, κυρίως τις αλαζονικές εκείνες
εξουσίες που νοµίζουν ότι µπορούν να τυλίξουν σε µια κόλλα
χαρτί τους πολίτες και το δίκαιο.

Αυτά, λοιπόν, τα οποία είπατε, όλα σας τα επιστρέφω. Και, βε-
βαίως, µιας και είπατε ότι θα µετρηθούµε στις 9 Ιουνίου, βεβαίως,
κύριε Γεωργιάδη, θα µετρηθούν και θα καταµετρηθούν οι ψήφοι
των Ελλήνων και των Ελληνίδων πολιτών. Σταµατήστε να κοµπά-
ζετε και να τους προκαλείτε.

Είναι ήδη έξαλλοι µε το πόσο κοµπάζετε για το 41%. Και κάθε
φορά που το κάνετε, κάθε φορά θα πέφτουν τα ποσοστά σας.
Αυτό σας το εγγυώµαι. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας. 

Τον λόγο έχει η κ. Ζωή Ράπτη, Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος
της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ λέω για αλλαγή να παραµείνω
στο θέµα και να τηρήσω τον Κανονισµό που στο άρθρο 66 ζητά
να µην αποµακρυνόµαστε από το θέµα. Επιβάλλει στον Πρόεδρο
να ανακαλεί όσους αποµακρύνονται από το θέµα και βεβαίως εάν
επιδεικνύουν και ανάρµοστη συµπεριφορά να τους ανακαλεί στην
τάξη. 

Μένοντας, λοιπόν, στο νοµοσχέδιο, το οποίο συζητάµε σή-
µερα, αφ’ ενός να υπογραµµίσω ότι προστατεύει τον κατανα-
λωτή, γιατί εξασφαλίζει την αληθινή πληροφόρηση ακριβώς
µέσω της αναγραφής της προγενέστερης τιµής που πωλούνταν
το προϊόν πριν από την έκπτωση, ούτως ώστε ο καταναλωτής να
µπορέσει επιτέλους να συγκρίνει τις τιµές. Ενισχύει την προστα-
σία του καταναλωτή από τις πλασµατικές ανακοινώσεις σχετικά
µε τη µείωση τιµών, λαµβάνοντας υπ’ όψιν για τη σύγκριση των
τιµών την τελευταία µειωµένη τιµή για τριάντα µέρες, αυξάνον-

τας δε συγχρόνως από τριάντα σε εξήντα µέρες το διάστηµα
ανακοίνωσης αυτών των µειωµένων τιµών και συµβάλλει στην
εξάλειψη της παραπλάνησης των καταναλωτών µε την ενίσχυση
ακριβώς του µηχανισµού ελέγχου που απαιτείται, αλλά και τη δη-
µοσίευση των αποφάσεων επιβολής κυρώσεων ακριβώς στο
πλαίσιο της εποπτείας της αγοράς των βιοµηχανικών προϊόντων.

Και αυτή η ευρεία διαδικτυακή δηµοσιότητα που επιδιώκεται
αφ’ ενός ενισχύει τη δυνατότητα των πολιτών να απολαµβάνουν
το δικαίωµά τους στην πληροφόρηση, ακριβώς για µη ασφαλή
βιοµηχανικά προϊόντα και διασφαλίζει στο µέγιστο τη διαφάνεια
της διαδικασίας επιβολής όλων αυτών των διοικητικών µέτρων,
που απαιτούνται εκ µέρους της αρµόδιας αρχής. 

Όµως, επίσης, το νοµοσχέδιο µεριµνά και για την αποκατά-
σταση των επιχειρήσεων που επλήγησαν από φυσικές καταστρο-
φές µε τη διασφάλιση του αφορολόγητου ανεκχώρητου και
ακατάσχετου εκείνων των κρατικών ενισχύσεων προς τις πληγεί-
σες επιχειρήσεις που έχουν δοθεί µετά τη σφοδρή κακοκαιρία
«Ντάνιελ» στην Περιφέρεια Θεσσαλίας, αλλά και τις επιχειρήσεις
του κλάδου γούνας που έχουν πληγεί από την επίθεση της Ρω-
σίας κατά της Ουκρανίας αλλά και τις διεθνείς κυρώσεις που επι-
βλήθηκαν προκειµένου ακριβώς να διασφαλιστεί εκείνη η
επαρκής ρευστότητα που απαιτείται, αλλά και να διατηρηθεί η
συνέχεια της οικονοµικής δραστηριότητας των επιχειρήσεων
µετά τις φυσικές καταστροφές και τις συνέπειες του πολέµου. 

Η υλοποίηση του θεσπισµένου πλαισίου της κρατικής αρωγής
προς τις επιχειρήσεις, τους αγρότες µας και τα νοικοκυριά, έχει
καταβάλει µέχρι σήµερα πάνω από 220 εκατοµµύρια ευρώ σε δι-
καιούχους από τις πληµµύρες του 2023. Και είναι, λοιπόν, απαραί-
τητο αυτές οι ενισχύσεις να είναι αφορολόγητες και ακατάσχετες. 

Περαιτέρω είναι σηµαντικές οι ρυθµίσεις της χορήγησης της
δυνατότητας στους περιφερειακούς ραδιοφωνικούς σταθµούς
να δηλώσουν δευτερεύουσες θέσεις εκποµπής της ίδιας συχνό-
τητας αλλά και της κατ’ εξαίρεση χορήγησης δυνατότητας σε
ραδιοφωνικούς σταθµούς που εκπέµπουν σε παραµεθόριες πε-
ριοχές να αιτηθούν τη χρήση δεύτερης συχνότητας εκποµπής
πέραν της κύριας στην οποία ήδη εκπέµπουν.

Όλοι νοµίζω έχουµε διαπιστώσει, περνώντας από παραµεθό-
ριες περιοχές πόσο υπάρχουν παρεµβολές στα σήµατα των ελ-
ληνικών ραδιοφωνικών σταθµών. Και, βεβαίως, είναι πολύ
σηµαντικό για την πληροφόρηση των Ελλήνων για την κάλυψη
των περιοχών που αφορά σε αυτές από ελληνικές ραδιοφωνικές
εκποµπές έναντι των εκποµπών των αλλοδαπών σταθµών, αλλά
και για την ενίσχυση της θέσης των ραδιοφωνικών σταθµών της
παραµεθορίου να υποστηρίξουµε αυτές τις διατάξεις. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ακούσαµε από τον ΣΥΡΙΖΑ ο
οποίος πλέον πορεύεται προς τις εκλογές µε όπλο το γνωστό
του γνώριµο λαϊκισµό να συνδυάζει το life style µε τις πρόχειρες
και ακοστολόγητες προτάσεις, που όλοι ξέρουµε ότι αν εφαρµό-
ζονταν θα µας ξαναγυρνούσαν στις πιο σκληρές εποχές των µνη-
µονίων. Και το λέω γιατί ο ΣΥΡΙΖΑ κατέθεσε στις 16 Μαΐου µια
πρόταση στη Βουλή µε διάφορες πολύ ευνοϊκές φορολογικές
διατάξεις, ενώ χθες ο κ. Κασσελάκης υποσχέθηκε επαναφορά
του δέκατου τρίτου και δέκατου τέταρτου µισθού στους δηµο-
σίους υπαλλήλους. 

Για να δούµε, όµως, πόσο στοιχίζουν όλα αυτά τα ωραία που
τάζουν. Θα πρέπει βεβαίως να µας πουν πού θα τα βρουν, ποιους
φόρους θα επιβάλλουν ή ποια επιδόµατα θα κόψουν. Αν δεν κά-
νουν τίποτε από αυτά τα δύο, θα πρέπει να οµολογήσουν ότι
αυτή η πρόταση αυτόµατα οδηγεί την Ελλάδα στη χρεοκοπία.
Όµως όλοι ξέρουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η χώρα
έχει πληρώσει πάρα πολύ ακριβά το λαϊκισµό και δεν πρέπει να
δώσουµε ευκαιρία σε κάποιους να πιστεύουν πάλι ότι υπάρχουν
µαγικές λύσεις. Ακόµη και αν υπάρχουν µέτρα που έχουµε κα-
θυστερήσει και πολλά άλλα που πρέπει να πάρουµε, δεν θέλει
κανείς µας να ζήσει πάλι τις εποχές του 2015 όπου παραλίγο να
χρεοκοπήσουµε οριστικά.

Και ναι ήµασταν εµείς που ψηφίσαµε και το τρίτο µνηµόνιο,
στο οποίο µας έφερε ο ΣΥΡΙΖΑ και αναγκαστήκαµε να το ψηφί-
σουµε ακριβώς για να διασώσουµε τη χώρα και σήµερα πράγµατι
να κυκλοφορούµε µε ευρώ στην τσέπη και όχι µε νοµίσµατα
άλλων τριτοκοσµικών χωρών.
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ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κάποιοι δεν έχουν στην τσέπη τίποτα.

ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Η Νέα Δηµοκρατία ήταν και θα παραµείνει, λοι-
πόν, ένα κόµµα που θα εγγυάται στους Έλληνες την προσήλωση
στη σταθερότητα και τη δηµοσιονοµική σοβαρότητα ακριβώς για
να µην ξαναβάλουµε τη χώρα σε περιπέτειες. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το σηµερινό νοµοσχέδιο θεσπίζει
επιπλέον µέτρα για τη µάχη ενάντια στην ακρίβεια αλλά και συµ-
πληρώνει όσα έχουν ληφθεί µέχρι σήµερα. Το καλάθι του νοικο-
κυριού, το οποίο ψέξατε, είναι όµως αυτό που δίνει τη
δυνατότητα επιλογής της φθηνότερης λύσης για τον κατανα-
λωτή σε συγκεκριµένες κατηγορίες και µε συγκεκριµένα προ-
ϊόντα, η ψηφιακή πλατφόρµα «e-Καταναλωτής» µέσω της οποίας
ο καταναλωτής κάνει άµεσα σύγκριση τιµών προϊόντων για να
εξεύρει την καλύτερη τιµή, η µείωση των εκπτώσεων των προ-
µηθευτών προς τα σουπερµάρκετ για τη µεταφορά του οφέλους
στον καταναλωτή και βεβαίως η θέσπιση της ανώτατης τιµής στο
βρεφικό γάλα είναι µερικά από τα µέτρα τα οποία πήραµε προ-
κειµένου να πατάξουµε την αισχροκέρδεια.

Αλλά και τα δηµοσιευµένα στοιχεία αν τα δει κανείς µε προ-
σοχή από πρόσφατη έρευνα της EUROSTAT µε τίτλο: «Σύγκριση
τιµών Ελλάδα και Ευρωπαϊκή Ένωση των είκοσι επτά για το διά-
στηµα Ιούλιος του 2019 έως Απρίλιος του 2024» δείχνουν ότι ο
πληθωρισµός για την περίοδο 2019 έως 2023 στην Ελλάδα έχει
αυξηθεί λιγότερο, δηλαδή κατά 15,5% σε αντίθεση µε την Ευρω-
παϊκή Ένωση των 27 όπου ο πληθωρισµός εκεί αυξήθηκε κατά
23%. 

Συνεπώς ως προς το συνολικό δείκτη πληθωρισµού έχουµε
επιτύχει µια καλύτερη επίδοση ως χώρα. Σύµφωνα µε τα ίδια
στοιχεία της EUROSTAT είναι βέβαια σηµαντική η αύξηση στο
καλάθι των τροφίµων. Όµως και αυτό αφορά ολόκληρη την Ευ-
ρώπη και όχι µόνο την Ελλάδα, πράγµα που αποδεικνύει πέραν
πάσης αµφιβολίας ότι το πρόβληµα είναι πανευρωπαϊκό. 

Από την ίδια επίσης έρευνα προκύπτει ότι οι δαπάνες στέγα-
σης στην Ελλάδα βρίσκονται χαµηλότερα σε ποσοστό αύξησης
έναντι της αύξησης της δαπάνης στέγασης στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, που ανέρχονται στο 30%. Εδώ είµαστε στο 14%. Στις δε
δαπάνες για ηλεκτρισµό -επειδή ακούστηκε στην Αίθουσα- φυ-
σικό αέριο και καύσιµα, ο µέσος όρος αύξησης στην Ευρωπαϊκή
Ένωση αυτά τα τέσσερα χρόνια ήταν 51%, ενώ στη χώρα µας
είναι πολύ µικρότερη.

Μάχονται αυτά τη µείωση της ακρίβειας; Όχι, όµως δείχνουν
την πραγµατικότητα, δηλαδή, ότι η Ελλάδα προχωράει χάρη
στην τριπλάσια ανάπτυξη της οικονοµίας που έχουµε σηµειώσει
τα τελευταία χρόνια από την υπόλοιπη Ευρώπη και έχει καταφέ-
ρει να προβεί σε σηµαντικές διορθωτικές κινήσεις. Έχουµε αυ-
ξήσει τον κατώτατο µισθό κατά 27,5%, από 650 ευρώ στα 830,
και το µέσο µισθό κατά 20%, από τα 1258 το 2023 έναντι 1046
που είχαµε το 2019, ενώ δώσαµε για πρώτη φορά αυξήσεις, που
δεν είχαν δοθεί εδώ και δεκατέσσερα χρόνια, τόσο σε δηµοσίους
υπαλλήλους αλλά και αυξήσεις στις συντάξεις µετά από δώδεκα
χρόνια.

Το δε γεγονός ότι η Ελλάδα κατέκτησε την επενδυτική βαθ-
µίδα µετά από δεκατρία χρόνια σύµφωνα και µε τους πέντε οί-
κους που την αξιολόγησαν, πιστοποιεί ακριβώς τη δυνατότητά
της για προσέλκυση επενδύσεων και ισχυροποίηση της οικονο-
µίας. Τα δεδοµένα αυτά µαζί µε τα αυξανόµενα έσοδα που
έχουµε κάθε χρόνο σε τοµείς όπως ο τουρισµός, όπου µόνο πέ-
ρυσι οι εισπράξεις αυξήθηκαν κατά 15% φτάνοντας στα σχεδόν
20 δισεκατοµµύρια, αλλά και τα έσοδα από τις εξαγωγές που επί-
σης έκλεισαν µε τη δεύτερη καλύτερη επίδοση στην ιστορία
τους, στα 49,5 δισεκατοµµύρια, αποδεικνύουν τη δυνατότητα της
οικονοµίας να αναπτύσσεται µε γοργούς ρυθµούς και βεβαίως
τα έσοδα της χώρας να αυξάνονται. Οι δε προβλέψεις της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής για ανάπτυξη 2,2% της χώρας µας για το
2024 και 2,3% για το 2025 κάθε άλλο παρά δυσοίωνες είναι. 

Συνεπώς µετά από µια συνετή δηµοσιονοµική διαχείριση -
όπως είπε ο Πρωθυπουργός- θα είµαστε σε θέση στο τέλος της
τετραετίας να αυξήσουµε τον κατώτατο µισθό στα 950 ευρώ και
το µέσο µισθό στα 1.500 ευρώ. 

Σε κάθε περίπτωση, ναι, γίνεται µια µεγάλη προσπάθεια και

στα όργανα της Ευρωπαϊκής Επιτροπής από τον ίδιο τον Πρω-
θυπουργό ακριβώς για να ελεγχθούν οι τιµές πολλών καταναλω-
τικών προϊόντων πολυεθνικών εταιρειών των οποίων η τιµή είναι
αδικαιολόγητα υψηλή σε κάποιες χώρες µεταξύ των οποίων και
η Ελλάδα. 

Με την πρόσφατη επιστολή του προς την Πρόεδρο της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής, όσο και αν τη στηλιτεύετε και την ειρωνεύε-
στε, η πραγµατικότητα είναι ότι το ζήτηµα αυτών των
αδικαιολόγητα υψηλών τιµών θα αξιολογηθεί και θα ληφθούν
σχετικά µέτρα, όπως είπε η Πρόεδρος της Ευρωπαϊκής Επιτρο-
πής. Αυτό µας δείχνει και την ανάγκη συνεργασίας που πρέπει
να έχουµε όλα τα ευρωπαϊκά κράτη στο πλαίσιο της ευρωπαϊκής
ενιαίας αγοράς, ακριβώς για να προστατεύσουµε τους κατανα-
λωτές και τα εισοδήµατά τους. 

Είναι δεδοµένο ότι πρέπει για την αντιµετώπιση της ακρίβειας,
αλλά και την προστασία του καταναλωτή να εµπεδώσουµε ως
Ευρώπη και να ενισχύσουµε συγκεκριµένες αρχές, την αρχή της
συλλογικότητας, που όλοι έχουµε ξεχάσει, της συµπεριληπτικό-
τητας, της κοινωνικής συνοχής, αλλά και να δουλέψουµε από κοι-
νού και επισταµένως µε τα αρµόδια όργανα της Ευρωπαϊκής
Ένωσης για τη βελτίωση του βιοτικού επιπέδου όλων των πολι-
τών. 

Τέλος, σε ό,τι αφορά τους ελέγχους, είναι σηµαντικοί και εξί-
σου αποτελεσµατικοί οι έλεγχοι και είναι µέρος της ίδιας ολοµέ-
τωπης µάχης που έχουµε απέναντι στην αύξηση των τιµών πάρα
πολλών προϊόντων. Συγκεκριµένα από το ίδιο το Υπουργείο
έχουν διενεργηθεί πάνω από σαράντα πέντε χιλιάδες έλεγχοι και
έχουν επιβληθεί πρόστιµα πάνω από 19 εκατοµµύρια ευρώ τε-
λευταίο εκ των οποίων ήταν το πρόστιµο 395.000 στην πολυε-
θνική η οποία ακούστηκε εδώ, στην Αίθουσα, «HENKEL ΕΛΛΑΣ»,
µε ποσό διπλάσιο από το προσδοκώµενο όφελος από την εται-
ρεία για το σύνολο των προϊόντων όπου διαπιστώθηκε η παρά-
βαση. 

Είµαστε ναι, λοιπόν, αποφασισµένοι να συνεχίσουµε να αντι-
µετωπίζουµε ολοµέτωπα το πρόβληµα της ακρίβειας µε µέτρα
άµεσης παρέµβασης που ήδη αποδίδουν την αποκλιµάκωση του
πληθωρισµού, µε διαρθρωτικές παρεµβάσεις για την ενίσχυση
του ανταγωνισµού, µε τη διαρκή ενδυνάµωση του ρυθµιστικού
και ελεγκτικού πλαισίου και, βεβαίως, µε τη διαρκή προσπάθεια
για τη σηµαντική ενίσχυση του πραγµατικού διαθέσιµου εισοδή-
µατος όλων των ελληνικών νοικοκυριών. Σε αυτή ακριβώς την κα-
τεύθυνση κινείται αυτό το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα, γι’
αυτό και σας καλώ να το υπερψηφίσουµε. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Ράπτη.

Τον λόγο έχει η κ. Αικατερίνη Σπυριδάκη, Βουλευτής του
ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πέντε χρόνια τώρα οι πολίτες
διαπιστώνουν την έλλειψη κυβερνητικής βούλησης για να αντι-
µετωπιστεί η ενεργειακή φτώχεια, η ακρίβεια, η αισχροκέρδεια
και η θωράκιση της κοινωνικής συνοχής. Με επιστολή του στην
κ. Φον ντερ Λάιεν ο Πρωθυπουργός ζητά τη συνδροµή της Κοµι-
σιόν για την αντιµετώπιση της ακρίβειας στην Ελλάδα και τον
έλεγχο των πολυεθνικών εταιρειών. 

Η Κυβέρνηση για να καλύψει τις ευθύνες της µας έχει πει
πολλά, αλλά όχι ουσιαστικά. Πότε φταίει ο πόλεµος στην Ουκρα-
νία, πότε ο εισαγόµενος πληθωρισµός, πότε η Επιτροπή Αντα-
γωνισµού, αλλά ακόµη και οι ταλαίπωροι καταναλωτές έφταιγαν,
ποτέ όµως η ίδια η πολιτική της. Τώρα ήρθε η σειρά των πολυε-
θνικών και της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Όµως, αλήθεια, πώς ακριβώς θα παρέµβει η Κοµισιόν; Δηλαδή
παραδέχεται ο Πρωθυπουργός ότι είναι ανίκανη η Επιτροπή Αν-
ταγωνισµού, η ΔΙΜΕΑ και φυσικά η Κυβέρνησή του να αντιµετω-
πίσει τα παιχνίδια των πολυεθνικών; Πρόκειται για µια ακόµα
προεκλογική και επικοινωνιακή κίνηση που σκοπό έχει από τη µία
να αποπροσανατολίσει από τα πραγµατικά αίτια της ακρίβειας
και τις κυβερνητικές ευθύνες και από την άλλη να συµβάλει στην
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προεκλογική εκστρατεία της κ. Φον ντερ Λάιεν και του Ευρωπαϊ-
κού Λαϊκού Κόµµατος. 

Όµως να θυµίσουµε ότι απευθυνόµαστε στην κοινωνία, απευ-
θυνόµαστε στους πολίτες που έχουν ανάγκη από ουσιαστικές
πολιτικές παρεµβάσεις και όχι από επικοινωνιακά παιχνίδια. Η
επιστολή του Πρωθυπουργού είναι όπως λέµε το πιο σύντοµο
πολιτικό ανέκδοτο γιατί το λεγόµενο κεφάλαιο χωρίς σύνορα δεν
επιλέγει µόνο χώρες µε χαµηλό κόστος εργασίας και φθηνό ερ-
γατικό δυναµικό για να επενδύσει. Προτιµά και χώρες που µέσα
από την κατανοµή κερδών και µε όχηµα τους οµίλους και τις θυ-
γατρικές τού επιτρέπουν να αισχροκερδεί και να αποκρύπτει τε-
ράστια κέρδη από τις φορολογικές αρχές στην έδρα του οµίλου,
αλλά και στις χώρες που δραστηριοποιούνται οι επιχειρήσεις των
οµίλων. 

Αλήθεια, δεν το ήξερε αυτό ο κ. Μητσοτάκης ή κάνει ότι δεν
το ξέρει; Η Κυβέρνηση δεν είναι αυτή που έπληξε τα εργασιακά
δικαιώµατα, που αποσάρθρωσε τις εργασιακές σχέσεις και µεί-
ωσε πολύ τους συντελεστές φορολόγησης των επιχειρήσεων,
για να προσελκύσει επενδύσεις; Το Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα,
όπου ανήκει και η Νέα Δηµοκρατία, αλλά και η κ. Φον ντερ Λάιεν,
δεν είχε ανάλογη πολιτική στόχευση; 

Σήµερα η χώρα µας κατατάσσεται, σύµφωνα µε τον ΟΟΣΑ,
στις χώρες µε τα χαµηλότερα έσοδα από τη φορολόγηση των
επιχειρήσεων, αλλά στις τελευταίες θέσεις για την αντιµετώπιση
της ακρίβειας, τη µείωση των έµµεσων φόρων, τη µείωση του κό-
στους δανεισµού, την επίλυση των προβληµάτων υγείας και παι-
δείας, τη βελτίωση των υποδοµών και πολλά άλλα, ενώ σε θέµα
παραβιάσεων του κράτους δικαίου είµαστε δαχτυλοδεικτούµενοι
και παράδειγµα προς αποφυγή. 

Η Κυβέρνηση δεν είναι αυτή που αρνήθηκε κάθε πρότασή µας
που θα βοηθούσε στον έλεγχο της ακρίβειας η οποία πλήττει τα
νοικοκυριά και διαρρηγνύει την κοινωνική συνοχή; Αυτή δεν είναι
που δεν δέχτηκε τη µείωση των συντελεστών έµµεσης φορολο-
γίας στα βασικά αγαθά, που µε κατάλληλους ελέγχους θα αντι-
µετώπιζε την ακρίβεια και τη συνεχιζόµενη οικονοµική ασφυξία
των οικογενειών; Αυτή δεν είναι που επέλεξε τον δρόµο της επι-
δοµατικής πολιτικής, αφήνοντας τους εκλεκτούς της να συνεχί-
σουν την κερδοσκοπία; Αυτή δεν αποσάθρωσε τους ελεγκτικούς
µηχανισµούς της αγοράς αρκούµενη σε κάποια πρόστιµα για τα
µάτια του κόσµου πολύ χαµηλότερα των ποσών που εισέφεραν
σε κάποιες εταιρείες οι εξωφρενικές ανατιµήσεις; Αυτή δεν
άφησε ανεξέλεγκτη τη φοροδιαφυγή των ισχυρών και ασχολή-
θηκε µε το φορολογικό κυνήγι των ελεύθερων επαγγελµατιών
και των µικροµεσαίων επιχειρήσεων; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στα βενζινάδικα, στα σουπερ-
µάρκετ, στις υπηρεσίες υγείας και παιδείας, η Ελλάδα αναστε-
νάζει. Οδηγούµαστε σε µια οικονοµία και σε µία κοινωνία µε τα
δύο τρίτα των πολιτών στο περιθώριο. Αν η επιστολή του κ. Μη-
τσοτάκη προς την κ. Φον ντερ Λάιεν είναι το σύντοµο πολιτικό
ανέκδοτο, το συζητούµενο νοµοσχέδιο συνιστά µια παρωδία. Ο
ιδιαίτερα βαρύγδουπος τίτλος περί ενίσχυσης της προστασίας
του καταναλωτή, της ανάπτυξης και της εύρυθµης λειτουργίας
της αγοράς προκαλεί γέλια, αλλά ταυτόχρονα και κλάµατα. Το
νοµοσχέδιο σχετικά µε την προστασία του καταναλωτή εµπεριέ-
χει µόνο τέσσερα σχετικά άρθρα. Τα υπόλοιπα άρθρα αναφέρον-
ται σε άλλα θέµατα. Είναι η πάγια κυβερνητική τακτική να έχετε
ένα νοµοσχέδιο µε τελείως διαφορετικά θέµατα, από την προ-
στασία του καταναλωτή έως τα ραδιόφωνα, και να είναι πλέον ο
γνωστός και απαράδεκτος τρόπος νοµοθέτησης της Κυβέρνη-
σης. 

Είναι τόσο µικρής βαρύτητας τα θέµατα και τόσο αδιάφορα
αποτελεσµατικές οι ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου που δεν κατα-
γράφηκε κανένα ενδιαφέρον συµµετοχής κατά τη διαβούλευση.
Υπάρχουν όµως κάποια σηµεία που δεν είναι απλά αδιάφορα.
Υπάρχουν κάποια σηµεία που είναι προβληµατικά. Το πρώτο
αφορά την καθιέρωση διαδικασίας συνέντευξης για την επιλογή
εισηγητών στην Επιτροπή Ανταγωνισµού. 

Γνωρίζουµε όλοι ότι το εργαλείο της συνέντευξης χρησιµοποι-
είται και κυρίως από την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας για
να παραβιάζεται η αξιοκρατία και να επιλέγονται στο δηµόσιο τα
δικά της παιδιά. Είναι γνωστό το έλλειµµα εµπιστοσύνης στην

πολιτική ηθική της Κυβέρνησης. Προφανώς η Επιτροπή Ανταγω-
νισµού έχει δυσαρεστήσει την Κυβέρνηση και γίνεται προσπά-
θεια ελέγχου της. Άλλη µια παρέµβαση σε µία ανεξάρτητη αρχή
από µία κυβέρνηση που έχει αλλεργία στις ανεξάρτητες αρχές.
Η µόνη εγγύηση για αξιοκρατία και διαφάνεια θα ήταν η συνέν-
τευξη να διενεργείται από µια διακοινοβουλευτική επιτροπή. 

Τα προβλεπόµενα σχετικά µε το µητρώο καταναλωτικών ορ-
γανώσεων και ιδιαίτερα η αναφορά περί κρίσης του ουσιαστικού
έργου αυτών γεννά ερωτήµατα για τους πραγµατικά επιδιωκό-
µενους σκοπούς. Ποιος θα κρίνει και µε ποια κριτήρια; Η Κυβέρ-
νηση χρειάστηκε πέντε χρόνια για να νοµοθετήσει τη δηµιουργία
ενός µητρώου καταναλωτών, ώστε να δηµιουργηθεί ένας πυρή-
νας καταναλωτικού κινήµατος στην Ελλάδα. 

Το 2022 καταθέσαµε πρόταση νόµου για τη σύσταση της ενι-
αίας αρχής προστασίας καταναλωτή, γιατί χρειαζόµαστε ένα
ισχυρό, ανεξάρτητο και ακηδεµόνευτο καταναλωτικό κίνηµα,
όµως η Κυβέρνηση αδιαφόρησε. 

Έρχοµαι στις ρυθµίσεις που αναφέρονται στις εκπτώσεις οι
οποίες πράγµατι, αν είναι πραγµατικές και λειτουργήσουν µε αυ-
θεντικό τρόπο, µπορούν να αποτελέσουν ανάχωµα στην ακρί-
βεια, ενώ η πρόβλεψη σε κάθε ανακοίνωση µείωσης της τιµής να
υποδεικνύεται η προγενέστερη τιµή που είναι η χαµηλότερη τιµή
του προϊόντος κατά τη διάρκεια χρονικού διαστήµατος τριάντα
ηµερών ενώ δεν ισχύει στην περίπτωση που η τιµή του προϊόντος
µειώνεται προοδευτικά κατά τη διάρκεια των εξήντα ηµερών
αφήνει ορθάνοιχτο παράθυρο παρά την Ευρωπαϊκή Οδηγία για
εξαίρεση της χαµηλότερης τιµής. 

Επιπλέον, αν όντως επιδιώκετε τη ρύθµιση της ακρίβειας, είναι
λάθος στην πρώτη παράβαση να προβλέπεται απλά σύσταση και
µόνο σε περίπτωση υποτροπής να επιβάλλεται πρόστιµο. Είναι
απαράδεκτο να καταργούνται διατάξεις που επιβάλλουν κυρώ-
σεις σε αυτούς που παραπλανούν τον καταναλωτή. Και τέλος η
ρύθµιση που επιτρέπει στον εργολάβο ενός έργου να επιλέγει ο
ίδιος τον επόπτη του έργου είναι εξοργιστική. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο είναι ένα
νοµοσχέδιο χαµηλής πτήσης και φτωχών προσδοκιών. Δεν λύνει
καθόλου το σοβαρό θέµα της ανάπτυξης και σε καµµία περί-
πτωση δεν αντιµετωπίζει την ακρίβεια. Θα συνεχιστούν και µετά
από αυτό το νοµοσχέδιο οι στρεβλώσεις ολιγοπωλίων και καρτέλ
στην ελληνική αγορά, στις τράπεζες, τα τρόφιµα, τα καύσιµα, την
ενέργεια, τις τηλεπικοινωνίες, που αποτελούν και τη βασική αιτία
της ακρίβειας. Οι πολίτες θα συνεχίσουν και µετά από αυτό το
νοµοσχέδιο να δίνουν µόνοι τη µάχη µε την ανεξέλεγκτη ακρίβεια
χωρίς την ύπαρξη ενός αναπτυξιακού σχεδίου για µία βιώσιµη
και κοινωνικά δίκαιη ανάπτυξη.

Οι πολίτες, όµως, δεν αυταπατώνται, γνωρίζουν ότι τα προ-
βλήµατά τους δεν θα τα λύσουν ο κ. Μητσοτάκης, ούτε η κ. Φον
ντερ Λάιεν, ούτε η Νέα Δηµοκρατία ούτε το Ευρωπαϊκό Λαϊκό
Κόµµα ούτε οι συντηρητικές και νεοφιλελεύθερες πολιτικές, γιατί
αν µπορούσαν και αν ήθελαν, θα το είχαν ήδη κάνει. Θα τα λύσει
η συµµετοχή τους, ο καθηµερινός τους αγώνας, η ψήφος τους,
η συµπόρευσή τους µε τις σύγχρονες ευρωπαϊκές, προοδευτικές
και σοσιαλδηµοκρατικές δυνάµεις στην Ευρώπη, που στη χώρα
µας εκφράζονται µέσα και έξω από τη Βουλή από τη δηµοκρα-
τική παράταξη του ΠΑΣΟΚ. Αυτό κάναµε, αυτό κάνουµε και αυτό
θα συνεχίσουµε να κάνουµε µε επίκεντρο πάντα τον πολίτη, µε
επίκεντρο τον άνθρωπο και µε στόχο µία κοινωνία όπου οι πελα-
τειακές σχέσεις και οι ανισότητες δεν θα έχουν χώρο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Σπυριδάκη.
Θα συνεχίσουµε ως εξής: Πρώτα θα κάνω µία ανακοίνωση στο

Σώµα, µετά ο Υπουργός κ. Σκρέκας θα καταθέσει νοµοτεχνικές
βελτιώσεις. Θα ακολουθήσει η κ. Τζάκρη για την οµιλία της, µετά
ο Υπουργός κ. Καιρίδης θα µιλήσει για την τροπολογία του. Στη
συνέχεια, ο κ. Δελβερούδης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Νίκης και µετά η κ. Καλλιόπη Βέττα.

Ξεκινάω µε την ανακοίνωση προς το Σώµα. Ο Πρόεδρος της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας των Σπαρτιατών και οι Βουλευτές του
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κόµµατός του κατέθεσαν σήµερα, 23-5-2024, τις εξής προτάσεις
νόµων: Πρώτον, «Τροποποίηση των διατάξεων που ρυθµίζουν
την ιδιότητα των ατόµων ως ανέργων και αυτών που διέπουν την
παροχή τακτικής επιδότησης της ανεργίας» και, δεύτερον, «Κα-
ταπολέµηση του οργανικού και λειτουργικού αναλφαβητισµού
της Ελλάδας». 

Παραπέµπονται στις αρµόδιες Διαρκείς Επιτροπές.

Τον λόγο τώρα έχει ο Υπουργός κ. Σκρέκας για την κατάθεση
νοµοτεχνικών βελτιώσεων.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Κατα-
θέτω νοµοτεχνικές βελτιώσεις προς ενηµέρωση των Βουλευτών.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ανάπτυξης κ. Κωνσταντίνος
Σκρέκας καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµο-
τεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής: 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Τον λόγο έχει η κ. Θε-
οδώρα Τζάκρη, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, για µια
ακόµη φορά και µόλις µία µέρα πριν συρθεί η Κυβέρνηση εδώ
στην Ολοµέλεια για την προ ηµερησίας σε επίπεδο Αρχηγών συ-
ζήτηση για το θέµα της ακρίβειας, έρχεστε µε ένα νοµοσχέδιο
που δεν έχει ούτε αρχή ούτε µέση ούτε τέλος, για να δηµιουρ-
γήσετε έναν ευτελή αντιπερισπασµό, προκειµένου να προκαλέ-
σετε την εντύπωση ότι δήθεν ενδιαφέρεστε για την προστασία
του καταναλωτή. Και χρησιµοποίησα τον όρο ότι συρθήκατε,
γιατί εµείς ως υπεύθυνη Αξιωµατική Αντιπολίτευση έχουµε κατα-
θέσει ολοκληρωµένη πρόταση νόµου, διαρθρωµένη σε µέτρα και
πλήρως κοστολογηµένη. Και µάλιστα, µας έλεγαν ο κ. Θεοχάρης
και ο κ. Πετραλιάς σε αυτήν εδώ την Αίθουσα ότι η πρόταση
νόµου µας για την ακρίβεια κοστίζει 40 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Και ήρθε σήµερα, κύριε Υπουργέ, η έκθεση του Γενικού Λογι-
στηρίου του Κράτους που προσδιορίζει την πρότασή µας για την
αντιµετώπιση της ακρίβειας στα 5,8 δισεκατοµµύρια ευρώ κατ’
έτος, ποσό το οποίο, βεβαίως, καλύπτεται από τη φορολόγηση
των υπερκερδών και από το υπερπλεόνασµα. Να σας πω µόνο
ότι για 2,6 δισεκατοµµύρια ευρώ ερευνά η Ευρωπαία Εισαγγε-
λέας τρεις µόνο απευθείας αναθέσεις -τρεις µόνο απευθείας
αναθέσεις!- από το Ταµείο Ανάκαµψης σε εταιρείες πληροφορι-
κής, αλλά ο ελληνικός λαός δεν αξίζει 5,8 δισεκατοµµύρια ευρώ
για να σωθεί από το µεγαλύτερο πρόβληµα που τον ταλανίζει σή-
µερα, την ακρίβεια.

Αν είχατε το πολιτικό θάρρος, θα µπορούσαµε να συνοµολο-
γήσουµε και να ψηφίσουµε από κοινού µέτρα πάταξης της κερ-
δοσκοπίας και µείωσης της ακρίβειας ως και 30% και 40% τον
επόµενο χρόνο, αλλά και µέτρα ρύθµισης και υγιούς λειτουργίας
της αγοράς µε µόνιµο χαρακτήρα, προκειµένου να αποφύγουµε
την επανάληψη αυτών των φαινοµένων κερδοσκοπίας τον επό-
µενο χρόνο.

Αντ’ αυτού, έρχεστε µε ένα νοµοσχέδιο µε τον τίτλο «Διατάξεις
για την ενίσχυση της προστασίας του καταναλωτή, της ανάπτυ-
ξης και της εύρυθµης λειτουργίας της αγοράς», που το περιεχό-
µενό του δεν έχει καµµία σχέση µε την προστασία του
καταναλωτή. Διότι αυτό είναι τελικά το ζητούµενο, κάτι που είναι
πάρα πολύ αδιάφορο για εσάς, αν κρίνει κάποιος και από τα δε-
κατέσσερα µόλις σχόλια της διαβούλευσης. Είναι ένα ανούσιο
νοµοσχέδιο, κολάζ επικοινωνισµών, «καταναλωτής, επενδύσεις,
«Ντάνιελ», καιρικά φαινόµενα, ραδιόφωνα», όλα µαζί σε µια πα-
ρέλαση οµολογίας αποτυχίας των κυβερνητικών χειρισµών στο
θέµα της αντιµετώπισης της ακρίβειας.

Γίνονται µικροπαρεµβάσεις και µικροδιευθετήσεις που σε καµ-
µία των περιπτώσεων δεν µπορούν να αντιµετωπίσουν το τσου-
νάµι της ακρίβειας που βιώνουν τα τελευταία τρία χρόνια οι
Έλληνες πολίτες παντού, στα σουπερµάρκετ, στην ενέργεια, στα
καύσιµα, στην κινητή τηλεφωνία, στις τράπεζες. Καµµία ουσια-
στική παρέµβαση στην ακρίβεια που κατατρώει τα εισοδήµατα
των πολιτών.

Το εκρηκτικό µείγµα της ακρίβειας που παρατηρείται το τε-
λευταίο χρονικό διάστηµα στη χώρα µε τις τιµές των τροφίµων
και των καυσίµων να καλπάζουν έχει κυριολεκτικά γονατίσει τα
νοικοκυριά, κάτι που οφείλεται στον πληθωρισµό της απληστίας.
Πρώτοι είµαστε πανευρωπαϊκά στον πληθωρισµό της απληστίας,
πρώτοι είµαστε σε σχέση µε τα εισοδήµατα, αλλά και σε απόλυ-
τους αριθµούς στις τιµές στο ράφι και τελικά, αν προσθέσουµε
και τις υπόλοιπες παραµέτρους του ανεξέλεγκτου κόστους ζωής,
είµαστε τελευταίοι στην Ευρώπη στο διαθέσιµο εισόδηµα.

Το οικονοµικό θαύµα της Κυβέρνησης συµπυκνώνεται στο ότι
ψηφίσατε σε αυτή την Αίθουσα ένα φορολογικό νοµοσχέδιο, που
θα εκτινάξει σε ύψος ρεκόρ τα έσοδα από άµεσους φόρους, δί-
νοντας τη χαριστική βολή στη µεσαία τάξη, την οποία ξεδιάν-
τροπα εξαπατήσατε το 2023, υποσχόµενοι τη µείωση των φόρων
και του κόστους λειτουργίας των επαγγελµατιών και των µικρο-
µεσαίων.

Αντ’ αυτού, κατορθώσατε πάνω από µισό εκατοµµύριο ελεύ-
θεροι επαγγελµατίες, αυτοαπασχολούµενοι και ολόκληροι επι-
στηµονικοί κλάδοι, όπως δικηγόροι, γιατροί, µηχανικοί να
πληρώνουν διπλάσιο και τριπλάσιο φόρο εισοδήµατος, χωρίς να

σκέφτεστε ότι περίπου εκατόν πενήντα χιλιάδες από αυτούς δεν
ασκούν ουσιαστική επαγγελµατική δραστηριότητα, έχουν µετα-
φέρει την έδρα τους στο σπίτι τους και µε κάποιον τρόπο κατα-
βάλλουν τις ασφαλιστικές τους εισφορές, µέχρι να καταφέρουν
να βγουν τελικά στη σύνταξη.

Καλλιεργήσατε σκόπιµα έναν κοινωνικό αυτοµατισµό στοχο-
ποίησης της µεσαίας τάξης από όλες τις άλλες τάξεις φορολο-
γουµένων, οι οποίες, όµως και αυτές στενάζουν από την
υπαµοιβή και την ακρίβεια, γιατί δεν µπορείτε µε τίποτα να κρύ-
ψετε την αλήθεια σας, ότι εργάζεστε για έναν και µοναδικό
σκοπό: για τον πλουτισµό δέκα, δεκαπέντε επιχειρηµατικών οµί-
λων που σας υποστηρίζουν και είναι συνεργοί σας σε µια πρω-
τοφανή για τα ευρωπαϊκά δεδοµένα αµφίπλευρη κερδοσκοπία.
Αυτοί να κερδίζουν δισεκατοµµύρια από το υστέρηµα των Ελλή-
νων καταναλωτών και εσείς τα εισπράττετε ανερυθρίαστα από
αυτή την κοινωνία, 30% και 40% περισσότερο ΦΠΑ επί των τιµών
που διαµορφώνονται για τα αγαθά από τα ολιγοπώλια.

Τα ερωτήµατα που σας βαραίνουν, κύριε Υπουργέ, είναι αµεί-
λικτα: Γιατί δεν µειώνετε τον ειδικό φόρο κατανάλωσης στα καύ-
σιµα στον κατώτατο επιτρεπόµενο συντελεστή της Ευρωπαϊκής
Ένωσης; Γιατί δεν θεσπίζετε πλαφόν στα κέρδη των εισαγωγέων
χονδρεµπόρων και εµπόρων για τις εξήντα έξι κατηγορίες βασι-
κών αγαθών, που εσείς θεσπίσατε τον περασµένο Σεπτέµβριο;
Γιατί δεν µηδενίζετε τον ΦΠΑ σε µερικές κατηγορίες από αυτές
που αφορούν τα νωπά τρόφιµα και γιατί δεν τον µειώνετε στον
κατώτερο επιτρεπτό συντελεστή της Ευρωπαϊκής Ένωσης στις
υπόλοιπες, όπως το έχει πράξει η Κύπρος και µάλιστα µε από-
λυτη επιτυχία;

Γιατί, επιτέλους, δεν θεσπίζετε πλαφόν στα κέρδη των παρό-
χων ενέργειας στον µεσοσταθµικό ευρωπαϊκό όρο του 5%; Και
γιατί δεν αισθάνεστε την ανάγκη να απολογηθείτε για το γεγονός
ότι µια τριετία δεν έχετε στελεχώσει ουσιαστικά τους µηχανι-
σµούς εποπτείας της αγοράς και δεν έχετε αυστηροποιήσει ου-
σιαστικά το πλαίσιο υπολογισµού και επιβολής προστίµων σε
όσους κερδοσκοπούν;

Διότι πολύ απλά είστε συνέταιροι. Γιατί πολύ απλά δεν σας εν-
διαφέρει η επιβίωση των πολλών και έχετε καταδικάσει µια ολό-
κληρη κοινωνία να συνεχίσει να αποχαιρετά τα παιδιά της στο
εξωτερικό, σε βαθµό που πλέον λείπουν εργατικά χέρια από τη
βαριά βιοµηχανία της χώρας, τον τουρισµό, αλλά και την αγρο-
τική παραγωγή, δεκάδες χιλιάδων εργαζοµένων, επειδή πολύ
απλά δεν υπάρχουν.

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, πώς θα προστατεύσει τους
καταναλωτές µία Κυβέρνηση της οποίας κεντρικός στόχος είναι
η φτωχοποίηση και η χειραγώγηση του 90% της κοινωνίας; Ποιοι
είστε εσείς, που αδιαφορείτε επιδεικτικά για τις τιµές των ενοι-
κίων και δεν παρεµβαίνετε στην αγορά στέγης; Ποιοι είστε εσείς
που δεν επαναφέρετε µε λογικούς όρους τη σωτήρια ρύθµιση
των εκατό είκοσι δόσεων, που εµείς ψηφίσαµε πριν φύγουµε από
την κυβέρνηση το 2019 και εσείς εφαρµόσατε µέχρι την πανδη-
µία, όποτε και χάθηκε το 75% των ρυθµίσεων αυτών λόγω των
ιδιαίτερων συνθηκών;

Έτσι προστατεύετε τους Έλληνες, καταδικάζοντάς τους σε
ένα ανίκητο υπερχρέος, που τους στερεί ακόµη και τη δυνατό-
τητα συνταξιοδότησης, που τους οδηγεί να χάνουν τα σπίτια
τους, την πρώτη κατοικία τους από τα ανεξέλεγκτα funds;

Και όλα αυτά σε συνδυασµό µε τις σκανδαλώδεις κατανοµές
του Ταµείου Ανάκαµψης και τον αποκλεισµό του 70% των µικρο-
µεσαίων επιχειρήσεων. Χωρίς καν να έχετε θεσπίσει ακατάσχετο
επαγγελµατικό λογαριασµό, έρχεστε και µιλάτε για την προστα-
σία των καταναλωτών.

Γιατί δεν µας µιλάτε πρώτα, αφού δεν έχετε το κουράγιο να
υπερψηφίσετε µαζί µας την πρόταση νόµου για την ακρίβεια, για
την προστασία αυτών που παράγουν πλούτο και είναι συγχρόνως
και καταναλωτές; Γιατί δεν προχωράτε σε ανακατεύθυνση των
πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης, την ώρα που ελέγχεστε από την
Ευρωπαία Εισαγγελέα, ακόµη και για όσα κονδύλια έχετε διαθέ-
σει σκανδαλωδώς µε ευθείες αναθέσεις;

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, αυτό το νοµοσχέδιο -και
λυπάµαι που το λέω πραγµατικά- όχι µόνο δεν αφορά κανέναν
καταναλωτή σε αυτή τη χώρα, αλλά είναι και προκλητικό και υπο-
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τιµά τη νοηµοσύνη του συνόλου των πολιτών που ζουν και εργά-
ζονται στην Ελλάδα εξαπατηµένοι από εσάς. Δεν έχω ξαναδεί τέ-
τοιο θράσος στα είκοσι ένα χρόνια που βρίσκοµαι σε αυτά εδώ
τα έδρανα και όχι µόνο θα καταψηφίσω, αλλά και σας προκαλώ
αύριο να πάρετε θέση -αύριο, όχι µετά τις εκλογές!- για το αν
αποδέχεστε ή όχι επί της ουσίας συζήτηση και υπερψήφιση της
ολιστικής πρότασης νόµου που υποβάλαµε.

Αύριο σε αυτή την Αίθουσα, κατά τη συζήτηση σε επίπεδο Αρ-
χηγών, να πάρει θέση ο κ. Μητσοτάκης, επειδή είναι ο αρχιτέ-
κτονας της ακρίβειας. Σοβαρά πιστεύετε ότι µε τα χρέη των
επαγγελµατιών στον ΕΦΚΑ, που έχουν διακτινιστεί σε ύψος πάνω
από 40 δισεκατοµµύρια ευρώ και µαζί µε τα χρέη των πολιτών
στην εφορία, που αθροίζονται πάνω από 120 δισεκατοµµύρια
ευρώ και µε τα χρέη προς τις τράπεζες, που ξεπερνούν τα 200
δισεκατοµµύρια ευρώ, µπορείτε να έρχεστε εδώ και να επιµένετε
ότι η συνταγή σας είναι η σωστή;

Η µόνη προστασία που µπορείτε να προσφέρετε είναι να φύ-
γετε είτε να αλλάξετε πολιτική και αυτό δεν είναι µικροπολιτική,
είναι σοβαρή πολιτική επισήµανση, γιατί εξαπατήσατε εκατοµµύ-
ρια Ελλήνων να σας ψηφίσουν το 2023 και τους εγκλωβίσατε σε
µια τετραετή δυστοπία. Στο τέλος δεν θα έχει µείνει τίποτα όρθιο
και δεν θα µπορεί κανείς να ζει σε αυτή τη χώρα και θα αντιστοι-
χούν δύο συνταξιούχοι σε κάθε εργαζόµενο. 

Ιδού, λοιπόν, η πρόκληση: Δεσµευθείτε αύριο για την ηµερο-
µηνία εισαγωγής προς συζήτηση της πρότασης νόµου για την
ακρίβεια που κατέθεσε ο ΣΥΡΙΖΑ για την πραγµατική προστασία
του συνόλου των Ελλήνων παραγωγών και καταναλωτών. 

Κλείνω µόνο λέγοντας, αφού σας είπα ότι θα καταψηφίσω, ότι
το πρώτο µήνυµα που θα πάρετε στις εκλογές της 9ης Ιουνίου θα
είναι τόσο ηχηρό που θα σας υποχρεώσει να προσφύγετε εκ
νέου σε εθνικές εκλογές το συντοµότερο µε όλες τις αλήθειες
των πολιτών σε γνώση αυτών.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Τζάκρη. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα οκτώ µαθήτριες και µαθητές και τέσ-
σερις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο
Άρτας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα ο Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύλου
κ. Καιρίδης για την τροπολογία του.

Παρακαλώ πολύ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για πέντε
λεπτά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και
Ασύλου): Ναι, το πολύ, θα είµαι πάρα πολύ σύντοµος, κύριε Πρό-
εδρε.

Έχω τον πειρασµό να σχολιάσω την προλαλήσασα, αλλά θα
τον αποφύγω για να επικεντρωθώ στο µείζον που είναι η κατά-
θεση δύο τροπολογιών εκ µέρους του Υπουργείου Μετανάστευ-
σης και Ασύλου. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχει
καµµία αµφιβολία ότι το µεταναστευτικό-προσφυγικό βρίσκεται
σε ύφεση, σε µεγάλη ύφεση στην πατρίδα µας χάρη στην πετυ-
χηµένη αποτελεσµατική πολιτική της Κυβέρνησης του Κυριάκου
Μητσοτάκη της Νέας Δηµοκρατίας. Θα σας έλεγα, µάλιστα, σε
αντίθεση µε ό,τι συµβαίνει στις υπόλοιπες χώρες της Ευρώπης
όπου κυριαρχεί στην πολιτική ατζέντα. Εδώ δεν έχει επιτρέψει
σε διάφορους επιχειρηµατίες της πολιτικής να το εκµεταλλευ-
τούν και να το αξιοποιήσουν, όπως πρόσφατα στην Κύπρο, την
προηγούµενη εβδοµάδα, όπου πραγµατικά το ζήτηµα είναι στην
πρώτη σκέψη των Κυπρίων πολιτών.

Παρ’ όλα αυτά δεν εφησυχάζουµε και δεν σταµατούµε τις προ-
σπάθειές µας και στο πλαίσιο αυτό καταθέτουµε αυτές τις δύο

τροπολογίες, όπως είχα υποσχεθεί στο πρόσφατο ταξίδι µου
στην Κρήτη. 

Όπως ξέρετε, υπάρχει στο Υπουργείο Μετανάστευσης και
Ασύλου ένα ταµείο για τη χρηµατοδότηση δήµων σε όλη τη χώρα
που έχουν δοµές φιλοξενίας, τα λεγόµενα Κέντρα Υποδοχής και
Ταυτοποίησης. Διευρύνουµε τώρα αυτή τη στήριξη και σε δή-
µους που δεν έχουν δοµές, αλλά που ενδεχοµένως δέχονται την
όποια έστω και µικρή µεταναστευτική πίεση, διότι πιστεύουµε ότι
το πρόβληµα δεν µπορεί να το επωµίζονται οι τοπικές κοινωνίες.
Η ελληνική Κυβέρνηση, η ελληνική πολιτεία στο σύνολό της προ-
στρέχει µε πνεύµα αλληλεγγύης και συλλογικότητας να βοηθή-
σει. 

Είναι µια δέσµευση που είχα δώσει εγώ στη Δήµαρχο Γαύδου,
στον Δήµαρχο Χανίων, στον Δήµαρχο Φαιστού, στον Δήµαρχο
Παλαιόχωρας στη νοτιοδυτική Κρήτη και ερχόµαστε σήµερα µε
αυτή την τροπολογία απολύτως να ικανοποιήσουµε τα όποια οι-
κονοµικά αιτήµατα χρηµατοδότησης και στήριξης.

Θα υπάρξει ένα συνολικό νοµοσχέδιο µετά τις ευρωεκλογές,
όπως έχει ήδη ανακοινωθεί και περάσει από το Υπουργικό Συµ-
βούλιο, αλλά επειδή η Βουλή θα ολοκληρώσει το νοµοθετικό της
έργο για τις επόµενες τρεις εβδοµάδες, δεν θέλαµε να καθυστε-
ρήσουµε καθόλου αυτή τη δυνατότητα στήριξης.

Και, βέβαια, υπάρχει µια δεύτερη τροπολογία, η οποία αφορά
την ενίσχυση του διοικητικού µηχανισµού του Υπουργείου Μετα-
νάστευσης και Ασύλου και των στελεχών του, τα οποία έχουν
πραγµατικά υπερβεί κάθε ποσοστό παραγωγικότητας που είχαµε
στο παρελθόν και έτσι έχουµε καταφέρει µε τους πολύ λίγους
εργαζόµενους να αντιµετωπίσουµε την όποια δυσκολία είχαµε
το προηγούµενο δωδεκάµηνο και έτσι θα προχωρήσουµε. 

Με απόλυτη ασφάλεια για την ελληνική κοινωνία σε τοπικό και
εθνικό επίπεδο, ανταποκρινόµενοι απολύτως στις εύλογες ανη-
συχίες των Ελλήνων πολιτών πορευόµαστε µε οργανωµένο σχέ-
διο, τώρα πια και µε τη σιγά-σιγά υλοποίηση του Συµφώνου
Μετανάστευσης και Ασύλου που δίνει νέα εργαλεία στην Ελλάδα
να αντιµετωπίσει και νέες χρηµατοδοτήσεις, ευρωπαϊκές χρηµα-
τοδοτήσεις, προκειµένου να αντιµετωπίσει αυτό το µείζον πρό-
βληµα, το οποίο είναι κατ’ εξοχήν ευρωπαϊκό και έτσι θα
προχωρήσουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Υπουργό.
ΣΥΜΕΩΝ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Μπορείς να µας δώσεις ένα-δυο πα-

ραδείγµατα;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Μόνο οι Κοινοβουλευ-

τικοί κάνουν ερωτήσεις. Δυστυχώς, δεν είστε Κοινοβουλευτικός.
Λυπάµαι.

Τον λόγο έχει ο κ. Κοµνηνός Δελβερούδης, Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος της Νίκης. Θα ακολουθήσει η κ. Καλλιόπη Βέττα,
ο κ. Βασίλης Κόκκαλης και η κ. Αρετή Παπαϊωάννου και µετά ο
κ. Νίκος Καραθανασόπουλος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας. 

Έχετε τον λόγο, κύριε Δελβερούδη, για δώδεκα λεπτά. 
ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχικά επειδή

προέρχοµαι από την καρδιά της Μακεδονίας και συγκεκριµένα
από την όµορφη Πιερία, επιτρέψτε µου να κάνω µια µικρή ανα-
φορά στην πρόσφατη περιοδεία του Πρωθυπουργού στους νο-
µούς της κεντρικής και της δυτικής Μακεδονίας, µια περιοδεία
κατά την οποία δεν έγινε καµµία αυτοκριτική και δεν ακούσαµε
τίποτα καινούργιο παρά µόνο την επαναλαµβανόµενη αναφορά
για χριστιανόµετρα και δήθεν πατριώτες που εξαπάτησαν τους
Μακεδόνες ψηφοφόρους και τα συναφή. 

Από το Βήµα αυτό θα ήθελα να τονίσω ότι αν υπήρχε όντως
χριστιανόµετρο και επιχειρούσε κάποιος να το δοκιµάσει στον
ίδιο τον Πρωθυπουργό και στο περιβάλλον του, σε ορισµένους
εκ των κορυφαίων Υπουργών και σε πάρα πολλούς Μακεδόνες
Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, είναι βέβαιο ότι θα χτυπούσε
κόκκινο. Αδιάψευστος µάρτυρας είναι οι αναρίθµητες φωτογρα-
φίες προβολής της κυβερνητικής ευλάβειας, µε τις οποίες κατα-
κλύζονται οι ιστοσελίδες και τα µέσα κοινωνικής δικτύωσης. 
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Σχετικά τώρα µε την αναφορά για δήθεν πατριώτες είναι του-
λάχιστον προκλητικό ο κ. Μητσοτάκης και το κόµµα της Νέας
Δηµοκρατίας, που εργαλειοποίησαν τη δήθεν αντίθεσή τους
στην επαίσχυντη Συµφωνία των Πρεσπών για την εκλογή τους το
2019, να µιλάνε τώρα για πατριδοκαπηλία. 

Εµείς ως ένα γνήσιο πατριωτικό κίνηµα που γεννήθηκε στο Πι-
σοδέρι της Φλώρινας καλούµε τον Πρωθυπουργό να σεβαστεί
τα ιερά και αιµατοβαµµένα χώµατα της Μακεδονίας µας, να ακο-
λουθήσει έστω και καθυστερηµένα µια υπεύθυνη, αποφασιστική
και αληθινά πατριωτική στάση απέναντι στις συνεχείς προκλή-
σεις των σκοπιανών αξιωµατούχων, ακολουθώντας σταθερά βή-
µατα καταγγελίας και τελικής ακύρωσης της προδοτικής
συµφωνίας, σταµατώντας να εκλιπαρεί για την πιστή τήρησή της.

Ερχόµενος στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, θα ήθελα να ση-
µειώσω ότι ακόµα και εµείς, εγώ δηλαδή, οι νέοι Βουλευτές
έχουµε αντιληφθεί πλέον την τακτική που ακολουθεί εδώ και
καιρό η Κυβέρνηση. Στη συντριπτική πλειοψηφία στα σχέδια
νόµου που φέρνει προς ψήφιση στο Κοινοβούλιο εξαντλεί, λοι-
πόν, όλη της την ενέργεια και την έµπνευση στο περιτύλιγµα,
στην προσπάθειά της, δηλαδή, να δηµιουργήσει και να παρου-
σιάσει ελκυστικούς και ελπιδοφόρους τίτλους, αδιαφορώντας
πλήρως για το εάν αυτοί ανταποκρίνονται και στο ουσιαστικό πε-
ριεχόµενο του εκάστοτε νοµοσχεδίου. Επιλέγονται έτσι δοκιµα-
σµένες και ελκυστικές λέξεις και φράσεις, όπως «προστασία»,
«ενίσχυση», «ρύθµιση» και «πάταξη», οι οποίες θα χρησιµοποι-
ηθούν αµέσως µετά από τους κυβερνώντες και τα συστηµικά
ΜΜΕ για την επικοινωνιακή προώθηση του κυβερνητικού θαύµα-
τος. 

Στο ίδιο µήκος κύµατος κινείται φυσικά και το σχέδιο νόµου
που συζητούµε σήµερα µε ένα ακόµα βαρύγδουπο τίτλο, αλλά
και µε ένα άκρως απογοητευτικό περιεχόµενο. Η καλύτερη επι-
βεβαίωση του αρχαίου ρητού «ώδινεν όρος και έτεκε µυν», που
σε ελεύθερη µετάφραση σηµαίνει «πολλή φασαρία για το τί-
ποτα».

Έχουµε, λοιπόν, ένα νοµοσχέδιο που υποτίθεται ότι περιλαµ-
βάνει διατάξεις για την ενίσχυση της προστασίας του κατανα-
λωτή, της ανάπτυξης και της εύρυθµης λειτουργίας της αγοράς.

Βέβαια, η πολυδιαφηµιζόµενη προτεραιότητα της Κυβέρνησης
για την προστασία του καταναλωτή στο υπό συζήτηση σχέδιο
νόµου εξαντλείται σε τρία µόλις άρθρα. Δεν ξέρω. Πιθανόν η Κυ-
βέρνηση να θεωρεί ότι η εφαρµοζόµενη πολιτική της έχει πετύχει
πλήρως και έτσι να µην απαιτούνται επιπλέον παρεµβάσεις στην
αγορά. 

Η ωµή πραγµατικότητα, όµως, τη διαψεύδει τελείως. Η εγχώ-
ρια ακρίβεια και η αισχροκέρδεια καλπάζουν πλήττοντας το σύ-
νολο των ελληνικών νοικοκυριών, τα οποία οδηγούνται πλέον σε
πλήρη φτωχοποίηση και απόγνωση. Οι δυσάρεστες εκπλήξεις
που βιώνει ο καταναλωτής όταν επισκέπτεται ένα σουπερµάρκετ
είναι καθηµερινές, όπως καθηµερινή τείνει να γίνει και η άνοδος
των τιµών των προϊόντων στο ράφι, στο ράφι στο οποίο τα αγρο-
τικά προϊόντα φτάνουν µε τεράστιο «καπέλο» και τιµή πολλαπλά-
σια από αυτή που εισπράττει ο παραγωγός στο χωράφι. Γι’ αυτό
και οι κυβερνητικές θριαµβολογίες δεν αγγίζουν και δεν ξεγελούν
πλέον τους πολίτες, καθώς ο µόνος αδιάψευστος κριτής είναι το
ίδιο τους το πορτοφόλι που αδειάζει αµείλικτα µόλις το πρώτο
δεκαπενθήµερο κάθε µήνα. 

Η παρέµβαση του Υπουργείου στην κατεύθυνση της προστα-
σίας του καταναλωτή εξαντλείται στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο
µε την υποχρεωτική αλλαγή της αναγραφής της προγενέστερης
τιµής από τριάντα σε εξήντα ηµέρες και µε τη µεταφορά της
ελεγκτικής αρµοδιότητας από τις αναπτυξιακές περιφερειακές
διευθύνσεις στη Διυπηρεσιακή Μονάδα Ελέγχου Αγοράς, στη
ΔΙΜΕΑ. Δηλαδή, επιτρέψτε µου να πω ενώ έχουµε έναν βαριά
ασθενή, εµείς προσπαθούµε να τον σώσουµε µε ασπιρίνη. 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, στοχευµένη πολιτική για
την ουσιαστική προστασία του καταναλωτή σηµαίνει ότι κάνω τα
πάντα για τον έλεγχο των τιµών που πωλούνται τα προϊόντα και
δευτερευόντως για την αναγραφή των τιµών αυτών. Θα πρέπει,
επιτέλους, να αντιληφθείτε ότι οι καταναλωτές έρχονται σε από-
γνωση και νιώθουν απροστάτευτοι από τις τιµές πώλησης και όχι
από την αναγραφή των τιµών. 

Η αποτυχία, βέβαια, του συγκεκριµένου σχεδίου νόµου φαίνε-
ται και από την εκκωφαντική απροθυµία των συµπολιτών µας να
συµµετάσχουν στην ανοικτή διαβούλευση, γεγονός το οποίο θα
έπρεπε να προβληµατίσει ιδιαίτερα τους συντάξαντες το συγκε-
κριµένο νοµοσχέδιο. Δεν ξέρω, βέβαια, κατά πόσον η Κυβέρνηση
θα ήθελε όντως τις απόψεις των πολιτών λαµβάνοντας υπ’ όψιν
το γεγονός ότι η δεκαπενθήµερη διαβούλευση προγραµµατί-
στηκε και έλαβε χώρα µέσα στις άγιες ηµέρες του Πάσχα, δη-
λαδή ηµέρες που εξ ορισµού αντενδείκνυνται για αντίστοιχες
ανοικτές διαδικασίες διαβούλευσης. 

Σε κάθε περίπτωση, είναι βέβαιο ότι οι Έλληνες καταναλωτές
γύρισαν επιδεικτικά την πλάτη τους σε ένα ακόµη νοµοσχέδιο
όταν συνειδητοποίησαν τον κυβερνητικό εµπαιγµό, διαπιστώνον-
τας ότι παρά τον ελπιδοφόρο του τίτλο, στο νοµοθετικό περιε-
χόµενο δεν υπάρχει καµµία πρόβλεψη ουσιαστικής προστασίας
από την αισχροκέρδεια και τις ληστρικές διαθέσεις οµίλων και
µεγαλοεπιχειρηµατιών. 

Και, φυσικά, η συγκεκριµένη κυβερνητική απραξία και αποτυ-
χία δεν είναι ένα ακόµα προϊόν της φαντασίας της κακής αντιπο-
λίτευσης. Η επιβεβαίωση έρχεται από τα επίσηµα στοιχεία της
EUROSTAT, σύµφωνα µε τα οποία η χώρα µας είναι προτελευ-
ταία µεταξύ των είκοσι επτά κρατών της Ευρωπαϊκής Ένωσης
στην αγοραστική δύναµη των πολιτών. Ταυτόχρονα, σύµφωνα µε
την ΕΛΣΤΑΤ, ο εγχώριος πληθωρισµός είναι σταθερά πάνω από
τον µέσο πληθωρισµό της Ευρωζώνης, ενώ ο πληθωρισµός στα
τρόφιµα είναι πολλαπλάσιος του αντίστοιχου ευρωπαϊκού. 

Για την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, βέβαια, για την
ακρίβεια, για την αισχροκέρδεια, για τον πληθωρισµό, για τα καρ-
τέλ και τα ολιγοπώλια πάντα φταίνε κάποιοι άλλοι και ποτέ οι
ίδιοι. Πάντα θα υπάρχει η βολική δικαιολογία ενός πολέµου, µιας
φυσικής καταστροφής, µιας ενεργειακής κρίσης ή µιας έξωθεν
εισαγόµενης ακρίβειας για να κρύψει τη δική της ανικανότητα
και ευθύνη. 

Στα πλαίσια αυτής της λογικής παρακολουθήσαµε τον Πρω-
θυπουργό να ζητά τη συνδροµή της κ. Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν
για να ελεγχθεί η λειτουργία των πολυεθνικών εταιρειών θεω-
ρώντας προφανώς ότι αυτές είναι οι αποκλειστικά υπεύθυνες για
την αισχροκέρδεια και την ακρίβεια στην Ελλάδα. Έχουµε, δη-
λαδή, ούτε λίγο ούτε πολύ έναν Πρωθυπουργό και µια Κυβέρ-
νηση που λειτουργούν ως απλοί θεατές του προβλήµατος, οι
οποίοι αδυνατούν να αντιµετωπίσουν στοιχειωδώς την αισχρο-
κέρδεια και τα καρτέλ και ελπίζουν να βρεθούν κάποιοι έξωθεν
σωτήρες για να πάρουν τα µέτρα που επιβάλλεται να παρθούν. 

Στο ίδιο µήκος κύµατος κινείται το παρόν σχέδιο νόµου και
στον τοµέα των αναπτυξιακών επενδύσεων. Θα πρέπει, επιτέ-
λους, να αντιληφθεί η Κυβέρνηση ότι η πρόβλεψη για παρατά-
σεις σε παλιούς αναπτυξιακούς νόµους που έχουν αποτύχει δεν
θα πρέπει να αποτελεί αιτία πανηγυρισµών. Οι υπεύθυνοι του
Υπουργείου Ανάπτυξης θα πρέπει να συνειδητοποιήσουν ότι ο
αναπτυξιακός νόµος πάσχει αισθητά µε συνέπεια οι επενδυτές
να αδυνατούν να προχωρήσουν και να ολοκληρώσουν τα επεν-
δυτικά τους προγράµµατα. 

Επειδή, λοιπόν, πέσατε για άλλη µια φορά έξω στις προσδο-
κίες σας µε το παρόν νοµοσχέδιο, επιχειρείτε απεγνωσµένα να
περιορίσετε την αποτυχία σας αυξάνοντας τα όρια ή τη χρονική
διορία ενίσχυσης ενός επενδυτικού πλάνου, χαλαρώνοντας πε-
ραιτέρω τους όρους, προβλέποντας ακόµα και την ολοκλήρωσή
τους αν κάποιος έχει υλοποιήσει έστω το 50% της επένδυσης. 

Θα ήθελα, επίσης, να αναφερθώ, όπως έχω κάνει και σε άλλα
νοµοσχέδια στο παρελθόν, για το θέµα των τροπολογιών. Απλή
απορία: Ετοιµάζετε νοµοτεχνικά ένα σχέδιο νόµου. Ωραία. Δεν
έχετε αποφασίσει αν θα φέρετε τις τροπολογίες µαζί µε αυτό;
Φαντάζοµαι πως σίγουρα το έχετε αποφασίσει. Δεν το αποφασί-
σατε τελευταία στιγµή να φέρετε τις τροπολογίες. Γιατί δεν τί-
θενται οι τροπολογίες σε δηµόσια διαβούλευση συγχρόνως µε
το νοµοσχέδιο; Δεν θεωρείτε ότι αυτά που θέλετε να διεκδική-
σετε µε τις τροπολογίες επ’ ωφελεία των Ελλήνων πολιτών πρέ-
πει να τα δουν αυτοί που άµεσα είναι ωφελούµενοι τουλάχιστον
ή µήπως η δηµοκρατία που υπηρετείτε δεν προβλέπει διαβού-
λευση µε τους ενδιαφερόµενους; Στις κοινοβουλευτικές επιτρο-
πές που συζητείται το σχέδιο νόµου δεν πρέπει να ακουστεί η
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γνώµη ή τα σχόλια ή οι τυχόν προτάσεις των υπολοίπων Κοινο-
βουλευτικών Οµάδων γι’ αυτά τα τόσο σηµαντικά θέµατα που
αναφέρονται στα άρθρα των τροπολογιών; 

Έξι διαφορετικά Υπουργεία προσπαθούν να τακτοποιήσουν
θέµατα των αρµοδιοτήτων τους ανακατεµένα µέσα σε δύο τρο-
πολογίες. Ακόµα κι αν υπάρχουν όντως κάποια θετικά άρθρα, δυ-
στυχώς δεν µπορούµε να τα ψηφίσουµε λόγω της επιβολής του
τρόπου προς ψήφιση και λόγω του ότι υπάρχουν µέσα άρθρα
που είµαστε τελείως αντίθετοι. Όµως, ο ενιαίος τρόπος ψήφισης
δεν µας επιτρέπει να ψηφίσουµε ολόκληρη την τροπολογία. 

Αποτελεί αυτή η µεθοδολογία αποτελεσµατικό δηµοκρατικό
κοινοβουλευτισµό; Ερωτώ: Θα συνεχίσετε µε τον ίδιο τρόπο;
Ακόµη και ο πιο καλόβολος πολίτης διαπιστώνοντας αυτό τον
τρόπο νοµοθέτησης θα αναρωτηθεί: Μα, είναι δυνατόν να
έχουµε δηµοκρατικό πολίτευµα; Και θα έχει δίκιο. 

Ενδεικτικά, αναφέρουµε κάποια θέµατα που περιέχονται στις
τροπολογίες για να κρίνουν όσοι πολίτες µας παρακολουθούν αν
θα ήθελαν οι ίδιοι να συµµετέχουν στη διαβούλευση για αυτά ή
αν θα ήθελαν οι αιρετοί εκπρόσωποι τους να εκφράσουν τις από-
ψεις τους πριν να έρθουν στην Ολοµέλεια για ψήφιση.

Αναφέρω ενδεικτικά: Κρατική επιχορήγηση που προέρχεται
από τους Έλληνες φορολογούµενους στις επιχειρήσεις που εκ-
δίδουν εφηµερίδες και περιοδικά για τα έξοδα µεταφοράς και
διανοµής του Τύπου και για το κόστος δηµοσιογραφικού χάρτου,
επειδή –λέει- επλήγησαν από το ρωσοουκρανικό πόλεµο. Είναι
ένα άρθρο στην τροπολογία. Άλλο άρθρο: Καταβολή τελών σε
επιβαρυµένους από µεταναστευτικές ροές δήµους, το οποίο λέει
να πληρώνει ο Έλληνας φορολογούµενος τις ζηµιές που προκα-
λούν οι παράνοµα εισερχόµενοι µετανάστες. 

Τελειώνοντας, θα ήθελα να τονίσω ότι καταψηφίζουµε το συγ-
κεκριµένο νοµοσχέδιο και τις τροπολογίες καλώντας την Κυβέρ-
νηση να πάρει επιτέλους ουσιαστικά και αποδοτικά µέτρα για την
πάταξη της αισχροκέρδειας, της ακρίβειας και της µείωσης του
πληθωρισµού που κατατρώγουν το εισόδηµα των Ελλήνων πολι-
τών, µεριµνώντας παράλληλα για τη δηµιουργία ενός σταθερού
και υγιούς οικονοµικού περιβάλλοντος για την προσέλκυση
πραγµατικών αναπτυξιακών επενδύσεων που θα τονώσουν την
οικονοµία και θα µειώσουν παράλληλα την ανεργία στη χώρα
µας. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Δελβερούδη.
Καλείται στο Βήµα η κ. Καλλιόπη Βέττα, Βουλευτής του ΣΥ-

ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. 
ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητάµε

σήµερα συµπυκνώνει σε µέγιστο βαθµό την προσέγγιση της Κυ-
βέρνησης απέναντι στα προβλήµατα της κοινωνίας και της οικο-
νοµίας. Με ετερόκλητες διατάξεις και πανσπερµία θεµάτων,
τροποποιήσεις παλαιότερων νόµων, χαριστικές και φωτογραφι-
κές ρυθµίσεις και απουσία ενός συνεκτικού σχεδίου αντιµετώπι-
σης των ποικίλων εµποδίων, το σηµερινό νοµοσχέδιο προ-
στίθεται στα προηγούµενα µε βαρύγδουπους πάντα τίτλους και
ελάχιστη ουσία για τους πολίτες και τις επιχειρήσεις. Βέβαια, η
Κυβέρνηση πανηγυρίζει για την ελληνική οικονοµία καθώς απο-
µονώνει µερικά στοιχεία και διαστρεβλώνει άλλα, ακριβώς για να
βγάλει την επιθυµητή φωτογραφία της στιγµής, ειδικά εν όψει
των ευρωεκλογών της 9ης Ιουνίου. 

Η πραγµατικότητα είναι εντελώς διαφορετική. Και δυστυχώς
αυτή την πραγµατικότητα την βιώνουν οι πολίτες όλης της χώρας
στην καθηµερινότητά τους. Η ακρίβεια, ο πληθωρισµός, η δυ-
σθεώρητη άνοδος στα είδη πρώτης ανάγκης στην ενέργεια και
τις µεταφορές πλήττει όλους τους κατοίκους της χώρας την ίδια
ώρα που οι µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις βάλλονται οµοίως
από τις αυξήσεις στο λειτουργικό κόστος χωρίς να έχουν πρό-
σβαση σε κανένα χρηµατοδοτικό εργαλείο. 

Πριν επεκταθώ όµως σε αυτά τα ζητήµατα θέλω να αναδείξω
ορισµένα θέµατα του νοµοσχεδίου που αποκαλύπτουν την κυ-
βερνητική λογική. Στην περίπτωση των παραπλανητικών εκπτώ-
σεων, την αύξηση των τιµών πριν την περίοδο των εκπτώσεων
και τη µείωσή τους µόλις αυτές άρχιζαν, έως σήµερα υπήρχε

πρόστιµο 2% επί του τζίρου, µε ελάχιστο ποσό 20.000 ευρώ, το
οποίο πολλαπλασιαζόταν σε περίπτωση υποτροπής. Σήµερα µε
τα άρθρα 3 και 4 προβλέπεται σε περίπτωση παράβασης, σύ-
σταση για συµµόρφωση εντός οριζόµενης προθεσµίας, ενώ
τυχόν υποτροπή επιφέρει πρόστιµα που ξεκινούν από 5.000
ευρώ. Δηλαδή, αντί να προστατευθεί ο καταναλωτής επιβρα-
βεύεται ο παραβάτης δίνοντας ένα σήµα σε επιτήδειους να πα-
ρανοµήσουν σχεδόν ατιµωρητί. Είναι µια διάταξη που, όπως
αναφέρει το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους, ακριβώς επειδή µει-
ώνει τα έσοδα από τα πρόστιµα επιφέρει σηµαντική απώλεια για
τον κρατικό προϋπολογισµό. 

Στο άρθρο 12 αυξάνεται η διορία από δύο σε έξι µήνες που
έχει ο επενδυτής για να ζητήσει πιστοποίηση για την ολοκλή-
ρωση της δράσης, ενώ στο άρθρο 15 προβλέπεται ότι αν έχει
υλοποιηθεί το 50% ενός έργου που έχει ενταχθεί στον αναπτυ-
ξιακό νόµο, ο επενδυτής µπορεί να αποχωρήσει χωρίς καµµία
επίπτωση. Και µε τις δύο διατάξεις πιστοποιείται κάτι που είναι
εµφανές στην κοινωνία, ότι υπάρχουν δοµικά προβλήµατα και
καθυστερήσεις στη λειτουργία της οικονοµίας καθώς τόσο διοι-
κητικά όσο και αναπτυξιακά τα εργαλεία είναι πεπερασµένα και
αλυσιτελή. 

Επίσης, άλλα άρθρα δηµιουργούν οµοίως ερωτηµατικά, όπως
η παράταση ισχύος των αδειών των εργοληπτών ηλεκτρολόγων
για ένα αντί για δύο έτη, καθώς και η ολιγωρία στη δηµιουργία
ενός αντίστοιχου µητρώου, όπως και οι παραβλέψεις για επι-
πλέον επιβάρυνση µε νέες αρµοδιότητες για τη Γενική Διεύθυνση
Αγοράς και Προστασίας Καταναλωτή η οποία ήδη είναι υποστε-
λεχωµένη. Εν ολίγοις, για µια ακόµη φορά ένα νοµοσχέδιο συµ-
πίληµα άρθρων χωρίς καµµία αναπτυξιακή λογική, απλώς
επιµέρους ρυθµίσεις και χαριστικές διατάξεις. 

Η µεγάλη εικόνα ωστόσο είναι αλλού. Είναι στην ακρίβεια και
τις προοπτικές της οικονοµίας. Η Κυβέρνηση αναφέρει συνέχεια
ότι αναγνωρίζει το πρόβληµα της ακρίβειας λες και αυτό τη δι-
καιώνει για την ουσιαστική απραξία της. Αρκείται στον ρόλο του
παρατηρητή -σήµερα ο κύριος Υπουργός αυτά µας είπε- και του
εισαγγελέα, επιρρίπτοντας ευθύνες συνεχώς σε τρίτους για τα
ρεκόρ του πληθωρισµού την ώρα που στο πεδίο των λύσεων
είναι ανεπαρκής η Κυβέρνηση. Πώς τεκµαίρεται αυτή η διαπί-
στωση; Προφανώς από τα στοιχεία. Παραθέτω. Πρώτα απ’ όλα
η Ελλάδα είναι εικοστή έκτη στην Ευρωπαϊκή Ένωση σε κατά κε-
φαλήν εισόδηµα µε όρους αγοραστικής δύναµης. Το 75% των
νοικοκυριών έχει µειώσει τις δαπάνες του λόγω των αυξήσεων
στα τρόφιµα. Την ίδια ώρα που η κερδοφορία των σουπερµάρκετ
για το 2023 ξεπερνά τα 11 δισεκατοµµύρια ευρώ. Οι οικογένειες
ξοδεύουν το 40% του εισοδήµατός τους σε δαπάνες στέγασης,
ενώ σχεδόν τετρακόσιες χιλιάδες εργαζόµενοι παίρνουν λιγό-
τερο από 500 ευρώ τον µήνα µικτά. Το 68% των Ελλήνων σε
έρευνα της EUROSTAT απαντά ότι τα βγάζει πέρα δύσκολα έως
πολύ δύσκολα έναντι του 19% του µέσου όρου στην Ευρωπαϊκή
Ένωση. 

Ο πληθωρισµός απληστίας στην Ελλάδα είναι ο µεγαλύτερος
σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση. Το 2023 η Ελλάδα είναι πρώτη
σε ληξιπρόθεσµες οφειλές νοικοκυριών σε τράπεζες, αγαθά κοι-
νής ωφέλειας, -ηλεκτρικό ρεύµα, δηλαδή και νερό- και ενοίκια.
Είµαστε δεύτεροι στην Ευρωπαϊκή Ένωση σε πληθωρισµό τρο-
φίµων τον Μάρτιο µε υπερδιπλάσιο πληθωρισµό του µέσου όρου
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Τα επιτόκια χορηγήσεων δανείων των
πιστωτικών ιδρυµάτων στη χώρα τον Μάρτιο του 2024 είναι 40%
ανώτερα από τον µέσο όρο της Ευρωζώνης στα νοικοκυριά και
25% στις επιχειρήσεις. Τα δε έσοδα των πιστωτικών ιδρυµάτων
από τόκους είναι 52% αυξηµένα σε σχέση µε το 2021. Το 84%
των συµβασιοποιηµένων έργων στο Ταµείο Ανάκαµψης κατευ-
θύνθηκε στο 0,01% των επιχειρήσεων αποκλείοντας έτσι τη συν-
τριπτική πλειονότητα των επιχειρήσεων σε µια αγορά όπου η
διαφορά ανάµεσα στα επιτόκια καταθέσεων και τα αντίστοιχα
των χορηγήσεων είναι τεράστια. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.
Μια συνθήκη απόκλισης από την Ευρωπαϊκή Ένωση εξαιτίας των
επιλογών και των ιδεοληψιών που επικρατούν εδώ και πέντε χρό-
νια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας θέλω να πω το εξής.
Η Κυβέρνηση προσπαθεί διαρκώς να µετακυλήσει τις ευθύνες
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της κάπου αλλού: στην πανδηµία, την ενεργειακή κρίση, τον πό-
λεµο στην Ουκρανία, τον εισαγόµενο πληθωρισµό, τον τρόπο κα-
ταγραφής των δεδοµένων. Εσχάτως µπήκαν στο επικοινωνιακό
παιχνίδι ως υπαίτιες και οι πολυεθνικές όπου η Κυβέρνηση βρήκε
τη λύση στην αντιµετώπιση της υπαρκτής κερδοσκοπίας µε την
αποστολή ενός γράµµατος στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Και θα ήταν
αστείο πραγµατικά αν δεν ήταν τραγικό όλο αυτό. 

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, την ίδια ώρα η επιχειρηµατική
δραστηριότητα των µικρών και µεσαίων επιχειρήσεων δυσχεραί-
νεται. Το λειτουργικό κόστος αυξάνεται διαρκώς. Η πρόσβαση
στον τραπεζικό δανεισµό και το Ταµείο Ανάκαµψης είναι µηδα-
µινή. Τα θεσµικά και διοικητικά εµπόδια διογκώνονται. Το σχέδιο
Πισσαρίδη εν ολίγοις εξελίσσεται κανονικά και απρόσκοπτα. Η
κατάσταση αυτή δεν µας αξίζει. Οι πολίτες πρέπει να πάρουν τη
ζωή τους στα χέρια τους και να δώσουν στον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία στις επερχόµενες εκλογές ισχυρή εντολή και δύ-
ναµη να αλλάξει τη χώρα διεκδικώντας µια καλύτερη ζωή µε
ελπίδα και προοπτική για τους ίδιους αλλά και για τις επόµενες
γενιές. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Βέττα. 
Τον λόγο έχει ο κ. Βασίλης Κόκκαλης, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ

- Προοδευτική Συµµαχία. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, στις ευρωεκλογές στις 9 Ιουνίου θα κριθεί αφ’ ενός η
δυνατότητα της χώρας µας να διαπραγµατεύεται στην Ευρω-
παϊκή Ένωση, αφ’ ετέρου η ικανότητα της χώρας µας να αφο-
µοιώνει τις ευρωπαϊκές οδηγίες αλλά και να τις βελτιώνει. Όσον
αφορά στην πρώτη, στη διαπραγµατευτική ικανότητα, να θυµίσω
ότι από συστάσεως ΟΠΕΚΕΠΕ ετέθη αυτός ο οργανισµός σε επι-
τροπεία. Να θυµίσω ότι πριν δύο µήνες η αρµόδια επιτροπή γε-
ωργίας πρότεινε πρόστιµο 280 εκατοµµύρια ευρώ στη χώρα µας
για τα έτη 2021, 2022, 2023. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διαφωνώ µε τη λέξη «ακρίβεια».
Είναι υψηλό, υψηλότατο, δυσβάσταχτο κόστος ζωής στο οποίο
περιλαµβάνεται αφ’ ενός ο πληθωρισµός τροφίµων, αφ’ ετέρου
οι υψηλές τιµές στα καύσιµα, η µη προσιτή στέγη, αλλά και τα
συσσωρευµένα χρέη προς τις τράπεζες και τα ασφαλιστικά τα-
µεία. 

Νοµίζω ότι παρέλκει η οποιαδήποτε αντιδικία µαζί σας ή οποι-
οσδήποτε διαξιφισµός για το εάν έχουµε σήµερα υψηλό πληθω-
ρισµό στα τρόφιµα. Σας άκουσα πριν, κύριε Υπουργέ, ότι είπατε
ότι έχουµε πιο χαµηλό δείκτη σε ορισµένες κατηγορίες τροφί-
µων. Οι πολίτες οι οποίοι βιώνουν πρώτα και πάνω απ’ όλα, ξέ-
ρουν καλύτερα. 

Έρχοµαι στο ζητούµενο, στο εάν υπάρχουν λύσεις. Γιατί µπο-
ρεί να πει κάποιος, όπως εσείς λέτε, ότι κάνουµε ό,τι µπορούµε,
αλλά δεν υπάρχουν λύσεις ρεαλιστικές. Είναι τοξικές, είναι ασυ-
ναρτησίες, είναι µη συµβατές µε το δίκαιο. Κι έρχοµαι στο µέρος
της πρότασης νόµου του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία για
µηδενισµό του ΦΠΑ στα τρόφιµα. Πρώτα απ’ όλα, προβλέπεται;
Μπορεί να µην προβλέπεται και να πει κάποιος τι είναι αυτά που
λέτε, δεν προβλέπεται. Η ευρωπαϊκή οδηγία τον Απρίλιο του
2022 αναφέρει πως τα κράτη-µέλη δύνανται να µηδενίσουν τον
ΦΠΑ. Εν συνεχεία, το εφαρµόζετε; Όχι. Ποια είναι η αιτιολογία;
Η αιτιολογία είναι ότι στα κράτη-µέλη στα οποία εφαρµόστηκε
δεν έχει περάσει στον καταναλωτή αυτό το όφελος. Όταν το
ακούει κάποιος έχει την εντύπωση πράγµατι πιθανόν να είναι κι
έτσι. Έφτασαν, όµως, στο σηµείο να το ζητάνε και οι βιοµηχανίες
τροφίµων. Οι βιοµηχανίες τροφίµων είπαν τον κ. Χατζηδάκη:
«Εµείς εγγυώµεθα». Κι αντί να εκµεταλλευτεί την πρόθεση εγ-
γύησης ως µια πρόσθετη δικλείδα ασφαλείας ότι θα περάσει η
µείωση του ΦΠΑ στον καταναλωτή, επιµένει στο επιχείρηµα ότι
είναι ανώφελο. 

Εφόσον δεν έχει ωφελήσει αυτά τα κράτη, διατυπώνω ένα
απλούστατο ερώτηµα, κύριε Υπουργέ. Εµείς είµαστε πιο έξυπνοι;
Δηλαδή, γιατί συνεχίζεται αυτό το µέτρο; Γιατί παρατείνεται η
µείωση ή ο µηδενισµός του ΦΠΑ στις χώρες στις οποίες µει-

ώθηκε; Είναι τουλάχιστον δέκα-δώδεκα χώρες. Νοµίζω δεν υπάρ-
χει απάντηση σε αυτό. 

Δεύτερον, η ικανότητα για αφοµοίωση των ευρωπαϊκών οδη-
γιών. Απέστειλε σχετική επιστολή ο Πρωθυπουργός και λέει βοη-
θήστε µας µε τις πολυεθνικές. Ο κ. Μαρινάκης είπε ότι είναι ο
µόνος Πρωθυπουργός ο οποίος τα έβαλε µε τις πολυεθνικές,
στάθηκε απέναντι στις πολυεθνικές. Το 2021 εδώ ψηφίστηκε µια
ευρωπαϊκή οδηγία και ενσωµατώθηκε στην ελληνική έννοµη
τάξη, η οποία είχε τίτλο: «Αθέµιτες εµπορικές πρακτικές». Αυτά
για τα οποία έστειλε επιστολή ο κ. Μητσοτάκης στην Ευρωπαϊκή
Επιτροπή. Τι δυνατότητα είχε αυτή η οδηγία; Είχε δυνατότητα
εκτός από πρόστιµα να επιβάλλει -και µπορείτε να το κάνετε-
πλαφόν στο κέρδος. Στην ίδια τιµή εφόσον εσείς παραδέχεστε
και µάλιστα χρησιµοποίησε ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος ότι δεν
είναι παράνοµη, είναι καταχρηστική αυτή η τακτική των πολυε-
θνικών, η αθέµιτη εµπορική πρακτική γεωγραφικού προσδιορι-
σµού, ενώ γνωρίζετε πολύ καλά ότι είναι το φαινόµενο των
τριγωνικών συναλλαγών. Η µητρική εταιρεία στη Γερµανία, πα-
ραδείγµατος χάριν, αλλά αντί να έρθει στην Ελλάδα κατευθείαν
πηγαίνει πρώτα στην Ιταλία και από την Ιταλία έρχεται εδώ. Συ-
νεπώς, πλαφόν κέρδους ώστε να πωλείται στην ίδια τιµή στην
Ελλάδα όσο πωλείται και στη Γερµανία. Προβλέπεται; Προβλέ-
πεται. Το κάνετε; Όχι. 

Υπερκέρδη. Πριν τρία χρόνια όποιος το άκουγε θα έλεγε ότι
δεν είναι δυνατόν. Κι όµως η Ευρωπαϊκή Ένωση ήρθε το 2022
και είπε στα κράτη-µέλη µπορείτε να φορολογήσετε τα υπερ-
κέρδη των εταιρειών. Το κάνατε; Μόνο για το 2022. Για το 2023
όχι. Έχασε έσοδα ο προϋπολογισµός; Μπορούσατε αυτά τα χρή-
µατα να τα διοχετεύσετε σε πολιτικές άµβλυνσης του φαινοµέ-
νου της ακρίβειας; Μπορούσατε. Το κάνατε; Όχι. 

Χρέη. Εκατόν είκοσι δόσεις. Δυνατότητα προστασίας της πρώ-
της κατοικίας. Δυστυχώς, όµως, ενώ έχετε την δυνατότητα, όσο
και να προσπαθείτε για το αντίθετο, δεν µπορείτε να πείσετε τον
κόσµο. 

Κι επειδή δεν απαντάτε στα αµείλικτα ερωτήµατα γιατί δεν το
κάνετε, την απάντηση θα τη δώσει ο ελληνικός λαός στο γιατί
δεν το κάνετε, δηλαδή γιατί δεν µειώνετε τον ΦΠΑ, γιατί δεν βά-
ζετε πλαφόν στα κέρδη. 

Και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
µε τη φράση που είπαν οι τέσσερις Υπουργοί που ήρθαν χθες
στη Θεσσαλία. Είπανε ότι είναι η ώρα να αποζηµιωθούν οι παρα-
γωγοί και οι κάτοικοι της Θεσσαλίας. Τώρα, µετά από οκτώ
µήνες. Μάλλον ήρθε η ώρα να πάρετε πόδι.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κόκκαλη.
Καλείται στο Βήµα η κ. Αρετή Παπαϊωάννου Ανεξάρτητη Βου-

λευτής και µετά θα ακολουθήσει ο κ. Κωνσταντινόπουλος γιατί
πρέπει να µε αντικαταστήσει. 

ΑΡΕΤΗ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ: Ευχαριστώ πολύ. 
Το νοµοσχέδιο το οποίο σήµερα συζητάµε επιγράφεται διατά-

ξεις για την ενίσχυση της προστασίας του καταναλωτή, της ανά-
πτυξης και της εύρυθµης λειτουργίας της αγοράς, µεταξύ των
άλλων. 

Μας είπε η Υφυπουργός κ. Μάνη Παπαδηµητρίου στις επιτρο-
πές ότι το νοµοσχέδιο στο πρώτο του µέρος είναι µια ρυθµιστική
παρέµβαση της πολιτείας για την προστασία του καταναλωτή
από αθέµιτες πρακτικές που οδηγούν στην αισχροκέρδεια. Πα-
ραδέχεστε, λοιπόν, κύριοι της Κυβέρνησης ότι η αισχροκέρδεια
όχι µόνον υπάρχει, αλλά και πολύ καλά κρατεί. Παραδέχεστε,
επίσης, ότι ακόµη και οι ελάχιστοι κανόνες που η ίδια η νεοφιλε-
λεύθερη ιδεολογία έχει θέσει στον εαυτό της δεν λειτουργούν
ικανοποιητικά. 

Είπα χθες στην επιτροπή ότι παρατηρούµε εδώ και καιρό ότι
νωπά προϊόντα διατροφής, φρούτα, λαχανικά, αυγά έχουν στη
λαϊκή κυριολεκτικά τη µισή τιµή από ότι στα σουπερµάρκετ. Μας
λένε οι υπέρµαχοι της ελεύθερης αγοράς ας τα ψωνίζει, λοιπόν,
ο κόσµος από τη λαϊκή και θα αναγκαστούν έτσι τα σουπερµάρ-
κετ να ρίξουν τις τιµές. Δεν µπορεί να είµαστε σοβαροί λέγοντας
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κάτι τέτοιο. Οι αλυσίδες σουπερµάρκετ σε αυτά τα είδη απευθύ-
νονται στους εργαζόµενους που τελειώνουν τη δουλειά τους στις
πέντε και στις έξι το απόγευµα και δεν έχουν άλλη επιλογή. Αυτοί
είναι τα θηράµατά τους. Και σε όλα τα υπόλοιπα είδη αισχροκερ-
δούν ανενόχλητοι εναντίον όλων, εργαζόµενων, ανέργων και συν-
ταξιούχων. Γίνονται όπως ξέρουµε πλασµατικές, ψεύτικες
ανακοινώσεις µείωσης τιµών µε σκοπό την παραπλάνηση και άρα
την εξαπάτηση του καταναλωτή. 

Το νοµοσχέδιο που φέρατε προϋποθέτει αυτή την παραδοχή
από µέρους σας. Πώς µπορούσατε, άλλωστε, να µην το παρα-
δεχτείτε όταν το παραδέχθηκε ο ίδιος ο Αρχηγός σας ο κ. Μη-
τσοτάκης µε τους όψιµους προβληµατισµούς και αιτιάσεις του
στην επιστολή του προς την κ. φον ντερ Λάιεν που όλοι λίγο πολύ
αναφέραµε και εξηγήσαµε γιατί εστάλη.

Kαι τους χαρακτηρίζω όψιµους γιατί απηχούν τον κοινό τόπο
των συζητήσεων που διεξάγονται εδώ και δεκαετίες, τόσο ιδιω-
τικά, όσο και δηµόσια, για τη δράση των πολυεθνικών καρτέλ και
τον ρόλο τους στη στρέβλωση του ανταγωνισµού και άρα της
αγοράς.

Μας είπε ο Υπουργός, ο κ. Σκρέκας, χθες στην οµιλία του στην
επιτροπή ούτε λίγο ούτε πολύ ότι δεν καταλαβαίνουµε πώς λει-
τουργεί η ελεύθερη αγορά.

Φυσικά και καταλαβαίνουµε, κύριε Υπουργέ. Επιπλέον, όµως,
βλέπουµε αυτό που εσείς δεν θέλετε να δείτε: τις κοινωνικές επι-
πτώσεις της ανέλεγκτης λειτουργίας της ελεύθερης οικονοµίας
και της ελεύθερης αγοράς, του θεριού που πιστά εξυπηρετείτε
και υπηρετείτε και που µεθαύριο, όπως λίγο πολύ όλοι σάς είπαν,
στις 9 Ιουνίου ως άλλος ταχυδρόµος, µιας και κυκλοφορούν επι-
στολές αυτές τις µέρες, θα σας παραδώσει τις επιστολές, τα ρα-
βασάκια θα έλεγα όσων πολιτών δεν µπορούν να βγάλουν τον
µήνα. Δεν είναι πλέον θεωρία συνωµοσίας ούτε αστικός µύθος.
Είναι η πραγµατικότητά µας. 

Οι πολυεθνικές, κύριοι, δεν ενδιαφέρονται για την ευηµερία
των λαών. Μεγεθύνονται κάνοντας συγχωνεύσεις, εξαγοράζουν
µικρότερες εταιρείες είτε για να τις απορροφήσουν είτε απλά και
µόνο για να τις βγάλουν από τη µέση και να στρεβλώσουν τον
ανταγωνισµό που τον θεοποιήσατε χωρίς να δείτε έγκαιρα τους
παίκτες που τον ακυρώνουν. Οι πολυεθνικές ενδιαφέρονται µόνο
για την κερδοφορία τους, µαθηµατικά, απρόσωπα, στεγνά. Αυτή
είναι εξάλλου η δουλειά τους. Το τι κάνουν όµως αυτοί είναι η
µισή εικόνα. Η άλλη µισή είναι το τι κάνουµε εµείς. Πρέπει όχι
απλώς να ανοίξει, αλλά να ενταθεί και να αποφέρει καρπούς η
συζήτηση για το τι κάνουµε εµείς ως κράτος και ως κοινωνία.

Για πείτε µας, κύριε Υπουργέ, πόσες από τις επισηµάνσεις και
προτάσεις που ακούστηκαν από τους φορείς, που είναι ένα
τµήµα της κοινωνίας, που κατά τεκµήριο έχει σχέση και εξειδί-
κευση και µπορεί να αλληλεπιδράσει µε το νοµοσχέδιο εισακού-
στηκαν; Επίσης πόσες προτάσεις Βουλευτών της Αντιπολίτευσης
συζητήθηκαν; 

Είπατε -και είναι αλήθεια- ότι το κόστος της ενέργειας συµµε-
τέχει αποφασιστικά στη διαµόρφωση των τιµών. 

Ποιος βοήθησε, ώστε το κόστος της ενέργειας να είναι αυτό
που είναι σήµερα;

Ποιος έκανε τη βίαιη απολιγνιτοποίηση, όταν µετά από αυτή στη
Γερµανία παίρνουν τον δικό µας λιγνίτη για να παράγουν ενέργεια;
Ο κ. Μητσοτάκης. Θέλοντας να είναι στη σωστή πλευρά της ιστο-
ρίας προτίµησε το LNG από άλλες πηγές φθηνότερου φυσικού
αερίου.

Επίσης, ποιος έχει επιλέξει να µην υπάρχουν στο χρηµατιστήριο
ενέργειας συµβάσεις προθεσµιακής αγοράς ώστε να ξέρουµε
τουλάχιστον ένα µέρος της ενέργειας, της χονδρεµπορικής, σε
ποιο ύψος θα είναι;

Ένα σύγχρονο ευρωπαϊκό κράτος, όταν είναι κυρίαρχο, οφείλει
να είναι παρόν και προληπτικά, όχι µόνο κατασταλτικά. Διαπιστώ-
νετε και οι ίδιοι σιγά σιγά ότι η ιδεολογία του νεοφιλελευθερισµού,
που η Νέα Δηµοκρατία του Κυριάκου Μητσοτάκη µε συνέπεια και
χωρίς αντιρρήσεις υπηρετεί, µόνο καλή ζωή για τους πολλούς δεν
έχει φέρει. Δεν φροντίσατε να χτίσετε αναχώµατα θεσµικά, νοµικά
και οικονοµικά, ώστε η δράση των εταιρειών αυτών να µην γίνεται
αισχροκερδής και τώρα τρέχετε και δεν φτάνετε. 

Δεν φταίνε φυσικά οι πολυεθνικές για την έλλειψη ουσιαστικού

ανταγωνισµού. Δεν φταίνε οι πολυεθνικές για τα ολιγοπώλια, για
τους υποστελεχωµένους ελεγκτικούς µηχανισµούς και τους θε-
σµούς χωρίς πόρους, χωρίς ανθρώπινο δυναµικό, πρόγραµµα
και στόχευση. Τα πρόστιµα, που είπατε ότι είναι υψηλά, είναι
χάδια σε σχέση µε τα κέρδη τους. Δεν φταίνε αυτοί για την απα-
ξία µε την οποία περιβάλλουν τις αποφάσεις των αρµόδιων
αρχών της Ελλάδας, την ίδια στιγµή που σε άλλες χώρες οι ίδιες
εταιρείες κυριολεκτικά τρέµουν τις αντίστοιχες επιτροπές αντα-
γωνισµού και σπεύδουν να συµβιβαστούν µε αυτές γιατί αλλιώς
θα σβήσουν.

Εσείς οφείλατε να είχατε τονώσει την ατοµική µικροεπιχειρη-
µατικότητα, ώστε στη συνείδηση του νεαροκόσµου αυτή να είναι
η διέξοδος για τον επιούσιο και όχι µια περιστασιακή καλοπλη-
ρωµένη µισθωτή εργασία πολλές φορές και δωδεκάωρη. Και όχι
µόνο δεν τη στηρίξατε αυτή τη µικροεπιχειρηµατικότητα, αλλά
κάνατε ό,τι µπορούσατε για να τη διαλύσετε µε φοροεπιδροµή.
Την τελευταία σας προσπάθεια τη ζήσαµε όλοι εδώ µέσα τον Δε-
κέµβριο του 2023 µε το νοµοσχέδιο που ψηφίστηκε στις 7 Δε-
κεµβρίου και δηµοσιεύτηκε στο ΦΕΚ στις 11 Δεκεµβρίου του
2023 που κατακρεούργησε -και τώρα θα φανούν τα αποτελέ-
σµατα- ελεύθερους επαγγελµατίες, δικηγόρους, γιατρούς, ταξι-
τζήδες, παντού τεκµήρια, τριετίες, µικρό επιχειρείν. Έρχεστε
τώρα καταϊδρωµένοι, παραµονές εκλογών και υπόσχεστε στο
µικρό επιχειρείν ενίσχυση από το Ταµείο Ανάκαµψης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνοντας θα ήθελα να πω
ότι µε τη χώρα µας να µην έχει βρει ακόµα τα πατήµατα και τη
δυναµική που οραµατίζεται για τον 21ο αιώνα οι πολίτες της
έχουν ανάγκη από µια άλλη Ελλάδα, µια Ελλάδα στην οποία τα
άλλα κράτη θα απευθύνονται για βοήθεια και όχι το αντίστροφο. 

Αύριο υποτίθεται ότι θα ξεκινούσε η συζήτηση για την ακρίβεια
η οποία στην πραγµατικότητα έχει ξεκινήσει από σήµερα. Πι-
στεύω και ελπίζω ότι θα υπάρξουν ουσιαστικές προτάσεις, ότι οι
πολίτες θα την παρακολουθήσουν και ότι θα βγει ένα αποτέλε-
σµα που θα ωφελήσει τη χώρα. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε την κ.

Παπαϊωάννου.
Τον λόγο έχει ο κ. Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος, Αντιπρό-

εδρος της Βουλής και Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλα-
γής.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, διάβασα την επιστολή του Πρωθυπουργού
στην πρόεδρο και πίστευα ότι σήµερα θα έρθετε εδώ ως µία φι-
λελεύθερη κυβέρνηση -ας υποθέσουµε ότι είστε και φιλελεύ-
θερη-, µε φιλελεύθερη ιδεολογία, να αντιµετωπίσουµε το θέµα
της αισχροκέρδειας µε σύµµαχο τον πολίτη, τον καταναλωτή δη-
λαδή.

Το ΠΑΣΟΚ και εγώ σας έχουµε υποβάλει µια πρόταση, µια τρο-
πολογία στην οποία σας λέµε κάτι πολύ απλό: Όσον αφορά τις
πολυεθνικές που καταγγέλλετε στην πρόεδρο, να αναδεικνύεται,
όταν αισχροκερδούν, το προϊόν. Για ποιον λόγο; Για να έχουµε
ένα καταναλωτικό κίνηµα το οποίο, κύριοι συνάδελφοι, θα µπορεί
να ξέρει σε ποιο προϊόν υπάρχει αισχροκέρδεια για να πάρει και
τις ανάλογες αποφάσεις ο ίδιος ο καταναλωτής. 

Θέλω να σας ρωτήσω το εξής: Αυτό σε ποια ευρωπαϊκή νοµο-
θεσία αντίκειται; Χρειάζεται δηλαδή η πρόεδρος της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής να το αλλάξει, χρειάζεται να στείλουµε δεύτερη επι-
στολή ή µπορούµε να το κάνουµε µόνοι µας;

Κύριοι συνάδελφοι των άλλων κοµµάτων, συµφωνείτε σε αυτό
το απλό, στην απλή πρόταση που κάνει η παράταξή µας, ώστε ο
καταναλωτής να ξέρει το προϊόν στο οποίο υπάρχει αισχροκέρ-
δεια; Η Κυβέρνηση, ενώ στέλνει εύκολα επιστολές στην πρό-
εδρο, δεν το κάνει αυτό. Γιατί; Διότι µε τον τρόπο αυτό, κύριε
Υπουργέ, στέλνετε ένα µήνυµα ότι δεν θέλετε να ξέρετε και να
τιµωρήσετε αυτούς που αισχροκερδούν; Είναι πολύ απλό. Άρα
ούτε φιλελεύθεροι είστε ούτε χρειάζεται να στέλνετε επιστολές,
γιατί όλα αυτά που κάνετε είναι τα προσχήµατα για να µην πλη-
ρώσουν αυτοί που πραγµατικά αισχροκερδούν. 

Και βεβαίως αυτό το φέρνετε σήµερα και το µεγιστοποιείτε. 
Κύριε Υπουργέ, γίνεται µε το άρθρο 31 το πρόστιµο για ανα-
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κριβείς και παραπλανητικές εκπτώσεις από το 2% του τζίρου να
πηγαίνει σε απλή σύσταση; Ακούω αυτό που λέτε πολύ σωστά
ότι «δεν γίνεται είκοσι χιλιάδες όλοι, ένα µικρό µινιµάρκετ». Τότε
γιατί δεν αφήνουµε µόνο το 2% του τζίρου; Δηλαδή τι λέει η Κυ-
βέρνηση; Ότι «αφού κλέβουν οι µεγάλοι, οι πολυεθνικές για να
είµαι µία δίκαιη κυβέρνηση τους αφήνω όλους να κλέβουν». Αυτό
είναι το µήνυµα που στέλνετε.

Γίνεται, κύριε Υπουργέ, σε περίπτωση υποτροπής από το 4%
του τζίρου να πάµε στις 15 χιλιάδες ευρώ; Τι µήνυµα είναι αυτό
που στέλνετε στην ελληνική κοινωνία; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν δεν θέλετε πραγµατικά -εγώ
νοµίζω ότι δεν το καταλαβαίνω και δεν το κατανοώ- να αντιµετω-
πίσετε…

Θα σας το ξαναπώ, κύριε Υπουργέ, ότι γράφετε µέσα «σε πε-
ρίπτωση υποτροπής». Το γράφετε µέσα, δεν είναι κάτι κρυφό.
Από το 4% του τζίρου της εταιρείας γίνεται 15 χιλιάδες ευρώ.
Είναι απλό. 

Το να χαµογελάτε είναι η πιο εύκολη αντίδραση. Είναι πιο εύ-
κολο να στέλνεις επιστολές στην πρόεδρο της Κοµισιόν από το
να δείχνετε το προϊόν της πολυεθνικής. Είναι εύκολο αυτό γιατί
έτσι κρύβεστε και κρύβετε αυτούς που αισχροκερδούν. Αυτή
είναι η πραγµατικότητα. 

Και πάµε τώρα στα θέµατα της επιχειρηµατικότητας. Φέρνει η
Κυβέρνηση, η οποία είναι η κυβέρνηση της επιχειρηµατικότητας,
αξιολόγηση φακέλων σε σαράντα πέντε ηµέρες. Σας έκανα µια
ερώτηση, κύριε Υπουργέ, για το πρόγραµµα «Επιχειρηµατικό-
τητα 360» το οποίο έχει λήξει εδώ και έναν χρόνο. Τι µου απαν-
τήσατε; Ότι θα εξεταστούν. Έχει λήξει εδώ και έναν χρόνο και
δεν το έχετε αξιολογήσει. 

Και µου απαντάτε ότι θα εξεταστούν µετά την ολοκλήρωση
του δεύτερου κύκλου για τα καθεστώτα µεταποίησης, εφοδια-
στική αλυσίδα, ενίσχυση τουριστικών επενδύσεων. Συγγνώµη, τι
σχέση έχουν οι σαράντα πέντε µέρες που βάζετε µε τις χίλιες
σαράντα πέντε; Πείτε µου, αυτό που εσείς προτείνατε δεν απο-
γοητεύει τις επιχειρήσεις; Ενώ φέρνετε νόµο για σαράντα πέντε
µέρες, να υπάρχει για χίλιες;

Κύριε Υπουργέ -και ολοκληρώνω και κλείνω εντός του χρόνου-
, ακούστε το ΠΑΣΟΚ. Όπως έγινε και µε τις Airbnb µισθώσεις,
καθυστερήσατε έναν χρόνο. Ακούστε µας τώρα προς όφελος
των πολιτών.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ-Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κωνσταντινόπουλο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Κύριε

Πρόεδρε, θα ήθελα να κάνω µια παρέµβαση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Εγώ δεν

µπορώ να καταλάβω κάτι µε τους αγαπητούς συναδέλφους. Ή
δεν διαβάζουν καλά ή διαβάζουν και δεν καταλαβαίνουν. Από πού
πήγε το 2% στις δεκαπέντε χιλιάδες ως όριο, κύριε συνάδελφε
προλαλήσαντα, σε ό,τι αφορά τα πρόστιµα;

Κατ’ αρχάς, να ξεκαθαρίσω κάτι. Πρόστιµα εσείς όσο κυβερ-
νούσατε δεν επιβάλατε. Πρόστιµα –επαναλαµβάνω- στις εται-
ρείες για παραβάσεις του δικαίου προστασίας του καταναλωτή
ως ΠΑΣΟΚ –και κυβερνήσατε χρόνια- δεν επιβάλλατε.

Και επειδή µας εγκαλείτε και για υποστελέχωση της ΔΙΜΕΑ ή
για τους ελεγκτικούς µηχανισµούς, εσείς είχατε τότε µια διεύ-
θυνση ελέγχου µε τέσσερις ελεγκτές. Εµείς δηµιουργήσαµε τη
ΔΙΜΕΑ η οποία αυτή τη στιγµή έχει πάνω από εκατό άτοµα που
ασχολούνται µε τον έλεγχο, συν τη Διεύθυνση Ελέγχου της Γε-
νικής Γραµµατείας Εµπορίου. Έτσι, για να συγκρίνουµε, γιατί πε-
ρισσεύει το θράσος σ’ αυτή την Αίθουσα πολλές φορές.
Έρχεστε εσείς και µας εγκαλείτε!

Πείτε µου ένα πρόστιµο που επιβάλλατε ποτέ σε µεγάλη πο-
λυεθνική εταιρεία για παραβίαση νόµου που είχε να κάνει µε πα-
ραπλανητικές εκπτώσεις ή για αθέµιτη κερδοφορία. Βεβαίως,

δεν υπήρχε νόµος για αθέµιτη κερδοφορία όταν ήσασταν εσείς
κυβέρνηση. Αλλά και αυτή είναι µια διάταξη που την ψήφισε η
Νέα Δηµοκρατία και η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη.
Έτσι, για να πάρουµε τα πράγµατα µε τη σειρά.

Επειδή όµως αναφέρετε και πράγµατα τα οποία είναι εντελώς
ανυπόστατα, πού τα βρίσκετε; Είπαµε: Παραβάσεις που έχουν
να κάνουν µε παραπλανητικές εκπτώσεις µεταφέρονται από το
Αγορανοµικό Δίκαιο –που προφανώς δεν ανήκουν εκεί- στο δί-
καιο προστασίας του καταναλωτή, έτσι όπως είναι και οι κατευ-
θύνσεις της ευρωπαϊκής οδηγίας. Όλα συµπεριλαµβάνονται, ό,τι
έχει να κάνει µε την προστασία του καταναλωτή, από αθέµιτες
εµπορικές πρακτικές είτε στο φυσικό εµπόριο, είτε στο ηλεκτρο-
νικό εµπόριο. Όλα περιλαµβάνονται στον νόµο που αφορά την
προστασία του καταναλωτή, όχι στο Αγορανοµικό Δίκαιο. Αυτό
έχει να κάνει µε άλλες παραβάσεις, άλλου ύφους και µεταξύ δια-
φορετικών παραγόντων, µεταξύ επιχειρήσεων, όχι πάντα επιχει-
ρήσεων και καταναλωτών.

Πάµε όµως στο εξής. Μεταφέρεται λοιπόν –και δεν έχει καµµία
σηµασία, είναι τεχνικό θέµα- από το ένα δίκαιο στο άλλο. Και
ρωτάω: Τι ποινές επιβάλλονται σήµερα, µετά την ψήφιση αυτού
του νόµου, αν ψηφιστεί µε το καλό; Όριο έως 1,5 εκατοµµύριο
ευρώ προστίµου διπλασιαζόµενο στα τρία εκατοµµύρια.

Κύριε συνάδελφε, µπορείτε να µου πείτε πού βρήκατε τα δε-
καπέντε χιλιάρικα; Τα τρία εκατοµµύρια τα κάνατε δεκαπέντε χι-
λιάρικα; Πού το γράφει αυτό; Όριο, πλαφόν δηλαδή, οροφή.
Πριν τι ήταν; Δεν υπήρχε οροφή, υπήρχε ένα ποσοστό 2%. Επι-
βαλλόταν ποτέ 2% στο σύνολο του τζίρου; Πείτε µου µια φορά
που το επιβάλλατε εσείς. Το 2009 που λάβατε την εξουσία ίσχυε
και τότε αυτός ο νόµος. Δεν επιβάλλατε ποτέ πρόστιµο βέβαια,
αλλά επιβάλλατε ποτέ 2%; Όχι. Την οροφή; Όχι. Η οροφή επι-
βάλλεται ενδιάµεσα, γιατί υπάρχει µια αναλογικότητα επί της πα-
ραβίασης του νόµου. Δεν µπορεί για την παραµικρή παραβίαση
να επιβάλεις την οροφή, το σύνολο. Και πράγµατι λοιπόν η
οροφή ήταν 2%. Όταν όµως πλήρωνες άπαξ, είχες 50% έκ-
πτωση, πήγαινε δηλαδή στο 1%. Τώρα δεν υπάρχει καµµία έκ-
πτωση. Και βεβαίως µπορούσες να προσφύγεις µε το 50% στη
δικαιοσύνη. Τώρα θα πρέπει να πληρώσεις το 100%. Και µετά,
εάν θέλεις, µπορείς να προσφύγεις στη δικαιοσύνη. 

Τελικά, τι είναι καλύτερο πρακτικά; Αυτό το οποίο συµβαίνει
τώρα. Υπάρχει διάθεση να µην επιβάλλουµε πρόστιµα; Να κα-
ταργήσουµε τα πρόστιµα, όπως είπε άλλος συνάδελφος από την
παράταξή σας; Γράφει εδώ κάπου ότι καταργούνται τα πρό-
στιµα; Εδώ δηλαδή διαβάζετε άλλα, καταλαβαίνετε άλλα και λέτε
αντίθετα. Επιτέλους, πρέπει τελικά να καταλάβουµε τι θέλετε να
πείτε σε αυτή την Αίθουσα. 

Πρόστιµα πάντως θα συνεχίσουν να επιβάλλονται σε όσους
παραβιάζουν τον νόµο, όσο µεγάλος και εάν είναι αυτός. Και
αυτό πρέπει να το καταλάβουν όλοι. Αυτό το µήνυµα έχει στείλει
ο Πρωθυπουργός σε κάθε κατεύθυνση. Και σ’ αυτή την κατεύ-
θυνση είναι και η επιστολή που έστειλε στην κ. Φον ντερ Λάιεν.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν µπορώ

να σας απαντήσω, γιατί τώρα έχω πάρει τη θέση του Αντιπρο-
έδρου. Πάντως τέτοια ακρίβεια δεν ξαναείχαµε στη χώρα. 

Τον λόγο έχει ο κ. Τσίµαρης και θα ακολουθήσει ο κ. Καραθα-
νασόπουλος, τον οποίο ευχαριστούµε για την παραχώρηση της
θέσης του.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΜΑΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Καραθανασόπουλε,
για την παραχώρηση της θέσης. 

Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
δέκα µήνες µετά το περίφηµο 41% η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας φέρνει το πρώτο νοµοσχέδιο για την προστασία του
καταναλωτή. Είναι λογικό, αφού όλα βαίνουν καλώς στην αγο-
ραστική δύναµη του Έλληνα πολίτη, η ακρίβεια και η αισχροκέρ-
δεια δεν υπάρχουν στην ελληνική αγορά, οπότε δεν υπήρχε
λόγος για νωρίτερη παρέµβαση.

Παρ’ όλα αυτά, έρχεται σήµερα η Κυβέρνηση να καταθέσει
ένα νοµοσχέδιο κατ’ ευφηµισµό για την προστασία του κατανα-
λωτή µε το ερώτηµα να πλανάται ποιο είναι το συνολικό σχέδιο
για την ενίσχυση της προστασίας του καταναλωτή ή της ενίσχυ-
σης της αγοράς. 
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Από τα σηµαντικότερα άρθρα του παρόντος νοµοσχεδίου το
άρθρο 3 θέτει εκτός εφαρµογής προηγούµενη ρύθµιση η οποία
ήταν απολύτως θετική για τον καταναλωτή. Εισηγείστε νέα ρύθ-
µιση η οποία -ειδικά όπως είναι διατυπωµένη- όχι µόνο δεν προ-
στατεύει τον καταναλωτή, αλλά αντίθετα θα οδηγήσει σε
ερµηνευτικές περιπέτειες και από το «καθαρές τιµές» που υπο-
σχόταν η Κυβέρνηση θα πάµε στο «θολή προβολή των εκπτώ-
σεων» και παράθυρο σε αυτούς που θέλουν να παραπλανήσουν.

Η Κυβέρνηση και ο κ. Μητσοτάκης ρίχνουν για µια ακόµη φορά
στάχτη στα µάτια των Ελλήνων καταναλωτών και από τη µια ο κ.
Μητσοτάκης ζητάει µε επιστολή στην Κοµισιόν να παρέµβει για
να πέσουν οι τιµές στην αγορά, µετά από τρία χρόνια ακρίβειας,
και από την άλλη νοµοθετεί µείωση των προστίµων που ήδη
υπήρχαν.

Το ΠΑΣΟΚ έχει προτείνει από τον Δεκέµβριο του 2022 τη σύ-
σταση Ανεξάρτητης Αρχής Προστασίας του Καταναλωτή για την
ουσιαστική διασφάλισή του. Η Κυβέρνηση, όµως, αποδεικνύει
σταθερά ότι έχει αλλεργία στις πάσης φύσεως ανεξάρτητες
αρχές και έτσι νοµοθετείτε σε όλο το φάσµα των αρµοδιοτήτων
σας. Καταθέτετε τροπολογίες σε κάθε νοµοσχέδιο µε άσχετες
επί του θέµατος του νοµοθετήµατος ρυθµίσεις πολύ σηµαντικών
και ουσιαστικών ζητηµάτων και κάποιες φορές αυτές οι παρεµ-
βάσεις αλλάζουν σε αρκετές περιπτώσεις τον χαρακτήρα της δη-
µόσιας διοίκησης. Με την προσφιλή σας τακτική καταθέσατε στο
παρά ένα τροπολογίες που αφορούν το Υπουργείο Υγείας -και
σε αυτές θα αναφερθώ- όπως την τροπολογία 179 για την υλο-
ποίηση δράσεων δηµόσιας υγείας για προληπτικές διαγνωστικές
εξετάσεις για τον καρκίνο του παχέος εντέρου. 

Εµείς, στο ΠΑΣΟΚ έχουµε ως προτεραιότητα τον ασθενή και
προτάσσουµε την πλήρη ανάπτυξη της πρωτοβάθµιας φροντί-
δας υγείας, που είναι ο βασικός λόγος για τον οποίο ιδρύθηκε
το ΕΣΥ. Βασικοί τοµείς της ανάπτυξης αυτής είναι η εξωνοσοκο-
µειακή περίθαλψη, η πρόληψη και η προαγωγή της υγείας. Γι’
αυτό και συναινούµε για το άρθρο της τροπολογίας αυτής,
καθώς αφορά την πρόληψη υγείας, αλλά, όπως έχουµε επιση-
µάνει επανειληµµένα και στα πρόσφατα νοµοσχέδια του Υπουρ-
γείου Υγείας, επιβάλλεται να έχουµε ολοκληρωµένο σχέδιο για
την πρόληψη και στις δράσεις και στη χρηµατοδότηση. 

Το εθνικό πρόγραµµα πρόληψης «ΣΠΥΡΟΣ ΔΟΞΙΑΔΗΣ» έχει
ψηφιστεί προ τετραετίας, το 2020 και ακόµα επί της ουσίας δεν
έχουν υλοποιηθεί δράσεις άλλες, πέραν του προγράµµατος
«ΦΩΦΗ ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ». Τώρα αρχίζουν να ενεργοποιούνται δρά-
σεις για την πρόληψη του καρκίνου του τραχήλου της µήτρας
και µε την παρούσα ρύθµιση του παχέος εντέρου. Και να µην ξε-
χνάµε, έχουµε ακόµα δεκαοκτώ µήνες µέχρι την περάτωση και
τα παραδοτέα του Ταµείου Ανάκαµψης στις 31 Δεκεµβρίου του
2025. Άρα, αποσπασµατικές δράσεις χωρίς ουσιαστική στόχευση
και συνέχεια. 

Στο άρθρο 2 επιτρέπεται η κατ’ εξαίρεση µε απόφαση του δι-
οικητικού συµβουλίου του ΕΚΑΒ στελέχωση των πληρωµάτων
του µε σπουδαστή ΙΕΚ-ΕΚΑΒ. Αφού πρώτα επιστρατεύσαµε τους
στρατιωτικούς, τους πυροσβέστες και τους υπαλλήλους των
ΟΤΑ ως πληρωµάτων ασθενοφόρων και προφανώς µε τις πρό-
χειρες και επικίνδυνες αυτές λύσεις δεν µπορείτε να καλύψετε
υπηρεσιακές ανάγκες, υιοθετείτε την πρόταση του ΕΚΑΒ για τη
συµπερίληψη των σπουδαστών στα πληρώµατα. Το ΕΚΑΒ και ο
εκσυγχρονισµός του είναι απαραίτητος πυλώνας για την ανασυγ-
κρότηση του ΕΣΥ. Η δυνατότητα κάλυψης του επείγοντος στη-
ρίζεται αποκλειστικά στο ΕΚΑΒ, όµως ούτε επικαιροποιηµένο
οργανισµό δεν έχει ο φορέας ακόµη.

Καταθέτετε εκ των υστέρων στο και πέντε λύσεις πρόχειρες
και παράλληλα διοχετεύουµε πόρους στο Ταµείο Ανάκαµψης σε
µεµονωµένες δράσεις χωρίς να συνδέονται, προκειµένου να εξυ-
πηρετήσουν ένα στρατηγικό σχεδιασµό για την ανασυγκρότηση
της υγείας. Απορροφούµε πόρους, αλλά µε τι αποτύπωµα στη
µετεξέλιξη του ΕΣΥ; 

Στο άρθρο 3 προστίθεται το ΕΚΑΒ και το Εθνικό Κέντρο Αιµο-
δοσίας στους φορείς όπου µπορούν να έχουν προσλήψεις ατό-
µων µε µπλοκάκι. Όλα outsourcing είναι σ’ αυτή την Κυβέρνηση,
στηριζόµαστε στους επικουρικούς πίνακες και µετά µπλοκάκι.
Έχουµε τονίσει πολλές φορές ότι θα πρέπει να προκηρυχθούν

οι κενές µόνιµες οργανικές θέσεις συνολικά και όχι αποσπασµα-
τικά, όπως πράττετε, γιατί δεν θα υπάρχει ενδιαφέρον. Κανένας
δεν επιλέγει συνειδητά δύσκολες εργασιακές συνθήκες µε ταυ-
τόχρονη εργασιακή αστάθεια. 

Και ας δούµε τη µεγάλη εικόνα της επικαιρότητας. Έχουµε
στον παρόντα χρόνο τις κινητοποιήσεις των εργαστηριακών για-
τρών, οι οποίοι έχουν φτάσει στα όρια της χρεοκοπίας, λόγω της
ανεξέλεγκτης εφαρµογής του clawback και του rebate. Έχουµε
καταθέσει από τον περασµένο Σεπτέµβρη ερώτηση στο πλαίσιο
του κοινοβουλευτικού ελέγχου σχετικά µε το θέµα και καµµία
απάντηση δεν λάβαµε από το Υπουργείο Υγείας. Πάντα η όποια
αντιµετώπιση είναι εκ των υστέρων. Εν προκειµένω αντιµετώπιση
εν µέρει µε την έναρξη διαλόγου για τις συλλογικές συµβάσεις
των εργαστηριακών, αλλά θα πρέπει να µπουν και πρωτόκολλα
και συνυπευθυνότητα και άλλες δράσεις, ώστε να µειωθεί το
clawback και τα χρέη για τα οποία δεν ευθύνονται οι εργαστη-
ριακοί.

Έχουµε αναστολή τακτικών χειρουργείων στο Νοσοκοµείο
Παίδων «Η Αγία Σοφία» από 1η Ιουνίου σε περίπτωση που δεν πα-
ρουσιαστούν αναισθησιολόγοι, όπως ανακοίνωσαν οι συνδικαλι-
στές. Το ίδιο πρόβληµα είχαµε και πριν τρεις µήνες στο δεύτερο
µεγάλο Νοσοκοµείο Παίδων, το «Αγλαΐα Κυριακού» και δόθηκε
προσωρινή πάλι λύση µε «εντέλλεσθε» από άλλα νοσοκοµεία
ακόµα και από την Κόρινθο. Φτάνουµε λόγω ανεπάρκειας έγκαι-
ρου σχεδιασµού να δίνουµε λύσεις της στιγµής για αποτροπή
λειτουργιών.

Κύριοι, κυβερνάτε τα τελευταία πέντε χρόνια. Δεν µηδενίζει το
κοντέρ µε τις εκλογές, δεν µηδενίζει µε την αλλαγή Υπουργού,
θα πρέπει να υπάρχει συνέχεια. Η πολιτική σας προσέγγιση για
την ανασυγκρότηση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, καθώς και
της στήριξης των καταναλωτών κινείται µε άλλα κριτήρια και
άλλες προτεραιότητες από ότι έχουµε εµείς στο ΠΑΣΟΚ. 

Απέχουν αυτές οι προτεραιότητες, κύριοι της Κυβέρνησης και
κατ’ επέκταση οι πολιτικές µας. Εµείς έχουµε ως προτεραιότητα
µας τον πολίτη. Εσείς τον υποστηρίζετε στα λόγια και κλείνετε
το µάτι στα µεγάλα συµφέροντα και αυτό αποτυπώνεται σε
όλους τους τοµείς λειτουργίας του κράτους. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο κ. Καραθανασόπουλος. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Το συζητούµενο νοµοσχέδιο στο πρώτο του κοµµάτι αναφέ-

ρεται σε µέτρα για την ενίσχυση της προστασίας του κατανα-
λωτή. Αλήθεια, του καταναλωτή; Ποιανού καταναλωτή; Και ο
πλούσιος είναι καταναλωτής και ο φτωχός είναι καταναλωτής.
Από αυτή την άποψη, λοιπόν, τις ίδιες επιπτώσεις έχουν όλοι
τους;

Η ακρίβεια, δηλαδή, το ίδιο πλήττει τον πλούσιο, το ίδιο και
τον φτωχό; Όσο πιο φτωχός είσαι τόσο µεγαλύτερα προβλήµατα
έχεις, τόσο µεγαλύτερες είναι οι συνέπειες της ακρίβειας που
έχεις να αντιµετωπίσεις. Άρα, λοιπόν, δεν µπορείς να δεις ορι-
ζόντια αυτά τα µέτρα προστασίας, γιατί δεν έχουν την ίδια
ανάγκη και δεν έχουν και την ίδια προστασία.

Όλα αυτά, όµως, γιατί τα κάνετε και βάζετε και αυτό τον τίτλο
τον ουδέτερο; Ακριβώς για να συγκαλύψετε το γεγονός ότι τα
µέτρα τα οποία προτείνετε είναι µέτρα «ασπιρίνες» που δεν αν-
τιµετωπίζουν το πρόβληµα της ακρίβειας και τα πλατιά λαϊκά
στρώµατα δεν θα µπορούν να καλύψουν ακόµη και µε αυτά τα
µέτρα τις βασικές τους ανάγκες, πολύ δε περισσότερο που θα
διευρύνεται όλο και πιο πολύ η ψαλίδα ανάµεσα στις δυνατότη-
τες που υπάρχουν αντικειµενικά και στο επίπεδο διαβίωσης των
λαϊκών στρωµάτων. 

Από αυτή την άποψη, λοιπόν, τι κάνετε; Απλά και µόνο µερικά
µέτρα «ασπιρίνες» αναδιανοµής της φτώχειας από τους λιγότερο
φτωχούς στους περισσότερο φτωχούς, αφήνοντας στο απυρό-
βλητο την τεράστια συσσώρευση πλούτου σε όλο και λιγότερα
χέρια και στην ένταση ακόµη περισσότερο των κοινωνικών ανι-
σοτήτων. 
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Και ερχόµαστε στο δεύτερο κοµµάτι, στο δεύτερο σηµείο.
Είναι η ακρίβεια εισαγόµενη, όπως λέει η Κυβέρνηση ή εγχώρια,
όπως λένε τα άλλα κόµµατα της Αντιπολίτευσης; Φταίει δηλαδή
το διεθνές περιβάλλον ή η Κυβέρνηση Μητσοτάκη; Αυτό είναι
ένα ψευτοδίληµµα. Φταίνε και τα δύο. Γιατί το κάνετε αυτό το
ψευτοδίληµµα, γιατί το καλλιεργείτε η Κυβέρνηση και τα υπό-
λοιπα κόµµατα της Αντιπολίτευσης; Για να συγκαλύψετε το γε-
γονός ότι η ακρίβεια αποτελεί παιδί του συστήµατος και είναι και
το αποτέλεσµα των πολιτικών που διαχρονικά ακολούθησαν οι
κυβερνήσεις το προηγούµενο διάστηµα.

Γιατί από τι εξαρτάται η ακρίβεια; Πρώτον, από την πορεία των
τιµών. Δεύτερον, από το κατά πόσο η έµµεση φορολογία επιβα-
ρύνει ακόµη περισσότερο αυτές τις τιµές, ο ΦΠΑ δηλαδή και οι
υπόλοιποι φόροι στην κατανάλωση. Και τρίτον, από την πορεία
των µισθών και των συντάξεων του λαϊκού δηλαδή εισοδήµατος.
Άρα, λοιπόν, ας δούµε συγκεκριµένα αυτές τις αιτίες που έχουν
οδηγήσει σε αυτό τον καλπασµό της πορείας των τιµών. 

Ποιες είναι αυτές οι αιτίες; Πρώτον, είναι η απελευθέρωση των
αγορών, η πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης την οποία έχουν
εφαρµόσει όλες οι κυβερνήσεις είτε αφορά την ενέργεια είτε
αφορά τις τηλεπικοινωνίες είτε τις µεταφορές. Τα αποτελέσµατα
τα βιώνει ο ελληνικός λαός µε τραγικό τρόπο, ακόµη και µε το
έγκληµα στα Τέµπη και βεβαίως και οι υπόλοιποι λαοί της Ευρώ-
πης. 

Δεύτερον, είναι ο ανταγωνισµός αυτόν τον οποίο εκθειάζεται,
ένας ανταγωνισµός που οδηγεί στη συγκέντρωση της αγοράς
και στον έλεγχο της από τα µονοπώλια, τα οποία µπορούν να κα-
θορίσουν τις µονοπωλιακές τιµές, γιατί ακριβώς ελέγχουν την
αγορά. 

Τρίτον, είναι η ίδια η επεκτατική πολιτική που εφάρµοσε η Ευ-
ρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα τα προηγούµενα χρόνια, για να δώσει
ζεστό χρήµα στους επιχειρηµατικούς οµίλους και η οποία εκτό-
ξευσε τον πληθωρισµό. Είναι µια πολιτική που τα άλλα κόµµατα
τη θεωρούσαν µάλιστα και προοδευτική πολιτική. Ο πληθωρι-
σµός είναι αυτός ακριβώς ο οποίος κατατρώει σαν το σαράκι όλο
και περισσότερο τα λαϊκά εισοδήµατα. 

Τέταρτον, είναι οι πολιτικές στήριξης της κερδοφορίας των
επιχειρηµατικών οµίλων. Από αυτή την άποψη, αυτές οι πολιτικές
στήριξης είναι πολλαπλάσιες, για παράδειγµα φοροαποφυγή
τους, φοροασυλία τους, επενδυτικά κίνητρα και µια σειρά άλλα. 

Και τέλος, αυτή η πολιτική στήριξης των µεγάλων επιχειρηµα-
τικών οµίλων διαµορφώνεται σε συνθήκες όξυνσης του ανταγω-
νισµού µε τα υπόλοιπα ιµπεριαλιστικά κέντρα για τον έλεγχο των
εφοδιαστικών αλυσίδων -ο λεγόµενος εµπορικός πόλεµος ανά-
µεσα στις Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής και την Κίνα από την
άλλη µεριά-, αλλά και για τον έλεγχο των αγορών, των ενεργει-
ακών πηγών και των διαδρόµων µεταφοράς της ενέργειας, το
µοίρασµα και το ξανά µοίρασµα των αγορών που έχει οδηγήσει
στην ιµπεριαλιστική σύγκρουση στην Ουκρανία. Για να είµαστε
καθαροί, για τα κέρδη γίνεται. Έτσι, λοιπόν, το κυνήγι του κέρ-
δους, είναι αυτό που αποτελεί τον βασικό παράγοντα που οδηγεί
στον καλπασµό των τιµών. 

Δεύτερη αιτία, είναι η έµµεση φορολογία, που βεβαίως είναι
οι φόροι κατανάλωσης, που είναι οι πιο αντιλαϊκοί φόροι, που
αποτελούν αυτή τη στιγµή το 60% των συνολικών φορολογικών
εσόδων και τους οποίους φόρους πληρώνουν δυσανάλογα τα
λαϊκά στρώµατα. Γιατί το κάνετε αυτό; Γιατί επιβάλλετε έµµεση
φορολογία; Διότι µέσα από αυτή την έµµεση φορολογία χρηµα-
τοδοτούνται τα ευρωενωσιακά ταµεία για τα διάφορα πακέτα –
λέει- που δίνουνε µετά. Είναι χρήµατα από τους φόρους που
πληρώνουν οι λαοί µέσα από την έµµεση φορολογία. 

Δεύτερον, για τη δηµοσιονοµική εξυγίανση. Να θυµίσω ότι η
τελευταία αύξηση του ΦΠΑ και των υπόλοιπων έµµεσων φόρων
έγινε επί Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ στο όνοµα τότε να µην φορολογη-
θεί το εφοπλιστικό κεφάλαιο. Διότι, το εφοπλιστικό κεφάλαιο έχει
ασυλία και µάλιστα νοµοθετικά κατοχυρωµένη. 

Βεβαίως, σχετίζονται άµεσα µε την πορεία των δηµόσιων οι-
κονοµικών οι έµµεσοι φόροι, στο όνοµα της βιωσιµότητας του
δυσβάσταχτου κρατικού χρέους που έχετε δηµιουργήσει µε τις
προηγούµενες πολιτικές σας. Είναι αυτά τα λεγόµενα «µατω-
µένα» πρωτογενή πλεονάσµατα. Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο και

έχουµε τόσο υψηλή έµµεση φορολογία διαχρονικά στη χώρα µας
και όχι µόνο στη χώρα µας. 

Τρίτος παράγοντας είναι η πορεία των µισθών και των συντά-
ξεων. Πού οφείλεται αυτή η συνεχής κατρακύλα των µισθών;
Εδώ ο µέσος µισθός υπολείπεται κατά 27% από τον µέσο µισθό
του 2009, ενώ ο κατώτερος µισθός ονοµαστικά έχει φτάσει στο
επίπεδο του 2010. Δεν βάζουµε µέσα τη µεγάλη ελαστικοποίηση
στην αγορά εργασίας, τη µερική απασχόληση και την ωροµίσθια
εργασία η οποία δίνει ελάχιστα ψίχουλα. Γιατί όλο αυτό το πα-
κέτο στην αγορά εργασίας; Μα, για να θωρακίσετε την ανταγω-
νιστικότητα των επιχειρηµατικών οµίλων, να αυξηθεί ο βαθµός
εκµετάλλευσης της εργατικής τάξης, για να µπορούν να παρά-
γονται πολύ περισσότερα κέρδη για τους επιχειρηµατικούς οµί-
λους και να διαµορφώνετε µια φτηνή και αναλώσιµη εργατική
δύναµη. 

Αυτή τη µορφή της αγοράς εργασίας τη συνδιαµορφώσατε
και η Νέα Δηµοκρατία και ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ µε τους διά-
φορους µνηµονιακούς και µη νόµους, µε βασικό µαέστρο αυτής
της ορχήστρας που διαµόρφωσε αυτή την αγορά εργασίας την
Ευρωπαϊκή Ένωση ως µέρος της τρόικα.

Και βεβαίως η πορεία των συνταξιούχων αυτών των περικοπών
σχετίζεται µε τη λεγόµενη δηµοσιονοµική εξυγίανση, µε τη λεγό-
µενη βιωσιµότητα των ασφαλιστικών ταµείων τα οποία κατακλέ-
ψατε όλες οι κυβερνήσεις για να δοθεί ζεστό χρήµα στους
επιχειρηµατικούς οµίλους και όλα αυτά στα πλαίσια των αντοχών
της οικονοµίας, που η οικονοµία δεν αντέχει να δοθούν αυξήσεις
στους µισθούς και στις συντάξεις, αλλά αντίθετα αντέχει να δο-
θούν δεκάδες δισεκατοµµύρια στους επιχειρηµατικούς οµίλους
ή στις εξοπλιστικές δαπάνες για τις ιµπεριαλιστικές επεµβάσεις
και τους πολέµους, για να µακελεύουν τους λαούς. 

Από αυτή την άποψη εµείς το λέµε καθαρά ότι είναι άσφαιρη
η κριτική που κάνουν τα άλλα κόµµατα γιατί την κάνουµε µε τη
µέθοδο της σύγκρισης. «Α, εδώ η Ελλάδα είναι εξαίρεση, ενώ
στην Ευρώπη οι λαοί ζουν ζωή χαρισάµενη». Αλήθεια; Πού το εί-
δατε αυτό; Τις κινητοποιήσεις που κάνουν οι εργαζόµενοι στις
υπόλοιπες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν τις έχετε δει; Το
κύµα εξώσεων στις άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν
το ξέρετε; Την ακρίβεια δεν τη γνωρίζετε; Την κατάσταση της
υγείας που κατέρρευσαν τα δηµόσια νοσοκοµεία στην πανδηµία;
Δεν τα έχετε δει ούτε αυτά; 

Και η Ελλάδα είναι η εξαίρεση, ενώ η ευρωπαϊκή κανονικότητα
είναι µια αγγελικά πλασµένη; Ίσα-ίσα που αυτά που βιώνουµε
στην Ελλάδα αποτελούν ακριβώς την ευρωπαϊκή κανονικότητα,
γιατί είναι αποτέλεσµα των πολιτικών επιλογών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης.

Και από αυτή την άποψη, γιατί το κάνετε όλο αυτό; Γιατί, βε-
βαίως, θέλετε να επιµείνετε και εσείς στη λογική των µέτρων-
ασπιρίνη. Να βάλουµε –λέει- πλαφόν στα κέρδη; Τι πλαφόν στα
κέρδη; Αφού τα κέρδη είναι ανεξέλεγκτα και η ίδια η Ευρωπαϊκή
Ένωση δεν πρόκειται να το επιτρέψει ποτέ. Και τι πλαφόν θα βά-
λεις; Το 10% είναι νόµιµο και το 15%; Άρα να νοµιµοποιήσουµε
ένα κέρδος που προέρχεται από την εκµετάλλευση της εργατι-
κής τάξης και την µη ικανοποίηση των λαϊκών αναγκών. Αυτό να
το νοµιµοποιήσουµε, όλα τα υπόλοιπα; 

Δεύτερον. Να βάλουµε –λέει- εκατόν είκοσι δόσεις για τα
υπερχρεωµένα νοικοκυριά. Μα, όσες δόσεις και να βάλετε -και
πάλι στα έντοκα-, δεν µπορούνε να τα πληρώσουνε. Εδώ δεν
µπορούν να πληρώσουν τα τρέχοντα που έχουν στην εφορία,
στα ασφαλιστικά ταµεία και στις τράπεζες, θα πληρώσουν και τις
δόσεις των χρεών που έχουν συσσωρεύσει στην πλάτη τους
εξαιτίας αυτών των πολιτικών τις οποίες έχετε ακολουθήσει όλα
αυτά τα χρόνια; Αυτό αποτελεί διέξοδο; Πόσες φορές µπήκαν
εκατόν είκοσι δόσεις; Το αποτέλεσµα ποιο ήταν; Στον κάλαθο
των αχρήστων, γιατί δεν αντέχει ο κόσµος και τις δόσεις να πλη-
ρώνει και τις τρέχουσες οφειλές να πληρώνει και σε ασφαλιστικά
ταµεία και στις τράπεζες και στην εφορία. Γιατί ακριβώς έχετε
τσακίσει τον κόσµο µε τα µέτρα και τις πολιτικές σας. 

Και βεβαίως, ο βασικός στόχος είναι ακριβώς να συγκαλύψετε
και να εξωραΐσετε τον ρόλο της Ευρωπαϊκής Ένωσης και να καλ-
λιεργήσετε αυταπάτες. Γιατί η Ευρωπαϊκή Ένωση δεν αποτελεί
µέρος της λύσης. Αντίθετα αποτελεί µέρος του προβλήµατος. 
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Και στο κάτω-κάτω της γραφής τι είναι η Ευρώπη; Αυτό που
λέτε εσείς Ευρώπη, η Ευρωπαϊκή Ένωση δηλαδή. Είναι η Ευ-
ρώπη της δηµοκρατίας, της ευηµερίας, της διαφάνειας; Είστε
σοβαροί; Τα πιστεύετε αυτά τα οποία λέτε; Από πού κι ως πού
είναι η Ευρωπαϊκή Ένωση αυτό το µόρφωµα το οποίο θέλετε να
κατασκευάσετε; Γιατί η Ευρωπαϊκή Ένωση διαχρονικά τι ήταν;
Λυκοσυµµαχία ήταν, σφηκοφωλιά για τους λαούς ήταν. Διότι ο
βασικός της στόχος διαχρονικά ήταν µια διακρατική ολοκλήρωση
για να στηρίξει τις ευρωπαϊκές πολυεθνικές στον τεράστιο αντα-
γωνισµό που δέχονταν από πολυεθνικές άλλων ανταγωνιστικών
κρατών. Και σε αυτόν ακριβώς τον βωµό της θωράκισης των ευ-
ρωπαϊκών πολιτικών των πολυεθνικών θυσιάζετε και τα δικαιώ-
µατα και τις ανάγκες των λαών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Έχει διαφάνεια η Ευρωπαϊκή Ένωση; Μα, εδώ ψηφίσατε ότι
τα λόµπι και η δράση των λόµπι αποτελούν πηγή αναζωογόνησης
της ευρωπαϊκής δηµοκρατίας. Δηλαδή η όλο και µεγαλύτερη δια-
σύνδεση ανάµεσα στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και στις πολυε-
θνικές -γιατί αυτά είναι τα λόµπι- και η στήριξη των συµφερόντων
των πολυεθνικών αποτελούν πηγή για τη δηµοκρατία. Μα, αυτό
είναι ο ορισµός της διαπλοκής. Άµα βάλουµε κάπου τον όρο δια-
πλοκή στο λεξικό, διπλά πρέπει να βάλουµε «Ευρωπαϊκή
Ένωση». Γιατί αυτό είναι. Η διαπλοκή, τα σκάνδαλα και η δια-
φθορά, η σήψη. Και είναι ορισµός η Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Επί της ουσίας για να εξυπηρετηθούν και να θωρακιστούν τα
συµφέροντα των πολυεθνικών, καταφεύγουν σε ιµπεριαλιστικές
επεµβάσεις, συχνά για τον έλεγχο των αγορών και των πλουτο-
παραγωγικών πηγών. Ο πόλεµος στην Ουκρανία είναι χαρακτη-
ριστικό παράδειγµα που η Ευρωπαϊκή Ένωση µαζί µε τους
Αµερικάνους και το ΝΑΤΟ συγκρούονται µε τους Ρώσους για να
ελέγξουν τις ενεργειακές αγορές και να µοιράσουν και να ξανα-
µοιράσουν τον κόσµο. 

Η ίδια Ευρωπαϊκή Ένωση συµµετέχει ενεργά και στηρίζει το
κράτος-τροµοκράτη του Ισραήλ σε αυτή τη γενοκτονία που κάνει
στον παλαιστινιακό λαό και δεν µπορεί αυτό να συγκαλυφθεί.

Η ίδια η Ευρωπαϊκή Ένωση συµµετέχει σε αυτούς τους εµπο-
ρικούς πολέµους που γίνονται. Με κάθε τρόπο δηλαδή, µε κάθε
µέσο αυτό επιδιώκει η Ευρωπαϊκή Ένωση. Επιδιώκει δηλαδή να
θωρακίσει επεµβαίνοντας και µε κατασταλτικό τρόπο και µε το
πιστόλι στον κρόταφο, αλλά και µε επεµβάσεις σε όλη τη γη.
Γιατί φλέγεται η Αφρική; Δεν φλέγεται από επεµβάσεις ευρωπαϊ-
κών κρατών όπως η Γαλλία;

Και επί της ουσίας η Ευρωπαϊκή Ένωση είναι ο θεσµός της δη-
µοκρατίας; Αλήθεια; Δεν είναι ο ορισµός της καταστολής των
συλλογικών και ατοµικών δικαιωµάτων; Εάν ήταν ο ορισµός της
δηµοκρατίας, γιατί απαγορεύεται σε δεκαπέντε χώρες της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης η απεργία; Να κάνεις απεργία απαγορεύεται
σε δεκαπέντε χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Εφαρµόζουν τον
τροµονόµο όλα τα κράτη-µέλη και την προληπτική παρακολού-
θηση µέσα από αυτά τα συστήµατα «Predator». Δεν είναι ευρω-
παϊκές οδηγίες όλες αυτές που θέλουν την προληπτική
παρακολούθηση των υπόπτων ατόµων; Ποια είναι τα ύποπτα
άτοµα; Αυτά που αµφισβητούν την κυριαρχία τους. Και από αυτή
την άποψη έχουµε ένα τεράστιο φακέλωµα, ανταλλαγή προσω-
πικών δεδοµένων, επεξεργασία των προσωπικών δεδοµένων στο
κεντρικό διευθυντήριο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Όλα αυτά είναι
δηµοκρατικά ζητήµατα; Είναι δηµοκρατικά δικαιώµατα;

Και το αποκορύφωµα είναι ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση αποτελεί
βασικό φορέα αναθεώρησης της ιστορίας για να ξαναγραφτεί η
ιστορία µε βάση τα συµφέροντα των ισχυρών. Ή δεν είναι έτσι;
Η 9 Μάη είναι η Ηµέρα της Ευρώπης; Αλήθεια; Η 9 Μάη δεν είναι
η ηµέρα που συντρίφτηκε ο φασισµός, που ο Κόκκινος Στρατός
ύψωσε στο Ράιχσταγκ τη σηµαία µε το σφυροδρέπανο; Αλλά
αυτό δεν πρέπει να το θυµούνται οι λαοί. Γιατί; Γιατί η Ευρωπαϊκή
Ένωση είναι η µήτρα της πιο αντιδραστικής και ανιστόρητης θε-
ωρίας περί των δύο άκρων και εξοµοίωσης του ναζισµού µε τον
κοµµουνισµό. 

Άρα δηλαδή αποτελεί τον κύριο φορέα η Ευρωπαϊκή Ένωση
και όλοι εσείς που την αποδέχεστε ενός σύγχρονου αντικοµµου-
νισµού, που θέλει ακριβώς να συκοφαντήσει σε ευρύτερα στρώ-
µατα και ιδιαίτερα στη νέα γενιά τον κοµµουνισµό και τα
τεράστια επιτεύγµατα του σοσιαλιστικού στρατοπέδου παρά τα

λάθη τα οποία έκανε και τις ανατροπές. 
Και αν έχετε αυταπάτες το ζήτηµα είναι η επόµενη µέρα µετά

τις ευρωεκλογές. Είναι αυτό που λέει το τραγουδάκι «να δεις τι
σου έχω για µετά». Θα πω δύο παραδείγµατα. Η Ούρσουλα φον
ντερ Λάιεν έδωσε συνέντευξή στους «FINANCIAL TIMES». Και τι
είπε; Είπε ότι πρέπει να συνδεθεί η εκταµίευση των κοινοτικών
πόρων, των διάφορων πακέτων δηλαδή, µε την υποχρέωση των
χωρών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης να υλοποιούν συγκεκρι-
µένες µεταρρυθµίσεις που θα υπαγορεύονται από τις Βρυξέλ-
λες. Τι σηµαίνει αυτό; Ακόµη µεγαλύτερη διεύρυνση του
πανευρωπαϊκού µνηµονίου σε βάρος των λαών της Ευρώπης, σε
βάρος των εργατικών δικαιωµάτων, σε βάρος του δικαιώµατος
της ζωής και του µέλλοντος της νέας γενιάς σε ευρωπαϊκό επί-
πεδο. 

Και από την άλλη µεριά µε αυτή την αστεία επιστολή του Μη-
τσοτάκη για τη δράση των πολυεθνικών και την ακρίβεια, τι απάν-
τησε ο εκπρόσωπος της Ευρωπαϊκής Επιτροπής; Ότι θα
υποστηριχτεί –λέει- αυτή η επιστολή από την έκθεση του Μάριο
Ντράγκι για το µέλλον της ευρωπαϊκής ανταγωνιστικότητας και
την έκθεση του Ενρίκο Λέτα για το µέλλον της ενιαίας αγοράς.
Άµα το µεταφράσουµε σε απλά ελληνικά, τι σηµαίνει αυτό; Ότι
θα πάρουµε την επόµενη µέρα µετά τις ευρωεκλογές ακόµη πε-
ρισσότερα µέτρα για να δοθούν νέα τεράστια πακέτα από τον
ιδρώτα και το µόχθο και τη φορολόγηση των λαών στις ευρωπαϊ-
κές πολιτικές για να θωρακίσουν την ανταγωνιστικότητά τους.
Θα πάρουµε και άλλα µέτρα για να απελευθερωθούν ακόµη πε-
ρισσότερο οι αγορές, για να µπορούν να βρουν νέους τοµείς
κερδοφορίας τα υπερσυσσωρευµένα κεφάλαια. Και τρίτον, θα
συµµετέχουµε πολύ πιο ενεργά στην ένταση του ανταγωνισµού
µε άλλα ιµπεριαλιστικά κέντρα προκειµένου να στηρίξουµε τα
συµφέροντα των πολυεθνικών µας. Αυτό είναι το µέλλον της επό-
µενης γενιάς. 

Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο, κύριε Πρόεδρε, εµείς λέµε κα-
θαρά ότι πρέπει ο λαός και η νεολαία µε ακόµη µεγαλύτερη απο-
φασιστικότητα να βαδίσουν στο δρόµο της σύγκρουσης µε αυτή
την πολιτική, να στοχεύσουν τον πραγµατικό αντίπαλο που είναι
τα συµφέροντα και τα κέρδη του κεφαλαίου -γιατί το σύνθηµα
«Τα κέρδη σας ή οι ζωές µας» που ακούστηκε µετά το έγκληµα
στα Τέµπη, εξακολουθεί και ισχύει και έχει ολόπλευρη εφαρ-
µογή- για να µπορέσει να ισχυροποιηθεί ακόµη περισσότερο και
µέσα από τις ευρωεκλογές το αντίπαλο δέος απέναντι σε όλη
αυτή τη ζοφερή εικόνα, σε όλο αυτό το φαύλο κύκλο που υπο-
στηρίζετε, της φτώχειας, της εξαθλίωσης, των πολέµων. 

Και αυτό το αντίπαλο δέος είναι ακριβώς οι αγώνες των λαών,
οι αγώνες της εργατικής τάξης, η οργανωµένη ταξική πάλη, οι
κοινωνικές συµµαχίες µε τα υπόλοιπα λαϊκά στρώµατα, οι οποίες
θα διεκδικούν ανάσες ανακούφισης αλλά πάνω από όλα θα βα-
δίζουν το δρόµο της ανατροπής. 

Αυτά, λοιπόν, επί της ουσίας. Αυτό το οποίο χρειάζεται είναι
να ισχυροποιηθεί ακόµη περισσότερο το ρεύµα αµφισβήτησης
και ανατροπής και αυτό µπορεί να γίνει µε την αποφασιστική
ισχυροποίηση του ΚΚΕ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Γίνεται γνωστό το Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία παρα-
κολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» είκοσι οκτώ µαθήτριες και µαθητές και πέντε συ-
νοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Ατσιποπούλου
Ρεθύµνου Κρήτης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ως προς τη διαδικασία; Ο Υπουργός ζήτησε κάποια στιγµή να
κάνει την οµιλία του. Αυτή τη στιγµή, κύριε Υπουργέ, είναι έξι συ-
νάδελφοι να µιλήσουν. Αν θέλετε να µιλήσουν οι συνάδελφοι, να
κάνετε την οµιλία σας και µετά να πάρουν τη δευτερολογία οι ει-
σηγητές και µετά να προχωρήσουµε. Αν όµως θέλετε νωρίτερα,
δεν υπάρχει κανένα πρόβληµα. Ό,τι µας πείτε, είµαστε στη διά-
θεσή σας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Θα κά-
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νουν δευτερολογία όλοι; Γιατί κάποιοι έχουν µιλήσει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εγώ δεν

θέλω να κλείσω συµφωνία τώρα. Όσοι θέλουν, θα κάνουν.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Εάν

είναι να µιλήσουν όλοι θα µιλήσω µια και καλή στο τέλος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Άρα συνε-

χίζουµε µε την κ. Αθηνά Λινού από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία. Θα ακολουθήσει ο κ. Στύλιος και µετά ο κ. Κουκουλό-
πουλος.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΘΗΝΑ ΛΙΝΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ να πούµε πρώτα, πρώτα

Χριστός Ανέστη. Είναι ακόµα Πάσχα. 
Και να πω ότι είχα έρθει το πρωί κάπως διστακτική να µιλήσω,

να µη µιλήσω. Ξέρω αρκετά οικονοµικά. Εν τω µεταξύ είδα την
τροπολογία. Και αυτή η τροπολογία αφορά το Υπουργείο Υγείας,
βεβαίως, και µε ενδιαφέρει ιδιαίτερα. Και είναι µια τροπολογία
που ήρθε, όπως όλες οι τροπολογίες αυτής της Κυβέρνησης,
ξαφνικά τη νύχτα πριν προλάβουµε να τη δούµε. Και στο χωριό
µου λέγαµε «της νύχτας τη δουλειά, τη βλέπει µέρα και γελάει.

Και τουλάχιστον το πρώτο άρθρο αυτής της τροπολογίας που
προτίθεται να είναι αξιόλογη, σηµαντική και η πρώτη οργανω-
µένη εφαρµογή έγκαιρης διάγνωσης καρκίνου του παχέος εντέ-
ρου στη χώρα µας θα µπορούσε να είναι µια λαµπρή τροπολογία.
Αυτό που διαπίστωσα κοιτάζοντας µόνο αρχικά το πρώτο άρθρο
είναι ότι είναι µια δουλειά επιπόλαια που αγγίζει το επίπεδο της
επικινδυνότητας. Και µπορώ να σας υπογράψω ότι ούτε ένας για-
τρός Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας δεν πρέπει να την έχει
διαβάσει. Και, βεβαίως, δεν την έχουν διαβάσει οι έγκριτοι καθη-
γητές της Ιατρικής Σχολής της Αθήνας, που έχουν εµπειρία µε-
ρικοί από αυτούς ιδιαίτερα σε αυτά τα θέµατα. 

Και θα σας πω γιατί, είναι αντιγραφή και µετάφραση δύο-τριών
οδηγιών, guidelines, όπως µας είπε το πρωί ο Υπουργός Υγείας
ότι εφαρµόζονται, οι οποίες όµως αφορούν τρεις κατηγορίες κιν-
δύνου για καρκίνο του παχέος εντέρου. Εκείνους τους ανθρώ-
πους που είτε λόγω της κληρονοµικότητας είτε λόγω της
συνοσηρότητας βρίσκονται σε πολύ υψηλό κίνδυνο να πάθουν
καρκίνο του παχέος εντέρου. Εκείνους που έχουν αυξηµένο κίν-
δυνο και εκείνους που έχουν έναν µέσο κίνδυνο, συνηθισµένο
κίνδυνο ανθρώπου. Η τροπολογία, λοιπόν, αγνόησε τους δύο επι-
κινδύνους τύπους ανθρώπων από πλευράς κινδύνου. Όχι µόνο
τους αγνόησε αλλά και απαγορεύει να γίνεται έγκαιρη διάγνωση
καρκίνου σε αυτές τις δύο κατηγορίες υψηλού ή αυξηµένου κιν-
δύνου και περιορίζεται µόνο στους υπόλοιπους. Δηλαδή συγκε-
κριµένα και θα το διαβάσω, στο ποιος έχει δικαίωµα να
συµµετάσχει σε αυτό το πρόγραµµα γράφεται σαφώς στην κα-
τηγορία Γ’ των αποκλεισµών ότι «δεν πρέπει να έχουν διαγνωστεί
µε καρκίνο του παχέος εντέρου», ως εκεί καλά, «να έχουν πολύ-
ποδες, να έχουν ελκώδη κολίτιδα, να έχουν νόσο του Κρόουν ή
να έχουν πολυποδίαση». Αυτές είναι ακριβώς οι κατηγορίες στις
οποίες οι διεθνείς οδηγίες λένε ότι χρειάζεται υψηλή προσοχή,
νωρίτερα να αρχίζουν να εξετάζονται, πολύ νωρίτερα από τα πε-
νήντα χρόνια που υπάρχει στη δική µας οδηγία, και πολύ συχνό-
τερα από ένα έως κάθε τρία ή πέντε χρόνια. 

Τι κάνουµε δηλαδή; Εφησυχάζουµε τους ανθρώπους ή ως
προς τους ανθρώπους που έχουν τον τεράστιο κίνδυνο και εξε-
τάζουµε τους υπόλοιπους. Εκτός αν έλεγε η οδηγία ότι αυτούς
τους παραπέµπουµε σε άµεση εξέταση και ειδικές εξετάσεις
εξειδικευµένες για τις οποίες αποφασίζει ο κλινικός γιατρός
τους. Αυτό όµως δεν το λέει η οδηγία.

Δεν θέλω να µπω σε θεωρίες παράξενες και να πω µήπως,
επειδή θα οδηγηθούµε σε ιδιωτικοποίηση αυτής της διαδικασίας,
γιατί αυτό λέει το νοµοσχέδιο, κρατάµε αυτούς που θα έχουν τε-
ράστια έξοδα και τεράστια δυσκολία στο να θεραπευτούν εκτός.
Δεν ξέρω ελπίζω να µην είναι αυτό.

Το δεύτερο άρθρο της ίδιας τροπολογίας λέει ότι θα βάλουµε
τους φοιτητές ή εκπαιδευόµενους σε ΙΕΚ να κάνουν τη δουλειά
των διασωστών µέσα στο ΕΚΑΒ. Θα βάλουµε, δηλαδή, τον τρι-
τοετή φοιτητή της χειρουργικής που αρχίζει και µαθαίνει τι είναι
η χειρουργική, να χειρουργεί. Ή θα βάλουµε έστω τον ειδικευό-
µενο τον πρωτοετή. Αυτά είναι επικίνδυνα πράγµατα. Δεν µπο-

ρούµε να τα κάνουµε. Να είναι παρόντες; Βεβαίως, να είναι πα-
ρόντες οι εκπαιδευόµενοι ως εκπαιδευόµενοι για αυτό που µπο-
ρούν και ξέρουν να κάνουν.

Και η τρίτη τροπολογία εγγίζει το ποιους και πώς θα ιδιωτικο-
ποιήσουµε διάφορους φορείς και τον ΕΟΠΥΥ και άλλους, και µε-
ταξύ αυτών βέβαια και τον τοµέα της αιµοδοσίας, δηλαδή τον
οργανισµό που φροντίζει για το αίµα. Και εκεί µπορούµε να βά-
λουµε και κάτι για την ιδιωτικοποίηση. Μήπως, όπως καθορί-
ζουµε τιµή για τους δότες ή τους δωρητές σπέρµατος και
ωαρίων, καθορίσουµε και µια τιµή για τους δωρητές αίµατος; Και
µήπως έχουν δίκιο ορισµένοι ακαδηµαϊκοί, µέλη της Ακαδηµίας
Αθηνών, που λένε ότι η παρένθετη κύηση οδηγεί σε πώληση ορ-
γάνων; Δεν θα συνεχίσω. 

Είχα ετοιµαστεί και για έναν κατάλογο τροφίµων που είχα τις
ελάχιστες τιµές γραπτές και µε προσφορές το 2024 και το 2019.
Για απλά τρόφιµα, όπως το τυρί, το γιαούρτι, το γάλα, οι τιµές
έχουν κατά µέσο όρο αυξηθεί κατά 100%. Αυτό σηµαίνει ότι, αν
θέλαµε να αυξήσουµε ισότιµα και αντίστοιχα τον ελάχιστο µισθό,
τον κατώτατο µισθό, θα έπρεπε να έχουµε δώσει ένα µισθό γύρω
στα 1.200 ευρώ σαν κατώτατο µισθό. Το καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αθηνά Λινού καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχω τιµή

να ανακοινώσω ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης διαβίβασε στη
Βουλή, σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και τον
ν.3126/2003 «Ποινική ευθύνη των Υπουργών» όπως ισχύουν, την
23-5-2024 ποινική δικογραφία που αφορά στους: 1) τέως
Υπουργό Υγείας Αθανάσιο Πλεύρη 2) τέως Υπουργό Μεταφορών
Μιχάλη Παπαδόπουλο 3) τέως Υφυπουργό Υγείας Ζωή Ράπτη και
4) τέως Υφυπουργό παρά τω Πρωθυπουργώ Χρήστο Τριαντό-
πουλο. 

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Στύλιος και αµέσως µετά ο κ. Κουκου-
λόπουλος. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν λίγες

µέρες ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης προχώρησε σε
µια συµβολική πράξη. Με επιστολή στην Πρόεδρο της Ευρωπαϊ-
κής Επιτροπής ζητά από την Ευρώπη να αναλάβει δράση απέ-
ναντι στην ακρίβεια και την αισχροκέρδεια. Η ενέργεια αυτή του
Έλληνα Πρωθυπουργού χαιρετίστηκε από την Ούρσουλα φον
ντερ Λάιεν, η οποία δεσµεύτηκε να προχωρήσει στη διασφάλιση
της ανταγωνιστικότητας και της ορθής λειτουργίας της αγοράς.
Η πρωτοβουλία αυτή αποδεικνύει ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας αναγνωρίζει το πρόβληµα, το µελετά παίρνει, πρωτο-
βουλίες, προχωρά σε λύσεις, εξαντλεί όλα τα εργαλεία και όλα
τα µέσα που έχει στη διάθεσή της, συγκρούεται µε ολιγοπώλια
και στρεβλώσεις της αγοράς, δίνει σε όλα τα µέτωπα τη µάχη
για την ακρίβεια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο περιλαµ-
βάνει µια σειρά από ρυθµίσεις και διατάξεις που ενισχύουν τις
δράσεις του Υπουργείου Ανάπτυξης για την αντιµετώπιση της
ακρίβειας. Απέναντι σε ένα πρόβληµα σύνθετο και παγκόσµιο,
όπως είναι η ακρίβεια και ο πληθωρισµός, η Κυβέρνηση δηµιουρ-
γεί συνεχώς νέα εργαλεία τα εξελίσσει και τα ενισχύει. Το νοµο-
σχέδιο σε αυτή τη βάση εγγυάται τη στελέχωση της ΔΙΜΕΑ, της
Διϋπηρεσιακής Μονάδας Ελέγχου Αγοράς, µε έµπειρο προσω-
πικό. Επιπλέον, θέλοντας να δώσει τέλος σε αθέµιτες πρακτικές,
αυξάνει το χρονικό διάστηµα από το οποίο υπολογίζεται η µεί-
ωση της τιµής ενός προϊόντος. Μια ρύθµιση που διασφαλίζει ότι
η αναγραφόµενη µείωση των τιµών των προϊόντων είναι πραγµα-
τική, βάζοντας τέλος στις πλασµατικές µειώσεις τιµών και σε
πρακτικές που παραπλανούν τους καταναλωτές και καταστρα-
τηγούν τις αρχές του ανταγωνισµού και της ελεύθερης αγοράς. 

Το νοµοσχέδιο ταυτόχρονα περιλαµβάνει και παρεµβάσεις
που βελτιώνουν το πλαίσιο και αυξάνουν το όριο των ενισχύσεων
για τα περιφερειακά επενδυτικά σχέδια. Ενισχύει τη δηµιουργία
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οικονοµιών κλίµακας και µειώνει το κόστος µεταφοράς των προ-
ϊόντων και το κάνει διευκολύνοντας την αδειοδότηση των κέν-
τρων logistics. Τέλος, στηρίζει τις επιχειρήσεις που επλήγησαν
από φυσικές καταστροφές, όπως ο «Ντάνιελ». 

Κυρίες και κύριοι, η προστασία των καταναλωτών είναι ταυτό-
σηµη µε την ορθή λειτουργία της αγοράς. Η Κυβέρνηση είναι
αποφασισµένη να µην ανεχθεί αθέµιτες πρακτικές. Γι’ αυτό και
εµπλουτίζει και επικαιροποιεί συνεχώς τα εργαλεία που έχει στη
διάθεσή της πάντα προς όφελος του καταναλωτή. Οι σαράντα
πέντε χιλιάδες έλεγχοι που έχει πραγµατοποιήσει η ΔΙΜΕΑ στην
αγορά µέχρι σήµερα, το καλάθι του νοικοκυριού, οι νοµοθετικές
πρωτοβουλίες για τη µείωση του περιθωρίου µικτού κέρδους
είναι δράσεις που αποδίδουν και οδηγούν στη µείωση του πλη-
θωρισµού. Το ξέρουµε, το αναγνωρίζουµε και εµείς, θέλουµε όλα
αυτά να γίνονται µε µεγαλύτερη ταχύτητα. Σήµερα όµως έχουµε
αποτελέσµατα. Τέσσερις χιλιάδες προϊόντα στο ράφι έχουν µι-
κρότερη τιµή. Ωστόσο, αυτό δεν αρκεί. Απαιτούνται κεντρικές
πανευρωπαϊκές πρωτοβουλίες και λύσεις.

Ο Κυριάκος Μητσοτάκης ανέλαβε την πρωτοβουλία υπογραµ-
µίζοντας τον ρόλο της Ευρώπης απέναντι σε φαινόµενα παγκό-
σµια, σε ζητήµατα που ξεπερνούν τα όρια των κρατών και
απαιτούν κοινή δράση, στοιχείο σηµαντικό που οφείλουµε να το
θυµόµαστε εν όψει, µάλιστα, και των ευρωεκλογών της 9ης Ιου-
νίου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι αντιλαµβανόµαστε πως τα
µέτρα που λαµβάνονται χρειάζονται χρόνο για να αποδώσουν. Η
πραγµατική λύση βρίσκεται στην ανάπτυξη και την ανάκαµψη της
οικονοµίας, βρίσκεται στην αύξηση των εισοδηµάτων και της
απασχόλησης. 

Η πραγµατική, φιλελεύθερη και εξωστρεφής πολιτική αυτή
που δίνει ελπίδα και προοπτική στους πολίτες, είναι η µόνιµη ενί-
σχυση των εισοδηµάτων και εκεί η Κυβέρνηση έχει δώσει σαφές
δείγµα της πολιτικής της αλλά και των προθέσεών της. Οι δια-
δοχικές αυξήσεις του βασικού µισθού στον ιδιωτικό τοµέα, η αύ-
ξηση για πρώτη φορά µετά από δεκαπέντε χρόνια των µισθών
στο δηµόσιο αλλά και η ενίσχυση των συντάξεων στήριξαν στην
πράξη τους πολίτες. Είναι µια πρώτη κίνηση, είναι µια κίνηση
όµως ουσίας, είναι έµπρακτη απόδειξη αυτή, είναι η πιο δοµική
παρέµβαση στη µάχη κατά της ακρίβειας. Για να αποδώσει,
όµως, απαιτείται πρώτα να έχουµε θέσει κανόνες στην αγορά και
µε αυτό το νοµοσχέδιο κάνουµε ακόµα ένα βήµα για να το πετύ-
χουµε. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Ο κ. Κουκουλόπουλος έχει τον λόγο τώρα και αµέσως µετά ο
κ. Μπούµπας από την Ελληνική Λύση.

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση σή-

µερα εκ των πραγµάτων επικεντρώνεται στο µείζον ζήτηµα της
ακρίβειας όπως το αξιολογούν οι πολίτες και φυσιολογικά κατα-
γράφουν όλες οι έρευνες της κοινής γνώµης και το επιβεβαι-
ώνουµε και εµείς µε την καθηµερινή µας επαφή µε τον κόσµο.

Νοµίζω πως η Βουλή, όλοι µας και εσείς, κύριε Υπουργέ,
έχουµε υποχρέωση όταν ένα θέµα έχει τη διάσταση που έχει
λάβει η ακρίβεια στις ζωές των συµπολιτών µας, πρώτα από όλα
να σταθούµε σε αυτό που λέµε µεγάλη εικόνα. Όχι πως δεν
έχουν κάθε φορά σηµασία κάποιες λεπτοµέρειες, αλλά η µεγάλη
εικόνα είναι που έχει µεγαλύτερη σηµασία από κάθε τι άλλο. 

Ποια είναι, λοιπόν, η µεγάλη εικόνα, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι; Θα την καταγράψουµε µιας και έχουµε ευρωεκλογές µε
δύο στοιχεία επίσηµα από την Ευρωπαϊκή Ένωση, την Ευρω-
παϊκή Επιτροπή.

Σύµφωνα µε τη EUROSTAT, το µέσο εισόδηµα στην Ελλάδα ως
προς το εισόδηµα έχουµε τη δέκατη όγδοη θέση, ως προς την
αγοραστική δύναµη έχουµε την εικοστή έκτη. Γιατί διολισθαίνουµε
οκτώ θέσεις; Σηµαίνει πως κάτι δεν πάει καλά εδώ ανατρέποντας
τους ισχυρισµούς της Κυβέρνησης περί εισαγόµενου µόνο προ-
βλήµατος. Είναι διεθνές το πρόβληµα. Αυτό, όµως, που βιώνουµε
στην Ελλάδα έχει ενδογενείς αιτίες και όχι εισαγόµενες. 

Δεύτερο στοιχείο: Η AMECO, η βάση δεδοµένων της Γενικής
Διεύθυνσης Οικονοµικών και Χρηµατοοικονοµικών Υποθέσεων,
κύριε Υπουργέ, της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, της Κοµισιόν, µας
ενηµερώνει ότι µεταξύ 2019 και 2023 σε αυτό που αποκαλούµε
ΑΕΠ προστιθέµενη αξία -προσέξτε- υπήρχε ένας συσχετισµός
59,3 προς 40,7 µεταξύ µισθών από τη µια και κερδών από την
άλλη και το 2023 αυτή η σχέση µετατράπηκε σε 54,9 µε 45,1. Δη-
λαδή, η συµµετοχή των µισθών µίκρυνε κατά 4,4% στο εθνικό ει-
σόδηµα και των κερδών µεγάλωσαν κατά 4,4. 

Σε αυτό το τοπίο µιλάµε και αυτό είναι το αµείλικτο ερώτηµα
που έχετε να απαντήσετε, κύριε Υπουργέ, χωρίς να αµφισβη-
τούµε. Κακοπιστία στο ΠΑΣΟΚ δεν πρόκειται να αποδώσετε επ’
ουδενί. Εµείς είµαστε η µόνη πολιτική δύναµη στη χώρα που από
το 2009 - 2010 και µετά βρεθήκαµε σε ένα περιβάλλον που η κα-
κοπιστία µας συνόδευε για πολλά χρόνια δικαιολογηµένα ή αδι-
καιολόγητα. Είναι µια άλλη κουβέντα αυτή. Μακριά από µας,
λοιπόν, ότι έχει σχέση µε την κακοπιστία.

Αυτό που έχει σηµασία, λοιπόν, είναι ότι πρέπει να απαντήσετε
σε αµείλικτα ερωτήµατα, γιατί αυτό που βιώνουν, όπως είπα, οι
πολίτες είναι ανήκουστο. Συµπιέζονται εισοδήµατα ενός ποσο-
στού, όπως θα πω και στη συνέχεια, περίπου 80% της ελληνικής
κοινωνίας. 

Πώς φτάσαµε, όµως, εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Θα
κάνουµε µια ρεαλιστική αποτίµηση µένοντας, σε αυτό που είπα
στην αρχή, στη µεγάλη εικόνα. 

Τα τύµπανα της ακρίβειας άρχισαν να χτυπούν αρχές 2021
όταν έκανε την εµφάνισή της η κρίση της εφοδιαστικής αλυσίδας
στη µετά-COVID εποχή και στη συνέχεια, οκτώ µήνες πριν την ει-
σβολή του Πούτιν στην Ουκρανία, ξεκίνησε το ράλι των τιµών του
φυσικού αερίου. Προοιωνιζόταν µε αυτές τις δύο καταστάσεις
όλο αυτό που θα ερχόταν.

Το ΠΑΣΟΚ τότε -ο κ. Κατρίνης ήταν τότε επικεφαλής της Κοι-
νοβουλευτικής µας Οµάδας, λίγο µετά µάλλον, η Φώφη Γεννηµατά
µε εκπρόσωπο τον Μιχάλη, να το διορθώσω- το πρώτο πράγµα
που σας είπε είναι να προβείτε σε ενίσχυση των υπηρεσιών ελέγ-
χου διότι έρχεται ακρίβεια. Στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης θυ-
µίζω ότι η Φώφη Γεννηµατά είχε δώσει ιδιαίτερη έµφαση στην
οµιλία της στην ακρίβεια και τέσσερις µήνες µετά ο Νίκος Ανδρου-
λάκης, µετά την τραγική απώλεια της Φώφης που ανεδείχθη πρό-
εδρος, παρουσίασε δηµόσια την πρότασή µας για πλαφόν στη
λιανική του ρεύµατος. Ήταν οι δύο βασικές προτάσεις. 

Εσείς, όµως, τότε στρογγυλοκαθόσασταν µοιράζοντας επι-
στρεπτέες προκαταβολές. Απολαµβάνατε τη δηµοσιονοµική χα-
λάρωση από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Καµµία έννοια για την
ακρίβεια Ξυπνήσατε από τον λήθαργο κάπου το 2022 όταν ο µεν
προκάτοχός σας Υπουργός, που µονοπώλησε το Βήµα πριν από
λίγο για δύο ώρες µε µια πολιτική Αρχηγό προ ολίγου εδώ στη
Βουλή, έκανε ένα σωρό πραγµατικά τηλεοπτικό δήθεν ελέγχων
και ο Πρωθυπουργός –προσέξτε- µιλούσε για ακρίβεια Πούτιν.
Δεν υπάρχει ακρίβεια είναι παγκόσµια και έχει όνοµα, λέγεται
Πούτιν. Αυτό έλεγε ο Πρωθυπουργός εδώ στη Βουλή και σε συ-
νεντεύξεις του. 

Όλο το τηλεοπτικό σόου του προκατόχου σας Υπουργού,
κύριε Σκρέκα, το τινάξατε στον αέρα εσείς ο ίδιος όταν το Σε-
πτέµβρη του 2023 κάνατε κατεπείγουσα διαδικασία µόλις τεσ-
σάρων ηµερών προθεσµίας, προκειµένου µια υπηρεσία µε
ογδόντα τρεις υπαλλήλους ΔΙΜΕΑ να υποδεχθεί επιπλέον εξήντα
δύο. Έχουµε σχεδόν διπλασιασµό, δηλαδή, της υπηρεσίας. Δη-
λαδή, ο κ. Γεωργιάδης και η Κυβέρνηση όλο το προηγούµενο
διάστηµα που µιλούσε για ελέγχους δεν υπήρχαν έλεγχοι υπήρ-
χαν δηλώσεις για ελέγχους. 

Αρχές του 2023 ο κ. Πρωθυπουργός µας είπε ότι βλέπει φως
στο βάθος του τούνελ, όπως έλεγε και ο αείµνηστος ο Ανδρέας
Παπανδρέου. Μας είπε ότι όπου να είναι τελειώνουµε. Μετά τις
εκλογές του 2023 κάτι ψέλλισε για πολυεθνικές µιλώντας και για
άλλες παραµέτρους πέραν αυτών του εισαγόµενου χαρακτήρα.
Έπρεπε να περάσουν δέκα-έντεκα µήνες από τότε για να στείλει
την επιστολή στη Φον ντερ Λάιεν, που και αυτή επικοινωνία είναι
και τίποτα παραπάνω. Περί αυτού πρόκειται.

Η Κυβέρνηση επιδίδεται συστηµατικά σε µια προσπάθεια µε-
τάθεσης ευθυνών οπουδήποτε εκτός από την ίδια. Πρώτα
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έφταιγε το παγκόσµιο κύµα ακρίβειας, µετά έφταιγε ο Πούτιν,
µετά έφταιγε, τώρα ανακάλυψε πρόσφατα τις πολυεθνικές, ενώ
τα πράγµατα δεν έχουν έτσι.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δεν θα χρειαστώ παραπάνω από ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Εντελώς συνοπτικά, όλα αυτά συµβαίνουν γιατί η Κυβέρνηση

του κ. Μητσοτάκη και της Νέας Δηµοκρατίας είναι µια Κυβέρ-
νηση η οποία όταν όλοι µιλούσαν στην Ευρώπη για ουρανοκατέ-
βατα κέρδη, εδώ αρνιόταν επίµονα να τα φορολογήσει. Έκανε
µια ήπια φορολόγηση το 2023 και τέλος. 

Όταν µιλούσαµε εµείς εδώ για το τι γίνεται στην Ιβηρική µε τη
µείωση του ΦΠΑ, αρνιόσασταν τη θετική επίπτωση των µέτρων
γιατί έπρεπε να ισοσκελίσετε τον προϋπολογισµό, έπρεπε να
εξασφαλίσετε τις δωρεάν γονικές παροχές των εκατοµµυριού-
χων στην Ελλάδα. Για αυτούς νοιάζεστε. Όταν σας µιλήσαµε για
ολιγοπώλια παντού τα οποία επιβεβαίωσε επίσηµα στη συνάν-
τησή µας η Τράπεζα της Ελλάδος, στον καφέ, στις ιδιωτικές υπη-
ρεσίες υγείας, στις τηλεπικοινωνίες, στην ενέργεια παντού, εσείς
τα αρνιόσασταν όλα αυτά και µας λέγατε «πού τα βρήκατε;». Η
Τράπεζα της Ελλάδος µας τα είπε.

Αδυνατείτε να κάνετε ελέγχους στην αγορά και έχουµε κατα-
θέσει, κύριε Υπουργέ -δεν ξέρω αν επικοινωνείτε µε άλλους
Υπουργούς- κατέθεσα εγώ προσωπικά στην Επιτροπή Οικονοµι-
κών µία καταγγελία από ανθρώπους της αγοράς, όπου λέω ότι
ένα από τα κλειδιά στη λύση του προβλήµατος -ακούστε προσε-
κτικά!- βρίσκεται στο γεγονός ότι τα µεγάλα σουπερµάρκετ που
κατέχουν δεσπόζουσα θέση παίρνουν τις εκπτώσεις σε άλλο
ΑΦΜ και όχι στο δικό τους και αντιλαµβάνεστε τι σηµαίνει αυτό.
Αυτό χρειάζεται εξειδικευµένες υπηρεσίες σαν το πρώην ΣΔΟΕ
και εδώ οφείλετε να δώσετε κάποια απάντηση. Είναι από την
αγορά, δεν έχω στοιχεία να το αποδείξω.

Πάντως στον διάλογο που είχαµε µε εκπροσώπους της ΕΣΕΕ
και του ΣΕΒ στην επιτροπή, ουσιαστικά, επιβεβαιώθηκε αυτός ο
φόβος µας τον οποίο θέσαµε ως ερώτηµα, δεν τον θέσαµε ως
καταγγελία γιατί µας ήρθε από ανθρώπους της αγοράς.

Δώστε βάση, ενδεχοµένως εκεί να βρίσκεται ένα από τα κλει-
διά αντιµετώπισης αυτού του φαινοµένου.

Την ίδια αδιαφορία δείξατε για τη στεγαστική πολιτική, γιατί
εδώ πέρα το ζήτηµα της ακρίβειας δεν περιορίζεται µόνο στα
είδη διατροφής. Εδώ περιλαµβάνει όλη την γκάµα, ήδη µνηµό-
νευσα µια σειρά υπηρεσίες, από την υγεία και τις τηλεπικοινωνίες
µέχρι τον καφέ –που ονόµασα νωρίτερα- και το στεγαστικό, βέ-
βαια, που εξελίσσεται ιδιαίτερα στις µεγαλουπόλεις σε µείζον
πρόβληµα και τελειώνω, βέβαια, µε το ζήτηµα της ενέργειας, που
γνωρίζετε πολύ καλά, κύριε Υπουργέ, ότι δεν είναι µόνο το πλα-
φόν στη λιανική. Σας µιλήσαµε -θυµάστε πολύ καλά, όταν ήσα-
σταν Υπουργός- για ένα άλλο χρονοδιάγραµµα στην
απολιγνιτοποίηση, για να µην έχουµε την εξάρτηση και είµαστε
ευάλωτοι µε το αέριο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε Κουκουλόπουλε, ολοκληρώστε.

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι, ολοκληρώνω, κύριε Πρό-
εδρε.

Σας µιλήσαµε για αναβάθµιση δικτύων µέσης, υψηλής και χα-
µηλής για αποθήκευση, για να µην πετάµε ηλεκτρική ενέργεια
όπως πετάµε τώρα και παρ’ όλα αυτά εξακολουθούµε να έχουµε
µια από τις ακριβότερες τιµές ηλεκτρικού ρεύµατος τώρα που
αποκλιµακώθηκαν οι τιµές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κύριε συνάδελφε.

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Όλα αυτά, λοιπόν, δεν συµβαί-
νουν, κύριε Πρόεδρε –και σας ευχαριστώ για την ανοχή- τυχαία
αλλά γιατί η Κυβέρνηση δύο προτεραιότητες έχει, την προστασία
των κερδών των ολιγοπωλίων και νοιάζεται να εκφράζει ένα 20%,
όπως είπα στην αρχή, των συµπολιτών µας, οι οποίοι τα βγάζουν
πέρα µε σχετική άνεση. Για το άλλο 80% αδιαφορείτε. Αυτό είναι
το πρόβληµά σας και την απάντηση θα την πάρετε σε δυόµισι
εβδοµάδες από σήµερα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ωραία.
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Μπούµπας από την Ελληνική Λύση.

Αµέσως µετά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Πλεύσης
Ελευθερίας, ο κ. Παναγιωτόπουλος και κλείνουµε µε τη Βου-
λευτή του ΠΑΣΟΚ την κ. Βατσινά.

Ορίστε, κύριε Μπούµπα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µιλάµε σήµερα

για την ακρίβεια και πώς θα την πατάξουµε όταν την αφήσαµε
εδώ και πάρα πολλά χρόνια να εδραιωθεί, διότι πραγµατικά αυτό
που καταφέραµε ως χώρα -και η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας και οι προηγούµενες κυβερνήσεις- ήταν πραγµατικά να χτυ-
πήσουµε τη λεγόµενη ραχοκοκαλιά της οικονοµίας. Και ποια
είναι η ραχοκοκαλιά της οικονοµίας; Γνωρίζει ο καθείς ότι είναι
η µικροµεσαία επιχείρηση. Από τη στιγµή, λοιπόν, που τη µικρο-
µεσαία επιχείρηση την στραγγίξαµε, τη διαλύσαµε, την κατακρε-
ουργήσαµε µε µία φοροεπιδροµή, αποτέλεσµα είναι να
κυριαρχούν οι πολυεθνικές, δηλαδή η απρόσωπη επιχείρηση
στην Ελλάδα.

Και επειδή µιλάµε σήµερα για την ακρίβεια γενικότερα στα ελ-
ληνικά νοικοκυριά, θα πρέπει να δούµε και κατά πόσο σήµερα ο
εργαζόµενος στην Ελλάδα είναι απροστάτευτος. Διότι οι κανόνες
της αγοράς και η πραγµατικότητα στην αγορά είναι τελείως δια-
φορετική από ό,τι εµείς εδώ µέσα σε έναν όµορφα πλασµένο κοι-
νοβουλευτικό κόσµο. Νοµίζουµε ότι έξω είναι αγγελικά τα
πράγµατα, ενώ δεν είναι.

Κατ’ αρχάς, είµαστε η πιο ακριβή χώρα στην Ευρώπη, στην Κο-
µισιόν, στην ενωµένη «Γηραιά» στα καύσιµα και η δεύτερη χώρα
πιο ακριβή στις τηλεπικοινωνίες, δηλαδή πέρα από το ρεύµα που
είναι πανάκριβο πλέον, πέρα από το νερό που πολύ φοβούµαστε
ότι θα µπουν ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια µελλοντικά, αντιλαµ-
βάνεστε σήµερα στο θέµα του τηλεφώνου ότι είναι το πιο ακριβό
τηλέφωνο στην Ευρώπη για τον µέσο Έλληνα. Η Ελλάδα είναι η
δεύτερη πιο ακριβή χώρα. Και τις µόνες χώρες που καταφέραµε
κατά τι να ξεπεράσουµε σε αυτό που λέµε Ακαθάριστο Εγχώριο
Προϊόν είναι η Βουλγαρία και η Ρουµανία. Μόνο που η Ρουµανία
µε αυτό το οποίο προτείναµε εµείς ως Ελληνική Λύση για έναν
κάθετο φόρο στο 15% αρχίζει και ανεβαίνει σταδιακά, όπως και
η Βουλγαρία, µε πολλές επιχειρήσεις πλέον που έφυγαν από την
Ελλάδα τα τελευταία χρόνια και µε µία µικρή φορολογία να δρα-
στηριοποιούνται στη γειτονική Βουλγαρία και να δίνουν θέσεις
εργασίας.

Κάποια νούµερα µιλάνε από µόνα τους. Όπου ευηµερούν οι
αριθµοί υποφέρουν οι άνθρωποι: 121,6% είναι η αύξηση του
ελαιολάδου τα τελευταία πέντε χρόνια στην Ελλάδα. Αν είχαµε
κρατήσει ένα αποθεµατικό, αν παλαιότερα αυτό που πρότειναν
οι Ιταλοί να κάνουµε µία κοινοπραξία µε τους Ιταλούς στο ελαι-
όλαδο για να χτυπήσουν το ισπανικό το κάναµε πράξη και επιδο-
τούσαµε, όπως επιδότησαν οι Ιταλοί τότε και ζητούσαν 50
εκατοµµύρια ευρώ, θα ήταν διαφορετικά τα πράγµατα. Δεν εί-
χαµε προβλέψει. Πάντα στην πολιτική πρέπει να υπάρχει ενό-
ραση, διορατικότητα.

Είναι αυτό που ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης, ο Κυριάκος
Βελόπουλος, είχε πει ότι ο πόλεµος θα γίνει για την τροφή. Θα
είναι η επισιτιστική κρίση, γιατί σήµερα είναι πανάκριβα τα τρό-
φιµα, τα απορρυπαντικά και άλλα βασικά αγαθά για να µπορέσει
να ορθοποδήσει το ελληνικό νοικοκυριό.

Η παραπλάνηση δε του καταναλωτή καλά κρατεί µε κάποιες
συσκευασίες καµουφλάζ, µε τον πόλεµο στο ράφι στα σουπερ-
µάρκετ και πέντε αυτή στιγµή ιδιοκτήτες σουπερµάρκετ -και τους
ξέρετε- είναι αυτοί που διαµορφώνουν τις τιµές. Είναι αυτοί που
πιέζουν να υπάρχει µία τιµοληψία όπως αυτούς βολεύει, κάποιοι
περισσότερο, κάποιοι λιγότερο.

Για τους δε εργαζόµενους, πολλοί από αυτούς δεν δουλεύουν
το οκτάωρο καθηµερινά, δουλεύουν εξίµισι ώρες χωρίς, όµως,
να έχουν ποιότητα ζωής και για να συµπληρώσουν το απαιτού-
µενο οκτάωρο δουλεύουν και τα Σάββατα.
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Άρα, λοιπόν, αν ο εργαζόµενος αυτή τη στιγµή αισθάνεται
απροστάτευτος, που είναι ο εν δυνάµει καταναλωτής, αντιλαµ-
βάνεστε ότι χρησιµοποιούν πολλές µεθόδους κάποιοι επιχειρη-
µατίες καιροσκόποι και κερδοσκόποι για να αυξήσουν γενικό-
τερα τον τζίρο τους.

Όταν σήµερα τα νέα παιδιά δουλεύουν οκτάωρο, αλλά τα έν-
σηµα που βάζουν οι εργοδότες είναι για τετράωρο, αντιλαµβά-
νεστε ότι παρά την ψηφιακή κάρτα που έχετε θεσπίσει στη Νέα
Δηµοκρατία, η παρανοµία καλά κρατεί.

Διότι µε τη νέα ψηφιακή κάρτα ο εργοδότης απολύει εύκολα
και παρακρατεί, κύριε Σκρέκα, και το 10% της αποζηµίωσης νο-
µίµως µέχρι να δει αν πρέπει να δώσει το υπόλοιπο 10%. Και σιγά
µην πάει ο εργαζόµενος για 200 ευρώ να προσφύγει δικαστικά
στον εργοδότη του. Όλα αυτά πρέπει να τα λέµε.

Κάποτε και επί ΠΑΣΟΚ, το οποίο δεν έχει ευοδώσει, θεσπί-
στηκε ένα Παρατηρητήριο Τιµών και όλοι µιλούσαν και για τον
ΕΦΕΤ, τον Ειδικό Φορέα Ελέγχου Τροφίµων, για να προστατέ-
ψουν γενικότερα τον καταναλωτή. Δεν είναι µόνο η ακρίβεια είναι
και η προστασία του καταναλωτή.

Σήµερα, λοιπόν, που το έχουµε καταγγείλει ως Ελληνική Λύση,
όταν στα εκατό κιλά µέλι µπαίνει ένα κιλό ελληνικό µέλι, υπάρχει
παραπλάνηση στον καταναλωτή ότι όλο το µέλι είναι ελληνικό.
Αυτό γίνεται κατά κόρον στα σουπερµάρκετ τα οποία τι κάνουν;
Μείωσαν οι εταιρείες τη συσκευασία -και πολλές εξ αυτών συ-
σκευάζονται από τους ίδιους ιδιοκτήτες των σουπερµάρκετ- και
µε µία παραπλανητική διαφήµιση, δηλαδή µε µία πλύση εγκεφά-
λου, χωρίς να λένε την αλήθεια παραπλανούν τον τηλεθεατή, τον
ακροατή, τον καταναλωτή.

Τώρα γι’ αυτά τα πρόστιµα τα οποία έχετε επιβάλει από τον
Νοέµβριο, κύριε Υπουργέ, σε δύο εταιρείες που ξεκίνησαν τότε
µε πρόστιµα 1.672.000 ευρώ, απλά οι µεγάλες εταιρείες, οι
απρόσωπες, οι πολυεθνικές θα σκαρφιστούν, θα σοφιστούν µε
τους δικούς τους νοµικούς µέντορες ό,τι µπορούν, για να καθυ-
στερήσουν αυτά τα επιβαλλόµενα πρόστιµα που λέτε εσείς για
το πλαφόν κέρδους που θεσπίστηκε από έναν νόµο από το 2021.

Η κατάσταση είναι ανεξέλεγκτη µε τις απρόσωπες πολυεθνι-
κές.

Να θυµίσω, από τον οµοϊδεάτη µου, τον Πέτρο Αγρέβη Χα-
σάπη, ότι ως Ελληνική Λύση µιλήσαµε για ένα καλάθι νοικοκυ-
ριού διαδραστικής, όµως -θα λέγαµε- σηµασίας, για να µπορεί ο
καταναλωτής σε πραγµατικό χρόνο -αυτή είναι η ουσία- να βλέ-
πει τα πιο φθηνά προϊόντα και να µπορεί από µόνος του σε ένα
γρήγορο χρονικό διάστηµα να επιλέξει ένα καλάθι από ένα ψη-
φιακό κανάλι από το πιο κοντινό σουπερµάρκετ όπου θα κερδί-
σει.

Είναι και µία δική µας πρόταση που έγινε πριν από πολύ καιρό
που τη θεσπίσατε µεν, αλλά εµείς σας την είχαµε προτείνει τότε
για να µπορεί διαδραστικά να ετοιµάσει το δικό του καλάθι και
να προστατεύεται ο καταναλωτής.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εάν συνεχίσουµε µε αυτόν τον ρυθµό, χωρίς να έχουµε µία ου-
σιαστική παραγωγή στον πρωτογενή τοµέα, τότε θα έρθουν
πολύ δύσκολες µέρες για µία Ελλάδα –και ολοκληρώνω, κύριε
Πρόεδρε- που δεν παράγει.

Το αιγοπρόβειο κρέας 66,6% επάνω. Το µοσχαρίσιο 33,9%. Και
πάµε και στις υπηρεσίες όπου έχουµε αύξηση στα ταξί 22,66%,
στα αεροπορικά 34,5%, στις διεθνείς πτήσεις 41,8%, όταν στην
Ευρωπαϊκή Ένωση οι αυξήσεις είναι κάτω του 19%. Βλέπετε, λοι-
πόν, ότι οι αριθµοί στην Ελλάδα είναι αµείλικτοι. Και δεν µιλούµε
για τους φόρους για την φοροεπιδροµή στη µικροµεσαία επιχεί-
ρηση την οποία αφανίσαµε. 

Αυτά είναι στοιχεία και της EUROSTAT και στο µόνο που η Ελ-
λάδα µπορεί να πει ότι είναι σε µία ευχάριστη θέση είναι ο δοµι-
κός πληθωρισµός. Οι οικονοµολόγοι όµως, ξέρετε ότι ο δοµικός
πληθωρισµός είναι αυτός στον οποίο εµπεριέχονται όλα πλην
τροφίµων και ενέργειας. Η ακρίβεια εάν δεν ενισχύσουµε την
πρωτογενή παραγωγή να πάµε σε νέες καλλιέργειες, να απλο-
ποιήσουµε γραφειοκρατικές αγκυλώσεις, όπως να αλλάξουµε
τον νόµο της γεωθερµίας για να πάµε σε µία παραγωγή µε επι-
τραπέζια ανταγωνίσιµα προϊόντα καλά θα κρατεί στην Ελλάδα,

διότι όσο δεν παράγουµε και είµαστε µόνο χώρα του ΦΠΑ και τι-
µολογίων παροχής υπηρεσιών θα είναι ανεξέλεγκτη η κατάσταση
της αγοράς στις πληθωριστικές τάσεις από µία ολιγαρχία µονο-
πωλίου, όπως και τα σουπερµάρκετ από πέντε ιδιοκτήτες που
πραγµατικά αυτές θα διαµορφώνουν και την πώληση αλλά και
τις συνθήκες εργασίας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κι εµείς

σας ευχαριστούµε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Καζαµίας. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ. Θα χρησιµοποιήσω

και τον χρόνο της δευτερολογίας µου, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητάµε σήµερα ένα νοµοσχέ-

διο του Υπουργείου Ανάπτυξης που µόνο κατά φαντασία µπορεί
να χαρακτηριστεί, όπως το αποκαλεί η Κυβέρνηση, ως «δέσµη
ρυθµίσεων για την προστασία του καταναλωτή». Αποτελεί κι
αυτό, δυστυχώς, άλλη µία από τις εικονικές και άδοξα χαµένες
µάχες του κ. Σκρέκα µε το µεγάλο πρόβληµα της ακρίβειας. Πρό-
κειται για ένα νοµοσχέδιο light του οποίου µόνο το πρώτο µέρος,
δηλαδή τα άρθρα 3 µε 5, αφορούν το θέµα της ακρίβειας. Και
όπως είπε η ειδική µας αγορήτρια νωρίτερα πρόκειται για µέτρα
επιφανειακά, κυρίως για ανακοινώσεις τιµών στα ράφια των κα-
ταστηµάτων. τα οποία δεν αγγίζουν ούτε κατά προσέγγιση τα
δοµικά αίτια του µεγάλου αυτού προβλήµατος. 

Αύριο σε επίπεδο Αρχηγών κοµµάτων θα έχουµε συζήτηση
προ ηµερησίας διατάξεως ξανά µε θέµα την ακρίβεια. Ευχόµα-
στε ειλικρινά να µην ακούσουµε πάλι τον Πρωθυπουργό να µας
λέει εδώ όπως δήλωσε χθες ότι η µείωση φόρων, και ιδίως του
ΦΠΑ, είναι αδιανόητη διότι δεν υπάρχουν λεφτόδεντρα, που στην
πραγµατικότητα θα πει διότι δεν τον αφήνει η τρόικα να το κάνει.
Η Πλεύση Ελευθερίας πάντως έχει επανειληµµένως ζητήσει από
την Κυβέρνηση να φορολογήσει τα υπερκέρδη των τραπεζών και
των µεγάλων επιχειρήσεων και να κάνει επιτέλους µια σοβαρή
αναδιανοµή εισοδήµατος προς τα κάτω. 

Προχθές στο κέντρο της Αθήνας πραγµατοποιήθηκε απερ-
γιακή κινητοποίηση της ΑΔΕΔΥ «κατά της ακρίβειας και της οι-
κονοµικής εξαθλίωσης των εργαζοµένων από την κυβερνητική
πολιτική». Έτσι το αποκάλεσε. Με άλλα λόγια το πρόβληµα της
ακρίβειας περιβάλλει την Κυβέρνηση από παντού. Όµως η ηγε-
σία του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας απέφυγε να συναντήσει
την αντιπροσωπεία της ΑΔΕΔΥ. Αυτή έγινε δεκτή από τη γενική
γραµµατέα του Υπουργείου η οποία αρνήθηκε όλα ανεξαιρέτως
τα αιτήµατά της, περιλαµβανοµένης –µάθαµε- και οποιασδήποτε
προοπτικής αύξησης µισθών ακόµη και το 2025. 

Η Πλεύση Ελευθερίας χαιρέτισε την προχθεσινή απεργιακή κι-
νητοποίηση της ΑΔΕΔΥ όπως έπραξε και στις 17 Απριλίου όταν
η ΓΣΕΕ διοργάνωσε πανελλαδική απεργία για το ίδιο ακριβώς
θέµα. Εξάλλου από τον περασµένο Δεκέµβριο έχουµε καταθέσει
πρόταση νόµου για την επαναφορά του δέκατου τρίτου και δέ-
κατου τέταρτου µισθού για τους δηµόσιους υπαλλήλους. Μια
πρόταση που υπέβαλε ξανά προχθές η ΑΔΕΔΥ στα αιτήµατά της. 

Η κρίση του κόστους ζωής είναι ένα σύνθετο πρόβληµα που
δεν αντιµετωπίζεται ούτε µε την αναγραφή τιµών στα σουπερ-
µάρκετ, όπως προτείνει αυτό το νοµοσχέδιο, και ούτε µε επιστο-
λές προεκλογικού εντυπωσιασµού όπως αυτή που έστειλε ο
Πρωθυπουργός στην Κοµισιόν. Γι’ αυτό δεν µας εξέπληξε καθό-
λου η απάντηση-άδειασµα της Ευρωπαϊκής Επιτροπής προς τον
κ. Μητσοτάκη µε την οποία του επεσήµανε ότι -και διαβάζω την
απάντηση- «αρκετά κράτη µέλη ζήτησαν από την επιτροπή να
εξετάσει αυτό το ζήτηµα προσθέτοντας ότι «θα πρέπει να γίνει
περαιτέρω συζήτηση κάποια στιγµή στο µέλλον». 

Γιατί το θέµα δεν υποχωρεί; Κατ’ αρχάς διότι η Κυβέρνηση αρ-
νείται να παραδεχτεί το πλήρες µέγεθός του. Αντ’ αυτού ακούµε
από τους Υπουργούς ότι ο κατώτατος µισθός αυξήθηκε κατά
27% από το 2019, όµως σύµφωνα µε στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ τα
οποία δηµοσιοποιήθηκαν πριν µία βδοµάδα, τα είδη διατροφής
από το 2020 –όχι το 2019- αυξήθηκαν κατά 30%. Πριν λίγους
µήνες έρευνα της ΙΜΕ ΓΣΕΒΕΕ έδειξε ότι το 61% των νοικοκυ-
ριών της χώρας βλέπει τον µηνιαίο µισθό του να τελειώνει τη δέ-
κατηένατη µέρα του µήνα ενώ πριν δύο χρόνια το ποσοστό αυτό
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ήταν στο 44%, δηλαδή υπάρχει σοβαρή επιδείνωση. Έκανα µά-
λιστα τότε επίκαιρη ερώτηση στον κ. Σκρέκα, ο οποίος έχει φύγει
από την Αίθουσα και δεν υπάρχει Υπουργός αυτή τη στιγµή να
εκπροσωπήσει την Κυβέρνηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχει ζητή-
σει άδεια µερικών λεπτών να πάει στην τουαλέτα, κύριε συνά-
δελφε.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Θα έπρεπε να υπάρχει άλλος
Υπουργός που να εκπροσωπεί την Κυβέρνηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σωστά,
αλλά δεν µπορούσα να του απαγορεύσω να πάει.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Σας καταλαβαίνω. 
Εν πάση περιπτώσει, όταν έκανα την ερώτηση αυτή στον κ.

Σκρέκα -και εύχοµαι να επιστρέψει γρήγορα για να την ακούσει-
τονίζοντας ότι τα 2/3 της κοινωνίας πλέον στην Ελλάδα δεν µπο-
ρούν να αντεπεξέλθουν στην ακρίβεια, ξέρετε τι µου απάντησε;
Μου ζήτησε να τα αφήσω αυτά και να µιλήσω για κάποια θετικά
στοιχεία, λέει, τα οποία η έρευνα περιείχε. Αυτή ήταν η απάντησή
του. Τέτοια είναι η αδυναµία της Κυβέρνησης να συναισθανθεί
το πρόβληµα του απλού πολίτη. 

Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο ο κ. Μητσοτάκης αποφεύγει µε
κάθε µέσο να συµµετάσχει σε ένα τηλεοπτικό debate µε τους άλ-
λους πολιτικούς Αρχηγούς παρά τα αλλεπάλληλα αιτήµατα που
του έχει κάνει κ. Κωνσταντοπούλου. Μάλιστα για να συγκαλύψει
την αµηχανία του κατασκεύασε ένα άλλο παραµύθι. Είπε µέσω
του Κυβερνητικού Εκπροσώπου ότι στις ευρωεκλογές δεν έχει
ξαναγίνει τηλεοπτικό debate. Βεβαίως, η κ. Κωνσταντοπούλου
διόρθωσε αυτές τις ψευδείς πληροφορίες υπενθυµίζοντας πως
τηλεοπτικά debate έγιναν και πριν τις ευρωεκλογές του 2004 και
πριν τις ευρωεκλογές του 2009. Και έκτοτε, βεβαίως, η Κυβέρ-
νηση σφυρίζει αδιάφορα διότι προφανώς φοβάται ότι σε ένα de-
bate θα εκτεθεί. 

Την ίδια αµηχανία εκπέµπει η Κυβέρνηση και στο ζωτικής ση-
µασίας θέµα της Συµφωνίας των Πρεσπών. Το 2018, η Νέα Δη-
µοκρατία καταψήφισε τη Συµφωνία των Πρεσπών
χαρακτηρίζοντάς την ως «κακή συµφωνία». Αµέσως µετά ο κ. Μη-
τσοτάκης έκανε µια τούµπα εκατόν ογδόντα µοιρών ανάλογη
εκείνης που έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ στο δηµοψήφισµα του 2015, και
αποφάσισε ότι η Νέα Δηµοκρατία πρέπει να στηρίξει την, κατά
τα άλλα, κακή αυτή συµφωνία. Αυτή είναι η στάση ευθύνης; Να
υποστηρίζετε µε νύχια και µε δόντια µια συµφωνία που εσείς οι
ίδιοι θεωρείτε κακή; Αυτό µόνο ο κ. Μητσοτάκης µπορεί να το
καταλάβει µαζί, βεβαίως, µε τις Ηνωµένες Πολιτείες και το ΝΑΤΟ
που είναι εκείνοι που επέβαλαν στη χώρα µας τη Συµφωνία των
Πρεσπών. 

Ενδεικτική αυτής της διγλωσσίας είναι και η χαοτική στάση της
Νέας Δηµοκρατίας σήµερα απέναντι στην κύρωση των τριών
πρωτοκόλλων που απορρέουν από τη συµφωνία. Κάποιοι στη
Νέα Δηµοκρατία θεωρούν ότι τα πρωτόκολλα αυτά δεν πρέπει
να κυρωθούν ποτέ. Κάποιοι άλλοι, όπως η κ. Μπακογιάννη, θεω-
ρούν πως έπρεπε να είχαν ήδη κυρωθεί. Κι ανάµεσά τους ο κ.
Μητσοτάκης υιοθετεί µια τρίτη θέση που είναι ότι θα κυρωθούν
µεν αλλά κάποια αόριστη στιγµή στο µέλλον που πιθανόν να
έρθει αλλά πιθανόν και να µην έρθει ποτέ. Από τι θα εξαρτηθεί
αυτό; Μα από τη στάση του VMRO, που µε την πολιτική της Κυ-
βέρνησής µας, έχει πλέον αναγορευθεί σε ρυθµιστή της εξωτε-
ρικής µας πολιτικής απέναντι στη γειτονική χώρα. 

Όσο για τους παλικαρισµούς του κυρίου Πρωθυπουργού ότι
«έχει έρθει η ώρα οι ηγέτες του VMRO να σοβαρευτούν αν θέ-
λουν να έχουν προοπτική στην Ευρωπαϊκή Ένωση», φοβόµαστε
ότι οι Έλληνες πολίτες δεν τον πιστεύουν. Γιατί; Διότι τα ίδια
ακούσαµε σε σχέση µε την Αλβανία µετά τη σύλληψη του Φρέντι
Μπελέρη, και είδαµε πρόσφατα τον Έντι Ράµα στην Ελλάδα να
αποθεώνεται σε µαζικές συγκεντρώσεις. Υπενθυµίζουµε επι-
πλέον ότι στις 4 Μαΐου, µε πλήρη έγκριση της Κυβέρνησης Μη-
τσοτάκη, η Ευρωπαϊκή Ένωση ενέκρινε πακέτο έξι
δισεκατοµµυρίων ευρώ προς τα Δυτικά Βαλκάνια περιλαµβανο-
µένης και της Αλβανίας. Γιατί; Για να φέρει τα κράτη αυτά, όπως
είπε η φίλη του Πρωθυπουργού η κ. Φον ντερ Λάιεν, «πιο κοντά
και πιο γρήγορα στην Ένωση µας»! Έτσι απέκλεισε τον δρόµο
της Αλβανίας προς την Ευρωπαϊκή Ένωση ο κ. Μητσοτάκης. 

Γι’ αυτό, στις ευρωεκλογές της 9ης Ιουνίου, οι πολίτες πρέπει
να στείλουν ένα σαφές µήνυµα απόρριψης προς τον κ. Μητσο-
τάκη. Να εκφράσουν ξεκάθαρα τη δυσαρέσκειά τους απέναντι
σε µια Κυβέρνηση που δεν ενδιαφέρεται για τα πραγµατικά προ-
βλήµατα τους, ιδίως για την ακρίβεια, που παραβιάζει τις βασικές
αρχές της δηµοκρατίας και του κράτους δικαίου και που κάνει
τους πολίτες να νιώθουν διαρκώς ανασφαλείς, είτε απέναντι στις
πυρκαγιές και τις πληµµύρες είτε στις δηµόσιες µεταφορές
όπως συνέβη µε το έγκληµα των Τεµπών. Αυτά συµβαίνουν διότι
ύστερα από πέντε χρόνια διακυβέρνησης έχει γίνει άκρως αλα-
ζονική και έχει πλέον ταυτιστεί πλήρως µε την εξουσία και το
κράτος. 

Γι’ αυτό το πραγµατικό δίληµµα που αντιµετωπίζουν οι πολίτες
στις ευρωεκλογές της 9 Ιουνίου είναι το εξής: Ή να εντείνουν κι
άλλο την αλαζονεία και τη διαφθορά της Κυβέρνησης, που έχει
αποδειχθεί ότι δεν ενδιαφέρεται και δεν µπορεί να λύσει τα προ-
βλήµατα της κοινωνίας, ή να στείλουν στην Κυβέρνηση ένα
σαφές µήνυµα δυσαρέσκειας και οργής. 

Η Πλεύση Ελευθερίας τους καλεί να κάνουν το δεύτερο, να
πάρουν τις τύχες τους στα χέρια τους και να διεκδικήσουν τώρα
άµεσα µία καλύτερη προοπτική, διότι την αξίζουν.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Τώρα τον λόγο έχει ο κ. Παναγιωτόπουλος. Να ετοιµάζονται

και οι εισηγητές όσοι θέλουν να υπολογίσουν. Θα πάµε αντί-
στροφα.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Μέσα σε ένα δυσµενές διεθνές περιβάλλον και της ευρύτερης

περιοχής έρχεται σήµερα ένα νοµοσχέδιο που αφορά κατά βάση
την ελληνική κοινωνία, το νοµοσχέδιο της ακρίβειας και βεβαίως
της προστασίας του καταναλωτή κατά την Κυβέρνηση. Θυµίζω,
όµως, στο νοµοσχέδιο αυτό την επιστολή του Πρωθυπουργού
προς την Φον ντερ Λάιεν µε ευχές και παραινέσεις για τη λύση
του προβλήµατος. 

Το διεθνές περιβάλλον είναι δυσµενέστατο καθότι έχουµε τη
γενοκτονία των Παλαιστινίων και η χώρα µας καλείται σήµερα ως
χώρα δηµοκρατική που εκπροσωπεί έναν λαό αγωνιζόµενο, δη-
µοκρατικό, που έχει περάσει τόσα και έχει και τη µισή Κύπρο να
συνταχθεί µε το Διεθνές Δίκαιο και µε τους κανόνες και να ανα-
γνωρίσει το παλαιστινιακό κράτος ως τη µοναδική λύση του µε-
σανατολικού προβλήµατος, αλλά να προχωρήσει και τις λοιπές
διεθνείς συµφωνίες που κατοχυρώνουν ουσιαστικά τα εθνικά
συµφέροντα κυρώνοντας και τα µνηµόνια της Βόρειας Μακεδο-
νίας, για να σταµατήσει η Κυβέρνηση το αλαλούµ και τις διαφο-
ρετικές και αντικρουόµενες δηλώσεις των Υπουργών της. 

Μέσα σε αυτό, λοιπόν, το κλίµα και µέσα σε αυτό το νοµοσχέ-
διο αυτής της συνεδρίασης έρχεται η Κυβέρνηση τη νύχτα και
ξανά χώνει τροπολογίες µε θέµατα του Υπουργείου Υγείας.
Κύριε Υπουργέ -είστε µόνος σας εδώ, δεν είστε ο αρµόδιος να
απαντήσετε- είδαµε το σόου του αρµοδίου Υπουργού. 

Βεβαίως, να πούµε ότι από εκατόν πενήντα οκτώ Βουλευτές
της Νέας Δηµοκρατίας ευτυχώς έχει έρθει µία συνάδελφος. Κάτι
είναι κι αυτό. Γιατί όλη µέρα τα έδρανα ήταν αδειανά. Φαίνεται
θα τρέχουν για τις ευρωεκλογές. Έχει µια λογική αυτό. Η ακρί-
βεια, όµως, που µαστίζει την ελληνική κοινωνία και τον Έλληνα
πολίτη είναι πολύ βαρύτερη αυτής της διαδικασίας που κάνουµε. 

Και, βεβαίως, οι τροπολογίες όλες αυτές αµφιβάλλω αν είναι
για καλό. Έρχονται απλώς να συµπληρώσουν το παζλ των τεσ-
σάρων νοµοθετηµάτων µέχρι σήµερα της δεκάµηνης αυτής δια-
κυβέρνησης από τη Νέα Δηµοκρατία και µια τετραετία πριν, όπου
ουσιαστικά αποδεκατίζουν, αποδιαρθρώνουν και εξευτελίζουν
στην κυριολεξία το Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Δηµιουργούν και ένα
κλίµα το οποίο ανέκαθεν είχε η Δεξιά µε κοµµατικές διώξεις, ρε-
βανσισµό, γαλάζια αναξιοκρατία. Τα κρούσµατα αυτά είναι συ-
νεχή τα οποία τα βλέπουµε -κατέθεσα και ερώτηση χτες- αλλά
αυτά τα νοµοθετήσατε κιόλας. Μιλάγατε για αριστεία και δίνετε
στο διδακτορικό που υποτίθεται ότι είναι η ανώτατη µορφή της
αριστείας για έναν υπάλληλο ή για έναν επιστήµονα εκατόν
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ογδόντα µόρια και στη συνέντευξη για τους ηµετέρους σας δί-
νετε οκτακόσια µόρια. Αυτή είναι η αξιοκρατία σας. Κατέθεσα κι
ερώτηση χτες, να δούµε αν θα πάρουµε απάντηση. 

Απ’ ό,τι βλέπω, όµως, και στο κέντρο υγείας που ήµουν εγώ
στην Πάτρα σήµερα ανακατωµένος ο ερχόµενος γίνεται. Ο ένας
εναντίον του άλλου, διώξεις επί διώξεων, ΕΔΕ. Δεν ασχολούνται
µε τον κόσµο. Υπάρχει περιορισµός των εξετάσεων. Φανταστείτε
ότι το µικροβιολογικό έκανε εκατόν είκοσι δείγµατα την ηµέρα
και χωρίς ραντεβού. Του επέβαλαν ραντεβού τώρα γιατί τάχα
µου βρήκαν τον άνδρα µιας συναδέλφου να µην έχει παραπεµ-
πτικό και κάτι παραµύθια. Και µε αυτή τη δικαιολογία ξέρετε
πόσα κάνει σήµερα το µικροβιολογικό; Κάνει πενήντα τέσσερα
και µε ραντεβού και η αναµονή έχει φτάσει δυο-τρεις εβδοµάδες
εκεί που δεν υπήρχε. 

Συνεχώς, λοιπόν, βλέπουµε έναν εκφυλισµό της οµαλής πο-
ρείας -όσο ήταν οµαλή αυτή- του Εθνικού Συστήµατος Υγείας.
Κι έρχεται ο Υπουργός εχθές να ανακοινώσει την εµπορευµατο-
ποίηση του αίµατος. Για όνοµα του Θεού δηλαδή! Ειλικρινά το
λέω. Απορρυθµίζεται το πλαίσιο της δωρεάς αίµατος για την πα-
ρασκευή νέων φαρµάκων και προηγµένων θεραπειών µέσω των
ουσιών ανθρώπινης προέλευσης, αίµα, κύτταρα, ιστοί. Θέλει να
επιστρέψει στην ίδρυση ιδιωτικών κέντρων συλλογής αίµατος,
να δηµιουργήσει ανεξάρτητη αρχή αίµατος και γενικά να ανοίξει
µια νέα κερδοφόρα αγορά για τις επιχειρήσεις. Ποιος µας λέει
ότι δεν θα ακολουθήσει και η ιδιωτικοποίηση και των υπολοίπων
οργάνων του ανθρώπινου σώµατος; Μα τι ζυγαριά είναι αυτή που
φτιάξατε; Που τα βάζετε όλα πάνω στη ζυγαριά και πού βρήκατε
τα µέσα εκείνα για να δείτε το αντίκρισµα του ανθρωπίνου σώ-
µατος και των οργάνων του; Πώς µετατρέπετε την πράξη της αλ-
ληλεγγύης και της ανθρωπιάς σε πράξη εµπορευµατοποίησης;

Κατέθεσα στο χθεσινό νοµοσχέδιο και µία τροπολογία, κύριε
Υπουργέ. Δεν το ξέρετε εσείς βέβαια. Κύριε Πρόεδρε, ήταν µια
τροπολογία σοβαρή που αφορά τους εργαστηριακούς γιατρούς.
Τα εργαστήρια, λοιπόν, βουλιάζουν σήµερα και κατακρηµνίζον-
ται. Οι εργαστηριακοί γιατροί έχουν πνιγεί στα χρέη από το claw-
back και το rebate πάνω από ένα ποσό. Καταθέσαµε, λοιπόν, µια
τροπολογία όπου µέχρι 150.000 τα εργαστήρια θα πρέπει να
απαλλαγούν από το clawback και rebate και από κει και πάνω να
πάνε κλιµακωτά. Και ξέρετε γιατί το λέω αυτό, για όσους δεν
γνωρίζουν; Τουλάχιστον για να µπορούν να βγάζουν ένα χιλιά-
ρικο το µήνα αυτοί οι άνθρωποι, είναι υπολογισµένα, για να
πούµε ότι στοιχειωδώς θα µπορούν να µείνουν ανοιχτοί. Αυτό
είναι ο λόγος που το κάνουµε. Και τώρα µην αρχίσουµε από πού
θα κοστολογήσετε και πέστε µας και κάντε µας. Κοστολογείστε
κι εσείς, όπως κοστολογήσατε τα απογευµατινά χειρουργεία και
µας λέγατε ότι θα τα πάρετε από το Ταµείο Ανάκαµψης και δεν
είχατε κάνει ούτε αίτηµα. Και τώρα, όµως, που κάνατε αίτηµα
φως δεν βλέπουµε. Και τελικά από πού θα τα πάρετε; Από τις δη-
µόσιες επενδύσεις εκεί που είναι 70 εκατοµµύρια γραµµένα και
µας λένε ότι θα πάρουν 60 εκατοµµύρια. Πάλι µας κοροϊδεύουν. 

Δεν νοµίζω ότι αυτά είναι πράγµατα τα οποία στέκονται στη
λογική και µάλιστα σε κοινοβουλευτικό επίπεδο να τα λέµε και
στον δηµόσιο βίο. Γιατί έτσι εµπαίζουµε τον κόσµο και τον κατα-
ναλωτή αυτόν που δεινοπαθεί σήµερα από την ακρίβεια. Δεν
µπορούµε να του φορτώνουµε και τέτοια. 

Δεν µπορούµε σήµερα να έχουµε ανακοίνωση των γιατρών του
«Αγία Σοφία» και του άλλου των Παίδων που λέει ότι 27 του µήνα
πλέον δεν θα κάνουµε χειρουργεία. Οι λίστες των χειρουργείων
των παιδιών έχουν φτάσει τις τρεις χιλιάδες και δεν έχουµε αναι-
σθησιολόγους. Νοµοθετήστε, λοιπόν, αφού φέρνετε τροπολο-
γίες της νύχτας, εδώ και τώρα µισθούς διπλούς σε αυτούς τους
αναισθησιολόγους που θα πάνε στο Νοσοκοµείο Παίδων. Κανείς
δεν θα πει όχι εδώ µέσα. Γιατί; Γιατί πάνω απ’ όλα και για την ελ-
ληνική κοινωνία αλλά και για τον καθένα από εµάς είναι τα παιδιά
µας και δεν µπορούµε να τα βάζουµε ούτε στο εµπόριο ούτε στη
ζυγαριά του συµφέροντος, είτε του δηµοσίου είτε του ιδιωτικού. 

Κι ένα άλλο, κύριε Πρόεδρε, που πρέπει να πω ότι είναι σηµαν-
τικό για το ΕΚΑΒ. Τι άλλο σηµαντικότερο. Ένας άλλος πυλώνας
του ΕΣΥ ο οποίος κατεδαφίζεται καθηµερινά κι αυτός. Να µην το
πούµε, να µην το φωνάξουµε; Βλέπετε τι νοµοθετήµατα φέρ-
νουν; Έφεραν τους πυροσβέστες, έφεραν τους οδηγούς των

απορριµµατοφόρων µε τριήµερη εκπαίδευση υποτίθεται. Και κοι-
τάξτε τώρα σήµερα τι φέρνουν; Φέρνουν τους µαθητές των ΙΕΚ
που έχουν -λέει- θεωρητική κατάρτιση. Ε, τότε και οι φοιτητές
της ιατρικής µόλις τελειώνει το τέταρτο έτος κι έχουν θεωρητική
κατάρτιση να γίνονται γιατροί. Έχω άδικο; Εσείς πώς το βλέπετε;  

Έχω µια σειρά άλλα πράγµατα εδώ να πω, αλλά τι να πω τώρα. 
Ας συνετιστεί η Κυβέρνηση, ας κοιτάξει λίγο προς τον κόσµο,

γιατί οι καιροί ου µενετοί. 9 Ιουνίου! Στην υγειά σας!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε πολύ, κύριε συνάδελφε.
Θα κλείσουµε µε την κ. Βατσινά από το ΠΑΣΟΚ, από το Ηρά-

κλειο, και θα συνεχίσουµε µε τους εισηγητές, για να κλείσει ο
Υπουργός.

Κυρία Βατσινά, έχετε τον λόγο.
ΕΛΕΝΗ ΒΑΤΣΙΝΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η τελευταία πο-

λιτική απόφαση της Κυβέρνησής σας πριν από το κλείσιµο της
Βουλής για τις ευρωεκλογές ήταν να εισαχθεί προς ψήφιση ένα
νοµοσχέδιο που αφορά ζητήµατα που απασχολούν την κοινωνία.
Αυτό δεν το λέω εγώ αυτό είναι µια άποψη που διατύπωσε ο
Πρωθυπουργός και µάλιστα φρόντισε να διαφηµίσει αυτό που
επρόκειτο να έρθει.

Τι συνέβη στην πορεία και από νοµοσχέδιο µε αντικείµενο την
ακρίβεια, φτάσαµε να έχουµε ένα συνονθύλευµα διατάξεων, που
καµµία σχέση δεν έχουν µε την αντιµετώπισή της, είναι ένα θέµα
που πρέπει να απαντήσετε εσείς και πρέπει να το απαντήσετε και
σε εµάς αλλά κυρίως και στην κοινωνία. 

Δεν ξέρω αν σας σοκάρω αλλά η συνέντευξη ως µέθοδος επι-
λογής εισηγητών στην Επιτροπή Ανταγωνισµού δεν είναι αυτό το
σηµαντικό κοινωνικό ζήτηµα που περιµέναµε να ακούσουµε πριν
από το κλείσιµο της Βουλής. Είναι ένα ζήτηµα πολιτικό για το
οποίο κρίνεστε βέβαια. Σηµαντικό ζήτηµα, όµως, είναι η αδυνα-
µία των καταναλωτών να αγοράσουν τα βασικά είδη του σουπερ-
µάρκετ. Σηµαντικό ζήτηµα είναι η ρύθµιση του σπουδαίου
στεγαστικού ζητήµατος που παραµένει εξαιρετικά πιεστικό για
τους φοιτητές, τις οικογένειες αλλά και τους επαγγελµατίες. Ση-
µαντικό ζήτηµα είναι ότι ξεκίνησαν οι πρώτες καταχωρίσεις στην
πλατφόρµα και το τεκµαρτό εισόδηµα, που σηµαίνει ότι θα πά-
ρετε ένα δείγµα για την αποτυχία του φορολογικού εγχειρήµα-
τος που φορτώσατε στις πλάτες της µικροµεσαίας επιχείρησης.

Θα έλεγε, λοιπόν, κανείς ότι η αναντιστοιχία όσων περιµέναµε
να ρυθµιστούν φαίνεται από τον τίτλο του νοµοθετήµατος αυτού,
φαίνεται και από όσα τελικά φθάνουν προς ψήφιση που είναι κα-
θαρά αποσπασµατικά. Με πληρότητα και τρόπο εµπεριστατω-
µένο ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος και ειδικός αγορητής
του ΠΑΣΟΚ ανέλυσε και το ποιες αλλά και το πόσο θολές παρα-
µένουν οι διατάξεις για την προβολή των εκπτώσεων για τους
καταναλωτές. Ανέδειξαν και τους επιφανειακούς χειρισµούς της
Κυβέρνησης στον τοµέα αυτό. Θα µου επιτρέψετε, λοιπόν, να
µην επαναληφθώ και να µην εξαντλήσω τον χρόνο µου στα θέ-
µατα αυτά.

Δεν µπορώ να παραλείψω όµως τον σχολιασµό και την απογοή-
τευση, κυρίως, για τη σπουδαία παράλειψή σας να µεριµνήσετε
για την ισονοµία και την ισοπολιτεία. Με τουλάχιστον πέντε ερω-
τήσεις και µια πρόσφατη επίκαιρη ερώτησή µου έχω αναδείξει το
σπουδαίο ζήτηµα της παντελούς έλλειψης προστασίας των σει-
σµόπληκτων της Κρήτης. Η έντονη δραστηριότητα αυτή και η πρό-
σφατη επίσκεψη του Προέδρου του ΠΑΣΟΚ, του Νίκου
Ανδρουλάκη, στο Αρκαλοχώρι φαίνεται ότι σας θορύβησε και
αναγκάστηκε ο κύριος Υφυπουργός, ο κ. Τριαντόπουλος, να επι-
σκεφθεί άρον άρον την περιοχή για την οποία µάλιστα δήλωσε:
«Ενδυνάµωση υπηρεσίας, νέα πρόβλεψη για πράσινα κτήρια, νέο
σχήµα στήριξης επιχειρήσεων, ανάγκη συνεργασίας όλων». Ηµε-
ροµηνία: 20 Μάη του 2024. Θα το καταθέσω και στα Πρακτικά. 

Και ερχόµαστε σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε αυτή
τη συζήτηση. Διαβάσαµε και τις χθεσινοβραδινές τροπολογίες
και για ακόµη µία φορά διαπιστώσαµε πως ξεχάσατε και το Αρ-
καλοχώρι και την Κρήτη µας. Υπενθυµίζω, γιατί µας παρακολου-
θούν µε αγωνία οι συµπολίτες µας, ότι ο σεισµός της Κρήτης
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έγινε τον Σεπτέµβριο του 2021. Οι πληµµυροπαθείς της αλιείας
πολύ σωστά ενισχύονται µε τα µέτρα του αφορολόγητου και του
ακατάσχετου στις ενισχύσεις από το Εθνικό Πρόγραµµα Ανάπτυ-
ξης, αλλά θα έπρεπε να ανησυχούν γιατί µετά από δύο, τρία χρό-
νια η Κυβέρνησή σας επιδεικνύει την κοντή της µνήµη. Μετά από
δύο, τρία χρόνια θα τους ξεχάσετε και εκείνους. Στους Δήµους
Μινώα Πεδιάδος και Αρχανών - Αστερουσίων στο Ηράκλειο της
Κρήτης για τους ιδιοκτήτες δύο χιλιάδων κίτρινων και χιλίων δια-
κοσίων κόκκινων κτηρίων η ζωή έχει σταµατήσει την 27η Σεπτέµ-
βρη του 2021 και όπως φαίνεται για την Κυβέρνηση ισχύει
ακριβώς το ίδιο. Η καθηµερινότητα των σεισµόπληκτων δεν έχει
ανακουφιστεί µε µέτρα οικονοµικής ενίσχυσης. Παραµένει στο
συρτάρι η αναστολή πλειστηριασµών όπως και η πρόβλεψη ακα-
τάσχετων λογαριασµών στους οποίους καταβάλλονται επιδό-
µατα και αποζηµιώσεις.

Θα σας φέρω ένα πρόσφατο παράδειγµα: Τον Οκτώβριο του
2023 πραγµατοποιήθηκε κατάσχεση 7.300 ευρώ από λογαρια-
σµό όπου υπήρχε ποσό ενισχύσεων αρωγής, καθώς και φοιτη-
τικό επίδοµα από πολύτεκνη οικογένεια µε τέσσερα παιδιά εκ
των οποίων τα τρία είναι φοιτητές. Το φοιτητικό επίδοµα αποδό-
θηκε επειδή τυχαίνει να υπάρχει στην περιοχή ο πολύ δραστή-
ριος Σύλλογος Σεισµόπληκτων Δήµου Μινώα «Η Ελπίδα». Έχει
την ανάγκη σας και αυτή η κοινωνική οµάδα διότι από τις ίδιες
έκτακτες συνθήκες µέσα σε µία ηµέρα άλλαξε η ζωή τους, όπως
στη Θεσσαλία, όπως στον Έβρο και τη Ρόδο.

Το Ηράκλειο, κύριοι της Κυβέρνησης, άξιζε την επίσκεψή σας,
άξιζε την υποσχεσιολογία σας αλλά δεν άξιζε τη νοµοθετική σας
παρέµβαση; 

Η µεγάλη αύξηση των τιµών της αγοράς, οι κατασχέσεις, η
υπερφορολόγηση, η ανεξέλεγκτη πολιτική των τραπεζών στις κα-
τασχέσεις, στους πλειστηριασµούς, για την Κυβέρνηση αποτε-
λούν ένα τεστ αντοχών προς τους πολίτες. Λέτε µάλλον «δεν
πειράζει, θα αντέξουν». Ελπίζετε στην αντοχή και στην ανοχή του
κόσµου. Η απόδειξη αυτού που σας λέω, θα έρθει σε δεκαοκτώ
ηµέρες. Αυτό που πασχίζετε µε κάθε µέσο, κύριοι της Κυβέρνη-
σης, να µη δείτε την αντιπολιτευτική δύναµη του ΠΑΣΟΚ να
εδραιώνεται κοινωνικά, θα έρθει ως απάντηση σε όλες τις πρα-
κτικές και πολιτικές σας. 

Όπως σωστά προέβλεψα και στο τελευταίο νοµοσχέδιο πριν
τις ευρωεκλογές και στο τελευταίο νοµοσχέδιο µετά τη συµπλή-
ρωση ενός χρόνου από τις περσινές εθνικές εκλογές δεν είχαµε
την τύχη να δούµε την ανάληψη ευθυνών σας. Με συγχωρείτε
που θα το πω αλλά εγώ προσωπικά διαβάζοντας το παρόν νοµο-
σχέδιο ένιωσα ότι µιλάτε για τις ανάγκες άλλης χώρας. Στη χώρα
αυτή όµως το ΠΑΣΟΚ, δυστυχώς, σάς χαλά τα σχέδια και θα συ-
νεχίσει να το κάνει όλο και περισσότερο. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ελένη Βατσινά καταθέτει για

τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε για τον χρόνο. Πάντα το ΠΑΣΟΚ ήταν µπροστά σε αυτά. 

ΓΕΩΡΓΙΑ (ΤΖΩΡΤΖΙΑ) ΚΕΦΑΛΑ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
κυρία συνάδελφε.

ΓΕΩΡΓΙΑ (ΤΖΩΡΤΖΙΑ) ΚΕΦΑΛΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Μια επισήµανση θα ήθελα να κάνω για την τροπολογία που
έφερε ο κ. Γεωργιάδης και να πω πόσο απογοητευµένοι είµαστε
από τα πασαλείµµατα της Κυβέρνησης για ακόµα µια φορά κυ-
ρίως όσον αφορά το θέµα του ΕΚΑΒ. Εκεί που περιµένουµε τη
δηµιουργία HEMS στη χώρα µας και την πρωτογενή διακοµιδή
να πάρει µπροστά και να σωθούν ζωές, εξακολουθούµε να βλέ-
πουµε να έρχονται σπουδαστές για να στελεχώσουν τα ασθενο-
φόρα, όπως είχαµε στρατιώτες για να τα οδηγούν και να µας λέει
ο κ. Γεωργιάδης επίσης ότι αν χρειαστούµε ασθενοφόρο δεν θα
το έχουµε. 

Μα το ξέρουµε, κύριε Γεωργιάδη, αυτό και ούτε µε την τρο-
πολογία αυτή θα έχουµε και τα πράγµατα θα είναι ακόµα χειρό-
τερα τελικά. Πραγµατικά δεν ξέρω πόσα χρόνια πρέπει να το
µελετάµε αυτό για να το κάνουµε πραγµατικότητα. Ζητάµε
HEMS, ζητάµε πρωτογενή διακοµιδή στη χώρα µας. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Βρεττός.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Κύριε Υπουργέ, ειπώθηκαν πολλά που

έχουν να κάνουν µε την παραδοχή της Κυβέρνησης, είτε µε τις
δικές σας πολιτικές πρακτικές είτε µε τις επιστολές του κυρίου
Πρωθυπουργού ότι έχετε αποτύχει. Έχετε αποτύχει. Γιατί δεν
ξέρετε; Όχι, βέβαια και ξέρετε και ικανότητες έχετε και γι’ αυτό
αυτή η πολιτική επιλογή να µην αντιµετωπίζετε την ακρίβεια έχει
µεγάλες συνέπειες για τους πολίτες. Κι αυτό έχει σαν αποτέλε-
σµα, τελικά, µετά και από την αναγγελία του Προεδρείου, να ανα-
ρωτιέται ο ελληνικός λαός αν έχει ελπίδα. Δεν έχει ελπίδα όσο
υπάρχει το µεταπολιτευτικό πολιτικό σύστηµα, και ειδικότερα της
τελευταίας πενταετίας, που οδήγησε στις µνηµονιακές κυβερνή-
σεις και τώρα στις µεταµνηµονιακές επιταγές. Δεν υπάρχει πε-
ρίπτωση καµµίας σωτηρίας για τον λαό, γιατί είπαµε χέρι-χέρι
τραπεζίτες, Κυβέρνηση και ολιγάρχες.

Όµως, το πιο συγκλονιστικό είναι αυτό που ανακοίνωσε ο Πρό-
εδρος, επανέρχοµαι, που ήρθε και µας διάβασε το διαβιβαστικό
του Υπουργού Δικαιοσύνης κ. Φλωρίδη σχετικά µε τη µηνυτήρια
αναφορά για το έγκληµα των Τεµπών. Κοιτάξτε τι συµπτώσεις,
το «τάιµινγκ», κατά το ελληνικό λεξιλόγιο, σε αυτή τη χώρα, σε
αυτή τη διαδικασία πολιτικής διακυβέρνησης, της τωρινής και
της προηγούµενης. Και ελπίζω να τελειώσει εδώ, να µην υπάρχει
καµµία άλλη κυβέρνηση από τις ευρωεκλογές και µετά που να
µπορεί να πολιτεύεται µε τον ίδιο τρόπο.

Είναι ένα διαβιβαστικό το οποίο έρχεται για ένα έγκληµα στα
Τέµπη, γιατί κάποιος εισαγγελέας, ο οποίος απ’ ό,τι διαβάζουµε
διώκεται διοικητικά, δεν έκανε το καθήκον του. Ποιο ήταν το κα-
θήκον του; Υπήρχαν µηνύσεις κατά του κ. Τριαντόπουλου τότε.
Τις έβαλε στο αρχείο και έχει δικαίωµα αφού έφυγε ο χρόνος.
Έτσι κι αλλιώς αυτή η δικαιοσύνη είναι αναποτελεσµατική, κυ-
ρίως, γιατί δεν αποδίδεται εγκαίρως και δικαίως. Εποµένως, το
πρόβληµα είναι η πολιτική διαφθορά και η πολιτική διαφθορά δεν
µπορεί να αντιµετωπίσει ούτε θέµατα ακρίβειας ούτε θέµατα
αξιοπρέπειας του Έλληνα πολίτη.

Και θα ήθελα να καταγραφεί, µιας και έτυχε να είναι η ώρα να
µιλήσω, ότι αυτό το διαβιβαστικό που ήρθε από τον Υπουργό κ.
Φλωρίδη αφορά τον τότε Υπουργό Υγείας κ. Αθανάσιο Πλέυρη,
τον τότε Υφυπουργό Μεταφορών κ. Μιχάλη Παπαδόπουλο, την
τότε Υφυπουργό Υγείας κ. Ζωή Ράπτη και τον Υφυπουργό παρά
τω Πρωθυπουργώ κ. Χρήστο Τριαντόπουλο, τον ονοµαζόµενο
και ως διαχειριστή της συγκάλυψης.

Θα σηµειώσω δύο αναφορές από αυτά που πρόλαβα να δω
από την µόλις πρόσφατα παραλήφθησα δικογραφία. Μου έκανε
εντύπωση στον σύντοµο χρόνο που είχα για να τοποθετηθώ στην
Ολοµέλεια, ότι από όταν έφτασε η καινούργια µήνυση και η επι-
καιροποίηση των παλαιών και η ενεργοποίηση από το κοινωνικό
ποτάµι του ενός εκατοµµυρίου τριακοσίων ογδόντα χιλιάδων
υπογραφών ότι ανάγκασαν τη δικαιοσύνη να δείξει αντανακλα-
στικά. Δεν έχω µεγάλες ελπίδες. Όµως, τουλάχιστον έδειξε αν-
τανακλαστικά. Τι έκανε από τις 27-2-2024 µέχρι σήµερα σχεδόν
τέσσερις µήνες; Και τι πολιτικός χρόνος υπάρχει µέχρι τις ευ-
ρωεκλογές; Καθόλου. Υπάρχει όµως µεγάλος κοινωνικός χρό-
νος. Και αυτό θα πρέπει να το υπολογίσουν πολύ καλά οι πολίτες
και να το αναδείξουν. Να µην απέχουν. Να µη σας κάνουν το χα-
τίρι να παραµείνετε στη θέση σας κοροϊδεύοντας ότι αντιµετω-
πίζετε τα φαινόµενα ακρίβειας.

Θα πω δυο-τρεις λέξεις. Σχετικά µε τα επιχειρήµατά σας εί-
πατε για τον πληθωρισµό ότι µετριέται σωρευτικά και το βγάλατε
στο 15% από το σηµείο αναφοράς το έτος 2019 µέχρι και σή-
µερα. Ξέρετε, εσείς το υπολογίσατε «τρεις το λάδι, τρεις το ξύδι,
έξι το λαδόξυδο», όµως είναι γνωστό σε όσους έχουν επιχείρηση
και έχουν στόχους -και νοµίζω ότι εσείς είστε στον χώρο των επι-
χειρήσεων- ότι έγινε σηµείο αναφοράς το ‘18; Εκατό. Είχατε

16834 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



µικρό πληθωρισµό 0,8%; Είναι 100 επί 0,8%. Είχατε υποπληθω-
ρισµό το 2019; Είναι 100,8 µείον 2,2%, έτσι ώστε να φτάσετε σή-
µερα, ενώ µας είπατε ότι είναι 15%. Σας πληροφορώ, µε τα λίγα
µαθηµατικά που ξέρω, ότι είναι 19,66% και 5%.

Είπατε για τα πρόστιµα ότι βάλατε στις πρακτικές και µειδιά-
σατε γιατί θεωρήσατε ικανοποιητικό ότι βάλατε 300.000 πρό-
στιµο σε µια εταιρεία που τζιράρει 22 δισεκατοµµύρια. Και λέτε
στον συνάδελφο: «Στην Ελλάδα πόσο τζιράρατε;» Και είπε ο συ-
νάδελφος 55 εκατοµµύρια και χαρήκατε. Και βάλατε 400.000
πρόστιµο σε µια εταιρεία που τζιράρει στην Ελλάδα 95 εκατοµ-
µύρια.

Εποµένως, για να κλείσω, δηλώνετε εσείς ως Κυβέρνηση πως
δεν είστε µεν ικανοποιηµένοι από την αποτελεσµατικότητα κατά
της ακρίβειας, αλλά παράλληλα πιστεύετε πως ό,τι καλύτερο µπο-
ρούσε να γίνει το έκανε το Υπουργείο σας, συνεπικουρούµενο από
τον ίδιο τον Πρωθυπουργό που έστειλε τα γνωστά e-mails τα
οποία µάλιστα είχαν ένα χαρακτήρα εκφοβιστικό προς την κ. Φον
ντερ Λάιεν. Της ζητήσατε να υποχρεώσει τις πολυεθνικές να µην
ασκούν εµπορικές πρακτικές τύπου αρµπιτράζ, δηλαδή πρακτικές
που είναι ο πυρήνας λειτουργίας των πολυεθνικών, ντόπιων και
ξένων. Αυτό δηλαδή που κάνουν ότι µεταφέρουν σε άλλη χώρα
µε διαφορετικά τιµολόγια. Όµως, και το επαναλαµβάνω, οι πολυε-
θνικές εταιρείες, που τις έχετε τιµωρήσει µε βαριά πρόστιµα και
επαίρεστε γι’ αυτό, παράγουν εδώ στην Ελλάδα. Άρα αν έπρεπε
κάπου να έχουν υπερκέρδη θα έπρεπε να είναι στη Γερµανία και
όχι στην Ελλάδα, να πουλάνε δηλαδή πιο ακριβά τα προϊόντα στην
Ελλάδα. 

Επειδή εκφράζετε µια αγωνία µε πολύ δύναµη, πέστε µας
εσείς πώς θα το αντιµετωπίσετε. Φορολογώντας τον τζίρο τους.
Είναι τόσο απλό. Ναι, είναι δυνατόν.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Πανεύ-
κολο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Τότε θα βλέπατε πως δεν θα έγραφαν
υπερκέρδη. Ναι, είναι εύκολο εάν το θέλατε. Είναι πολύ δύσκολο,
αρκεί να πληρώνει την «ταµπακιέρα» ο πολίτης. Μη στεναχωρη-
θούν οι πολυεθνικές. Εσείς τολµήσατε τους αδύναµους Έλληνες
ελεύθερους επαγγελµατίες να τους φορολογήσετε –συνταγµα-
τικά λέτε εσείς, αντισυνταγµατικά λέµε εµείς- µε τεκµαρτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ολοκλη-
ρώστε, παρακαλώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Όσο για τις τροπολογίες –και θα µείνω
εδώ κάνοντας µόνο µια αναφορά και ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε-
είναι καθαρά προεκλογικές και έχουν χαρακτήρα να εξυπηρετή-
σουν µόνο. Όχι ότι κάποιες δεν είναι εύλογες αλλά αφού είναι
εύλογες γιατί δεν τις κάνετε σε πραγµατικό χρόνο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κλείστε
παρακαλώ, έχετε φτάσει τα δέκα λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: Κλείνοντας να αναφέρω µόνο µια λε-
πτοµέρεια όσον αφορά την τροπολογία για το Υπουργείο Μετα-
νάστευσης. Έρχεται και λέει ότι θα δίνει τέλη -που υποχρεούται
να δίνει το Υπουργείο Μετανάστευσης- σε δήµους όπου φιλοξε-
νούνται δοµές φύλαξης λαθραίων µεταναστών. Τα χρήµατα αυτά
οφείλατε να τα δώσετε το 2019. Τα δίνετε τώρα -αν τα δώσετε,
τώρα τα νοµοθετείτε- σε µια περίοδο όπου έχουν µειωθεί οι µε-
ταναστευτικές ροές. Επίσης, εσείς σε όλο το Υπουργείο –ο
Υπουργός Μετανάστευσης, όχι εσείς- δίνει το δικαίωµα υπερω-
ριών πέρα από τις πραγµατικές ώρες εργασίας. Αλήθεια, αυτό
δεν είναι δώρο σε µια περίοδο που µειώνονται πολύ οι µετανα-
στεύσεις;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, έχετε φτάσει τα δέκα λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ: …εσείς επιβαρύνετε µε τέτοιον τρόπο
και µε τέτοια κατασπατάληση για υπαλλήλους για ώρες εργα-
σίας που δεν κάνουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει ο κ. Φωτόπουλος από την Ελληνική Λύση και
ακολουθεί ο κ. Τσοκάνης από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.

Κύριε Φωτόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ανέφερε νωρίτερα στην οµιλία της η Κοινοβουλευτική Εκπρό-

σωπος της Νέας Δηµοκρατίας πως το πρόστιµο το οποίο υπε-
βλήθη στην πολυεθνική «HENKEL» µε το ποσό των 350.000 ευρώ
περίπου είναι πολλαπλάσιο του προσδοκώµενου κέρδους. Χαι-
ρόµαστε είναι προς τη σωστή κατεύθυνση. Θα θέλαµε όµως
αυτή την πληροφορία, η οποία είναι αρκετά σηµαντική, να την
έχουµε και για τις υπόλοιπες περιπτώσεις στις οποίες έχετε επι-
βάλει πρόστιµα από το Υπουργείο Ανάπτυξης. 

Έχουµε τονίσει από αυτό εδώ το Βήµα ότι το πρόστιµο για να
είναι τέτοιο θα πρέπει να λειτουργεί αποτρεπτικά. Τι σηµαίνει
αυτό; Θα πρέπει να είναι πολλαπλάσιο του κέρδους ή του προσ-
δοκώµενου κέρδους το οποίο έχει µια επιχείρηση. Στην προκει-
µένη περίπτωση, σας έχουµε ζητήσει πληροφορίες, δεν τις
έχουµε λάβει. 

Εµείς ως Ελληνική Λύση στο σηµείο αυτό ζητάµε, και το
έχουµε τονίσει πάρα πολλές φορές, αν ο νόµος είναι πρόβληµα,
τότε να αλλάξουµε τον νόµο. Δεν µπορεί να υπάρχει πλαφόν και
ανώτατο ύψος σε τέτοια θέµατα. Δεν γίνεται να µπορεί να επι-
βάλει µέχρι 1 εκατοµµύριο ευρώ πρόστιµο ο Υπουργός και τα
κέρδη τα οποία αποκόµισε από την αισχροκέρδεια µια επιχεί-
ρηση να είναι πέντε, έξι ή δέκα. Αυτό θα πρέπει να αλλάξει. Είναι
κακή νοµοθέτηση. 

Επίσης, και νοµίζω ότι εσείς το αναφέρατε, κύριε Πρόεδρε,
στην οµιλία σας, σχετικά µε το αν θέλουµε να µάθουµε εµείς οι
υπόλοιποι της Αντιπολίτευσης τα προϊόντα στα οποία έχει επι-
βληθεί το πρόστιµο -και αν κάνω λάθος διορθώστε µε- ναι, θέ-
λουµε να µάθουµε. Και γι’ αυτόν τον λόγο εµείς ως Ελληνική
Λύση έχουµε καταθέσει και ερώτηση στον Υπουργό µε την οποία
του ζητούµε να µας ονοµάσει ποια προϊόντα αφορούν για να
ξέρει και το καταναλωτικό κοινό και να έχουν πραγµατικές επι-
πτώσεις οι εταιρείες οι οποίες αισχροκέρδησαν.

Πάλι η συνάδελφος, η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της
Νέας Δηµοκρατίας, αναρωτήθηκε για την κριτική, την οποία
ασκήσαµε στον Πρωθυπουργό σχετικά µε την επιστολή την
οποία έστειλε στην κ. Φον ντερ Λάιεν. Ξέρετε, ασκήσαµε κριτική
επί πραγµατικών δεδοµένων, επί πραγµατικών γεγονότων. Αυτό
το οποίο είπαµε ότι έρχεται ο κ. Μητσοτάκης τον Μάιο του 2024
και στέλνει µια επιστολή στο Ευρωκοινοβούλιο, σε ένα Ευρωκοι-
νοβούλιο κλειστό, σε ένα Ευρωκοινοβούλιο το οποίο πριν από
τις 15 Ιουλίου δεν θα έχουν ορκιστεί οι Ευρωβουλευτές, πριν τον
Σεπτέµβρη δεν θα έχουν συγκροτηθεί σε σώµα τα όργανά του.
Άρα, µιλάµε περίπου για το τέλος του χρόνου. Φυσικά και θα
ασκήσουµε κριτική, γιατί θεωρούµε ότι είναι µία κίνηση, η οποία
δεν είναι προς τη σωστή κατεύθυνση, είναι µία κίνηση η οποία
έχει γίνει απλά και µόνο για λόγους επικοινωνιακούς. 

Μας άσκησε κριτική ο κύριος Υπουργός ότι δήθεν δεν αναγνω-
ρίζουµε το φαινόµενο του πληθωρισµού πανευρωπαϊκά. Κάνετε
λάθος. Εµείς ως Ελληνική Λύση από την πρώτη στιγµή έχουµε
µιλήσει για τον κίνδυνο του πληθωρισµού όχι τώρα, αλλά από
την εποχή που εφαρµόζατε ως Νέα Δηµοκρατία µε την συµπα-
ράσταση των υπολοίπων κοινοβουλευτικών κοµµάτων τα σκληρά
lock down. Ήταν αναµενόµενο ότι όταν κλείνεις και όταν διατα-
ράσσεις την εφοδιαστική αλυσίδα, τα αποτελέσµατα θα τα βρεις
µπροστά σου σε θέµατα πληθωρισµού. 

Αυτό, όµως, το οποίο δεν µπορείτε να µας καταλογίσετε, είναι
αυτό το οποίο σας έχουµε πει πάρα πολλές φορές, το οποίο τι
είναι; Είναι η αναγνώριση της ελληνικής πραγµατικότητας. Το γε-
γονός, δηλαδή, πως η ελληνική οικονοµία έχει στρεβλά χαρακτη-
ριστικά. Η δοµή της είναι στρεβλή. Καρτέλ παντού. Καρτέλ στις
τράπεζες, στις τηλεπικοινωνίες, στην ενέργεια, στο λιανεµπόριο,
στην υγεία.

Και αν σας σοκάρει η λέξη «καρτέλ», παρακαλώ κύριοι συνά-
δελφοι, δείτε λίγο τις οικονοµικές καταστάσεις και τα κέρδη, τα
οποία έχουν οι µεγάλες επιχειρήσεις και οι όµιλοι στις κατηγο-
ρίες, τις οποίες σας ανέφερα νωρίτερα. Πληθωρισµός απλη-
στίας. Ποιος το λέει αυτό; Ο κ. Βελόπουλος; Η Ελληνική Λύση;
Όχι, βέβαια. Ο κύριος Πρωθυπουργός. Ο κύριος Πρωθυπουρ-
γός, όµως, είναι στη θέση αυτή όχι για να κάνει διαπιστώσεις, όχι
για να σχολιάζει, αλλά για να φέρνει αποτελέσµατα. 

Και έρχοµαι τώρα επί τροχάδην στο θέµα των άρθρων 28 έως
30. Είναι προς στη σωστή κατεύθυνση, τα συγκεκριµένα άρθρα,
θα τα υπερψηφίσουµε, γιατί θεωρούµε ότι πάνω από όλα είναι
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το εθνικό συµφέρον. Όµως, αφ’ ενός δεν έπρεπε να είναι σε ένα
νοµοσχέδιο του Υπουργείου Ανάπτυξης -θα πρέπει να δούµε συ-
νολικά το θέµα της αδειοδότησης και των ραδιοφωνικών και των
τηλεοπτικών σταθµών- και αφ’ ετέρου δεν λύνει και το πρόβληµα
στην ολότητά του.

Ξέρουµε ότι οι Τούρκοι- γιατί εκεί είναι το µεγάλο πρόβληµα,
στις περιοχές οι οποίες γειτνιάζουν µε την Τουρκία- θα δώσουν
µεγαλύτερη ισχύ, γιατί έχουν φθηνό ρεύµα και θα ξαναέλθουµε
πάλι στο θέµα της φθηνής ενέργειας, άρα το σήµα τους θα είναι
πιο δυνατό απ’ ό,τι στους ελληνικούς σταθµούς, άρα σε αυτές
τις περιπτώσεις θα έχουµε πάλι πρόβληµα.

Και κλείνω µε την τροπολογία 178, µια κακή νοµοθετική πρα-
κτική, δεν θα κουραστώ να το λέω και εσείς, απ’ ό,τι φαίνεται,
δεν θα κουραστείτε να το κάνετε. Σε ένα νοµοσχέδιο το οποίο
έχει τα έξοδα κίνησης των αστυνοµικών υπαλλήλων, τα οποία
εµείς θέλουµε να υπερψηφίσουµε, φέρνετε άσχετο νοµοσχέδιο,
όπως είναι η χρηµατοδότηση των δήµων της τοπικής αυτοδιοί-
κησης για τις ζηµιές οι οποίες προκαλούνται από παράνοµους
µετανάστες. Μας συγχωρείτε πάρα πολύ, αλλά εµείς ως Ελλη-
νική Λύση δεν δεχόµαστε µε την ψήφο µας να νοµιµοποιήσουµε
µια παρανοµία. Είµαστε αντίθετοι σε όλα αυτά και µας αναγκά-
ζετε να µην υπερψηφίσουµε τη συγκεκριµένη τροπολογία, παρ’
ότι θα θέλαµε τα χρήµατα λίγα ή πολλά, όσα είναι να δοθούν
στους αστυνοµικούς υπαλλήλους. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, είκοσι τέσσερις µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκ-
παιδευτικοί από το 55ο Δηµοτικό Σχολείο Θεσσαλονίκης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Τσοκάνης.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΣΟΚΑΝΗΣ: Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, µετρηθήκαµε, γιατί όλοι µιλήσατε για µέτρηµα. Με-
τρηθήκαµε. Αναµετρήθηκε η Ευρωπαϊκή Ένωση µε τη νεολαία
της χώρας µας. Αναµετρήθηκαν οι προθέσεις της Κυβέρνησης
και της Ευρωπαϊκής Ένωσης όλες οι κατευθύνσεις και οι οδηγίες
για την ιδιωτικοποίηση της εκπαίδευσης. Αναµετρήθηκε η παρά-
ταξη των φοιτητών που παλεύει για δηµόσια δωρεάν υγεία και
πτυχία µε αντίκρισµα και τελικά αναδείχτηκε η Πανσπουδαστική
Κίνηση Συνεργασίας σε πρώτη δύναµη για τρίτη συνεχόµενη
χρονιά χθες µε ποσοστό 33% µε δεύτερη την «α και ου ΔΑΠ-
ΝΔΦΚ» του κ. Γεωργιάδη µόλις µε 25%. Να, λοιπόν, ότι τα πρώτα
αισιόδοξα µηνύµατα αρχίζουν και φαίνονται στον ορίζοντα και τα
βάζει η νεολαία µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλες οι συζητήσεις που γίνονται
γύρω από τα νοµοσχέδια µου δηµιουργούν µεγάλο ερωτηµατικό
για το αν αλήθεια έχουν κυβερνήσει ή έχουν διαχειριστεί για λο-
γαριασµό της εξουσίας του κεφαλαίου τα υπόλοιπα κόµµατα και
όλα αυτά που υποκλίνονται στις επιταγές των µονοπωλίων και
της Ευρωπαϊκής Ένωσης όλα τα προηγούµενα χρόνια την πα-
τρίδα µας. 

Και πράγµατι θυµάµαι καλά ότι έχουν διαχειριστεί τη σκυτάλη
σ’ αυτό το πολιτικό γαϊτανάκι ψηφίζοντας αντιλαϊκούς, αντιδρα-
στικούς, φοροµπηχτικούς νόµους. Και σήµερα µέσα στην Ευρω-
παϊκή Ένωση ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ, Νέα Δηµοκρατία, Ελληνική Λύση
αποδέχονται τις κυρίαρχες επιλογές - επιταγές της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, ακριβώς γιατί λατρεύουν, υποκλίνονται στο ίδιο άδικο
εκµεταλλευτικό σύστηµα που σαπίζει καθηµερινά, που τρώει από
τα σπλάχνα του για να ζήσει, που ονοµάζεται καπιταλισµός και
που σήµερα έχει φάει τα ψωµιά του και έχει κάνει τον κύκλο του.

Και όχι µόνο αυτό, αποδεικνύεται καθηµερινά πως το φάρµακο
που προσπαθούν να ανακαλύψουν και να χρησιµοποιήσουν οι κυ-
βερνήσεις σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση για να σώσουν τον κα-
πιταλισµό τι είναι; Είναι φαρµάκι για τις ζωές του λαού µας.
Κρίση, κορωνοϊός, µπούκωµα των µονοπωλίων και των πολυεθνι-

κών µε χρήµα, πληθωρισµός την επόµενη µέρα, χαµηλοί µισθοί,
φοροµπηχτική πολιτική, φοροαφαίµαξη, τεκµήρια διαβίωσης
στους µικρούς αυτοαπασχολούµενους, περικοπές συντάξεων,
µισθών, ΕΝΦΙΑ, φόροι, αδιέξοδα τεράστια στην ικανότητα που
έχει το νοικοκυριό να αντιµετωπίσει και να λύσει τα βασικά του
ζητήµατα.

Θα µιλήσω λίγο για κάποιες τροπολογίες. Έχουµε δύο για τις
οποίες θα ήθελα να κάνω µια ξεχωριστή τοποθέτηση. Όσον
αφορά το άρθρο 6 της τροπολογίας µε γενικό αριθµό 178, εµείς
δεν µπορούµε να συµφωνήσουµε µε αυτά που κάνετε, κύριοι της
Κυβέρνησης, γιατί είναι φανερό ότι εδώ παίζεται παιχνίδι προ-
εκλογικό και µάλιστα µε έναν µηχανισµό που αντί να τον χρησι-
µοποιείτε για την αντιµετώπιση του κοινού εγκλήµατος, τον
στρέφετε απέναντι στον λαό. Σε αυτά, λοιπόν, τα παιχνίδια που
πίσω τους κρύβουν και άλλες προεκτάσεις είµαστε αντίθετοι. Για
τον λόγο αυτό, λοιπόν, λέµε κατά στο άρθρο 6 της τροπολογίας.
Επίσης, λέµε κατά και στο άρθρο 5 µε «παρών» στα άρθρα 1, 3
και 4, ενώ λέµε «ναι» στο άρθρο της τροπολογίας το δεύτερο.
Επειδή, όµως, η τροπολογία ψηφίζεται ενιαία και όχι κατ’ άρθρο
γι’ αυτόν τον λόγο σε όλη την τροπολογία αυτή θα τοποθετη-
θούµε µε «παρών».

Στη δεύτερη τροπολογία θα ψηφίζαµε «παρών», αλλά λόγω
των άρθρων 2 και 3 που είναι εντελώς απαράδεκτα τοποθετού-
µαστε κατά. 

Και για να βάλουµε και ένα ζήτηµα, για να ξέρετε τι µας περι-
µένει, κάθε νοµοσχέδιο που έρχεται σ’ αυτό εδώ το Κοινοβούλιο
έχει συγκεκριµένες προεκτάσεις, στόχους και προοπτικές και το
είπαµε και σε όλες τις επιτροπές, το είπαµε και στην πρωτολογία
µας. Εξασφάλιση πεδίου κερδοφορίας, γρήγορα µελέτες, σχέδια
και υλοποίηση αυτών, µπούκωµα των επιχειρήσεων άµεσα και
γρήγορα και την ίδια στιγµή ο λαός να πεινάει. 

Και προσέξτε τώρα να δούµε δύο άρθρα συγκεκριµένα για την
περιοχή της δυτικής Αττικής που προκαλώ όλους σας να έρθετε
να δείτε. Από τη µία έχουµε την ανάπτυξη. Επισκέπτεται ο Πρω-
θυπουργός, επισκέπτονται περιφερειάρχες, επισκέπτονται
Υπουργοί την περιοχή της δυτικής Αττικής. Τα κοντέινερ σκεπά-
ζουν τα σπίτια στη δυτική Αττική. Το µισό κοντέινερ είναι πάνω
από το σπίτι. Σαράντα µέτρα τα κοντέινερ στοιβαγµένα στα σχο-
λεία. Στους δρόµους δεν µπορούν να κυκλοφορήσουν ούτε πο-
δήλατα από την υπερσυσσώρευση και αυτήν την αναρχία που
υπάρχει στη δυτική Αττική στο όνοµα της ανάπτυξης χωρίς κα-
νένα σχέδιο, χωρίς καµµία ρυµοτόµηση. Και µάλιστα ενώ µε µε-
γάλη ευκολία εγκαθίσταται βιοµηχανίες, logistics, κέντρα
ανακύκλωσης, σκραπατζίδικα στην περιοχή που επιβαρύνουν και
το περιβάλλον και τη ζωή του πληθυσµού χωρίς σχέδιο και υπο-
δοµές την ίδια στιγµή µένουν και συνεχίζουν εκτός σχεδίου πε-
ριοχές και στον Ασπρόπυργο και στην Ελευσίνα και στη Μαγούλα
και στη Μάνδρα χωρίς νερό, χωρίς αποχετευτικό δίκτυο, χωρίς
όµβρια λύµατα και υποδοµές.

Δεύτερον. Εδώ είναι το κερασάκι της τούρτας, αλλά προειδο-
ποιώ και την Κυβέρνηση και εσάς, κύριε Υπουργέ, αφού ανήκετε
στην Κυβέρνηση να είσαστε ότι δεν θα περάσει. Ο σιδηρόδροµος
που θα µεταφέρει για λογαριασµό των διυλιστηρίων από τα Λιό-
σια µέχρι τα Μέγαρα, µε υπόγειους αγωγούς, νάφθα, κηροζίνη,
βενζίνη, πετρέλαιο και αέριο, µέσα σε κατοικηµένες περιοχές στη
δυτική Αττική, δεν θα υλοποιηθεί. 

Και επειδή το βάζετε για τη ρυµοτόµηση, για τη διευκόλυνση,
για την απαλλοτρίωση, για να προχωρήσει αυτό το έργο, το
οποίο δεν γίνεται για να ικανοποιήσει τις λαϊκές ανάγκες, αλλά
τις ανάγκες των διυλιστηρίων, βάζοντας σε µεγάλο κίνδυνο τους
κατοίκους της δυτικής Αττικής από την πρόκληση ενός µεγάλου
βιοµηχανικού ατυχήµατος, προειδοποιούµε και την Κυβέρνηση,
αλλά και τα αφεντικά της ότι κάτι τέτοιο δεν πρόκειται να υλο-
ποιηθεί. Ο λαός της δυτικής Αττικής θα προστατέψει τις ζωές τις
δικές του και των παιδιών του.

Τελειώνοντας, δεν υπάρχει ούτε λύση, ούτε φάρµακο για αυτό
το άδικο εκµεταλλευτικό σύστηµα, παρά µόνο η ανατροπή. Γι’
αυτό, λοιπόν, ο ελληνικός λαός πρέπει να είναι σε ετοιµότητα,
πρέπει να είναι σε επαγρύπνηση, να ξεσηκωθεί και να καταγρά-
ψει αυτή την αγανάκτηση και την οργή του ενισχύοντας το ΚΚΕ,
για να ανοίξει ο δρόµος του αγώνα, της ρήξης και της ανατροπής
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µε τα µονοπώλια, τις πολυεθνικές, την Ευρωπαϊκή Ένωση και το
ΝΑΤΟ από την εποµένη των εκλογών. 

Σας ευχαριστώ και για την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο κ. Νικητιάδης από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω µε

ένα σχόλιο που ευελπιστώ ότι θα το λάβετε υπ’ όψιν σας και θα
πρέπει να σας προβληµατίσει. Έχετε εκατόν πενήντα οκτώ Βου-
λευτές και µόνο τέσσερις βρέθηκαν σήµερα να έρθουν να υπο-
στηρίξουν το νοµοσχέδιό σας. Τέσσερις! Δεν νοµίζω ότι υπήρξε
άλλο νοµοσχέδιο στο οποίο να προσήλθαν τόσο λίγοι Βουλευτές
για να το στηρίξουν. Το 40% των οµιλητών σήµερα, ήταν από τη
µεριά του ΠΑΣΟΚ. Αυτό δείχνει και αναδεικνύει την ευαισθησία
µας για το τεράστιο θέµα της ακρίβειας και για όσα θέµατα είναι
αρµοδιότητας του Υπουργείου σας. 

Σε ό,τι αφορά µία προσωπική διαπάλη που δηµιουργήθηκε,
επειδή µου είπατε στην επιτροπή ότι δεν απαντήσατε στην ανα-
κοίνωσή µου γιατί δεν θέλατε να µε εκθέσετε, εγώ σας προκά-
λεσα εδώ να µε εκθέσετε. Αποπειραθήκατε να µε εκθέσετε, αλλά
τελικά µε την απάντησή σας ειλικρινώς δεν ξέρω ποιος εκτέθηκε. 

Τώρα, επειδή αναφέρθηκα σε ένα παράδειγµα σε σχέση µε τις
διαδοχικές προοδευτικές µειώσεις τιµών των εξήντα ηµερών και
πήρα ένα τυχαίο παράδειγµα, τη φέτα, εσείς νοµίζατε ότι επειδή
η φέτα δεν εντάσσεται σε αυτές τις µειώσεις, πιάσατε λαβράκι.
Κοιτάξτε, το παράδειγµα θα µπορούσε να είναι πύραυλος, θα µπο-
ρούσε να είναι τρακτέρ. Η τιµή έχει σηµασία. Στην τιµή έπρεπε να
αναφερθείτε. Η τιµή έχει σηµασία για τον καταναλωτή, ο οποίος
µπορεί να αγοράσει όποιο προϊόν θέλει και στην τιµή δεν αναφερ-
θήκατε. Και πάλι τονίζω ότι για τις εξήντα µέρες ούτε παράδειγµα
φέρατε, ούτε σχεδιάγραµµα δώσατε στη δηµοσιότητα για να γίνει
αντιληπτό αν πράγµατι υπάρχει όφελος για τον καταναλωτή. 

Έγινε πολλή συζήτηση για τον ΦΠΑ. Σας θυµίζω –παραβρεθή-
κατε εκεί, δεν ήσασταν οµιλητής, δεν ξέρω αν ήταν τυχαίο ή όχι-
ότι στη συνέλευση του Συνδέσµου Βιοµηχανικών Προϊόντων
έγινε κουβέντα για τον ΦΠΑ. Ο κ Παντελιάδης των σουπερµάρκετ
και ο σύνδεσµος υποστηρίξανε σθεναρά την ανάγκη µείωσης του
ΦΠΑ. Τι απάντησε ο κ. Χατζηδάκης; Πρώτον, δεν έχουµε δηµο-
σιονοµικά περιθώρια. Δεύτερον, δεν θέλουµε να επιβαρύνουµε
την κατανάλωση. Αυτό το δεύτερο πραγµατικά µε τροµοκρατεί».
Φοβάται, δηλαδή, ο κ. Χατζηδάκης µήπως ο κόσµος αγοράζει πε-
ρισσότερα προϊόντα. Όσο λιγότερα αγοράζει ο κόσµος, τόσο κα-
λύτερα φαίνεται ότι είναι για την Κυβέρνηση. 

Και παρεµπιπτόντως, ανέφερε και αυτό που εσείς λέτε συνέ-
χεια και που δεν αποδεικνύεται τελικώς, ότι τη µείωση του ΦΠΑ
την απορροφά τελικά η ενδιάµεση παρεµβολή των µεσαζόντων
και δεν φτάνει στον καταναλωτή. Δεν είναι αληθές και τα παρα-
δείγµατα που αναφέρατε σε σχέση µε την πενταετία για την
Ισπανία, εµπεριέχουν τη διετία της πανδηµίας. Αυτά τα οικονο-
µικά δεν είναι τα σωστά οικονοµικά και δεν έχετε παραδείγµατα
για όλες τις χώρες. Δεν έχετε παράδειγµα για την Πολωνία. Δεν
έχετε για παράδειγµα την Κύπρο. 

Σε καµµία περίπτωση, όµως, δοκιµάστε σε πέντε προϊόντα να
µειώσετε τον ΦΠΑ. Δεν λέτε ότι έχετε το Παρατηρητήριο και τον
e-καταναλωτή που µπορεί να παρακολουθεί ανά πάσα στιγµή;
Δεν έχετε ΔΙΜΕΑ; Βάλτε σε πέντε βασικά προϊόντα µείωση του
ΦΠΑ. Εφαρµόστε το για τρεις µήνες και να δούµε αν θα έχει από-
δοση ή όχι για τον καταναλωτή. 

Τώρα, για τις ενώσεις καταναλωτών σας είπα στην επιτροπή
και εξανέστη ο γενικός γραµµατέας ότι είχατε κατηγορήσει
ακόµα και για ποινικά αδικήµατα. Αν συνεχίζετε να εξανίστασθε
για αυτό το θέµα, έχω ακριβώς στη δήλωση που έκανε ο γενικός
γραµµατέας, ο οποίος λέει ότι διασπείρουν ψευδείς φήµες ή
ανακρίβειες για τη λειτουργία της αγοράς. Η δήλωση είναι από
τον «Οικονοµικό Ταχυδρόµο». Όταν διαδίδεις ψευδείς ειδήσεις
υπάρχει το άρθρο 191 του Ποινικού Κώδικα και είναι ποινικό αδί-
κηµα, όπως έχει µετατραπεί µε νόµο. 

Συνεπώς, εγώ δεν λέω ότι ήταν στις προθέσεις σας, αλλά θέλει
λίγο µεγαλύτερη προσοχή. Όταν κατηγορείς τον οργανωµένο σε
µια οργάνωση καταναλωτών ότι διαπράττει ποινικό αδίκηµα,
αυτό αποτελεί εκφοβισµό, τον φοβίζεις. 

Επιπλέον, πέντε χρόνια δεν έχετε κάνει το µητρώο των ενώ-
σεων καταναλωτών. Χαιρετίζουµε το ότι γίνεται τώρα, όµως, ξέ-
ρετε πόσα χρήµατα έχουνε χαθεί; Ακόµα και τώρα που µιλάµε,
υπάρχει προκήρυξη της Κοµισιόν µε πρόγραµµα που ενισχύει µε
χρήµατα τις ενώσεις καταναλωτών. Τα χάνουνε όλη αυτή την πε-
ρίοδο οι ενώσεις καταναλωτών τα χρήµατα επειδή απαιτείται να
είναι πιστοποιηµένες και επειδή εσείς, κατά την άποψή µου, δεν
είχατε εµπιστοσύνη στο καταναλωτικό κίνηµα, δεν θέλατε και
πλέον υπό πίεση αναγκάζεστε να δηµιουργήσετε το µητρώο των
καταναλωτών. 

Αναφερθήκατε τέσσερις φορές σήµερα και επαίρεστε µάλιστα
ότι µόνο εσείς επιβάλατε πρόστιµα, µόνο εσείς ανακαλύψατε τα
πρόστιµα. Κοιτάξτε, να πω ότι το 2015 –παίρνω ένα τυχαίο πα-
ράδειγµα- δεν θα ασχολούσασταν µε την πολιτική και δεν παρα-
κολουθούσατε; Το 2010, λοιπόν, θα σας πω εγώ τότε που ήταν
κυβέρνηση το ΠΑΣΟΚ. Ακούστε το 2010, µε µια πρόχειρη µατιά
στο διαδίκτυο: Πρόστιµα σε εβδοµήντα οκτώ πρατήρια βενζίνης
για καταχρηστικές συναλλαγές. Το 2010 πρόστιµο 2.215.000
ευρώ για ενδοοµιλικές συναλλαγές, αυτές που δεν τολµάτε να
ακουµπήσετε. Έχω τα στοιχεία στη διάθεσή σας. 

Το 2010 ξανά, σε µία µόνο εταιρεία, δεν λέω το όνοµα εδώ, εί-
χαµε πρόστιµο 1.300.000 ευρώ. Σε άλλη εταιρεία από τη Γενική
Γραµµατεία Εµπορίου είχαµε 1.250.000 ευρώ πρόστιµο. 

Μην λέτε, λοιπόν, ότι ξαφνικά ανακαλύψατε εσείς τα πρόστιµα.
Και εµείς επιβάλλαµε πρόστιµα σε µία περίοδο που δεν υπήρχε
η αισχροκέρδεια που υπάρχει σήµερα. Ήταν πολύ πιο οµαλά τα
πράγµατα, όχι ότι δεν υπήρχε καθόλου, αλλά στην µορφή και το
ύψος που υπάρχει σήµερα η αισχροκέρδεια, δεν υπήρχε τότε. 

Αναφερθήκατε, επίσης, και επαίρεστε και καλά γι’ αυτό στο
άνοιγµα εκατόν πενήντα χιλιάδων επιχειρήσεων από το 2019
µέχρι το 2023. Για να έχετε αυτά τα στοιχεία, τον πίνακα που µας
δώσατε, τα πήρατε από το ΓΕΜΗ. Ήταν τόσο τραγικό να πει,
όµως, ότι το ΓΕΜΗ το έφτιαξε ο Γιώργος Παπανδρέου, η κυβέρ-
νηση του ΠΑΣΟΚ, όταν πέντε χρόνια πριν προσπαθούσε ο κ. Σι-
ούφας να δηµιουργήσει ΓΕΜΗ και ποτέ δεν έκανε ΓΕΜΗ; 

Και επίσης, είπατε αντικρούοντας τον κ. Παππά -και είχατε
δίκιο και σε αυτό- ότι την περίοδό τους πραγµατικά σηµειώσανε
αρνητικό ρεκόρ. Πρώτη φορά κλείσανε οκτώ χιλιάδες επιχειρή-
σεις. Το ισοζύγιο ήταν αρνητικό. Αναφερθήκατε, όµως, στην πε-
ρίοδο 2012-2015 και είπατε για την Κυβέρνηση του κ. Σαµαρά
που επίσης τότε άνοιξαν εκατόν σαράντα πέντε χιλιάδες επιχει-
ρήσεις. Ήταν συγκυβέρνηση και ο Υπουργός Οικονοµικών ήταν
ΠΑΣΟΚ, δεν ήταν ο κ. Σαµαράς. Να µην τα ξεχνάµε αυτά. 

Έρχοµαι τώρα στις τροπολογίες. 
Επίσης καταλαβαίνω ότι δεν σας αρέσει το ότι υπάρχει µείωση

στα έσοδα του κράτους από τη ρύθµιση που φέρνετε που µει-
ώνονται οι κυρώσεις. Το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους το λέει.
Δεν το λέµε µόνο εµείς. Το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους σας
λέει ότι από αυτή την τροπολογία θα προκύψει µείωση των εσό-
δων του κράτους. Δεν είµαστε λοιπόν µόνο εµείς. Δείτε το και
αυτό. 

Σε σχέση µε τις τροπολογίες εµείς θα ψηφίσουµε και τις δύο
τροπολογίες, παρά το γεγονός ότι έχουµε τις αντιρρήσεις µας
στον τρόπο που έρχονται αυτές οι τροπολογίες. Σίγουρα θα ψη-
φίσουµε όσα προβλέπονται για τον επαρχιακό Τύπο. Ούτε συζή-
τηση δεν υπάρχει γι’ αυτό. Σίγουρα όµως έχουµε αντιρρήσεις
για τον τρόπο που γίνεται παράταση των µετακλητών στο Υπουρ-
γείο Μεταναστευτικής Πολιτικής. 

Επίσης µε τους αστυνοµικούς µέσα σε ένα µήνα αλλάζετε τον
ένα νόµο πίσω από τον άλλον. Δώσατε µια µικρή αύξηση. Δεν
επαρκεί και διαδηλώνουν οι άνθρωποι. Σε κάθε περίπτωση όµως
επειδή έρχονται όλες αυτές ενιαία, είµαστε υποχρεωµένοι να ψη-
φίσουµε τις τροπολογίες.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο κ. Κατρίνης.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Θέλω να το πω, κύριε Πρόεδρε, αυτό.
Εγώ θεωρώ απαράδεκτο να γίνεται µια διαδικασία η οποία

κλείνει µε την οµιλία του Υπουργού.
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Γιατί το λέω αυτό; Σκεφτείτε αύριο στην προ ηµερησίας, που
είναι για την ακρίβεια, να µιλήσουν οι Αρχηγοί των πολιτικών κοµ-
µάτων και να απαντήσει στο τέλος ο Πρωθυπουργός, ενώ πρέπει
και θα γίνει ακριβώς το αντίθετο και το αντίστροφο. 

Ο κ. Σκρέκας σήµερα τι έκανε; Έκανε τον σχολιαστή σε ειση-
γητές, σε κοινοβουλευτικούς, σε όποιον ήθελε, αλλά δεν δίνει το
δικαίωµα στα κόµµατα δια µέσω Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων
να απαντήσουν στη βασική του οµιλία όπου θα περιγράψει το
όραµά του και το σχέδιο και τον τρόπο αντιµετώπισης της ακρί-
βειας και όσα προβλέπει το νοµοσχέδιο. Αυτό θεωρώ ότι είναι
µια εντελώς εσφαλµένη κοινοβουλευτικά πρακτική.

Κατανοώ για ποιο λόγο γίνεται. Κατανοώ γιατί επιλέξατε να το
κάνετε. Όµως, κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ µαζί µε τις άλλες αλ-
λαγές που θα γίνουν στον Κανονισµό, θα πρέπει κάποια στιγµή
οι Υπουργοί σεβόµενοι τον κοινοβουλευτικό διάλογο και τη δη-
µοκρατία και τα κόµµατα, να έχουν το θάρρος να µιλούν εγκαί-
ρως για να εισπράττουν τον αντίλογο από τα κόµµατα και να
γίνεται διάλογος και όχι απλώς να απαντούν αυτοί στους ειση-
γητές και τους κοινοβουλευτικούς και να κρατούν τη βασική τους
οµιλία για το τέλος.

Και επειδή γίνεται πάρα πολλές φορές, θέλω να σας παρακα-
λέσω να το µεταφέρετε στη Διάσκεψη, γιατί αυτό δεν προάγει
τη δηµοκρατία και τον διάλογο. 

Ευχαριστώ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Κύριε

Πρόεδρε, εγώ δεν έχω πρόβληµα εάν θέλουν να λάβουν τον
λόγο να µιλήσουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχουν τε-
λειώσει οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι τον χρόνο τους. 

Τον λόγο έχει ο κ. Κεδίκογλου. Μετά είναι ο κ. Ανδριανός και
θα κλείσει ο Υπουργός.

Ορίστε, έχετε τον λόγο, κύριε συνάδελφε.
ΣΥΜΕΩΝ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Δεν είχα σκοπό να δευτερολογήσω.

Άλλωστε θεωρώ ότι δεν έχει σηµασία να αναµασούµε τα ίδια. Τα
σηµαντικά ειπώθηκαν και από τους συναδέλφους µου. 

Απλά µε αφορµή αυτό που είπε ο κ. Κατρίνης θέλω πραγµα-
τικά και εσείς να µεταφέρετε στη Διάσκεψη των Προέδρων µια
παρατήρηση που βγήκε µέσα από αυτή τη διαδικασία του νοµο-
σχεδίου. Είδαµε ότι στην ακρόαση φορέων οι περισσότεροι φο-
ρείς ήρθαν ουσιαστικά όχι µε παρουσία στο Κοινοβούλιο, αλλά
µέσω Webex. Αυτό ήταν ένα µέτρο το οποίο µέσα στην πανδηµία
µας έλυσε κάπως ένα θέµα, ένα πρόβληµα που πραγµατικά
υπήρξε για να µπορέσουµε να λειτουργήσουµε. 

Σήµερα όµως θεωρώ ότι, εν πάση περιπτώσει, δεν περιποιεί
τιµή να καλούνται οι φορείς και να µην καταδέχονται να έρχονται
καν στο Κοινοβούλιο. Εφόσον έχουν αυτή τη δυνατότητα, είναι
κατανοητό ότι οι περισσότεροι επιλέγουν να κάνουν τις τοποθε-
τήσεις από την ασφάλεια του γραφείου. Έτσι όµως -σας µιλάω
ειλικρινά- δεν µπορούσαµε ούτε να ακούσουµε ούτε, εν πάση πε-
ριπτώσει, η διά ζώσης επαφή µπορεί να αντικατασταθεί µε οποι-
αδήποτε επαφή από Webex, από κάµερα και ούτω καθεξής και
για τεχνικούς λόγους και για πραγµατικούς.

Άρα αυτό θα πρέπει κάποια στιγµή να σταµατήσει. Είναι δια-
φορετικό η διευκόλυνση που δίνουν σε κάποιους συναδέλφους.
Και να δούµε τον αριθµό των φορέων που καλούµε, γιατί και εκεί
πέρα καµµιά φορά το κάνουµε και εµείς αυτό. Είτε από υπερβο-
λική δηµοκρατική ευαισθησία είτε για να φέρουµε κάποιους που
θεωρούµε ότι είναι κοντά στις απόψεις µας, καλούνται ένα σωρό
φορείς. Και τι να πουν µέσα σε τρία λεπτά άνθρωποι που δεν
είναι και εξοικειωµένοι ακριβώς µε το να µιλάνε τόσο σύντοµα;
Με αποτέλεσµα να είναι µια τυπική διαδικασία, ενώ είναι ουσια-
στική διαδικασία δηµοκρατίας.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο κ. Ανδριανός. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, κύριε Πρό-

εδρε, πριν µπω στο σχέδιο νόµου να µου επιτρέψετε να κάνω µια
αναφορά για τα όσα είπε προηγουµένως ο συνάδελφος. Και
θέλω να πω για την αποκατάσταση της πραγµατικότητας και να
ενηµερώσω λοιπόν τον συνάδελφό του ΚΚΕ ότι τα αποτελέσµατα

των φοιτητικών εκλογών δίνουν στη ΔΑΠ για τριακοστή έβδοµη
χρονιά την πρώτη θέση µε ποσοστό 40%. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΣΟΚΑΝΗΣ: Πριν το άνοιγµα της κάλπης, κύριε συ-
νάδελφε!

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Έτσι δικαιώνεται λοιπόν ο αγώνας
που δίνουν οι φοιτητές µέλη της ΔΑΠ σταθερά για µια σύγχρονη
και ποιοτική ανώτατη εκπαίδευση στη χώρα µας και πολιτικές
που διασφαλίζουν ιδίως στους νέους ανθρώπους τις ευκαιρίες
που δικαιούται και αξίζουν.

Τώρα στο νοµοσχέδιο. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως και
κατά την επεξεργασία του νοµοσχεδίου στην αρµόδια κοινοβου-
λευτική επιτροπή έτσι και σήµερα στο πλαίσιο της συζήτησης
στην ολοµέλεια καταδείχθηκε η κρισιµότητα και η αναγκαιότητα
των προβλέψεων που περιλαµβάνει αυτό.

Σε ό,τι αφορά την αντιµετώπιση της ακρίβειας, τη µεγάλη πρό-
κληση της εποχής µας διεθνώς και στη χώρα µας και την ενί-
σχυση της προστασίας του καταναλωτή, το νοµοσχέδιο
θωρακίζει επιπλέον από τις παραπλανητικές µειώσεις τιµών ου-
σιαστικά τις ελεγκτικές αρχές και τις ενώσεις καταναλωτών, τη
διαφάνεια και την αντικειµενικότητα. Ακόµη διευκολύνει ουσια-
στικά την υλοποίηση αναγκαίων υποδοµών στα logistics και τις
σιδηροδροµικές µεταφορές. Στο κρίσιµο για την ανάπτυξη και
την απασχόληση ζήτηµα της ολοκλήρωσης των επενδύσεων ει-
σάγει διατάξεις που µειώνουν τη γραφειοκρατική επιβάρυνση,
ενισχύουν τη βεβαιότητα στον προγραµµατισµό της επένδυσης
και διευκολύνουν την επενδυτική δράση χωρίς εκπτώσεις στη
διαφάνεια και την αντικειµενικότητα.

Στη διοίκηση η διοργάνωση ειδικού προγράµµατος πιστοποί-
ησης για τις δηµόσιες συµβάσεις, οι προβλέψεις για την πληρέ-
στερη αξιολόγηση των υποψήφιων εισηγητών, τακτικών και
αναπληρωµατικών, µελών της επιτροπής ανταγωνισµού µέσω
συνέντευξης, αλλά και η δυνατότητα παράτασης της διετούς
διάρκειας απόσπασης υπαλλήλων για την στελέχωση της Διυπη-
ρεσιακής Μονάδας Ελέγχου Αγοράς, ώστε να αξιοποιηθεί καλύ-
τερα η ληφθείσα εµπειρία του προσωπικού, ενισχύουν
ουσιαστικά τόσο τον ελεγκτικό ρόλο του κράτους όσο και τον
ρόλο του ως ουσιαστικού αρωγού της επενδυτικής και επιχειρη-
µατικής προσπάθειας στη χώρα µας προς όφελος πάντα ολό-
κληρης της κοινωνίας. 

Σε ό,τι αφορά τις πληγείσες επιχειρήσεις από την κακοκαιρία
«Ντάνιελ» στη Θεσσαλία αλλά και τις επιχειρήσεις του κλάδου
γούνας που έχουν πληγεί από την επίθεση της Ρωσίας στην Ου-
κρανία και τις σχετικές διεθνείς κυρώσεις, o ορισµός του αφο-
ρολόγητου, ανεκχώρητου και ακατάσχετου των ενισχύσεων αλλά
και η δυνατότητα ευκολότερης γραφειοκρατικά άσκησης οικο-
νοµικών δραστηριοτήτων στις πληγείσες περιοχές, συνθέτουν
ακόµη µια δέσµη µέτρων που έρχεται να προστεθεί στην αρωγή
του κράτους ενώπιον αυτών των πραγµατικών και οξύτατων κα-
ταστάσεων ανάγκης. Ακόµη οι προβλέψεις που αφορούν τη ρα-
διοφωνία ενισχύουν τη διαφάνεια και την απρόσκοπτη λειτουργία
των νοµίµως λειτουργούντων σταθµών και διασφαλίζουν την ποι-
ότητα του σήµατος και την πρόσβαση ιδίως των κατοίκων των
παραµεθόριων περιοχών στο δηµόσιο αγαθό του ελληνικού ρα-
διοφωνικού προγράµµατος. 

Ιδιαίτερα θέλω να σταθώ επίσης σε δύο προβλέψεις των τρο-
πολογιών µε ξεχωριστή σηµασία: Πρώτον στην αύξηση της ηµε-
ρήσιας αποζηµίωσης των αποσπασµένων αστυνοµικών σε Αθήνα
και Θεσσαλονίκη σε 45 ευρώ την ηµέρα, ένα αίτηµα των Ενώ-
σεων των Αστυνοµικών και µια έµπρακτη συµβολική και ουσια-
στική αναγνώριση του σηµαντικού έργου που επιτελούν τα
στελέχη αυτά και των συνθηκών που καλούνται συχνά να αντιµε-
τωπίσουν. Και δεύτερον η πρόβλεψη για τις επιχορηγήσεις του
µεταφορικού κόστους και του κόστους του δηµοσιογραφικού
χάρτου και τις εκδοτικές επιχειρήσεις πανελλήνιου περιφερει-
ακού και τοπικού Τύπου. Σε µια εποχή που η παραπληροφόρηση
έχει αναδειχθεί σε µείζονα κίνδυνο για την ποιότητα της φιλελεύ-
θερης δηµοκρατίας διεθνώς, η στήριξη του Τύπου είναι µια από
τις ουσιαστικότερες επενδύσεις που µπορεί να κάνει η κοινωνία
µας. Κυρίως σε αυτό τον τοµέα και σε αυτή την κατεύθυνση στο-
χεύει η ρύθµιση, η διάταξη που περιλαµβάνεται στην τροπολο-
γία.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητάµε
σήµερα είναι ακόµη ένα απτό τεκµήριο της βούλησης και της
αποφασιστικότητας της Κυβέρνησης να δίνει λύσεις σε άµεσα
και πιεστικά προβλήµατα, αλλά και να ενισχύει διαρκώς το θε-
σµικό και ρυθµιστικό περιβάλλον, την προϋπόθεση της ολόπλευ-
ρης ανάπτυξης του τόπου µας προς όφελος των Ελληνίδων και
των Ελλήνων µε συγκεκριµένες δράσεις. Με άµεσες και µακρο-
πρόθεσµες παρεµβάσεις διασφαλίζουµε τις προϋποθέσεις για
την ισχυρή και βιώσιµη ανάπτυξη που αξίζει η πατρίδα µας. 

Για τους λόγους λοιπόν αυτούς σας καλώ να υπερψηφίσετε
το νοµοσχέδιο αυτό. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει τώρα ο κύριος Υπουργός για δεκαοκτώ λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

Κατ’ αρχάς να αναφερθώ σε αυτό που είπε πριν ο κ. Κατρίνης,
ότι το συζητήσαµε, είπα να µιλήσω λίγο νωρίτερα και µετά να
υπάρξει δευτερολογία από τους εισηγητές και τους κοινοβου-
λευτικούς, αλλά τελικά όλοι συνοµολόγησαν να ολοκληρώσουν
τις οµιλίες, και την πρωτολογία και τη δευτερολογία, και στη συ-
νέχεια να κλείσω. Άρα ήταν κάτι το οποίο νοµίζω ότι το συµφω-
νήσαν και οι υπόλοιποι συνάδελφοι. Αλλά, εν πάση περιπτώσει,
νοµίζω ότι αυτό το οποίο συζητάµε σήµερα είναι πάρα πολύ ση-
µαντικό και ξεπερνάει το θέµα της διαδικασίας. 

Λοιπόν ακούστηκαν πάρα πολλά στη Βουλή. Θα ήθελα να ξε-
κινήσω δίνοντας κάποιες εξηγήσεις για τις απορίες που εκφρά-
στηκαν για συγκεκριµένα άρθρα του νοµοσχεδίου, ώστε να τα
ξεδιαλύνουµε, και στη συνέχεια να αναφερθώ στο µείζον το
οποίο συζητήθηκε, που έχει να κάνει µε την ακρίβεια και µε την
αντιµετώπισή της. Αυτό είναι το µεγαλύτερο πρόβληµα που αν-
τιµετωπίζουν φυσικά τα ελληνικά νοικοκυριά. 

Λοιπόν αναφέρθηκαν αρκετοί προβληµατισµοί σε ό,τι αφορά
το άρθρο 3 και πώς τελικά θα εφαρµοστεί το διάστηµα των
εξήντα ηµερών για την προοδευτική µείωση τιµής, για τις προ-
οδευτικές εκπτώσεις. Θα σας περιγράψω µε αριθµούς, λαµβά-
νοντας ένα παράδειγµα, για να γίνει πιο ξεκάθαρο.

Σήµερα τι συµβαίνει; Έστω ότι ένα προϊόν κάνει 100 ευρώ όταν
ξεκινά η εκπτωτική περίοδος, την πρώτη µέρα των εκπτώσεων. Αν
θέλει το κατάστηµα το οποίο πουλάει αυτό το προϊόν που κάνει
100 ευρώ να κάνει 30% έκπτωση, θα πρέπει λοιπόν να κάνει 30%
έκπτωση στα 100 ευρώ και τα 100 ευρώ θα πρέπει να είναι η χα-
µηλότερη τιµή των προηγούµενων τριάντα ηµερών. Αν δηλαδή το
προϊόν αυτό τις προηγούµενες τριάντα ηµέρες, τις προηγούµενης
είκοσι πέντε ηµέρες, είχε 100 ευρώ, τις τελευταίες πέντε ηµέρες
αύξανε την τιµή στα 130 ευρώ το κατάστηµα ώστε τελικά την
πρώτη µέρα των εκπτώσεων να προχωρήσει σε µία έκπτωση για
να το πουλήσει 100 ευρώ, τότε αυτό είναι παραβίαση του νόµου
και έρχεται και επιβάλλεται πρόστιµο. Ποια είναι η χαµηλότερη
τιµή τις προηγούµενες τριάντα ηµέρες µεταξύ 100 και 130; Είναι
τα 100 ευρώ. Πάνω εκεί λοιπόν εφαρµόζεται η έκπτωση την πρώτη
µέρα των εκπτώσεων. Έστω λοιπόν, ότι έχουµε τη χαµηλότερη
τιµή των προηγούµενων τριάντα ηµερών που είναι 100 ευρώ,
έχουµε την έκπτωση της πρώτης ηµέρας, που είναι 30%, άρα το
προϊόν πρέπει να πωλείται 70 ευρώ στο κατάστηµα. Ολοκληρώ-
νονται οι τριάντα ηµέρες. Καθ’ όλη τη διάρκεια των τριάντα ηµε-
ρών το 30% σηµαίνει ότι η τιµή πρέπει να είναι 70 ευρώ και το
ταµπελάκι πρέπει να λέει 30% έκπτωση για τις τριάντα ηµέρες της
εκπτωτικής περιόδου. Πάµε στην τριακοστή πρώτη ηµέρα. Σή-
µερα, πριν ψηφίσουµε τον νόµο, αν έχουµε σαράντα πέντε µέρες
περίοδο εκπτώσεων, την τριακοστή πρώτη ηµέρα δεν µπορεί να
βάλει 70 ευρώ στο προϊόν και 30% έκπτωση. Γιατί τις προηγούµε-
νες τριάντα ηµέρες η χαµηλότερη τιµή είναι 70, άρα την τριακοστή
πρώτη, το καταλαβαίνετε, το 30% στο 70, θα πρέπει να είναι περί-
που 50 ευρώ, 49 ευρώ. Άρα αν συνεχίσει να το πουλάει 70 ευρώ,
όπως πουλούσε τις προηγούµενες τριάντα µέρες µε ένδειξη 30%,
αν πάει την τριακοστή πρώτη µέρα να το πουλήσει 70 ευρώ µε έν-
δειξη 30%, είναι παράνοµος. Μα, πώς µπορεί να συµβαίνει αυτό
όταν η εκπτωτική περίοδος συνεχίζεται για σαράντα πέντε µέρες
στην Ελλάδα τον χειµώνα και το καλοκαίρι; 

Άρα τι είπαµε εδώ; Είπαµε ότι δεν θα λαµβάνεται σε ίδιες εκ-
πτωτικές περιόδους, σε µία δηλαδή συνεχόµενη εκπτωτική πε-
ρίοδο σαράντα πέντε ηµερών -εξήντα ηµερών το κάναµε
συγκεκριµένα- δεν θα λαµβάνεται η έκπτωση µε βάση τη χαµη-
λότερη τιµή των τελευταίων τριάντα ηµερών, αλλά των τελευ-
ταίων εξήντα ηµερών, ώστε αν έχουµε συνεχείς µειώσεις τιµών
µέσα στην εκπτωτική περίοδο, να αποτυπώνεται το σύνολο της
έκπτωσης σε σχέση µε την αρχική τιµή µε την οποία ξεκίνησε να
πωλείται το προϊόν στην αρχή της περιόδου. Έτσι όταν ξεκινά
και έχει 30% έκπτωση το προϊόν όταν στη συνέχεια προχωράει
στο 50%, σε µεγαλύτερη έκπτωση, να αναφέρεται 50% και να
φτάνει όπου θέλει να φτάσει τελικά, όπου µπορεί να φτάσει το
κατάστηµα που το πουλάει. Αυτό κάνουµε, είναι ένα τεχνικό
θέµα. Ελπίζω να το καταλάβατε τώρα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Το καταλάβαµε, αλλά δεν συµφω-
νούµε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Δεν
συµφωνείτε µε αυτό. Θέλετε δηλαδή τα ελληνικά καταστήµατα
όταν εσείς ψωνίζετε ένα προϊόν το οποίο έχει 30% ή 50% έκ-
πτωση τις πρώτες τριάντα ηµέρες την τριακοστή πρώτη µέρα
παρ’ όλο που συνεχίζεται η έκπτωση να γράφει µηδέν έκπτωση
επάνω. Αυτό θέλετε. Αυτό θα βοηθήσει τα µαγαζιά; Επειδή πριν
ήρθατε και είπατε ότι θέλετε να βοηθήσετε τις µικροµεσαίες επι-
χειρήσεις. Με αυτό τον τρόπο θα βοηθήσετε τα µικρά καταστή-
µατα ή και τα µεγαλύτερα καταστήµατα, για να µπορέσουν
τελικά να πουλήσουν τα προϊόντα τους σε καλύτερες τιµές από
ό,τι πριν ξεκινήσει η εκπτωτική περίοδος. Αυτό είναι για να το
κρίνουν αυτοί που µας βλέπουν. 

Πάµε στο άρθρο 5 για το Μητρώο Ενώσεων Καταναλωτών.
Αυτή τη στιγµή τι ισχύει; Υπάρχει µία επιτροπή η οποία αξιολογεί
τις Ενώσεις Καταναλωτών. Ποιοι αποτελούν αυτήν την επιτροπή;
Οι ίδιες οι Ενώσεις Καταναλωτών. Έχει ποτέ διαγραφεί κάποια
Ένωση Καταναλωτή από το µητρώο; Ποτέ. Έχει γίνει αξιολόγηση
πότε; Με τα χίλια ζόρια πριν πέντε χρόνια συνεδρίασε µια φορά
η επιτροπή.

Λέµε ότι αυτό πρέπει να σταµατήσει να γίνεται. Θέλουµε κα-
ταναλωτικό κίνηµα; Θέλουµε. Έχουµε ισχυρό καταναλωτικό κί-
νηµα στη χώρα; Δεν έχουµε. Έχουµε κάποιους που κάνουν
φιλότιµες προσπάθειες, αλλά σοβαρό καταναλωτικό κίνηµα δεν
έχουµε. Εµείς θα το στηρίξουµε και θα προχωρήσουµε και σε
δράσεις το επόµενο διάστηµα για να ενισχύσουµε τις καταναλω-
τικές οργανώσεις. Γιατί αυτές µπορούν πραγµατικά να βοηθή-
σουν µέσα από την ενηµέρωση καταναλωτών για αλλαγή
κουλτούρας, για αλλαγή συµπεριφοράς, για ανάδειξη εκείνων
των προϊόντων ή εκείνων των εταιρειών που προχωρούν σε αθέ-
µιτες πρακτικές για να µεγιστοποιήσουν το κέρδος και τελικά να
πουλούν ακριβότερα τα προϊόντα τους στους καταναλωτές ως
µη πρέπον. Όλα αυτά θέλουµε να τα κάνουµε γι’ αυτό και αλλά-
ζουµε τον τρόπο µε τον οποίο γίνεται η αξιολόγηση, ώστε αυτές
που θα παραµείνουν στο µητρώο να είναι οργανώσεις κατανα-
λωτών που θα κάνουν καλά τη δουλειά τους. Και θα υπάρχει ένα
δηµόσιο στέλεχος που δεν ορίζεται από εµένα, δεν ορίζεται από
εσάς, είναι δηµόσιο στέλεχος του Υπουργείου, της Γενικής Γραµ-
µατείας, µε εµπειρία, είναι σε διεύθυνση που θα αξιολογούν το
µητρώο και τις ενώσεις καταναλωτή και τι δουλειά κάνουν. Δεν
νοµίζω ότι θα έπρεπε να υπάρχει λογικά µια διαφωνία σε αυτό.
Βλέπω ότι σας προβληµατίζει. 

Το κεφάλαιο Γ’ αφορά παρεµβάσεις στο πλαίσιο άσκησης ει-
δικότερων βιοµηχανικών δραστηριοτήτων. Στο άρθρο 6 δεν κα-
ταλαβαίνω για ποιον λόγο έχετε προβληµατισµούς, είναι
ξεκάθαρο. Εµείς είπαµε ότι θα δηµοσιεύουµε τις αποφάσεις επι-
βολής κυρώσεων, δηλαδή όταν επιβάλλονται κυρώσεις θα δηµο-
σιεύονται για να το γνωρίζει και ο πολίτης και οι καταναλωτές.
Υπήρχε στην επιτροπή κάποιος προβληµατισµός από κάποιους
από εσάς. 

Στο κεφάλαιο Δ’ έχουµε να κάνουµε µε διατάξεις για ολοκλή-
ρωση και µείωση γραφειοκρατίας σε ό,τι αφορά την υλοποίηση
των αναπτυξιακών νόµων. Εδώ έχουµε ένα σηµαντικό άρθρο, το
άρθρο 13. Δεν το συζητήσαµε, αλλά το δηµόσιο χρήµα πρέπει
να το σεβόµαστε. Αυτή τη στιγµή όταν δίνουµε επιχορηγήσεις
σε επενδυτές και σε επιχειρήσεις, όλες οι κυβερνήσεις, για να
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προχωρήσουν στην υλοποίηση επένδυσής τους δίνουµε δηµόσιο
χρήµα, χρήµα είτε Ελλήνων φορολογουµένων είτε Ευρωπαίων
φορολογουµένων, είτε χρήµατα από την Ευρώπη που είναι Ευ-
ρωπαίων φορολογουµένων, είτε χρήµατα από το ΠΔΕ, από το
Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων της χώρας, που µπορεί να
είναι εθνικά χρήµατα από Έλληνες φορολογούµενους πολίτες
και πρέπει να το σεβόµαστε. 

Τι λέει αυτό το άρθρο; Δεν το ανέφερε κανείς από εσάς, που
σας ενδιαφέρει το καλό του τόπου, και πιστεύω ότι σας ενδιαφέ-
ρει, αλλά δεν βλέπω να προχωράτε σε προτάσεις, να προτείνετε
µέτρα που θα βοηθήσουν τελικά τον τόπο. Αυτό είναι ένα µέτρο
λοιπόν το οποίο τι λέει; Όταν αξιολογούνται οι επενδύσεις στον
αναπτυξιακό νόµο υπάρχουν κριτήρια αξιολόγησης αντικειµε-
νικά. Θα δίνουµε µόρια περισσότερα σε αυτό τον επενδυτή που
θα ζητά µικρότερη επιχορήγηση. Δηλαδή αν το όριο της επιχο-
ρήγησης µε βάση τον Χάρτη Περιφερειακών Ενισχύσεων είναι
60% επιδότηση για την υλοποίηση µιας επένδυσης, δηλαδή κο-
στίζει η επένδυση όλη 100 ευρώ και τα 60 θα τα βάλει ο αναπτυ-
ξιακός, δηλαδή οι Έλληνες φορολογούµενοι, οι Ευρωπαίοι, τι
λέµε; Άµα κάποιος αντί για 60%, που είναι το όριο, ζητήσει 50%
ή 40% ή 30% γιατί τόσο είναι το χρηµατοδοτικό κενό, τόσο του
λείπει για να µπορέσει να είναι βιώσιµη η επένδυσή του, τότε θα
το δίνουµε παραπάνω µόρια. 

Αυτό δεν είναι σεβασµός του δηµοσίου χρήµατος; Δεν είναι
ένα κριτήριο σοβαρό; Για πρώτη φορά µπαίνει στους αναπτυξια-
κούς. Θα το ψηφίσετε; Δεν το ανέφερε κανείς αυτό. Επειδή εδώ
κατακρίνετε την Κυβέρνηση ότι δεν θέλουµε εµείς το καλό του
τόπου, κάτι άλλο κάνουµε, δεν ξέρω και εγώ τι κάνουµε. Εσείς
µας κατηγορείτε ότι κοροϊδεύουµε τον κόσµο, ότι δεν µας ενδια-
φέρει να πατάξουµε τον πληθωρισµό, την ακρίβεια, να µει-
ώσουµε τον πληθωρισµό, τα µέτρα που παίρνουµε είναι µέτρα
ασπιρίνες, δεν είναι µέτρα, είναι ηµίµετρα, λένε διάφοροι. 

Τα ψήφισαν αυτοί που τα κατηγορούν. Ήρθαν εκπρόσωποι
από το ΣΥΡΙΖΑ για παράδειγµα και κατηγόρησαν τα µέτρα που
εκείνοι ψήφισαν πριν δύο µήνες ότι είναι ηµίµετρα ή ότι είναι
ασπιρίνες. Δηλαδή ο παραλογισµός πολλές φορές ξεχειλίζει από
αυτά τα οποία ακούγονται στην Αίθουσα και αυτό είναι κάτι που
πρέπει να αλλάξει.

Πάµε στο άρθρο 19 στο κεφάλαιο 5, που αφορά την επιλογή
εισηγητών στην Επιτροπή Ανταγωνισµού. Έχουµε κριτήρια για
τους εισηγητές. Αυτή τη στιγµή είναι 100% τυπικά προσόντα. Θα
παραµείνει το 70% της αξιολόγησης να αποτελείται από τα τυ-
πικά προσόντα. Και τι λέµε; Να βάλουµε ένα µικρό ποσοστό 30%
για να βλέπουµε τον άνθρωπο, τον άνδρα ή τη γυναίκα, µε τα τυ-
πικά προσόντα να δουν αν µπορεί να αντιληφθεί τη δουλειά που
πρέπει να κάνει, γιατί πολλοί πολλές φορές µπορεί να έχουν ένα
βιογραφικό εκατό σελίδες µε τυπικά προσόντα και όταν έρθει η
ώρα να κάνουν µια συγκεκριµένη δουλειά, να µην µπορούν να τη
φέρουν σε πέρας, να µην µπορείς να επικοινωνήσεις καλά, να
µην µπορείς να συνεργαστείς, να µην έχουν αντίληψη των θεµά-
των πολλές φορές των συγκεκριµένων. Είναι περίεργο αυτό; Δεν
συµβαίνει σε άλλες περιπτώσεις; Νοµίζω είναι απόλυτα λογικό.
30% η συνέντευξη και 70% απόλυτα αντικειµενικά τα τυπικά προ-
σόντα του υποψηφίου. Δεν καταλαβαίνω ποιος είναι ο προβλη-
µατισµός σας. 

Στο άρθρο 22 µεγάλη κουβέντα έγινε για τις δαπάνες και τον
επιµερισµό των δαπανών στο κτήριο της οδού Νίκης, το κτήριο
δηλαδή που συστεγάζεται το Υπουργείο Ανάπτυξης µε το Υπουρ-
γείο Οικονοµικών. Και ρωτάω: Το προηγούµενο εδάφιο, το προ-
ηγούµενο άρθρο 13, που θα γλυτώσει πολλά χρήµατα ή µάλλον
δεν θα γλυτώσει πολλά χρήµατα που θα δίνονταν σε επενδύσεις,
αλλά θα γίνουν περισσότερες επενδύσεις µε τα ίδια χρήµατα,
δεν το αναφέρατε καθόλου. Αυτό το οποίο αφορά τι; Έχουµε ένα
κτήριο στην οδό Νίκης όπου το 20%-3% το χρησιµοποιεί το
Υπουργείο Οικονοµικών και το 70% το Υπουργείο Ανάπτυξης.
Όταν ολοκληρώνεται η χρονιά, ερχόµαστε και κάνουµε ένα κα-
ταµερισµό των δαπανών, αφού έχουν πραγµατοποιηθεί οι δαπά-
νες βάσει αποδεικτικών και βάσει του προϋπολογισµού του
Υπουργείου Ανάπτυξης στο οποίο έχει ενταχθεί το σύνολο των
εξόδων. Ποιο είναι το πρόβληµα; Τι φασαρία έχει γίνει και πόσο
είναι. Τέλος του χρόνου έρχεται, γίνεται ο απολογισµός, τι χρή-

µατα ξοδεύτηκαν και µοιράζεται 30-70 ανάλογα µε τους χώρους
που καταλαµβάνει το καθένα. Μεγάλη κουβέντα έγινε για αυτό
το άρθρο για να σώσετε τη χώρα. 

Πάµε και στο τελευταίο κεφάλαιο που αφορά το Υπουργείο
Ανάπτυξης, τα δύο-τρία άρθρα που έχουν να κάνουν µε διατάξεις
που καθιστούν αφορολόγητες και ακατάσχετες τις ενισχύσεις
που δίνονται είτε στην Καστοριά σε γουνοποιούς που έχουν πλη-
γεί εξαιτίας του εµπάργκο που έχουµε προς τη Ρωσία και δεν
µπορούν να εξάγουν εκεί τα προϊόντα γούνας τα οποία εξήγαγαν
κατά το παρελθόν και σε ό,τι αφορά τις πληγείσες επιχειρήσεις
στην περιοχή της Θεσσαλίας µε τον «Ντάνιελ» και στην περιοχή
του Έβρου µε τις καταστροφικές πυρκαγιές. Αυτές, λοιπόν, οι
ενισχύσεις που θα δοθούν σε επιχειρήσεις που έχουν πληγεί
είναι ακατάσχετες και αφορολόγητες. 

Ακούστηκε από κάποιους- µάλλον από τον εισηγητή του ΣΥ-
ΡΙΖΑ- ότι είναι φωτογραφικές αυτές οι διατάξεις. Θεώρησαν ότι
ήταν φωτογραφικές λόγω γεωγραφικού προσδιορισµού, όχι,
λόγω του είδους των επιχειρήσεων µετά. Τι σηµαίνει; Είναι οι επι-
χειρήσεις που έχουν πληγεί. Φυσικά δεν θα πάµε να ενισχύσουµε
επιχειρήσεις που δεν έχουν πληγεί. Φυσικά και είναι φωτογραφι-
κές. Είναι φωτογραφικές γιατί εστιάζουν σε επιχειρήσεις που
έχουν πληγεί. Αυτές θέλουν ενίσχυση. Δεν το ανοίγουµε σε
άλλες επιχειρήσεις, γιατί σε κάποιες περιοχές…

ΣΥΜΕΩΝ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Λέει που είχαν παραβάσεις οικονο-
µικού χαρακτήρα, κύριε Υπουργέ. Για το άρθρο 25 µιλάω.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Αναφέ-
ρεστε, λοιπόν, για τις άδειες λειτουργίας και για τη γνωστοποί-
ηση που δίνουµε τη δυνατότητα σε υφιστάµενες επιχειρήσεις
που λειτουργούσαν, αλλά είτε είχε λήξει η άδειά τους –η άδεια
λειτουργίας- είτε δεν είχαν προχωρήσει σε γνωστοποίηση, γιατί
χρειάζεται µόνο µια γνωστοποίηση. 

Δεν λαµβάνουν άδεια λειτουργίας, απλά γνωστοποιούν κάποια
δικαιολογητικά στο Notify Business, σε µια πλατφόρµα που
έχουµε δηµιουργήσει στο πλαίσιο της διευκόλυνσης και της
απλοποίησης της γραφειοκρατίας. Αντί να πηγαίνουν σε υπηρε-
σίες, απλά γνωστοποιούν τα δικαιολογητικά και δεν έχουν προ-
χωρήσει σε γνωστοποίηση. Τι κάνουµε; Θεωρούµε, λοιπόν, τους
δίνουµε µια δυνατότητα είκοσι τεσσάρων µηνών από την έναρξη,
από τότε που πραγµατοποιήθηκε το έκτακτο γεγονός, το καιρικό
αυτό φαινόµενο, το καταστροφικό φαινόµενο, τους δίνουµε εί-
κοσι τέσσερις µήνες για να προχωρήσουν είτε στην ανανέωση
της άδειας λειτουργίας που έχει λήξει είτε στη γνωστοποίηση,
την απόκτηση των δικαιολογητικών για τη γνωστοποίηση της επι-
χειρηµατικής δραστηριότητας και, εν τω µεταξύ, θα µπορούν να
λάβουν τις αποζηµιώσεις, γιατί αυτή τη στιγµή τώρα αυτές οι επι-
χειρήσεις -και µιλάµε κυρίως για πολύ µικρές και µικροµεσαίες
επιχειρήσεις και επαγγελµατίες- δεν µπορούν να λάβουν τις ενι-
σχύσεις επειδή δεν έχουν άδεια λειτουργίας, επειδή δεν έχουν
κάνει προγνωστοποίηση. Αυτό κάνουµε. Ούτε νοµιµοποιούµε πα-
ρανοµίες ούτε τίποτα. Τους δίνουµε ένα διάστηµα να πάνε και
να τακτοποιήσουν αυτό το οποίο πρέπει να κάνουν, τα δικαιολο-
γητικά τους. Δεν νοµίζω ότι υπάρχει θέµα σε αυτό, έτσι όπως το
έχετε αναφέρει.

Πάµε, λοιπόν, τώρα στην ουσία. Νοµίζω ότι απάντησα στους
προβληµατισµούς που είχατε θέσει και για την αλλαγή του πλαι-
σίου ελέγχου και για το άρθρο 3 -να το ξαναπούµε λίγο αυτό-
αναφέρει η έκθεση από την επιτροπή της Βουλής ενδέχεται –όχι
ότι θα υπάρχει, επαναλαµβάνω ενδέχεται- να υπάρχει µείωση
εσόδων. Βεβαίως, ενδέχεται να υπάρχει µείωση εσόδων αν αυ-
ξηθεί πολύ η συµµόρφωση των επιχειρήσεων. Και είναι αλήθεια
ότι βλέπουµε ότι έχουµε µεγάλη συµµόρφωση επιχειρήσεων,
γιατί κάνουµε πολύ περισσότερους ελέγχους και εντοπίζουµε
πολύ λιγότερα ευρήµατα σε ό,τι αφορά παραβίαση του νόµου
και είναι λογικό, γιατί πια -όχι όπως παλιά επί άλλων κυβερνή-
σεων- όταν εντοπίζονται, κατ’ αρχάς γίνονται έλεγχοι, εντοπίζον-
ται παραβάτες, επιβάλλονται τα πρόστιµα και ανακοινώνονται τα
πρόστιµα και ανακοινώνονται οι παραβάτες. Η ανακοίνωση είναι
πιο ισχυρό αποτρεπτικό µέτρο από το ίδιο το ποσό, γιατί η ανα-
κοίνωση βλάπτει τη φήµη της εταιρείας και καµµία εταιρεία δεν
θέλει να βλαφτεί η φήµη της και η αξιοπιστία της και η αξιοπρέ-
πειά της και γι’ αυτό οι εταιρείες είναι πολύ προσεκτικές όταν
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εµείς επιβάλλουµε µεγάλα πρόστιµα και τα ανακοινώνουµε, γιατί
και διορθώνουν τις τιµές τους και συµµορφώνονται. Άρα, µε την
έννοια της έκθεσης της επιτροπής της Βουλής πιθανότατα να
έχουµε µείωση επειδή συµµορφώνονται και τηρούν τους κανόνες
και σέβονται τον ελληνικό νόµο οι επιχειρήσεις, που πριν µπορεί
να παραβίαζαν. Άρα, αυτό δεν είναι µια αφορµή για να µην ψη-
φίσετε εσείς αυτό το άρθρο, το οποίο άρθρο –τι λέει;- λέει ότι
υπάρχει, δεν ακυρώνονται. 

Κατ’ αρχήν, δεν καταργούνται τα πρόστιµα και αυτό, κύριε Νι-
κητιάδη, πρέπει να το ξεχωρίσουµε. Καταργούνται ή δεν καταρ-
γούνται τα πρόστιµα; Δεν καταργούνται τα πρόστιµα. Μόνο εσείς
το είπατε αυτό. Δεν καταργούνται τα πρόστιµα. Τι συµβαίνει; Αλ-
λάζει το κοινοτικό πλαίσιο και όριο µέχρι 3.000.000 ευρώ επιβο-
λής προστίµου, ελάχιστο ποσό επιβολής προστίµου 5.000 ευρώ
για ένα µικρό κατάστηµα. Τα είπαµε εκατό φορές. Μην τα ξανα-
πούµε. Σε µια γειτονιά 20.000 ευρώ που ήταν πριν απλά το
έκλεινε, 5.000 ευρώ είναι βαρύ για ένα πολύ µικρό κατάστηµα.
Θα το συνετίσει σίγουρα. Δεν νοµίζω ότι και αυτό είναι ένα άρθρο
το οποίο έχετε λόγους να αµφιβάλλετε και να µην το ψηφίσετε. 

Άρα, ο λόγος που δεν ψηφίζετε αυτό το νοµοσχέδιο, του
οποίου όλες οι διατάξεις κάνουν αυτό το οποίο εσείς θέλετε -ή
δήθεν ή πραγµατικά θέλετε- να βοηθήσετε τον τόπο. Βελτιώνουν,
λοιπόν, νοµοθετικά πλαίσια, ώστε να έχουµε καλύτερη αποτελε-
σµατικότητα σε διατάξεις και άρθρα τα οποία και προστατεύουν
τον καταναλωτή και διευκολύνουν τις επενδύσεις και διευκολύ-
νουν συνολικά τους ελέγχους και σε άλλες δραστηριότητες,
όπως είναι οι βιοµηχανικές και σας καλώ να το ψηφίσετε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Θα χρειαστώ λίγα λεπτά ακόµη, πέντε λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
Πάµε λίγο στο θέµα της ακρίβειας. Τι ακούστηκε εδώ πέρα;

Πρώτον, ακούστηκε ότι η Ελλάδα είναι πρωταθλήτρια Ευρώπης.
Νοµίζω ότι αυτό έχει ακουστεί πάρα πολλές φορές. Τα µέτρα
που έχει πάρει η Ελλάδα είναι ηµίµετρα κ.λπ., οι ελεγκτικοί µη-
χανισµοί δεν κάνουν τη δουλειά τους και η αύξηση του εισοδή-
µατος αναλώθηκε από την αύξηση του πληθωρισµού που θα
συµφωνήσουµε όλοι σε αυτό. 

Είναι η Ελλάδα πρωταθλήτρια Ευρώπης στον πληθωρισµό; Τι
µέτρα έχει πάρει η Ελλάδα µέχρι τώρα και τι µέτρα έχουν πάρει
άλλες χώρες; Να αναφέρω µέτρα που έχει πάρει, για παρά-
δειγµα, η Γαλλία. Πριν µερικούς µήνες είχαµε ανακοινώσει ότι
µετά από συµφωνία, µετά από έγκληση που έκανε ο Πρωθυπουρ-
γός Μακρόν και ο Υπουργός Ανάπτυξης και Οικονοµικών θα
υπήρχε µια συµφωνία κυρίων µεταξύ αλυσίδων λιανικής και προ-
µηθευτών για να µειωθούν οι τιµές σε πεντακόσια περίπου προ-
ϊόντα, αν θυµάµαι καλά. Η Ιταλία είχε πάρει άλλο µέτρο, είχε
συµφωνήσει για τριακόσια βασικά προϊόντα να σταθεροποιηθούν
οι τιµές τα Χριστούγεννα. Αυτά ήταν τα µέτρα τα οποία είχαν
πάρει. Δεν είχαν πάρει άλλα µέτρα οι κυβερνήσεις. Ούτε έχουν
νόµο για αθέµιτη κερδοφορία ούτε έχουν επιβολή προστίµων
ούτε έχουν πάρει τα άλλα µέτρα, τα οποία θα περιγράψω εγώ
στην Ελλάδα.

Τι µέτρα πήραν κάποιες άλλες χώρες, όπως η Ισπανία; Μείωση
του ΦΠΑ.

Για να το απαντήσουµε αυτό. Το είπαµε και το ξαναλέµε για
άλλη µία φορά: Η µείωση του ΦΠΑ είναι αποτελεσµατική; Κατ’
αρχάς, η µείωση του ΦΠΑ κοστίζει στα έσοδα του κράτους. Αυτό
το αντιλαµβάνονται όλοι. Όµως, να πούµε ότι θα δεχθούµε, θα
βρούµε τα χρήµατα, θα µειωθούν οι δαπάνες, µπορεί να έχουµε
ένα µεγαλύτερο έλλειµµα. Τέλος πάντων, έστω ότι παίρνει µια
κυβέρνηση την απόφαση να µειώσει τον ΦΠΑ, έχει αποτέλεσµα;

Θα καταθέσω τα στοιχεία και θα σας ξαναπώ: Ελλάδα, Ισπανία
στα προϊόντα όπου η Ισπανία µείωσε τον ΦΠΑ, όχι πριν από την
πανδηµία που είπατε, κύριε Νικητιάδη, από τον Ιανουάριο του
2022, µετά την πανδηµία από τότε που πήρε τα µέτρα η Ισπανία
δηλαδή, µείωσε τον ΦΠΑ σε αυτά τα προϊόντα. Από τον Ιανουά-
ριο του 2022 µέχρι τον Απρίλιο του 2024 σωρευτικός πληθωρι-
σµός στα δηµητριακά: Η Ελλάδα 17,6% πληθωρισµό, 40%
χαµηλότερο από την Ισπανία που έχει 27,5%. Θα σας τα κατα-
θέσω. Πάστα, µακαρόνια: Πληθωρισµός της Ελλάδας 3,1%, είναι
80% χαµηλότερος από τον πληθωρισµό της Ισπανίας που είναι

15,1%. Φρέσκο γάλα: Πληθωρισµός της Ελλάδας 17,6% και 50%
χαµηλότερος από τον πληθωρισµό στην Ισπανία 35,7 %, που µη-
δένισε τον ΦΠΑ στο φρέσκο γάλα. Αυγά: Πληθωρισµός της Ελ-
λάδας 27,9% και 15% χαµηλότερος από τον πληθωρισµό της
Ισπανίας που ήταν 34,7% και µείωσε τον ΦΠΑ. Ελαιόλαδο: Πλη-
θωρισµός σωρευτικός από τον Ιανουάριο του 2022 µετά την παν-
δηµία, όταν πήρε τα µέτρα η Ισπανία, µείωσε τον ΦΠΑ, 105,5%,
διπλάσια η τιµή στην Ελλάδα από τον Ιανουάριο του 2022 µέχρι
τον Απρίλιο του 2024, αλλά 30% χαµηλότερος πληθωρισµός σε
σχέση µε της Ισπανίας που ήταν 134% το ίδιο διάστηµα. Και λα-
χανικά: 22,3% στην Ελλάδα, περίπου 10% χαµηλότερος σε
σχέση µε 25,5% που ήταν η Ισπανία. Και µόνο στο ψωµί, όπου
έχουµε και την ιδιαιτερότητα, βέβαια, τοπικών καταστηµάτων
στην Ελλάδα, έχουµε αυξηµένο πληθωρισµό 25,5% σε σχέση µε
16,8%. Δηλαδή από τις οκτώ κατηγορίες και τα δεκάδες προ-
ϊόντα όπου µείωσε η Ισπανία τον πληθωρισµό -το καταθέτω- η
Ελλάδα είχε από 80% έως και 10% χαµηλότερο πληθωρισµό, που
πήρε άλλα µέτρα που δεν επηρέασαν τον δηµόσιο προϋπολογι-
σµό και που τελικά ήταν πιο αποτελεσµατικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ανάπτυξης κ. Κωνσταντίνος
Σκρέκας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και τι µέτρα έχουµε πάρει; Γιατί δεν τα συζητάτε; Τα έχετε ψη-
φίσει κιόλας κάποιοι από εσάς.

Το πρώτο ήταν το «Καλάθι του Νοικοκυριού». Αυτό είναι ένα
µέτρο -για το οποίο κάποιοι ψήφισαν «παρών» τότε- το οποίο
βοήθησε τα φτωχά και τα ευάλωτα νοικοκυριά να έχουν πρό-
σβαση σε βασικά καταναλωτικά αγαθά σε πολύ χαµηλότερες
τιµές. Και µάλιστα, αυτό στην αρχή ήταν µόνο για προϊόντα ιδιω-
τικής ετικέτας, εδώ και οκτώ µήνες υποχρεώσαµε να βάλουν του-
λάχιστον ένα προϊόν επώνυµο, για να µπορεί το νοικοκυριό να
αγοράζει και ένα επώνυµο προϊόν σε χαµηλότερη τιµή και σύµ-
φωνα µε την Επιτροπή Ανταγωνισµού, αλλά και πολλές µελέτες,
τελικά εκεί συγκρατήθηκε πολύ ο πληθωρισµός, σε εκείνα τα
προϊόντα που ήταν µέσα στο «Καλάθι του Νοικοκυριού».

Πλαφόν στο κέρδος: Μόνο η Ελλάδα έχει βάλει πλαφόν στο
κέρδος των επιχειρήσεων και δεν µιλάω για το πλαφόν στο κέρ-
δος σε ό,τι αφορά τα βρεφικά γάλατα, που είναι νέο µέτρο, ψη-
φίστηκε πριν τρεις µήνες. Μιλάω για το πλαφόν στο κέρδος σε
εξήντα βασικές κατηγορίες προϊόντων, κυρίως τροφίµων και όχι
µόνο απορρυπαντικών και άλλων, βεβαίως, που είχε τεθεί στην
Ελλάδα -µόνο η Ελλάδα είχε θέσει τέτοιο νόµο- από την πανδη-
µία και µετά.

Και τι λέµε; Δεν µπορεί να έχεις µεγαλύτερο περιθώριο κέρ-
δους το 2023, το 2024, όπου αυξάνονται οι τιµές σε σχέση µε το
2021, γιατί οι τιµές, όπως πολύ σωστά είπαν οι εκπρόσωποι του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος της Ελλάδας, δεν αυξάνονται µόνο
επειδή κάποιοι προσπαθούν να κερδοσκοπήσουν και να αισχρο-
κερδήσουν. Ανέφεραν άλλα δέκα αίτια για ποιον λόγο έχουµε αυ-
ξηµένες τιµές. Σίγουρα κάποιοι πάνε να εκµεταλλευτούν. Αυτούς
πρέπει να τους πιάσουµε εµείς µε τους ελέγχους, αλλά υπάρ-
χουν και πραγµατικά αίτια, αντικειµενικές αιτίες και µου κάνει εν-
τύπωση πως το ΚΚΕ, ένα κοµµουνιστικό κόµµα, µπορεί και
αναλύει τα οικονοµικά δεδοµένα και προσδιορίζει τις πραγµατι-
κές αιτίες αύξησης των τιµών και δεν µπορούν δήθεν κόµµατα
τα οποία αγαπούν και αγκαλιάζουν την ελεύθερη οικονοµία και
τον καπιταλισµό, γιατί αυτή είναι η πραγµατικότητα. Δεν νοµίζω
ότι ούτε ο ΣΥΡΙΖΑ ούτε το ΠΑΣΟΚ ούτε και τα υπόλοιπα κόµµατα
είναι κατά του καπιταλιστικού συστήµατος που ισχύει στη χώρα
µας και σε όλο τον πλανήτη.

ΣΥΜΕΩΝ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Μας κάνει και µαρξιστική ανάλυση…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Θα

ήθελα δύο, τρία λεπτά ακόµα, κύριε Πρόεδρε.
Τώρα, ένα άλλο µέτρο το οποίο έχει φέρει πολύ µεγάλο απο-

τέλεσµα είναι η απαγόρευση, η τρίµηνη απαγόρευση, των προ-
ωθητικών ενεργειών µέσα στα καταστήµατα σε προϊόντα που
προηγουµένως έχουν ανατιµηθεί. Τι έκαναν οι προµηθευτές; Πή-
γαιναν και ανατιµούσαν το προϊόν και στη συνέχεια, πήγαιναν και
έκαναν µια δήθεν έκπτωση. Επί δέκα χρόνια κάθε χρόνο συνεχώς
ανατιµήσεις, 4% ανατίµηση, 5% ανατίµηση, χωρίς να υπάρχει
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λόγος. Κρατούσαν 2%, 3% για τον εαυτό τους, αύξαναν το περι-
θώριο κέρδους, έδιναν 1% και στην αλυσίδα και έτσι πληθωρίζαν
τα προϊόντα και φθάσαµε σήµερα να έχουµε τιµές προϊόντων
στην Ελλάδα σε αρχικές τιµές και σε τιµές τιµοκαταλόγου και
στα ράφια πολλές φορές διπλάσιες από τις άλλες χώρες. Το αλ-
λάξαµε αυτό.

Το αλλάξαµε µε δύο µέτρα, το ένα είναι ότι αν ανατιµήσω προ-
ϊόν, δεν µπορείς να κάνεις προωθητική ενέργεια. Πάγωσαν οι
ανατιµήσεις. Σύµφωνα µε τα στοιχεία από τις αλυσίδες, µέσα
στον Μάρτιο και τον Απρίλιο είχαµε µηδενικές ανατιµήσεις και
θα δούµε και ποιος ήταν ο πληθωρισµός, ο πραγµατικός πληθω-
ρισµός, µέσα στις αλυσίδες, έτσι όπως µελετήθηκε και αναλύ-
θηκε από τον ΙΕΛΚΑ. Μηδενικές, λοιπόν, ανατιµήσεις και µειώσεις
στις τιµές τιµοκαταλόγου σε τέσσερις χιλιάδες διαφορετικά προ-
ϊόντα, απορρυπαντικά, προϊόντα ατοµικής φροντίδας, βρεφικές
πάνες και άλλα προϊόντα, γιατί µείωσαν τις τιµές τιµοκαταλόγου
και έτσι υποχρεώσαµε µε ένα άλλο µέτρο να µειώσουν κατά 30%
τις εκπτώσεις προς τα σουπερµάρκετ και να περάσουν αυτή τη
µείωση κατευθείαν στον καταναλωτή, µειώνοντας τις τιµές τιµο-
καταλόγου.

Αποτέλεσµα: Ελληνική Στατιστική Υπηρεσία, προϊόντα ατοµι-
κής φροντίδας και προϊόντα «είδη νοικοκυριού» είχαν µείον 2%
και µείον 2,5% πληθωρισµό, δηλαδή αρνητικό πληθωρισµό, δη-
λαδή όχι µόνο σταθεροποιήθηκαν οι τιµές σε σχέση µε πέρυσι,
αλλά µειώθηκαν κατά αυτό το ποσό, που φυσικά δεν είναι αρκετό
και περιµένουµε ακόµα και το επόµενο διάστηµα το µέτρο, όπως
εξελίσσεται, να φέρει ακόµα περισσότερα και καλύτερα αποτε-
λέσµατα.

Και ένα επόµενο µέτρο: Net pricing, καθαρές τιµές από το χω-
ράφι στο ράφι σε όλα τα νωπά προϊόντα. Το ακούγατε χρόνια,
το έλεγαν το ΠΑΣΟΚ, Υπουργοί Ανάπτυξης και Οικονοµικών του
ΠΑΣΟΚ. Έγινε ποτέ; Όχι. Το είπε ο ΣΥΡΙΖΑ. Το έκανε; Όχι. Εµείς
το κάναµε. Δεν υπάρχουν εκπτώσεις. Είναι όλα καθαρά πάνω στο
τιµολόγιο, καθαρές τιµές, όχι εκπτώσεις τέλος χρόνου, όχι year-
end bonus, όχι τιµολόγια παροχής υπηρεσιών, όχι άλλες εκπτώ-
σεις αδιαφανείς, που τελικά πληθωρίζουν τις τιµές των
προϊόντων και πιέζουν και τους Έλληνες αγρότες και κτηνοτρό-
φους. Καθαρές τιµές, εφαρµόζεται.

Και τέλος, e-Καταναλωτής. Μιλάµε για πληθωρισµό 5%. Μπο-
ρείς να γλιτώσεις έως και 15% επιλέγοντας µία αλυσίδα, όπου η
λίστα των προϊόντων που έχεις δηµιουργήσει στο κινητό σου σε
µία εφαρµογή κοστίζει φθηνότερα. Το κάναµε και αυτό. Η Ελ-
λάδα το έκανε, η ελληνική Κυβέρνηση. Διαφάνεια: Τρεις χιλιάδες
προϊόντα κάθε µέρα ενηµερώνονται από όλη τη σύγκριση τιµών.
Δεν το ήθελαν οι αλυσίδες φυσικά. Δεν το ήθελαν οι προµηθευ-
τές, αλλά εµείς το κάναµε.

Βεβαίως, είδα ότι τελευταία και από τον ΣΥΡΙΖΑ, αλλά και από
το ΠΑΣΟΚ ασπάζονται αυτά τα οποία είπαν οι Έλληνες βιοµήχα-
νοι τροφίµων. Γιατί; Τι είπαν οι Έλληνες βιοµήχανοι τροφίµων;
Να µειωθεί ο ΦΠΑ. Αυτό είπε ο Πρόεδρος, «γιατί δεν µειώνετε
τον ΦΠΑ;». Βολεύει να µειωθεί ο ΦΠΑ; Ρωτάω, γιατί εγώ σας απέ-
δειξα εδώ ότι η µείωση του ΦΠΑ τελικά στην Ισπανία σε δύο
µήνες είχε εξανεµιστεί, επειδή οι µεσάζοντες και οι ενδιάµεσοι
κρίκοι της εφοδιαστικής αλυσίδας την είχαν κρατήσει για τον
εαυτό τους αυτή τη µείωση του ΦΠΑ και τελικά, η τιµή στο ράφι
έµεινε αυτή που ήταν πριν και σε σχέση µε την Ελλάδα και µε µε-
γαλύτερο πληθωρισµό. Γιατί αυτή η σύµπνοια µεταξύ ΠΑΣΟΚ και
άλλων κοµµάτων µε τη δήλωση των Ελλήνων βιοµηχάνων ή του
Προέδρου ή του εκπροσώπου των Ελλήνων βιοµηχάνων τροφί-
µων που θέλουν να µειωθεί ο ΦΠΑ; Εγώ λέω να µειώσουν λίγο
τις τιµές των προϊόντων και αυτό ελέγχουµε και να τηρήσουν τον
νόµο και θα τους ελέγχουµε για αυτό και θα το κάνουµε. Και αν
παραβιάζουν τον νόµο, θα επιβάλουµε και πρόστιµα. Αυτό
έπρεπε να λέτε, όχι να µειωθεί ο ΦΠΑ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Και τελειώνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Περάσατε

και τα τέσσερα λεπτά…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Θα κα-
ταθέσω –τα έχω πει τα υπόλοιπα- και µία µελέτη, δεν χρειάζονται
πολλές, η οποία δείχνει –τι;- επειδή ακούγονται πολλά αποσπα-
σµατικά και πραγµατικά πολλές φορές δεν αµφισβητώ, πόσο κά-
νουν τα προϊόντα στο εξωτερικό και πόσο κάνουν στην Ελλάδα.
Υπάρχουν προϊόντα στην Ελλάδα που είναι ακριβότερα από το
εξωτερικό και υπάρχουν πολλά προϊόντα στην Ελλάδα που είναι
φθηνότερα από τις υπόλοιπες χώρες της Ευρώπης.

Ποιος µπορεί να κάνει µια εµπεριστατωµένη και επιστηµονικά
µεθοδευµένη έρευνα; Σίγουρα όχι αυτός ο οποίος µπαίνει σε ένα
site και βλέπει µια τιµή σε ένα προϊόν σε µια συγκεκριµένη στιγµή
που µπορεί να έχει έκπτωση εκεί και εδώ να µην έχει προσφορά
την ίδια περίοδο. Εδώ έγινε µια µελέτη από τον ΙΕΛΚΑ, από το
Ινστιτούτο Έρευνας Λιανεµπορίου Καταναλωτικών Αγαθών και
µέτρησαν σε δεκάδες αλυσίδες στην Ελλάδα, στην Αγγλία, στην
Ισπανία, στην Πορτογαλία, στη Γαλλία, στην Ιταλία, στη Γερµανία
και στη Ρουµανία, προϊόντα επώνυµα και ιδιωτικής ετικέτας, µέ-
σους όρους, στο σύνολο του έτους, συµπεριλαµβανοµένων και
των προωθητικών ενεργειών και έφτιαξαν ένα καλάθι από δεκά-
δες προϊόντα, σαράντα διαφορετικές κατηγορίες. Και τι βγάζει; 

Η Ελλάδα έχει από πολύ έως λίγο φθηνότερο καλάθι από όλες
τις χώρες που προανέφερα. Το καταθέτω για να το δείτε. Για να
σταµατήσει αυτό, ότι η Ελλάδα είναι η πρωταθλήτρια. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ανάπτυξης κ. Κωνσταντίνος
Σκρέκας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Υπάρχει πρόβληµα µε την ακρίβεια. Υπάρχει πρόβληµα µε τον
πληθωρισµό. Υπάρχουν προϊόντα στην Ελλάδα που είναι ακριβό-
τερα. Και υπάρχουν εταιρείες και πολυεθνικές οι οποίες χρησι-
µοποιούν αθέµιτες εµπορικές πρακτικές για να µεγιστοποιούν
κέρδος πουλώντας διαφορετικά και ακριβότερα στην Ελλάδα ή
και σε άλλες χώρες απ’ ό,τι σε κάποιες άλλες χώρες της Ευρώ-
πης. Και γι’ αυτό ο Έλληνας Πρωθυπουργός που είναι ο πρώτος
που έστειλε αυτή την επιστολή κινητοποιεί και προβληµατίζει -
όπως απάντησε- και συµβάλλει στην προσπάθεια της Ευρωπαϊ-
κής Επιτροπής να αντιµετωπίσει τέτοιες εµπορικές πρακτικές
που ξεπερνούν τα όρια και τα σύνορα ενός κράτους-µέλους. Και
εδώ χρειάζεται και σε κεντρικό επίπεδο η Ευρώπη να λάβει κεν-
τρικά µέτρα. Κι εµείς εδώ είµαστε για να στηρίξουµε µε προτά-
σεις και µε ιδέες. 

Σας καλώ να ψηφίσετε το νοµοσχέδιο που είναι ένα νοµοσχέ-
διο το οποίο βοηθάει τους Έλληνες και τις Ελληνίδες. Και τελικά
βοηθάει τον τόπο µας συνολικά. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κηρύσσε-

ται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής και των άρθρων του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης: «Διατάξεις για την
ενίσχυση της προστασίας του καταναλωτή, της ανάπτυξης και
της εύρυθµης λειτουργίας της αγοράς, ρυθµίσεις για την ενί-
σχυση των επιχειρήσεων που πλήττονται από καταστροφές και
άλλες διατάξεις».

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων των
τροπολογιών και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά. 

Θέλω να επισηµάνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, τριάντα ένα άρθρα, δυο τροπολογίες, το ακρο-
τελεύτιο άρθρο, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακαλώ

να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Οι θέσεις

των κοµµάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλε-
κτρονικό σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής
συνεδρίασης και έχουν ως εξής:
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Διατάξεις για την ενίσχυση της προστασίας του κατανα-
λωτή, της ανάπτυξης και της εύρυθµης λειτουργίας της αγο-

ράς, ρυθµίσεις για την ενίσχυση των επιχειρήσεων που
πλήττονται από καταστροφές και άλλες διατάξεις

Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 1 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 3 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 4 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 5 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 6 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 7 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 8 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 9 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 10 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 11 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ



Άρθρο 12 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 13 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 14 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 15 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 16 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 17 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 18 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 19 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 20 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 21 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 22 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 23 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 24 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 25 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ
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Άρθρο 26 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 27 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 28 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 29 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 30 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 31 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Υπ. τροπ. 178/3 ως έχει      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Υπ. τροπ. 179/4 ως έχει      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Ακροτελεύτιο άρθρο ως έχει      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Επί του Συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεπώς
το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης: «Διατάξεις για την
ενίσχυση της προστασίας του καταναλωτή, της ανάπτυξης και
της εύρυθµης λειτουργίας της αγοράς, ρυθµίσεις για την ενί-
σχυση των επιχειρήσεων που πλήττονται από καταστροφές και
άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζή-
τηση, επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως
εξής:

«Διατάξεις για την ενίσχυση της προστασίας του κατανα-
λωτή, της ανάπτυξης και της εύρυθµης λειτουργίας της αγο-
ράς, ρυθµίσεις για την ενίσχυση των επιχειρήσεων που
πλήττονται από καταστροφές και άλλες διατάξεις

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’ ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ
Άρθρο 1 Σκοπός
Άρθρο 2 Αντικείµενο
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’ ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΤΗΣ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ ΤΟΥ ΚΑΤΑΝΑΛΩΤΗ

- ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ Ν. 2251/1994
Άρθρο 3 Ανακοινώσεις µείωσης τιµής - Προσθήκη άρθρου 9ι

στον ν. 2251/1994
Άρθρο 4 Αρµόδιες αρχές για την εφαρµογή του άρθρου 9ι -

Προσθήκη άρθρου 9ια στον ν. 2251/1994
Άρθρο 5 Μητρώο Ενώσεων Καταναλωτών - Προσθήκη παρ. 4

στο άρθρο 10δ του ν. 2251/1994
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’ ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ ΣΤΟ ΠΛΑΙΣΙΟ ΑΣΚΗΣΗΣ ΕΙΔΙΚΟ-

ΤΕΡΩΝ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΚΩΝ ΔΡΑΣΤΗΡΙΟΤΗΤΩΝ 
Άρθρο 6 Δηµοσίευση αποφάσεων επιβολής κυρώσεων στο

πλαίσιο της εποπτείας αγοράς των βιοµηχανικών προϊόντων - Προ-
σθήκη άρθρου 25Α στον ν. 4801/2021

Άρθρο 7 Συµπλήρωση Κωδικού Αριθµού Δραστηριότητας - Τρο-
ποποίηση άρθρου 48ΣΤ ν. 4442/2016

Άρθρο 8 Συµπλήρωση παραρτήµατος περιγραφής δραστηριο-
τήτων - Τροποποίηση Παραρτήµατος Ι                      ν. 4442/2016

Άρθρο 9 Εγκατάσταση και λειτουργία Κέντρων Αποθήκευσης
και Διανοµής - Τροποποίηση άρθρου 8   ν. 4302/2014

Άρθρο 10 Παράταση προθεσµίας θεώρησης αδειών τεχνικών
επαγγελµατικών δραστηριοτήτων - Τροποποίηση άρθρου 145 ν.
4887/2022

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΟΛΟΚΛΗΡΩΣΗ ΤΩΝ ΕΠΕΝ-
ΔΥΣΕΩΝ ΤΩΝ ΑΝΑΠΤΥΞΙΑΚΩΝ ΝΟΜΩΝ 4887/2022 ΚΑΙ 4399/2016 

Άρθρο 11 Προσαρµογή στον Κανονισµό (ΕΕ) 1315/2023 σχετικά
µε το ύψος των χορηγούµενων ενισχύσεων - Τροποποίηση άρ-
θρου 10 ν. 4887/2022

Άρθρο 12 Παράταση της προθεσµίας υποβολής αιτήµατος ολο-
κλήρωσης ελέγχου των επενδυτικών σχεδίων - Τροποποίηση παρ.
1 άρθρου 23 ν. 4887/2022

Άρθρο 13 Δυνατότητα χαµηλότερου ποσοστού ενίσχυσης, συγ-
κριτικής ή άµεσης αξιολόγησης και δυνατότητα υλοποίησης επεν-
δυτικών σχεδίων σε διαφορετικές περιοχές - Τροποποίηση παρ. 2
άρθρου 30 ν. 4887/2022

Άρθρο 14 Εξουσιοδοτικές διατάξεις για την παρακολούθηση
της εξέλιξης επενδυτικών σχεδίων - Τροποποίηση άρθρου 129 ν.
4887/2022

Άρθρο 15 Απόφαση ολοκλήρωσης και έναρξης παραγωγικής
λειτουργίας - Τροποποίηση παρ. 3, προσθήκη παρ. 3α στο άρθρο
19 του ν. 4399/2016

Άρθρο 16 Δυνατότητα επιβολής µερικής κύρωσης σε περί-
πτωση αλλαγής τόπου εγκατάστασης της επένδυσης - Τροποποί-
ηση παρ. 1 άρθρου 23 ν. 4399/2016

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’ ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΝΙ-
ΣΧΥΣΗ ΤΗΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

Άρθρο 17 Πιστοποίηση επάρκειας στον τοµέα των δηµόσιων
συµβάσεων

Άρθρο 18 Υλοποίηση δράσεων/έργων ενισχύσεων της Γενικής
Γραµµατείας Βιοµηχανίας του Υπουργείου Ανάπτυξης στο Ταµείο
Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας - Τροποποίηση παρ. 8 άρθρου 127
ν. 4964/2022

Άρθρο 19 Επιλογή εισηγητών στην Επιτροπή Ανταγωνισµού -
Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 12 ν. 3959/2011

Άρθρο 20 Ρύθµιση προκηρύξεων για πλήρωση θέσεων ευθύνης
επιπέδου Διεύθυνσης Υπουργείου Ανάπτυξης

Άρθρο 21 Παράταση αποσπάσεων για τη στελέχωση της Διυ-
πηρεσιακής Μονάδας Ελέγχου Αγοράς - Τροποποίηση παρ. 2 άρ-
θρου 12 ν. 4712/2020

Άρθρο 22 Ανάληψη δαπανών του κτιρίου επί της οδού Νίκης
ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΤΩΝ ΕΠΙΧΕΙΡΗ-

ΣΕΩΝ ΠΟΥ ΠΛΗΤΤΟΝΤΑΙ ΑΠΟ ΚΑΤΑΣΤΡΟΦΕΣ
Άρθρο 23 Αφορολόγητο, ανεκχώρητο και ακατάσχετο της ενί-

σχυσης που καταβάλλεται στο πλαίσιο της δράσης «Ενίσχυση επι-
χειρήσεων που επλήγησαν από την κακοκαιρία “Daniel” στην
Περιφέρεια Θεσσαλίας»

Άρθρο 24 Αφορολόγητο, ανεκχώρητο και ακατάσχετο της ενί-
σχυσης που καταβάλλεται στο πλαίσιο της δράσης «Κύκλος 2Β:
Έκτακτη επιχορήγηση σε επιχειρήσεις του κλάδου γούνας που
έχουν πληγεί από την επίθεση της Ρωσίας κατά της Ουκρανίας και
τις διεθνείς κυρώσεις που επιβλήθηκαν»

Άρθρο 25 Ρυθµίσεις για την άσκηση οικονοµικών δραστηριοτή-
των στις περιοχές που επλήγησαν από τις πληµµύρες του Σεπτεµ-
βρίου 2023

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ζ’ ΛΟΙΠΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 26  Φορέας κατασκευής και πρόβλεψη υποβοήθησης -

Τροποποίηση παρ. 2 και αντικατάσταση παρ. 14 άρθρου 25 ν.
5049/2023

Άρθρο 27 Πραγµατοποίηση εργασιών πριν από τον προσδιορι-
σµό αποζηµίωσης - Τροποποίηση παρ. 9 άρθρου 7Α ν. 2882/2001

Άρθρο 28 Δυνατότητα δήλωσης δευτερευουσών θέσεων εκ-
ποµπής ραδιοφωνικών σταθµών - Τροποποίηση άρθρου 65 ν.
4155/2013

Άρθρο 29 Διαδικασία κατ’ εξαίρεση χορήγησης δευτερεύου-
σας συχνότητας εκποµπής παραµεθόριων ραδιοφωνικών σταθ-
µών - Προσθήκη άρθρου 65Α στον   ν. 4155/2013

Άρθρο 30 Αδειοδότηση κεραιοσυστηµάτων ραδιοφωνικών
σταθµών - Δήλωση µέσω Συστήµατος Ηλεκτρονικής Υποβολής
Αιτήσεων της Εθνικής Επιτροπής Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδρο-
µείων - Τροποποίηση άρθρου 61        ν. 4313/2014

Άρθρο 31 Καταβολή τελών σε επιβαρυµένους µε µεταναστευ-
τικές ροές Δήµους - Τροποποίηση άρθρου 195       ν. 4662/2020

Άρθρο 32 Υπερωριακή απασχόληση προσωπικού και διατή-
ρηση θέσεων προσωπικού του Υπουργείου Μετανάστευσης και
Ασύλου - Τροποποίηση άρθρου 20   ν. 4354/2015

Άρθρο 33 Αύξηση των οργανικών θέσεων των παρέδρων -
πρωτοδικών των τακτικών διοικητικών δικαστηρίων

Άρθρο 34 Θητεία των οργάνων διοίκησης του δηµόσιου τοµέα
- Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 10 ν. 5062/2023

Άρθρο 35 Επιχορήγηση µεταφορικού κόστους και κόστους δη-
µοσιογραφικού χάρτου των εκδοτικών επιχειρήσεων - Τροποποί-
ηση παρ. 1, 4 και 6 άρθρου 81  ν. 4949/2022

Άρθρο 36 Δαπάνες µετακίνησης αστυνοµικού προσωπικού για
κάλυψη έκτακτων και απρόβλεπτων αναγκών - Τροποποίηση άρ-
θρου 74 ν. 5108/2024

Άρθρο 37 Υλοποίηση δράσης δηµόσιας υγείας «Προληπτικές
διαγνωστικές εξετάσεις για τον καρκίνο του παχέος εντέρου»

Άρθρο 38 Στελέχωση ασθενοφόρων ΕΚΑΒ µε διάθεση σπου-
δαστών του ΙΕΚ ΕΚΑΒ - Προσθήκη παρ. 8 στο άρθρο 54 του ν.
4368/2016

Άρθρο 39 Προσθήκη του Εθνικού Κέντρου Άµεσης Βοήθειας
και του Εθνικού Κέντρου Αιµοδοσίας στους φορείς αρµοδιότη-
τας του Υπουργείου Υγείας µε δυνατότητα παροχής υπηρεσιών
µε απόδειξη παροχής υπηρεσιών - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου
41 ν. 4058/2012

Άρθρο 40 Περιορισµός τόκου ρυθµιζόµενων οφειλών - Προ-
σθήκη περ. 3Α στην υποπαρ. Α2 της παρ. Α του άρθρου πρώτου
του ν. 4152/2013

Άρθρο 41 Λήψη άδειας απόπλου και δήλωση κατάπλου για τα
ιδιωτικά πλοία αναψυχής µε Δελτίο Κίνησης Αορίστου Ισχύος -
Τροποποίηση παρ. 5 άρθρου 14   ν. 4926/2022

Άρθρο 42 Παράταση ισχύος συµβάσεων εργασίας ιδιωτικού
δικαίου ορισµένου χρόνου προσωπικού της Η.ΔΙ.Κ.Α. Α.Ε.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Η’ ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 43 Καταργούµενες διατάξεις
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ Θ’ ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ
Άρθρο 44 Έναρξη ισχύος 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’ 
ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ

Άρθρο 1
Σκοπός

Σκοπός του παρόντος είναι ιδίως: α) η αντιµετώπιση επιµέρους
προβληµάτων που έχουν ανακύψει στην αγορά στα πεδία της
προστασίας του καταναλωτή, της λειτουργίας των βιοµηχανικών
δραστηριοτήτων και των επενδύσεων, β) η επίλυση διάφορων
διαδικαστικών και οργανωτικών ζητηµάτων του Υπουργείου Ανά-
πτυξης, τα οποία το εµποδίζουν να επιτελέσει την αποστολή του. 

Άρθρο 2
Αντικείµενο 

Αντικείµενο του παρόντος είναι ιδίως: α) η τροποποίηση του
ν. 2251/1994 (Α’ 191) για την ενίσχυση της διαφάνειας των τιµών
προς όφελος των καταναλωτών, β) η δηµοσίευση των αποφά-
σεων επιβολής κυρώσεων επί βιοµηχανικών προϊόντων και η τρο-
ποποίηση του   ν. 4442/2016 (Α’ 230) για την υπαγωγή νέων
δραστηριοτήτων στο ρυθµιστικό του πεδίο, γ) η εξασφάλιση της
οµαλής εξέλιξης και ολοκλήρωσης των αναπτυξιακών νόµων
4887/2022 (Α’ 16) και 4399/2016 (Α’ 117), δ) η θέσπιση ειδικότε-
ρων διατάξεων: δα) για την οργάνωση του Υπουργείου Ανάπτυ-
ξης, και δβ) για την ενίσχυση των επιχειρήσεων και της
επιτάχυνση της αποκατάστασης περιοχών που έχουν πληγεί από
ακραία καιρικά φαινόµενα.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΤΗΣ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ ΤΟΥ ΚΑΤΑΝΑΛΩΤΗ - 

ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ Ν. 2251/1994

Άρθρο 3
Ανακοινώσεις µείωσης τιµής - Προσθήκη άρθρου 9ι 

στον ν. 2251/1994

Στον ν. 2251/1994 (Α’ 191) προστίθεται άρθρο 9ι ως εξής:

«Άρθρο 9ι
Ανακοινώσεις µείωσης τιµής

(άρθρο 6α Οδηγίας 98/6/ΕΚ - παρ. 1 άρθρου 2 Οδηγίας
2019/2161/ΕΕ)

1. Σε κάθε ανακοίνωση περί µείωσης τιµής υποδεικνύεται η
προγενέστερη τιµή που εφάρµοζε ο προµηθευτής για καθορι-
σµένο χρονικό διάστηµα πριν από την εφαρµογή της µείωσης
της τιµής. Ως προγενέστερη τιµή νοείται η χαµηλότερη τιµή που
εφάρµοσε ο προµηθευτής κατά τη διάρκεια του χρονικού δια-
στήµατος των τριάντα (30) ηµερών πριν από την εφαρµογή της
µείωσης της τιµής. Όταν το προϊόν κυκλοφορεί στην αγορά για
λιγότερο από τριάντα (30) ηµέρες, ως προγενέστερη τιµή νοείται
η χαµηλότερη τιµή που εφάρµοσε ο προµηθευτής στο χρονικό
διάστηµα που το προϊόν κυκλοφορεί στην αγορά. Αν η τιµή µει-
ώνεται προοδευτικά κατά τη διάρκεια των εξήντα (60) ηµερών,
πριν από την εφαρµογή της µείωσης της τιµής, ως προγενέστερη
τιµή νοείται η τιµή που ίσχυε πριν από την εφαρµογή της πρώτης
από τις διαδοχικές µειώσεις τιµών.

2. Η παρ. 1 δεν εφαρµόζεται για νωπά και ευαλλοίωτα γεωρ-
γικά προϊόντα και τρόφιµα τα οποία, από τη φύση τους ή στο
στάδιο της µεταποίησης, ενδέχεται να καταστούν ακατάλληλα
προς πώληση εντός τριάντα (30) ηµερών από τη συγκοµιδή, την
παραγωγή ή τη µεταποίηση, ιδίως όσα περιλαµβάνονται στο Πα-
ράρτηµα Ι του άρθρου 17 του ν. 4492/2017 (Α’ 156).

3. Με απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης εκδίδεται Κώδικας
Δεοντολογίας για την προστασία του καταναλωτή κατά τις ανα-
κοινώσεις µείωσης της τιµής.»

Άρθρο 4
Αρµόδιες αρχές για την εφαρµογή του άρθρου 9ι - 

Προσθήκη άρθρου 9ια στον ν. 2251/1994

Στον ν. 2251/1994 (Α 191) προστίθεται άρθρο 9ια ως εξής:

«Άρθρο 9ια
Αρµόδιες αρχές για την εφαρµογή του άρθρου 9ι

1. Αρµόδιες αρχές για την εφαρµογή του άρθρου 9ι και την
επιβολή των κυρώσεων των άρθρων 13α, 13δ και 13ε, είναι:

α) ο Διοικητής της Διυπηρεσιακής Μονάδας Ελέγχου Αγοράς
(ΔΙ.Μ.Ε.Α.) του Υπουργείου Ανάπτυξης, για ελέγχους που πραγ-
µατοποιούνται από τις υπηρεσίες ελέγχου της ΔΙ.Μ.Ε.Α.,

β) το αρµόδιο όργανο του Υπουργείο Ανάπτυξης για ελέγχους
που πραγµατοποιούνται από τη Διεύθυνση Προστασίας Κατανα-
λωτή.

2. Για την εφαρµογή του άρθρου 9ι: 
α) η ΔΙ.Μ.Ε.Α. έχει τις εξουσίες ελέγχου του άρθρου 18 του ν.

4177/2013 (Α’ 173), 
β) η Διεύθυνση Προστασίας Καταναλωτή έχει τις εξουσίες

ελέγχου του άρθρου 13γ του παρόντος.» 

Άρθρο 5
Μητρώο Ενώσεων Καταναλωτών - Προσθήκη παρ. 4 

στο άρθρο 10δ του  ν. 2251/1994 

Στο άρθρο 10δ του ν. 2251/1994 (Α’ 191), περί Μητρώου Ενώ-
σεων Καταναλωτών, προστίθεται παρ. 4 ως εξής:

«4. Η Γενική Διεύθυνση Αγοράς και Προστασίας Καταναλωτή
είναι αρµόδια για:

α) την εγγραφή ένωσης καταναλωτών ή νοµιµοποιούµενου
φορέα του άρθρου 10στ στο Μητρώο Ενώσεων Καταναλωτών,

β) τη διατήρηση ένωσης καταναλωτών στο Μητρώο Ενώσεων
Καταναλωτών ή τη διαγραφή της από αυτό, αν δεν τηρούνται οι
υποχρεώσεις του άρθρου 10γ, ή αν δεν υλοποιεί καµία ουσια-
στική δράση για ένα (1) πλήρες έτος,

γ) τη διατήρηση νοµιµοποιούµενου φορέα του άρθρου 10στ ή
τη διαγραφή του από αυτό, εφόσον δεν τηρούνται οι υποχρεώ-
σεις των άρθρων 10γ και 10στ και την αξιολόγησή του σύµφωνα
µε την περ. ε) της παρ. 1 του άρθρου 10ζ.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ ΣΤΟ ΠΛΑΙΣΙΟ ΑΣΚΗΣΗΣ ΕΙΔΙΚΟΤΕΡΩΝ 

ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΚΩΝ ΔΡΑΣΤΗΡΙΟΤΗΤΩΝ

Άρθρο 6
Δηµοσίευση αποφάσεων επιβολής κυρώσεων

στο πλαίσιο της εποπτείας αγοράς των βιοµηχανικών 
προϊόντων - Προσθήκη άρθρου 25Α στον ν. 4801/2021

Στον ν. 4801/2021 (Α’ 83) προστίθεται άρθρο 25Α ως εξής:

«Άρθρο 25Α
Ανάρτηση αποφάσεων επιβολής µέτρων και κυρώσεων

1. Περίληψη των αποφάσεων, µε τις οποίες επιβάλλονται οι κυ-
ρώσεις των άρθρων 23 έως 25, αναρτάται υποχρεωτικά στο πρό-
γραµµα Διαύγεια κατά το Κεφάλαιο ΙΑ’ του Μέρους Α’ του ν.
4727/2020 (Α’ 184).

2. Η περίληψη περιλαµβάνει:
α) τον αριθµό πρωτοκόλλου και την ηµεροµηνία της απόφα-

σης,
β) την επωνυµία ή το ονοµατεπώνυµο και τον Αριθµό Φορολο-

γικού Μητρώου του οικονοµικού φορέα στον οποίο επιβλήθηκαν
οι κυρώσεις,

γ) περιγραφή του µη συµµορφούµενου προϊόντος/εγκατάστα-
σης,

δ) την παράβαση,
ε) τις επιβληθείσες κυρώσεις.
3. Στις περιπτώσεις έκδοσης αποφάσεων επί προσφυγής, η
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περίληψη περιλαµβάνει τα στοιχεία της παρ. 2 και επιπλέον τον
αριθµό πρωτοκόλλου, την ηµεροµηνία και το αποτέλεσµα της
προσφυγής.»

Άρθρο 7
Συµπλήρωση Κωδικού Αριθµού Δραστηριότητας - 

Τροποποίηση άρθρου 48ΣΤ ν. 4442/2016 

Στο άρθρο 48ΣΤ του ν. 4442/2016 (Α’ 230), περί του πλαισίου
άσκησης δραστηριοτήτων εντός Κέντρων Αποθήκευσης και Δια-
νοµής, επέρχονται οι εξής τροποποιήσεις: α) στην περ. α) προ-
στίθεται ο κωδικός αριθµός δραστηριότητας «52.29», β)
προστίθεται περ. ε), και το άρθρο 48ΣΤ διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 48ΣΤ
Πεδίο εφαρµογής

Στο πεδίο εφαρµογής του παρόντος Κεφαλαίου εµπίπτουν:
α) Δραστηριότητες χονδρικού εµπορίου µε Κωδικούς Αριθ-

µούς Δραστηριότητας (ΚΑΔ) 45 και 46 (6η οµάδα του Παραρτή-
µατος) και δραστηριότητες αποθήκευσης µε ΚΑΔ 52.10 και 52.29
(7η οµάδα του Παραρτήµατος), που ασκούνται εντός Κέντρων
Αποθήκευσης και Διανοµής του ν. 4302/2014 (Α’ 225). Εξαιρούν-
ται δραστηριότητες µε ΚΑΔ 46.71 και 46.77 (της 6ης οµάδας του
Παραρτήµατος).

β) Δραστηριότητες πλυντηρίων-λιπαντηρίων και συνεργείων
οχηµάτων µε ΚΑΔ 45.20, εφόσον αυτές ασκούνται προς εξυπη-
ρέτηση των οχηµάτων εντός των Κέντρων Αποθήκευσης και Δια-
νοµής του ν. 4302/2014.

γ) Κέντρα Διανοµής Τσιµέντου του άρθρου 1, υποπαράγρα-
φος ΣΤ.10 του ν. 4254/2014 (Α’ 85).

δ) Αστικά Κέντρα Ενοποίησης Εµπορευµάτων του άρθρου 4
του ν. 4302/2014.

ε) Λοιπά Κέντρα Αποθήκευσης και Διανοµής που υπάγονται
στον ν. 4302/2014.

Άρθρο 8
Συµπλήρωση παραρτήµατος περιγραφής 

δραστηριοτήτων - Τροποποίηση 
Παραρτήµατος Ι ν. 4442/2016

1. Στην 7η Οµάδα του Παραρτήµατος Ι του ν. 4442/2016 (Α’
230), προστίθενται νέοι Κωδικοί Άσκησης Δραστηριότητας
(Κ.Α.Δ.), και η 7η Οµάδα διαµορφώνεται ως εξής:

«ΟΜΑΔΑ 7η: ΜΕΤΑΦΟΡΑ ΚΑΙ ΑΠΟΘΗΚΕΥΣΗ
49.39 Άλλες χερσαίες µεταφορές επιβατών που δεν κατονο-

µάζονται αλλού
49.50 Μεταφορές µέσω αγωγών
52.10 Αποθήκευση
52.21 Δραστηριότητες συναφείς µε τις χερσαίες µεταφορές
52.22 Δραστηριότητες συναφείς µε τις πλωτές µεταφορές
52.29 Άλλες υποστηρικτικές προς τη µεταφορά δραστηριότη-

τες.»
2. Στην 9η Οµάδα του Παραρτήµατος Ι του  ν. 4442/2016 αντι-

καθίσταται ο τίτλος, προστίθεται τελευταίος Κ.Α.Δ., και 9η
Οµάδα διαµορφώνεται ως εξής:

«ΟΜΑΔΑ 9η: ΕΝΗΜΕΡΩΣΗ ΚΑΙ ΑΠΟΘΗΚΕΥΣΗ
58.11 Έκδοση βιβλίων
58.12 Έκδοση τηλεφωνικών και κάθε είδους καταλόγων
58.13 Έκδοση εφηµερίδων
58.14 Έκδοση περιοδικών κάθε είδους
58.19 Άλλες εκδοτικές δραστηριότητες
59.14 Δραστηριότητες προβολής κινηµατογραφικών ταινιών
59.20 Ηχογραφήσεις και µουσικές εκδόσεις
63.11 Επεξεργασία δεδοµένων, καταχώρηση και συναφείς

δραστηριότητες.»
3. Η 11η Οµάδα του Παραρτήµατος Ι του ν. 4442/2016 αντικα-

θίσταται, πλην του τίτλου και του πρώτου Κ.Α.Δ., ως εξής:
«ΟΜΑΔΑ 11η: ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΕΣ ΚΑΙ ΥΠΟΣΤΗΡΙΚΤΙΚΕΣ ΔΡΑΣΤΗ-

ΡΙΟΤΗΤΕΣ
77.21 Ενοικίαση και εκµίσθωση ειδών αναψυχής και αθλητικών

ειδών
77.34 Ενοικίαση και εκµίσθωση εξοπλισµού πλωτών µεταφο-

ρών
79.11 Δραστηριότητες ταξιδιωτικών πρακτορείων
79.12 Δραστηριότητες γραφείων οργανωµένων ταξιδιών
79.90 Άλλες δραστηριότητες υπηρεσιών κρατήσεων και συνα-

φείς δραστηριότητες.»

Άρθρο 9
Εγκατάσταση και λειτουργία Κέντρων Αποθήκευσης 
και Διανοµής - Τροποποίηση άρθρου 8 ν. 4302/2014

Το άρθρο 8 του ν. 4302/2014 (Α’ 225) διορθώνεται ως προς
την αρίθµηση του αναφερόµενου σε αυτό Κεφαλαίου και διαµορ-
φώνεται ως εξής:

«Άρθρο 8
Εγκατάσταση και Λειτουργία Κέντρων 

Αποθήκευσης και Διανοµής

Η εγκατάσταση και λειτουργία Κέντρων Αποθήκευσης και Δια-
νοµής πραγµατοποιείται σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο Κεφά-
λαιο Ι’ του ν. 4442/2016 (Α’ 230).»

Άρθρο 10
Παράταση προθεσµίας θεώρησης αδειών τεχνικών

επαγγελµατικών δραστηριοτήτων - Τροποποίηση 
άρθρου 145 ν. 4887/2022

Οι προθεσµίες των δύο ετών στο τέλος των παρ. 1 και 2 του
άρθρου 145 του ν. 4887/2022 (Α’ 16), περί θεώρησης των αδειών
τεχνικών επαγγελµατικών δραστηριοτήτων, παρατείνονται κατά
ένα έτος, και το άρθρο 145 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 145
Θεώρηση αδειών τεχνικών 

επαγγελµατικών δραστηριοτήτων

1. Για τις επαγγελµατικές άδειες που έχουν εκδοθεί, αντικατα-
σταθεί ή θεωρηθεί µέχρι την έναρξη ισχύος του παρόντος, σύµ-
φωνα µε το π.δ. 112/2012 (A’ 197) για τις υδραυλικές
εγκαταστάσεις, το π.δ. 113/2012 (Α’ 198) για τον χειρισµό µηχα-
νηµάτων έργου, το π.δ. 114/2012 (Α’ 199) για τις εγκαταστάσεις
καύσης, το π.δ. 115/2012 (Α’ 200) για τις µηχανολογικές εγκατα-
στάσεις, το       π.δ. 1/2013 (Α’ 3) για τις ψυκτικές εγκαταστάσεις,
καθώς και τις άδειες που έχουν εκδοθεί σύµφωνα µε το π.δ.
511/1977 (Α’ 162) και εµπίπτουν στις παρ. 1 και 2 του άρθρου 9
του π.δ. 114/2012, η προθεσµία θεώρησής τους, µετά την παρέ-
λευση οκτώ (8) ετών, παρατείνεται κατά τρία (3) έτη.

2. Στις άδειες που έχουν εκδοθεί ή αντικατασταθεί βάσει του
π.δ. 108/2013 (Α’ 141) για τις ηλεκτρολογικές εγκαταστάσεις, η
προθεσµία απόδειξης της άσκησης του ελαχίστου ορίου επαγ-
γελµατικής δραστηριότητας µετά την παρέλευση οκτώ (8) ετών,
παρατείνεται κατά τρία (3) έτη.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’ 
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΟΛΟΚΛΗΡΩΣΗ 

ΤΩΝ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ ΤΩΝ ΑΝΑΠΤΥΞΙΑΚΩΝ 
ΝΟΜΩΝ 4887/2022 ΚΑΙ 4399/2016

Άρθρο 11
Προσαρµογή στον Κανονισµό (ΕΕ) 1315/2023 σχετικά

µε το ύψος των χορηγούµενων ενισχύσεων - 
Τροποποίηση άρθρου 10 ν. 4887/2022

Στο άρθρο 10 του ν. 4887/2022 (Α’ 16), περί εντάσεων και ανω-
τάτου ύψους ενισχύσεων των επενδυτικών σχεδίων κάθε καθε-
στώτος ενίσχυσης, επέρχονται οι εξής τροποποιήσεις: α) στις
υποπερ. εα’, εβ’, και εγ’ της περ. ε’ αυξάνονται τα όρια των ανα-
φερόµενων ποσών, β) αφαιρείται η επιφύλαξη στο τέλος της
υποπερ. εγ), και το άρθρο 10 διαµορφώνεται ως εξής:
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«Άρθρο 10
Εντάσεις και ύψη ενισχύσεων

περιφερειακού χαρακτήρα

Οι εντάσεις και τα ανώτατα ύψη των ενισχύσεων των επενδυ-
τικών σχεδίων κάθε καθεστώτος ενίσχυσης τελούν υπό τις ακό-
λουθες γενικές προϋποθέσεις και εξειδικεύονται περαιτέρω στο
Μέρος Β’:

α. Οι µέγιστες εντάσεις ενισχύσεων για τις επενδύσεις περι-
φερειακού χαρακτήρα (εγκεκριµένα ανώτατα όρια περιφερει-
ακών ενισχύσεων) καθορίζονται από τον Χάρτη Περιφερειακών
Ενισχύσεων (Χ.Π.Ε.) και αφορούν στις µεγάλες επιχειρήσεις. Οι
εν λόγω εντάσεις προσαυξάνονται κατά δέκα τοις εκατό (10%)
για µεσαίες επιχειρήσεις και κατά είκοσι τοις εκατό (20%) για µι-
κρές και πολύ µικρές επιχειρήσεις.

β. Οι αναφερόµενες στις Μικροµεσαίες Επιχειρήσεις αυξηµέ-
νες εντάσεις ενισχύσεων του Χ.Π.Ε. δεν ισχύουν για επενδυτικά
σχέδια µε επιλέξιµες δαπάνες άνω των πενήντα εκατοµµυρίων
(50.000.000) ευρώ. Ο ανωτέρω περιορισµός εφαρµόζεται, επί-
σης, και στις εκτός περιφερειακών ενισχύσεων επιλέξιµες δαπά-
νες του άρθρου 7.

γ. Στις περιοχές που πληρούν τις προϋποθέσεις του στοιχείου
α’ της παρ. 3 του άρθρου 107 της Συνθήκης για τη Λειτουργία
της Ευρωπαϊκής Ένωσης (Σ.Λ.Ε.Ε.) (Περιοχές «α»), όπως αυτές
προσδιορίζονται στον Χ.Π.Ε., οι ενισχύσεις µπορούν να χορη-
γούνται για οποιαδήποτε µορφή αρχικής επένδυσης, ανεξάρτητα
από το µέγεθος του δικαιούχου.

δ. Στις περιοχές που πληρούν τις προϋποθέσεις του στοιχείου
γ’ της παρ. 3 του άρθρου 107 της Σ.Λ.Ε.Ε. (Περιοχές «γ»), οι ενι-
σχύσεις µπορούν να χορηγούνται σε Μικροµεσαίες Επιχειρήσεις
για οποιαδήποτε µορφή αρχικής επένδυσης, ενώ σε µεγάλες επι-
χειρήσεις χορηγούνται µόνο για αρχική επένδυση για νέα οικο-
νοµική δραστηριότητα στη συγκεκριµένη εγκατάσταση.

ε. Για τα επενδυτικά σχέδια µε επιλέξιµες δαπάνες άνω των
πενήντα εκατοµµυρίων (50.000.000) ευρώ (µεγάλα επενδυτικά
σχέδια) το µέγιστο επιτρεπτό ποσό ενίσχυσης για µεγάλο επεν-
δυτικό έργο υπολογίζεται ως εξής: 

εα. Για το τµήµα της δαπάνης µέχρι πενήντα πέντε εκατοµµύ-
ρια (55.000.000) ευρώ παρέχεται το εκατό τοις εκατό (100%) της
ανώτατης επιτρεπόµενης έντασης περιφερειακής ενίσχυσης
στην οικεία περιοχή, εξαιρουµένης της αυξηµένης έντασης ενί-
σχυσης για Μικροµεσαίες Επιχειρήσεις (ανώτατο περιφερειακό
όριο).

εβ. Για το τµήµα της δαπάνης που υπερβαίνει τα πενήντα
πέντε εκατοµµύρια (55.000.000) ευρώ και µέχρι τα εκατόν δέκα
εκατοµµύρια (110.000.000) ευρώ παρέχεται το πενήντα τοις
εκατό (50%) της ανώτατης επιτρεπόµενης έντασης περιφερει-
ακής ενίσχυσης στην οικεία περιοχή.

εγ. Για το τµήµα της δαπάνης που υπερβαίνει τα εκατόν δέκα
εκατοµµύρια (110.000.000) ευρώ δεν παρέχεται κανένα ποσοστό
ενίσχυσης.»

Άρθρο 12
Παράταση της προθεσµίας υποβολής αιτήµατος 

ολοκλήρωσης ελέγχου των επενδυτικών σχεδίων - 
Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 23 ν. 4887/2022

Η προθεσµία του πρώτου εδαφίου της παρ. 1 του άρθρου 23
του ν. 4887/2022 (Α’ 16), περί ηλεκτρονικής υποβολής της αίτη-
σης του επενδυτή για την πιστοποίηση της ολοκλήρωσης και της
έναρξης παραγωγικής λειτουργίας της επένδυσης, αυξάνεται,
και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής: 

«1. Ο επενδυτής υποβάλλει αίτηση ηλεκτρονικά µέσω του Πλη-
ροφοριακού Συστήµατος του Αναπτυξιακού Νόµου (ΠΣ - Αν)
σύµφωνα µε το άρθρο 126 για την πιστοποίηση της ολοκλήρω-
σης και της έναρξης παραγωγικής λειτουργίας της επένδυσης
το αργότερο εντός έξι (6) µηνών από τη λήξη της προθεσµίας
ολοκλήρωσης της επένδυσης σύµφωνα µε όσα ορίζονται στην
παρ. 2. Εάν ο φορέας του επενδυτικού σχεδίου δεν υποβάλει την
αίτηση του πρώτου εδαφίου, συνοδευόµενη από τα απαιτούµενα
δικαιολογητικά και εντός της ως άνω προθεσµίας, η επένδυση

θεωρείται ως µη ολοκληρωθείσα. Στην περίπτωση αυτή, η από-
φαση υπαγωγής ανακαλείται και ανακτώνται τα ποσά ενίσχυσης,
τα οποία έχουν χορηγηθεί, σύµφωνα µε όσα προβλέπονται στην
παρ. 1 του άρθρου 28.»

Άρθρο 13
Δυνατότητα χαµηλότερου ποσοστού ενίσχυσης, 

συγκριτικής ή άµεσης αξιολόγησης και δυνατότητα 
υλοποίησης επενδυτικών σχεδίων σε διαφορετικές

περιοχές - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 30 ν. 4887/2022

Στην παρ. 2 του άρθρου 30 του ν. 4887/2022 (Α’ 16), περί στοι-
χείων που περιλαµβάνονται στην απόφαση προκήρυξης καθε-
στώτων, επέρχονται οι εξής τροποποιήσεις: α) στην περ. δ’
προστίθεται η φράση «, για τα οποία δύναται να παρέχεται η επι-
λογή, µε πρόταση των φορέων των επενδυτικών σχεδίων, της
διαφοροποίησης των ποσοστών ενίσχυσης, που συναρτάται µε
τη βαθµολογία των κριτηρίων αξιολόγησης του άρθρου 18», β)
στην περ. στ’ προστίθεται η φράση «, που δύναται να αναπτύσ-
σονται σε διαφορετικές περιοχές,», γ) στην περ. η’ προστίθεται
η φράση «το είδος της αξιολόγησης που δύναται να γίνει, είτε µε
τη µέθοδο της συγκριτικής αξιολόγησης, είτε µε τη µέθοδο της
άµεσης αξιολόγησης,», και η παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. H απόφαση προκήρυξης περιλαµβάνει κατ' ελάχιστον τα
παρακάτω:

α. τον στόχο του καθεστώτος,
β. τη διάρκεια του καθεστώτος και των κύκλων υποβολής των

αιτήσεων υπαγωγής,
γ. τον συνολικό προϋπολογισµό του καθεστώτος και την προ-

έλευση της δηµόσιας χρηµατοδότησης για κάθε κύκλο υποβο-
λής,

δ. το είδος των επενδυτικών σχεδίων, τη µορφή, το ποσοστό
και το ύψος των χορηγούµενων ενισχύσεων, για τα οποία δύνα-
ται να παρέχεται η επιλογή, µε πρόταση των φορέων των επεν-
δυτικών σχεδίων, της διαφοροποίησης των ποσοστών ενίσχυσης,
που συναρτάται µε τη βαθµολογία των κριτηρίων αξιολόγησης
του άρθρου 18, καθώς και τον τρόπο χρηµατοδότησης των επεν-
δυτικών σχεδίων, ανάλογα µε το είδος της χορηγούµενης ενί-
σχυσης,

ε. τους αρµόδιους φορείς εφαρµογής του καθεστώτος ενίσχυ-
σης,

στ. τις προϋποθέσεις, τις προδιαγραφές, τους πρόσθετους
όρους και τους περιορισµούς για την υπαγωγή επενδυτικών σχε-
δίων, που δύναται να αναπτύσσονται σε διαφορετικές περιοχές,
στο καθεστώς,

ζ. τα είδη, το ποσοστό ενίσχυσης και τους κανόνες επιλεξιµό-
τητας δαπανών, όπου αυτό απαιτείται,

η. το είδος της αξιολόγησης που δύναται να γίνει, είτε µε τη
µέθοδο της συγκριτικής αξιολόγησης, είτε µε τη µέθοδο της άµε-
σης αξιολόγησης, τα κριτήρια αξιολόγησης, καθώς και την ελά-
χιστη βαθµολογία που απαιτείται να λάβει το σχέδιο,
προκειµένου να είναι επιλέξιµο,

θ. τα δικαιολογητικά για την υποβολή των αιτήσεων υπαγωγής
και τροποποίησης της απόφασης υπαγωγής,

ι. τα δικαιολογητικά για την υποβολή αιτηµάτων τακτικού ελέγ-
χου,

ια. τα δικαιολογητικά για την υποβολή αίτησης για την πιστο-
ποίηση της ολοκλήρωσης των επενδυτικών σχεδίων,

ιβ. τους όρους και τις προϋποθέσεις για την πιστοποίηση της
ολοκλήρωσης και έναρξης της παραγωγικής λειτουργίας της
επένδυσης,

ιγ. το ύψος του παραβόλου για την υποβολή αιτήσεων υπαγω-
γής, αιτηµάτων τροποποίησης των αποφάσεων υπαγωγής,
καθώς και ελέγχου επενδυτικών σχεδίων,

ιδ. τις υποχρεώσεις των ενισχυόµενων φορέων, τόσο κατά το
στάδιο πραγµατοποίησης του σχεδίου, όσο και µετά από την
ολοκλήρωσή του,

ιε. άλλους όρους που προβλέπονται στις διατάξεις των καθε-
στώτων ενίσχυσης.» 
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Άρθρο 14
Εξουσιοδοτικές διατάξεις για την παρακολούθηση 
της εξέλιξης επενδυτικών σχεδίων - Τροποποίηση 

άρθρου 129 ν. 4887/2022

1. Η εξουσιοδότηση της παρ. 3 του άρθρου 129 του      ν.
4887/2022 (Α’ 16), περί εξειδίκευσης επιλέξιµων δαπανών, τρέ-
πεται σε δυνητική, και η παρ. 3 διαµορφώνεται ως εξής: 

«3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Ανάπτυξης και Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας δύναται να εξειδικεύονται οι επιλέξιµες δα-
πάνες των παρ. 6 έως 10 του Παραρτήµατος Β, να καθορίζεται
ο τρόπος υπολογισµού τους και να ρυθµίζεται κάθε συναφές
θέµα.» 

2. Η παρ. 5 του άρθρου 129 του ν. 4887/2022 αντικαθίσταται
ως εξής: 

«5. Με απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης δύναται να καθο-
ρίζονται τα δικαιολογητικά και στοιχεία των ελέγχων των επεν-
δυτικών σχεδίων που έχουν υπαχθεί στα καθεστώτα ενισχύσεων
του Μέρους Β’ του παρόντος, καθώς και των νόµων 4399/2016
(Α’ 117), 3908/2011   (Α’ 8) και 3299/2004 (Α’ 261).» 

3. Στην παρ. 9 του άρθρου 129 του ν. 4887/2022, προστίθεται
η φράση «ο τρόπος διενέργειας ελέγχου», και η παρ. 9 διαµορ-
φώνεται ως εξής: 

«9. Με απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης καθορίζονται η δια-
δικασία, ο τρόπος διενέργειας ελέγχου, καθώς και κάθε άλλο
θέµα σχετικό µε την παρακολούθηση τήρησης των µακροχρό-
νιων υποχρεώσεων του άρθρου 26.» 

4. Στην παρ. 11 του άρθρου 129 του ν. 4887/2022 προστίθεται
η φράση «εξειδικεύεται το ύψος των κυρώσεων, τηρουµένων των
κανόνων του ενωσιακού δικαίου», και η παρ. 11 διαµορφώνεται
ως εξής: 

«11. Με απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης εξειδικεύεται το
ύψος των κυρώσεων, τηρουµένων των κανόνων του ενωσιακού
δικαίου, και ορίζονται η διαδικασία ανάκλησης των αποφάσεων
υπαγωγής ή και ανάκτησης ενισχύσεων, ο τρόπος επιβολής προ-
στίµου και είσπραξής του, καθώς και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε
την εφαρµογή του άρθρου 28.» 

5. Στο άρθρο 129 του ν. 4887/2022 προστίθεται παρ. 19 ως
εξής:

«19. Με απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης καθορίζονται τα
δικαιολογητικά για την καταβολή των ενισχύσεων της επιχορή-
γησης, της επιδότησης χρηµατοδοτικής µίσθωσης και της επι-
δότησης του κόστους της δηµιουργούµενης απασχόλησης στα
επενδυτικά σχέδια που έχουν υπαχθεί στα καθεστώτα ενισχύ-
σεων του Μέρους Β’ του παρόντος, καθώς και των νόµων
4399/2016       (Α’ 117), 3908/2011 (Α’ 8) και 3299/2004 (Α’ 261).»

Άρθρο 15
Απόφαση ολοκλήρωσης και έναρξης παραγωγικής 

λειτουργίας - Τροποποίηση παρ. 3, προσθήκη παρ. 3α
στο άρθρο 19 του ν. 4399/2016

Στο άρθρο 19 του ν. 4399/2016 (Α’ 117) επέρχονται οι εξής
τροποποιήσεις: α) στο τέλος της παρ. 3 προστίθενται έξι εδάφια,
β) προστίθεται παρ. 3α, και το άρθρο 19 διαµορφώνεται ως εξής: 

«Άρθρο 19
Διαδικασία πιστοποίησης της ολοκλήρωσης και έναρξης της

παραγωγικής λειτουργίας της επένδυσης

1. Ο έλεγχος της ολοκλήρωσης και έναρξης της παραγωγικής
λειτουργίας της επένδυσης διενεργείται κατόπιν υποβολής του
αιτήµατος του άρθρου 18, σύµφωνα µε τη διαδικασία του άρ-
θρου 16.

2. Με την απόφαση ολοκλήρωσης και έναρξης της παραγω-
γικής λειτουργίας της επένδυσης καθορίζονται ο χρόνος ολο-
κλήρωσης του επενδυτικού σχεδίου και το τελικό ποσό
ενίσχυσης. Ως χρόνος ολοκλήρωσης νοείται ο πραγµατικός χρό-
νος ολοκλήρωσης φυσικού και οικονοµικού αντικειµένου και όχι

ο χρόνος δηµοσίευσης της απόφασης ολοκλήρωσης.
3. Με την απόφαση ολοκλήρωσης και έναρξης της παραγωγι-

κής λειτουργίας της επένδυσης δεν µπορεί να επέλθει αύξηση
του συνολικού ενισχυόµενου κόστους του επενδυτικού σχεδίου,
ούτε του συνολικού ποσού της ενίσχυσης, ούτε των επιµέρους
ποσοστών ενίσχυσης ανά οµάδα επιλέξιµων δαπανών, όπως
αυτά είχαν οριστεί αρχικά στην απόφαση υπαγωγής.

Με την έκδοση της απόφασης ολοκλήρωσης και έναρξης πα-
ραγωγικής λειτουργίας δύναται να επέλθουν διαφοροποιήσεις
στο αρχικά εγκεκριµένο κόστος επιµέρους κατηγοριών δαπανών,
αν σωρευτικά:

α) Το ποσοστό της αύξησης µιας κατηγορίας δαπάνης, το
οποίο προκύπτει από το ποσό της αύξησης στη συγκεκριµένη
κατηγορία δαπάνης διαιρούµενο µε το αρχικό συνολικό κόστος
της επένδυσης και πολλαπλασιαζόµενο µε το εκατό, είναι µικρό-
τερο ή ίσο µε: αα) δεκαπέντε τοις εκατό (15%) για κτιριακές δα-
πάνες, αβ) είκοσι πέντε τοις εκατό (25%), για τη δαπάνη του
µηχανολογικού εξοπλισµού και των ειδικών τεχνικών εγκαταστά-
σεων, αγ) είκοσι τοις εκατό (20%) για τη δαπάνη διαµόρφωσης
εξωτερικού χώρου και αδ) δέκα τοις εκατό (10%) για τις λοιπές
κατηγορίες δαπανών. Για τα επενδυτικά σχέδια ίδρυσης, επέκτα-
σης και εκσυγχρονισµού ξενοδοχειακών µονάδων, το ως άνω πο-
σοστό των κτιριακών δαπανών ορίζεται σε είκοσι πέντε τοις
εκατό (25%).

β) Το διαπιστωθέν, µετά από τον έλεγχο υλοποίησης της επέν-
δυσης, ποσό για τη συγκεκριµένη κατηγορία δαπάνης δεν υπερ-
βαίνει το διπλάσιο του αρχικού εγκεκριµένου ποσού για τη
συγκεκριµένη κατηγορία δαπάνης.

Αν δεν συντρέχουν οι ανωτέρω περιπτώσεις, το σχέδιο ολο-
κληρώνεται µε περικοπή του υπερβάλλοντος κόστους.

Οι ως άνω διαφοροποιήσεις των επιµέρους κατηγοριών δαπα-
νών δεν δύναται να οδηγήσουν στην υπέρβαση του αρχικά εγκε-
κριµένου, συνολικού ενισχυόµενου κόστους του επενδυτικού
σχεδίου ούτε του συνολικού ποσού της ενίσχυσης.

3α. Η δυναµικότητα για τα λοιπά επενδυτικά σχέδια δεν υπερ-
βαίνει σε ποσοστό το είκοσι πέντε τοις εκατό (25%), µε ταυτό-
χρονη τροποποίηση ή µη του φυσικού αντικειµένου και
αιτιολογηµένη κατά περίπτωση αναπροσαρµογή ή όχι του ενι-
σχυόµενου κόστους. Σε περίπτωση µείωσης: α) άνω του είκοσι
πέντε τοις εκατό (25%) και έως πενήντα τοις εκατό (50%) και ταυ-
τόχρονη τροποποίηση ή µη του φυσικού αντικειµένου, το επεν-
δυτικό σχέδιο ολοκληρώνεται µετά από έγκριση αιτήµατος
τροποποίησης που υποβάλλει ο φορέας στην αρµόδια υπηρεσία,
σύµφωνα µε το άρθρο 17, β) της ισχύος ή της δυναµικότητας
άνω του πενήντα τοις εκατό (50%), το επενδυτικό σχέδιο δεν νο-
είται ολοκληρωµένο, η απόφαση υπαγωγής ανακαλείται και η χο-
ρηγηθείσα ενίσχυση ανακτάται µε τη διαδικασία είσπραξης
δηµοσίων εσόδων, προσαυξηµένη κατά το ποσό των νόµιµων
τόκων από την ηµεροµηνία καταβολής.»

Άρθρο 16
Δυνατότητα επιβολής µερικής κύρωσης σε περίπτωση 

αλλαγής τόπου εγκατάστασης της επένδυσης - 
Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 23 ν. 4399/2016 

Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 23 του          ν.
4399/2016 (Α’ 117), περί υποχρεώσεων που επιφέρουν επιβολή
κυρώσεων, αφαιρείται η αναφορά στην περ. στ της παρ. 3 του
άρθρου 21, και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής: 

«1. Στις περιπτώσεις παραβάσεων των περ. β’, γ’, δ’, ε’ και ι’
(για την ενίσχυση µισθολογικού κόστους) της παραγράφου 3 του
άρθρου 21 ή εν γένει παραβάσεων των όρων συµβατότητας µε
το Γ.Α.Κ. ανακαλείται η απόφαση υπαγωγής και ανακτάται µε τη
διαδικασία είσπραξης δηµοσίων εσόδων το σύνολο της ενίσχυ-
σης, προσαυξηµένο κατά το ποσό των νόµιµων τόκων από την
εκάστοτε καταβολή. Οι σχετικές αποδείξεις καταβολής των ενι-
σχύσεων από το Δηµόσιο αποτελούν τίτλο για τη βεβαίωση του
χρέους από την αρµόδια Δ.Ο.Υ..»

16850 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΣΥΜΠΛΗΡΩΜΑΤΙΚΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ 

ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΤΗΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ 

Άρθρο 17
Πιστοποίηση επάρκειας στον τοµέα

των δηµόσιων συµβάσεων

1. Το Εθνικό Κέντρο Δηµόσιας Διοίκησης και Αυτοδιοίκησης
σε συνεργασία µε τη Γενική Γραµµατεία Εµπορίου του Υπουρ-
γείου Ανάπτυξης, τη Γενική Γραµµατεία Υποδοµών του Υπουρ-
γείου Υποδοµών και Μεταφορών και τη Γενική Γραµµατεία
Δηµόσιας Διοίκησης του Υπουργείου Εσωτερικών οργανώνει ει-
δικό πρόγραµµα πιστοποίησης επάρκειας στον τοµέα των Δηµο-
σίων Συµβάσεων.

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Ανάπτυξης, Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών, Εσωτερικών, Υποδοµών και Μεταφο-
ρών και Ψηφιακής Διακυβέρνησης ορίζονται το περιεχόµενο, οι
προϋποθέσεις και η διαδικασία συµµετοχής στο Πρόγραµµα Πι-
στοποίησης Επάρκειας στον τοµέα των Δηµοσίων Συµβάσεων, ο
τρόπος, η διάρκεια, η διαδικασία παρακολούθησης, ο τύπος του
πιστοποιητικού που χορηγείται, καθώς και κάθε άλλο συναφές
θέµα.

Άρθρο 18
Υλοποίηση δράσεων/έργων ενισχύσεων της Γενικής 

Γραµµατείας Βιοµηχανίας του Υπουργείου Ανάπτυξης 
στο Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας - 

Τροποποίηση παρ. 8 άρθρου 127 ν. 4964/2022

Στην παρ. 8 του άρθρου 127 του ν. 4964/2022 (Α’ 150), περί
των αξιολογητών και των ελεγκτών των επενδυτικών σχεδίων σε
δράσεις/έργα ενισχύσεων της Γενικής Γραµµατείας Βιοµηχανίας
του Υπουργείου Ανάπτυξης που περιλαµβάνονται στο Εθνικό
Σχέδιο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας «Ελλάδα 2.0», αντικαθί-
στανται τα εδάφια πρώτο και δεύτερο και η παρ. 8 διαµορφώνε-
ται ως εξής:

«8. Οι αξιολογητές των προτάσεων χρηµατοδότησης δύναται
να προέρχονται από το Εθνικό Μητρώο Πιστοποιηµένων Αξιολο-
γητών του π.δ. 33/2011 (Α’ 83). Η διενέργεια των ελέγχων των
ενισχυόµενων έργων δύναται να πραγµατοποιείται από τα µέλη
του Εθνικού Μητρώου Πιστοποιηµένων Ελεγκτών του π.δ.
33/2011. Η αποζηµίωση των µελών των Μητρώων καθορίζεται µε
την απόφαση της παρ. 16 του άρθρου 129 του ν. 4887/2022      (Α’
16).»

Άρθρο 19
Επιλογή εισηγητών στην Επιτροπή Ανταγωνισµού - 

Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 12  ν. 3959/2011

Στην παρ. 3 του άρθρου 12 του ν. 3959/2011 (Α’ 93), περί επι-
λογής εισηγητών για την επιτροπή ανταγωνισµού, το τέταρτο
εδάφιο τροποποιείται ως προς τη διαδικασία επιλογής, και η παρ.
3 διαµορφώνεται ως εξής:

«3. Ο Πρόεδρος και ο Αντιπρόεδρος της Επιτροπής Ανταγωνι-
σµού επιλέγονται µε απόφαση της Διάσκεψης των Προέδρων της
Βουλής των Ελλήνων, κατ’ ανάλογη εφαρµογή του άρθρου 101Α
του Συντάγµατος. Η απόφαση της Διάσκεψης των Προέδρων της
Βουλής κοινοποιείται αµελλητί στον Υπουργό Ανάπτυξης, ο
οποίος οφείλει να εκδώσει την πράξη διορισµού εντός προθε-
σµίας δεκαπέντε (15) ηµερών από την κοινοποίηση. Μέχρι να
επέλθει η αναγκαία τροποποίηση του Κανονισµού της Βουλής, ο
Πρόεδρος και ο Αντιπρόεδρος της Επιτροπής Ανταγωνισµού επι-
λέγονται, ύστερα από εισήγηση του Υπουργού Ανάπτυξης, µε
Πράξη Υπουργικού Συµβουλίου, η οποία εκδίδεται ύστερα από
σύµφωνη γνώµη της Επιτροπής Θεσµών και Διαφάνειας της Βου-
λής. Η επιλογή των Εισηγητών και των δύο (2) τακτικών και ανα-
πληρωµατικών µελών της Επιτροπής Ανταγωνισµού γίνεται από
τον Υπουργό Ανάπτυξης, κατόπιν σύµφωνης γνώµης της Επιτρο-

πής Θεσµών και Διαφάνειας της Βουλής, βάσει καταλόγου υπο-
ψηφίων, ο οποίος καταρτίζεται από Επιτροπή Επιλογής, ύστερα
από ανοικτό διαγωνισµό, ο οποίος περιλαµβάνει κατάθεση ατο-
µικού φακέλου και συνέντευξη προκειµένου η Επιτροπή Επιλο-
γής να διαµορφώσει γνώµη για την προσωπικότητα, την
ικανότητα και την καταλληλότητα των υποψηφίων για την κατά-
ληψη της σχετικής θέσης. Με απόφαση του Υπουργού Ανάπτυ-
ξης, που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και
αναρτάται στο διαδίκτυο, σύµφωνα µε τα άρθρα 75 έως 80 του
ν. 4727/2020 (Α’ 184), καθορίζονται η διαδικασία προκήρυξης του
διαγωνισµού, η γραµµατειακή υποστήριξη της Επιτροπής Επιλο-
γής, καθώς και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την εφαρµογή της πα-
ρούσας. Η πρώτη φάση επιλογής γίνεται από ανεξάρτητη
πενταµελή Επιτροπή Επιλογής, η οποία αποτελείται από: α) τον
Πρόεδρο ή Αντιπρόεδρο του Συµβουλίου της Επικρατείας ή τον
Πρόεδρο ή Αντιπρόεδρο του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους,
ως Πρόεδρο, β) τον Πρόεδρο ή Αντιπρόεδρο του Ανώτατου Συµ-
βουλίου Επιλογής Προσωπικού (Α.Σ.Ε.Π.), γ) έναν πρώην Πρό-
εδρο ή Αντιπρόεδρο της Επιτροπής Ανταγωνισµού, που
υποδεικνύεται από τον Υπουργό Ανάπτυξης, δ) ένα µέλος ΔΕΠ
Α.Ε.Ι. µε εξειδίκευση στο δίκαιο ανταγωνισµού, που υποδεικνύε-
ται από τον Υπουργό Ανάπτυξης, και ε) ένα µέλος ΔΕΠ Α.Ε.Ι. µε
εξειδίκευση στα οικονοµικά του ανταγωνισµού, που υποδεικνύε-
ται από τον Υπουργό Ανάπτυξης. Η Επιτροπή Επιλογής συγκρο-
τείται µε απόφαση του Υπουργού Ανάπτυξης. Η Επιτροπή
Επιλογής καταρτίζει κατάλογο των υποψηφίων, µε βάση τα κρι-
τήρια της προκήρυξης, ο οποίος αποτελείται από διπλάσιο
αριθµό υποψηφίων από τον αριθµό των σχετικών θέσεων και
υποβάλλεται στον Υπουργό Ανάπτυξης. Αν οι υποψήφιοι είναι λι-
γότεροι από τον διπλάσιο αριθµό των θέσεων, στον κατάλογο
περιλαµβάνονται όλοι οι υποψήφιοι. Σε δεύτερη φάση, ο Υπουρ-
γός Ανάπτυξης επιλέγει από τον κατάλογο τους υποψηφίους οι
οποίοι θα πληρώσουν τις κενωθείσες θέσεις µε τη σύµφωνη
γνώµη της Επιτροπής Θεσµών και Διαφάνειας της Βουλής για
κάθε έναν από αυτούς ξεχωριστά, σύµφωνα µε τα ειδικότερα
προβλεπόµενα στον Κανονισµό της Βουλής. Αν η Επιτροπή Θε-
σµών και Διαφάνειας δεν εγκρίνει έναν ή περισσότερους από
τους προταθέντες υποψηφίους, ο Υπουργός Ανάπτυξης προτεί-
νει εναλλακτικούς υποψηφίους από τον κατάλογο των υποψη-
φίων. Σε περίπτωση που εξαντληθεί ο κατάλογος των
υποψηφίων, χωρίς να έχει επιτευχθεί σύµφωνη γνώµη της Επι-
τροπής Θεσµών και Διαφάνειας της Βουλής για τον απαραίτητο
αριθµό υποψηφίων, ώστε να υπάρξει νόµιµη σύνθεση της Επι-
τροπής, σύµφωνα µε την παρ. 7 του άρθρου 15, πραγµατοποιεί-
ται νέος διαγωνισµός για τις υπολειπόµενες κενωθείσες θέσεις.

Τα τακτικά και αναπληρωµατικά µέλη της Επιτροπής Ανταγω-
νισµού, καθώς και οι Εισηγητές διορίζονται µε απόφαση του
Υπουργού Ανάπτυξης, που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της
Κυβερνήσεως. Η θητεία του Προέδρου, του Αντιπροέδρου, των
Εισηγητών και των λοιπών µελών της Επιτροπής Ανταγωνισµού
είναι πενταετής και µπορεί να ανανεωθεί µία φορά. Η διαδικασία
διορισµού των µελών της Επιτροπής κινείται κάθε φορά δύο (2)
µήνες πριν από τη λήξη της θητείας των προηγούµενων µελών.

Αν πεθάνει, παραιτηθεί ή εκπέσει µέλος της Επιτροπής Αντα-
γωνισµού, διορίζεται νέο µέλος για πλήρη θητεία. Μέχρι τον διο-
ρισµό νέου µέλους, η λειτουργία της Επιτροπής δεν διακόπτεται,
εκτός από την περίπτωση που προβλέπεται στην παρ. 7 του άρ-
θρου 15. Δεν µπορούν να οριστούν µέλη της Επιτροπής Ανταγω-
νισµού, τα πρόσωπα που έχουν εκπέσει από την ιδιότητα του
µέλους αυτής για τους λόγους που ορίζονται στον παρόντα
νόµο. Η θητεία των µελών της Επιτροπής Ανταγωνισµού παρα-
τείνεται αυτοδικαίως µέχρι τον διορισµό νέων.

Ειδικά, ως προς τον χρόνο αποχώρησής τους, ο Πρόεδρος και
ο Αντιπρόεδρος της Επιτροπής Ανταγωνισµού αποχωρούν αυτο-
δικαίως µε τη συµπλήρωση του εβδοµηκοστού τρίτου (73ου)
έτους της ηλικίας τους και τα µέλη της Επιτροπής Ανταγωνισµού
µε τη συµπλήρωση του εβδοµηκοστού (70ού) έτους της ηλικίας
τους.»
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Άρθρο 20
Ρύθµιση προκηρύξεων για πλήρωση θέσεων ευθύνης 

επιπέδου Διεύθυνσης του Υπουργείου Ανάπτυξης

Προκηρύξεις επιλογής προϊσταµένων επιπέδου διεύθυνσης
που είχαν εκδοθεί αρµοδίως από το Υπουργείο Ανάπτυξης και
κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος δεν έχει ολοκληρωθεί η
επιλογή των υποψηφίων, καταργούνται. 

Άρθρο 21
Παράταση αποσπάσεων για τη στελέχωση 

της Διυπηρεσιακής Μονάδας Ελέγχου Αγοράς - 
Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 12 ν. 4712/2020

Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 12 του          ν.
4712/2020 (Α’ 146), περί αποσπάσεων για τη στελέχωση της Διυ-
πηρεσιακής Μονάδας Ελέγχου Αγοράς αντικαθίσταται, και η
παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Η απόσπαση κατά την παρ. 1 είναι διετής και διενεργείται
µε κοινή απόφαση των αρµόδιων οργάνων του Υπουργείου προ-
έλευσης και του Υπουργείου υποδοχής, αντίστοιχα. Μετά από το
πέρας της διετίας, η απόσπαση των υπαλλήλων δύναται να πα-
ραταθεί ισόχρονα µέχρι δύο (2) φορές, κατόπιν αίτησης του εν-
διαφερόµενου και χωρίς να απαιτείται νέα απόφαση των
αρµοδίων για την απόσπαση κατά το πρώτο εδάφιο.»

Άρθρο 22
Ανάληψη δαπανών του κτιρίου επί της οδού Νίκης

Οι δαπάνες µίσθωσης και λειτουργίας του ακινήτου που βρί-
σκεται στην Αθήνα, επί των οδών Νίκης 5-7 και Ερµού, στο οποίο
στεγάζονται υπηρεσίες των Υπουργείων Ανάπτυξης και Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών, εξοφλούνται από την 1η Ιανουαρίου
2024 και έως την τελική διευθέτηση της χρήσης των χώρων του
ως άνω ακινήτου, από τις υπηρεσίες των παραπάνω Υπουργείων,
από τη Διεύθυνση Οικονοµικής Διαχείρισης του Υπουργείου Ανά-
πτυξης. Αναλήψεις υποχρεώσεων που εκδίδονται σε ηµεροµηνία
µεταγενέστερη της έκδοσης τιµολογίων και οι οποίες αφορούν
τις ως άνω δαπάνες θεωρούνται νόµιµες και κανονικές. Για τη
συµµετοχή του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών
στις ως άνω δαπάνες µεταφέρονται οι σχετικές πιστώσεις στους
αντίστοιχους Αναλυτικούς Λογαριασµούς Εξόδων του Υπουρ-
γείου Ανάπτυξης. Η κατανοµή δαπανών αυτών µεταξύ των ως
άνω Υπουργείων είναι ανάλογη προς το εµβαδό των χώρων που
χρησιµοποιείται από κάθε υπηρεσία. Για την κατανοµή αυτή συν-
τάσσεται πρωτόκολλο που υπογράφεται από τις αρµόδιες υπη-
ρεσίες των ανωτέρω Υπουργείων.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΕΩΝ 

ΠΟΥ ΠΛΗΤΤΟΝΤΑΙ ΑΠΟ ΚΑΤΑΣΤΡΟΦΕΣ

Άρθρο 23
Αφορολόγητο, ανεκχώρητο και ακατάσχετο 

της ενίσχυσης που καταβάλλεται στο πλαίσιο 
της δράσης «Ενίσχυση επιχειρήσεων που επλήγησαν 

από την κακοκαιρία “Daniel” 
στην Περιφέρεια Θεσσαλίας»

Η ενίσχυση που καταβάλλεται στο πλαίσιο της χρηµατοδοτού-
µενης δράσης από το Εθνικό Πρόγραµµα Ανάπτυξης 2021-2025
(ν. 4635/2019, Α’ 167) µε τίτλο «Ενίσχυση των επιχειρήσεων που
επλήγησαν από την κακοκαιρία “Daniel” στην Περιφέρεια Θεσ-
σαλίας» δεν υπόκειται σε οποιονδήποτε φόρο, τέλος, εισφορά ή
άλλη κράτηση υπέρ του Δηµοσίου, µη εφαρµοζοµένης της παρ.
1 του άρθρου 47 του Κώδικα Φορολογίας Εισοδήµατος
(ν. 4172/2013, Α’ 167). Σε περίπτωση διανοµής ή κεφαλαιοποί-
ησής της, είναι ανεκχώρητη και ακατάσχετη στα χέρια του Δη-
µοσίου ή τρίτων, κατά παρέκκλιση κάθε άλλης αντίθετης γενικής
ή ειδικής διάταξης, δεν δεσµεύεται και δεν συµψηφίζεται µε βε-
βαιωµένα χρέη στη Φορολογική Διοίκηση και το Δηµόσιο εν

γένει, τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, τους οργανισµούς
τοπικής αυτοδιοίκησης και τα νοµικά πρόσωπά τους, τα ασφαλι-
στικά ταµεία και τα πιστωτικά ιδρύµατα και δεν υπολογίζεται στα
εισοδηµατικά όρια για την καταβολή οποιασδήποτε παροχής κοι-
νωνικού ή προνοιακού χαρακτήρα. Οι δικαιούχοι της ενίσχυσης
του παρόντος απαλλάσσονται από την υποχρέωση προσκόµισης
αποδεικτικού φορολογικής και ασφαλιστικής ενηµερότητας για
τη συµµετοχή τους στη δράση και την είσπραξη της ενίσχυσης.

Άρθρο 24
Αφορολόγητο, ανεκχώρητο και ακατάσχετο 

της ενίσχυσης που καταβάλλεται στο πλαίσιο 
της δράσης «Κύκλος 2Β: Έκτακτη επιχορήγηση 

σε επιχειρήσεις του κλάδου γούνας που έχουν πληγεί 
από την επίθεση της Ρωσίας κατά της Ουκρανίας

και τις διεθνείς κυρώσεις που επιβλήθηκαν»

Η ενίσχυση που καταβάλλεται στο πλαίσιο της δράσης που
χρηµατοδοτείται από το Εθνικό Πρόγραµµα Ανάπτυξης 2021-
2025 (ν. 4635/2019, Α’ 167) µε τίτλο «Κύκλος 2Β: Έκτακτη Επι-
χορήγηση σε επιχειρήσεις του κλάδου γούνας που έχουν πληγεί
από την επίθεση της Ρωσίας κατά της Ουκρανίας και τις διεθνείς
κυρώσεις που επιβλήθηκαν» δεν υπόκειται σε οποιονδήποτε
φόρο, τέλος, εισφορά ή άλλη κράτηση υπέρ του Δηµοσίου, µη
εφαρµοζοµένης της παρ. 1 του άρθρου 47 του Κώδικα Φορολο-
γίας Εισοδήµατος (ν. 4172/2013, Α’ 167), σε περίπτωση διανοµής
ή κεφαλαιοποίησής της, είναι ανεκχώρητη και ακατάσχετη στα
χέρια του Δηµοσίου ή τρίτων, κατά παρέκκλιση κάθε άλλης αντί-
θετης γενικής ή ειδικής διάταξης, δεν δεσµεύεται και δεν συµ-
ψηφίζεται µε βεβαιωµένα χρέη στη Φορολογική Διοίκηση και το
Δηµόσιο εν γένει, τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, τους
οργανισµούς τοπικής αυτοδιοίκησης και τα νοµικά πρόσωπά
τους, τα ασφαλιστικά ταµεία και τα πιστωτικά ιδρύµατα και δεν
υπολογίζεται στα εισοδηµατικά όρια για την καταβολή οποιασ-
δήποτε παροχής κοινωνικού ή προνοιακού χαρακτήρα. Οι δι-
καιούχοι της ενίσχυσης του παρόντος απαλλάσσονται από την
υποχρέωση προσκόµισης αποδεικτικού φορολογικής και ασφα-
λιστικής ενηµερότητας για τη συµµετοχή τους στη δράση και την
είσπραξη της ενίσχυσης.

Άρθρο 25
Ρυθµίσεις για την άσκηση οικονοµικών 

δραστηριοτήτων στις περιοχές που επλήγησαν 
από τις πληµµύρες του Σεπτεµβρίου 2023

1. Οι οικονοµικές δραστηριότητες που υπάγονται σε καθεστώς
γνωστοποίησης ή έγκρισης των άρθρων 5 και 7 του ν. 4442/2016
(Α’ 230), και οι οποίες ασκούνται εντός των διοικητικών ορίων
των περιοχών που επλήγησαν από τις πληµµύρες που εκδηλώ-
θηκαν τον Σεπτέµβριο 2023, για τις οποίες εκδόθηκαν αποφάσεις
του Γενικού Γραµµατέα Πολιτικής Προστασίας για την κήρυξή
τους σε κατάσταση Έκτακτης Ανάγκης Πολιτικής Προστασίας,
µπορούν να ασκούνται κατά παρέκκλιση των διατάξεων που αφο-
ρούν θέµατα γνωστοποίησης, έγκρισης ή άλλων όρων και προ-
ϋποθέσεων σχετικών µε τη λειτουργία τους και αναστέλλεται η
επιβολή των σχετικών κυρώσεων για είκοσι τέσσερις (24) µήνες
από την ηµεροµηνία της φυσικής καταστροφής. Μετά την παρέ-
λευση της προθεσµίας του πρώτου εδαφίου, η άσκηση οικονο-
µικής δραστηριότητας χωρίς γνωστοποίηση ή έγκριση επισύρει
τις κυρώσεις του άρθρου 15 του               ν. 4442/2016. 

2. Μη ύπαρξη έγκρισης ή µη υποβολή γνωστοποίησης κατά
την ηµεροµηνία της φυσικής καταστροφής και κατά τη διάρκεια
της προθεσµίας του πρώτου εδαφίου της παρ. 1 δεν συνιστά κώ-
λυµα για τη λήψη χρηµατοδότησης, αποζηµίωσης ή επιχορήγη-
σης για οποιονδήποτε λόγο. Ειδικά για τη λήψη επιχορήγησης
του ν. 4797/2021 (Α’ 66) από επιχειρήσεις που έχουν πληγεί από
τις πληµµύρες της παρ. 1 και από τις πυρκαγιές του καλοκαιριού
του 2023, δεν συνιστά κώλυµα η µη ύπαρξη έγκρισης ή µη υπο-
βολή γνωστοποίησης κατά την ηµεροµηνία της φυσικής κατα-
στροφής.
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ζ’
ΛΟΙΠΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 26
Φορέας κατασκευής και πρόβλεψη υποβοήθησης - 

Τροποποίηση παρ. 2 και αντικατάσταση παρ. 14
άρθρου 25 ν. 5049/2023

1. Στην παρ. 2 του άρθρου 25 του ν. 5049/2023           (Α’ 152),
περί κατεπείγουσας εκτέλεσης έργων, προστίθενται εδάφια δεύ-
τερο και τρίτο, και η παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Για την ανάληψη της αρµοδιότητας της παρ. 1, για έργα
που δεν υπάγονται στις αρµοδιότητες του Υπουργείου Υποδο-
µών και Μεταφορών, απαιτείται, µετά την κήρυξη περιοχής σε
κατάσταση έκτακτης ανάγκης πολιτικής προστασίας, Πράξη
Υπουργικού Συµβουλίου, κατόπιν σχετικής εισήγησης του
Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών, στην οποία περιλαµβάνε-
ται συνοπτική περιγραφή των σχετικών έργων. Με απόφαση του
Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών και κατά παρέκκλιση κάθε
άλλης διάταξης, το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών δύνα-
ται να υλοποιεί ως φορέας κατασκευής µέσω των υπηρεσιών
του, έργα της παρ. 1, αρµοδιότητας εποπτευοµένων φορέων
του. Με την ίδια απόφαση καθορίζονται οι υπηρεσίες της Γενικής
Γραµµατείας Υποδοµών που ασκούν καθήκοντα Προϊσταµένης
Αρχής και Διευθύνουσας Υπηρεσίας.»

2. Η παρ. 14 του άρθρου 25 του ν. 5049/2023 αντικαθίσταται
ως εξής:

«14. Ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών δύναται να απο-
φασίζει:

α) Τη σύσταση Οµάδων Εργασίας από υπαλλήλους του
Υπουργείου, ειδικούς επιστήµονες και άλλα κατά την κρίση του
κατάλληλα πρόσωπα, για τη µελέτη και παρακολούθηση ειδικών
θεµάτων που αφορούν στην εφαρµογή του παρόντος,

β) την ανάθεση αρµοδιοτήτων των παρ. 1 και 2 του άρθρου
136 του ν. 4412/2016 (Α’ 147), για την παρακολούθηση, τον
έλεγχο, τη διοίκηση και την επίβλεψη των έργων του παρόντος,
σε νοµικό πρόσωπο ή ένωση προσώπων που διαθέτει τις εξειδι-
κευµένες γνώσεις και την αποδεδειγµένη εµπειρία σε ανάλογα
έργα, που είναι αναγκαία για την παρακολούθηση και επίβλεψη
των έργων αυτών (Φορέας Επίβλεψης), κατά παρέκκλιση: βα) της
απαίτησης της παρ. 3 του άρθρου 136 του ν. 4412/2016 για την
εγγραφή του Φορέα Επίβλεψης στα οικεία µητρώα του π.δ.
71/2019 (Α’ 112), και ββ) των διατάξεων του άρθρου 136 του ν.
4412/2016, κατά το µέρος που αφορούν στην επιλογή του Φορέα
Επίβλεψης από τον Ανάδοχο του Έργου, στη σύναψη σύµβασης
µεταξύ του Αναδόχου και του Φορέα Επίβλεψης και στην εκτέ-
λεση αυτής.  

Ο Φορέας Κατασκευής και τα όργανά του διατηρούν όλες τις
εξουσίες ελέγχου και εποπτείας επί της επίβλεψης που διενεργεί
ο Φορέας Επίβλεψης. Ο Φορέας Επίβλεψης ευθύνεται έναντι του
Φορέα Κατασκευής ακόµη και για ελαφρά αµέλεια κατά την εκτέ-
λεση των υποχρεώσεών του. Σε περίπτωση φυσικού προσώπου,
ο ίδιος, και σε περίπτωση νοµικού προσώπου, οι διοικούντες και
υπάλληλοι του Φορέα, υπέχουν, κατά την εκπλήρωση των συµ-
βατικών τους υποχρεώσεων, ποινική ευθύνη δηµόσιου υπαλλή-
λου.

Με απόφαση του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών καθο-
ρίζονται τα ειδικότερα καθήκοντα, οι υποχρεώσεις, η έκταση της
ευθύνης και ο τρόπος διενέργειας του ελέγχου του Φορέα Επί-
βλεψης, από τον Φορέα Κατασκευής, καθώς και κάθε άλλο ειδι-
κότερο θέµα σχετικό µε την εφαρµογή της παρούσας.

Κατά τα λοιπά εφαρµόζεται το άρθρο 136 του  ν. 4412/2016,
µε την επιφύλαξη του παρόντος.»

Άρθρο 27
Πραγµατοποίηση εργασιών πριν από τον προσδιορισµό 

αποζηµίωσης - Τροποποίηση παρ. 9 άρθρου 7Α
ν. 2882/2001

Στην παρ. 9 του άρθρου 7Α του ν. 2882/2001 (Α’ 17), περί κή-
ρυξης αναγκαστικής απαλλοτρίωσης, προστίθενται νέα εδάφια

τρίτο, τέταρτο και πέµπτο, το τελευταίο εδάφιο αντικαθίσταται,
και η παρ. 9 διαµορφώνεται ως εξής:

«9. Επιτρέπεται, κατ’ εξαίρεση κάθε γενικής ή ειδικής διάτα-
ξης, η κήρυξη αναγκαστικής απαλλοτρίωσης ακινήτων εντός
σχεδίου πόλεως, καθώς και η σύσταση εµπράγµατου δικαιώµα-
τος σε βάρος αυτών, µε κοινή απόφαση των Υπουργών Υποδο-
µών και Μεταφορών, Οικονοµικών, Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, και Εσωτερικών για την εκτέλεση έργων αναβάθµισης
και επέκτασης πολιτικών αεροδροµίων, που συνδέονται άµεσα
µε την προστασία της δηµόσιας ασφάλειας και του δηµοσίου
συµφέροντος.

Η απαλλοτρίωση κηρύσσεται υπέρ του Δηµοσίου και µε δαπά-
νες του φορέα που ορίζεται στην πράξη απαλλοτρίωσης και θε-
ωρείται κατεπείγουσα, εφαρµοζόµενων κατά τα λοιπά των παρ.
1 έως και 6.

Το πρώτο εδάφιο εφαρµόζεται και για την εκτέλεση σιδηρο-
δροµικών έργων µετά των συνοδών έργων τους, στα οποία συµ-
περιλαµβάνονται, ιδίως οι οδοί προσπέλασης και οι κόµβοι
σύνδεσης των περιοχών εγκατάστασης των έργων µε το εθνικό
και επαρχιακό οδικό δίκτυο, το παράλληλο και κάθετο οδικό δί-
κτυο, οι περιβάλλοντες χώροι των σιδηροδροµικών σταθµών και
στάσεων και τα υδραυλικά έργα. Η απαλλοτρίωση αυτή κηρύσ-
σεται, κατά περίπτωση, είτε υπέρ του Δηµοσίου είτε υπέρ άλλων
φορέων του δηµόσιου τοµέα, όπως αυτός ορίζεται στην περ. α’
της παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 4270/2014        (Α’ 143), και µε
δαπάνες του φορέα που ορίζεται στην πράξη απαλλοτρίωσης,
θεωρείται δε κατεπείγουσα, εφαρµοζοµένων κατά τα λοιπά των
παρ. 1 έως και 6.

Μετά την κήρυξη της απαλλοτρίωσης, το Υπουργείο Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας προβαίνει στην έγκριση τροποποίησης του
σχεδίου πόλεως, σύµφωνα µε την ισχύουσα νοµοθεσία, κατόπιν
υποβολής σχετικού φακέλου από τον Φορέα ή την Υπηρεσία του
Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών που ζητά την κήρυξη της
απαλλοτρίωσης, στην αρµόδια Διεύθυνση του Υπουργείου Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας. Ο φάκελος αυτός περιλαµβάνει µελέτη
τροποποίησης, η οποία λαµβάνει υπόψη το όριο της απαλλοτρίω-
σης που κηρύχθηκε κατ’ εφαρµογή του παρόντος και σύµφωνα
µε τις ειδικές συνθήκες που διαµορφώνονται λόγω του έργου,
στο οποίο αφορά η απαλλοτρίωση, συµπεριλαµβανοµένων της
σχετικής τεχνικής έκθεσης, των τοπογραφικών διαγραµµάτων,
των απαιτούµενων εισηγήσεων, γνωµοδοτήσεων και αποδεικτι-
κών επιδόσεων.»

Άρθρο 28
Δυνατότητα δήλωσης δευτερευουσών θέσεων

εκποµπής ραδιοφωνικών σταθµών - Τροποποίηση 
άρθρου 65 ν. 4155/2013 

1. Στο άρθρο 65 του ν. 4155/2013 (Α’ 120), περί των δευτε-
ρευουσών θέσεων εκποµπής των ραδιοφωνικών σταθµών, επέρ-
χονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στην παρ. 2,
επικαιροποιείται η αρµόδια υπηρεσία και προστίθεται η λέξη
«σταθµού,», β) στην παρ. 3, βα) στο πρώτο εδάφιο, προστίθενται
οι λέξεις «των Σωµάτων Ασφαλείας και» και ββ) στο δεύτερο εδά-
φιο, προστίθεται περ. ε), γ) η παρ. 5 αντικαθίσταται, δ) στην παρ.
6, µετά από τις λέξεις «καθώς και», προστίθεται η λέξη «σε», και
οι παρ. 2, 3, 5 και 6 διαµορφώνονται ως εξής:

«2. Η κατά τα ανωτέρω χρήση δευτερευουσών θέσεων εκποµ-
πής επιτρέπεται µετά από χορήγηση βεβαίωσης υποβολής σχε-
τικής δήλωσης στη Γενική Γραµµατεία Τηλεπικοινωνιών και
Ταχυδροµείων του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης, υπό
την προϋπόθεση ότι διασφαλίζεται η απρόσκοπτη και ασφαλής
λειτουργία κάθε άλλου νοµίµως λειτουργούντος σταθµού, δι-
κτύου ή υπηρεσίας.

3. Για τη χορήγηση της βεβαίωσης της προηγούµενης παρα-
γράφου ο ενδιαφερόµενος φορέας υποβάλλει δήλωση στη Γε-
νική Γραµµατεία Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων του
Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης για τη χρήση συγκεκρι-
µένων θέσεων εκποµπής, συνοδευόµενη από τεχνική µελέτη, µε
την οποία τεκµηριώνεται ότι δεν δηµιουργούνται επιζήµιες πα-
ρεµβολές στους διαύλους συχνοτήτων της Ε.Ρ.Τ. Α.Ε., στις επι-
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κοινωνίες των Ενόπλων Δυνάµεων, των Σωµάτων Ασφαλείας και
της Υπηρεσίας Πολιτικής Αεροπορίας, καθώς και σε κάθε άλλο
νοµίµως λειτουργούντα σταθµό, δίκτυο ή υπηρεσία. Η τεχνική
µελέτη θα πρέπει κατ’ ελάχιστο να περιλαµβάνει τα εξής στοι-
χεία:

α) διάγραµµα ακτινοβολίας κεραιοσυστήµατος,
β) ισχύς εκποµπής (eirp),
γ) θεωρητική πεδιοκάλυψη της δευτερεύουσας θέσης εκποµ-

πής, µε βάση κατάλληλο αναγνωρισµένο πρότυπο,
δ) λίστα µε τις ακριβείς συντεταγµένες (ΕΓΣΑ ’87) των θέσεων

εκποµπής,
ε) µελέτη επίδρασης του παραγόµενου ηλεκτροµαγνητικού

θορύβου σε παρακείµενες εγκαταστάσεις των Ενόπλων Δυνά-
µεων και των Σωµάτων Ασφαλείας, εάν υφίστανται εντός της εµ-
βέλειας των θέσεων εκποµπής. 

Με απόφαση του Υπουργού Ψηφιακής Διακυβέρνησης καθο-
ρίζονται οι όροι και οι προϋποθέσεις της ως άνω τεχνικής µελέ-
της, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την
εφαρµογή του παρόντος άρθρου.

5. Οι ραδιοφωνικοί σταθµοί της παρ. 1 µπορούν να υποβάλουν
δήλωση για τη χορήγηση βεβαίωσης χρήσης δευτερεύουσας
θέσης εκποµπής από την 1η Οκτωβρίου έως την 31η Δεκεµβρίου
κάθε ηµερολογιακού έτους.  Κατ’ εξαίρεση, για το έτος 2024, η
δήλωση για τη χορήγηση βεβαίωσης χρήσης δευτερεύουσας
θέσης εκποµπής υποβάλλεται από την 1η.6.2024 µέχρι την
30ή.11.2024. Η βεβαίωση υποβολής δήλωσης εκδίδεται συνο-
λικά, για όλες τις θέσεις εκποµπής, µετά από τη λήξη της προ-
θεσµίας του πρώτου εδαφίου, κατόπιν ελέγχου της πληρότητας
και ορθότητας της υποβληθείσας δήλωσης. Μέχρι την έκδοση
της βεβαίωσης υποβολής δήλωσης, εφόσον πληρούνται σωρευ-
τικά οι όροι του παρόντος, δεν επιβάλλονται κυρώσεις και πρό-
στιµα για τις ήδη εγκατεστηµένες θέσεις εκποµπής και
αναστέλλεται η επιβολή κάθε είδους κύρωσης και προστίµου για
παραβάσεις που έχουν ήδη διαπιστωθεί σχετικά µε αυτές. Μετά
από τη χορήγηση βεβαίωσης υποβολής δήλωσης, εφόσον πλη-
ρούνται σωρευτικά οι όροι του παρόντος, για διαπιστωθείσες πα-
ραβάσεις εκποµπής από δευτερεύουσες θέσεις οι οποίες
δηλώθηκαν νοµίµως και εµπροθέσµως σύµφωνα µε το παρόν,
εφόσον δεν έχουν επιβληθεί και βεβαιωθεί πρόστιµα και κυρώ-
σεις σε βάρος των ραδιοφωνικών σταθµών της παρ. 1, δεν επι-
βάλλονται πρόστιµα και κυρώσεις. Μέχρι την αδειοδότηση από
το Ε.Σ.Ρ., οι ως άνω ραδιοφωνικοί σταθµοί επιτρέπεται να εκπέµ-
πουν στις κατά τα ως άνω δηλωθείσες δευτερεύουσες θέσεις, οι
οποίες νοούνται ως νοµίµως λειτουργούσες, εφόσον πληρούνται
σωρευτικά οι όροι του παρόντος και εφόσον δεν προκαλούνται
παρεµβολές στους διαύλους συχνοτήτων των Ενόπλων Δυνά-
µεων, των Σωµάτων Ασφαλείας, της Υπηρεσίας Πολιτικής Αερο-
πορίας, της Δηµόσιας Τηλεόρασης και κάθε άλλου νοµίµως
λειτουργούντος δικτύου.

6. Σε περίπτωση µη χορήγησης της ανωτέρω έγκρισης, καθώς
και σε κάθε περίπτωση χρήσης δευτερευουσών θέσεων εκποµ-
πής κατά παράβαση των διατάξεων του παρόντος, επιβάλλονται
οι κατά νόµο προβλεπόµενες κυρώσεις.»

2. Στο άρθρο 65 του ν. 4155/2013 προστίθενται παρ. 9, 10 και
11 ως εξής:

«9. Οι ραδιοφωνικοί σταθµοί της παρ. 1, οι οποίοι έχουν υπο-
βάλει δηλώσεις για χρήση δευτερευουσών θέσεων εκποµπής
σύµφωνα µε την παρ. 3, δύνανται να διορθώσουν τις ελλείψεις ή
ανακρίβειες των δηλώσεων αυτών ή να τις επικαιροποιήσουν. Για
τη διόρθωση των υποβληθεισών δηλώσεων υποβάλλεται στη Γε-
νική Γραµµατεία Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων του Υπουρ-
γείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης διορθωτική δήλωση, εντός της
προθεσµίας της παρ. 5. Διόρθωση δηλώσεων που έχουν υποβλη-
θεί σύµφωνα µε το παρόν άρθρο δεν δύναται να αφορά σε αλ-
λαγή της ήδη δηλωθείσας θέσης εκποµπής.

10. Ήδη εγκατεστηµένες κεραίες ραδιοφωνικών σταθµών που
βρίσκονται τοποθετηµένες επί ιστών που ανήκουν κατά κυριό-
τητα σε Οργανισµό Τοπικής Αυτοδιοίκησης (Ο.Τ.Α.) δηλώνονται,
υπό τους όρους και τις προϋποθέσεις του παρόντος, εφόσον
προσκοµιστεί επιπλέον από τους ραδιοφωνικούς σταθµούς βε-
βαίωση του οικείου Ο.Τ.Α., περί παραχώρησης ή µίσθωσης των

ιστών σε αυτούς.
11. Εξαιρετικά για τους ραδιοφωνικούς σταθµούς της παρ. 1,

οι οποίοι εκπέµπουν εντός παραµεθόριων περιοχών, κατά την έν-
νοια του άρθρου 24 του ν. 1892/1990 (Α’ 110), οι οποίες έχουν
οριοθετηθεί ως περιοχές πληγείσες από πυρκαγιές κατά το έτος
2023, σύµφωνα µε τις υπό στοιχεία 14721/Δ.Α.Ε.Φ.Κ.-
Κ.Ε./Α325/17.8.2023 (Β’ 5142) και 17252/Δ.Α.Ε.Φ.Κ.-
Κ.Ε./Α325/11.9.2023    (Β’ 5413) κοινές αποφάσεις των Υπουργών
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εσωτερικών και Κλιµατικής
Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, αναστέλλονται κάθε φύσης
πρόστιµα και κυρώσεις που έχουν επιβληθεί σε αυτούς για κατά
παράβαση εκποµπή από µη δηλωθείσες δευτερεύουσες θέσεις,
µέχρι την 31η.12.2025.»

Άρθρο 29
Διαδικασία κατ’ εξαίρεση χορήγησης δευτερεύουσας 
συχνότητας εκποµπής παραµεθόριων ραδιοφωνικών 
σταθµών - Προσθήκη άρθρου 65Α στον ν. 4155/2013

Στον ν. 4155/2013 (Α’ 120) προστίθεται άρθρο 65Α ως εξής:

«Άρθρο 65Α
Διαδικασία κατ’ εξαίρεση χορήγησης 

δευτερεύουσας συχνότητας εκποµπής 
παραµεθόριων ραδιοφωνικών σταθµών

1. Μέχρι την έκδοση της προκήρυξης της παρ. 7 του άρθρου
8 του ν. 3592/2007 (Α’ 161) από το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλε-
όρασης, οι ραδιοφωνικοί σταθµοί που νοούνται ως νοµίµως λει-
τουργούντες, σύµφωνα µε την περ. β) της παρ. 7 του άρθρου 5
του ν. 3592/2007, οι οποίοι εκπέµπουν σε αναλογικές συχνότητες
σε παραµεθόριες περιοχές, κατά την έννοια του άρθρου 24 του
ν. 1892/1990 (Α’ 101), και οι οποίοι αντιµετωπίζουν κατά την εκ-
ποµπή τους στην πρωτεύουσα συχνότητα, είτε από την πρω-
τεύουσα είτε από νοµίµως δηλωθείσα δευτερεύουσα θέση,
σηµαντικά και διαρκή προβλήµατα επικάλυψης από αλλοδαπούς
ραδιοφωνικούς σταθµούς ή ανεπαρκούς, εξαιτίας της µορφολο-
γίας του εδάφους, κάλυψης της εµβέλειας που ορίζει η βεβαί-
ωση νόµιµης λειτουργίας που διαθέτουν, δύνανται κατ’ εξαίρεση
να αιτηθούν τη χρήση και δευτερεύουσας συχνότητας εκποµπής
από τις νοµίµως δηλωθείσες δευτερεύουσες θέσεις, αποκλει-
στικά για την κάλυψη της εµβέλειας του νοµού που ορίζει η βε-
βαίωση νόµιµης λειτουργίας που διαθέτουν.  

2. Μετά από την έκδοση της προκήρυξης του πρώτου εδαφίου
της παρ. 1, οι ραδιοφωνικοί σταθµοί εξακολουθούν να δύνανται
να χρησιµοποιούν τις δευτερεύουσες συχνότητες στις οποίες νο-
µίµως εκπέµπουν, εφόσον υποβάλουν αίτηση συµµετοχής στη
σχετική διαγωνιστική διαδικασία και µέχρι την έκδοση των σχετι-
κών αδειών ή απορριπτικών αποφάσεων από το Εθνικό Συµβούλιο
Ραδιοτηλεόρασης, σύµφωνα µε το άρθρο 8 του  ν. 3592/2007. 

3. Η χρήση δευτερεύουσας συχνότητας εκποµπής επιτρέπεται
µετά από τη χορήγηση βεβαίωσης χρήσης δευτερεύουσας συ-
χνότητας. Η βεβαίωση χρήσης δευτερεύουσας συχνότητας εκ-
δίδεται µε απόφαση του αρµοδίου οργάνου του Υπουργείου
Ψηφιακής Διακυβέρνησης, η οποία κοινοποιείται στο Εθνικό Συµ-
βούλιο Ραδιοτηλεόρασης και στην Εθνική Επιτροπή Τηλεπικοι-
νωνιών και Ταχυδροµείων, µετά από έλεγχο της αίτησης του
ραδιοφωνικού σταθµού και των συνυποβαλλόµενων εγγράφων,
εφόσον διαπιστώνεται η συνδροµή των περιστάσεων της παρ. 1
και πληρούνται σωρευτικά οι εξής προϋποθέσεις:

α) στην αιτούµενη προς χρήση δευτερεύουσα συχνότητα δεν
εκπέµπει άλλος ραδιοφωνικός σταθµός που λειτουργεί νόµιµα, 

β) από τη χρήση της δευτερεύουσας συχνότητας δεν τίθεται
σε διακινδύνευση η απρόσκοπτη και ασφαλής λειτουργία κάθε
άλλου νοµίµως λειτουργούντος ραδιοφωνικού σταθµού και δι-
κτύου ή υπηρεσίας των Ενόπλων Δυνάµεων, των Σωµάτων Ασφα-
λείας και της Υπηρεσίας Πολιτικής Αεροπορίας, και

γ) από τη χρήση της δευτερεύουσας συχνότητας δεν διατα-
ράσσεται η νόµιµη εκποµπή από διεθνώς κατοχυρωµένες συχνό-
τητες. 

4. Για τη διαπίστωση της συνδροµής των περιστάσεων της
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παρ. 1 και τη διακρίβωση της συνδροµής των προϋποθέσεων της
παρ. 3, διενεργούνται σχετικοί έλεγχοι από τις αρµόδιες υπηρε-
σίες της Γενικής Γραµµατείας Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδρο-
µείων του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης.

5. Για τη χορήγηση της βεβαίωσης χρήσης δευτερεύουσας
συχνότητας, ο ραδιοφωνικός σταθµός υποβάλλει αίτηση στη Γε-
νική Γραµµατεία Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων του Υπουρ-
γείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης για τη χρήση συγκεκριµένης
δευτερεύουσας συχνότητας εκποµπής, η οποία συνοδεύεται από
την εν ισχύ βεβαίωση νόµιµης λειτουργίας του, καθώς και από
τεχνική µελέτη, στην οποία κατ’ ελάχιστο:

α) Τεκµηριώνεται ότι ο ραδιοφωνικός σταθµός αντιµετωπίζει
κατά την εκποµπή του στην πρωτεύουσα συχνότητα, είτε από
την πρωτεύουσα είτε από νοµίµως δηλωθείσα δευτερεύουσα
θέση, σηµαντικά και διαρκή προβλήµατα στην κάλυψη του συνό-
λου της εµβέλειας του νοµού που ορίζει η βεβαίωση νόµιµης λει-
τουργίας που διαθέτει, λόγω παρεµβολών από αλλοδαπούς
σταθµούς ή λόγω της γεωµορφολογίας του εδάφους, οι οποίες
δεν αποκαθίστανται µε τη χρήση δευτερευουσών θέσεων εκποµ-
πής, παρά µόνο µε την εκποµπή από δευτερεύουσα συχνότητα
από αυτές,

β) τεκµηριώνεται ότι µε την εκποµπή από την αιτούµενη δευ-
τερεύουσα συχνότητα δεν δηµιουργούνται επιζήµιες παρεµβο-
λές στους διαύλους συχνοτήτων της Ε.Ρ.Τ. Α.Ε., στις
επικοινωνίες των Ενόπλων Δυνάµεων, των Σωµάτων Ασφαλείας
και της Υπηρεσίας Πολιτικής Αεροπορίας, καθώς και σε κάθε
άλλο νοµίµως λειτουργούντα σταθµό, δίκτυο ή υπηρεσία, 

γ) προσδιορίζονται η πρωτεύουσα συχνότητα εκποµπής του
ραδιοφωνικού σταθµού, οι πρωτεύουσες και δευτερεύουσες θέ-
σεις εκποµπής, που χρησιµοποιούνται νόµιµα, καθώς και το
εύρος κάλυψης της εκποµπής,

δ) περιλαµβάνονται, σχετικά µε την εκποµπή από την πρω-
τεύουσα συχνότητα και µε την αιτούµενη εκποµπή από δευτε-
ρεύουσα συχνότητα:

δα) διάγραµµα ακτινοβολίας των κεραιοσυστηµάτων που χρη-
σιµοποιούνται,

δβ) ισχύς εκποµπής (eirp),
δγ) θεωρητική πεδιοκάλυψη µε την αιτούµενη δεύτερη συχνό-

τητα εκποµπής, µε βάση κατάλληλο αναγνωρισµένο πρότυπο,
δδ) λίστα µε τις ακριβείς συντεταγµένες (ΕΓΣΑ ’87) όλων των

θέσεων εκποµπής,
δε) µελέτη επίδρασης του παραγόµενου ηλεκτροµαγνητικού

θορύβου σε παρακείµενες εγκαταστάσεις των Ενόπλων Δυνά-
µεων και των Σωµάτων Ασφαλείας, εάν υφίστανται εντός της εµ-
βέλειας των θέσεων εκποµπής.  

6. Κάθε ραδιοφωνικός σταθµός έχει δικαίωµα υποβολής µίας
(1) µόνο αίτησης για µία (1) µόνο δευτερεύουσα συχνότητα εκ-
ποµπής, µόνο για χρήση από νοµίµως δηλωθείσες δευτερεύου-
σες θέσεις εκποµπής.  

7. Σε περίπτωση µη έγκρισης της αίτησης και µη χορήγησης
της βεβαίωσης, εφόσον συνεχίζεται η εκποµπή µε χρήση δευτε-
ρευουσών συχνοτήτων εκποµπής από ραδιοφωνικό σταθµό κατά
παράβαση του παρόντος, επιβάλλονται οι κυρώσεις του άρθρου
138 του  ν. 4727/2020 (Α’ 184) και του άρθρου 37 του
ν. 4635/2019 (Α’ 167).

8. Σε περίπτωση διαπιστωµένης από την Εθνική Επιτροπή Τη-
λεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων (Ε.Ε.Τ.Τ.) παρεµβολής ανάµεσα
σε εκποµπή δευτερεύουσας συχνότητας εκποµπής και κύριας
συχνότητας εκποµπής διαφορετικών ραδιοφωνικών σταθµών,
προστατεύεται η πρωτεύουσα συχνότητα και ο ραδιοφωνικός
σταθµός, του οποίου η δευτερεύουσα συχνότητα δηµιουργεί πα-
ρεµβολή σε πρωτεύουσα συχνότητα άλλου σταθµού, καλείται
όπως άρει την παρεµβολή. Σε περίπτωση µη συµµόρφωσης, επι-
βάλλονται οι κυρώσεις της παρ. 7.

9. Από την υποβολή της αίτησης και µέχρι την έγκριση ή την
απόρριψη αυτής, εφόσον πληρούνται σωρευτικά οι όροι του πα-
ρόντος, αναστέλλεται η επιβολή κυρώσεων στους ραδιοφωνι-
κούς σταθµούς της παρ. 1 για παραβάσεις που έχουν ήδη
διαπιστωθεί σχετικά µε εκποµπή σε δευτερεύουσα συχνότητα.
Μετά από την έγκριση της αίτησης και τη χορήγηση της βεβαί-
ωσης χρήσης δευτερεύουσας συχνότητας, εφόσον πληρούνται

σωρευτικά οι όροι του παρόντος, για παραβάσεις που έχουν ήδη
διαπιστωθεί σχετικά µε εκποµπή σε δευτερεύουσα συχνότητα,
για την οποία χορηγήθηκε βεβαίωση χρήσης σύµφωνα µε το
παρόν, εφόσον δεν έχουν επιβληθεί και βεβαιωθεί σχετικώς πρό-
στιµα και κυρώσεις σε βάρος των ραδιοφωνικών σταθµών, οι
σχετικές υποθέσεις εξετάζονται εκ νέου από τις αρµόδιες υπη-
ρεσίες της Ε.Ε.Τ.Τ. για τη νοµιµότητα της εκποµπής.

10. Εξαιρετικά για τους ραδιοφωνικούς σταθµούς της παρ. 1,
οι οποίοι εκπέµπουν εντός παραµεθόριων περιοχών, κατά την έν-
νοια του άρθρου 24 του ν. 1892/1990, οι οποίες έχουν οριοθετη-
θεί ως περιοχές πληγείσες από πυρκαγιές κατά το έτος 2023,
σύµφωνα µε τις υπό στοιχεία 14721/Δ.Α.Ε.Φ.Κ.-
Κ.Ε./Α325/17.8.2023 (Β’ 5142) και 17252/Δ.Α.Ε.Φ.Κ.-
Κ.Ε./Α325/11.9.2023 (Β’ 5413) κοινές αποφάσεις των Υπουργών
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εσωτερικών και Κλιµατικής
Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, αναστέλλεται κάθε φύσης
πρόστιµο και κύρωση που έχει επιβληθεί σε αυτούς για κατά πα-
ράβαση εκποµπή σε µη νοµίµως χρησιµοποιούµενες δευτε-
ρεύουσες συχνότητες, µέχρι την 31η.12.2025.

11. Με απόφαση του Υπουργού Ψηφιακής Διακυβέρνησης δύ-
ναται να καθορίζονται οι ειδικότεροι όροι και οι τεχνικές προϋπο-
θέσεις για τη χορήγηση της βεβαίωσης χρήσης δευτερεύουσας
συχνότητας, το περιεχόµενο της αίτησης και της τεχνικής µελέ-
της, τα απαιτούµενα προς υποβολή συνοδευτικά έγγραφα,
καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή
του παρόντος.»

Άρθρο 30
Αδειοδότηση κεραιοσυστηµάτων ραδιοφωνικών 

σταθµών - Δήλωση µέσω Συστήµατος Ηλεκτρονικής
Υποβολής Αιτήσεων της Εθνικής Επιτροπής

Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων - 
Τροποποίηση άρθρου 61 ν. 4313/2014

Στο άρθρο 61 του ν. 4313/2014 (Α’ 261), περί της αδειοδότη-
σης κεραιοσυστηµα� των ραδιοφωνικών σταθµών, επέρχονται οι
ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στο πρώτο εδάφιο της παρ. 2, οι
λέξεις «οφείλουν εντός έξι (6) µηνών από τη θέση σε ισχύ του
παρόντος να υποβάλουν Δήλωση στην Ε.Ε.Τ.Τ.» αντικαθίστανται
από τις λέξεις «υποβάλλουν, µέχρι την 31η.12.2024, δήλωση
στην Εθνική Επιτροπή Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων
(Ε.Ε.Τ.Τ.), µέσω του Συστήµατος Ηλεκτρονικής Υποβολής Αιτή-
σεων (Σ.ΗΛ.Υ.Α.),», β) στην περ. β) της παρ. 3, προστίθενται οι
λέξεις «, των Σωµάτων Ασφαλείας, », γ) η παρ. 5 αντικαθίσταται,
δ) προστίθενται παρ. 6 και 7, και το άρθρο 61 διαµορφώνεται ως
εξής:

«Άρθρο 61
Αδειοδότηση κεραιοσυστηµάτων 

ραδιοφωνικών σταθµών

1. Τα κεραιοσυστήµατα των ραδιοφωνικών σταθµών αδειοδο-
τούνται µετά την ολοκλήρωση της διαγωνιστικής διαδικασίας
που προβλέπεται στον ν. 3592/2007            (Α’ 161), όπως ισχύει.

2. Οι νοµίµως λειτουργούντες ραδιοφωνικοί σταθµοί, κατά την
έννοια της περ. β) της παρ. 7 του άρθρου 5 του ν. 3592/2007 (Α’
161), που έχουν εγκαταστήσει και θέσει σε λειτουργία κατα-
σκευές κεραιών ή όσοι έχουν υποβάλει δήλωση µέσω της διαδι-
κασίας που προβλέπεται στο άρθρο 65 του ν. 4155/2013,
υποβάλλουν, από την 1η Οκτωβρίου έως την 31η Δεκεµβρίου
κάθε ηµερολογιακού έτους, δήλωση στην Εθνική Επιτροπή Τη-
λεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων (Ε.Ε.Τ.Τ.), µέσω του Συστήµα-
τος Ηλεκτρονικής Υποβολής Αιτήσεων (Σ.ΗΛ.Υ.Α.), µε τα
ακόλουθα στοιχεία:

α) περιγραφή της κατασκευής κεραίας,
β) ύψος του ιστού µε όλα τα κεραιοσυστήµατα επ’ αυτού,
γ) ακριβή τοποθεσία µε συντεταγµένες κατά ΕΓΣΑ 1987,
δ) φωτογραφίες της εγκατάστασης µε περιγραφή της χρήσης

κάθε κεραιοσυστήµατος επ’ αυτού και του οικίσκου µε το περιε-
χόµενο αυτού,

ε) υπεύθυνη δήλωση περί της ακρίβειας των ως άνω. Κατ’ εξαί-
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ρεση, για το έτος 2024, η δήλωση του πρώτου εδαφίου υποβάλ-
λεται από την 1η.6.2024 µέχρι την 30ή.11.2024.

Η Ε.Ε.Τ.Τ. δηµοσιεύει τις ως άνω Δηλώσεις στο δικτυακό της
τόπο, εξαιρουµένων των στοιχείων υπό (δ) και (ε) ανωτέρω. Οι
διατάξεις της παραγράφου αυτής ισχύουν και για την Ε.Ρ.Τ. Α.Ε.
και για όλα τα κεραιοσυστήµατα τα οποία µεταδίδουν ή αναµε-
ταδίδουν ραδιοφωνικές εκποµπές αυτής.

3. Μέχρι την αδειοδότηση από το Ε.Σ.Ρ., οι ως άνω νοµίµως
λειτουργούντες ραδιοφωνικοί σταθµοί επιτρέπεται να εκπέµπουν
στις κατά τα ως άνω δηλωθείσες θέσεις εφόσον:

α) Τηρούν την κείµενη νοµοθεσία και τους προβλεπόµενους
κανόνες λειτουργίας ραδιοφωνικών σταθµών.

β) Δεν προξενούν παρεµβολές στις συχνότητες της Υπηρεσίας
Πολιτικής Αεροπορίας, των Ενόπλων Δυνάµεων, των Σωµάτων
Ασφαλείας, της Δηµόσιας Τηλεόρασης και κάθε άλλου νοµίµως
λειτουργούντος δικτύου.

γ) Τηρούν τους κανόνες ασφαλείας της αεροναυτιλίας.
4. Οι ως άνω δηλωθείσες κατασκευές κεραιών νοούνται ως νο-

µίµως λειτουργούσες µέχρι την εφαρµογή της παρ. 1.
5. Σε περίπτωση µη συµµόρφωσης µε το παρόν, επιβάλλονται

οι κυρώσεις του άρθρου 138 του ν. 4727/2020 (Α’ 184) και του
άρθρου 37 του ν. 4635/2019 (Α’ 167).

6. Οι ραδιοφωνικοί σταθµοί της παρ. 2, οι οποίοι έχουν υπο-
βάλει δηλώσεις για τις κατασκευές κεραιών, σύµφωνα µε την
παρ. 2, δύνανται να διορθώσουν τις ελλείψεις ή ανακρίβειες των
δηλώσεων αυτών. Για τη διόρθωση των ήδη υποβληθεισών δη-
λώσεων υποβάλλεται στην Ε.Ε.Τ.Τ. διορθωτική δήλωση, εντός
της προθεσµίας της παρ. 2. Σε κάθε περίπτωση, κατά την εκ-
ποµπή των ανωτέρω ραδιοφωνικών σταθµών, τηρούνται οι όροι
της παρ. 3. Σε περίπτωση µη τήρησης των ανωτέρω, εφαρµόζον-
ται οι κυρώσεις της παρ. 5. Διόρθωση δηλώσεων που έχουν υπο-
βληθεί σύµφωνα µε το παρόν άρθρο δεν δύναται να αφορά σε
αλλαγή της ήδη δηλωθείσας στην Ε.Ε.Τ.Τ. θέσης εκποµπής.
Μετά από την υποβολή της δήλωσης, οι ραδιοφωνικοί σταθµοί
καταβάλλουν στο εξής τα νοµίµως προβλεπόµενα τέλη χρήσης
κεραιοσυστηµάτων.

7. Ήδη εγκατεστηµένες κεραίες ραδιοφωνικών σταθµών που
βρίσκονται τοποθετηµένες επί ιστών που ανήκουν κατά κυριό-
τητα σε Οργανισµό Τοπικής Αυτοδιοίκησης (Ο.Τ.Α.) δηλώνονται
υπό τους όρους και τις προϋποθέσεις του παρόντος, εφόσον
προσκοµιστεί επιπλέον από τους ραδιοφωνικούς σταθµούς βε-
βαίωση του οικείου Ο.Τ.Α. περί παραχώρησης ή µίσθωσης των
ιστών σε αυτούς.»

Άρθρο 31
Καταβολή τελών σε επιβαρυµένους

µε µεταναστευτικές ροές Δήµους - Τροποποίηση
άρθρου 195 ν. 4662/2020

Στο άρθρο 195 του ν. 4662/2020 (Α’ 27), περί καταβολής δη-
µοτικών τελών στους Δήµους όπου λειτουργούν µονάδες φιλο-
ξενίας µεταναστών, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α)
στον τίτλο, προστίθενται οι λέξεις «και χρηµατοδότηση Δήµων
που επιβαρύνονται µε µεταναστευτικές ροές για την κάλυψη
έκτακτων αναγκών, β) στην παρ. 1, προστίθεται δεύτερο εδάφιο,
γ) η παρ. 4 αντικαθίσταται, δ) η παρ. 5 καταργείται και το άρθρο
195 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 195
Καταβολή δηµοτικών τελών στους Δήµους 

όπου λειτουργούν µονάδες φιλοξενίας µεταναστών
και χρηµατοδότηση Δήµων που επιβαρύνονται

µε µεταναστευτικές ροές
για την κάλυψη έκτακτων αναγκών

1. Από το έτος 2019, στους Δήµους, εντός των διοικητικών
ορίων των οποίων λειτουργούν µονάδες προσωρινής φιλοξενίας
µεταναστών, οφείλονται τέλη καθαριότητας και ηλεκτροφωτι-
σµού και τέλος ακίνητης περιουσίας, τα οποία καταβάλλονται
από το Υπουργείο Μετανάστευσης και Ασύλου ως ενιαίο τέλος
ανά διαµένοντα σε µονάδα προσωρινής φιλοξενίας. Δήµοι που

επιβαρύνονται µε µεταναστευτικές ροές, χρηµατοδοτούνται για
την κάλυψη εκτάκτων αναγκών, ανεξάρτητα εάν λειτουργούν σε
αυτούς µονάδες προσωρινής φιλοξενίας µεταναστών.  

2. Το ύψος του τέλους καθορίζεται στο ποσό των δώδεκα και
µισό (12,5) ευρώ µηνιαίως κατ’ άτοµο, εφόσον διαµένει σε µο-
νάδα προσωρινής φιλοξενίας κατά την τελευταία ηµέρα του
µήνα. Το ύψος του τέλους ανά δικαιούχο δήµο αυξάνεται κατά
πέντε τοις εκατό (5%) όταν η αναλογία του αριθµού των διαµε-
νόντων στις µονάδες προς το συνολικό πληθυσµό του Δήµου
υπερβαίνει το ένα τοις εκατό (1%), κατά δέκα τοις εκατό (10%)
όταν η αναλογία υπερβαίνει το πέντε τοις εκατό (5%) και κατά
είκοσι τοις εκατό (20%) όταν η αναλογία υπερβαίνει το δέκα τοις
εκατό (10%) αντίστοιχα. Για την εφαρµογή του προηγούµενου
εδαφίου λαµβάνονται υπόψη τα στοιχεία της τελευταίας Γενικής
Απογραφής Μόνιµου Πληθυσµού που διενεργείται από την Ελ-
ληνική Στατιστική Αρχή.

3. Το τέλος αποδίδεται µε απόφαση των Υπουργών Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών και Μετανάστευσης και Ασύλου
στους δικαιούχους Δήµους ανά τρίµηνο, το αργότερο εντός εί-
κοσι (20) ηµερών από τη λήξη του τριµήνου αναφοράς. Η από-
φαση του προηγούµενου εδαφίου εκδίδεται κατόπιν εισήγησης
του Γενικού Γραµµατέα Υποδοχής Αιτούντων Άσυλο µε την οποία
διαπιστώνονται για την τελευταία ηµέρα κάθε µήνα: α) ο αριθµός
των διαµενόντων ανά µονάδα και ανά Δήµο και β) η αναλογία δια-
µενόντων και πληθυσµού Δήµου, σύµφωνα µε τα όσα ορίζονται
στην προηγούµενη παράγραφο. 

4. Με την απόφαση της παρ. 3 δύναται να τροποποιείται το
ύψος του τέλους ανά διαµένοντα για το σύνολο ή για τµήµα των
δικαιούχων Δήµων. Με την ίδια απόφαση δύναται να προβλέπε-
ται χρηµατοδότηση των δικαιούχων Δήµων, καθώς και Δήµων
που επιβαρύνονται από τις µεταναστευτικές ροές, ακόµη και αν
δεν υφίστανται δοµές φιλοξενίας στα όριά τους, για κάλυψη
έκτακτων αναγκών κατά το δεύτερο εδάφιο της παρ. 1. Περαι-
τέρω, για τους Δήµους εντός των διοικητικών ορίων των οποίων
λειτουργούν µονάδες προσωρινής φιλοξενίας µεταναστών δύ-
ναται µε την ίδια απόφαση να προβλέπεται αποζηµίωση από προ-
κληθείσες ζηµίες σε αυτούς ή στην περιουσία τρίτων, φυσικών
και νοµικών, προσώπων από τους διαµένοντες στις µονάδες φι-
λοξενίας. Η επέλευση ζηµίας και το ύψος αυτής διαπιστώνονται
από τις αρµόδιες προς τούτο υπηρεσίες των Δήµων. Με όµοια
απόφαση δύναται να ρυθµίζεται κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια για
την εφαρµογή του παρόντος.»

Άρθρο 32
Υπερωριακή απασχόληση προσωπικού και διατήρηση 
θέσεων προσωπικού του Υπουργείου Μετανάστευσης

και Ασύλου - Τροποποίηση άρθρου 20 ν. 4354/2015

1. Στο δεύτερο εδάφιο της υποπερ. δ) της περ. 2 της παρ. Γ’
του άρθρου 20 του ν. 4354/2015 (Α’ 176), περί αποζηµίωσης για
εργασία καθ’ υπέρβαση του υποχρεωτικού ωραρίου και για ερ-
γασία προς συµπλήρωση του υποχρεωτικού ωραρίου, η ηµερο-
µηνία «31.12.2021» αντικαθίσταται από την ηµεροµηνία
«30.6.2025» και η υποπερ. δ) της περ. 2 της παρ. Γ’ διαµορφώ-
νεται ως εξής: 

«δ) Για το προσωπικό που υπηρετεί στο Υπουργείο Μετανά-
στευσης και Ασύλου, συνολικά για κάθε υπάλληλο, το µέγιστο
όριο υπερωριακής εργασίας, νυχτερινής υπερωριακής εργασίας
και εργασίας τις Κυριακές και εξαιρέσιµες ηµέρες, ορίζεται ως
ακολούθως:

δα) Υπερωριακή εργασία (µέχρι 22ης ώρας) 120 ώρες ανά
εξάµηνο.

δβ) Νυχτερινή υπερωριακή εργασία (από 22ης ώρας µέχρι 6ης
πρωινής) 96 ώρες ανά εξάµηνο και

δγ) Εργασία τις Κυριακές και εξαιρέσιµες ηµέρες (από 6ης
πρωϊνής µέχρι 22ης ώρας) 96 ώρες ανά εξάµηνο. Η διάταξη της
παρούσας ισχύει έως 30.6.2025.»

2. Η διάρκεια ισχύος των θέσεων των υπαλλήλων των παρ. 4
και 7 του άρθρου 106 του ν. 4670/2020 (Α’ 43) στην Τεχνική Υπη-
ρεσία, της παρ. 6 του άρθρου 53 στη Διεύθυνση Νοµικής Υπο-
στήριξης Ασύλου και Υποδοχής και του άρθρου 55 του ν.
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4686/2020 (Α’ 96) στη Διεύθυνση Ευρωπαϊκής και Διεθνούς Συ-
νεργασίας, όπως έχει µετονοµαστεί δυνάµει του άρθρου 7 του
π.δ. 106/2020 (Α’ 255), του Υπουργείου Μετανάστευσης και Ασύ-
λου παρατείνεται έως την 31η.12.2024.

Άρθρο 33
Αύξηση των οργανικών θέσεων των παρέδρων -

πρωτοδικών των τακτικών διοικητικών δικαστηρίων

Από την 1η.6.2024 οι οργανικές θέσεις των παρέδρων-πρωτο-
δικών των τακτικών διοικητικών δικαστηρίων αυξάνονται κατά
πέντε (5) και ο αριθµός τους ορίζεται σε πεντακόσιες είκοσι
πέντε (525). Από τις θέσεις αυτές, τρεις (3) κατανέµονται στο Δι-
οικητικό Πρωτοδικείο Αθήνας και δύο (2) στο Διοικητικό Πρωτο-
δικείο Θεσσαλονίκης.

Άρθρο 34
Θητεία των οργάνων διοίκησης του δηµόσιου τοµέα - 

Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 10 ν. 5062/2023

1. Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 10 του        ν.
5062/2023 (Α’ 183), περί της θητείας των οργάνων διοίκησης που
εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµογής του νόµου αυτού, οι λέξεις «έξι
(6)» αντικαθίστανται από τις λέξεις «δώδεκα (12)» και το πρώτο
εδάφιο διαµορφώνεται ως εξής:

«Εφόσον η διαδικασία επιλογής δεν έχει ολοκληρωθεί κατά τη
λήξη της θητείας του οργάνου διοίκησης της παρ. 1 του άρθρου
3 και µέχρι την ολοκλήρωση αυτής, µε απόφαση του αρµόδιου
οργάνου διορισµού, σύµφωνα µε την παρ. 9 του άρθρου 4, πα-
ρατείνεται προσωρινά η θητεία του υπηρετούντος προσώπου ή
η θέση πληρούται προσωρινά υπό την προϋπόθεση ότι πληρούν-
ται οι προϋποθέσεις του άρθρου 5 για χρονικό διάστηµα που δεν
επιτρέπεται να υπερβαίνει τους δώδεκα (12) µήνες.»

2. Η παρ. 1 ισχύει από την έναρξη ισχύος του άρθρου 10 του
ν. 5062/2023.

Άρθρο 35
Επιχορήγηση µεταφορικού κόστους και κόστους 

δηµοσιογραφικού χάρτου των εκδοτικών επιχειρήσεων -
Τροποποίηση παρ. 1, 4 και 6 άρθρου 81 ν. 4949/2022

1. Στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 81 του   ν.
4949/2022 (Α’ 126), περί της επιχορήγησης του µεταφορικού κό-
στους και του κόστους δηµοσιογραφικού χάρτου των εκδοτικών
επιχειρήσεων, προστίθενται οι λέξεις «εθνικού ή» και η παρ. 1
διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Στις εκδοτικές επιχειρήσεις που εκδίδουν εφηµερίδες και
περιοδικά πανελλήνιας κυκλοφορίας και στις επιχειρήσεις έκδο-
σης περιφερειακών και τοπικών εφηµερίδων και περιοδικών, δύ-
ναται να παρέχεται, τηρουµένων των κανόνων περί κρατικών
ενισχύσεων, επιχορήγηση του µεταφορικού κόστους για τη δια-
νοµή αυτών των εντύπων, εφόσον η διανοµή γίνεται από πρακτο-
ρείο διανοµής ή µε ίδια µέσα των επιχειρήσεων, καθώς και
επιχορήγηση για το κόστος δηµοσιογραφικού χάρτου. Η δαπάνη
των επιχορηγήσεων δύναται να καλύπτεται µε πόρους του εθνι-
κού ή συγχρηµατοδοτούµενου σκέλους του Προγράµµατος Δη-
µοσίων Επενδύσεων του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών.»

2. Στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 4 του άρθρου 81 του   ν.
4949/2022, οι λέξεις «πενήντα τοις εκατό (50%)» αντικαθίστανται
από τις λέξεις «εκατό τοις εκατό (100%)» και η παρ. 4 διαµορ-
φώνεται ως εξής:

«4. Το ύψος της ενίσχυσης του κόστους δηµοσιογραφικού
χάρτου είναι ανάλογο του συνολικού κόστους αυτού ανά δίµηνο
ή τρίµηνο. Το µέγιστο ποσό της επιχορήγησης ισούται µε ποσο-
στό εκατό τοις εκατό (100%) του επιπλέον κόστους δηµοσιογρα-
φικού χάρτου του αντίστοιχου διµήνου ή τριµήνου του αµέσως
προηγούµενου φορολογικού έτους, όπως αυτό αποδεικνύεται:
α. από τα παραστατικά αγοράς των επιχειρήσεων, β. τα παρα-
στατικά εκτυπώσεως, γ. λοιπά στοιχεία που παρέχουν οι επιχει-
ρήσεις εκτύπωσης και δ. από έκθεση ορκωτού λογιστή στις

επιχειρήσεις των οποίων οι οικονοµικές καταστάσεις ελέγχονται
υποχρεωτικά από ορκωτούς ελεγκτές λογιστές.»

3. Στην παρ. 6 του άρθρου 81 του ν. 4949/2022, προστίθεται
δεύτερο εδάφιο και η παρ. 6 διαµορφώνεται ως εξής:

«6. Με κοινή απόφαση του Υπουργού Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών και του αρµόδιου Υπουργού για θέµατα της Γενικής
Γραµµατείας Επικοινωνίας και Ενηµέρωσης, κατόπιν εισήγησης
του Διοικητή της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων, καθο-
ρίζονται η διαδικασία πιστοποίησης των παρ. 3 και 4 και κάθε
άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του παρόντος. Η
χορήγηση ενισχύσεων κατ’ εφαρµογή της παρούσας λαµβάνει
χώρα, τηρούµενων των κανόνων κρατικών ενισχύσεων και υπό
την προϋπόθεση προηγούµενης εγκριτικής απόφασης της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής σύµφωνα µε την παρ. 2 του άρθρου 108
της Συνθήκης για τη Λειτουργία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, εφό-
σον αυτό απαιτείται από το ενωσιακό δίκαιο.»

Άρθρο 36
Δαπάνες µετακίνησης αστυνοµικού προσωπικού
για κάλυψη έκτακτων και απρόβλεπτων αναγκών - 

Τροποποίηση άρθρου 74 ν. 5108/2024

Στο άρθρο 74 του ν. 5108/2024 (Α’ 65), περί των δαπανών µε-
τακίνησης αστυνοµικού προσωπικού για κάλυψη έκτακτων και
απρόβλεπτων αναγκών, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποι-
ήσεις: α) στην παρ. 1, οι λέξεις «από την 1η.5.2024 έως και την
31η.8.2024» αντικαθίστανται από τις λέξεις «, από την 1η.5.2024
έως και την 31η.5.2024,», β) προστίθεται παρ. 1Α, γ) στην παρ.
3, γα) οι λέξεις «στην παρ. 1» αντικαθίστανται από τις λέξεις «στις
παρ. 1 και 1Α», γβ) οι λέξεις «χιλίων (1000)» αντικαθίστανται από
τις λέξεις «χιλίων εκατό (1.100)» και γγ) οι λέξεις «της παρ. 1» αν-
τικαθίστανται από τις λέξεις «των παρ. 1 και 1Α», δ) στην παρ. 5,
δα) η λέξη «που» αντικαθίσταται από τις λέξεις «και οι προσωρι-
νές µετακινήσεις οι οποίες την 30ή.4.2024» και δβ) προστίθενται
οι λέξεις «Μαΐου ή» και το άρθρο 74 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 74
Δαπάνες µετακίνησης αστυνοµικού προσωπικού 
για κάλυψη έκτακτων και απρόβλεπτων αναγκών

1. Το ποσό των εξόδων διανυκτέρευσης, για το σύνολο του
αστυνοµικού προσωπικού και των Ειδικών Φρουρών που απο-
σπώνται ή µετακινούνται προσωρινά, µε απόφαση του Αρχηγού
της Ελληνικής Αστυνοµίας, προς ενίσχυση των Διευθύνσεων
Ασφάλειας Αττικής, Ασφάλειας Θεσσαλονίκης και Μεταγωγών
Δικαστηρίων Αττικής, ορίζεται κατά ανώτατο όριο µηνιαίως από
την 1η.5.2024 έως και την 31η.5.2024 σε εννιακόσια (900) ευρώ,
κατά παρέκκλιση του άρθρου 37 του ν. 5079/2023 (Α’ 215).

1Α. Το ποσό των εξόδων διανυκτέρευσης, για το σύνολο του
αστυνοµικού προσωπικού και των Ειδικών Φρουρών που απο-
σπώνται ή µετακινούνται προσωρινά, µε απόφαση του Αρχηγού
της Ελληνικής Αστυνοµίας, προς ενίσχυση των Υπηρεσιών που
υπάγονται στην κατά τόπο αρµοδιότητα των Γενικών Αστυνοµι-
κών Διευθύνσεων Αττικής και Θεσσαλονίκης αντίστοιχα, από την
1η.6.2024 έως και την 31η.8.2024, καθώς και για το σύνολο του
αστυνοµικού προσωπικού και Ειδικών Φρουρών που έχει απο-
σπαστεί ή µετακινηθεί προσωρινά σύµφωνα µε την παρ. 1 για το
χρονικό διάστηµα από την 1η.6.2024 έως και την 31η.8.2024, ορί-
ζεται κατά ανώτατο όριο µηνιαίως σε χίλια τριακόσια πενήντα
ευρώ (1.350) ευρώ, κατά παρέκκλιση του άρθρου 37 του ν.
5079/2023.

2. Σε περίπτωση µετακίνησης για χρονικό διάστηµα µικρότερο
του µηνός, το ως άνω ποσό µειώνεται αναλογικά βάσει των ηµε-
ρών µετακίνησης.

3. Το σύνολο του αστυνοµικού προσωπικού και των Ειδικών
Φρουρών που βρίσκονται σε απόσπαση ή µετακίνηση κατά τα
οριζόµενα στις παρ. 1 και 1Α δεν µπορεί µηνιαίως να υπερβαίνει
τον αριθµό των χιλίων εκατό (1.100) ατόµων, καθ’ όλη τη χρονική
περίοδο των παρ. 1 και 1Α.

4. Κατά τα λοιπά, η δικαιολόγηση και οι προϋποθέσεις ανα-
γνώρισης των δαπανών οδοιπορικών εξόδων των µετακινούµε-
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νων για τις ως άνω περιπτώσεις, πραγµατοποιούνται σύµφωνα
µε τις ισχύουσες για τα οδοιπορικά έξοδα του αστυνοµικού προ-
σωπικού διατάξεις.

5. Εξαιρούνται από το πεδίο εφαρµογής του παρόντος οι απο-
σπάσεις και οι προσωρινές µετακινήσεις οι οποίες την
30ή.4.2024 έχουν ήδη πραγµατοποιηθεί και λήγουν εντός του
µηνός Μαΐου 2024 για τη Διεύθυνση Ασφάλειας Αττικής, εντός
του µηνός Μαΐου ή Ιουνίου 2024 για τη Διεύθυνση Ασφάλειας
Θεσσαλονίκης και εντός του µηνός Ιουλίου 2024 για τη Διεύ-
θυνση Μεταγωγών Δικαστηρίων Αττικής.»

Άρθρο 37
Υλοποίηση δράσης δηµόσιας υγείας «Προληπτικές

διαγνωστικές εξετάσεις για τον καρκίνο 
του παχέος εντέρου»

1. Η Γενική Γραµµατεία Δηµόσιας Υγείας του Υπουργείου
Υγείας καταρτίζει, συντονίζει και εποπτεύει δράση υπό τον τίτλο
«Προληπτικές διαγνωστικές εξετάσεις για τον καρκίνο του πα-
χέος εντέρου» του Εθνικού Προγράµµατος Προσυµπτωµατικού
Ελέγχου της υποπερ. i) της περ. Β) της παρ. 3 του άρθρου 4 του
ν. 4675/2020          (Α’ 54).

2. Ο σκοπός της δράσης συνίσταται στην έγκαιρη και έγκυρη
διάγνωση του καρκίνου του παχέος εντέρου, στη βελτίωση των
δεικτών της θνησιµότητας που δύναται να θεραπευτεί, καθώς και
στην αναβάθµιση της ποιότητας ζωής των πολιτών.

3. Δικαιούχοι της δράσης είναι οι Ελληνίδες και Έλληνες πο-
λίτες και οι πολίτες λοιπών χωρών που διαµένουν νόµιµα στην
ελληνική επικράτεια και πληρούν σωρευτικά τις ακόλουθες προ-
ϋποθέσεις:

α) ανήκουν στην ηλικιακή οµάδα µεταξύ πενήντα (50) και εβδο-
µήντα (70) ετών,

β) διαθέτουν Αριθµό Μητρώου Κοινωνικής Ασφάλισης
(Α.Μ.Κ.Α.), ανεξαρτήτως εάν έχουν ενεργή ασφαλιστική ικανό-
τητα,

γ) δεν έχουν διαγνωσθεί µε καρκίνο του παχέος εντέρου, πο-
λύποδες, ελκώδη κολίτιδα, νόσο του crohn και οικογενή πολυπο-
δίαση.

4. Η συµµετοχή των δικαιούχων στη δράση ορίζεται µηδενική. 
5. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Υγείας, Εθνικής Οικονο-

µίας και Οικονοµικών και Ψηφιακής Διακυβέρνησης ορίζεται ο
φορέας υλοποίησης της δράσης, προσδιορίζονται περαιτέρω ή
αναπροσαρµόζονται τα κριτήρια υπαγωγής της παρ. 3, οι όροι
και οι προϋποθέσεις συµµετοχής των δικαιούχων στη δράση, ο
τρόπος, η διαδικασία και τα στάδια υλοποίησης της δράσης,
προσδιορίζονται οι όροι και οι προϋποθέσεις συµµετοχής των
φαρµακείων, καθώς και των παρόχων υπηρεσιών υγείας, στους
οποίους δύναται να περιλαµβάνονται δηµόσιες και ιδιωτικές µο-
νάδες, καθορίζονται οι απαιτήσεις των αυτοδιαγνωστικών ελέγ-
χων (self test kit) και των φαρµακευτικών σκευασµάτων για την
προετοιµασία του δικαιούχου πριν από τη διενέργεια της κολο-
νοσκόπησης, ορίζονται οι τιµές αποζηµίωσης, καθορίζεται η δια-
δικασία ελέγχου, εκκαθάρισης και πληρωµής των σχετικών
δαπανών, οι οποίες καλύπτονται από πόρους του Ταµείου Ανά-
καµψης και Ανθεκτικότητας, καθώς και κάθε άλλο τεχνικό ή λε-
πτοµερειακό ζήτηµα για την εφαρµογή του παρόντος. Με την
ίδια απόφαση ορίζεται, επίσης, κάθε άλλο ειδικότερο ζήτηµα
σχετικά µε την προστασία δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα,
σύµφωνα µε τα οριζόµενα στον Γενικό Κανονισµό για την Προ-
στασία Δεδοµένων της ΕΕ (Κανονισµός (ΕΕ) 2016/679 του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 27ης Απριλίου
2016 για την προστασία των φυσικών προσώπων έναντι της επε-
ξεργασίας των δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα και για την
ελεύθερη κυκλοφορία των δεδοµένων αυτών και την κατάργηση
της Οδηγίας 95/46/ΕΚ), καθώς και στον ν. 4624/2019 (Α’ 137).

Άρθρο 38
Στελέχωση ασθενοφόρων ΕΚΑΒ µε διάθεση 

σπουδαστών του ΙΕΚ ΕΚΑΒ - Προσθήκη παρ. 8
στο άρθρο 54 του ν. 4368/2016

Στο άρθρο 54 του ν. 4368/2016 (Α’ 21), περί ρυθµίσεων θεµά-
των ΕΚΑΒ, προστίθεται παρ. 8 ως εξής:

«8. Σε περιόδους εκτάκτων ή αυξηµένων υπηρεσιακών αναγ-
κών, κατά τις οποίες το προσωπικό του ΕΚΑΒ δεν επαρκεί για τη
στελέχωση των ασθενοφόρων του, επιτρέπεται, κατ’ εξαίρεση,
µε απόφαση του ΔΣ του ΕΚΑΒ η στελέχωση των πληρωµάτων
του να συµπληρώνεται, ανά πλήρωµα, µε έναν (1) σπουδαστή
του ΙΕΚ ΕΚΑΒ που πραγµατοποιεί την πρακτική άσκησή του, υπό
την προϋπόθεση ότι έχει ολοκληρώσει µε επιτυχία το θεωρητικό
µέρος των σπουδών του. Αν ο ως άνω σπουδαστής δεν διαθέτει
την απαιτούµενη επαγγελµατική άδεια οδήγησης Β’ κατηγορίας,
εκτελεί υποχρεωτικά καθήκοντα συνοδηγού ασθενοφόρου.»

Άρθρο 39
Προσθήκη του Εθνικού Κέντρου Άµεσης Βοήθειας 
και του Εθνικού Κέντρου Αιµοδοσίας στους φορείς 

αρµοδιότητας του Υπουργείου Υγείας µε δυνατότητα 
παροχής υπηρεσιών µε απόδειξη παροχής υπηρεσιών - 

Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 41 ν. 4058/2012

Στην παρ. 1 του άρθρου 41 του ν. 4058/2012 (Α’ 63), περί ρυθ-
µίσεων θεµάτων Νοσοκοµείων Ε.Σ.Υ., Κέντρων Υγείας και
Ο.ΚΑ.ΝΑ., στο πρώτο εδάφιο µετά από τις λέξεις «η Ι.Φ.Ε.Τ.
ΜΑΕ» προστίθενται οι λέξεις «το Εθνικό Κέντρο Άµεσης Βοή-
θειας (Ε.Κ.Α.Β.), το Εθνικό Κέντρο Αιµοδοσίας» και µετά από τις
λέξεις «ΔΕ Οδηγών» προστίθενται οι λέξεις «ΔΕ Μηχανοτεχνιτών
Οχηµάτων,» και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Τα νοσοκοµεία του Ε.Σ.Υ., το Ν.Ι.Μ.Τ.Σ., ο Ε.Ο.Δ.Υ., ο
Ο.ΚΑ.ΝΑ., το Κ.Ε.Θ.Ε.Α., η Α.Ε.Μ.Υ. Α.Ε., το Ε.ΚΕ.Ψ.Υ.Ε., η
Ε.Κ.Α.Π.Τ.Υ. Α.Ε. ο Ε.Ο.Φ., η Ι.Φ.Ε.Τ. ΜΑΕ, το Εθνικό Κέντρο Άµε-
σης Βοήθειας (Ε.Κ.Α.Β.), το «Εθνικό Κέντρο Αιµοδοσίας» και ο
Ε.Ο.Π.Υ.Υ., µε απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου τους, και
τα στρατιωτικά νοσοκοµεία, µε απόφαση του Διοικητή τους,
καθώς και τα Κέντρα Υγείας νησιωτικών, ορεινών και αποµακρυ-
σµένων περιοχών ή των περιοχών όπου έχουν εξαντληθεί οι υπο-
ψήφιοι επικουρικοί ιατροί από τους αντίστοιχους ηλεκτρονικούς
καταλόγους των Υ.ΠΕ., µε απόφαση του Διοικητή της αρµόδιας
Υ.ΠΕ., δύνανται για την κάλυψη των αναγκών τους σε προσωπικό
και για την προσήκουσα λειτουργία τους, εφόσον δεν επαρκεί το
προσωπικό τους, να συνεργάζονται µε ιατρούς κάθε ειδικότητας,
οδοντιάτρους, ακτινοφυσικούς, ψυχολόγους, κοινωνικούς λει-
τουργούς, κοινωνιολόγους, νοσηλευτές, ΤΕ Ραδιολογίας Ακτινο-
λογίας, ΔΕ Χειριστών Εµφανιστών, ΤΕ Ιατρικών Εργαστηρίων, ΔΕ
Βοηθών Ιατρικών και Βιολογικών εργαστηρίων, ΔΕ Τεχνικών
(Ηλεκτρολόγων, Υδραυλικών  Θερµοϋδραυλικών), ΤΕ Διοίκησης
Μονάδων Υγείας, ΤΕ Διοικητικού Λογιστικού, ΠΕ Φαρµακοποιών,
ΔΕ Βοηθών Φαρµακοποιών, ΔΕ Πληρωµάτων Ασθενοφόρων, ΔΕ
Οδηγών, ΔΕ Μηχανοτεχνιτών Οχηµάτων, ΠΕ Θετικών Επιστηµών,
ΠΕ Μηχανικών και ΠΕ Βιολόγων και ειδικούς θεραπευτές πρώην
εξαρτηµένους, οι οποίοι έχουν ολοκληρώσει µε επιτυχία θερα-
πευτικό πρόγραµµα των εγκεκριµένων Οργανισµών ή Φορέων
του    ν. 4139/2013 (Α’ 74), µε καθεστώς έκδοσης από αυτούς
δελτίου απόδειξης παροχής υπηρεσιών για τις παρεχόµενες υπη-
ρεσίες τους. Η συνεργασία µε τους ανωτέρω πραγµατοποιείται
κατά παρέκκλιση του άρθρου 6 του      ν. 2527/1997 (Α’ 206),
καθώς και της περ. α’ της παρ. 20 του ένατου άρθρου του ν.
4057/2012 (Α’ 54), µετά από πλήρως αιτιολογηµένη έκθεση του
φορέα και απόφαση του Υπουργού Υγείας ή του Υπουργού Εθνι-
κής Άµυνας, αντίστοιχα.»
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Άρθρο 40
Περιορισµός τόκου ρυθµιζόµενων οφειλών - 

Προσθήκη περ. 3Α στην υποπαρ. Α2 της παρ. Α του άρθρου 
πρώτου του ν. 4152/2013

Στην υποπαρ. Α2 της παρ. Α του άρθρου πρώτου του    ν.
4152/2013 (Α’ 107) προστίθεται περ. 3Α ως εξής:

«3Α. Από την 1η Απριλίου 2024 έως την 31η Μαρτίου 2025, ο
τόκος των υποπερ. α), β) και γ) της περ. 3, όπως είχε διαµορφω-
θεί την 31η Μαρτίου 2024, παραµένει αµετάβλητος.»

Άρθρο 41
Λήψη άδειας απόπλου και δήλωση κατάπλου

για τα ιδιωτικά πλοία αναψυχής µε Δελτίο Κίνησης
Αορίστου Ισχύος - Τροποποίηση παρ. 5 άρθρου 14

ν. 4926/2022

Στην παρ. 5 του άρθρου 14 του ν. 4926/2022 (Α’ 82), περί
λήψης άδειας απόπλου και δήλωσης κατάπλου, προστίθεται περ.
(γ), και η παρ. 5 διαµορφώνεται ως εξής:

«5. Για τα ιδιωτικά πλοία αναψυχής υπό σηµαία ή νηολόγιο τρί-
της χώρας ή ειδικού φορολογικού εδάφους, του Παραρτήµατος
II του ν. 2859/2000 (Α’ 248), ισχύει ότι:

α. Ο πλοίαρχος ή ο κυβερνήτης υποχρεούται σε λήψη αδείας
απόπλου και δήλωσης κατάπλου από τις και στις Λιµενικές Αρχές
των λιµένων έναρξης, λήξης του ταξιδιού και κάθε ενδιάµεσου
λιµένα προσέγγισης, εντός της ελληνικής επικράτειας.

β. Κατά την είσοδο στη χώρα και προκειµένου να εκτελεί πλόες
εντός της ελληνικής επικράτειας, εφοδιάζεται από την αρµόδια
τελωνειακή αρχή µε Δελτίο Κίνησης (Transit Log), σύµφωνα µε
την τελωνειακή νοµοθεσία.

γ. Κατ’ εξαίρεση, για τα πλοία τα οποία εφοδιάζονται µε Δελτίο
Κίνησης Αορίστου Ισχύος (Unlimited Transit Log), εφαρµόζεται
η παρ. 4.»

Άρθρο 42
Παράταση ισχύος συµβάσεων εργασίας ιδιωτικού 

δικαίου ορισµένου χρόνου προσωπικού 
της Η.ΔΙ.Κ.Α. Α.Ε.

1. Η ισχύς των συµβάσεων εξαρτηµένης εργασίας ορισµένου
χρόνου του προσωπικού που προσλήφθηκε από την ανώνυµη
εταιρεία «ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ ΑΣΦΑ-
ΛΙΣΗΣ Ανώνυµη Εταιρεία» (Η.ΔΙ.Κ.Α. Α.Ε.), δυνάµει των υπ’ αρ.
(ΣΟΧ) 1/2022 και (ΣΟΧ) 2/2022 ανακοινώσεων, όπως αυτή ορί-
στηκε σύµφωνα µε το άρθρο 29 του ν. 5057/2023 (Α’ 164), πα-
ρατείνεται για το προσωπικό το οποίο απασχολείται στην
Η.ΔΙ.Κ.Α. Α.Ε. κατά την 31η.5.2024 αυτοδικαίως από τη λήξη της
έως την ολοκλήρωση της διαδικασίας πρόσληψης τακτικού προ-
σωπικού που διενεργείται και σε κάθε περίπτωση όχι πέραν της
31ης.12.2024.

2. Η παράταση ισχύος των συµβάσεων της παρ. 1 δεν µετα-
βάλλει τον χαρακτήρα της σχέσης εργασίας, βάσει της οποίας
προσλήφθηκαν οι απασχολούµενοι στις θέσεις αυτές, γίνεται
κατά παρέκκλιση των άρθρων 5, 6 και 7 του π.δ. 164/2004 (Α’
134), καθώς και κάθε άλλης σχετικής γενικής ή ειδικής διάταξης
και δεν προσµετράται στο ανώτατο χρονικό διάστηµα των είκοσι
τεσσάρων (24) µηνών κατά την έννοια των ως άνω άρθρων, απα-
γορευόµενης σε κάθε περίπτωση της µετατροπής τους σε συµ-
βάσεις αορίστου χρόνου.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Η’
ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 43 
Καταργούµενες διατάξεις

Από την έναρξη ισχύος του παρόντος καταργούνται:
α) οι παρ. 2α και 2β του άρθρου 15, καθώς και η παρ. 2 του

άρθρου 21 του ν. 4177/2013 (Α’ 173), περί ανακοίνωσης µείωσης
τιµής,

β) οι παρ. 2, 3, 4 και 5 του άρθρου 10ζ του ν. 2251/1994 (Α’
191), περί συγκρότησης Επιτροπής στη Γενική Γραµµατεία Εµ-
πορίου του Υπουργείου Ανάπτυξης,

γ) η παρ. 2 των άρθρων 36, 43, 50, 63, 70, 77, 83, 89, 96, 104,
110 και 116, καθώς και η παρ. 3 του άρθρου 56 του ν. 4887/2022
(Α’ 16), περί καθεστώτων ενίσχυσης που ορίζουν συγκεκριµένο
είδος αξιολόγησης,

δ) οι υποπερ. β) και δ) της περ. Α της παρ. 2 του Παραρτήµα-
τος Α’ του ν. 4887/2022, περί εξαιρούµενων επενδυτικών σχεδίων
και  

ε) το άρθρο 105 του ν. 4849/2021 (Α’ 207), περί µετασχηµατι-
σµού εταιρειών µε αρνητικά ίδια κεφάλαια.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Θ’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο 44
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος εκκινεί από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν ορίζεται ειδικότερα.

Αθήνα,..........................2024

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το
Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Το Σώµα
παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Με τη συ-

ναίνεση του Σώµατος και ώρα 21.49’ λύεται η συνεδρίαση για
αύριο, ηµέρα Παρασκευή 24 Μαΐου 2024 και ώρα 10.30’, µε αν-
τικείµενο εργασιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, ειδική
ηµερήσια διάταξη της Ολοµέλειας, συζήτηση προ Ηµερησίας
Διατάξεως, σύµφωνα µε το άρθρο 143 του Κανονισµού της Βου-
λής, µε πρωτοβουλία του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτη Φάµελλου, σε
επίπεδο Προέδρων Κοινοβουλευτικών Οµάδων, «για την αντιµε-
τώπιση της ακρίβειας και τη φορολόγηση υπερκερδών τα οποία
σωρεύονται από ολιγοπώλια εις βάρος της ελληνικής οικονοµίας
και κοινωνίας».

16860 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                             ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ

17. ΚΛΙΜΑΤΙΚΗΣ
ΚΡΙΣΗΣ ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ

19. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

18. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΘΝΙΚΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ
ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

20. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΥΓΕΙΑΣ
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ΣΤΟΝ ΠΡΩΘΥΠΟΥΡΓΟ».


